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Nagykanizsa 
R É G I Ó K K A P U J A 

Megjelenik 21.000 pé ldányban 

KITÁRULHAT A REGI0K KAPUJA 
Dr. Boros Imre, a Phare-támoga-

tásokat koordináló miniszter vasár
nap két program között -
Tomyiszentmiklós, nagykanizsai 
military - a Csónakázó-tónál rövid 
sajtótájékoztatón ismertette a kor
mány egyik utóbbi, Nagykanizsát 
kedvezően érintő döntését. E sze
rint rövid időn belül megkezdődhet 
a Nagykanizsa és Letenye közötti 
autópálya építése, ami igen jelen
tős pozícióba hozhatja az itt épülő 
logisztikai központot és ipari par
kot. A miniszter úr elmondta, hogy 
ez a tény sokat lendíthet az olasz 
befektetők Nagykanizsára telepü

lése ügyében is, kiemelve azt a cé
get, amelyik arra specializálódott, 
hogy ilyen gazdasági szolgáltató 
központokat épít. 

A pontos dátumok kérdésére 
azonban nem tudott választ adni 
Boros miniszter úr, csak abban 
nyújtott biztató támpontot, hogy az 
M7-es Nagykanizsa-Letenye sza
kaszának az építkezési munkálatait 
a kormány 2002-re szeretné befe
jezni. Ösztönzést ad erre a Horvá
tországgal meglévő kedvező kap
csolattartásunk is. 

A Zakó László országgyűlési 
képviselő által a helyszínre szerve

zett sajtótájékoztatón még megtud
tuk, hogy a nyugat-dunántúli régió 
fejlesztése - azon belül a vasi-zalai 
térségeké - igen jó ütemben halad, 
erre több mint 30 millió EU támo
gatás használható fel. Ebbe a körbe 
tartozik a szombathelyi elkerülő út 
második szakasza, a zalaegerszegi 
elkerülő út, a sármelléki repülőtér 
fejlesztése, az őrségi natúrpark ki
alakítása, a Szlovénia felé irányuló 
vasútvonal további kiépítése, a 
nagykanizsai kórház műszerállo
mányának bővítése és a bagolai 
hulladéklerakó fejlesztése is. 

Büki Erzsébet 

Szakszerűtlen munlccL? 

Lakossági bejelentés nyomán 
kezdődtek meg a szakhatósági 
vizsgálatok a Sétakertet övező fák 
ügyében. Egy a közelben lakó pol
gár kereste meg a Környezetvédel
mi Felügyeletet, mert véleménye 
szerint a vasútpart fáival valami 
történt, ami vélhetően emberi be
avatkozás eredménye. A bejelen
tés szerint a rézsűt szegélyező fák 
alsó ágai száradnak, károsodtak. 
Az illetékes, a VIA Kanizsa Kht., 
a Növényvédelmi Állomás szakér
tőinak bevonásával helyszíni 
szemlét hívott össze, amelyen a 
MÁV illetékese elfoglaltsága mi
att nem tudott részt venni. A hely
színi szemle során a Növényvédel
mi Állomás szakembere mintát 
vett az érintett növényzetből, és a 
károsodás okát az állomás zala
egerszegi laboratóriumában vizs
gálják. A szemlézők a helyszínen 
úgy nyilatkoztak, a fák károsodása 
vélhetően összefüggésbe hozható 
a MÁV megbízásából a töltésol
dalban május elején elvégzett 
gyomirtási munkálatokkal. Ez an

nál inkább is valószínűsíthető, 
mert a problémák a vegyszerezést 
követő 18-21 nap elteltével jelent
keztek, ami pontosan megfelel a 
vegyszerezés okozta károk „lap-
pangási idejének". A fák károso
dását vélhetően a nem megfelelő 
időjárási viszonyok között végzett 
permetezés okozhatta, ám ez csak 
a megfelelő vizsgálatok lefolytatá
sát követően mondható ki. A 
szemlén résztvevő szakemberek 
javaslatot tettek arra, hogy a 22. 
héten a jegyző soron kívül intéz
kedjen az ügyben, és tegyen javas
latot egy, a MÁV illetékeseinek 
bevonásával történő ismételt hely
színi szemle lefolytatására. La
punk megkereste a Növényvédel
mi Állomást, ahol az illetékes 
szakember úgy vélekedett, a kár 
úgy keletkezhetett, hogy a gyomir
táshoz használt szert a déli szél 
elsodorta. Az elsodródott permet
szer az emberi szervezetre nem 
káros és a korán érő gyümölcsfák 
termését sem veszélyeztette. 
Amennyiben a károkozó nem is

meri el tettét, akkor első körben is
meretlen tettes ellen indul majd el
járás, tette hozzá a szakember. 

Á F Á K B E T E G E K 
Kovács Dezsőné, a MÁV Pálya

fenntartási Főnökség munkatársa 
lapunk kérdésre elmondta, való
ban folytattak permetezési munká
latokat a kérdéses helyen május 
elején, ám ez az ő véleményük 
szerint semmiképpen sem okoz
hatta a fák sérülését. Az általuk le
folytatott vizsgálatok szerint csak 
az úgynevezett csavaros fűzfák 
betegedtek meg, ami lehet, hogy 
az állományra jellemző megbete
gedés, és nem a vegyszer okozta. 
A szakember szerint a fák koroná
ja körülbelül 15 méterre helyezke
dik el a permetezés szintjétől, vé
leménye szerint ilyen magasságig 
nem juthatott fel a vegyszer, hogy 
megkárosítsa a fát. A MÁV évek 
óta ugyanazzal a vállalkozással 
végezteti el a szükséges gyomirtá
si munkálatokat, amelyet közpon
tilag koordinálnak. 

ÚJ VOLÁN
MENETREND 

Május 28-án lépeti életbe az új Zala 
megyei autóbusz-menetrend. Mint 
Horváth Ferencnétől, a Zala Volán il
letékesétől megtudhattuk, az új menet
rend megalkotásakor az utazóközön
ség kérését igyekeztek szem előtt tar
tani. A leglényegesebb változások a 
18-as, a 23-as és a 33-as járatokat 
érinti, hiszen e járatok közlekedését a 
vasúti menetrendhez igazítják. Válto
zott a 29-es járat menetrendje is, a vál
toztatásokat ez esetben is a lakossági 
kérések figyelembevétele indukálta. 
Lényeges változás még, hogy a járat 
kihasználatlansága miatt megszűnt a 
l2M-es busz, az utazóközönség igé
nyeit a munkakezdéskor és a munka
idő befejezését követően a 31 -es járat 
útvonalának módosításával elégíti ki a 
szolgáltató. 

Minősítő hangverseny 
A Szivárvány Kamarakórus szeretet
tel meghívja Önt és kedves családját, 
barátait minősítő hangversenyére, 
melyet 2000. június 4-én vasárnap, 
19.30-kor tartunk a Kiskastélyban az 
Állami Zeneiskola rendezésében. 
A belépés díjtalan! 

Az együttes működésének segítésé
hez a helyszínen támogató jegyek vá
sárolhatók. 

A műsorban elhangzanak: Arcadelt, 
Brudieu. Martini. Marc de Ranse, 
Poulinc, Magyari Zita, Farkas Ferenc 
művei, spirituálék, örökzöld dallamok. 

„szebbnél szebb zenéken út vezet az 
út a nagyabb mesterművek felé. S aki 
egyszer odáig eljut, úgy érzi. lelki gaz
dagodása megéri volna bárminő fá
radságot vagy áldozatot. 

A mag el van vetve, nem kell csak 
békesség és szeretet májusi esője, hogy 
kalászt'' szökjön." 

Kodály Zoltán 

CÍMghívó 
Szeretettel meghívjuk Önt 

és kedves családját, 
valamint érdeklődő ismerőseit az 

ELMÚLT IDŐK 
ÜZENETE 

sorozatunk rendezvényére 
Nagykanizsán, az Eötvös térre, 

2000. június 4-én (vasárnap), 
11.30-órára. 

TRIANON MEGEMLÉKEZÉS 
Köszöntőt mond: 

Rajnai Miklós, MVSZ Ma
gyarok Háza igazgatója 

Megemlékező beszédet mond: 
BALOGH LÁSZLÓ 
ny. mérnök, MÁV-főtanácsos 
és a TRIANON Társaság tagja 

A megemlékezés után kegyeleti 
koszorúk elhelyezésére kerül sor. 

TRIANON! 80 éve 1920. JÚNIUS 
4-én 16 óra 30 perckor tőrtént! 



KANIZSA FELSŐOKTATÁSÁÉRT 
ALAPÍTVÁNY 

Cím: Nagykanizsa, Zrínyi u. 33. 
Telifax: (93) 312-052 • e-mail: kfa@mail.sienet.hu 

„FEJLESZTŐ-PEDAGÓGUS"-képzés 
Kél héten át tartó 120 órás, akkreditált elméleti és gyakorlati intenzív továbbképzés. 

A téma vezetője: Porkolábné dr. Balogh Katalin az ELTE munkatársa. 

IDŐPONTOK: 2000. június 19-24., 2000. augusztus 21-26. 

TEMATIKA: 
Elméleti foglalkozások: 

A személyiségfejlesztés és befolyásolás neveléslélektani szempontjai, szo
cializációs lehetőségei 
Az értelmi (mentális) fejlődés életkori sajátosságai 
A tanulási zavarok elméleti hátterének pszichológiai elemzése 
A tanulási zavarok pedagógiai és pszichológiai diagnosztikája 
A tanulási képességek fejlesztése, stb. 

GYAKORLATI FOGLALKOZÁSOK: 
A pedagógus által alkalmazható szűrőeljárások (óvodai és iskolai) megis
merése 
A prevenciós fejlesztés módszereinek elsajátítása 
A testnevelési játékok fejlesztő szerepe 
Játékeszközök összeállítása a jelzett területek prevenciós és korrekciós fej
lesztéséhez 
Hospitálás fejlesztő foglalkozáson új óvodai és iskolai kísérleteknél, stb. 

A képzés ára: 65.000 Ft/fő 

Jelentkezési határidő: 2000. június 9. 

JELENTKEZÉS: 
KANIZSA FELSŐOKTATÁSÁÉRT ALAPÍTVÁNY 
Nagykanizsa, Zrínyi u. 33. 
Tel./fax: (93)312-052 

KANIZSA FELSŐOKTATÁSÁÉRT 
ALAPÍTVÁNY 

Cím: Nagykanizsa, Zrínyi u. 33. 
Teiyfax: (93) 312-052 • e-mail: kfa@mail.sienethu 

NYÁRI INTENZÍV 
NYELVTANFOLYAM! 
2000. július 3-tól 2000. augusztus 3-ig 
60 órás intenzív nyelvtanfolyam indul 

A N G O L N Y E L V B Ő L 
csoportos képzés formájában. 

Órakezdés.' délelőtt ill. délután 
Óradíj: 350 Ft 

J E L E N T K E Z É S I H A T Á R I D Ő : 
2000. június 26. 

J E L E N T K E Z É S : 

Kanizsa Felsőoktatásáért Alapítvány 

Nagykanizsa, Zrínyi u.33. 

Tel./fax: (93 )312-052 

' Május 18-án a reggeli órákban érke
zett a bejelentés, hogy egy nagykani
zsai lakosnak a háza előtt álló gépko
csijának bal első üvegét kitörték, és az 
autóból egy rádiósmagnót tulajdoní
tottak el ismeretlen tettesek, 50.000 Ft 
értékben. 

' Hamarosan újabb gépkocsi feltörésről 
kaptunk hírt. Ekkor egy személygép
kocsiból loptak el egy rádiósmagnót, 
szintén az ablaküveg kitörésévél. A 
kár 40.000 Ft. 

' 14.40-kor pincefeltörést jelentettek 
be. Ismeretlen tettes ajtókifeszítés 
módszerével hatolt be az épületbe, s 
onnan kapálógéppel, háti permetező
vel, gázpalackkal távozott. Tettével 
120.000 Ft-os kárt okozott a tulajdo
nosnak. 

1 Késő este ismét gépkocsifeltörésnél 
kellett intézkedni kollégáinknak. Az 
autó bal oldali ablaküvegének kitörése 
után kézitáskát, iratokat és készpénzt 
tulajdonítottak ismeretlen tettesek. A 
tulajdonos lopási kára 300.000 Ft-ra 
rúg. 

• 01.20-kor súlyos közlekedési baleset 
történt Zalakomár térségében, a 7-es 
számú főúton, ahol személygépkocsi 
segédmotoros kerékpárost gázolt el. A 
balesetnek egy fő halálos áldozata lett. 

1 Május 19-én 09.50-kor járőreinek el
fogtak a város területén egy nagyka
nizsai lakost, aki ellen a Zalaegersze
gi Városi Bíróság adott ki elfogató 
parancsot kiskorú veszélyeztetése 
miatt. 

1 A délelőtti órákban érkezett a bejelen
tés, hogy az éjszakai órákban édesszá
jú tettesek több kanna akácmézet tu
lajdonítottak el egy méhészetből. A 
lopási kár kb. 80.000 Ft. 

1 A baleseti ambulancián jelentkezett 
egy nagykanizsai hölgy azzal, hogy 
volt férje lakásukon megverte, sérülé
se 8 napon túl gyógyuló törés. Ugya
nezen a napon egy másik hölgyet is 
bántalmaztak, őt is hasonlóan súlyos 
sérülés miatt kellett ellátni. Mindkét 
ügyben büntetőeljárást kezdeményez
tünk. 
22.21 -kor a zalakarosi rendőrőrsre tet
te meg bejelentését egy német állam
polgár, mely szerint ismeretlen tettes a 
nyitott ablakon át behatolt az általa 
bérelt nyaralóba, s onnan eltulajdoní
totta a pénztárcáját, valamint megta
lálta személygépkocsijának kulcsait 
is. Azok felhasználásával a személy
gépkocsit elvitte, melynek értéke kb. 
4.900.000 Ft. 

Még aznap éjjel egy másik nyaralót is 
meglátogattak ismeretlen tettesek, de 
itt már ablakbetöréssel hatoltak be 
egy szintén németek által bérelt nya
ralóba. Innen készpénzt és ékszereket 
tulajdonítottak el kb. 65.000 Ft-os ér
tékben. 
23.15-kor egy nagykanizsai hölgy 
megtámadásáról érkezett bejelentés, 
akit a Hevesi-Csokonai útkeresztező
dés közelében, orkándzsekit és base
ball sapkát viselő ismeretlen férfi 
szprével szembefújt, majd letépte a 
300.000 Ft-ot tartalmazó válltáskáját. 
Május 21-én a reggeli órákban vette 
észre egy nagykanizsai lakos, hogy az 
éjszaka folyamán valaki kiszúrta gép
kocsijának két gumiabroncsát. A ron
gálással okozott kár kb. 20.000 Ft. 
Falbontással hatoltak be egy raktárba 
május 22-ére virradóra, ismeretlen tet
tesek. Az épületből nyomásszabályo
zókat tulajdonítottak el, 150.000 Ft-os 
értékben. 
Még ugyanezen nap éjszakáján egy 
udvarból, a lyukas kerítésen bemász
va, kb. egy mázsa alumíniumvezeté
ket tulajdonítottak el ismeretlenek. A 
vezeték értéke 50.000 Ft. 
15.50-kor az URH igazoltatott és elő
állított egy fiatalkorú lányt, akit az 
Esztergomi Rendőr-főkapitányság kö
rözött. Az Esztergomi Gyermekotthon 
értesítése után, 20.15-kor már el is 
szállították a leányt. 
Május 23-án reggel ismét gépkoc
sifeltörésről kaptunk hírt. Most is a la
kás előtt álló gépkocsinak az ablakát 
törték be, egy rádiósmagnóért és egy 
CD-lejátszóért. A lopással okozott kár 
80.000 Ft. 
Még e nap estéjén törtek fel egy má
sik személygépkocsit is. A hátsó szél
védő bezúzása után az ismeretlen tet
tes egy kézitáskát emelt ki az autóból, 
mely tartalmazta a sértett iratait is. 
Május 24-én tett bejelentést egy 
nagykanizsai lakos, hogy az albérlete 
előtt parkoló gépkocsiját ismeretlen 
tettes eltulajdonította, valamint laká
sából saját kulcs használatával, I db 
színes tévét is elvittek. A kár 200.000 
Ft. 
A bajcsai erdészetből ismeretlenek 
pótkocsis teherautóval próbáltak tuja-
gallyat eltulajdonítani, mintegy 
25.000 Ft értékben. A megrakott autó
ra elakadva, elhagyatottan találtak rá. 
Az ügyben büntetőeljárást kezdemé
nyeztünk. 

• Lakások, üzletek, garázsok, irodák, üzemek 
RIASZTÓRENDSZERÉNEK szerelése. 

• A RIASZTÓJELZÉS 24 órás figyelése, 
gyors beavatkozással. 

• Meglévő rendszerek FIGYELŐKÖZPONTRA 
történő díjtalan csatlakoztatása. 

Nagykanizsa, Rozgonyi u. 20. 
Telefon: 93/312-706 

2000. június 1. 

mailto:kfa@mail.sienet.hu


GAZDASÁGOSABBAN - ALACSONYABB LÉTSZÁMMAL 
Nagykanizsa oktatási, közművelő

dési és szociális intézményeinek az át
világítása nyomán elkészült az a javas
lat, amelyik 27 nevelési-oktatási és 4 
szociális intézményben, valamint a 
közművelődés terén is, a jelenlegi in
tézménystruktúra meghagyása mellett 
a hatékonyabb és gazdaságosabb mű
ködés érdekében - főként a vagyon-
működtetési területen - létszámkorrek
ciót tervez. A javaslat a takarítói, kar
bantartói, gondnoki stb. álláshelyek 
csökkentése mellett, tartalmazza bizo
nyos szakmai álláshelyek (szociális 
gondozó, dajka, népművelő) megszün
tetését is. Míg az átvilágítást végző Vi
kárius Kft. 102 munkahellyel való 
csökkentést javasolt, addig a tervezet 
63 álláshely megszüntetését tartja in
dokoltnak. Iskolák és óvodák pedagó
gusainak álláshelyeit nem érinti a ja
vaslat. 

Nagykanizsa számtalan várossal ala
kított ki kapcsolatot. Ezek elsősorban 
külkapcsolatok, hiszen a testvérvárosok 
egytől-egyig mind külföldön találha
tók. Mivel a közgyűléseken már több
ször elhangzott, hogy a külügyi kap
csolatokat rendezni, valamint tervezni 
kell. ezért helyi rendelet szabályozza az 
együttműködések kereteit. Ezekben a 
napokban tárgyalták az önkormányzat 
bizottságai az 1999. évi külkapcsola
tokról szóló beszámolót és áttekinthet
ték a 2000. évre szóló ez irányú terve
zetet. Mi a szociális és egészségügyi 
bizottság ülésén hallgattuk meg az elő
terjesztéssel kapcsolatos véleményeket. 
A bizottság tagjai megfogalmazták, 
hogy átfogó képet kaptak a kapcsolatok 
tartalmáról és mélységéről, sőt azt is 
megismerhették, hogy a testvérváro
sokban milyen programokon képvisel
tette magát a város. Ugyanúgy áttekin
tették, hogy melyik nagykanizsai ren
dezvényen láthattuk vendégül külföldi 
partnereink képviselőit. A legszélesebb 
körű, folyamatos kapcsolatról talán 
Kovászna (Románia) esetében lehet be
szélni, hiszen a két város önkormány
zata, intézményei, sőt magánemberek 
is rendszeresen látogatják egymást. A 
többi külföldi várossal (Akko, 
Kazanlak, Puchheim, Salo, Csáktornya, 
Gleisdorf) már változó a kapcsolattar
tás, pedig ezek a partnereink minden 
esetben jelezték, hogy igényt tartanak 
városunkkal történő kapcsolatok elmé
lyítésére. 

- A bizottsági ülésen a tavalyi évről 
szóló beszámoló során elsősorban az 
hangzott el, hogy ezeknek a kapcsola
toknak mi a hozadéka, mit profitál be
lőle a város. Többen megfogalmazták 
- közöttük dr. Csákai Iván elnök és dr. 
Gőgös Péter bizottsági tag - , hogy 
gondot éreznek Nagykanizsa kiajánlá
sával kapcsolatban, s vajon minden 
esetben úgy tud-e a város bemutatkoz-

Az intézményvezetőkkel történt elő
zetes egyeztetések nyomán - ha a köz
gyűlés a döntést meghozza - augusztus 
1-től a város óvodáiban 8, általános is
koláiban 10, középiskoláiban 15 állás
hely szűnik meg. A közművelődési lét
számkorrekció csak a HSMK-ra vonat
kozik (5 fő). 

Az érintett ágazatban nem volt indo
kolt két nagy intézmény létszámhelyze
tét a fenti dátumra időzíteni - habár az 
átvilágítás itt is megtörtént - , mert át
szervezés alatt állnak. Az egyik ilyen 
intézmény a Városi Könyvtár, ahol az 
új létesítmény beindulása új szakmai és 
a jelenleginél magasabb szintű vagyon-
működtetői feladatokat jelez. Illetve az 
Egyesített Szociális Intézményeknél a 
tervezet november 1-től javasolja vég
rehajtani a létszámok változását, hiszen 
az I—II. számú Gondozóházak, valamint 
a Szent Imre úti Idősek Otthona össze-

ni, hogy annak a közéletben - elsősor
ban a külföldi befektetők megtelepedé
sét illetően - kézzelfogható, érezhető 
eredménye is van. Az is előfordult -
mondták - , hogy némelyik testvérvá
rosunk jelentős cége nem Nagykani
zsán, hanem más magyar városban épí
tette ki vállalkozását. Igaz - hangzott 
el - , mellőzésünk oka elsősorban az 
autópálya közelségeinek hiányából 
adódott. 

- Horváth Gézáné az iránt érdeklő
dött, hogy a nagykanizsai egyesületek, 
intézmények, de főként a kamarák uta
zásainak, kapcsolattartásainak - amiről 
a sajtó rendre tudósít - van-e elegendő 
haszna, elsősorban a kultúrában, a 
nyelvoktatásban, de főként a város gaz
dasági életében. A bizottság tagjai 
megállapították, hogy talán az iskolák 

vonásra kerül és kiköltözik a volt lakta
nyaépületbe. 

A szociális és egészségügyi bizottság 
ülésén az ágazathoz tartozó intézmé
nyek közül elsősorban a bölcsődék lét
számhelyzetével kapcsolatosan alakult 
ki vita. Ismételten a kihasználtság kér
dése került terítékre. A megjelent böl
csődei vezető, Torma Józsefné, vala
mint a részlegvezetők elmondták, hogy 
jelen pillanatban is a nagykanizsai böl
csődék kihasználtsága 120-130%-os. 
Ez a létszám valóban magasabb, mint a 
kapacitásuk, sőt a téli létszámnál is jó
val több. Ennek az az oka. hogy az is
mét munkába álló szülők a harmadik 
életévüket már betöltött gyerekeket 
kénytelenek a bölcsődébe visszavinni, 
mert az óvodák csak tanév elején fo
gadnak új kisgyerekeket. Bárányi Enikő 
képviselő felvetette, hogy tudomása 
szerint sok olyan kisgyerek van a város

tudják legjobban kamatoztatni testvér
városi kapcsolataikat. 

- Ezután a 2000. évi külkapcsolati 
rendezvényterv került terítékre, közötte 
olyan nemzetközi rendezvényeken tör
ténő jelenlétünkkel, mint Dráva-Mura 
Eurorégiós vagy az Európai Középvá
rosok Együttműködési Hálózatának 
konferenciája. Nagykanizsán a hátralé
vő hónapokban - s erről tételesen tájé
koztatták a bizottság tagjait - szeptem
berben kerül sor a Kanizsa Napok kere
tén belül az Európa-napra, és egy nem
zetközi diákparlamentre, illetve októ
berben a tavasszal elhalasztott 
Olasz-Magyar Gazdasági Napokra. 
Többen - közöttük dr. Bárányi Enikő -
delegációnk (2 fő) Moszkvába utazásá
nak költségét kérdőjelezte meg, ahol az 
eszperantisták meghívása történik a 
2001-ben városunkban rendezendő 
SAT Világkongresszusra. 

A bizottság ezeknek a rendezvé
nyeknek, utazásoknak az anyagi fede-

ban, akinek szociális helyzete miatt böl
csődei gondozásra, ellátásra lenne szük
sége, az érvényben lévő rendelet szerint 
attól függetlenül, hogy az anya dolgo
zik, avagy otthon van-e. A bizottság 
olyan határozatot hozott, hogy a gyer
mek háziorvosokon keresztül felmérik, 
hogy a városban hány ilyen 0-3 éves 
életkorú kisgyermek él. 

A téma zárásaként Tarnóczky Attila 
alpolgármester elmondta, hogy a lét
számcsökkenések mellett bizonyos in
tézményekben - a normatíváknak meg
felelően - fejlesztést kell végrehajtani. 
Megfogalmazódott még, hogy a város 
intézményi szerkezetében gyakori az 
osztott munkakör, a változó munkahely, 
a különféle csoportrendszer, részleg. 
Célszerű ezeket áttekinteni valamint en
nek függvényében a munkaköri leíráso
kat is felülvizsgálni. 

Büki Erzsébet 

zetével nem foglalkozott, azt egyértel
műen a következő közgyűlés hatáskö
rébe utalta. 

- A jelenlévőket élénken érdekelték 
bizonyos háttér információk is. Geren
csér Tibor (külkapcsolatok referense) 
elmondta, hogy az ITD Hungary Ma
gyar Befektetési és Kereskedelmi Köz
hasznú Társaság közreműködésével te
lepült meg városunkban a számtalan 
külföldi érdekeltséggel is rendelkező 
RACO és a VENTAC1D cég, valamint 
azt. hogy a polgármesteri hivatal kabi
netjének dolgozói milyen eredményes
séggel vettek részt a közvetítői, koordi
náló munkában. 

- A napirend végén Gerencsér Tibor 
még megfogalmazta, hogy Nagykani
zsának időben fel kell készülnie az Eu
rópai Unióhoz való csatlakozás előre 
látható hatásaira, valamint bizonyos ér
dekérvényesítő rendszerekkel - parla
menti, egyéb lobbizó csoportok - való 
együttműködésre. B. E. 

NYÁR: UTAZÁS? 
Kérdezgetem az ismerősöket, hogy idén nyáron hol fognak 

nyaralni. Sehol! - hangzik a sommás válasz. Sehol? - kérdezek 
vissza, lehet hogy kicsit értetlenkedve, mert a választ az esetek 
többségében megismétlik. A miértet nem igen kell megtuda
kolnom, mert úgyis mindig a pénznél lyukadnánk ki. Vagyis 
annak a hiányánál, mert fedezet nélkül nem lehet nyaralni, 
üdülni menni. 

Nem így volt ez hajdanán! Ezelőtt 15-20 éve már febru
ár-márciusban le kellett kötni az utat, a szálláshelyet, mert 
másképpen hoppon maradt az ember. Utazási irodák a meg
mondhatói, hogy egy-egy - főleg Nagykanizsáról induló - au
tóbuszos tengerparti nyaralás, városnézés kerete legkésőbb áp
rilisra már el is fogyott. Aki saját maga szerette volna nyaralá
sának az időpontját és helyét megválasztani, az jó előre bebiz
tosította magát. Aztán itt voltak a vállalati üdülők, a szakszer
vezeti beutalók. Lassan mindez már a múlté! Vagy inkább úgy 
fogalmaznék, hogy erősen átstrukturálódott minden. 

Hogy utazni van hova, azt a szép számú hirdetésből látni le
het. Egy hét Szicíliában - repülő, szállás, reggeli - 111.800 Ft. 
Dél-Kréta félpanzióval akár 80.000 Ft-ért is elérhető. Az állan
dóan bombázó legutóbbi reklámok közül nekem ez tetszett a 
legjobban: „Üdüljön magyarul a Nap fővárosában, Kiskun-

majsán!" Itt aztán részesülhetek akár lovaglásban, masszíro
zásban, fürdőzésben, lakhatok motelben, kempingben s közben 
állandóan ragyog rám az isten napja. No, de ne tréfálkozzunk, 
mert a nyári üdülés, pihenés fontos dolog. Hogy mennyire fon
tos, arról az utazási irodák tudnának igazán mesélni. Nagyon 
széthúzódott a mezőny - mondják - . míg egyesek a kedvezmé
nyes „Last Minute" utakat keresik, addig másoknak egyáltalán 
nem is kérdés az ár. Thaiföld vagy Kalifornia egyre megy. A 
repülőgépen sem elégszenek meg a turista osztállyal. Nekik 
Benidorm. Tunézia, Stavros már ..proli" út. most a kínai kör
utazás, az afrikai szafari, meg Brazília a sikk. 

Akkor hát mi a teendő? Ha kevés a pénzük, akkor ne nyaral
junk, ne utazzunk. Szó sincs erről! Kisebb ráfordítással, leszo
rított igényekkel, de próbálkozzunk! Akiket munkahelyi kö
töttségek nem nyomasztanak - vagyis bármikor ki tudnak sza
kítani 7-8 napot - , azok bátran, de főként gyakran keressék fel 
a helyi utazási irodákat! Tavaly már 29.000 Ft-ért utazhattunk 
Korfura, bakonyi parasztházakban 1.000 Ft-ért lehetett kapni 
egy éjszakára szállást, mellé egyszerű, de laktató étkezést. 

Aztán itt vannak a helyi lehetőségek! Soha nem értem, hogy 
a gyalogos kirándulás, a biciklitúra miért nem kedves a kani
zsai családoknak. Magam is tapasztaltam, aktív turistáktól is 
hallottam, hogy a Kanizsa környéki Szuloki forrás és környéke 
alig látogatott, szinte mindig néptelen. 

Pedig az autóbuszjegyen túl itt minden ingyen élvezhető! 
Büki Erzsébet 

MIT PROFITÁL BELŐLE A VAROS? 



Ülésezett az önkormányzat 
Napirend előtt a kanizsai ön

kormányzat nevében Tüttő Ist
ván vette át azt a kitüntetést, 
plakettet, amelyet a Honvéd 
Hagyományőrző Egyesület ré
széről Harcz Lajos és Németh 
István adott át megköszönve 
azt a segítséget, amelyet a vá
ros részéről nyújtottak az egye
sület munkájához. 

Tóth László képviselő napi
rend előtti hozzászólásában 
kérdéseket intézett Törőcsik 
Pál alpolgármesterhez. A me
gyei hírlapból értesült arról a 
képviselő, hogy az alpolgár
mester városi zászlót adomá
nyozott a Felsőtemplomnak. 
Mint elmondta, nem emlék
szik arra, hogy arról rendelke
zett volna a testület, hogy vá
rosi zászlót adományoz valaki
nek Azt is felvetette, hogyan 
lehetett egy főnek három nap 
alatt 415 ezer forintot elkölte
nie egy külföldi kiküldetés al
kalmával. Feltette azt a kérdést 
is, hogy az alpolgármester 
egyedül volt-e, milyen szám
lákkal igazolja költségei j o 
gosságát, el tud-e számolni a 
számlákkal. Szintén a megyei 
hírlapban tett egyik alpolgár
mesteri nyilatkozatra reagálva 
- melyben a parlagfűirtásra 
tett vállalkozói ajánlat össze
férhetetlenségére feltett kér
dést nemmel válaszolta meg 
Törőcsik Pál - Tóth László is 
feltette a kérdést: nem össze
férhetetlen az ajánlattétel az 
alpolgármester részéről? A 
képviselő következő kérdése a 
szociális támogatások megíté
lése kapcsán az volt: milyen 
kapcsolatban van azzal a 
hölggyel; akinek a szociális és 
egészségügyi bizottság e lső la
káshoz jutóként 200 ezer fo
rint vissza nem térítendő tá
mogatást illetve 200 forint ka
matmentes kölcsönt szavazott 
meg. Törőcsik Pál válaszában 
elmondta, hogy városzászló 

adományozásáról szólt a hír, 
azonban a polgármesterrel 
egyeztetve a városzászlót 
megőrzésre adta át plébániá
nak. A kiküldetéssel kapcso
latban azt a felvilágosítást ad
ta, hogy az elszámolás megtör
tént, a részleteket a képviselő 
megtekintheti a hivatalban, 
minden törvényes volt ezzel 
kapcsolatban. A parlagfűirtás
sal kapcsolatban olyan szol
gáltatást ajánlott vállalkozása
ként a városnak, amely egyedi 
találmány eredménye, ezzel 
hatékonyan lehetne küzdeni a 
káros g y o m ellen. Mint 
Törőcsik Pál megjegyezte, be
igazolódni látszik, hogy senki 
nem lehet próféta a saját hazá
jában. A lakástámogatást az 
alpolgármester lánya - mint 
bárki más - e l ső lakáshoz jutó
ként kapta meg. Ez utóbbival 
kapcsolatban dr. Csákai Iván, 
az illetékes bizottság elnöke 
visszautasította Tóth László 
felszólalását, kérve, hogy ne 
minősítse a szociális és egész
ségügyi bizottságot, amely a 
rendeletnek megfelelően járt 
el, nem személyeket, hanem 
gyermekes családokat támogat 
minden esetben. Felhívta a fi
gyelmet arra, hogy át kellene 
nézni az elmúlt években támo
gatást kapottak névsorát, talán 
akkor nem hangzana el ilyen 
hangnemű felszólalás. Tüttő 
István hozzáfűzte, hogy az ön
kormányzat nem sérült abból a 
szempontból, hogy az ominó
zus külföldi kiküldetés számlái 
ne lennének korrektek. Dr. 
Tuboly Marianna j e g y z ő 
mindezt kiegészítette azzal, 
hogy a revizori csoport vizsgá
lata és a visszafizetés lezajlása 
után a kimutatható költség a 
háromnapos nápolyi útra 
307.669 forint volt, az úton az 
alpolgármester nem egyedül, 
hanem tolmáccsal és saját ko
csival sofőr nélkül vett részt. 

Bicsak Miklós sok választó
polgár nevében intézett kérdést 
a polgármesterhez és az alpol
gármesterekhez. Tüttő István 
válaszában elmondta, hogy 
visszautasítja azt a feltétele
zést, amely szerint a város ve
zetése bármilyen módon meg
akadályozta volna olyan mun
káltató Kanizsára való letele
pedését, amely később 
Egerszegen létesített munkahe
lyeket. Röst János a sokszor 
beígért és előrevetített sikeres 
munkahelyteremtés gyakorlati 
eredményeit hiányolta, kérte a 
gazdasági alpolgármestert, 
mondja meg, mikor történik 
meg az e lső alapkőletétel, 
amelynek révén munkahelyte
remtő beruházás indul a város
ban. Ismételten emlékeztetett 
arra, hogy az alpolgármester 
nem számolt be eddigi tevé
kenységéről. Törőcsik Pál 
összefoglalta azokat a rész
eredményeket, amelyek a beru
házások, befektetők Kanizsára 
való csalogatása, munkahelyte
remtés területén már kimutat
hatók. Mint elmondta, a sajtó
ban folyamatosan tájékoztatást 
adnak, de az is általános, hogy 
a külföldi befektető kéri, hogy 
a nyilvánosság az ügylet befe-
jeztéig ne kapjon részletes tájé
koztatást - ezt üzleti érdekeik 
kívánják. Birkner Zoltán ön
mérsékletre intette képviselő
társait kiemelve, hogy depó
beruházásra százötvenmilliós 
támogatást nyertek, és közel 
egymilliárd forintnyi állami tá
mogatási rendszerből részesült 
a város. Mindezeket arra rea
gálva mondta el, hogy Röst Já
nos rámutatott, a kormány 
nemcsak az szja-elvonás révén, 
hanem az árvíz okozta károk 
kompenzálására is vont el je 
lentős összegeket az önkor
mányzatokról. 

Tóth László a kérdések napi
rendje keretében útkárok okoz

ta balesetveszély, játszóterek 
hiányosságai és köztéri zaj 
ügyében, Mayer Ferenc általá
nos iskolai Internet-csat
lakozási lehetőség, Antalics 
Dezső tavaszi köztéri bejárás, 
Teleki László nyilvános illem
helyek, Kelemen Z. Pál a 
könyvtár délelőtti nyitva tartá
sának hiányára rámutatva inté
zett kérdést a polgármesterhez. 
Marton István kérdéseinek 
egyikében arra mutatott rá, 
hogy új, nem választott hatal
mi szerv alakult Kanizsán, 
mert levelet kapott egy „veze
tői értekezlet"-i döntésre hivat
kozva. Sajtóban megjelent 
írásra reagálva tette fel azt a 
kérdést, hogy lehet-e rontani a 
Vízmű átalakításánál a város 
pozícióit felelőtlen nyilatkozat
tal és tárgyi tévedéssel. Az in
terpellációk között Kiss László, 
Miklósfa képviselője rámuta
tott azokra a problémákra, 
amelyek a gondozatlan vízel
vezető árkokra vezethetők vis
sza, hiszen ma már egyes mik
lósfai pincékbe is befolyik a 
csapadékvíz egy-egy nagy eső
zés alkalmával. 

Horváth István rendőrkapi
tány felszólalásában sürgette 
egy közrendvédelmi önkor
mányzati bizottság felállítását. 

A közgyűlés zárt ülésen tár
gyalt a kórház beszámolójáról, 
majd nyílt ülésen fogadta el a 
kórház tájékoztatóját. Szociális 
rendeletek, majd az önkor
mányzati gazdasági társaságok 
beszámolóinak elfogadására 
került sor a közgyűlésen. Elfo
gadták a KanizsaNet 2000 In
formatikai Kht. Szervezeti és 
Működési Szabályzatát és az 
óvodai jelentkezésekről vala
mint általános iskolai beiratko
zásokról szóló tájékoztatót. 

A meg nem tárgyalt napiren
dek folytatólagos ülésen kerül
nek újra a közgyűlés elé. 

L. I. 
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POLGÁRMESTERI TÁJÉKOZTATÓ 

A FONTOSABB INTÉZKEDÉSEKRŐL ÉS ESEMÉNYEKRŐL 
A 2000. MÁJUS 22-1 Á L L A P O T alapján a tárgyévi költségvetésünk az aláb

biak szerint alakul: 
A felvett hitel nagysága ezen határnapon 47 millió Ft, így a költségvetésben 

megjelölt hitelkeretből még rendelkezésre áll 40 millió Ft. Mivel a bevételek 
nagyságrendileg az elkövetkezendő időszakban nem emelkednek, így napokon 
belül a hitelkeret teljes összege felvételre kell, hogy kerüljön. A kiadásoknál vi
szont hamarosan elindulnak a felújítások és felhalmozások (konyhabővítés, csa
patrendelő-felújítás stb.), így az ideiglenesen lekötött betétek utáni kamatoknál, 
így a hitelkeret felhasználása után célszerű csak a betétek felszabadítása.) 

A költségvetést érintő közgyűlési döntések hatásait konkretizálva - belekalku
lálva az építményadó azon bevételi többletét is, amely az eredeti állapot után ke
rült beállításra bizonyos építmények után - ezek együttes eredőjeként megállapít
ható, hogy a hitelfelvétel előirányzata jelenleg mintegy 25 millió Ft-ra lecsökken, 
ugyanakkor várható zárolást még nem vettük figyelembe, amely közel 45 millió 
Ft-os nagyságrendű lesz az árvíz miatt, így a hitelelőirányzatot jelenleg az elkö
vetkezendő időszakban 70 millió Ft-ra tudjuk prognosztizálni. 

* * * 
DR. FELKAI LÁSZLÓ közigazgatási államtitkár levelet írt az önkormányza

toknak, mely szerint a 2000. év elején kialakult árvízi katasztrófahelyzet kezelése 
érdekében pénzeszközök átcsoportosítására van szükség. 

A TÁKISZ által továbbított levél alapján Nagykanizsa Megyei Jogú Város 
Önkormányzata az árvízkárok helyreállításához, illetve a védekezés költségei
hez 43.994.637 Ft-tal kell, hogy hozzájáruljon. Ez azt jelenti, hogy a kieső álla
mi támogatást a 2000. évi költségvetésben ugyanezen összeggel pótolni kell, 
melynek fedezetéül a hitelfelvétel összegének felemelését javasolja a polgár
mester. 

* * * 
A 74. SAT E S Z P E R A N T Ó VILÁGKONGRESSZUS 2001. július 14-20. 

között Nagykanizsán kerül megrendezésre. A kongresszus szervezőbizottságának 
elnöke. Szabadi Tibor úr javasolja, hogy a házigazda város nevében a polgármes
ter és a házigazda szervezőbizottság nevében a szervezőbizottság elnöke vegyen 
részt július 20-24-ig Moszkvában megrendezésre kerülő kongresszuson, és együtt 
hívják meg a jövő évben Nagykanizsán megrendezésre kerülő kongresszus részt
vevőit. Szabadi úr kéri, hogy az ő moszkvai utazásának költségeit vállalja föl a 
város. 
Szabadi úr tájékoztatása szerint a várható költségek személyenként: 
Repülőjegy biztosítással: 72 250 Ft 
Szállás (4x15 USD/fő/éjszaka = 60 USD) 17 000 Ft 
Étkezés, napidíj (30 USD/nap x 5 nap = 150 USD) 40 250 Ft 
Helyi közlekedés: 50 000 Ft 
Összes várható költség egy főre: 180 000 Ft 

* * * 
TÖRŐCSIK PÁL alpolgármester úr április 10-13-ig Nápolyban a nápolyi 

Ipari Kereskedelmi és Mezőgazdasági Kamara meghívására az ITD Hungary mi
lánói irodájának szervezésében bemutatkozó látogatáson és konferencián vett 
részt. A konferencia fő témája Magyarország, mint Olaszország stratégiai-gazda
sági partnere címmel előadások hangoztak el Magyarország római nagykövet 
asszonya bevezetője után. A továbbiakban Pongorné dr. Csákvári Marianna, a 
Gazdasági Minisztérium helyettes államtitkára, Éliás István ITD Hungary vezér
igazgató-helyettese, Szpányik Péter ITD Hungary milánói irodavezető, Dr. Lucio 
Tisi, a nápolyi Kamara Elnöke, Dr. Loigi Alfieri, a CIB Bank nápolyi igazgatója 
tartott előadást a magyarországi befektetési lehetőségekről. 

A rendezvény záró előadásaként alpolgármester úr 20 perces vetített képes be
mutatkozási lehetőséget kapott, melyben „Miért éppen Nagykanizsa" címmel is
mertethette Nagykanizsa és környékének befektetési lehetőségeit. A rendezvé
nyen kb. 80-90 fő vállalkozó vett részt a régióból, akiknek városunkról készült 
legújabb színes prospektust és olasz nyelvű városismertetőt osztott ki. 

A rendezvény után külön-külön fogadta dr. Lucio Tisi kamara elnök, Dr. Loigi 
Alfieri, a CIB Bank nápolyi elnöke. 

A város bemutatkozása jól sikerült, tekintettel arra, hogy Magyarországról 
egyedüli városként kaptunk lehetőséget bemutatkozni a befektetési lehetőségek 
ismertetése során. 

A MÉDIÁBAN K Ö Z Z É T E T T Ü K , hogy a májusra tervezett olasz napokat az 
ősz folyamán egy később egyeztetett időpontban fogjuk megrendezni, tekintettel a 
város napi rendezvények csúszására és egyéb programtorolódások miatt. 

Az értékelő bizottság által elfogadásra javasolt kivitelezési munkák és kivitele
zők az alábbiak: 
Nagyrác Általános Iskola átalakítása 
Inno-Profíl Kft. 13.801.755 Ft 
Templom téri Általános Iskola átalakítása 
Profi 2007 Bt. 16.351.286 Ft 
Corvin úti óvoda átalakítása 
Kivitelező Szolgáltató Vállalkozás ' 4.794.289 Ft 
Kölcsey u. 17.. Kertmozi bontása 
ZÁÉV Rt. Zalaegerszeg . 4.734.914 Ft 
Csapatrendelő átalakítása 
Kanizsa Kft. 123.982.985 Ft 

* * » 
A K Ö Z G Y Ű L É S az 5/17/2000 számú határozatával módosított 375/1999. 

(XII. 14.) számú határozatával döntött a TESCO által az 1839/80 helyrajzi számú 
ingatlanból megvásárolni kívánt 96.000 m : nagyságú terület megfizetésének üte
mezéséről. 

A vevő az ütemezés megváltoztatása iránti kérelemmel fordult az eladóhoz. 
Ennek ételmében az utolsó (40%) vételár hányadot letéti szerződés alapján, zárolt 
számlára teljesítené, mely akkor szabadítható fel, amennyiben valamennyi hatósá
gi engedély jogerőre emelkedik. 

A vevő kéri, hogy fenti összeg letéti számlára történő teljesítésével egyidejűleg 
az eladó járuljon hozzá a tulajdonjog átvezetéséhez. 

A fenti kérelmet az ügyrendi és jogi bizottság megtárgyalta és annak szerző
désbe foglalásával egyetért azzal, hogy az ingatlan-nyilvántartásba jelzálogjog és 
az ennek biztosítására szolgáló elidegenítési és terhelési tilalom kerüljön bejegy
zésre az önkormányzat javára. 

T Á J É K O Z T A T Ó 
NAGYKANIZSA M E G Y E I J O G Ú VÁROS T E RÜLETÉN 

F O L Y Ó R Á G C S Á L Ó I R T Á S R Ó L 
Nagykanizsa megyei jogú város közterületein, közterület jellegű területein, csa

tornahálózatában és magáningatlanokon szervezett és rendszeresen végzett rág
csálómentesítés 1999-ben kezdődött meg. 

A munkálatokat megelőzte a város egész területét felölelő reprezentatív felmé
rés elkészítése, mely anyagot a munkálatokat most is végző békési ROVERT 
Kártevőmentesítő Kft. szolgáltatta. 

A kft. bizonyította, hogy szakmai felkészültsége és hosszú távú gyakorlati ta
pasztalatai segítségével jelentős eredményeket lehetett elérni. A felmérésében és 
lakossági bejelentésekben szereplő fertőzött gócokat - Zrínyi u. 20. Tömbbelső, 
Nagyváthy lakótelep. Platán sori lakótelep, Csokonai u., Kodály u. 1-3. Bartók u. 
5-7., Liszt Ferenc út 2-4., Munkás u. 4-6. , 12., Kazanlak krt. - majd minden 
esetben sikerrel mentesíteni tudták a rágcsálóktól. 

Az irtási munkálatok során a lakossági bejelentések esetében a vállalkozó szer
ződésben vállalta, hogy 100 lakossági bejelentésig térítés nélkül biztosítja a szol
gáltatást. A bejelentőkhöz biztonságos elhelyezett ládákba került az irtószer. A 
közterületek és közterületi csatornák esetében a párás környezet miatt parafmos 
méreggel átitatott takarmánykorongok kerültek kihelyezésre. 

2000. évben szintén megrendelte társaságunk a szolgáltatást a tavalyi vállalko
zói szerződés feltételeinek figyelembevételével, a vállalkozási díj inflációval tör
ténő emelése mellett. Az irtási munkákat a vállalkozó a szaporodásdinamikai ta
pasztalatok figyelembevétele mellett, minimum nyolc alkalommal elvégzi. 
Amennyiben szükséges, a beavatkozások száma növekedhet, mely a vállalkozó 
rugalmasságának köszönhető. A tevékenységről a város lakosságát folyamatosan 
informáljuk a médián keresztül, és továbbra is várjuk a bejelentéseket a szükséges 
intézkedések megtétele érdekében. 

A vállalkozó elmúlt évi tapasztalatait rögzítette, és ennek eredményeit társasá
gunk ellenőrzései és a lakossági vélemények is alátámasztották. Természetesen 
tökéletes mentességet nem sikerült elérniük, így fontos a már említett folyamatos
ság fenntartása. 

Bízunk abban, hogy az elmúlt évinél még sikeresebb évet könyvelhettünk el a 
város közterületeken, magáningatlanokon és közcsatornákban végzett rágcsálóirtás 
terén, ezzel is hozzájárulva a kulturált és rendezettebb környezetünk biztosításához. 

Nagykanizsa, 2000. május 18. 
Gáspá r András - Via Kanizsa Kht. 
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KÉPVISELŐI FOGADÓÓRÁK 
TÓTH LÁSZLÓ önkormányzati képviselő 2000. június 7-én szerdán 17 órakor 

várja fogadóóráján a 4. Számú választókerület lakosait a Dr. Mező Ferenc Gimná
ziumban. Tóth László képviselő e-mail címe: lloth@stenet.hu. 

DR. HORVÁTH GYÖRGY önkormányzati képviselő a 2. számú választókerület 
polgárait várja fogadóóráján 2000. június 7-én szerdán 18 óra és 20 óra között a 
Pálma élteremben (Magyar u. 30.) 

BICSAK MIKLÓS az I. számú választókerület (Garai. Űrhajós. Hársfa. Ifjúság utca 
lakói) önkormányzati képviselője 2000. június 7-én szerdán 16 órától 17.30 órá
ig fogadóórát tart a GE Tungsram I. számú bélyegzőgyártó irodájában. 2000. júni
us 7-én 18 órától 20 óráig BICSAK MIKLÓS képviselő Palin és Korpavár la
kossága számára tart fogadóórát a palini új Általános Iskolában. 

PÁLYÁZATI FELHÍVÁS 
CIVIL SZERVEZETEK TÁMOGATÁSÁRA 

Nagykanizsa M. J. V. Gazdasági és Városüzemeltetési Bizottsága és az Okta
tási Kulturális és Sportbizottság 
PÁLYÁZATOT ÍR KI CIVIL S Z E R V E Z E T E K TÁMOGATÁSÁRA. 
A pályázaton részt vehet: Nagykanizsa város közigazgatási területén működő 
minden bejegyzett nagykanizsai székhelyű civil szervezet, egyesület, alapít
vány. 
Pályázaton nem indulhatnak: pártok, politikai tevékenységet folytatók, egy
házak, vallási felekezetek és ezekhez kapcsolódó szervezetek. 
Benyújtási határ idő: 2000. jún ius 10. 
Benyújtás módja: Zárt borítékban, „Civil szervezetek támogatása" jeligével 
Benyújtás helye: Nagykanizsa M.J.V. Polgármesteri Hivatala Gazdálkodási 
Osztálya. Vagyongazdálkodási és Beruházási Iroda (Fsz. 13/a) 
A pályázatnak tar ta lmaznia kell: 

pályázó nevét. 
pályázó címét, székhelyét, 
igényelt támogatás összegét, 

- igényelt támogatás felhasználásának célját, 
- a kérelem tételes indoklását. 

A pályázat bírálata: A pályázatokat a Gazdasági és Városüzemeltetési Bi
zottság, valamint az Oktatási Kulturális és Sportbizottság bírálja el. Javaslatot 
tesz a közgyűlés elé: a közösségi célú alapítványok támogatására. Dönt az 
egyéb szervezetek támogatásában. 
A pályázat elbírálásának szempontjai: 

egészben vagy részben önkormányzati feladatot kiváltó tevékenység 
- a működési tevékenység közösségi célokat szolgál és elégít ki 

Egyéb kikötések: 
egy pályázó szervezet csak egy pályázatot nyújthat be 
a támogatást nyert szervezet megállapodást köt az Önkormányzattal 
a támogatást elnyert szervezet 2000. december 31-ig számlák alapján 
köteles elszámolni a kapott támogatás célszerű felhasználásáról 
a pályázati felhívás megjelenését megelőzően benyújtott kérelmeket a 
fenti feltételeknek megfelelően meg kell ismételni. 

Gazdasági és Városüzemeltetési Bizottság 
Oktatási Kulturális és Sportbizottság 

PÁLYÁZATI FELHÍVÁS 
A Nagykanizsa M.J.V. Önkormányzata 

NYILVÁNOS PÁLYÁZATOT HIRDET 
a Nagykanizsa, Kossuth tér 25. szám alatt lévő Tűzoltóság 

épületének lapostetőszigetelési munkáira, lapostető felújítására. 

A részletes pályázati kiírási dokumentáció a Nagykanizsa M.J.V. Polgármeste
ri Hivatal Gazdálkodási Osztály Vagyongazdálkodási és Beruházási Iroda 
(Nagykanizsa, Erzsébet tér 7. 13/a) vehető át 2000. május 29-2000. június 8-
ig naponta 8.00-14.00 között. 
Pályázatok benyújtási határideje: 2000. június 15. 
Kivitelezés kezdete: 2000. június 23. 
Kivitelezés befejezése: 2000. július 10. 

Nagykanizsa Megyei Jogú Város 
Önkormányzata 

NAGYKANIZSA MEGYEI 
JOGÚ VÁROS JEGYZŐJE 

MUNKATÁRSAT 
KERES 

építésigazgatási ügyintézői 
munkakör betöltésére 

Az alkalmazás határozott idejű 
helyettesítésre szól. 

Feltételek: 

- építészmérnök, szerke
zetépítő-mérnök, magas
építő üzemmérnök, vá
rosgazdasági üzemmér
nök 

- erkölcsi feddhetetlenség 

- legalább egyéves szak
mai (tervezői, kivitele
zői) és kétéves közigaz
gatási vagy hároméves 
közigazgatási gyakorlat 
(E feltétel alól felmentés 
kérhető) 

Feladatok: 

Nagykanizsa és környéke 
építéshatósági feladatainak 
ellátása területbeosztás alap
ján. 

Jelentkezni lehet írásban (csatol
va önéletrajzot, 3 hónapnál nem 
régebbi erkölcsi bizonyítványt, 
diploma másolatot, szakmai gya
korlat igazolását), dr. Tuboly Ma
rianna jegyzőnél (8800 Nagyka
nizsa, Erzsébet tér 7.) 2000. jú
nius 20-ig. 

NAGYKANIZSA MEGYEI 
JOGÚ VÁROS JEGYZŐJE 

PÁLYÁZATOT 
HIRDET 

irodavezetői munkakör 
betöltésére 

Ellátandó feladat: 
A Művelődési és Sportosztá
lyon belül működő Sportiroda 
szakmai vezetése, valamint a 
Mindenki Sportpályája és 
Sportszálló irányítása. 

Feltételek: 
- erkölcsi feddhetetlenség 
- egyetemi, főiskolai sportszerve

zői vagy testnevelő tanári vég
zettség 

- legalább 5 év szakmai gyakorlat 
- közigazgatási szakvizsga (ennek 

hiányában 2000. december 31-
ig) történő letétele, ha legalább 
már közigazgatási alapvizsgával 
rendelkezik). 

A szakmai elképzeléseket tartal
mazó pályázathoz mellékelni 
kell: 
- szakmai önéletrajzot 
- iskolai végzettségieket, szakképe

sítést igazoló okirat(ok) másolatát 
- 3 hónapnál nem régebbi hatósá

gi erkölcsi bizonyítványt 
Illetmény és egyéb juttatás a köz
tisztviselők jogállásáról szóló tör
vény, illetve az önkormányzat helyi 
rendelete alapján. 
A pályázat benyújtásának határ
ideje: 2000. június 12. 
A pályázat elbírálásának határ
ideje: 2000. június 28. 
A munkakör 2000. július 1. napjá
tól tölthető be. 
A pályázatokat dr. Tuboly Marian
na jegyző. Nagykanizsa Megyei Jo
gú Város Polgármesteri Hivatal 
(8800 Nagykanizsa, Erzsébet tér 7.) 
címre kell benyújtani. 

PÁLYÁZATI FELHÍVÁS 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata 1999 évben 

határozott a gondozott, virágos épület verseny meghirdetéséről. 

Az önkormányzat megbízása alapján a városfejlesztési és környezetvédelmi 
bizottság a 2000. évi pályázati felhívást az alábbiak szerint teszi közzé. 
Részvételi feltételek: 

A pályázaton részt vehetnek magánszemélyek és társasházi lakóközösségek. 
Határ idők: 

pályázatok benyújtása 2000. augusztus 15. 
pályázatok értékelése 2000. szeptember 15. 

- díjazás: 2000. október 30. 
Elbírálás: 

A pályázatokat szakértői zsűri bírálja el. akiknek javaslata alapján a díj 
(bronz emlékplakett és oklevél) odaítéléséről a városfejlesztési és környe
zetvédelmi bizottság dönt. 

A pályázatok ta r ta lma: 
— az épület és növényzet összhangjának leírása, 

fotó dokumentáció, 
az állapot fenntartására vonatkozó garanciák megadása. 

A pályázatok összeállításához sok sikert kívánunk. 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzat 
Városfejlesztési és Környezetvédelmi Bizottság 
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Válogatás a Közterület-felüg> életi Iroda intézkedéseiből 
• A Közterület-felügyeleti Iroda munkatársai az elmúlt hét során 12 eset

ben intézkedtek szabálytalan parkolás ügyében. 
• A város területén lévő illegális hulladéklerakókat a felügyelet dolgozói 

öt alkalommal ellenőrizték, szemételhelyezés nem történt. 
• A város területén a felügyelők a közterület használatára kiadott enge

délyeket folyamatosan és szigorúan ellenőrzik, aki a felszólítást köve
tően sem kér engedélyt, az ellen szabálysértési eljárás indul. A Thury 
téri árusokat minden héten több alkalommal is ellenőrzik a közterület-
Felügyelők. 

• A közterület-felügyelet az állattartási rendelet ebtartásra vonatkozó elő
írásainak betartását folyamatosan ellenőrzi, délután 12.00-20.00 óra kö
zötti időszakban is. A következő utcákban történ figyelmeztetés póráz 
használat elmulasztása miatt: Teleki u.-Rózsa u.-Zemplén Győző u. 

• A Honvéd utcában az egyik lakó kutyája átszökött a szomszédjukba, 
ahol 4 tyúkot megfojtott. A kutya gazdáját az ügy kivizsgálása céljából 
beidézte a felügyelet. 

• Kiskanizsa városrészben az állattartás szabályainak betartását ellen
őrizték vissza a felügyelet dolgozói, mindhárom helyen csökkentették 
az állatok számát a rendeletben előírt mennyiségre. 

• Lakossági bejelentést kapott a Közterület-felügyeleti Iroda, hogy a vé
gig permetezték a vasútpartot a Levente u-tól a Batthyány u-ig, az ott 
lévő fák és bokrok súlyosan (80%-ban) károsodtak. Az ügy vizsgálata 
megkezdődött. 

• Szintén lakossági bejelentést követően került sor helyszíni szemlére 
Szabadhegy városrészben, abban az ügyben, hogy az egyik ingatlan 
előtt a közterületet 35 cm mélyen felásták. Az eset vizsgálata folyamat
ban van. 

• Engedély nélkül hársfavirágot szedett két személy az Erzsébet téren, a 
fák nem sérültek meg, a szabálysértés elkövetéséért helyszíni bírság ki
szabására került sor. 

Gáspár András a Via Kht. ügyvezetője az alábbi levelet juttatta el 
dr. Tuboly Marianna jegyzőnek: 

Tisztel Jegyzőnő! 

A Sétakert varjúfertőzöttsége tárgyában megküldött lakossági bejelen
tésre válaszolva az alábbiakról tájékoztatom. 

Az elmúlt évekhez hasonlóan a Sétakert területén ismételten nagy 
számban jelentek meg a varjak fészekrakás céljából. Az ¡997 óta tartó 
évenkénti mentesítési munkálatok eredményeként a populáció robbanás
szerűen nem növekedett, az addigi beavatkozások sikeresnek bizonyultak. 

A Tűzoltóságtól ebben az évben is megrendeltük a szükséges munkála
tokat. A feladatot a fészkelési időszak megkezdése után kértük elvégezni, 
melynek eredményeként a fészekeltávolításokkal a madarak nemcsak a 
területet hagyták el, hanem a populáció sem növekedett. A fészekeltávolí
tások során keletkezett hulladék folyamatos elszállításáról a munkálatok 
ideje alatt gondoskodtunk. 

Áfák csúcsain néhány - a tolólétráról nem elérhető - fészek megma
radt, így teljes varjúmentességről nem beszélhetünk. 

Bízunk abban, hogy jelen intézkedésükkel hozzájárultunk a park régi 
hangulatának és nyugalmának visszaállításához, és a jövőben a „Kánya
kert" elnevezés nem illetheti a város egyik legöregebb közparkját. 

Nagykanizsa, 2000. május 24. 
Tisztelettel: Gáspár András ügyvezető 

Via Kanizsa Kht. 

A HELYZET TARTHATATLAN 
J V Y I I , V Á i V O S W O - J R C | 

Ismét közeleg a nyár, ilyenkor a 
szokásosnál több idegen érkezik a 
városba, vannak, akik látogatóba 
jönnek, mások átutazóban vannak. 
Talán célszerű lenne minél előbb 
elgondolkozni azon, vajon szük
ségleteiket minden szempontból 
az európai szintnek megfelelően 
tudjuk-e kielégíteni. Már ebben az 
apró városban is vannak európai 
üzletláncokhoz tartozó áruházak, 
itt is drágák a még megmaradt bel
városi butikok, már nekünk is van 
gyorsétkezdénk, légkondicionált 
éttermünk, de a nyilvános illemhe
lyek terén talán csak az albán álla
potoknál jobb a miénk. Más euró
pai városokban tájékoztató táblák 
jelzik, hol talál az utazó szükségét 
enyhítendő mosdót, illemhelyet, 
nálunk nemcsak a táblák, hanem a 
WC-k is hiányoznak. Az 56 ezer 
lakót számláló Nagykanizsa mind
össze egy működő, nyilvános il

lemhelyet tudhat a magáénak, de 
ha megkérdezzük a polgárokat, 
sokan zavartan tárják szét kezüket, 
mondván, nem tudják, hol van. 
Mások úgy emlékeznek, hogy a 
Háhn-szoroson át vezet az út, és a 
„Hugyibár" (sic.) oldalában talál
ható az ominózus intézmény, de 
nem biztosak benne. Vajon a vá
rosba érkező idegenek honnan 
szerezhetnek információt az „in
tézmény" létéről? Vannak olyan 
városlakók, akik a Szociális Fog
lalkoztató Terv utcai bejáratának 
kapuja mögött szoktak könnyíteni 
magukon, mások az Erzsébet tér 
és a Sugár utca közötti átjáróban, 
megint mások kutyamód a parkok 
fáit tisztelik meg. Nem valószínű, 
hogy az előbb említett helyeken 
anyagcserélő polgárok valaha is 
beterelhetők lesznek a nyilvános 
illemhelyekre, de talán másokat, 
az ettől eltérő igényű embereket 

nem kellene erre késztetni. Évek 
óta kínlódik már a közgyűlés, és 
az illetékes bizottság a Sétakerti 
nyilvános illemhely működtetésé
nek kérdéseivel, ám egyről a ket
tőre eddig még nem jutott. Az el
múlt tíz évben pedig egyetlen 
olyan előterjesztés sem készült, 
ami ezeket a „szükségállapotokat" 
venné górcső alá. Nincs ezen sem
mi meglepő, hiszen az országosan 
érvényes rendelkezések, törvé
nyek sem foglalkoznak e kérdés
körrel. Sehol nem találtunk jog
szabályt, amely a nyilvános WC-k 
számát a lakosságszámra kivetítet-
ten írná elő, vagy akár csak mű
ködtetési kötelezettséget róna a te
lepülésekre. Az országos telepü
lésrendezési és építési követelmé
nyekről szóló 25 3./1997. kor
mányrendelet 99. §-a is csak ek
képpen rendelkezik: „Az építmé
nyeket és területeket (pl. temetőt, 

közúti pihenőhelyet, helyhez kö
tött állandó szabadtéri munkahe
lyet, sátortábor céljára kijelölt te
rületet) a rendeltetésüknek megfe
lelő illemhely és tisztálkodási le
hetőségekkel kell megvalósítani és 
fenntartani." A rendelet szól arról, 
hogy az illemhelyekhez kézmosási 
lehetőséget kell biztosítani, és ren
delkezik arról is, hogy a huzamos 
tartózkodásra szolgáló építmé
nyekben a befogadható létszám 
arányában milyen mennyiségű il
lemhelyet kell kialakítani. A ren
delet szól még az illemhelyek tisz
tántartásával kapcsolatos kötele
zettségekről, és külön rendelkezik 
az óvodai célú önálló rendeltetési 
egységekben előírt követelmé
nyekről. Amikor általunk illeté
kesnek ítélt szerveket próbáltunk a 
téma kapcsán megkérdezni, min
denütt azt a választ kaptuk, ők 
nem illetékesek a működtetés, a 
létrehozás, és az ellenőrzés kér
déskörében sem, de sajnos azt sem 
tudták megmondani, vajon ki lehet 
az illetékes. Lehet, hogy nincs is? 
így már teljesen érthető, a helyzet 
miért ilyen tarthatatlan. 

D. É. 



Emlővizsgálat a középiskolában 
Emlőrákban világszerte egyre többen betegszenek meg. Ez a rossz

indulatú daganatos betegség többnyire az emlő mirigyállományában 
kezd kifejlődni, előbb apró, később egyre növekvő, általában ki is ta
pintható csomó formájában, anélkül, hogy fájdalmat okozna. A nők 
90%-ban maguk fedezik fel az emlődaganatukat úgy, hogy csomót 
észlelnek a mellükben. Sajnos sok esetben késve mennek orvoshoz 
vagy azért, mert félelmükben halogatják a vizsgálatokat, vagy azért, 
mert rendszeres önvizsgálat hiányában maguk is késve fedezik fel a 
bajt. A betegség kiváltó okát még nem ismerjük, de közismert, hogy a 
nők annál inkább veszélyben vannak, minél több emlőrák fordult elő 
a felmenő rokonságukban, testvéreik között. A mellrák nem előzhető 
meg, de korai felismerés esetén gyógyítható, ezért is kezdődött el az a 
középiskolai egészségnevelési program, amelynek keretében a 17 éves 
lányokat az iskola védőnői megtanítják a mell szakszerű, rendszeres 
időközönkénti vizsgálatára. 

- Milyen előképzést kaptak en
nek a programnak a beindításá
hoz? 

- Egy, több alkalomból álló to
vábbképzés keretében készítették 
fel a védőnőket arra, hogyan is ta
níthatják meg a középiskolás lá
nyoknak az emlővizsgálat mozdu
latait - válaszol Bognárné Sziklai 
Abigél. 

- Ez netán azt jelenti, hogy ez a 
korosztály is veszélyeztetett az em
lőrák szempontjából? 

- A negyven-hatvanéves korú 
nők között a leggyakoribb az emlő
rák, ők a legveszélyeztetettebbek. 
Ám az. önvizsgálatot, annak fogá
sait már korán érdemes elkezdeni, 
hiszen csak ezáltal válik készséggé, 
szükségletté, épp olyan magától ér
tetődővé, mint amikor az ember fo
gat mos, vagy tisztálkodik. A tiné
dzserkor vége, a nővé válás előtti 
utolsó szakasz lélektanilag is na
gyon kedvező időpont, hiszen a lá
nyok ekkor érnek társadalmi szem

pontból felnőtté, és ekkor fejeződik 
be a tinédzserkor. Ekkor kell ben
nük tudatosítani, hogy a testük vál
tozásának nyomon követése, a 
szépségük és egészségük megőrzé
se elemi érdekük. Ekkor még az 
önszeretetükre hatva nagyon fogé
konyak ez egészségük védelmével 
kapcsolatos kérdésekre. Ha ebben 
a korban sikerül készséggé tenni a 
havi egyszeri emlővizsgálatot, re
mélhetőleg kevesebb lesz azoknak 
a lányoknak, asszonyoknak a szá
ma, akik emlőrákban haláloznak 
el. Ma évente körülbelül négyezer 
új megbetegedést regisztrálnak a 
szakemberek, és a betegek felét 
sajnos elveszítjük. Azt hiszem ennél 
intőbb jel, hogy valamit tenni kell 
a korai felismerés érdekében, nem 
kell. 

- Hogyan fogadták a lányok a 
kezdeményezést? 

- Mivel május elején ért véget a 
képzés, még viszonylag kevés a ta
pasztalatom, de el kell mondanom. 

korántsem idegenkedtek a kérdés 
felvetésétől a lányok. Én úgy gon
dolom, aki szereti önmagát, és sze
reti a körülötte élőket, ennyit min
denképpen megtesz a saját jól fel
fogott érdekében. A tananyagot 
nyomon követve először egy tesztet 
töltöttek ki a lányok, aztán megte
kintettek egy videofilmét, amelyből 
minden fontos információt meg
kaptak, sőt az önvizsgálat mozdu
latait is bemutatták. Ezt követően 
ismét számot adtak a tudásukról. 

- Mikor és milyen időközön
ként kell elvégezni a vizsgálato
kat? 

- Havonta egy alkalommal, a 
menstruációt követő hetedik napon. 
Ez az a nap, amikor a mell a legke
vésbé érzékeny, ekkor a leglazább, 
ilyenkor tapinthatók ki a leg
könnyebben a rendellenességek. 

- Hogyan hidalhatok át az ön 
véleménye szerint a védőnő kora 
és a védettek kora közötti minimá
lis különbség? 

- Úgy gondolom, ezekről a kér
désekről kortól függetlenül beszél
ni kell. A fiatal védőnőben kortár
sat látnak a lányok, hozzá azért 
fordulnak szívesen, az idősebb vé
dőnő pedig az édesanyjukra emlé
kezteti őket, így hozzá is bátran 
fordulnak. 

- Úgy tudom, a program nem
csak a lányokat érinti... 

- Valóban így van. Az emlő ön
vizsgálatának elsajátítása csak a 
program egy része. A másik része 
a fiúknak szól, nekik a here önvizs
gálatát okítjuk. Ennek a vizsgálat
nak éppen olyan komoly szerepe 

van a fiúk életében, mint a lányok
nál a mell önvizsgálatának. Sajnos 
évről évre nő a heredaganatban 
elhalálozók száma is, és talán nem 
kell mondanom, a korai felismerés 
itt is nagyon fontos. A képzésen szó 
esett arról is, hogy különös figyel
met kell fordítanunk azokra a fiúk
ra, akik rejtett herével születtek, 
vagy életük első néhány évében 
bármiféle beavatkozást kellet elvé
gezniük a heréjükön. Ezeket a fiú
kat kisgyermekkoruktól a felnőtté 
válásig folyamatosan nyomon kell 
követniük a védőnknek, a felnőtt 
kortól pedig már a felnőtt férji fe
lelőssége, hogy elvégzi-e a szüksé
ges önvizsgálatot. 

- A fiúk körében milyen fogad
tatásra talált? 

- Erről sajnos még nem tudok 
beszélni, ugyanis a képzés nagyon 
későn, május elején fejeződött be, 
és eddig még nem tudtam időt sza
kítani a gyakorlati kipróbálásra a 
ballagások, és az érettségik miatt. 
Én úgy gondolom, hogy a fiúk sem 
éretlenebbek a lányoknál, jól felfo
gott érdekükben épp olyan kevésbé 
lesznek elutasítóak, mint a lányok. 

- A fiúk előtt nőként lehet ezek
ről a kérdésekről egyáltalán be
szélni? 

- Véleményem szerint lehet, és 
kell is. Minden iskolavédőnő ki
alakított már valamiféle kapcsola
tot a diákokkal, és ez a kapcsolat 
szerintem elég erős ahhoz, hogy 
kortól, nemtől függetlenül bármi
lyen problémás kérdésről beszél
hetnek. 

D. É. 

EGÉSZSÉGÜGYI MINISZTÉRIUM 

Tájékoztatási és Kommunikációs Központ 
Az egészségügyi miniszter 

közleménye 
Miniszteri rendelet alapján a pa

tikák gondoskodnak a jövőben, a 
lakosság birtokában lévő, lejárt 
szavatossági idejű - tehát veszé
lyes hulladékká váló - gyógysze
rek begyűjtéséről és megsemmisí
téséről - erről állapodott meg Gógl 
Árpád egészségügyi miniszter a 
héten a Magyar Gyógyszerész Ka
mara vezetőivel egy. a miniszté
riumban tartott megbeszélésen. 

A lejárt szavatossági idejű 
gyógyszerek szakszerű begyűjtése 
és megsemmisítése különleges fi

gyelmet igényel, hiszen fokozottan 
szennyezhetik a természetes kör
nyezetet, jelentős károkat okozhat
nak a bioszférában. 

A patikák képviselői egyetértet
tek a miniszterrel abban, hogy a 
gyűjtést és szelektálást a legna
gyobb biztonsággal és kellő szakér
telemmel a gyógyszerészek tudják 
ellátni, hiszen ismerik a szükséges 
eljárásokat - a patikákban keletkező 
veszélyes hulladék biztonságos 
gyűjtőhelyre juttatása jelenleg is az 
ő feladatuk - , az emberek számára 
pedig természetes, hogy az évek 
alatt felhalmozódott „házipatikákat" 

gyógyszerészükkel vizsgáltassák 
meg. A feladat végrehajtásában ter
mészetesen az ANTSZ munkatársai 
is segítséget nyújtanak. 

A miniszter javaslatára a két 
érintett tárca - az egészségügyi, és 
a környezetvédelmi minisztérium -
szakértői mellett, a gyógyszerész 
kamara képviselői is részt vesznek 
a készülő rendelet megalkotásában, 
a részletes szabályok kidolgozásá
ban. Az egészségügyi miniszter je
lezte: a készülő rendeletnek szá
mos törvénnyel kell harmonizálnia, 
így például a kémiai biztonságról 
szóló nemrég megszületett törvény 

EU-konform szakaszaival, és a par
lament által jelenleg tárgyalt hulla
dékgazdálkodási törvényjavaslat
tal. Ez utóbbit - a tervek szerint -
következő plenáris ülésén (május 
utolsó hetében) fogadja el az or
szággyűlés. A tényleges munka te
hát június első hetében kezdődhet 
meg. 

Az erre alkalmas gyógyszertárak 
- a jogszabályi és finanszírozási 
feltételek megteremtése után - vár
hatóan a nyár végétől állnak készen 
a lakosság birtokában lévő, lejárt 
szavatossági idejű gyógyszerkész
let átvételére. 

X 2000. június 1. 



SZŰRŐVIZSGÁLATOK KICSIKNEK \ 

FOGÁSZATI VIZSGÁLAT HELYBEN 

Az iskolai beíratásokat komoly az iskolaal
kalmassággal összefüggő orvosi vizsgálatok 
előzik meg. Ezeknek a vizsgálatoknak az ered
ményétől is függ, elkezdheti-e a gyermek az ál
talános iskolát. A különböző vizsgálatok, szű
rések nemcsak ezt az életkort jellemzik, hanem 
már jóval korábban elkezdődnek. Arról, hogy 
mit vizsgálnak védőnők, és a gyermekorvosok 
az óvodákban, a vezető védőnővel Adorján 
Árpádnéval beszélgettünk. 

- Milyen szűrővizsgálatokat végeznek el védő
nők, illetve a gyermekgyógyászok az óvodáskorú
ak körében? 

- Amikor a kisgyermek bekerül az oktatási in
tézménybe a védőnő egy egészségügyi lapot tölt ki 
róla. Ebben szerepelnek az addig kapott kötelező 
és nem kötelező oltások, továbbá milyen fertőző 
betegségeken esett út, van-e olyan betegsége, 
amelyre a későbbiek folyamán oda kell figyelnie 
az óvoda orvosának. Szó van ebben a család szo
ciális helyzetéről is. Ez a törzslap végigkíséri a 
gyermeket az óvodában, az általános iskolában és 
a középiskolában is, és a változásokat, a vizsgála
tok eredményeit folyamatosan vezetik ebben a vé
dőnők. Nagyon komoly szerepe van ezeknek a 
törzslapoknak mind az egészséges, mind a beteg 
gyerekek esetében, hiszen nyomonkövethető ben
ne, hogy milyen kezelésben, szűrésben részesült a 
gyermek a felnőtté válásáig. Már a kiscsoporto
soknál vannak kötelező vizsgálatok, vérnyomást, 
testsúlyt, magasságot mérünk. A korábbi években 
csak a túlsúlyos gyerekekre figyeltünk, új szem
pont, hogy a kórosan sovány gyerekek soványsá
gának okát is keressük. A soványságnak egyaránt 
oka lehet az alultápláltság és valamiféle betegség 
is, amelynek egyik tünete a súlygyarapodás nem 
megfelelő mértéke - mondja Adorján Arpádné ve
zető védőnő. 

- Milyen gyakoriságúak a szűrővizsgálatok? 

- Évente £gy alkalommal szűri a védőnő és a 
gyermekorvos a 3-6 éves korosztályt. Ilyenkor a 
látást, a fogazatot, a csontozatot, a gerinc -, mell
kas - lábdeformitásokat vizsgálják. Az idén má
justól örömteli változásokról is beszámolhatunk. 
Sikerült elérni, hogy a fogorvosok az óvodákban 
évente egyszer elvégezzék a szükséges fogászati 
szűrővizsgálatokat. Innentől nem a gyermekeket 
kell majd a rendelőbe vinni, ahol a sok műszer, a 
fertőtlenítő szaga, a fehér köpeny, a zümmögő, si
vító fúró ijesztően hathat a kisgyermekre. A cé
lunk ezzel a kezdeményezéssel az, hogy a gyerekek 
ne féljenek a fogorvostól. 

- Mi történik az iskolaköteles kor közeledté
vel? 

- A nagycsoportban is elvégezzük a fent emlí
tett szűréseket még a beíratások előtt. Am a szo
kásos vizsgálatok mellett más vizsgálatokat is 
elvégzünk, hiszen a gyermek iskolaérettségét 
meghatározza a szellemi fejlettsége mellett az 
erőnléte, fizikai adottságai. A nagycsoportban 
van hallásvizsgálat, amelyet audiométerrel vég
zünk, vizsgáljuk a látás élességét, és a színlátá
sát is. 

- Mi történik, ha rendellenességet találnak a 
szűrővizsgálat alkalmával, 

- Természetesen adunk beutalót, és a gyerme
ket szakorvoshoz irányítjuk. Nemcsak az odairá-
nyítás a feladatunk, hanem azt is ellenőriznünk 
kell, hogy a szülő valóban elvitte-e a gyermeket a 
szakorvoshoz, és tudnunk kell a szakvizsgálat 
eredményét is. Nyomon követjük, hogy az előírt 

terápiát alkalmazza-e a szülő. Természetesen ezt 
is rávezetjük a gyermek törzslapjára. 

- Mikor iskolaérett egy gyermek az önök 
szempontjai szerint, mikor állítják ki a szükséges 
igazolásokat? 

- Egyrészt akkor, amikor az elvégzett szűrések 
eredményei alapján kimondható, hogy a gyermek 
egészségi állapota megfelelő, másrészt, ha az iga
zolás kiállításához szükséges adminisztráció befe
jeződött. Ilyenkor az óvodai védőnő átnézi az oltá
sokról szóló dokumentációt, a hiányzó adatokat 
begyűjti a területileg illetékes védőnőtől, és ha a 
szülő leadta az oltási könyvet, akkor állítjuk ki az 
orvosi igazolást, amely az iskolai behatáshoz kell. 

- Ha az önök adatai alapján a gyermek nem 
iskolaérett, vagy a szülő, nyári gyermekről lévén 
szó, szeretné még az óvodában hagyni, mi törté
nik? 

- A Nevelési Tanácsadó szakvéleményét kérik 
ilyen esetben, csak az ott kiállított szakvélemény 
alapján maradhat a kisgyermek az óvodában. Ma 
már a szülő kérése ezt esetben nem elegendő, 
szakvélemény kell. 

- A szabad orvos-, és intézményválasztás mel
lett nem történhet meg, hogy sok bába között el
vész a gyerek? 

- Nem. A védőnők és a gyermekorvosok között 
nagyon jól működnek a kommunikációs csator
nák, minden a gyermek egészségi állapotával kap
csolatos információt megosztanak egymás között 
az orvosok és védőnők is. 

D. É. 

Erdei iskola Valkonyán 

A Miklósfai Általános Iskola 4. osztá
lyos tanulói egy hetet töltöttek el erdei is
kolában, Valkonyán. A délelőttök tanu
lással, a délutánok túrázással és egyéb 
szabadidős tevékenységgel teltek. Felke

resték a Szuloki-forrást, a Márki erdőt, és 
a környék kis falvait. Esténként játék, fo
ci és szalonnasütés színesítette a progra
mot. Valkonyán és környékén szinte még 
érintetlen a természet, és barátságosak az 

emberek. Minden résztvevő élményekkel 
gazdagon térhetett haza, és már a tábor 
zárásakor felmerült, hogy a következő 
tanévben meg kellene ismételni a progra
mot. 



EGYESÜLET A FIATALOKÉRT 
A „Segítség a fiatalokért" közhasznú egyesület ebben az évben 

alakult meg. Jelenleg a Petőfi u. 5-ben működnek, és legfőbb célkitű
zésük az, hogy segítsék azokat a fiatalokat, akik a bennük szunnya
dó tehetségüket főként az anyagiak hiánya miatt nem képesek ki
bontakoztatni. Az egyesület céljairól Molnár Ferenc Rolanddal be
szélgettünk. 

- Az idén januárban jött létre a 
„Segítség a fiatalokért" közhasznú 
egyesület, amelynek az a legfőbb 
célja, hogy segítse a rászoruló fia
talokat. Jelenleg is folyik az egye
sületben a tagtoborzás, hiszen a 
céljaink megvalósításához egy 
nagy létszámú, erős egyesületre 
van szükség. Olyan embereket vá
runk az egyesület tagjainak sorá
ba, akik szívesen segítenek nehéz 
életkörülmények között élő társai
kon. A folyamatos tagtoborzás 
mellett igyekszünk minél több vál
lalkozót és szponzort is bevonni, 
hiszen az általuk nyújtott anyagi 
támogatás nélkül nem tudjuk segí
teni a hozzánk forduló fiatalokat. 

- Milyen segítséget tudnak 
nyújtani? 

- Némi pénzbeli támogatást, 

buszjegyre, bérletre, egyéb költsé
gekre. Ajánlani tudjuk az egyesü
let tehetséggondozó klubját, illet
ve a rendezvényeinken való fellé
pésekkel a megmutatkozás lehető
ségét. Szeretnénk olyan embereket 
is bevonni a klub működésébe, 
akik segíteni tudnak bennünket a 
céljaink megvalósításába, előadá
sokkal, tanácsokkal segítik a hoz
zánk forduló fiatalokat. 

- Mit lehet tudni a Mc. Erié 
Tehetséggondozó klubról? 

- Ezt a klubot Győrffy Erika ve
zeti, és a klub keretében különbö
ző foglalkozásokat terveznek, 
lesznek olyanok, amely egy-egy 
speciális tehetség kibontakoztatá
sára lesznek hivatottak, máskor 
pedig a jövőbeni célok elérését se
gítő foglalkozásokra kerül sor. 

- Milyen rendezvényeik voltak? 
- Nemrégiben, május elején zaj

lott le az S.O.S. Kupa, amely egy 
nagyon nagy sikerű rendezvé
nyünk volt. Nagyon sok fiatalnak 
lehetőséget biztosíthattunk, hogy 
megmutathassa, miben ügyes, te
hetséges. Ezt a rendezvényünket 
megelőzően volt egy egyesületi 
bálunk február 26-án az egyik ét
teremben. Ennek bevételéből 
20.000 forintos támogatást nyújt
hattunk a Cserháti Sándor Szakkö
zépiskola néhány rászoruló növen
dékének. Ezeket az adakozási ak
ciókat szeretnénk a jövőben is 
folytatni, ám ehhez a szponzorok 
segítsége elengedhetetlen. 

- Milyen programokat tervez
nek még? 

- Várhatóan augusztus 21-én 
került sor egy az ifjúság helyzeté
vel foglalkozó országos konferen
ciára, amelyre minden az ifjúság 
helyzetével, problémájával foglal
kozó szakembert várunk. Lesznek 
helyi előadók és reményeink sze
rint országos hírű szakemberek is, 

akik megosztják gondolataikat a 
hallgatósággal. Ha ez a rendez
vény eredeti elképzeléseink szerint 
valósul meg, akkor azt mondhat
juk, ebben az évben az egyesüle
tünk megvalósította, amit maga 
elé kitűzött, és bátran tervezhetjük 
a jövőt. 

- Rengeteg szervezet, egyesület, 
hatóság fáradozik azon, hogy az 
ifjúság helyzetét feltárja, javítsa. 
Önök miért kezdtek ebbe bele, és 
miért hiszik, hogy képesek egye
dül megvalósítani azt, ami a sok 
szervezetnek is alig-alig sikerül? 

- Mi a feladatainkat önként, hit
tel vállaljuk. Nem hisszük azt, 
hogy minden problémát megol
dunk, de ha már néhányat sikerül, 
annyival kevesebb vár másra. Én 
nagyon mélyről indultam, nagyon 
hátrányos helyzetből, és tudom, 
hogy a kevés is milyen sok lehet, 
egy-egy apró segítség mennyi hi
tet képes adni ahhoz, hogy az em
ber bízzon abban, hogy egyszer 
lesz jobb is. 

D. É. 

Földrajzosok Szlovéniában 
Nagy örömünkre a szlovéniai 

Bohinjban megalakult a Magyar 
Földrajzi Társaság Zala Megyei 
Osztálya, egy szakmai tanulmány
út során. 

Egyedülálló vállalkozás ered
ményeképpen jött létre, melyben a 
pécsi Tudományegyetem TTK. 
Földrajzi Intézete és a Zala Me
gyei Önkormányzat Pedagógiai 
Intézete közösen munkálkodott. 
Megyénkből az érdeklődő föld
rajztanárok mellett olyan kollégák 
is részt vettek az úton, akik a föld
rajzi csodák mellett a terület élő
világát, kultúráját kívánták megis
merni. 

Első nap a Júliai-Alpok Triglav 
Nemzeti Parkjában Szlovénia leg
szebbnek tartott Pericnik-vízesé-
sét látogattuk, ahol a lezúduló víz
függöny mögül figyeltük a termé
szeti csodát. Ezt követően a 
Vintgar-szurdokvölgyben tettünk 
látogatást. Késő délután sétáltunk 
a Bledi-tó körül, mely a jégkor
szak káprázatos öröksége. 

Másnap reggel, amikor a pára 

és a felhők miatt még csak méte
rekre lehetett látni, megválasztot
tuk dr. Gyurica László kandidá
tust, egyetemi docenst, a JPTE ta
nárát, a Magyar Földrajzi Társa
ság Zala Megyei Osztályának el
nökének. 

A Bohinji-tó mellett még esett 
az eső, de mire leértünk Koperbe 
a mediterrán kikötővárosba, káp
rázatosan sütött a nap. Meglógat
tuk lábunkat a tengerben, sétál
tunk a középkori Itáliát idéző Ó-
városban és kiültünk az oleande
rek és pálmafák árnyékában a te
raszra, egy hűvös Unionra. Ezután 
a világörökség részéhez tartozó 
Skosjani-barlanghoz indultunk. 
Ahogy beléptünk a mészkőhegy
ség oldalán, Dante „Isteni színjá-
ték"-a jutott eszünkbe, ahogy leír
ja a pokol bejáratát. A barlang kö
rülbelül 2 millió évvel ezelőtt 
képződött, melyet földalatti víz
mosások alakítottak ki. Ferrante 
Imperato szerzetes már 1599-ben 
bebizonyította, hogy a barlang
rendszer kialakításában részt vevő 

Reka folyó, a tőle 40 km-re lévő 
Timavo-forrásnál látja meg a nap
világot, Olaszországban. A bar
langban helyenként 90 méter 
mély szurdokvölgy mélyén rohan 
a barlangi folyó. 

Harmadik nap a Bohinji-tavat is 
tápláló óriás karsztforrás vízesést, 
a Slap Savicát csodáltuk. Szlové
nia legnagyobb vízesése mellett 
saját hangunkat sem nagyon hal
lottuk a lezúduló víztől. Nagyon 
gyorsan olyanok lettünk, mintha 
egy nyári zápor áztatott volna 
bennünket. Ezután a Hét-tó völ
gyében tettünk gyalogtúrát, ami 
igazi próbatétel volt mindannyi
unk számára. Májusban térdig érő 
hóban, szikrázó napsütésben ka
paszkodtunk fölfelé, miközben 
nyakunkba hullott a fákról az ol
vadt hólé. Mindenért kárpótolt az 
a látvány, amely mintegy másfél
ezer méteres magasságban elénk 
tárult. Alattunk a Bohinji-tó 
zöldeskék víztükre, köröskörül a 
Júliai-Alpok csúcsrégiója, felet
tünk a szikrázó nap és a kék ég. 

Nagyon gyorsan elszaladt az • 
idő, erről beszélgettünk hazafelé, 
mikor a csoportképhez készülő
dött a csapat, és jóízűen ettük a 

friss baracklekvárral töltött tradi
cionális fánkot. 

A tanulmányút, amely egyben 
továbbképzés is volt minden részt
vevőnek nagy élményt nyújtott, 
különös tekintettel arra, hogy a 
szakmai program mellett létrejött 
a Magyar Földrajzi Társaság Zala 
Megyei Osztálya is. A továbbiak
ban szeretnénk folytatni a kirándu
lásokat és azokat a szakmai prog
ramokat, amelyek még jobban 
összehozzák azokat az érdeklődő 
kollégákat, akik szeretik az uta
zást, a földrajzot és az ismeretlent. 

Más tájakat is megismerhetünk, 
mint a szomszédos Szlovéniát, 
melyről azt tartja a történet: ami
kor az Úr megteremtette a világot, 
utolsónak maradt, már minden el
fogyott, így kénytelen volt az Úr, 
az addig szétosztottakból vissza
venni a mediterrán tengerpartot, 
magashegységet, dombvidéket, 
lankás alföldeket, kanyargó folyó
kat, barlangokat és vízeséseket. 

A természeti csodák mellett az 
emberek kedvessége is arra invitál 
mindenkit, hogy ezt látni kell, ide 
vissza kell térni. 

Benedek Miklós 
szaktanácsadó 

10 2000. június 1. 



HEVESI SÁNDOR MŰVELŐDÉSI KÖZPONT 
A JPTE Gyakorló Intézménye 

Széchenyi tér 5-9. Telefax: 310-465 
Információs szolgálat jegyárusítás 10-18 óráig, tel.: 311-468 

E-mail: hsmk@sienet.hu vagy hsmk@kanizsa.dhs.org 
RANDEVÚ - „DISCO PARTY". Sza
badtéri színházi előadások az intézmény 
melletti parkban. 

Június 26. 21.00 óra Dimitris Kechaidis: 

Június 5. 15.00 óra FEJEDELMEINK. 
KIRÁLYAINK. KORMÁNYFŐINK A 
HONFOGLALÁSTÓL NAPJAINKIG -
kiállítás. Megtekinthető: június 15-éig 

Június 8. 19.00 óra MERÉSZ-ZENÉSZ 
KONCERT. Belépődíj: 1000 Ft 

Június 15. 17.00 óra NAGYKANIZSAI 
IFJÚSÁGI FÚVÓSZENEKAR TÉRZE
NÉJE az intézmény előtti téren. Vezé
nyel: Tatár Csaba 

Június 17. 17.00 óra A MURA MENTI 
HORVÁT FIATAL ALKOTÓK KIÁL
LÍTÁSA. A kiállítás megtekinthető: jú
nius 22-éig 

Június 21. 17.00 ára A ZENE ÜNNEPE 
Indulótól a rockoperáig - az Olajbányász 

Fúvószenekar térzenéje az intézmény 
előtti téren. Vezényel: Ámon István 

Június 29. 20.00 óra CSÜTÖRTÖKI 

TAVLI - abszurd dráma napjainkban. A 
szabadkai Kosztolányi Színház előadá
sa. Szereplők: Káló Béla, Péter Ferenc 

Július 27. 21.00 óra Dan Goggin: APÁ
CÁK - musical. A Komáromi Jókai 
Színház előadása. Belépődíj előadáson
ként: 700 Ft. a színház - bérletesek 
50%-os kedvezményben részesülnek. 
Jegyek elővételben megvásárolhatók -
június l-jétől - a HSMK információs 
szolgálatánál. 
NYÁRI SZÜNIDŐ A HSMK-BAN 

Jelentkezni és érdeklődni lehet a HSMK 
információs szolgálatánál személyesen, 
vagy a 311-468-as telefonszámon. 

MÓRICZ ZSIGMOND MŰVELŐDÉSI HAZ 
Hajgató S. u. 1. Telefon: 319-202 

A Móricz MH .szervezésében korábban is élménydús táborok zajlottak 
Balatonmárián. Ott készült ez a felvétel is. 

Június 30. 20.00 óra SZÉKELYUDVAR-
HELYI TÁNCEGYÜTTES MŰSORA 
Helyszín: Kiskastély udvara. Belépődíj: 
400 Ft. 

OSZTÁLYKÖZÖSSÉGEK, MŰVÉ
SZETI CSOPORTOK, BARÁTI 
TÁRSASÁGOK FIGYELEM! 

Nyári tábor a Balatonon a Móricz Zsig
mond Művelődési Ház szervezésében! 

Helye: Balatonmária-fürdő. Ifjúsági tábor 
Ideje: 2000. július 10-től 16-áig általános 

és középiskolásoknak. Táborvezető: 
Farkas Tibor igazgató. 

Választható szekciók: 
1. Versmondás, színjátszás, előadó

művészet. Vezeti: Fülöp Réka népmű
velő. 

2. Népi kismesterségek (bőrtárgyak ké
szítése, szőnyegszövés). Vezeti: Tóth 
István és Gödinek Ibolya népműve
lők. 

3. Önismeret, személyiségfejlesztés. Ve
zeti: Farkasné Bali Judit, oktató-tréner 

4. Furulya és gitároktatás, népdaltanítás. 
Vezeti: Cseke József és Farkas Tibor 

5. Horgászati ismeretek (csak engedéllyel 
rendelkezőknek!). Vezeti: Cseke József 
és Farkas Tibor 

6. Vallástörténeti ismeretek. Beszélgetés 
vallási mitológiákról és a Bibliáról. Ve
zeti: Kardos Ferenc könyvtáros. Rész
vételi díj: nagykanizsaiaknak: 9.800 Ft. 
vidékieknek: 13.500 Ft. 

A részvételi díj tartalmazza a teljes ellátást 
(napi 4 étkezés), valamint a foglalkozá
sok anyagköltségét. 

Jelentkezni lehet a részvételi díj 50%-ának 
befizetésével egyidejűleg a Móricz 
Zsigmond Művelődési Házban (8800 
Nagykanizsa, Hajgató Sándor u. I. vagy 
a 93/319-202-es, illetve a 60/468-430-
as telefonon. 

ERKEL FERENC 
OLAJIPARI MŰVELŐDÉSI HÁZ 

Ady E. u. 8. Telefon: 313-040/71612 
Június 1. 18.00 óra KANIZSA MŰ

HELY Kanizsai írók, költők randevúja. 
Dr. Szatmáryné Vízy Zsuzsa: Kispol
gári utazások című könyvének bemuta
tója 

Június 15. 17.00 óra ULTIVERSENY 
Olajipari dolgozók és nyugdíjasok ré

szére. Nevezés a helyszínen. Nevezési 
díj: 150 Ft/fő 

Június 16. A KANIZSA MŰHELY ÉS 
IRODALMI KÁVÉHÁZ évadzáró 
összejövetele 

Június 24. 10.00 ára A MOZGÁSKOR
LÁTOZOTTAK VÁROSI EGYESÜ
LETÉNEK KÖZGYŰLÉSE 

HONVED KASZINÓ 

„Variációk" - FARKAS ZSUZSA GRA
FIKUSMŰVÉSZ ALKOTÁSAIBÓL 
KIÁLLÍTÁS. Megtekinthető: június 
10-éig. 

Június 1. 18.00 óra ÜNNEPI KÖNYV
HÉT. Sabján Ferenc. Rada Gyula. Kat-
dos Ferenc és Czene Csaba költők iro
dalmi estje. Közreműködik: Bedő Csa
ba és Horváth István Radnóti-díjas 
versmondók 

Június I. VIASZFIGURÁK EGYEDÜL
ÁLLÓ KIÁLLÍTÁSA. A Guiness 
könyvben szereplők: Bolygónk legkö
vérebb, legmagasabb, legkisebb embe
re, emberfarkas, asszonydisznó, három-

Ady E. u. 7. Telefon: 311-036 
szemű ember stb. A kiállítás megtekint
hető június 18-áig. naponta 
10.00-19.00 óráig 

Június 6. 18.00 óra DR. SZOMBATH 
TIBOR KÖNYVÉNEK BEMUTATÓ
JA. A könyvet ajánlja: Tamóczky Attila 
alpolgármester. 

Június 13. 17.00 AZ I. VILÁGHÁBORÚ 
KÉPESLAPOKON - Dr. Ferenczy 
Sándor gyűjteményéből kiállítás. Meg
nyitja: TüttŐ István polgármester 

Június 13. 17.30 PRZEMYSL VÉRES 
ÜTKÖZETE - a kiállításhoz kapcsoló

dó előadás. 

VÁROSI KÖNYVTÁR 
Nagykanizsa, Ady E. 

ÜNNEPI KÖNYVHÉT 2000. június 1-6. 
2000. június 1. 16.30 Deák tér: Megnyitó, 

köszöntőt mond Pék Pál. 18.00 Honvéd 
Kaszinó Irodalmi Est. Vendégek: Czene 
Csaba, Kardos Ferenc. Rada Gyula. 
Sabján Ferenc, háziasszony: Halmos Il
dikó, közreműködik: Bedő Csaba. Hor
váth István. 

2000. június 2. 15.00 Honvéd Kaszinó, 
vendég: Konrád György, házigazda: 
Pék Pál. 17.00 Deák tér. Antikvár köny
vek árverése, házigazda: Horváth Krisz-
tina-Horváth Gábor 18.30: Városi 
Könyvtár, Vaktérkép c. verseskönyv 
bemutatója, vendég: Szoliva János, há
zigazda: Czupi Gyula, közreműködik: 
Igricek Együttes, könyvtáros felolvasók 

u. 14. Telefon: 310-242 
2000. június 3. 11.00 Deák tér. Dedikálás 

a könyvsátraknál, vendég: Závoda Pál 
11.30 Honvéd Kaszinó. író-olvasó talál
kozó, vendég: Závoda Pál. házigazda: 
Harkány László. 

2000. június 6. 18.00 Városi Könyvtár. A 
millennium szobrásza. Zala György c. 
kötet bemutatója, vendég: Borbás 
György, házigazda: Kiss Gábor. Kísérő 
programok június l-3-ig a Deák téren 
könyvsátraknál: Dedikálás és találkozás 
l-jén 16.45-17.30-ig és 3-án 10-1 l-ig. 
meghívottak: Czene Csaba, Gyurik 
Irén. Kardos Ferenc, Pék Pál. Rada 
Gyula. Rózsás János. Sabján Ferenc, 
Szoliva János. Könyvről könyvért játék 
minden páros órában. 

KÉPZŐMŰVÉSZETEK HAZA (Kiskastély) 
Erzsébet tér 14-15. Telefon: 313-920 

SASS BRUNNER ERZSÉBET ÉS BRUN-
NER ERZSÉBET festőművészek kiállí-

Június 30. 20.00 óra 
SZÉKELYUDVARHELYI TÁNCEGYÜT 

TES MŰSORA 
Helyszín: Kiskastély udvara. 
Belépődíj: 400 Ft 
A Móricz Művelődési Ház 
szervezésében. 

tasa. 
Z. SOÓS ISTVÁN festőművész állandó 

kiállítása. 
A Képzőművészetek Háza nyitva: 10-17 

óráig, hétfőn szünnap. A belépés díjtalan. 

THURY GYÖRGY MÚZEUM 
Fő út 5. Telefon: 314-596 

EMLÉKEK A MÚLTBÓL - 50 ÉVES A 150 Ft/fő. diák. nyugdíjas: 75 Ft7fő. csalá-
THURY GYÖRGY MÚZEUM. Megte
kinthető: szerdától vasárnapig 10-18 óráig, 
hétfő és kedd szünnap. Belépődíj: felnőtt 

di jegy (minimum 4 fő): 250 Ft. Előre be
jelentett iskolai csoportoknak a kiállítás 
látogatása ingyenes. 

2000. június 1. 11 

mailto:hsmk@sienet.hu
mailto:hsmk@kanizsa.dhs.org


Parlagfű KISKANIZSA ÜNNEPELT 
A HŐSÖK NAPJÁN 

Denevérek 
Kellemetlen, de nem káros 

A város több pontján is élnek a 
parkok, kertek fáin denevérek. Az 
esti homályban érzékcsalódásnak 
tűnő, pillanatokra felsejlő fekete 
foltok éppen esti vadászatukat vég-
^ ő bőregerek. A denevéreknek ez 
az alfaja védett, ártalmatlan állat, 
tudhattuk meg a VIA Kanizsa Kht.-
nál. Arra a kérdésre, hogy miért 
szaporodtak el az utóbbi időben a 
városokban a denevérek, azonban 
ott sem tudták a választ, ám a jelen
ségre már felfigyeltek. Azt azonban 
sikerült megtudnunk, hogy az apró 
termetű denevérek sok haszontalan 
kártevőtől, szúnyogtól, bogártól 
szabadítanak meg bennünket folya
matos éjjeli őrjárataik során, ezért 
sem tanácsos elpusztítani őket. 

A Magyar Millenniumot ünnep
lő kiskanizsai polgárok szervezé
sében került sor vasárnap Kis-
kanizsa millenniumi ünnepére. 

Az ünnepi program keretében 
ünnepi szentmisét celebrált dr. 
Péteri Pál pápai prelátus, püspöki 
helynök, a Veszprémi Hittudomá
nyi Főiskola tanára, a Kaposvári 
Hitoktatóképző vezetője. Ezt kö
vetően a Kiskanizsai Millenniumi 
Emlékpark felavatása, a Millenni
umi Emléktábla leleplezésére, 
megszentelésére, emlékzászlók 
avatására került sor. A himnusz 
elhangzása után, az ünnepélyes 
zászlófelvonást követően Zakó 
László, az FKGP országgyűlési 

A Családsegítő Központ és 
Gyermekjóléti Szolgálat által 
létrehozott „Segíts, hogy segít
hessünk" alapítvány kuratóriu
ma megtárgyalta az alsó- és kö
zépfokú oktatási intézmények 
javaslatát, amely a lehetséges, 
de szociálisan hátrányos helyze-

képviselője megnyitó beszédet 
mondott, és felavatta a Kis
kanizsai Millenniumi Emlékpar
kot. Dr. Szentgyörgyvölgyi Péter 
a Magyar Országgyűlés Kulturá
lis és Sajtóbizottságának alelnö
ke, az FKGP Polgári Tagozatának 
országos elnöke is köszöntötte az 
ünneplőket, és leleplezte Szent 
István életművét megörökítő Mil
lenniumi Emléktáblát. Dr. Péteri 
Pál pápai prelátus megszentelte 
az emléktáblát és a jubileumi 
zászlókat. Az ünnepség katonai 
tiszteletadással ért véget a Ma
gyar Millennium és az elmúlt 
1000 év szentjeinek, hőseinek, 
nagyjainak tiszteletére. 

tű tanulók segítségére vonatko
zott. 

Az elfogadott támogatások ün
nepélyes átadására a HONVED 
KASZINÓ színháztermében ke
rült sor. A támogatásokat Tar-
nóczky Attila, dr. Csákay Iván és 
dr. Kaszás Gizella adta át. 

Kedden délelőtt sajtótájékoz
tatót hívtak össze a Városhá
zán, ahol a parlagfű elleni vé
dekezés menetrendjéről, terve
zett és már megvalósult prog
ramjairól tájékoztatták a mé
dia képviselőit. Mint megtud
hattuk, az iskolákban már 
megkapták azokat a tájékozta
tó füzeteket, amely a védeke
zéssel kapcsolatos legfontosabb 
kérdésekről szól, az iskolákban 
információs sarkokat állítanak 
fel, ahol a diákok ismerkedhet
nek a növénnyel, és megtudhat
ják, miért fontos az irtás. Az 
idén is lesz gyűjtési akció, 
amelynek részleteiről a későb
biekben tájékoztatjuk olvasóin
kat. 

- Akik pénteken délután a Rózsa úti 
óvoda és bölcsőde környékén jártak, 
azok a szokásosnál is több autót láttak 
leparkolva. Biztos gyermeknapra ér
keztek a szülők! - mondták a járóke
lők, és zokszó nélkül kerülgették a jár
műveket. A gyermeknapnak ugyan el
lentmondani látszottak a kerítést festő 
hölgyek és a dobozokkal befelé igyek
vő férfiak. 

- Nem ünnepelni, hanem dolgozni 
jöttünk - mondta Bende Krisztina a 
Kompakt gyár dolgozója - majd így 
folytatta: segíteni szeretnénk abban, 
hogy ez a gyermekintézmény megszé
püljön. Munkahelyünkön ez így szo
kás, s mi természetesnek tartjuk a tár
sadalmi munkát. Kolléganője Bujdosó 
Katalin - a Genura sorról - még hoz
zátette: az itt tevékenykedők között 
többen vannak olyanok, akiknek gye
reke jár ide. Ők ketten ugyanezt nem 
mondhatják el magukról, ennek ellené
re szívesen jöttek, s a többiekkel 
együtt igyekeznek megszépíteni a gye
rekek környezetét. 

- Ezután Tanczenberger Andreához, 
a Kompakt humánerőforrás-vezetőjé
hez fordultunk részletesebb tájékozta
tásért. Megkérdeztük, melyik műszak 
dolgozói vannak most itt. 

- így nem lehet feltenni a kérdést -
felelte az ifjú vezető - , mindnyájan ön
kéntesen, a szabadidőnkben vállaltuk 
ezt a munkát. A GE gyáraiban világ
szerte az ELFUN Alapítvány eszme
rendszerébe - amit természetesen mi is 
magunkénak vallunk - beletartozik a 
lakóközösségek segítése, főként a 
gyermekintézményekért végzett társa

dalmi munka. Meghirdettük, s külö
nösképpen nem is kellett szervezni, 
jöttek az emberek. Igen elégedett va
gyok, hiszen a gyár 760 dolgozójából 
120 itt van, sokan azok közül, akik le
tették a műszakot vagy éjszaka fognak 
dolgozni. Délután három órától este 
hatig tart a munka, a napot - hagyomá
nyainkhoz híven - közös vacsorával 
zárjuk. 

- Bogár Attilát, a gyár igazgatóját 
egy létra tetejéről hívtuk le. hogy meg
kérdezzük a véleményét. 

- A Kompaktban ma 8-14 óráig 
szakmai napot tartottunk - adta meg a 
tájékoztatást az igazgató úr - s ahhoz 
csatlakozott ez a délutáni társadalmi 
munka. Évente legalább egyszer -
minden munkakörből - leülünk, végig-
beszéljük. hogy milyen módszerekkel 
érhető el a minőségjavítás és a selejt
csökkenés. A mai napon téma volt 
még az is. hogyan szélesíthető ki az 
E-Business. vagyis kapcsolataink teljes 
elektrikus átrendezése számítógépre és 
internetre. 

- A sürgő-forgó gyári dolgozók kö
zött végül megtaláltuk Torma Józsefiw 
bölcsődevezetőt. Milyen munkákat vé
geznek az izzósok? - tudakoltuk. 

- A szülők felújították az udvart, 
hoztak friss homokot, de többre már 
nem volt idejük. A Kompakt gyár dol
gozói vállalták fel a többit: lefestik a 
kerítést, a mászókákat, az árnyékolók 
vasszerkezeteit. 

Önzetlen munkájukkal igazi gyer
meknapi ajándékot kaptak az aprósá
gok. 

Büki Erzsébet 

Kiskanizsa Tisztelt Polgárai! 
Hölgyeim és Uraim! 

Végtelenül sajnálom, hogy nem találkozhatom Önökkel ezen a 
szép ünnepen. Már fél éve meghívtak egy reggeltől - délutánig tartó 
rendezvényre a Kongresszusi Központba Budapestre, oda kellett el
mennem. 

A millennium éve a magyar nemzet történelmében fontos mér
földkő. Szent István királyunk ezer esztendővel előtti megkoronázá
sával jött létre a magyar állam. Mit jelent évezredes államiságunk, 
Európához való csatlakozásunk a kereszténység eszmei, etikai fog
lalatában, és mit jeleni 1100 éves jelenlétünk a Kárpát-medencében 
- tette fel a kérdést Antall József, 1993. augusztus 20-i beszédében. 
Válaszolt is: „Azt jelenti, hogy magyarság, kereszténység, európai
ságunk. " 

Kiskanizsa polgárai hasonló gondoktól vezérelve készítették el a 
Szent István emlékművét bemutató emléktáblát és varrattak zászlót. 
A mai alkalommal csatlakoznak az egész évben országszerte meg
rendezendő millenniumi ünnepségekhez. 

Csodálatos, hogy ez e széthúzásra, viszályra hajlamos nép, a mil
lenniumi megemlékezésekben milyen egységes. Az ország minden te
lepülésén sor kerül 1000 esztendős államiságunk megünneplésére, 
ezekkel az eseményekkel erősítve a 40 évig szunnyadó nemzettudatot. 

Köszönöm, hogy Horváth Jánosné tanárnő által meghívtak 
Kiskanizsára, hogy a mai napot együtt töltsük. 

Lélekben Önökkel vagyok! 
Antall Józsefné 
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Összeköti a 
kellemest a 
hasz 

FŐÉPÍTÉSZI KONFERENCIA ELŐTT 
A Nagykanizsán rendezendő V. 

Országos Főépítészi Konferencia 
témaválasztásában merőben új lesz, 
hiszen kitekint a történelmi Ma
gyarország főépítészi feladataiból a 
régiók Európájába - kezdte Kar-
mazin József városunk főépítésze 
azon a sajtótájékoztatón, amely az 
ezt a programot előkészítő ad hoc-
bizottság ülése után következett. 
Majd így folytatta: az augusztus 
23—25-ig rendezendő konferencián 
- az előzők tapasztalatai alapján -
mintegy 200-220 résztvevőre lehet 
számítani, közöttük települések, ré
giók főépítészeire, az érintett mi
nisztériumok államtitkáraira, a test
vérvárosok hasonló beosztású 
szakembereire, és a helyi építész
társadalom képviselőire. 

Kérdésünkre, hogy az V. Főépí
tészi Konferenciának mi ad sajátos 
jelleget, Zábránszkyné Papp 
Klára az Országos Főépítészi Kol
légium titkára így foglalta össze: a 
témaválasztáson túl egy összefog
laló ajánlás készül az eddigi konfe
renciákról, amelyhez vélhetően 
majd nagyszerűen csatlakoztatha
tók a nagykanizsai felszólalások, 
vitaanyagok és a határokon túlról 

érkezők hozzászólásai. Szerencsés
nek tartotta a titkárasszony még azt 
is, hogy a millennium évében sorra 
kerülő konferencián - ennek meg
felelően - olyan előadások is el
hangzanak, mint például „Magyar
országunk és európaiságunk az 
építészeti kultúránkban", avagy 
„Építésügy az EU előtt és után." 
Újdonság lesz az első ízben itt 

Nagykanizsán kiadandó „Az év fő
építésze" kitüntető cím odaítélése 
is. A konferencia munkamódszeré
vel kapcsolatosan megtudtuk, hogy 
a kötött, de rövid előadások mellett 
sok pódiumvitára számítanak a 
rendezők, hiszen a IV. Országos 
Főépítészi Konferencia az .Építé
szet - Örökség - Arculat" téma
körben tett ajánlásainak a megva-

Ülésezett az ad hoc-bizottság. 

lósulása bizonyára véleménynyil
vánításra ösztönzi a főépítészeket. 

Karmazin József még elmondta, 
hogy helyileg már január hónap
ban létrejött egy szervezőbizottság, 
amelyik méltó helyet és jó körül
ményeket (HSMK-ban) biztosít a 
szakmai előadásoknak, szekcióülé
seknek. Van jelentős számú szpon
zor, akik az építőanyag, a szerke
zet, a technológia, a számítástech
nika és a tervezés kiállítói lesznek. 
Szakszerű vezetéssel bemutatkozik 
a város, s baráti est keretében meg
ismerkedhetnek a konferencia 
résztvevői a legnívósabb helyi mű
vészeti együttesek, szólisták műso
rával is. 

Végezetül a konferenciát szerve
ző ad hoc-bizottság tagjaitól az is 
elhangzott, hogy a Tokajban átvett 
stafétabotot Nagykanizsa városa 
feltehetően úgy fogja továbbadni 
Gyulának, hogy ez a konferencia 
továbbfejleszti a főépítészi hálóza
tot, erősíteni fogja az ország tele
pülésfejlesztési, településrendezé
si, valamint az épített és természeti 
környezet védelmével kapcsolatos 
feladatok ellátását. 

B.E. 
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KIRÁNDULTAK A „KREATIVOK" • 

Sokan már eldöntötték, hogy 
hol töltik a nyári szabadságukat, 
de bizonyára vannak olyanok is, 
akik még csak most gondolkoznak 
azon, hová is utazzanak. Az inga
dozóknak bátran ajánlhatom Prá
gát, melyet az elmúlt héten a 
kanizsai Kreatív Klub tagjaival 

Óvárosi tér a Tyl templommal. 

volt módom megismerni. Prága, 
Csehország fővárosa sok vonatko
zásban hasonlít Budapesthez. A 
cseh főváros a Vltava (Moldva) 
két partján helyezkedik el. A folyó 
egyik partján található dombolda
lon a vár, a Kis oldal, és a vele 
szomszédos negyedek. A túlsó 
parton az Óváros az Újváros és a 
Vysehrad helyezkedik el. 
Csehország gazdasági, kereskedel
mi, szellemi és közlekedési köz
pontja területében, lélekszámában 
kisebb, mint Budapest. A száztor-
nyú Prága szinte érintetlenül vé
szelte át a háborúkat, a tűzvésze
ket. Műemlékeiből, egységes 
épületegyütteseiből árad a monar
chia levegője. Templomaival, pati
nás házaival, múzeumi városként 
állja az évente idezarándokoló 
több millió turista rohamát. Prága 
közlekedési hálózatának kialakítá
sakor is elsődlegességet élvezett a 
műemlékek megóvásának szem
pontja. 

Ebből kifolyólag az idelátoga
tók gyalogosan minden veszély 
nélkül bebarangolhatják a várost. 
Természetesen tömegközlekedési 
eszközökön zajlik az utasforgalom 
döntő része. Prága története szinte 
egyidős a korai cseh és morva ál
lamalakulatokéval. A népvándor

lások után idetelepült szláv népek 
számára csakúgy, mint más euró
pai nép számára, a kereszténység 
felvétele teremtette meg a túlélés 
esélyét. A kereszténység elterjesz
tése a Premysl uralkodói családból 
származó Vencel nevéhez fűződik. 
Vencelt később szentté is avatták. 
Emlékét őrzi többek között Prága 
egyik központi tere és a téren álló 
lovas szobor. Prága már a tizen
harmadik században is Európa 
egyik leggazdagabb fővárosának 
számított. A város felvirágoztatása 
rv. Károly német-római császár 
nevéhez kötődik, aki egyben cseh 
király is volt. IV. Károly gazdasá
gi és kulturális központtá fejlesz
tette Prágát. O alapította meg a 
nagyhírű Károly Egyetemet, mely 
növendéke volt egykoron II. Rá
kóczi Ferenc. A Hradzsin (prágai 
vár) bővítése és mai formájának 
kialakításában nagy szerepe volt. 
A Hradzsin területe nagyobb, mint 
a budai váré. A várban van 1918 
óta a mindenkori köztársasági el
nök székhelye. A Hradzsin szá
mos műemlékkel büszkélkedhet. 
Ilyen a Királyi Palota, a Szent 
Vitus katedrális, a Kincstár mely
ben a koronázási ékszereket és ru
hákat őrzik, és ahol Szent István 
királyunk kardját is őrzik, a Nem
zeti Galéria, ahol az európai rene
szánsz és barokk festészet világhí
rű alkotásai láthatók, az Arany ut
cácska és a Kolozsvári testvérek 
híres Sárkányölő Szent György 
szobra, melyet I. Lajos magyar ki
rály ajándékozott a cseh királynak. 
A várban található parkok közül a 
Királyi Kert emelkedik ki növény
zetével és szökőkútjaival. Prágára 
is jellemző, hogy templomai egy 
része vegyes stílusjegyet hordoz 
magán. Nem ritka egy gótikus 
templomban a román stílusú bejá
rat és a barokk oltár. A Várról ki
tűnő panoráma tárul elénk. Az el
múlt években több tízmillió koro
nát költöttek Prága legnevezete
sebb műemlékeinek megvilágítá
sára. A profi fénytechnikának kö
szönhetően Prága éjszaka külön
böző színekben úszó díszletváros
sá változik, egy életre szóló él
ményt nyújtva mindenkinek. Prá
gának tíznél több hídja van. Ezek 
kötik össze a Vltava két oldalán 
található városrészeket. Az egyik 
híres híd a Károly híd melyen csak 
gyalogos forgalom zajlik. E híd 

két oldalát barokk szobrok díszí
tik. Reggeltől késő estig festők, 
zenészek és mutatványosok szóra
koztatják a bámészkodó turistákat. 
A Károly hídon áthaladva máris az 
Óvárosban találjuk magunkat. Az 
1946-ban alapított Prágai Tavasz 
zenei rendezvényeinek többségét 
az itteni épületekben rendezik. A 
zene mindig fontos szerepet töltött 
be a prágai művészeti életben. A 
cseh főváros a világhírű cseh ze
neszerzők Dvorak, Smetana és 
Janácek mellett szívesen látta ven
dégül a zeneirodalom olyan nagy
ságait, mint Beethoven, Berlioz, 
Csajkovszkij, Liszt, Paganini és 
Wagner. Mozart is szerette Prágát. 
Don Jüan című operájának ősbe
mutatóját is itt tartotta. Prága nem
csak a szökőkútjairól híres, de ren
geteg kilátóhellyel rendelkezik. A 
Lőportorony, az Orloj és a 
Klementínum csillagásztornya 
igazi idegenforgalmi látványosság. 
Valaha több nagy tudású csilla
gász élt és dolgozott Prágában. 
Közülük Kepler és Tycho Brahe 
volt a legismertebb. Az Óváros 
szűk utcáin sétálgatva szinte sar
konként tárulnak elénk az építé
szeti csodák. Az Óváros része a 
Józsefváros, a zsidónegyed, mely 
nagy részét már lebontották. Jelen
leg csak néhány zsinagóga, a ta
nácsháza és temető idézi az itt élt 
zsidó lakosság emlékét. E negyed
ben emléktábla jelöli a világhírű 
író, Franz Kafka szülőházát. Pár 
utcával arrébb Egon Erwin Kisch, 
a „száguldó riporter" házába bot
lunk. Az Óváros leglátogatottabb 
tere az Óvárosi tér, ahol Husz Já
nos emlékműve és a nevezetes 
Tyn templom áll. Kihagyhatatlan 
Prága másik ékessége a Vencel 
tér, ami valójában inkább sugárút, 
mint tér. A tér egyik végén áll 
Szent Vencel szobra. Tőle nem 
messze kereszt idézi az 1968-as 
Prágai Tavasz két mártírjának Jan 
Palachnak és Jan Zajicnak az em
lékét. A tér mögött szép és egyben 
monumentális épület magasodik, 
mely a Nemzeti Múzeumnak ad 
helyet. A Nemzeti Múzeum tetődí
szítése aranyozott akárcsak a leg
több műemléké. 

Sör dupla virslivel 
Az Arany Prága elnevezés így 

nemcsak a legendákban, de a való

ságban is helytálló jelző, méltó a 
patinás fővároshoz. 

Csehország második legfonto
sabb „valutája" a sör. Talán nincs 
is még egy olyan ország, ahol a 
sörnek ilyen kultusza van, mint 
Csehországnak. A sörgyártás és a 
sörfogyasztás áthatja a cseh iroda
lom egy tekintélyes részét 
Hasektől Hrabalig. Svejk, Pepin 
bácsi és Egon Bondy törzshelyei 
még ma is várják a sör barátait. A 
sörözők közül a legismertebb a 
Kehely (U Kalicha), a Flek söröző 
és az Arany tigris. A Kehely két 
részre bontott helyisége némi csa
lódást kelt. Az eredeti hely alig ti
zenkét négyzetméteres és lehetet
len dolog baráti társasággal bejut
ni. A mellette álló modern sörözőt 
inkább, „souvenir sörözőnek" le
het aposztrofálni magas áraival és 
a Svejk-ajándéktárgyakat ránk 
sózni akaró személyzettel. Belső 
megjelenésében, hangulatában 
jobb a Flek söröző (U Fleku), 

Kettős hídtorony 
a Károly hídnál. 

ahol látogatásunk alkalmával szo
lid ízelítőt adtunk a magyaros 
temperamentumból az üzletvezető 
teljes megelégedettségére. A 
knédli és a barna sör egyaránt ki
váló volt. 

Összefoglalva: akit tehát érdekel 
a művészettörténet, az irodalom, a 
zene, az építészet, az egyháztörté
net, aki szeret tiszta utcákon néze
lődve tiszta levegőt szívni, annak 
előbb-utóbb érdemes elutazni Prá
gába, a világ egyik legszebb fővá
rosába. 

Halász Gyula 
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TISZTELT SZERKESZTŐSÉG! 
Bár nem vagyok nagykani

zsai lakos, levelemmel most 
mégis Önökhöz fordulok, ugyan
is a téma, amelyet szeretném, 
ha körüljárnának, kanizsai ille
tőségű vállalatot ériiu, és bizo
nyára a kanizsai lakosság is 
szembesül a problémával. 

Időről időre kijönnek a 
DEDASZ szakemberei ellen
őrizni a mérőórák állapotát. 
Ezekre az ellenőrzésekre több
nyire akkor kerül sor, amikor 
nem vagyunk otthon. A felmé
rés, a vizsgálat tapasztalatairól 
jegyzőkönyv is készül, amelyet 
az érintett tudomásul vétele nél
kül tesznek be a leveles ládába. 
A jegyzőkönyv hangneme, én 
úgy ítélem meg, kissé durva, 
félreérthető, és nem egy szol
gáltatóhoz illő, különösen ak
kor nem, ha semmilyen problé
mát nem találtak, semmi olyat, 
amiért én a fogyasztó, felelős
ségre vonható vagyok. Ilyenkor 
szerintem, elég lenne egy tájé
koztató levél, hogy ott járt a 
szolgáltató embere, és mindent 
rendben talált, amelyről engem 
is tájékoztatnak, aki a mérőóra 
épségéért felelősséggel tarto
zom. Ehelyett egy jegyzőköny
vet kapok, amivel egyet kell ér
tenem, ám nem írtam alá. Az 
emberben ilyenkor feltámad a 
kisördög. Miért lehetséges az, 
hogy valaki valamit a tudtom, 
jelenlétein nélkül felülvizsgált? 

Lapunk május 18-i számában 
megjelent „Az ügynök halála" cí
mű cikkünk nyomán észrevétel 
érkezett szerkesztőségünkbe. A 
telefonáló egy egykori biztosítási 
ügynök volt, aki elmondta, hogy 
az általunk írott cikkben foglaltak 
megfelelnek a valóságnak, ám 
szerinte egy valami még hiány
zik, ami teljessé teszi a képet. Te
lefonálónk elmondta, hogy az 
úgynevezett visszaírások össze
gét - vagyis azt az összeget, ame
lyet az ügynöknek vissza kell fi-

Miért nem küldenek ki értesí
tést, hogy jönnek, és akkor meg
próbálnék otthon lenni. Vagy az 
ellenőrzésnek éppen ez a lénye
ge, hogy meglepetésszerű, és 
ebből eredően hatékony le
gyen? Nyilván szükség van a 
szúrópróbaszerű ellenőrzések
re is, hiszen csak így lehet ki
szűrni az áramot szabálytalanul 
vételezőket. De egy jogállam
ban úgy vélem, ehhez sincs joga 
a szolgáltatónak éppúgy, mint a 
rendőrnek fa mögé bújva a 
gyorshajtást ellenőrizni. Egy 
jogállamban van mód a védeke
zésre, mi több, bizonyos dolgo
kat csak a jelenlétemben lehet 
megvizsgálni. A külföldieknek 
eladott szolgáltatók mindinkább 
profitérdekeltségűek, a bevételt 
a fogyasztás folyamatos csökke
nése mellett is produkálni kell, 
ezért aztán mind szorosabbra 
fogják az ellenőrzéseket, amivel 
én egyet is értek, ám ennek va
lami jogállamhoz méltó formá
ját is kellene találni. Mi törté
nik, ha én csak a lehetőségek 
számbavétele mellett közösen 
önökkel, és a többi olvasóval 
eltűnődnék azon, vajon nem 
azért kell-e az ellenőrzéseket a 
hátam mögött, részvételem nél
kül végrehajtani, mert akkor le
het úgy is hibát találni, mi több 
okozni, ha az eredetileg nincs? 
Valahol azt hallottam, hogy a 
szolgáltatók külföldi tulajdono-

zetnie, ha két éven belül felbom
lik az általa kötött szerződés -
komoly mértékben emeli az a 
tény, hogy a biztosítótársaságok 
új ügynökeinek nem érdeke a már 
korábban megkötött biztosítások 
gondozása, életben tartása. A 
gondozásért kapható összeg csu
páncsak töredéke annak az 
összegnek, amit az új kötésért 

sa akkor ígért fizetésemelést a 
szolgáltatók dolgozóinak, ha 
visszaszorítják a jogtalan véte
lezéseket. Mi van, ha valaki 
egyszer túlértelmezi, és nem
csak azokat bünteti a többletbe
vétel érdekében, aki lop, hanem 
azokat is, akik nem, de rábizo
nyítják? Persze ez messzire ve
zet, és távol álljon tőlem, hogy 

kap az ügynök, nem is beszélve 
arról, hogy a korábban megkötött 
biztosítások gondozásával a mun
katervét sem tudja teljesíteni. Az 
ügynöknek az az érdeke, hogy a 
már megkötött biztosítások he
lyett egy új, jobb konstrukciót 
ajánljon az ügyfélnek, vagyis rej
tetten a már korábban kötött biz
tosításokat megszüntetésére te-

bármit is feltételezzek, de hal
lott már ilyet a világ. A tulajdo
nos, vagy a működtető bevoná
sa nélkül Amerikában nem le
hetne csak úgy ellenőrizgetni, 
mert a polgár egy jó ügyvéd se
gítségével olyan pert akasztana 
a szolgáltató nyakába, hogy az 
győzné kifizetni a kártérítést. 

Várom válaszukat tisztelet
tel. 

(Név és cím 
a szerkesztőségben) 

gyen javaslatot, amit az ügyfelek 
sok esetben el is fogadnak. A biz
tosítótársaságot ez esetben sem 
éri kár, hiszen a pénzénél marad, 
vesztes az ügyben az ügyfél és a 
régi ügynök lesz. Az ügyfél, ha 
egy bizonyos idő letelte előtt 
bontja fel a szerződését, elveszíti 
az általa befizetett összegek 
egyrészét, ez az ő kára. Az ügy
nök, aki már nincs is jogviszony
ban az adott társasággal, pedig 
mindent visszafizet. 

D.É. 

CIKKÜNK NYOMÁN 

TISZTELT OLVASÓ! 
Takács Zoltán, a DÉDÁSZ Rt. helyi üzemvezetője az ön által 

felvetett problémákra az alábbiakat mondta el: 
- Valóban lehetne értesíteni a fogyasztókat az ellenőrzések idő

pontjáról, ám az sem vezetne megoldásra, ugyanis az emberek 
nagy része nem kíván azért szabadságot kivenni, mert egy szolgál
tató ellenőrzéseket végez. A délutáni-esti ellenőrzésekre pedig a 
rendelkezésre álló idő rövidsége miatt nincs mód, hiszen a 16-20 
óra közötti időszak, amikor az ellenőrzések elvégezhetők lennének, 
nagyon behatárolnák és megnehezítenék a szolgáltató szakemberei
nek munkavégzését, nem beszélve arról, hogy nagyon komoly 
mennyiségű fogyasztásmérőt kell leellenőrizni. Takács Zoltán el
mondta, amennyiben a DEDASZ Rt. dolgozói problémát észlelnek 
az ellenőrzések során, minden esetben felkeresik a szolgáltatás 
igénybevevőjét, és lehetőséget adnak arra, hogy az érintett magya
rázatot adjon a feltárt problémára, és ebben az esetben a jegyző
könyvet mindkét félnek alá kell írni, hiszen a jegyzőkönyv csak 
ekkor minősül jegyzőkönyvnek, ellenkező esetben csak egy tájé
koztatás, amelyet otthagynak a dédászosok az elvégzett ellenőrzés 
bizonyítékául. A D E D A S Z Rt.-nek az elvégzett ellenőrzésekkel 
minden esetben az a célja, hogy védje a fogyasztókat, az esetleges 
műszaki hibák kiszűrésével folyamatossá tegye a szolgáltatást. Cé
lunk az is, hogy a tisztességes fogyasztókat védjük a tisztességtele
nektől, és a szabálytalan áramvételezőket kiszűrve csökkentsük 
azokat a terheket, amelyek egyébként a tisztességesen fizető fo
gyasztókat károsítanák. 
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JÓ ÉRZÉSSEL GONDOLOK VISSZA 
os-napi visszapillantó 

Czupi Gyula (könyvtárigazgató, 
programmenedzser): - A szervezőbi
zottság két feladat megtervezésével 
és kivitelezésével bízott meg. Egyik a 
„ Város napja, vezetői és kitüntetett
jei" kiállítás megrendezése, a másik 
az Ismert-Ismeretlen Kanizsánk vá
rosismereti bemutató. Igen jó érzés
sel mondhatom el, hogy ez az utóbbi 
program messze a várakozásaim fö
lött sikerült, pedig sokan óvtak attól, 
hogy egy ilyen rendezvényt szervez
zünk. Elmondhatom, hogy személy 
szerint nekem is nagy élmény volt, jó 
érzéssel gondolok vissza április 
27-28-ára. 

Azóta is sokat gondolkodom azon, 
hogy mi volt a siker oka. Kiderült, 
hogy a kanizsaiak szeretik városu
kat, érdekli őket a történelmi múlt, 
szívesen meghallgatják a szakértők 
véleményét, s egy szervezett, akár 
autóbuszos városnézésen is részt 
vesznek. Ez a jó példa arra ösztö
nözheti a szakembereket, az idegen
forgalommal foglalkozó cégeket, 
hogy talán próbálkozzanak meg az 
ismeretterjesztésnek ezzel a formájá
val. Újítsák fel a régi, már jól bevált 
városnézést formákat. 

Fenyvesné Belányi Mariann (ta
nár, a Városi Diákönkormányzat irá
nyítója, programmenedzser): - Azt 
hiszem, hogy a Város Napját szerve
ző bizottság tagjainak az elmúlt hó
napban bőven volt idejük arra, hogy 
elemezzék, milyen munkát is végez
tek. A Városi Diákönkormányzat 
igen sok ötlettel járult hozzá ennek a 
két napnak a sikeréhez. Például a 
755 centiméteres óriás szendvics, 
avagy az a tény, hogy a városisme
reti túra indítóállomása a millenniu
mi Sétakertből legyen. 

Szeretném elmondani még azt is, 
hogy az előző évektől eltérően na
gyon sok pedagógus segített. Az ő 
közreműködésük nélkül nem vált 
volna április 28-án este valóságos 
diákszigetté az Erzsébet tér. Bízom 
benne, hogy azok a kollégák akik 
most csak érdeklődtek, netán fel
ügyeltek a gyerekekre, jövőre tevé
keny részesei lesznek ennek a nap
nak. 

Annak meg külön örülök, hogy 
sok gyerekprogramot szerveztünk, 
így aztán érvényesült az az elgondo
lásunk, hogy gyerekek mozgatták 
meg. hozták el a felnőtteket! 

Katona Noémi (népművelő, 
programmenedzser): - Mint népmű
velő, és mini városlakó, igen jól 
éreztem magam már az előkészítő 
időszakban is, de abban a két nap

ban különösen. Örültem, hogy meg 
tudtuk valósítani, amiről a tervezés
kor többször is beszéltünk. A sok 
helyszínt és az életkorok szerinti 
programokat. Ismerőseim - akikkel 
a Város Napja után beszéltem - is 
mind jól érezték magukat, habár 
többen elmondták, hogy fontoljuk 
meg a programok szűkítését. Az ün
nep tulajdonképpen egyetlen nap, de 
ebben az évben már két teljes napot 
ölelt fel. Sajnos a saját programjaim 
miatt nem jutottam el sok helyre, 
csak mások véleményére tudok tá
maszkodni. Negatívumot talán nem 
is igen hallottam. A Ficánkolóról, az 
óvodások programjáról meg - má
sokkal együtt - az a véleményem, 
hogy egy jó propagandával országos 
hírverést is lehetne csinálni ennek a 
sorozatnak. 

Örülök, hogy annak az elvárásnak 
is meg tudtunk felelni, hogy a Város 
Napja a millenniumhoz kapcsolód
jon. A zászló átvétele nagyon jól be
leilleszkedett a zárógála műsorába. 

Kollonay Zoltán (zongoramű
vész, programigazgató): - Nagy örö
mömre szolgált, hogy az ünnepség
sorozat legfőbb, kiemelkedőbb ren
dezvényeit, sarkalatos pontjait: a 
zászlófelvonást, az ünnepi felvonu
lást és a díszelőadást magam ren
dezhettem. Annál is inkább, mert 
mindig is kihívásnak éreztem az 
ilyen nehezebb feladatokat, amikor 
is valaminek a fajsúlyos kezdetét és 
hatásos végét kell kitalálni, meg
komponálni, és felépíteni. Sikerült az 
elképzeléseimet megvalósítani, az 
ötleteim jól működtek, beváltak, ha
tásosak voltak, és a programok bo
nyolultsága ellenére hibák nélkül 
megvalósult minden. 

Nagy örömömre szolgált az is, 
hogy szinte egybehangzóan minden
kinek tetszettek a rendezvények, min
denki megelégedésére szolgáltak. 

Úgy gondolom, hogy egyszeri és 
megismételhetetlen volt ez az alka
lom. A millennium és a millenniumi 
zászló miatt, a 2000. év és az 1000 
éves történelmiség, a magyarság, az 
államalapítás, és ennek tükrében, 
„fényében" tündöklő Város Napja 
alkalmából. Emiatt gondoltam, hogy 
az első részben a klasszikus stílust, a 
legünnepélyesebb zenei gondolato
kat és a legnagyobb zenei együttese
ket, a szimfonikus zenekart, és a fér
fi-női szólamokat magában foglaló, 
nagy vegyes kart szerepeltessem. Ez 
különösen fontos, mert Nagykanizsá

nak vannak ilyen előadói, együttesei. 
A műsorban magyar kötődésű zene
szerzőktől ünnepélyes, könnyen be
fogadható, rövid, de mély érzéseket 
kiváltó műveket szerepeltettem. A 
felállás látványos, tablószerű és mo
numentális volt. Hatásában pateti
kus, magasztos, emelkedett érzéseket 
kellett kiváltani. Érzékeltetve a szín
padon az emberek sokaságát: muzsi
kusok, énekesek, protokollszemélyek 
teljes körében és a nézőtéren jelen
lévőkkel együtt bárki úgy érezhette 
magát, hogy együtt ünnepelt a vá
ros. A színpadot hosszában teljes 
méretére, monumentális hatásában 
ki kellett nyitni. Ezt a hatalmas teret 
töltötték ki az emberek oly módon, 
hogy a szimfonikus zenekar mögött 
nagyméretű állványokon és épített 
dobogókon a Vegyeskar foglalt he
lyet. A színpadi elhelyezkedés során, 
a felállított dobogókon, a muzsiku
sok és a kórus teljesen kitöltötték a 
teret. A karmesteri dobogó előtt lett 
kihagyva a megfelelő tér a protokoll 
részére, érzékeltetve, hogy az mint
egy része az ünnepségnek. A lát
ványt a nagy létszámú előadó-appa
rátus biztosította, ami egyben egy 
különlegesen nagyszabású, akuszti
kus hangzást is eredményezett. Örü
lök annak, hogy lehetőség volt arra 
is, hogy ilyen ritkán hallható nagy 
létszámú együtteseket együtt tudtam 
szerepeltetni, mivel ez egyfajta meg
foghatatlan zenei élményt nyújtott a 
publikumnak. 

Továbbá nemcsak mint rendező, 
de mint előadóművész is aktív része
se voltam ennek az ünnepnek. Fele
lősségteljes feladat és nagyon fel
emelő érzés ilyen exponált pillanat
ban e nagy létszámú együttesek 
karmestereként, a város egésze 
előtt a zenei előadásommal megala
pozni az ünnepség lelki, érzelmi, 
patetikus érzékenységét. Boldog va
gyok, hogy tehetségemet ilyen ne
mes feladatok teszik még edzetteb
bé. Hangvételében illeszkedő, de 
egyben szórakoztató összeállítás, 
felszabadult, igényes szórakozást 
adott a várakozásnak megfelelően a 
második rész is. 

Szeretnék még néhány szót szólni 
az ünnepi zászló fel- és levonásáról. 

Az Erzsébet téren figyelemfelkeltő 
és közönségcsalogató látványos tér
zene kellőképpen felkeltette az ér
deklődést a Fúvószenekari Feszti
válra érkezeit zenekarok részvételé
vel. Az ünnepi felvonulás résztvevői 
voltak: fúvószenekar, huszárpa

rancsnok, huszárok - akik kézben ki
feszítve vitték a város zászlaját -, 
lovashuszárok, hintók, a hintákon a 
város vezetői, díszvendégek, utána a 
protokollvendégek kísérőkkel, máso
dik fúvós zenekar, a városkörnyéki 
programc'' résztvevői (táncosok, 
népzenei zenekarok, szekerek) me
nettánccal, muzsikával, s végül, de 
nem utolsó sorban, a harmadik fú
vószenekar. Utána pedig a tömeg 
csatlakozva haladt a Deák térre az 
ünnepélyes zászlófelvonáshoz. 

Tüttő István polgármester köszön
tése után a Fúvószenekari Fesztivál
ra érkezett zenekarok egyesített ze
nekara közösen eljátszották a Him
nuszt, és felvonásra került a zászló. 
A zászló felvonása közben, a Him
nusz eljátszásának végekor. Pápai 
Jenő, Nyakas Ferenc, Farkas Tibor 
galambászok közreműködésével, ga
lambok serege emelkedett a magas
ba. Nagyon szép volt a galambok re
pülése, és nem véletlen, hogy a ga
lamb a béke jelképe is. Úgy érzem, 
már a tavalyi reptetés is nagyon tet
szett a lakosságnak, jó ötletnek bizo
nyult, és az ideinek is nagy sikere 
volt. A galambászoktól ígéretet kap
tam arra, hogy jövőre többezres da
rabszámú galambreptetésre is szá
míthatok. Remélem, ez még különle
gesebb látványossúgnak fog számí
tani. 

A zászlólevonás az éjszakai 
csendben, huszárok fáklyás tisztelet
adása, és nemes egyszerűségében és 
szépségében, „egy szál tárogató" 
hangja kíséretében történt meg. 

Tarnóczky Attila (alpolgármes
ter): - Ha az idei Város Napját 
összehasonlítom az előzőkkel, akkor 
az első, amit meg kell fogalmaznom, 
hogy a programok igen széles körűek 
voltak, hiszen a kiállításoktól a lo
vasversenyen ál egészen a parkava-
tóig, sok-sok ötlet vonult fel. A má
sik, amit szeretnék elmondani, hogy 
minden életkor - az óvodásoktól a 
nyugdíjasokig -, minden korosztály 
képviseltette magát. Az természetes, 
hogy elsősorban a fiatalság számára 
volt nagy élmény ez a nap, hiszen 
számtalan versenyt, vetélkedőt, lehe
tőséget csak nekik terveztek és szer
veztek. A szervezőbizottság nagyon 
jó munkát végzett, sehol nem volt a 
legkisebb fennakadás vagy problé
ma sem. 

Jómagam - amennyire csak az. 
idő és a lehetőségeim engedték -
sok helyszínen megfordultam, és 
egyenesen meghatónak tartottam a 
kanizsaiak érdeklődését. 

Büki Erzsébet 
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A védekezést a katasztrófavédelem szolnoki 
törzse szakszerűen irányította. 

A katasztrófavédelem operatív törzse irá
nyításával Tiszasüly, Kötelek, Nagykörű 
települések gátjai megerősítésében vett 
részt, húsvét hajnalától az árvízveszély el
múltáig a Határőr Igazgatóság Kanizsa 
határvadász százada Pálfí százados, pa
rancsnok vezetésével. A példás helytállá
sukról a helyi lakosokon túl a települések 
polgármesterei, a védekezés vezetői is jó 
érzéssel szóltak. Világosodástól sötétedésig készült a védőgát 

mindenütt. 

A fák, a villanyvezetékek, az épületek felső részéig ért a víz az ártérben, A védekezésben résztvevő határvadászok ebédidőben a Tisza-ártér tölte -
mosva a töltéskorona felső szélét. sén. 

Házak, falvak voltak az ártéri vízszint alatt, veszélyeztetve nemcsak a 
gát állékonyságától. A felszökő talajvíz gyengítette, morzsolta a vályog- Minden lehető erő és eszköz kellett az eredményes védekezéshez, bár 
épületek falait, olykor egy egész élet munkáját. így is voltak idegfeszítő, embert próbáló helyzetek. 



Előző heti cikkünkben már be
széltünk arról, hogy közeledik a 
nyári szabadságok, szünidők idő
szaka. Akkor az itthon hagyott ér
tékekről, lakások biztonságáról ír
tunk. 

Most arra szeretnénk felhívni fi
gyelmüket, hogy a szabadidőnkben 
sem szabad lemondani biztonsá
gunkról, először az elővigyázatos
ság, s csak aztán a szórakozás. 

A legtöbb embernek a szabadidő 
kikapcsolódást és szórakozást je
lent. Az ebből következő figyel
metlenségből adódóan a tolvajok
nak számtalan lehetősége nyílik 
szabadságunk megkeserítésére. A 
figyelem és az elővigyázatosság 
nem csak szabadidőben hasznos, 
de érdekes módon mégis ilyenkor 
vagyunk értékeinkkel szemben a 
legóvatlanabbak. Úgy hisszük, 
hogy ha mi szabadságon vagyunk, 
akkor a tolvajok is szabadságra 
mennek. 

A felszabadult szabadságeufóri
ában, mintha sebezhetetlennek 
éreznénk magunkat. Többszázezer 
forintos kamerákat, ékszereket, út
levelet, pénzt és mindent, ami szí
vünknek kedves, életünkhöz nél
külözhetetlen tárgyakat hagyunk 
szanaszét. Autóban - amit gondo
san bezárunk ugyan, de az ablakot 
résnyire nyitva hagyjuk, hogy ne 
legyen üvegház. Víz és medence 
partján hanyagul egy törölközőt 
dobunk táskánkra, amelyben az 
egész család értékei; iratoktól a 
jegygyűrűkön keresztül, a gyerek 
sétálómagnójáig, szállodakulcstól 
a videokameráig, minden benne 
van. A kocsikulcsot a riasztó táv
vezérlőjével együtt felakasztjuk 
egy fára, mondván: „rálátunk a 
vízből, nem érheti baj". Mindezt 
azért, mert „Hurrá nyaralunk!" 

A boldog mosoly, a „hurrá nya
ralunk" jókedv azonban egy csa
pásra elmúlik, amikor a vízből ki
érve már csak védtelen értékeink 
helyét találjuk meg, s ha szeren
csénk van, talán a gépkocsink még 
megvan. Bár ez sem biztos. Sokkal 
valószínűbb, hogy a megszerzett 
kulcsokkal, iratokkal a tolvaj már 
szállodai szobánkat is meglátogatta 
saját autónkkal, s egészen biztosak 

BŰNMEGELŐZÉS 

lehetünk abban, hogy nem odavitt 
valamit... 

A legveszélyeztetettebbek ilyen 
szempontból a sportpályák és a 
strandok látogatói. Mit tehetünk 
nyugalmunk, értékeink megőrzése 
védelmében? 
- Ami nincs Önnél, azt nem lehet 

ellopni! 
- Sporthoz és játékhoz csak azt 

vigye magával, amire tényleg 
szüksége van. 

- Az értéktárgyakat, ékszereket, 
csekkeket vagy nagyobb pénz
összeget hagyja otthon. 

10 év alatti gyermekekre vonatko
zik! Sajnos a kamaszokat is egyre 
több veszély fenyegeti a XXI. szá
zad küszöbén. Mit lehetne tenni 
annak érdekében, hogy gyermeke
ink biztonságban legyenek szülői 
felügyelet nélkül is - merül fel a 
kérdés minden apában és anyában, 
aki egy picit is aggódik a sorsu
kért. Ehhez próbálunk most egy
két megszívlelendő tanácsot adni. 

Általános iskolás korú fiatalok 
egy-két heti elhelyezését meg lehet 
oldani különböző nyári táborokkal. 
Olyanok is működnek, melyek vi-

- Ha nem tud lemondani értékei
ről, még erre a rövid időre sem, 
ne hagyja azokat őrizetlenül az 
öltözőben, vagy a törököző alatt. 

- Ha nincs értékmegőrző, soha ne 
hagyja őrizetlenül értékeit, kérje 
meg barátját, jó ismerősét, hogy 
vigyázzon a holmijára. 

- Soha ne hagyja értéktárgyait, 
pénzét, iratait a gépkocsijában. 
A csomagtartó már biztonságo
sabb, de az sem trezor! Használ
jon övtáskát. 

- Beszéljen gyermekeivel, hogy ők 
megtarthassák a biztonsági elő
írásokat. 

- Ha mégis lopás áldozatává válna, 
azonnal értesítse a rendőrséget. 

Ehhez a témánkhoz tartozik 
gyermekeink biztonsága is. Sajnos 
nekünk felnőtteknek nincs annyi 
szabadságunk, mint gyermekeink 
nyári szünete. Ha nincs ráérő 
nagymami, akkor bizony nehéz 
megszervezni csemetéink bizton
ságos vakációját. S ez nem csak a 

szonylag kevés napidíjért, a nap
közbeni felügyeletet vállalják, érde
kes programokkal. A fennmaradó 
időszakban is előre beszéljük meg a 
gyerekekkel, hogy mit terveznek a 
következő napra. Hova szeretnének 
elmenni, s főleg kivel. Ha otthon 
töltik a napot, figyelmeztessük őket, 
hogy idegeneket ne engedjenek be 
a lakásba semmilyen ürüggyel. Fel
tétlenül tudják a segélyhívó számo
kat, s a szülők elérhetőségi módját. 
Hasznos lehet napirend vagy 
hetirend készítése is. Az sem árt, ha 
napközben néha rájuk telefonálunk, 
sőt tudjuk meg baráti körének tele
fonszámait is. Ne menjen olyan 
helyre, amit előzőleg nem beszéltek 
meg otthon! Szóljunk nekik arról is, 
hogy az utcán, játszótéren, milyen 
veszélyek leselkednek rájuk, mit te
hetnek, ha bajba kerülnek. A na
gyobb, 14-16 éves korosztály sincs 
sajnos biztonságban. Őket inkább a 
rossz barári kör csábító ereje fenye
geti. Ahogy iskolaidőben is találko
zunk „lógó", csellengő gyerekek

kel, akik a játéktermeket, szórako
zóhelyeket látogatják suli helyett. 
Ez még inkább felerősödik a szün
idő alatt. Ilyenkor fordulhat elő, 
hogy „unalmunkban" mindent ki
próbálnak, ami tiltott. Nem lehet 
elégszer szólni arról, hogy figyel
jünk rájuk - addig, amíg nem késő! 
Jó feltérképezni a baráti körüket, 
kedvenc szórakozóhelyeiket. Be
szélnünk kell velük arról, hogy sok
szor a szép ígéretek mögött hátsó 
szándékok állnak. Egy „brahiból" 
kipróbált marihuánás cigarettának 
is nagyon komoly következményei 
lehetnek! A discók sem csak a csil
logásból állnak, és a Balaton partján 
is érhetik őket kellemetlen megle
petések. Felelős gondolkodást vá
runk el tőlük, hisz nekik már fel 
kell ismerniük tettük következmé
nyeit. 

Sokan keresnek a nyári vakáció 
idejére munkát. Ez nem is baj ak
kor, ha előtte alaposan utánané
zünk a munkaadónak. Előfordul
hat, hogy csak kihasználják gyer
mekeink munkaerejét, aztán fizetés 
nélkül kirúgják őket valamilyen 
mondvacsinált ürüggyel, sőt rosz-
szabb esetben az is megeshet, hogy 
a munka egészen másról szól, mint 
amire jelentkeztek. „Zsebszerző
déssel" soha ne engedjünk munkát 
vállalni nekik! Minden esetben 
foglalják írásba mindkét fél jogait 
és kötelességeit, a munkáért járó 
pénzt. Ellenkező esetben ugyanis 
nem lehet sehova sem panasszal 
fordulni, ha megkárosítják őket a 
vállalkozók. Beszéljük meg a gye
rekkel, ha olyan munkahelyre 
megy dolgozni, ami távol esik a 
lakhelyüktől - tehát ott is alszik - , 
hogy milyen rendszerességgel tart
sák velünk a kapcsolatot, azaz mi
kor hívnak bennünket, illetve mi 
mikor és hol érhetjük el őket. Fel
tétlenül tudják, hogy hova fordul
hatnak, ha bajba kerülnek! 

Lehet, hogy pár sorunkkal, most 
rémületet keltettünk, pedig még fel 
sem soroltuk mindazt a veszélyt, 
ami itt leselkedik arra várva, hogy 
lecsaphasson. Kérem Önöket, 
hogy alaposan gondolják át, mi 
mindent tehetnek az Önök és gyer
mekeik biztonságos, nyugodt va
kációja érdekében, hogy ez a nyár 
is a pihenés időszaka legyen, és ne 
a rettegésé, a félelemé. 

Jó pihenést szülőknek és gyer
mekeknek egyaránt! 

Horváth István 



Már hetek óta dühöng a kániku
la. A nagy meleg elől szabadide
jükben egyre többen keresik fel a 
vízpartokat, hétvégi telkeket, nya
ralókat a pihenés, felüdülés céljá
ból. Ez idő alatt azonban lakásunk, 
s benne az évek alatt összegyűjtött 
értéktárgyak, felügyelet nélkül 
maradnak. Ezt viszont rossz szán
dékú emberek is észreveszik, s így 
bizony könnyen előfordulhat, 
hogy mikor hazaérünk egy kifosz
tott lakás látványa tárul elénk. 

Az utóbbi időben ismét elszapo
rodtak a lakásfeltörések. Ez indí
tott bennünket arra, hogy szóljunk 
pár szót arról, hogyan védhetnénk 
meg jobban értékeinket. 

Mire is kell figyelnünk? 
A legtöbb betörő az ajtón át ha

tol be. így a nyílászárók védelme a 
legfontosabb. Ez persze vonatko
zik a pince, a padlás, a kamra és a 
garázs ajtóira és ablakaira egya
ránt. Tudjuk, hogy áthatolhatatlan 
ajtó vagy ablak még nem készült 
az emberiség történelme során. 
Hisz amit ember bezárhat, azt em
ber ki is tudja nyitni. De egyálta
lán nem mindegy, hogy milyen 
áron és mennyi idő alatt! A laká
sok behatolás elleni védelme ket
tős célt szolgál. Egyrészt jelzi, 
hogy nem lenne könnyű dolga -
tehát megelőzési funkciója van -
másrészt feltartja a betörőt eseten
ként olyan hosszú időre, ami már 

TESZTELJE 
LAKÁSÁT! 

elég arra, hogy leleplezzék, tetten 
érjék. Ha a betörő jól felkészült és 
profi szerszámai vannak, akkor bi
zony nehéz dolgunk van. Őt nem 
fogja visszatartani a mégoly áttör-
hetetlennek tűnő ajtó, vagy ablak 
sem. így tehát marad az a mód
szer, hogy még a hívatlan látogató 
szorgosan keresi záraink nyitját, a 
külvilág tudomására kell hoznunk, 
hogy jogtalanul akar valaki beha
tolni otthonunkba. Felszerelhetünk 
helyi szirénákat, zajkeltőket, kér
dés, hogy manapság, amikor si
lány riasztóberendezések közöm
bössé tettek minket, a hasonló za
jokkal szemben, fog-e bárki is 
mozdulni értékeink védelmében?! 
Igazán hatásos abban az esetben 
lehet, ha a szomszédságunkban la
kók figyelmét előzetesen felhívjuk 
a hang-, illetve fényjelzés jelenté
sére. A másik megoldás: az úgy
nevezett távriasztás. Ennek lénye
ge, hogy szinte attól a pillanattól 
kezdve, hogy a betörő „dolgozni 
kezdett", otthonunktól távolabb, 
egy erre szakosodott központ ész-

leli a „szorgos munkát" és elfogó-
kat küld a helyszínre. 

Milyen legyen a jelző-riasztó 
rendszer? 

Ebben tanácsot ad a rendőrkapi
tányságon működő tanácsadó 
szolgálat. Fő szabályként itt is el
mondhatjuk, hogy ragaszkodjunk 
a MABISZ által minősített termé
kekhez és a rendőrség által nyil
vántartott és ellenőrzött cégekhez, 
vállalkozókhoz. 

A legveszélyeztetettebbek az 
egyedülálló családi házak, hétvégi 
házak illetve a lakótelepek föld
szinti és első emeleti lakásai. 

Mit tehetünk még 
nyugalmunk érdekében? 

- Ha hosszabb időre távoznak ott
honunkból, kérjenek meg valakit, 
hogy postaládájukat rendszeresen 
ürítse ki, hiszen az abban felhal
mozódott újságokból egyértelmű
vé válik a betörők részére, hogy 
ez a lakás felügyelet nélkül áll. 

- Ha van rá lehetőségünk, komplett 
ajtót cseréljünk, tokostól, zárástól. 
Ez elsősorban ott üdvözítő megol
dás, ahol a lakásba való bejutás 
egyetlen lehetősége a bejárati aj
tó. A szerelőktől, készítőktől kö
veteljük meg a Magyar Biztosítók 
Szövetségének (MABISZ) minő
sítő tanúsítványát. 

- A rablók, besurranok ellen hatá
sosan alkalmazhatjuk, a nagylá
tószögű lencsével ellátott kite
kintő nyílást, és a záróláncot, 
amely megakadályozza, hogy a 
résnyire nyitott ajtót belökhes
sék. 

- A betörők által könnyedén elér
hető ablakokat belülről rögzített 
ráccsal, vagy betörésvédő fóliá
val védhetjük, de a fémredő
nyök is jó szolgálatot tehetnek. 

- Az ablakkilincset is lássuk el 
zárral. 

- A távirányítható garázskapuk 
helyett részesítsük előnyben a 
kódzáras, vagy kulcsos megol
dásokat. A távirányító kisugár
zott jelei ugyanis másolhatók. 

- Az egyéb védelmi módszerekről 
érdeklődjenek a rendőrkapitány
ság szakembereitől. 
Házunk védelme, nyugalmunk 

védelme! Ne felejtsük: a tolvaj so
ha nem megy szabadságra! 

Bükiné Papp Zsuzsanna 
rendőr törzszászlós 

Horváth István 
rendőr őrnagy 
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Az elmúlt héten csütörtökön került sor a Rendőrség és a Környezetvédelmi 
Felügyelet között létrejött együttműködési megállapodás aláírására. Az 
együttműködés célja Nagykanizsa Megyei Jogú Város közterületi rendjének és 
közlekedésbiztonságának megőrzése és megszilárdítása. Az együttműködési 
megállapodást a város részéről Tüttő István látta el kézjegyével, a rendőrség 
részéről Horváth István alezredes, városunk rendőrkapitánya írta alá. 

2000. június 1. 

Csütörtökön délután került sor a nagykanizsai rendőrkapitányságon a 
drogprevenciós projekt ismertetésére. John L. Maczkó ezúttal képviselők 
és intézményvezetők számára ismertette azokat az eljárási módokat, 
amely komoly segítséget nyújtanak a drogfogyasztás veszélyeinek be
mutatásához, és a drogprevenciós feladatok hatékony ellátásához. 
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KIÁLLÍTÁS 
Farkas Zsuzsa grafikusművész kiállítása 

a Honvéd Kaszinó Galériájában 

- Mindannyian keressük a szé
pet! Hogyha látunk egy vadvirá
got, egy vad zivatart, vagy zord 
hegycsúcsot, hajlamosak vagyunk 
azt mondani rájuk, hogy szépek. 

E szavakkal kezdte Tarnóczky 
Attila alpolgármester Farkas Zsu
zsa grafikusművész kiállításának 
megnyitóját, melyen, a barátokon 
és az ismerősökön kívül, egykori 
modelljei is megjelentek. 

- Valahogy innen, a természeti 
szép fogalmából gyökerezik talán 
mindannyiunk szépérzéke - foly
tatta gondolatait az alpolgármes
ter. - Szépek ezek a dolgok, mert 
érthető nyelven beszélnek. Ertjük a 
beszédüket, hiszen nem veszítették 
el közvetlenségüket számunkra. Ez 
az oka. hogy ezek az egyszerű dol
gok összehasonlíthatóvá válnak 
egészen más, fennköltebb dolgok
kal. A jellemünk valamikor a gyer
mekkorunkban kezd kialakulni, at
tól a pillanattól, amikor ráébre
dünk környezetünk fontosságára, 
és látjuk, hogy ez a környezet be
folyásolja boldogságunkat, alkal
mazkodóképességünket, és ez a 
pillanat az., amikor elkezdjük ma
gunk köré rakni a tárgyakat, alko
tásokat, sőt olyasmiket is, ame

lyekről azt gondoljuk a környezeti 
tapasztalatok alapján, hogy iga
zak, és ugyanakkor elfogadhatók. 
Az igaz, a jó és a szép fogalma na
gyon is összefügg egymással. 
Mindig voltak olyan emberek a 

társadalomban, akik rendelkeztek 
azzal az. adománnyal, hogy a ter
mészeti szépet egy magasabb 
szintre emelték a számunkra. Sze
rencsés emberek ők! 

Farkas Zsuzsa ezen emberek 

közé tartozik. Biztosan láttak már 
jellegzetes Farkas Zsuzsa-képet. 
Talán láttak már forró vidéken, tá
jon készült filmet, ahol a felhevült 
talaj fölött a levegőn keresztül lát
juk a távoli környéket, egy sejtel
mes világot, ahol minden lebeg, 
sosemvolt színek tobzódnak, a 
kontúrok változnak. Farkas Zsuzsa 
munkáit nézegetve, ez a világ ötlik 
fel bennem. Sok rajza, grafikája 
egy vonallal készül, egyfajta labi
rintus alakul ki, ami úgy gondo
lom, ezt a fajta érzésvilágot erősí
ti. Legfontosabb témája a női arc. 
A grafika, a rajz szerelmese. Min
dennap láthatjuk az utcán, baráti 
összejöveteleken, rendezvénye
ken, mappával, vagy anélkül, mert 
az utóbbi sem akadályozza meg 
abban, hogy kedves elfoglaltságá
nak hódoljon. Lehet az papírtálca, 
söralátét, meghívó, vagy egy 
papírfecni és máris rajzolni kezd. 
Ezek az ujjgyakorlatok nem kiál
tanak feltétlenül kiállítóterem 
után, de biztos, nem én vagyok az 
egyetlen, aki az ilyenfajta alkotá
sokból nagy becsben tart néhá
nyat. Kívánom, még folytassa so
káig mindannyiunk örömére. 

Bakonyi Erzsébet 
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Az élő szervezet és a gép között 

van egy óriási különbség. A gép
nek nincs szüksége pihenésre, míg 
az embernek igen. A gép nem re
generálódik, nem merít erőt a pi
henésből, mi viszont igen. 

Vizsgálatok kimutatták, hogy 
azok, akik pihentek mielőtt elfá
radtak volna, sokkal hatékonyab
bak voltak, mint azok, akik csak 
akkor pihentek, amikor már nem 
bírták a további munkát. 

Az embernek naponta szüksége 
van pihentető alvásra. Ne felejtsük 
el, hogy az éjfél előtti órák értéke
sebbek. Tehát jó lenne 8 órakor, 
de legkésőbb 10 órakor ágyba búj
ni. 

Az alvási idő életünk során vál
tozik, és egyénenként is más. 
Irányelvként egy felnőtt számára a 
7-8 óra az ideális. Ennek pihente
tő, jó alvásnak kell lennie. Mit te
hetnénk ezért? Mozogjunk napon
ta. Jót tesz egy esti séta is a friss 
levegőn. Fürödjünk meg lefekvés 
előtt. Legalább 4 óra teljen el a 
könnyű vacsora és a lefekvés kö
zött. Az ágyunk és a hálóruhánk is 

kényelmes legyen. Hálószobánk 
inkább hűvös legyen, mint túl me
leg, ezért gyakran szellőztessünk. 

Mielőtt lefekszünk, tegyük le a 
nap terheit. Felejtsük el a gondo-
kat .Ha összeszólalkoztunk, békül
jünk ki, rendezzük el hibáinkat, 
bűneinket. Mielőtt elaludnánk, ol
vassunk olyat, ami jó hatással van 
ránk. A Bibliát vagy ilyen tárgyú 
könyvet ajánlanék. Ha valakinek 
más az érdeklődési iránya, akkor 
olvasson valami könnyű, kellemes 
olvasmányt, ami nem zaklatja fel. 
Lehetőség szerint ne használjunk 
altatótablettákat. A szobában ne 
legyen semmi olyan, ami zajával, 
fényével, mozgásával zavarna 
minket. 

A napi pihenésen kívül szükség 
van heti pihenőnapra is. A francia 
forradalom idején kísérletet tettek 
arra, hogy a heti rendet dekádokra, 
alakítsák át. Ne a hetedik, hanem a 
tizedik napon legyen pihenőnap. 
Nem vált be. Az ember szükségle
te hogy hat munkanap után egy 
napot pihenjen. Ez a pihenés ne 
ágyban töltött napot jelentsen. 

Szükséges, hogy lelkileg feltölte
kezzünk, megerősödjünk. A hét
köznapok rohanásában nem jut idő 
egymásra. Jöjjön össze a család, 
vagy a baráti kör. Beszélgessenek, 
énekeljenek, bátorítsák egymást. 
Ilyenkor jut idő a betegeket meg
látogatni. Vigyünk egy kis derűt 
az életükbe. Egy jó séta a termé
szetben a testet és a lelket is fel
üdíti. Nem nagy a valószínűsége 
annak, hogy a rendszeresen köve
tett fenti időtöltés mellet bárki 
stressztől terhelten legyen kényte
len kezdeni a hetet. A stressz oldá
sának ez a gyakorlata egyidős az 
emberiséggel. 

A legtöbb ember a szabadságát 
rosszul használja fel. Legtöbbször 
elaprózza. Ekkor is, akkor is egy-
egy napot vesz ki, és lassan elfogy 
a szabadsága. Mások arra veszik 
ki szabadságukat, hogy azokat a 
munkákat, amelyeket nem tudtak 
megtenni máskor, ilyenkor végez
zék el. Ilyen az építkezés, a hétvé
gi telek rendbetétele, befőzés, 
nagytakarítás, lakásfelújítás stb. 
Ez sem nekünk, sem a munka

adónknak nem jó. Mi nem regene
rálódtunk, a munkaadónk pedig 
egy kifacsart citromot kapott visz-
sza. 

Nos, akkor utazzunk! Nem va
gyok biztos abban, hogy ez a leg
jobb módja a pihenésnek. Képtár
ból ki, múzeumba be, s vágtatás 
tovább. Ez nagyon jó arra, hogy 
világot lássunk, hogy művelőd
jünk, szélesedjen a látókörünk, 
megismerjünk más kultúrákat. De 
nem jó pihenésre. Legalább két 
hetet töltsünk el pihenéssel. 
Eresszük el magunkat. Bámuljunk 
meg egy csillagot, ahogy a régi 
sláger mondja. Pótoljuk be a há
zastársi kapcsolatban elfelejtett 
előzékenységet, kedvességet. Ol
vassuk el. amit már évek óta sze
rettünk volna. 

Valaki azt mondta, hogy min
dent be kell tervezni. írjuk be a 
naptárunkba már az év elején, s ne 
engedjük magunkat eltántorítani. 

Bízom benne, hogy elgondol
koznak rajta s nem mondják: 
álom, álom, édes álom. 

Gyűrűs István 
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A Római Szerződés az alapkér
dések szabályozása körében ki
mondja, hogy a Közösség tevé
kenysége egyebek mellett magá
ban foglalja a tagállamok között 
az importra és exportra vonatkozó 
vámok és mennyiségi korlátozá
sok, illetve az összes hasonló kö
vetkezményekkel járó intézkedés 
eltörlését, valamint a tagországok 
között a személyek, szolgáltatások 
és a tőke szabad forgalmát gátló 
akadályok megszüntetését. Mind
ez az ún. négy alapszabadság - te
hát az áruk, a személyek, a szol
gáltatások, és a tőke szabad moz
gásának - elvi alapvetését jelenti. 

Az alapszerződést módosító 
Maastrichti Szerződés az előzőe
ken túlmenően új célkitűzéseket 
fogalmazott meg: gazdasági és va
lutaunió létrehozását, egységes fi
zetőeszköz bevezetését úgy, hogy 
a gazdaságok teljesítménye növe
kedjen, illetve egymáshoz közelít
sen, javuljon a foglalkoztatottság 
és a szociális védelem. 

Az említett négy alapszabadság 
megvalósulása önmagában még 
nem hoz létre megfelelően műkö
dő közös piacot, mivel ehhez még 
további tényezők is szükségesek. 
Ezek közül az egyik a verseny-
semleges gazdasági környezet ki
alakítása, mely minden piaci sze
replőnek egyenlő feltételeket biz
tosít. Ehhez szükséges minden 
olyan tényező kiküszöbölése, 
mely eltorzítja, befolyásolja a ver
senyt (pl. erőfölénnyel visszaélés, 
vállalatok állami támogatása stb.). 

Másodszor a jogrendszerek egy
máshoz közelítése úgy, hogy meg
szűnjenek a tagállamok jogrend
szerei közötti, a közös piac megfe
lelő működését akadályozó kü
lönbségek. 

Harmadszor a közös politikák 
bevezetésével kell megszüntetni a 
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KOZOS VAGY BELSŐ PIAC 
jelenleg különböző nemzeti (gaz
dasági) politikák közötti konfliktu
sokat. 

A közös piac az eredeti Római 
Szerződés értelmében magában 
foglalja az áruk, személyek, szol
gáltatások, és a tőke szabad moz
gását nem torzított piacon, melyet 
a nemzeti jogrendszerek összehan
golása és a közös gazdaságpolitika 
kialakítása kísér, beleértve a me
zőgazdaságot és szállítást is. 

A Római Szerződés 8. cikke ér
telmében a közös piacot egy átme
neti időszak végére, mégpedig 
1969. december 3l-re kellett volna 
létrehozni. Azonban nem sikerült 
minden intézkedést a tervezett ha
táridőre befejezni. A hetvenes, il
letve a nyolcvanas évek elején az 
Európai Tanács ígéretét a közös 
piac kiépítésének befejezésére 
nem követte megvalósítás. A Bi
zottság 1985-ben kiadta a Fehér 
Könyvet a belső piac kiépítésének 
befejezése címmel. Ebben a Bi
zottság 300 intézkedést sorolt fel, 
amelyet közösségi jogszabályok, 
irányelvek és rendeletek kibocsá
tásával kell megvalósítani legké
sőbb 1992 végéig. 

A Bizottság javaslatát a Tanács 
elfogadta, és a meglévő akadályok 
lebontásának határidejét 1992. de
cember 31-ben határozta meg. A 
döntés az ún. Európai Egységes 
Aktában jelent meg, mely a Római 
Szerződést egy új cikkel módosít
va, a belső piacot definiálta: 
„olyan belső határok nélküli térsé
get jelent, amelyen belül az áruk, 
személyek, szolgáltatások és a tő
ke szabad mozgása a jelen szerző
dés rendelkezéseinek megfelelően 
biztosított". 

A rendelkezés nem csak kinyi-
latkozás, mert 1993 januárjától a 
négy alapszabadság megvalósult. 
Ez a tőke szabad mozgását gátló 

akadályok eltörlésével teljesedett 
ki. 

Az Unió belső piacának kiala
kulása egy hosszabb folyamat 
eredménye. Eléréséhez először a 
tagállamok közötti belső határokat 
kellett előbb jelképesen, majd 
ténylegesen lebontani. A tagálla
mok között az áruk szabadon mo
zognak mindenféle kötöttség nél
kül. Hasonlóan, mintha egy termé
ket Magyarországon Zalából a 
Nyírségbe szállítanánk. Nincs tag
ország iparát, kereskedelmét védő 
vám, vagy mennyiségi korlátozás 
(ún. kvóta). Látható, hogy csatla
kozásunk az Európai Unióhoz 
mintegy védtelenné teszi a magyar 
gazdaságot. Felmentést, könnyí
tést csak átmenetileg, és korláto
zottan kaphatunk csak. Nem hábo
roghatunk pl. azon, hogy az élel
miszerüzlet tele lesz olyan külföl
di áruval, melyet itthon is elő tu
dunk állítani. 

Az Unió külső határai töltik be 
a tényleges védelmi funkciókat 
nem tagországokkal szemben. A 
külső határokon történik az áruk 
ellenőrzése, vámkezelése. Azon
ban ha egy nem tagországból szár
mazó áru a külső határokon az 
Unió területére belép, az árura ki
vetett vámokat, illetékeket megfi
zették, attól a pillanattól kezdve 
ezen áru is belső áruként viselke
dik, és szabadon mozoghat az 
egyes tagországok között. 

Természetesen a belső piac a fo
gyasztók számára előnyös, mert 
nő a választék, javul a minőség, és 
az árverseny csökkenti az árakat. 
Emellett kihasználhatjuk azokat az 
árkedvezményeket is, amelyek a 
tagországok eltérő mértékű áfáiból 
adódnak (Id. keretes cikkünket). 

A négy alapszabadság egyes 
elemeit külön-külön bemutatjuk az 
olvasónak. 

HOL VÁSÁROLJUNK 
GÉPKOCSIT? 

A személygépkocsik ára ugyanolyan típus, kategória, fel
szereltség, stb. esetén eltérő az egyes tagországokban, mert 
az alapár és a szállítási költségre eltérő nagyságú (15-25%-os) 
Á F A rakódik. Pl.: 

Luxemburg 
Németország 
Spanyolország 
Portugália 
Nagy Britannia 
Hollandia 
Olaszország 
Ausztria 
Franciaország 
Belgium 
Svédország 

15% 
16% 
16% 
17% 
17,5% 
17,5% 
19% 

20% 
20,6% 
2 1 % 
25% 
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XliiMr WQz továbbra is az élvonalban 
WáW W?mz újra az NB II-ben 

L A B D A R Ú G Á S 
A labdarúgó PNB utolsó fordulója előtt 

már eldőlt a bajnoki cím és a dobogós he
lyek sorsa, illetve, hogy mely csapatok 
búcsúznak az élvonaltól. A Nagykanizsa 
LinAir FC gárdája a Vasas otthonában el
ért bravúros győzelemmel (4-1) bebiztosí
totta újabb élvonalbeli tagságát, ami az 
előző két alkalommal - ötven, illetve öt 
éve - nem sikerült. A pécsiek elleni hazai 
szezonzárón így már felszabadultabb, gör
csös akarástól mentes játékot várt tőlük a 
szakvezetés, no és lelkes szurkoló tábo
ruk. Jól is indult szempontjukból a talál
kozó. Szabó góljával már az 5. percben 
vezetést szereztek. Ezt követően is me
zőnyfölényben voltak, ám gólra, gólokra 
nem sikerült váltani. Ez mintha felbátorí
totta volna a Mecsek-aljaiakat, csapatjáté
kuk feljavult a második játékrészre, jóval 
kiegyenlítettebb lett a játék. Gólhelyzeteik 
azonban továbbra is hazaiaknak voltak, de 

Ú S Z Á S 

XVI. H A R K Á N Y KUPA 
nemzetközi úszóverseny 

2000. május 2 7 - 2 8 . 

A lovas military versenyeket manap
ság már lovastusa elnevezéssel illetik, s a 
fegyveres testületek tagjai mellett mind 
többen vesznek részt „civil" egyesületek, 
lovaskfubok versenyzői. Nagykanizsán 
immár ötödik alkalommal kerüli sor ilyen 
rendezvényre, a csodálatos környezetet 
kínáló Csónakázó-tó melletti pályán. A 
verseny három számból - díjlovaglás, te
replovaglás és díjugratás - áll, a lovasok 
több lóval is indulhatnak akár egy kate
górián belül is, mivel a kategóriák - A, 
B, C - nem a lovasok, hanem a lovak 
versenyzői múltja, eredményei alapján 
kerülnek meghatározásra. A legalsó az A, 
a legfelső a C kategória, az itt indulók 
már profinak számítanak. A hétvégi ver
seny a lovastusa Országos Bajnokság II. 
fordulója volt. 19 csapat tagjai 86 ló 
nyergében igyekeztek bizonyítani tudásu
kat. A helyi színeket a miklósfai és a 
Kanizsa Lovasklub versenyzői képvisel
ték, utóbbiak hat lóval és négy lovassal. 
Kimagasló eredményeket ugyan nem ér
tek el. viszont a rendezés, a verseny szín-

Szabó és Popovics is kihagyta a ziccert, 
vagy a jó napot kifogó Sólyom kapus vé
dett bravúrral. A 64. perctől emberelő
nyös helyzetbe is kerültek Toldi kiállítását 
követően, de nem tudtak élni a lehetőség
gel. Már-már úgy tűnt. hogy a találkozó 
elején lőtt gól is elég lesz a szép búcsú
hoz, azonban a 91. percben Gera, a pécsiek 
házi gólkirálya villant egyet, s remek fe
jesgóllal egyenlített. így kicsit elrontották 
az elköszönő edző, Németh Lajos örömét 
is, s nem sikerült győzelemmel feltenni a 
koronát jó tavaszi szereplésükre, noha 
megtartották 13. helyüket, miután a Hala
dás kikapott a Fraditól. A pécsiek pont
szerzésükkel megelőzték a Győri ETO-t, s 
a Rába-partiak kerültek abba a nyolcas 

6 ország, 44 csapat és 500 verseny
ző képviseltette magát a versenyen. 

100 m felnőtt női mellúszás: 2. 
Papp Viktória 1:17,69. 

100 m leány gyorsúszás '88-as szü
letésűek: 6. Pintér Kitti 1:07,50. 

A bolyais úszók csak az első napi 
versenyen indultak. 

vonala tovább öregbítette városunk jó hí
rét. 

Az egyes kategóriák győztesei, illetve 
kanizsai helyezettjei: 

„A" amatőr: I. Tomkó Tamás (Izgal
mas nevű lovával. BRSE Somogysárd). 
,̂ 4 " előkezdő: I. Szikszai Lajos (Pamela, 
Integrál L. K. Győr). „A" kezdő: Schaller 
Gábor (H. P. Belette, Homokpuszta L. 
K.)... 6. ifj. Dobri Lajos (Intő, Kanizsa L. 
K.)... 8. Száraz Zsolt (Kalandor, 
Miklósfa)... 12. Ifj. Dobri Lajos (Notosz. 
Kanizsa L. K.)... 15. Képpel Zoltán (Már
ga. Kanizsa L. K.)... 18. Szokol Attila 
(Haramia, Kanizsa L. K.). „A" ifjúsági: 
1. Tóth Kata (Jókora, Pápai L. K.)... 7. 
Nagy Tímea (Színész, Kanizsa L. K.). 
„A" haladó: I. Schaller Gábor (Mir. Ho
mokpuszta L. K.)... 10. Szokol Attila 
(Magellán, Kanizsa L. K) . „B" ifi: 1. ifj. 
Tuska Pál (Melittis, HŐR Dózsa). „B" 
felnőtt: 1. Kovács István (Quatro, Pápai 
L. K.). „C": 1. Finta Géza (Táltos, 
Kinizsi L. K. Gyenesdiás) 

B.Z. 

csoportba, amelyikben a kanizsaiak is 
játszhatnak majd a 12 csapatos NB I-be 
kerülésért. Remélhetőleg a közeli napok, 
hetek kedvező változásokat hoznak a 
kanizsai fociklub életében, s eséllyel ve
hetik fel a küzdelmet a folytatásban. 

A MÁV NTE NB lll-as gárdájának 
alapvető célkitűzése az 1-9. helyen vég
zés volt, ami az új rendszerű bajnoki ki
írásban az NB ll-es tagságot jelenti. Re
mek őszi produkciójukkal ezt meg is ala-

K É Z I L A B D A 

Győzelmek 
a fináléban 

Kézilabdacsapataink többéves NB l-es. 
majd NB I/B-s tagság ulán a legutóbbi sze
zont már az NB II-ben folytathatták. Nem 
volt felhőtlen az indulásuk, de végül rende
ződtek a sorok, s ha nem is visszajutási re
ményekkel, de indultak az alsóbb osztályban. 
Mindkét szakvezetés célkitűzése az élme
zőnyben, az 1-6. között végzés volt. Az 
Olajbányász női együttese vette jobban az 
akadályokat, az őszt a második helyen zár
ták, míg az izzós férfiaknak csak a hatodik 
hely elérésére futotta. A tavaszi szezonra né
hány rutinos játékos - az olajosoknál Skrach. 

A délelőtti díjlovaglás után minden lo
vas először a lovát látja el. A Csó-tónál 
lévő Polgármesteri Vendégház és az erdő 
közötti terület így délidőben csörömpölő 
vödröktől és nyerítő paripáktól hangos. 
Versenyzők, egyesületi lovászfiúk csuta-
kolják, itatják a lovakat, szénát, szalmát 
szórnak eléjük. Van olyan versenyző, aki 
jólesően simogatja „társát", oldalához bo
rulva ejtőzik. A 2000. évi Országos Nem
zetközi Meghívásos Military vasárnapi 
ebédszünetében a sátrakból kialakított is
tállók között sétálva a délelőtt két dobo
gós helyezettjére találunk. A fiatal rendőr 
és az ifjú hölgy így meséli el rövid 
lovaspályafutása történetét. 

Tomkó Tamás rendőr törzsőrmester 
Miskolcról: 

- 16 éves koromban egy fiaiul 
lópatkoló kovács hívott meg. hogy nézzek 
körül a Miskolctapolcán működő lovas
iskolában. Azóta eltel 14 év, de én nem 
tudok szabadulni ebből a bűvös körből. 
Mint gyerek, minden munkál elvállaltam, 
tegalulrót kezdtem, takarítottam, kihord
tam a trágyát, kiszolgáltam a lovagolni 
vágyó gazdagokat. Saját lóra soha nem 
futotta. Amikor rendőr lettem, csak azt tu
dakoltam, hogyan kerülhetek be a rendőr 
sportegyesület lovasai közé. Közben a 
lovasiskolában is feljebb kerültem, oktató 
lettem. 26 éves koromban indultam elő
ször versenyen, Somogysárdon. ahol csa
patban azonnal a II., járőrpárban a IV. 
helyezést értük el. 

A legszebb, amiről valaha is álmodtam 

pozták, s a dobogós hely megtartása sent 
tűnt elérhetetlennek. A jó tavaszi kezdés 
után aztán botladozni kezdtek; s lecsúsz
tak róla. A célt azonban már két forduló
val a vége előtt teljesítették, a Tapolca el
leni döntetlennel bebiztosították helyüket 
az első kilenc között, mégha nem is ér
mes helyen. Húsz év után így ismét az 
NB Il-ben, a hazai bajnokság harmadik 
vonalában szerepelhetnek. 

Bacskay Zoltán 

Kalina és Vass. az izzósoknál Kálóczy és 
Bazsó - ismét csatasorba állt. s a fiatalok is 
egyre jobban beépültek az együttesekbe. Ez 
különösen a férfiaknál hozott kedvező fordu
latot, a újabb tehetséges tfisták bontogatják 
szárnyaikat, ami biztató a jövőre nézve is. A 
zárófordulóban hazai pályán szerepelt mind
két gárda. Az izzósok a már bajnok keszthe
lyieket fogadták, s nem kis bravúrt végrehajt
va legyőzték őket. amivel az Ötödik helyre 
léptek elő, mindössze egy ponttal lemaradva 
a negyedik helyezettől. Az olajos lányoknak 
végül nem sikerült megtartani ezüstérmes he
lyüket. A mohácsiak elleni győzelemmel 
csak megerősítették harmadik helyüket az 
utolsó foRlulóban. de láthatóan örültek a 
bronzéremnek is. amit a mérkőzés után vet
tek át. A lényeg az. hogy továbbra is él. léte
zik az egykoron sikersportnak számító kézi
labda Kanizsán, s talán hamarosan látható je
lei is lesznek, hogy a város új sportkoncepció
jában kiemelt sportágként szerepel. 

B.Z. 

az, hogy az A/amatőr kategóriában itt 
Nagykanizsán 16 induló közül első helye
zést értem el. Pedig az ötödik akadály 
igen rázós volt: két meredek közt egy 
vágta. Egy picit koppantam is. 

Imádom ezt a légkört, hangulatot, ami 
a lovasok között uralkodik. Szinte min
denkit ismerek, találkoztunk már verse
nyeken. Én azt állítom, hogy akit egyszer 
a „lószag" megcsapott, az soha többé 
nem tud ettől szabadulni. Az én „Izgul-
nuts" nevű lovam a világ legokosabb ál
lata. Neki köszönhetem a mostani győzel
met is. 

OsthofT Laura igali középiskolai ta
nuló: 

- BetűziJm a nevem, mert legtöbben 
nem tudják helyesen leírni. Német szárma
zású vagyok Észak-Olaszországból költöz
ködtünk Igáiba. A lovaglás szeretetét apu
kámtól Örököltem, O tanított meg minden
re, amit most tudok. Hatéves korom óta lo
vagolok. Anyagi problémák miatt jöttünk 
még kis koromban Magyarországra, de 
szüleim azonnal kerestek számomra egy 
közeli egyesületet. Ez a Somogysárdi 
BRSE. Itt nagyon jó, kollegális a hangulat, 
szeretik egymást az emberek. Nagykani
zsán én vagyok a 16 évemmel a legfiata
labb versenyző. Matchbo.x nevű lovammal 
A/amatőr kategóriában harmadik helye
zett lettem. Két évig dijlovagoltam. de azt 
hiszem maradok a militarynát. Lónak, lo
vasnak ennél szebb versenyágat el sem tu
dok elképzelni. 

Büki Erzsébet 

Az Olajipari Természetbarát Egyesület a millenniumi emlékbizott
ság támogatásával családi futónapot szervezett. A rendezők kitettek 
magukért: csodálatos környezet, kiváló kirándulóidő, nagyszerű pá
lya, ellenőrzőállomások, lelkes résztvevők, díjkiosztás - minden 
együtt volt a sikerhez. 62-en vágtak neki a távnak (6 km) futva, 
gyalogolva, bandukolva, botorkálva, de a végén időre mindenki 
egészségesen és sikeresen célba ért. Fiataloknak, idősebbeknek 
nyújtott élményt egyaránt a túra és nagyszerű szabadidő-eltöltést a 
futónap. 

Horváth György 

Lovastusa a Csónakázó-tónál 
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APRÓHIRDETÉSEK 
H I R D E T É S E K E T Kanizsa Újság Kft. szerkesztőségében 
(Nagykanizsa, Király u. 4 7 . 1 . emelet) V E S Z Ü N K FEL! 

A T L É T I K A 
Sikeresen indították a 2000. évi ver

senyidényt a Nagykanizsai Olajbányász At
létika Club versenyzői. A fiatal atléták 
gyermek és serdülő korosztályos versenyen 
vettek részt, ahol ezúttal nem csak Zalából, 
hanem a környező megyékből is szép 
számmal vettek részt csapatok, valamint 
Budapestről a BEAC is képviseltette magát 
népes küldöttséggel. Ebben a rangos és sok 
versenyzőt felvonultató mezőnyben szép 
eredményeket értek el az Olajbányász A.C. 

V Í V Á S 

Újjáalakult 

a V I V E R E kuratór iuma 
A törvényi előírásoknak megfelelően 

tartotta ülését a vívók alapítványának kura
tóriuma. 

Márkus István elnök részletes tájékozta
tót adott az elmúlt periódus munkájáról. Is
mertette a célok megvalósulását, a gyerme
kek nevelése, kulturált szórakoztatására vég
zett tevékenységet. Szólt az alapítvány pénz
ügyi helyzetéről. A hozzászólások teljessé 
tették a beszámolót. Ezután megalakult az új 
kuratórium, melyeknek tagjait és tisztségvi
selőit az alapítók jelölték ki. A kuratórium 
elnöke Cserti Tibor, alelnöke Kanyó László, 
titkára Szmodics Józsefné lett. 

Továbbra is a legfelsőbb 

osztályban 
A Magyar Vívó Szövetség májusban 

rendezte az országos felnőtt egyéni és csa-

Az Elit-Profi Harcművészeti Sportegye
sület szeretettel várja az érdeklődőket 
2000. június 3-án, a Cserháti Sportcsarnok
ban megrendezésre kerülő Kínai-Box Or
szágos Bajnokság és Önvédelem Magyar 
Bajnokság fordulóira. 

A verseny 9 órakor kezdődik. 
Versenykategóriák: (Tao) pusztakezes 

formagyakorlat és (tao) fegyveres forma
gyakorlat. 

Harcművészeti stílusok számára nyitott 
verseny, mindenki indulhat, aki a verseny
szabályokat elfogadja és a feltételeknek 
eleget tesz. Bármely harcművészeti stílus 
formagyakorlatával lehet nevezni. 

Önvédelem: A magyar bajnoki címért 
folynak majd a küzdelmek. Egy versenyző 
egy, majd kettő ellenfélen mutatja be sza
badon konstruált gyakorlatát, életszerű tá
madások hárítása pusztakezes végrehajtás
sal. Fő szempont: a saját stílusra jellemző 
technikák, a hatékonyság, az utcai önvédel
mi érték. 

Tartalmaz: ütést, rúgást, fogást, csopor
tos támadást. 

Kínai-Box light contact: félerős küzdel
meket jelent. Bármelyik harcművészeti is
kola technikái alkalmazhatóak. Támadható 
felületek: fej. törzs, külső-belső comb, első 
lábfelület, valamint a lábsöprés is megen
gedett 

Az Elit-Profi Harcművészeti Sportegye
sület a pusztakezes és fegyveres formagya
korlatokban 4 fővel, a kínai-box light küz
delmekben 20-25 fővel versenyez. 

Nagyon színvonalas, pergő versenyre 

fiataljai. 2 első, 3 második és.6 harmadik 
hellyel képviseltették magukat és városun
kat a dobogón. 

A dobogós helyezettek: 
/. hely: Gulyás Gorán (serdüld távolug

rás). Takó Helga (serdülő távolugrás). 
2. hely: Varga Zsolt (serdülő 400 m). 

Gulyás Gorán (serdülő 100 m), Árvái And
rás (gyermek távolugrás). 

3. hely: Tamberger Ágnes (serdülő 400 
m). Takács Gyula (serdülő 400 m). Simon 
Betti (serdülő távolugrás). Árvái András 
(gyermek 60 m). Nagy Viktória (gyermek 
távolugrás), Horváth Pál (gyermek 400 m). 

patbajnokságot a hagyományos decemberi 
versenysorozat helyett. 

A MÁV NTE vívói tartják nagyon di
cséretesen - a színvonalat, hiszen három 
felnőtt csapata újra első osztályú lett. Férfi 
kard egyéniben Kondor Attila jutott a táblá
ra. A női kardozók közül Dani Diána és 
Kalamár Zsófia a legjobb 16 közé jutott. A 
férfi tőrözők közül Tizedes Balázs a 28.. 
Bagonyai László a 11. lett. Csapatban a fér
fi kardozók az OB I-ben a kilencedikek let
tek. (Csalló Zoltán, Kondor Attila. Koros 
András). A férfi tőrözők ismételten kiváló
an szerepeltek. A nagyon előkelő 6. helyet 
szerezték meg (Bagonyai László. Horváth 
Jácint. Pataki Zoltán. Tizedes Balázs). A 
női kardozók a negyedik helyre vívták ma
gukat. Kis különbséggel maradtak el a do
bogótól (Bozsoki Szilvia. Dani Diána, 
Kalamár Zsófia. Piecs Adrienn). A felnőtt 
bajnokság ismételten szép zárása volt a ví
vó versenyévadnak. Dicséret illeti a felké
szítőket is a szép eredményekért (Kiss 
György, Kisgyura István, Tizedes Balázs, 
Tóth Tamás). 

H.Gy. 

számíthatnak az érdeklődők, mivel egy
szerre folynak majd a küzdelmek. A kínai-
box light contact meccsek a ringben, míg a 
két páston a formagyakorlatok és az önvé
delmi versenyek zajlanak. 

Fenti versenyekre a belépés díjtalan! 
A napközbeni verseny méltó felvezetése 

lesz a 17.00 órakor kezdődő Thai Box Baj
nokság IV. fordulójának. 

Az egyesület életében meghatározó ez a 
verseny, hiszen két versenyző. Varga Attila 
(gyerek 50-55 kg „Bell-dog"') és Horváth 
Gábor (felnőtt 86-90 kg „Tigris") a ma
gyar bajnoki címért mérkőznek. Amennyi
ben Horváth Gábor megnyeri e címet, ak
kor megnyílik előtte a lehetőség az amatőr 
thai box világbajnokságon való megméret
tetésre, melyet ez év októberében, Buda
pesten kerül megrendezésre. 

A nagykanizsai versenyen - még rajtuk 
kívül - 8 fő képviseli a hazai színeket. 

A thai box mérkőzéseken már teljes erő
vel folynak majd a küzdelmek, valamint 
térd- és könyéktechnikák is alkalmazhatók. 

A hazai közönség is belekóstolhat a thai 
box mérkőzések izgalmas, látványos vilá
gába. A szövetség jóvoltából 20 meccset 
láthatnak majd a nézők, köztük női mérkő
zésre is sor kerül. 

A thai box versenyre a helyszínen lehet 
jegyet váltani 16.00 órától. 

Gyerekjegy: 600 Ft, felnőttjegy: 800 Ft. 
Sok szeretettel várjuk a kedves nézőket 

és szurkolókat. 
Nagy né Szentes Éva 

SE-elnök 

I N G A T L A N 

Nk-Szabadhegyen 1500 nm-es köz
művesített, építési engedéllyel, terv
rajzzal rendelkező telek eladó. Ár: 3 
M Ft. Érd.: 30/9130-259 (31053 K) 
Belvárosi. 2. emeleti. 2 szobás, 
egyedi fűtéses lakás csendes helyen 
eladó. (Parketta, vízóra, redőny). 
Érd.: napközben az 536 056-os, 19 
óra után a 318-937-es telefonszá-
mon. (31060K) 
Nagykanizsán, a belvároshoz közeli 
Honvéd utcában kétszobás, kétgará-
zsos családi ház, ipari árammal és 
beépíthető utcai telekkel eladó. 
Érd.: 320-355 (31061 K) 
Miklósfán, Szabadhegyen, Kis-
kanizsán építési telket vásárolnék. 
Ajánlatokat kérek: 323-51 l-es tele-
fonszámra. (31063 K) 
Kiskanizsán Szepetneki utca 95. 
szám alatt, 168 nm-es ház eladó. 
Érd.: a fent megadott címen, egész 
nap.(31065 K) 
Nk-án a Berzsenyi utcában felújí
tott, egyénileg átalakított, egyedi 
gázas lakás eladó. Érd.: 30/9468-
415 (31066 K) 
Eladó Nk-án a Só utca 8. szám alatti 
kétszobás, 73 nm-es alapterületű 
önálló családi ház. Irányár: 5 M Ft. 
Érd.: a 20/3163-873 és a 30/2306-
477-es telefonszámon. (31069 K) 
Antalhegyen (Nagykanizsától 9 km-
re) lugasrendszerű málnás, gyümöl
csös, közel a buszmegállóhoz eladó. 
Érd.: 17 óra után a 325-357-es tele-
fonszámon. (31070 K) 
Antalhegyen (Nagykanizsától 9 km-
re) szőlő, pince teljes felszereléssel, 
közel a buszmegállóhoz eladó. Érd.: 
17 óra után a 325-357-es telefonszá-
mon. (31071 K) 
Nk. belvárosában 3 és fél szobás 
100 nm-es magasföldszinti, orvosi 
rendelőnek, irodának is alkalmas la
kás eladó. Érd.: a 315-755-ös és a 
314-767-es telefonszámon. (31072 
K) 
Csengery 56. szám alatt, 1 szoba 
komfortos felújított, 41 nm-es udva
ri lakás eladó, vagy kisebbre cserél-
hető. Érd.: a helyszínen. (31073 K) 

Kiskanizsán 100 nm-es családi ház 
eladó (3 szoba + hall + étkező). 
Nagy udvar melléképületekkel. Cse
re is érdekel, értékegyeztetéssel. 
Érd.: 329-363 (31074 K) 
Téglagyári úton aknás garázs eladó. 
Érd.: 17 óra után a 324-394-es tele-
fonszámon. (31055 K) 

B É R L E T 

Nk-án albérletbe kiadó udvari lakást 
vagy családi házat keresek. Minden 
megoldás érdekel. Ajánlatokat ké
rek: „Megbízhatóság" jeligére, a 
szerkesztőségbe. (31067 K) 

J Á R M Ű 

Lada Kombi 1200-es 198l-es, piros, 
2000. július 24-ig műszakival, el
adó. Irányár: 120.000 Ft. Érd.: 
30/9932-534 (31027 K) 
Skoda 120L, '86-os friss műszaki
val eladó. Érd.: 310-576-os telefon-
számon 14 óra után. (31057 K) 

P A R T N E R K E R E S Ő 

50/160/70 elvált, káros szenvedé
lyektől mentes szakmunkás férfi, 
keresi 40-45 éves korig, hozzáillő, 
vékony testalkatú hölgy ismeretsé
gét. Érd.: „Várlak" jeligére, a szer-
kesztőségben. (31058 K) 

V E G Y E S 

Fél páncéltőkés versenyzongora, fel-
hangolatlan állapotban áron alul el
adó. Ugyanitt 2 db jó állapotban lé
vő ágyneműtartós heverő. 7.000 
Ft/db-os áron eladó. Érd.: 30/9932-
534 (31028 K) 
Dallas hálószoba-garnitúra, fehér 
színű eladó (franciaágy, éjjeliszek
rény, fésülködőasztal, szekrény). 
Érd.: 315-427 (31064 K) 
PARKETTÁS MUNKÁK! Erd.: 
321-01 l-es telefonszámon. (31039 
K) 
Elajándékoznám 10 hónapos ma
gyar vizsla kutyámat. Érd.: 
30/9562-447 (31068 K) 
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01, Sem^eAfeii Míűwéŝ fceltep 
Május 14-én, vasárnap dél

után kisfiam kerékpárral el
esett a Muskátli cukrászda 
előtt, és elég csúnyán megsé
rült. A cukrászda egyik kedves 
pincérnője szerencsére segít
ségére sietett. Sebeit kimosta, 
bekötözte, megnyugtatta, így 
már haza tudott jönni a bará
taival. 

Ismeretlenül is szeretném 
megköszönni a pincérnő segí
tőkészségét, ami sajnos már 
egyre ritkább ebben a mai ro
hanó világban. 

Egy anyuka 

Az elmúlt hétvégén került sor a 
Csónakázó tónál a Cigány Kisebb
ségi Önkormányzat és a Zala Me
gyei Területi Gyermekvédelmi 
Szakszolgálat által szervezett gyer
meknapra. A programban rajzver
seny, sportversenyek, ügyességi já
tékok és közös főzés szerepelt. 

III. NEMZETKÖZI MŰVÉSZTELEP 
II I . I N T E.HifiAT I ONALE 
K Ü N S I.t f R W O C H E 
N A G Y K A N12S A KENDLIMAJOR 

á m 

• 
Beszédcentrikus nyári intenzív nyelvtanfolyamok a 

Dialóg Nyelvstúdióban 
kis létszámú csoportokban. 

Ajánlatunk: 
2000. június 19-től július 14-ig (4 hét) vagy 
2000. július 17-től augusztus 1 l- ig (4 hét) 

kezdő, újrakezdő, középhaladó, haladó, társalgási és 
nyelvvizsgára felkészítő szinten 

ANGOL, NÉMET nyelvbői. 

Hét hónap tananyagát most 4 hét alatt sajátíthatja el! 

• Órakezdés: reggel, délután, este. 

• Kedvező óradíj, részletfizetési lehetőség. 

• Jelentős kedvezmények: diákoknak, törzstanulóknak, 
a június 5-ig jelentkezőknek. 

Beiratkozás: a jelentkezés sorrendjében személyesen. 

DIALÓG NYELVSTÚDIÓ 
Nagykanizsa, Kinizsi út 2/a. 

Tel/fax: 93/326-413, mobil: 30/9272-329 
E-mail: dialog@westel900.net 

www.dialognk.hu 

Nagykanizsa-Kendlimajor 
Június 4-én 18 órakor ismét benépesül a Ludvig Zoltán által szervezett 
nemzetközi művésztelep. Kendlimajorba a magyar alkotókon kívül hat 
országból érkeznek művészek. 

A tábor fővédnöke ezúttal is Rétfalvi Sándor Munkácsy-díjas szobrász
művész lesz. A művészek és az érdeklődök számára kísérő programokat 
tartanak. Ennek keretében Kotnyek István díjnyertes filmjeiből tart be
mutatót és fellép majd a Kanizsa Csillagai együttes is. A nagyközönség 
által látogatható programok ingyenesek. Ezek időpontja és helyszínei: 

Június 9., 21 óra: Kollonay Zoltán orgonahangversenye a Felsőtemplom-
ban. 

Június 11. Egész napos nyílt nap - Kendlimajor. 

Június 16., 20 óra: MÉG 1 Mozdulatszínház bemutatja Rítus c. műsorát. 
ezt követően Peppi Spiss performance - Kendlimajor. 

Június 17., 18 óra: Zárókiállítás-megnyitó a Kanizsa Trend Galériájában. 

A nyitó- és zárórendezvényeken fellép a Tiborcz Iván quartet. A rendezők 
minden érdeklődőt szívesen várnak a fent jelzett programokra. A táborba 
meghívott művészek: Adilov Kabul (Üzbegisztán), Kirsten Ballisager -
Arhus (Dánia), Balogh István Péter - Budapest, Georg Brandner -
Niklasdorf (Ausztria), Csávás Csaba - Nagykanizsa, Csuta György - Bé
kés, Czinki Ortun (Németország), Damiana Degaudenzi (Olaszország), 
Fischer György - Zalaegerszeg, Dorothea Fleiss - Suttgart (Németország), 
Farkas László - Magyarbánhegyes, R. Fürtös Ilona - Nagykanizsa, Győrfi 
András - Budapest, Egidius Golob - Bécs (Ausztria), Horváth István -
Zalaegerszeg, Kacsó Péter - Budapest, Jankó Kastelic (Szlovénia), Klotz 
Miklós - Budapest, Korbely István - Szarvas, Kotnyek István - Nagykani
zsa, Kovács Emese - Budapest, Makláry Kálmán - Hajdúszoboszló, Eva 
Mazzucco - Bécs (Ausztria), Gerd Messmann - Waal (Németország), 
Orosz Gergely - Budapest, Simon János - Sárvár, Sebestyén János - Bu
dapest, Peppi Spiss - St. Anton (Ausztria), Szabó László - Pécsvárad, 
Várkonyi János - Békéscsaba, Wilheim Gábor - Nagykanizsa. 

Halász Gyula 

GAZDÁLKODÁS 
ALAPÍTVÁNYI TÁMOGATÁSSAL 

A múlt héten fejeződött be az a 
program, amelynek keretében le
szállítottak annak a 15 roma csa
ládnak az anyadisznókat, akik az 
Autonómia Alapítvány által tá
mogatott háztáji gazdálkodó-kép
zésben részt vettek. Az Autonó
mia Alapítvány az oktatás, és a 
termeléshez, termesztéshez szük
séges anyagok költségeit is vállal
ta. A képzés keretében elméleti és 
gyakorlati oktatás során sajátít
hatták el a családok az állattartás 
és a növénytermesztés legalapve
tőbb ismereteit. A növénytartás

sal kapcsolatos tudnivalókat a 
Cserháti Sándor Szakközépiskola 
tanárai oktatták, míg az állattar
tásról szóló ismereteket állat
egészségügyi szakemberek taní
tották. Az állategészségügyi kép
zés a jövő héten fejeződik be, tá
jékoztatta lapunkat Teleki László, 
a CKÖ elnöke. Mint megtudhat
tuk, a programban résztvevő csa
ládok kiegészítő jövedelem meg
szerzésének reményében vállalták 
a képzést, nem, mint majdani fő
állású állattartók, illetve növény
termelők. 

KIFIZETETLEN BIRSAG 
Lapunk már több alkalommal is 

foglakozott az illegális homok
bányák ügyével. Már közzétettük, 
hogy az illetékes szakhatóságok a 
szükséges vizsgálatokat lefolytat
ták, és az elkövető is elismerte tet
tét. Arról is beszámoltunk az év 
elején, hogy a Bányakapitányság 
egymillió forint bírságot szabott 
ki, ám azt az elkövető a jogerőre 

emelkedést követően sem fizette 
ki. A helyzet e téren továbbra is 
változatlan, hiszen az egymillió 
forint még május 22-én sem került 
kifizetésre, tájékoztattak bennün
ket a Bányakapitányságon. Az 
ilyenkor szokásos eljárás után 
tudakozódva megtudhattuk, a 
Bányakapitányság végrehajtási 
szakaszba utalta az ügyet. 

mailto:dialog@westel900.net
http://www.dialognk.hu
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Nagykanizsa 
R É G I Ó K KAPUJA 

Megjelenik 21.000 pé ldányban 

SI»»!»! 
Hétfőn az előző napi kibővített el

nökségi ülést követően a Fidesz-MPP 
helyi szervezete sajtótájékoztatót tartott. 
Birkner Zoltán, az önkormányzati frak
ció vezetője elmondta, hogy értékelték 
az elmúlt félév munkáját. Törőcsik Pál 
gazdasági alpolgármester tájékoztatta 
az elnökséget azokról a tárgyalásokról, 
amelyek révén remélhetőleg egyre több 
munkahelyteremtő beruházás telepedik 
le városunkban. A kibővített elnökségi 
ülésen a jelenlévők köszönetüket fejez
ték ki Törőcsik Pálnak az eredményes 
tevékenységéért. Mint Birkner Zoltán 
elmondta, az eredmények már látsza
nak, hiszen két külföldi cég már megte
lepedett Kanizsán, megkezdte a terme
lést, hamarosan új szakaszba ér a Plaza-
beruházás, egy udinei cég szeretne há
romszáz főt foglalkoztató üzemet tele
píteni a városba, és a várható fellendü
léshez hozzájárulhat a leendő főiskola 
akkreditálása is, ami ma jó úton halad. 
A másfél év munkájának meg vannak 
az eredményei. 

Törőcsik Pál kifejtette, hogy tevé
kenységéről, napi munkájáról folyama
tosan tájékoztatja a polgármestert, a 
munkatársait, a médián keresztül a köz
véleményt is, hiszen aki ezeket a csator-

T R A B O T R A N Y P O L I T I Z A L A S 
nákat figyelemmel kíséri, mindent meg
tudhat a folyamatban lévő üzleti tárgya
lásokról, azokról, amelyek nyilvános
ságra hozatala nem sért üzleti titkot. A 
sikeres tárgyalásokról, a befektetési 
szándékokról a hírek megosztása a pol
gárokkal az alpolgármester részéről az 
öröm megosztásának is tekinthetők, hi
szen e téren a siker városunk minden la
kóját érinti. A pártelnök-alpolgármester 
és a frakcióvezeti) kifejtette, hogy a 
gyakorlati sikerek ellenére vannak a 
testületben olyan képviselők, akik bot
ránypolitizálást folytatnak. Birkner Zol
tán szerint ez nem más. mint előreho
zott választási kampány. 

Kijelentette, hogy éppen azok foly
tatnak sárdobálást, kérik számon az 
eredményeket, mutatnak rá sorozatban 
az eredménytelenségre, akiknek az el
múlt választási ciklusokban lett volna 
lehetőségük arra, hogy jobb gazdasági 
lehetőségeket teremtsenek a város és 
polgárai számára. Törőcsik Pál mindezt 
a botránypolitizálással kapcsolatban ki
egészítette az alábbiakkal: 

- A jelenlegi ellenzéki pozícióban 
lévő pártok képviselőinek megértem a 
magatartását, amikor a kormányon lé
vők munkájának eredményét próbálják 

kisebbíteni, hibáit próbálják túldimen
zionálni, felnagyítani. Ezért én megér
tem azt. hogy az országos politikai 
színtéren elszenvedett sikertelenségü
ket, helyi titkárokat szócsőként hasz
nálva próbálnak hangulatot kelteni a 
városban. Meg tudom érteni, logikailag 
érthető számomra, az ellenzéki szerep
körből adódik. De nem értem azt. hogy 
egy magát jobb-közép értékrendűnek 
aposztrofáló politikus, mint Marton Ist
ván, hogyan tud ilyen szerepkörben 
szövetséget kötni az ellenzékkel és sár
dobálásba kezdeni. Nem értem, hogy 
ez a város tíz éve nem tudott olyan 
képviselő-testületet választani, amely-
lyel Marton képviselő társam együtt 
tud működni. Hogyan lehet az, hogy tíz 
éve ez a város nem tudott olyan képvi
selő-testületet választani, amelynek 
költségvetését Marton képviselő úr el 
tudta volna fogadni. Hogyan lehet az, 
hogy tíz éven keresztül a város min
denkor megválasztott közgyűlése, kép
viselő-testülete általános szándékai el
len hajózik valaki. Ha a testület építeni 
akar - ő bontani. Ha a testület bontani 
akar - ő építeni. Nem tudom értelmez
ni azt ezek után, hogy milyenfajta alko
tó és segítőkész kompromisszumra haj-

NÉMETH MIKLÓS, 
VOLT MINISZTERELNÖK 

NAGYKANIZSÁN 
Németh Miklós, volt miniszterelnök 

június 13-án 19.00 órakor a kiskanizsai 
Móricz Zsigmond Művelődési Házban 
lakossági fórumon vesz részt, június 
14-én kedden reggel 8.00 órától, a 
kanizsai vásárcsarnokot látogatja meg. 

Kérjük, hogy a rendezvényeken va
ló részvételükkel és a kérdéseik, véle
ményük megfogalmazásával segítsék 
a volt miniszterelnököt egy későbbi, 
belpolitikai szerepvállalásra történő 
felkészülésben. 

Németh Miklós 
programjának szervezői 

landó bármiféle testülettel, bármilyen 
pártösszetételű legyen is az. 

Újságírói kérdésre válaszolva el
hangzott, hogy a nyilatkozat és a sajtó
tájékoztató nem reagálás arra az 
SZDSZ-es nyilatkozatra, hogy a Fidesz
nek el kellene gondolkodnia az alpol
gármester visszahívásán. Mindezt mél
tatlannak tartják. A közgyűlésen felme
rült nápolyi kiküldetés elszámolásával 
kapcsolatban Törőcsik Pál elmondta, 
hogy az elszámolás megtörtént, csupán 
azért csúsztak ki a húsznapos elszámo
lási határidőből, mert a konkrét számlák 
összegzése, a sajátkocsi-használatából 
adódó elszámolási eltérések tisztázásáig 
az illetékes hivatali osztály nem zárta le 
az elszámolásokat. Azért utazott saját 
kocsival az alpolgármester, azért veze
tett háromezer kilométert felváltva az őt 
kísérő személlyel, mert nem kapott hi
vatali autót az út lebonyolításához. A 
kártyával történt fizetések és a tényle
ges számlák különbözete az alpolgár
mester részéről kiegyenlítésre került. 

A jelenlévő politikusok az alábbi 
nyilatkozat közzétételét kérték a helyi 
sajtó képviselőitől: 

A FIDESZ-MPP KIBŐVÍTETT VEZETŐSÉGI 
ULE S ÉNEK NYILATKOZATA 

A hétvégén vezetőségi ülést tartott a FIDESZ-MPP nagykanizsai csoportja. A 
vezetőség foglalkozott a várost érintő kérdésekkel, melyek közül a munkahelyte
remtés jelenlegi helyzetét tartotta a legfontosabb. 

Törőcsik Pál gazdasági ügyekért felelős alpolgármester beszámolt azokról a 
konkrét eredményekről, amelyek hosszú idő óta az első termelőjellegű munka
helyteremtő külföldi vállalkozások megtelepítését jelentik a városban. 

A tavasz folyamán a VENTACID nevű francia cég ipari gázmosó berendezé
seket és ventillátorokat gyártó üzeme kezdte meg működését a COCA-COLA-
ban bérelt üzemcsarnokban - foglalkoztatva a HIDROPLASZTIK több szakem
berét is. 

Az udinei - RACO - cég autógyárak számára beszállítóként klímaberendezések 
részegységeinek gyártását kezdte meg az Üveggyár területén bérelt csarnokban - , 
jelenleg nagykanizsai dolgozók átképzését kezdték meg Olaszországban. 

Az említett cég vezetője, Hütter úr az idei év során egy zöldmezős beruházás 
keretében 300 főt foglalkoztató üzemcsarnok építését kívánja megkezdeni. 

További olasz befektetők is érdeklődnek városunk iránt, így egy hűtőgépgyár-
tő cég és egy 200 főt foglalkoztatni szándékozó textilgyártó üzem. 

A vezetőség megállapította, hogy a külföldi befektetők érdeklődése egyre na
gyobb Nagykanizsa iránt, igazolva a FIDESZ-MPP nagykanizsai szervezetének 
elképzeléseit az olaszországi nyitással kapcsolatban. 

A vezetőség különösen jelentősnek tartja, hogy Európa egyik legjelentősebb 
szakmai befektetője a REDILCO cég meghatározó szerepet kíván vállalni váro
sunkban az ipari park és logisztikai központ beruházásában. 

Mindezen eredmények Törőcsik Pál alpolgármestert és Anderkó Ottó ITD Hun
gary által szervezett olasz befektetőkkel folytatott tárgyalások következményei. 

A vezetőség felkérte Törőcsik Pál alpolgármestert a további intenzív tárgyalá
sok folytatására. 

Örvendetes fejleménynek tartjuk, hogy városunk 150 millió forintos támoga
tást nyert el a hulladékdepó megépítésére. így reményeink szerint hosszú időre 
megoldódik Nagykanizsa hulladékkezelési problémája. 

Végül - fentiek ismeretében -. a vezetőség méltatlannak és sajnálatos je
lenségnek tartja, hogy egyes önkormányzati képviselők nyíltan, vagy a hát
térből botránypolitizálással terhelik Nagykanizsa közvéleményét. Teszik ezt 
akkor, amikor a város gazdasági fellendülésének kézzelfogható jelei mutat
koznak. 

A FIDESZ-MPP nagykanizsai vezetősége arra kéri a magukat felelősnek tartó 
politikai erőket, hogy méltatlan sárdobálás helyett a városért tett esküjükhöz hí
ven, a megoldásokat szem előtt tartva folytassák politikai munkájukat. 

Nagykanizsa. 2000. június 5. 
A vezetőség nevében: 

Törőcsik Pál 
alpolgármester 

FIDESZ-MPP csoport helyi elnöke 
Tarnóczky Attila 

alpolgármester 

Balogh László 
FIDESZ-MPP elnökségi tag 

Dr. Boa László 
FIDESZ-MPP csoport 
helyi ügyvezető elnöke 

Birkner Zoltán 
FIDESZ-MPP közgyűlési 

frakció vezetője 
Gyalókai Zoltán 

FIDESZ-MPP elnökségi tag 
Tóth Tamás 

FIDESZ-MPP elnökségi tag 



KANIZSA FELSŐOKTATÁSÁÉRT 
ALAPÍTVÁNY 

Cím: Nagykanizsa, Zrínyi u. 33. 
TelJfax: (93) 312-052 • e-mail: kfa@mail.sienet.hu 

„FEJLESZTŐ-PEDAGÓGUS"-képzés 
Kél héten át tartó 120 órás, akkreditált elméleti és gyakorlati intenzív továbbképzés. 

A téma vezetője: Porkolábné Dr. Balogh Katalin az ELTE munkatársa. 

IDŐPONTOK: 2000. június 19-24., 2000. augusztus 21-26. 

TEMATIKA: 
Elméleti foglalkozások: 

A személyiségfejlesztés és befolyásolás neveléslélektani szempontjai, szo
cializációs lehetőségei 
Az értelmi (mentális) fejlődés életkori sajátosságai 
A tanulási zavarok elméleti hátterének pszichológiai elemzése 

- A tanulási zavarok pedagógiai és pszichológiai diagnosztikája 
A tanulási képességek fejlesztése, stb. 

GYAKORLATI FOGLALKOZÁSOK: 
A pedagógus által alkalmazható szűrőeljárások (óvodai és iskolai) megis
merése 

- A prevenciós fejlesztés módszereinek elsajátítása 
A testnevelési játékok fejlesztő szerepe 
Játékeszközök összeállítása a jelzett területek prevenciós és korrekciós fej
lesztéséhez 
Hospitálás fejlesztő foglalkozáson új óvodai és iskolai kísérleteknél, stb. 

A képzés ára: 65.000 Ft/fő 

Jelentkezési határidő: 2000. június 9. 

JELENTKEZÉS: 
KANIZSA FELSŐOKTATÁSÁÉRT ALAPÍTVÁNY 
Nagykanizsa, Zrínyi u. 33. 
Tel./fax: (93) 312-052 

KANIZSA FELSŐOKTATÁSÁÉRT 
ALAPÍTVÁNY 

Cím: Nagykanizsa, Zrínyi u. 33. 
TelVfax: (93) 312-052 • e-mail: kfa@mail.sienet.hu 

NYÁRI INTENZÍV 
NYELVTANFOLYAM! 
2000. július 3-tól 2000. augusztus 3-ig 
60 órás intenzív nyelvtanfolyam indul 

A N G O L N Y E L V B Ő L 
csoportos képzés formájában. 

Órakezdés: délelőtt ill. délután 
Óradíj: 350 Ft 

J E L E N T K E Z É S I H A T Á R I D Ő : 
2000. június 26. 

J E L E N T K E Z É S : 
Kanizsa Felsőoktatásáért Alapítvány 

Nagykanizsa, Zrínyi u.33. 
Tel/fax: (93 )312-052 

*?£a*Ur 

• Május 25-én a fonyódi rendőrkapi
tányság körözése alapján az URH 
járőr Nagykanizsán, a Dózsa 
György utcában megtalálta azt a 
személygépkocsit, melyet előző 
nap tulajdonítottak el a Balaton 
mellől. 

• 12.05-kor egy horvát állampolgár 
tett bejelentést, mert a Célpont áru
ház melletti parkolóban két ismeret
len személy, zseblopás módszeré
vel eltulajdonította 5.400 forintját 
és 300 márkáját. A gyors rendőri 
intézkedés során a városból mene
külő személygépkocsit Kanizsa ha
tárában, a gelsei KMB-csoport 
megállította, és a kapitányságra a 
három román állampolgárságú sze
mélyt előállította. A külföldiek el
len büntetőeljárást kezdeményez
tünk. 

• 14.29-kor közúti baleset színhelye 
volt a 74-es út magyarszerdahelyi 
térsége, ahol egy személygépkocsi 
egy vontató előzése közben, össze
ütközött a vele szemben szabályo
san közlekedő másik személygép
kocsival. A vétlen személygépkocsi 
vezetője 8 napon túl gyógyuló kar
törést szenvedett. 

• 26-án a délelőtti órákban a Balatoni 
úton lévő egyik cipőboltból jelen
tették be, hogy két ismeretlen férfi, 
cipőt próbált fizetés nélkül eltulaj
donítani. A két személy ellen sza
bálysértési feljelentést tettünk. 

• Garay utcában az esti órákba isme
retlen tettes betört egy műhelybe, és 
onnan villanymotort tulajdonított el 
10.000 forint értékben. 

• Az esti órákban a Csengery utca 
egyik lakótömbjéből jelentették, 
hogy ismeretlen tettes eltulajdoní
totta a lépcsőház sárgarézből ké
szült korlátját. A kár több 10.000 
forint. 

• 27-én 02.00 órakor az URH járőr 
igazoltatta a vasútállomáson azt a 
budapesti Váci utcai lakost, akit 
több bíróság körözött elfogató pa
ranccsal. 

• A reggeli órákban a Zrínyi utcából 
jelentették, hogy az éjszaka isme
retlen tettes a lépcsőházból eltulaj
donított egy db Simson segédmo
tor-kerékpárt. A lopási kár 40.000 
forint. 

• Az URH járőr a Huszti téren két 
bangladesi állampolgárt igazoltatott 
akik semmiféle úti okmánnyal nem 
rendelkeztek, ezért idegenrendésze
ti eljárást kezdeményeztek. 

• 14.48-kor a Huszti térről jelentették 
azt a csalássorozatot, melyre ki
emelten is felhívnánk a figyelmét 
az olvasóknak! Két ismeretlen férfi 
kopogtatott be az ajtón, magukat 
nyugdíjintézet munkatársának kiad
va. Az idős hölgy, amíg az utolsó 
nyugdíjszelvényét kereste, addig a 
konyhai asztalfiókból 140.000 fo
rint készpénzt tulajdonítottak el. A 
személyek semmilyen igazolványt 
nem mutattak fel. Legyünk óvato
sak, mert nem egyedi esetről van 
szó! 

• 29-én, 10.45-kor az egyik gyár te
rületén, egy targonca egy gyalo
gost sodort el, aki 8 napon belül 
gyógyuló koponyasérüléseket 
szenvedett. 

• 17.45-kor Munkás utcából jelentet
ték, hogy a közös tároló helyiségből 
ismeretlen tettes egy női kerékpárt 
tulajdonított el. A kár 25.000 forint. 
Itt hívom fel az olvasók figyelmét, 
hogy az elmúlt napokban több tucat 
kerékpárt tulajdonítottak el a város 
keleti részéből erkélyekről, közös 
tárolókból. Kérjük, hogy fokozott 
óvatossággal és körültekintéssel 
hagyják kerékpárjaikat ezeken a he
lyeken. 

• Az esti órákban pénztárzáráskor fi
gyeltek fel az egyik diszkontba ar
ra, hogy egy férfi hamis 1.000 fo
rintossal fizetett, az ügyben eljárást 
kezdeményeztünk. 

' 30-án a reggeli órákban jelentették 
az Alkotmány utcából, hogy az éj
szaka folyamán ismeretlen tettes el
tulajdonította a .zsákutcát" jelző 
táblát. 

• 23.30-kor Semjénházán egy lakás 
előtt parkoló személygépkocsinak 
jobb első ablaküvegét törte be is
meretlen tettes, és az első ülésről 
orvosi táskát, és műszereket tulaj
donított el. A kár 100.000 forint. 

• 31 -én a reggeli órákban egy bajcsai 
fiatalembert vert meg ismerőse, 
melynek következtében a sértett 8 
napon túl gyógyuló, súlyos sérülé
seket szenvedett. 

• Lakások, üzletek, garázsok, irodák, üzemek 
RIASZTÓRENDSZERÉNEK szerelése. 

• A RIASZTÓJELZÉS 24 órás figyelése, 
gyors beavatkozással. 

• Meglévő rendszerek FIGYELŐKÖZPONTRA 
történő díjtalan csatlakoztatása. 

Nagykanizsa, Rozgonyi u. 20. 
Telefon: 93/312-706 

2 2000. június 8. 
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E L A D T Á K A R O T A R Y T ! 
HA BUDAFA VIRÁGZIK, A KÖRNYÉK IS VIRÁGZIK 

Eladták a Rotary Rt.-t, köznapi 
elnevezéssel a fúrást. Társadalmi 
igény, azaz városunk polgárainak 
kíváncsisága szülte a kérdés to
vábbítását. Vajon ezzel a biz
nisszel nyeriink-e, vagy csak a 
munkanélküliek száma gyarapo
dik? Nem kaptam választ kérdé
semre, pedig olvasóink megnyug
tatásaképpen elárulom, nem a 
„lábnál" érdeklődtem. 

A profit a fontos, nem a hagyo
mányápolás. Összegezhetjük meg
változott életszemléletünk kifeje
zéseképpen. Egy alkotó ember 
azonban nem gondolkodhat így. A 
fejlődéshez, az építkezéshez szük
séges a visszatekintés, a hibákból, 
sikerekből való állandó okulás. 

A Magyar Olajipari Múzeum 
Bázakerettyére, a „Magyar Olaj
ipar Bölcsőjébe" hívta találkozóra, 
beszélgetésre, az egykor ott dolgo
zókat, hogy visszaemlékezzenek 
azokra a sikerekre, amelyek meg-

PÁLYÁZATI 
FELHÍVÁS 

A Nagykanizsa M.J.V. 
Önkormányzata 

NYILVÁNOS 
PÁLYÁZATOT HIRDET 

a meglévő 600 adagos főző
konyha kialakításának gene
rálkivitelezési munkáira. 

A részletes pályázati kiírási 
dokumentáció 4.000+Áfa visz-
sza nem térítendő díj befizeté
se ellenében megvásárolható a 
polgármesteri hivatal földszint 
13/a sz. irodájában 2000. júni
us 5—június 14-ig munkaidő
ben (hétfő-csütörtök 
8.00-16.00 óra, péntek 
8.00-12.00 óra). 

A pályázatról tájékoztatást 
ad Nagykanizsa M.J.V. Pol
gármesteri Hivatal Gazdálko
dási Osztály Vagyongazdál
kodási és Beruházási Irodájá
ról Zieger Vilmosné. Telefon: 
93/500-700,500-721. 

Nagykanizsa M.J.V. 
Önkormányzata 

alapozták a magyar olajipar jele
nét, és minden bizonnyal a jövőjét 
is. Ott nőtt fel, onnét indult útjára 
az a szakembergárda, akik később 
fontos vezető szerepet töltöttek be 
az iparban, tőlük tanult a ma gene
rációja szakmát, emberséget, a 
magyar föld szeretetét, és azt a 
mentalitást, ami nem sok iparágra 
jellemző, és nem sok iparágban 
fontos olyannyira, mint az olaj
iparban. A hagyományok ápolása 
nemzeti öntudatunk erősítése érde
kében is fontos. 

Öröm, meghatottság kísérte a 
találkozásokat. Sokaknak itt volt 
az első találkozásuk az olajjal, az 
olajiparral. Abban a környezetben, 
ahol 63 évvel ezelőtt kezdődött el 
a kőolajtermelés és 5,6 millió ton
na kőolajat termeltek ki. A zalaiak 
tudják, mindaz, ami az olajiparban 
létesült, innét indult el. Nem csak 
a kiművelt emberfőkben található 
meg a „Bölcső" szelleme, hanem a 

százhalombattai finomító, vagy a 
budapesti székház falai is őriznek 
zalai építőköveket. 

Bár napjainkban is termel a 
mező, a kérdőjelekkel terhelt jö
vőkép, némi optimizmust is meg-
csillantatott az emlékezni vissza
térők előtt. Akik észak felől ér
keztek, láthatták, a környéken 
szeizmikus méréseket végeznek. 
Sok mindent felfedeztek, kiter
meltek az elődök, de a folyama
tos technológiai fejlődés lehetővé 
teszi az elöregedett mezőkben a 
további bányászkodást. Bizako
dásra adhat okot az is, hogy míg 
korábban, a bányatörvény előírá
sa szerint nagy költséggel felszá
moltak egy leállt kutat, vagy me
zőt, Ma már úgy ítélik meg, egy 
kút akkor van biztonságban, ha 
elérhető. Ismét amerikai vállalat a 
MOL, hiszen a részvények 68% 
amerikai tulajdonban van. Ha a 
gazdaságossági tényezők megen

gedik, 2 év múlva újra fúrótor
nyok magasodhatnak Budafán, s 
ez új gazdasági stabilitást jelent
het az ott élőknek. A helyi pol
gármester nem a levegőbe beszél, 
amikor úgy vélekedik, hogyha 
Budafa virágzik, a környék is vi
rágzik. Fejlesztési elképzeléseiket 
az iparűzési adóból megvalósít
hatják. A „Bölcső" új arculata ki
bontakozóban van. Turizmus és 
idegenforgalom! - két vezérszó. 
Látványos termál medencék, pál
mafák viszik remélhetőleg 
messzire a városunktól 30 km-re 
lévő, gyönyörű természeti adott
ságokkal rendelkező Báza-
kerettye, és az ott élők jó hírét! 

Lokálpatriotizmusom azt mon
datná velem, hogy 2 év múlva a 
nagykanizsai Rotary Rt. fúrótor
nyai magasodjanak Budafán, de 
hiányos tájékozottságom miatt ezt 
kívánni én nem tudom. 

Bakonyi Erzsébet 

Megkérdeztük... 
Nagykanizsának több 

testvérvárosa van, közöt
tük a finnországi Salóval 
rendszeresen tartjuk a kap
csolatot. Városunkban 
működik Magyar-Finn 
Baráti Kör is, amelyik finn 
testvérszervezetével éven
te nagyobb csoporttal láto
gatja egymást. Egy évvel 
ezelőtt az ottani területi 
vásáron önálló standdal, 
kiemelt helyen mutatko
zott be városunk. Idén a 
Salóban megrendezett 
Finn-Magyar Testvérvá
rosi Konferenciára voltunk 
hivatalosak. A tapasztala
tokról megkérdeztük Tüttő 
István polgármestert, a 
nagykanizsai delegáció 
vezetőjét. Polgármeste
rünk elmondta, hogy ápri
lis 20—25-ig dr. Fodor 
Csaba bizottsági elnök és 
Varga Ágnes ifjúsági refe
rens kíséretében vett részt 
ezen a konferencián és kí

sérő programjain. Finnor
szág és Magyarország kö
zött köztudottan igen jó a 
viszony, mintegy 50 város 
épített ki két oldalú test
vérvárosi kapcsolatot. A 
konferenciára 37 magyar 
város küldte el képviselőit, 
közöttük Szekszárd, Szol
nok, Kecskemét is. Meg
tudtuk, hogy a nagykani
zsai delegáció érdemben 
tanácskozott Pertti 

Lehtonen közgyűlési el
nökkel (az ottani önkor
mányzat első számú fele
lős vezetőjével) és Reino 
Breilin képviselővel, aki 
közlekedési miniszter is 
volt. Tárgyaltak a további 
együttműködésről, a NO
KIA cég esetleges nagyka
nizsai megtelepedéséről is. 
A megújított testvérvárosi 
szerződést a salóiak a 
szeptemberi Európa Napra 
hozzák el. ahová meghívá
sunkat elfogadták. Ugya

núgy együttműködési 
megállapodás született a 
két város ifjúsági kapcso
latainak kiszélesítésére is. 

Az egyéb programokat 
illetően elhangzott, hogy 
Salón kívül delegációnk 
járt Kouvola városban is, 
ahol az ún. „Magyarok te
rén" hazánkat Pécs városa 
képviselte idegenforgalmi 
és gyermekrajz kiállítással, 
valamint folklór műsorral 
és népművészeti kirakodó 
vásárral. Emlékezetes, ma
radt még a Salóban látott, 
Kalevala-ékszerek kiállítá
sa, valamint - Breilin úr 
közvetítésével - a Finn 
Parlament épületének a vé
gigjárása is. 

Tüttő István megemlí
tett még néhány olyan ész
revételt is, amelyik talán 
felkeltheti olvasóink fi
gyelmét. Mivel ő maga is 
őszintén beszélt vendéglá
tóival Nagykanizsa égető 

gondjáról, a munkaerő
helyzetről, ezért Lehtonen 

. közgyűlési elnök űr vá
laszként elmondta, hogy a 
városukban működő No
kia és Benetton gyárak 
munkahelykínálata 150%-
os, ennek ellenére a város
ban mégis 7%-os a mun
kanélküliség. Ennek az az 
oka. hogy nem minden 
finn polgár befogadója a 
korszerű technikának. Ta
lán ennek a feloldására 
épít most a Nokia cég egy 
módszertani és stratégiai 
központot. A beszélgetés
ben végezetül még elhang
zott, hogy a finnek min
denben végtelenül vissza
fogottak, építkezésük, ru
házatuk egyszerű, szélső
ségek semmiben sem ta
pasztalhatók. Mindent át
hat a természet közeliség 
és a természetes életmód 
igénye. 

Büki Erzsébet 

2000. június 8. 



Ülésezett az önkormányzat 
Előző heti ülését folytatta kedden a 

kanizsai önkormányzat. Az elmaradt 
napirendek között megtárgyalták és el
fogadták a HSMK vezetői pályázatának 
elbírálásához felkérésre kerülő szakér
tői bizottság névsorát, az intézmények 
energiagazdálkodásáról szóló előter
jesztést, vagyongazdái kodási témakörö
ket. Vita bontakozott ki arról, hogy a 
könyvtárbeniházás miatt eltűnő Kálvin 
téri játszótér helyett hol legyen új ját
szótér. Az egyik elképzelés szerint a le
endő könyvtár és a mozi közötti tér erre 
alkalmas terület lenrte, mert korábbi 
rendezési terv is tartalmazza azt. hogy 
közparki funkciót kapjon az a terület, 
űr . Csukni Iván szerint a felvetődött két 
helyszín - a másik a Dózsa- Hon
véd-Kisberki utcák által bezárt terület -
nem alternatívája egymásnak, hiszen 
mindkét helyre szükség lenne játszóte
ret, játszóparkot telepíteni a felmerült 
igények miatt. Cseni Tibor szerint 
hiányzik az a hosszabb távú elképzelés, 
amely az értékes belvárosi tömbbelső 
hasznosítását is magába foglalná, mert 
- mint a képviselő mondta - a város 
egyik legértékesebb ingatlancsoportja 
van azon a területen, amelyet egy elha
markodott döntéssel, ad hoc módon 
esetleg nem a legmegfelelőbb, leghasz

nosabb módon határozzák el egy terület 
sorsát. Cseni Tibor arra kérte a testüle
tet, hogy a játszóterek kérdéséről a dön
tést halasszák későbbre. Kelemen Z. Pál 
is csatlakozott a mozikerti játszótér 
megvalósítása ellen, mint mondta, nem 
megfelelő terület játszótér céljára a szű
kös, bezárt tér. Kiss László felhívta a fi
gyelmet arra is, hogy két éven át, az 
építkezés végéig felvonulási terület lesz 
a játszótérnek kiszemelt helyszínen, az 
pedig nem alkalmas erre a funkcióra. A 
közgyűlés a módosító javaslatokat tá
mogatta. 

Az elmúlt évi és az idei külkapcsola
ti beszámoló és terv elfogadása kap
csán Tóth László ismertette azt a tényt, 
hogy az ügyrendi és jogi bizottság vizs
gálatot folytat Törőcsik Pál nápolyi ki
küldetésének elszámolása miatt, ehhez 
a pénzügyi bizottság kérjen fel pénz
ügyi szakértőt. Turnóczky Attila azt ja
vasolta, hogy a vizsgálattól függetlenül 
fogadják el az előterjesztést, a vizsgálat 
lezárása után pedig az ÜJB számoljon 
be arról, amit kiderítettek. A pénzügyi 
bizottság javasolta, hogy vizsgálják 
meg, milyen módon lehet szűkíteni a 
tervet. A közgyűlés úgy döntött, hogy 
az idei egymilliós tervezett költségen 
felül plusz 2,9 millió forintot biztosít a 

A VIA HÍREI 
A Csónakázó-tó zöldterületén lévő 

military lovaspálya versenyre való 
előkészítése jelentős többletfeladatot 
okozott társaságunknak. Egyes terü
leteken a nagy mennyiségű kaszálék 
összegyűjtését is el kellett végezni, 
valamint jó minőségű frissen fűnyí-
rózott pázsitot kellett kialakítani. így 
a Csónakázó-tavi közhasznú dolgo
zók mellett külső vállalkozó segítsé
gét is igénybe kellett venni. 

A legfrissebb laboratóriumi vizs
gálatok szerint a Csónakázó-tavi 
Hétbükkfa forrás vize olyan 
szennyező anyagokat tartalmaz, me
lyek ivóvízként való használatát nem 
teszik lehetővé. Tekintettel arra, 
hogy a sorozatos vízminőség-vizsgá
latok eredménye számos negatív 
minta mellett esetenként pozitív, a 
változó vízminőségről tájékoztató 
táblán informáljuk a kirándulókat. 

A Közterület-felügyeleti Irodával 
való együttműködés részeként a Via 
Kanizsa Kht. 1 db segédmotor-ke
rékpárt vásárolt, melyet a közterület-
felügyelők feladatellátásának techni-' 
kai feltéleleit javítandó május 22-én 
a felügyeletvezetőnek átadtunk. 

A tavaly megkezdett program 
folytatásaként a keleti városrész 
egyes játszóterein és a Thury téren 
átvezető járdák mentén szereltünk fel 
új szemétgyűjtő edényeket. 

Befejeződött a városban az egy
nyári virágok kiültetése. Kérjük, 
hogy a virágokra közösen vigyáz
zunk. 

A június l-jén induló közhasznú 
foglalkoztatási program keretében a 
közterületi parlagfűirtás személyi és 
tárgyi feltételei társaságunknál adot
tak. Kérjük az ingatlantulajdonosokat, 
hogy a magánterületek parlagfű-men
tesítésével járuljanak hozzá a sokak
nak kellemetlenséget okozó gyomnö-
vény-fertőzöttség csökkentéséhez. 

Tájékoztatjuk a város lakosságát, 
hogy június 6-án (kedden) 8-16 
óráig a Via Kanizsa Városüzemelte
tő Kht. és a Vöröskereszt közös szer
vezésében véradásra kerül sor a 
Vásárcsarnokban. Kérjük, hogy aki 
teheti, járuljon hozzá az életmentés
hez elengedhetetlen vérkészletek nö
veléséhez. 

Gáspár András 
ügyvezető 

2000. évi külügyi terv teljesítéséhez. 
Ezt követően az önkormányzat gazda
sági társaságainak mérlegbeszámolóit 
elfogadva a hiányok rendezéséről dön
tött a testület. Az első osztályban to
vábbra is megkapaszkodott kanizsai 
futballcsapatot működtető kft. további 
finanszírozásáról egy hét múlva hozza 
meg döntését a testület annak függvé
nyében, milyen befektetői kört sikerül 
bevonni a szponzorok közé. Az egyik 
konkrét javaslat szerint húszmillió fo
rintot adna a város az őszi szezonra és 
húszmilliót a tavaszira. Birkner Zoltán 
szerint olyan arányban támogasson az 
önkormányzat, amilyen arányban a 
külső befektető áldoz a csapatra. Tar-
nóczky Attila felhívta a figyelmet arra. 
hogy januárban hoztak egy döntést, egy 
titkos záradék még nem hozható nyil
vánosságra, de annak szellemében kel
lene határozni. 

A végső döntést jövő heti, soron kí
vüli ülésén hozza meg a közgyűlés. 

Napirend után Tóth László, Rösl Já
nos, Marton István reagált arra a sajtó
nyilatkozatra, amelyet a Fidesz-MPP 
tett a helyi sajtóban, melyben botrány
politizálással illették a három képvise
lőt. Tóth László szerint az előző köz
gyűlésen általa feltett kérdések - lakás

támogatás az alpolgármester közeli 
hozzátartozójának, kiküldetés elszámo
lásának hiányosságai, gazdasági terüle
ten összeférhetetlenség, városzászló 
adományozása - nem a témákat felve
tőt, hanem az alpolgármestert minősítik. 
Marton István elmondta, hogy nincs a 
három képviselő között semmiféle poli
tikai szövetség akkor sem. ha az 
„MSZP kegyelméből" alpolgármesterré 
választott Törőcsik Pál ezt állítja. Rösl 
János - a korábban sajtótájékoztatón el
hangzottakat megismételve - javasolta 
a Fidesznek, fontolja meg az alpolgár
mester visszahívását. Birkner Zoltán 
mindezt visszautasítva elmondta, na
gyon sajnálatos, hogy a sárdobálás foly
tatódik, a kialakult politikai hangulat 
nem tesz jót az egész közgyűlésnek és a 
városnak sem. Kérte, hogy Rösl János 
ne pártjukkal, hanem inkább saját poli
tikai berkein belül álljon elő ajánlások
kal. Törőcsik Pál személyes megtámad-
tatására reagálva ismét összefoglalta 
azokat az eredményeket, amelyek tevé
kenysége révén már a beruházások te
rén kimutathatók, előremutatók és re
ményét fejezte ki. hogy a sárdobálás he
lyett inkább ezzel foglalkoznak a képvi
selők és nem botránypolitizálással pró
bálják befolyásolni a közvéleményt. 

Válogatás a Közterület-felügyeleti Iroda intézkedéseiből 
• A Közterület-felügyeleti Iroda munkatársai az elmúlt hét során 14 esetben 

intézkedtek szabálytalan parkolás ügyében, a szabálytalanul parkoló gépjár
művekre kerékbilincs került. 

• A város területén lévő illegális hulladéklerakókat (Pivári u. vége-
Szepetneki u. vége-Camping u.) a felügyelet dolgozói több alkalommal el
lenőrizték, szemételhelyezés kettő esetben történt, az üggyel kapcsolatban 
idézésekre kerül sor. 

• A város területén a felügyelők felmérték azokat a területeket, ahol parlagfű 
található. 
Kaszálatlan, parlagfüves területek találhatóak: 
Szent Rókus utcában 
Szepetneki u. 
Nagyváthy u. 
Levente u.-Kaán K. u. között a vasútparton végig 
Volt Fiat-szalon mögött 
Kaán K. u-tól a Téglagyári u. garázsok mögött 
Kossuth-laktanya kerítése mellett 
Gábor-laktanya és VW-szalon között 
7-es elkerülő-Kinizsi u. sarok 
7-es elkerülő-Magyar u-tól Ny-ra 
Magyar úton több helyen ' • 
A felmérés folyamatban van! 

• A közterület-felügyelet az állattartási rendelet ebtartásra vonatkozó előírá
sainak betartását folyamatosan ellenőrzi. 12.00-20.00 óra közötti időszak
ban is. A következő utcákban történ figyelmeztetés póráz használat elmu
lasztása miatt: Kazanlak krt.-Teleki u.-Munkás u.-Platán sor. 

• Lakossági bejelentés kivizsgálása: a Táncsics téren kutyafuttatás ellenőrzé
se céljából történt több alkalommal ellenőrzés. Két kutya tulajdonosát fel
szólították a felügyelők, mivel játszótéren futtatják kedvencüket. A 
Nagyváthy utcában is kutyát futtattak a játszótéren, a helyszínen tettenérés 
történt, melyet felszólítás követett. 
Következő esetben szabálysértési eljárás kezdeményezésére kerül sor. 
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Múlt héten csütörtökön ülésezett a 
Cigány Kisebbségi Önkormányzat. 
Az ülés az elnök. Teleki László be
számolójával kezdődött. Mint meg
tudhattak 1.7 millió forintra adott be 
pályázatot a CKÖ a hétvégi kollégi
um programjának finanszírozására az 
amerikai nagykövetséghez. A pályá
zat eredményéről ezt követően sze
rezhet majd tudomást a CKÖ. Teleki 
Lászlót a Megyei Közgyűlés Bűn
megelőzési Bizottságának tagjává 
választották nemrégiben - hangzott 
el az ülésen. Váradi Istvánnét a kór
ház felügyelő bizottságának tagjai 
közé választották. Május végén a 
Honvédelmi Minisztérium munkatár
sai tettek látogatást a Bogdán János 
Kisebbségi Házban, azért mert a 
CKÖ az amerikai védelmi miniszté
riumhoz nyújtott be pályázatot a ház 
felújítási munkálatainak anyagi fede
zetéhez. A pályázat nyert, a munká
latokat egy helyi vállalkozás végzi 
majd el, valamivel több, mint kétmil
lió forintos értékben. A felújítás vo
natkozik a hátsó épületekre, a bástya
rendszerre, és a keleti szárnyra. Na
gyon nagy sikert aratott a gyerekek 
és a fiatalok körében a nemrégiben 
megszervezett gyermeknap, amelyre, 
mint Váradi Istvánná beszámolójából 
kiderült, nagyon sok olyan fiatal, és 
kisgyermek volt kíváncsi, akik eddig 
távolmaradtak a CKÖ által szerve

zett gyermeknapról. A gyermeknapot 
megelőzően ingyenes színházlátoga
tásra került sor. a város általános is
kolai és óvodái egy mesejátékot te
kinthettek meg a HSMK-ban, amo
lyan elő-gyermeknapi meglepetés
ként. A nagy érdeklődésre tekintettel 
a jövőben is próbál a CKÖ pályázati 
támogatással ilyen és hasonló ren
dezvényeket szervezni a legkisebbek 
számára. Június 7-én indul, és július 
elején ér véget az az öt alkalomból 
álló, egyenként két napos képzés, 
amelynek keretében cigány népisme
retet tanulhatnak az óvodapedagógu
sok. A programra 26 óvónő jelentke
zett, tudhattuk meg Molnár 
Jenőnétől. A tervek szerint a téma 
neves helyi és országos előadói is
mertetik majd a tananyagot, amelyet 
a jövőben szeretnének akkreditált to
vábbképzéssé fejleszteni. Ebben az 
évben is táboroznak majd cigány
gyermekek Balatonmárián. A tervek 
szerint 51 diák és 5-7 kísérő vesz 
részt az egyhetes táborozáson, ame
lyért a résztvevőknek egy jelképes 
összeget kell kifizetniük. A részvéte
li díj bevezetését azért javasolta a 
testület, mert a korábbi években elő
fordult hogy néhány kisgyermek, bár 
részvételi szándékát jelezte, távolma
radt, és így más jelentkezőket fosz
tott meg a táborozás örömétől. 

D. É. 

Június 8-án a Nyugat Pannon 
Neurológiai Konzultációs Fórum 
rendezvényének ad otthont Nagy
kanizsán a Hevesi Sándor Műve
lődési Központ. A szakmai ren
dezvényre a régiót tömörítő négy 
megye (Győr-Sopron, Vas, Zala 
és Veszprém megye) kórházainak 
neurológusait és a neurológiai 
osztályok szakdolgozót várják. A 
vándorgyűlésen a tervek szerint 
14 orvosi és 9 szakdolgozói elő

adás hangzik el, ezt követően esz
mecserékre, vitákra, az előadások 
által felvetett kérdések megvitatá
sára kerül sor, tájékoztatta lapun
kat dr. Sebestyén Klára főorvos. 
A fórum rendezvényeinek meg
szervezéséhez szükséges pénzt 
egy a Phare Alaphoz benyújtott 
közös pályázaton nyerte a Zala 
Megyei és a Vas Megyei Kórház 
két neurológiai osztályának veze
tője. 

TÁJÉKOZTATÓ 
Tájékoztatjuk Nagykanizsa város lakosságát, 

hogy a Saubcrmachfer-Ryno Hulladékgyűjtő Kft. 

2000. június 17-én, pünkösdhétfőn is 
a hulladékszállítási program szerint végzi 

tevékenységét, azaz lesz szemétszállítás. 

Via Kanizsa Városüzemeltető Kht. 

Álkoldusok 
A parkolóban, az utcán, fel-feltűnnek városunkban turistáskodó, 

magyarul beszélő külföldiek. Ez még nem is lenne baj. De méregbe 
gurulunk akkor, amikor „kedves" vendégeink kéregetnek. Pénzt a 
kocsijához érkező idegentol, nem éppen jó reklámot szolgáltatva vá
rosunkról. A főúton szólóban a tizenéves lánygyerek úgyszintén, egy 
20-ast kér csak, mondván, nem tud hazautazni. Mindezt könnyedén, 
a világ legtermészetesebb módján teszi. 

- Ha nincs pénzed, miért jöttél el hazulról! - vágott vissza neki dü
hösen egy asszony szombat délelőtt a Deák téren. 

Egy többmilliós világváros képéhez hozzátartozhatnak ilyen jelene
tek, de itt korán sem erről van szó. Még mindig tartják azt a jó szoká
sukat, átutazóban lévő vendégeink, hogy lakatlan területen, megállít
ják az autósokat, mondván, hogy kifogyott a tankból benzin. S köz
ben felajánlják megvételre, olcsó áron, aranynak becézett trombita-
réz gyűrűjüket. Az útszéli stoppolást is tolakodóan teszik. Egy fiatal
ember isinerősöm Kaposvárról tartott hazafelé a napokban, amikor 
is alig tudta baleset nélkül kikerülni az agresszív idegent. 

De mit tehetünk? A parkoló jegyellenőrét nem bizhatja meg senki 
azzal, hogy fogjanak egy söprűnyelet, és zavarják el az álkoldusokat! 
A rendőrjárőr sem lehet ott mindenütt. Marad a szópárbaj, majd
csak észreveszik magukat, s elkotródnak. Rájönnek arra, hogy ezzel 
a tevékenységükkel nem kívánt vendégek számunkra. 

ÜLÉSEZETT A CKO 

M7~est EU-f inanszírozással ! 

Sajtótájékoztató az SZDSZ-nél 
Konrád György Kossuth-díjas 

író, a Berlin-Brandenburg Művé
szeti Akadémia elnöke hivatalos 
programjának zárásaként részt vett 
az SZDSZ nagykanizsai szerveze
tének sajtótájékoztatóján. Az Ünne
pi Könyvhét kanizsai rendezvényé
re meghívott író, a Deák-Zrínyi 
Könyvesház, a Canissa Antikvári
um, a Honvéd Kaszinó, a Városi 
Könyvtár és a Héliosz-N Kulturális 
Szolgáltató Bt. vendégeként érke
zett a dél-zalai városba. Konrád az 
író-olvasótalálkozókat követően a 
sajtótájékoztatón értékelte az idei 
könyvhét termését, melynek kíná
latát kiválónak értékelt. Nincs vége 
a Guttenberg galaxisnak, sőt az 
elektronikus média pozitív hatást 
váltott ki a könyvkultúrában. 

A sajtótájékoztató további részé
ben Kovács Kálmán országgyűlési 
képviselő adott tájékoztatást az 
SZDSZ által kezdeményezett par
lamenti vitanapról, melyet az autó
pálya-építésekről tart a parlament. 
Kovács Kálmán leszögezte, még 
most sem késő az EU-hoz fordulni 
az autópálya-építés finanszírozása 
ügyében, hiszen mint elmondta 

nemrég Románia és Bulgária is ré
szesült EU-s támogatásban. A ma
gyar az adózó állampolgárok vállá
ról venne le hatalmas terhet a kor
mány, ha újra beadná az EU-hoz a 
támogatási igényét. Az autópályák 
építése ügyében közmegegyezésre 
van szükség, melyre jó garanciát 
lát abban, hogy visszatértek azok a 
szakemberek a közlekedési tárcá
hoz, akik a szakmaiság letétemé
nyeseinek számítanak. Az 
InterCity járatokról szólva megál
lapította, hogy a 4-4 járatszámról 
2-2 járatszámra való csökkentés 
hátrányosan érinti a Nagykanizsa-
Budapest vonalon közlekedőket, 
így elsősorban a kanizsai utasokat. 

Röst János önkormányzati kép
viselő a helyi közügyekről tartott 
ismertetőt. Röst János kiemelte: bi
zalmi válság alakult ki a közgyű
lésben, Törőcsik Pál alpolgármester 
etikai ügyei miatt. A vizsgálatok 
folyamatban vannak és ennek lezá
rását követően a FIDESZ felelősé
ge, hogy visszahívja-e alpolgár
mesterét pozíciójából. 

Halász Gyula 



FELSŐFOKÚ ASSZISZTENSKÉPZÉS 
KÉT KANIZSAI KÖZÉPISKOLÁBAN 

A Zsigmondy és a Cserháti egyetemekkel működik együtt 
mmm J 

Két műszaki középiskolában 
új, érettségire épülő felsőfokú 
mérnök-asszisztensképzés bein
dítására nyílik lehetőség szep
tembertől. A Zsigmondy-
Winkler Műszaki Középiskola 
ezzel kapcsolatos szakmai ter
veiről Antalics Dezső- tájékoztat
ta lapunkat. 

- A veszprémi egyetemmel 
hagyományosan jó. kapcsolata 
van iskolánknak, több, nálunk 
végzett diák került vegyészmér
nöki vagy környezetmérnöki kar
ra. Az egyetem egy nyílt napját 
minden évben egyszer Nagyka
nizsán szokta tartani. A rektor 
úrral sokszor beszélgettem arról, 
hogy az akkreditált felsőfokú 
mérnök-asszisztens képzésről a 
két intézménynek együtt kellene 
gondolkodnia. Az elmúlt két év 
alatt sikerült kidolgozni egy 
olyan programot amely az úgy
nevezett vegyész-mérnökasz-
szisztens szakképzés tantervi 
anyagát jelentette. Az első öt kö
zött szerepelt ez a szakképesítés, 
amelyeket akkreditáltak. A tör
vény lehetőséget ad arra, hogy 
hallgatói vagy tanulói státuszban 
lehet képezni ilyen szakképesíté
sekben. Nyilvánvaló, hogy mi a 
tanulói státusz mellett döntöt
tünk, amely nappali tagozatos 
képzést jelent helyben, helyi kol
légákkal. Nagy előnyünk, hogy 
rendelkezünk mind a tárgyi, 
mind a személyi feltételekkel és 
ezt el is fogadja az egyetem. 
Minden egyes tárgyból megjelöl 
az egyetem tantárgyfelelősöket, 
akikkel kötelező a rendszeres 
konzultáció, de a helyi kollégák 
tudják vállalni a tárgyak oktatá
sát Ez egy kétéves, érettségire 
épülő képzés. Az átalakult szak
képzésben ez azt jelenti, hogy 
érettségivel rendelkezők számá

ra, központi programok alapján 
történik a képzés, a technikus 
szakképesítésekhez hasonlóan. 
Ha valaki mezőgazdasági vagy 
más orientáltságú középiskolá
ban szerzett érettségi bizonyít
ványt, akkor is jelentkezhet az 
akkreditált felsőfokú vegyész
mérnök-asszisztensképzésre. En
nek a képzésnek a követelmény
szintje magasabb, mint a techni
kusképzésé, hiszen ez felsőfokú 
képzés, míg a másik középfokú. 
Akiknek továbbtanulási szándé
kaik vannak és érettségi után 
nem jutottak be főiskolára, egye
temre, ha beneveznek ebbe a 
képzésbe, ennek megfelelő szín
vonalú teljesítésével - a vegyész
mérnökasszisztensképzésben ez 
3,0 átlagot jelent - , akkor men
tességgel, automatikusan az 
egyetem hallgatójává válhat. 
Nagyszerű még az is, hogy az 
egyetem egy évet be is számít az 
egyetemi évekbe. Ha valaki 
munka mellett otthon egyedül 
készül egy felvételire, nem biz
tos, hogy bekerül, ezzel viszont 
nemcsak egy felsőfokú végzett
séget szerez, de egyenes az útja 
az egyetemre is. Nemcsak nap
rakész tudást biztosít ez a prog
ram, de biztos talajt is jelent a 
munkaerőpiacon is. 

Állami oktatás keretében zaj
lik a képzés, tehát ingyenes. A 
város is állami kvótarendszer 
alapján részesül a központi költ
ségvetésből. 

Decemberben részt vettem az 
első országos akkreditált felsőfo
kú szakképzéssel kapcsolatos 
konferencián, ahol az ország 
összes ilyen jellegű közép- és 
felsőfokú oktatási szintje, a ve
gyész-szakma, az ilyen jellegű 
gazdasági társaságok is képvisel
tették magukat. A megjelentek 
részéről egyértelműen pozitív 

volt a fogadtatás. Természetesen 
csak azokat a képzéseket szabad 
elindítani, amelyekre a munka
erőpiacon szükség van. Minden 
ellenkező híresztelés ellenére a 
vegyészmérnök szakma hiány
szakmává vált. Az egyetem rek
torától származó információ sze
rint minden végzettre öt munka
hely jut. Igaz, hogy a hagyomá
nyos vegyipar ma Magyarorszá
gon kevesebb munkaerő szük
séglettel jelentkezik, de a kör
nyezetvédelem, amelyhez kelle
nek a vegyész végzettséggel ren
delkezők egyre nagyobb teret 
kap, ha pedig az EU követelmé
nyeit tartjuk szem előtt, nem kis 
kihívást jelent ezen a téren is 
megfelelni azoknak. Tehát össze
foglalva: szükség van olyan 
szakemberekre, akik ebben a 
képzési rendszerben felsőfokú 
végzettséget szerezhetnek. 

L. I. 
* * * 

Az akkreditált felsőfokú szak
képzés még egy kevéssé elterjedt 
oktatási forma Magyarországon, 
viszonylag kevés olyan intéz
mény van, ahol ez működik, de 
Nagykanizsán megpróbálkozik 
vele a Cserháti Sándor Szakkö
zépiskola is, tudhattuk meg 
Janzsó Antaltól, az intézmény 
igazgatójától. Az akkreditált fel
sőfokú ifjúsági szakképzés a ma
gyar felsőoktatás rendszerében az 
első lépcső. Ez egy kétéves kép
zés érettségizett fiatalok számára. 
E felett az akkreditált felsőfokú 
ifjúsági képzés felett van a főis
kolai, aztán az egyetemi, és a 
doktorandusz képzés. Azzal, 
hogy elindult az akkreditált felső
fokú ifjúsági szakképzés, négyfo
kozatú lett a magyar felsőoktatás. 
Ezzel kompatibilissé válik a nyu
gati .felsőoktatási rendszerrel, de 
fellelhető benne a magyar felső

oktatás korábban általános rend
szerének nyoma is, hiszen az 
akkreditált felsőfokú ifjúsági 
szakképzés megfelel a felsőfokú 
technikum szintjének. A hatvanas 
években ez a képzési forma a ma
gyar oktatásban gyakorlat volt. 
Ezekből nőtt ki a ma működő fő
iskolák egy része, míg másik ré
szük elsorvadt, megszűnt. A fel
sőfokú ifjúsági szakképzést csak 
valamelyik felsőfokú oktatási in
tézménnyel együttműködve lehet 
szervezni. A képzésnek helyet 
adhat egy középfokú intézmény, 
dc működhet a felsőfokú intéz
mények valamelyikében is. A 
képzés kétéves, gyakorlatorien
tált, a végén a hallgató felsőfokú 
szakképesítést kap, olyan bizo
nyítványt, amellyel elhelyezked
het. Ez a képzési forma a munka
erő-utánpótlásnak bázisa lehet, de 
a legkiválóbbak számára felvételi 
vizsga nélküli továbbtanulást is 
lehetővé tesz azokon az egyete
meken, főiskolákon, amelyek az 
adott intézménnyel együttműköd
nek. Ma már nem a bejutás a 
probléma a felsőfokú képzések 
esetében, hanem a bentmaradás. 
Ez alatt a két év alatt a Cserháti
ban tanuló fiatalok olyan oktatás
ban részesülnek majd, ha elindul 
a képzés, ami egy diploma meg
szerzéséhez is megfelelő alapokat 
ad. A Cserhátiban várhatóan a 
2001/2002-es tanévben indulhat 
el az akkreditált felsőfokú ifjúsá
gi szakképzés a miskolci műszaki 
egyetem gépészmérnöki karával 
közösen. Az akkreditációs anyag 
már beadásra került, ám az okta
tás csak elegendő számú jelentke
ző esetén indulhat el. A tervek 
szerint ez egy regionális beisko
lázású képzés lesz, amely leg
alább harminc hallgató jelentke
zése esetén indítható. 

D. É. 



Ml OTT LESZÜNK! ES ÖN? 
A 8. JÁRMŰIPARI 

KIÁLLÍTÁSON 
ÉS VÁSÁRON 

A 
kiállított járműveinket a helyszínen 
extra kedvezménnyel vásárolhatják meg. 

O P E !_•©• KISS-GERENCSÉR A UTÓHÁZ 
8800 Nagykanizsa, Récsei u. 1. • Tel./fax: 93/518-940 

E l k á r t y á z o t t b i z a l o m 
Nemrégiben az egyik jó, nevű 

bank új rendszert vezetett be a 
kártyacserék terén. Eddig a lejárt 
határidejű kártyákat a bankfiók
ban cserélték ki, ám a rendszer két 
hónappal ezelőtt megváltozott. A 
változásokról az ügyfeleket a 
számlaegyenleg lábjegyzetében 
tájékoztatták ugyan, de lehet, 
hogy sokan el sem olvasták. Az új 
rendszer értelmében az új kártyát 
a postás viszi ki egy felségjelzés 
nélküli (értsd: feladó nincs jelöl
ve) borítékban. Némi tapogatózás 
után bárki meggyőződhet arról, 
mit is rejt a boríték. A kártyához 
kiküldenek egy útmutatót, hogyan 
lehet érvényesíteni. Az ember azt 
hinné, ha már csak úgy érkezik a 
postán keresztül a fontos külde
mény, legalább az érvényesítés
ben van valami fék, valami külön
leges, ami az esetleges visszaélé
seket megakadályozza. Nos, nem 
így van. A kártya élesítéséhez 
nem kell egyebet tenni, mint fel
hívni egy ingyenesen hívható szá

mot, ahol a beszélgetést rögzítik. 
A kedves hangú hölgy a kártya 
számára, a tulajdonos címére, és a 
tulajdonos édesanyja nevére kí
váncsi. A cím a borítékon van, a 
szám a kártyán, és aki arra képes, 
hogy lenyúlja a kártyát, annak 
nem kunszt megtudni a tulajdonos 
anyjának nevét sem. Aki a rend
szer változásával nincs tisztában, 
az nem is várja kártyáját postai 
úton, hanem a határidő lejárta 
előtt, vagy azt követően, mint ed
dig, bemegy a banka, és ott szem
besülhet azzal, hogy a kártyáját 
kiküldték, és esetleg nem érkezett 
meg. Ha szerencséje volt, még jó
kor érkezett, így nem követtek el 
visszaélést a kártyával, ha nem, 
akkor lehet, hogy súlyos pénzek
kel károsították meg. Hogyan? A 
PIN-kódot csak a pénzfelvételnél 
kell ismerni, a kártyával történő 
fizetésnél nem. Kevés az a bolt, 
ahol ellenőrzik, egyezik-e a blok
kon az aláírás a kártyán lévővel. 
És különben is, aki kártyát lop, az 

vélhetően rendelkezik azzal az 
eszközzel is, amivel a PIN-kód ki
deríthető, így az automatás pénz
felvétel sem lehet gond. Lehet 
olyan eset, amikor erre sincs 
szükség. Ugyanis, ha valaki elve
szíti a kártyáját, vagy bármi más 
okból új szettre van szüksége, a 
bank ezt is postai úton küldi ki. 
Először a PIN kód érkezik meg, 
majd két nap múlva a kártya kö
veti. Az ügyfél nem tudja, nem is 
tudhatja, az érkezés pontos dátu
mát, így vár türelmesen, a szem
füles csalónak pedig nincs egyéb 
dolga, mint hogy a tulajdonost 
megelőzve nézze át a többnyire 
bezárhatatlan postaláda tartalmát. 
Van kártya, és van kód. Az érvé
nyesítés sorrendje ez esetben is 
azonos a fentivel, itt sem akar 
mást tudni az ügyfélszolgálatos 
banki dolgozó. Amikor a rendszer 
megváltozásának okairól tudako
zódtunk, és arról, hogy miért nem 
értesített küldeményben küldik ki 
ezeket a fontos dokumentumokat, 

a banki dolgozó azt mondta, a 
pénzintézetnek nincs pénze az ér
tesített küldeményekre. Szerintem 
bárki szívesen megfizetné ennek 

t az árát, hiszen vélhetően két aján
lott levél még mindig olcsóbb, 
mint amennyivel megkárosíthat
ják a számla tulajdonosát azok, 
akik már régen tudatában vannak 
annak, hogy új rendszert vezettek 
be. Azon már el sem merek gon
dolkozni, vajon miért nincs pénze 
egy jól menő banknak az ajánlott 
küldeményekre, vagy miért ol
csóbb a levél, mint a fiókonként 
alkalmazott ügyfélszolgálatos, aki 
egyéb teendői mellet az ügyfelek 
kártyaügyleteit is bonyolítja. Nem 
tudom, hányan szembesültek már 
az új és sajátságos rendszerrel. 
Mostanában rengeteg bankkártyá
val elkövetett visszaélésről halla
ni, szerencsés lenne elgondolkoz
nia a banknak egy biztonságosabb 
rendszer kidolgozásán addig, míg 
ügyfeleik bizalmát el nem kár
tyázzák. 

2000. június 8. 7 



A . E J I A 
EGY tTJ H.A EEGORIA A SKODÁTÓL 

A Skoda Autó számára kitűnő alkalom kínálkozik az ünneplés
re: piacra került az új Fabia! A Skoda, az egyik leggyorsabban 
növekvő autómárka Európában, egy új modellcsaládot - a jövőbeli 
növekedést biztosító, teljességgel új járművet vezet be a piacra. 

A Skoda Fabia a lehető legjobb tulajdonságokkal rendelkezik 
ahhoz, hogy sikeres legyen: tágas, megfelel a legújabb biztonsági 
követelményeknek, rendkívül kényelmes, a legújabb technológiát 
nyújtja - és a felszereltsége sok tekintetben meghaladja azt, amit 
ebben a kategóriában várnánk. A Fabia egy új kategória megjele
nését jelzi a Skodánál. 3960 mm-es hosszával a Fabia valójában 
hosszabb, mint sok versenytársa, és nagy utasterének köszönhető
en, joggal helyezhetjük a járműosztály élére. A Skoda Fabia há
rom felszereltségben: a Classic, a Comfort és az Elegance kivi
telben keiül piacra. Későbbiekben egy 3 ajtós sportos változat is 
megjelenik, Fabia GTI néven? 

A KATEGÓRIÁBAN PÁRATLAN FELSZERELTSEGU MODELL 
Korunkban az autóvásárló 

nagyközönség a nagyobb jár
művekben kínált kényelmet, 
kényelmi és luxusfunkciókat 
már a kompakt járműveknél is 
elvárja. A Fabia ebben sem 
okoz csalódást: három kivitel
ben, három különböző alapfel
szereltségben kapható. 

Még a Class ic kivitelben is 
alapfelszerelés a karosszéria 
színété fényezett lökhárító, a 
bordázat nélküli fényszóró
búra, a ke l lemesen lágy ta
pintású műszerfal, a közép
konzol és még az állítható 
magasságú és dőlésű kor

mánykerék, a bekapcsolt 
fényszórókra f igye lmeztető 
hangjelzés is. 

A C o m f o r t kivitelhez tar
toznak a ködfényszórók, az 
oldalsó védőcsíkok, a ka
rosszéria színére fújt oldalsó 
visszapillantók, az aszimmet
rikusan dönthető hátsó ülés
támla, az állítható magasságú 
vezetőülés , a fedélzeti számí
tógép (a külső hőmérséklet ki
je lzésével ) , az elektromos e lső 
ablakemelők, a színezett üve
gezés és központi zár. 

A z E legance e lnevezésű 
csúcsmodell számos további 

funkciót és felszerelést kínál, 
mint például az elektromos 
ablakemelők és az oldalzse
bek az e lső és hátsó ajtókon, 
az e lső ülésfűtés, a fűtött ab
lakmosó fúvókák, az elektro
mos fűtésű és szintén elektro
mosan állítható külső vissza
pillantók, a klímaberendezés, 
a távirányítós központi zár, a 
krómozott sebességváltó- és 
kézifékkart valamint az ajtóié -
teszelő gombok. 

A Fabia Magyarországon is 
kezdetben három motorral ren
delhető, két benzin- és egy dí
zelmotor közül választhatnak, 

ezek az 1,4 literes 
MPI 50 kW/68 ló
erős teljesítménnyel, 
az 1,4 MPI 74 
kW/101 lóerős telje
sítménnyel, valamint 
az 1,9 TDI 
74kW/100 lóerővel. 
Négy további motor, 
az 1,0 literes, 37 kW-
os MPI, az 1,4 literes 
MPI 55 kW-os telje
sítménnyel (automata 
váltóval is), az SDI 

47 kW-al, és a 2,0 MPI 85 
kW-os teljesítménnyel, és vé
gén már elérhető lesz. 

A legújabb Skoda modell 
nem csupán a frontális, táfutá-
sos, borulásos és oldaliitközé-
sekre érvényes biztonsági 
szabványok előírásait teljesíti 
valamennyi országban, ahol 
piacra kerül, hanem még az 
elkövetkező évtized közepén 
bevezetni tervezett normák
nak is megfelel . A biztonsági 
aj tózárak (Comfort és Ele
gance kivitelben) megakadá
lyozzák a hívat lan látoga
tóknak az utastérbe jutását 
m é g akkor is, ha betörik az 
ablakot . 

A „What car?" című szaklap 
»Car of the year awards« sza
vazásán a Skoda Fabia elnyer
te a 2000. év autója kitüntető 
címet. 

„A Skoda olyan pozícióba 
emelte a »Supeimini« kategó
riát, ahova kényelem, kidolgo
zottság, biztonságosság és 
megbízhatóság szempontjából 
a nagyobb kategóriák autói is 
csak néhány éve jutottak el." 

2000. június 



POSTAPALOTA MEGÚJULVA KÍVÜL, BELÜL 
Mostanság nyilak jelzik, hogy egy palánkkal elzárt útvesztőn áthalad

va hogyan jutunk el célunk hoz, például csekkjeink befizetéséhez. Eliga
zító táblák, udvarias vagyonőr segíti az ügyfeleket. Nagykanizsán min
denki tudja, hogy a Főposta épületében belső átalakítás folyik. A pénz
felvevő ablakok előtti hosszú sorokból találomra kiválasztott két álldo
gáló véleményét tudakoltuk meg először: 

- Tóth Józsefné hivatalsegéd va
gyok. Én munkámból kifolyólag 
szinte minden nap megfordulok itt. 
Az átépítés nekem különösebben 
gondot nem okozott, még a postafió
kokat is úgy helyezték el, hogy kéz
nél legyenek. Nem hallottam, hogy a 
sorbanállók között valaki is morgo
lódott volna. Mindenki tudja, hogy 
értünk is van ez a nagy felfordulás. 
A lakótelepi kézbesítőnk sem pa
naszkodott, azt mondta, hogy jól 
megszerveztek mindent, pedig őket is 
kiköltöztették máshova. 

- 72 éves nyugdíjas vagyok -
mondja egy magát megnevezni nem 
kívánó úr -, s mivel nincs folyó
számlánk, még a régi módon fizetem 
ki a rezsit. Gyakran előfordul, hogy 
a család csekkjeit is én hozom el. Ez 
a város egyik legszebb épülete, meg
érdemli a teljes renoválást. 

Kívülről már megújult, most be

lülről kell átalakítani. Talán ezután 
megszűnnek a hosszú sorok, mert 
erre van a legtöbb panasz. 

- Valóban gyorsabb lesz az ügy
intézés? - fordultunk ezután Horváth 
Mihály hivatalvezető helyetteshez. 

— Reméljük! Ez egy nagy volume
nű munka, már az év elején elkezdő
dött, s műszaki átalakítást, általános 
felújítást, valamint szolgáltatási mo
dernizációt foglal magában. Még 
klímaberendezést is beszerelnek. Az 
ügyfelek is látták, hogy mennyire le
lakott volt belülről az épület. A Ma
gyar Posta mindig is számon tartot
ta, hogy országosan ez az egyik - a 
célnak létesített - és legrégibb épü
lete. A nagykanizsai meg egyenesen 
postapalotánként ment be a köztu
datba, s a külső, igen jól sikerült fel
újítás után 130 millió forintot áldoz 
rá. Korszerűbb, kulturáltabb körül
mények között dolgozunk majd, de 

főként ügyfeleinket tudjuk a jövőben 
jobban ellátni. 

- A felújítás után a lakosság mi
lyen változásoknak lesz részese? 

- Röviden úgy foglalhatnám 
össze, megszűnik a zsúfoltság, kul
turáltabb és gyorsabb lesz az ügy
intézés. A felújított nagykanizsai 
postán próbálják ki először az ún. 
IPM-rendszert, aminek több új jel
legzetessége van. Először is minden 
munkahelyen teljes lesz a számító
gépes feldolgozás, és minden pénz
felvevő ablaknál teljes körű szol
gáltatást nyújtunk. Tehát nem kell -
teszem azt például — külön sorban 
állni egy csekkel, és egy másik ab
laknál egy ajánlott levéllel. A kéz
besítők hajnali manuális munkája 
helyett számítógép rendezi össze 
számukra a napi komissiót. Aztán 
összenyitjuk az egész földszintet -
hajdanán is így volt! -, egyetlen té
ren áthaladva lehet a csomagfel
adóhoz eljutni. Az IPH módszerével 
minden küldemény bekerül egy 
olyan számítógépes rendszerbe, 
azonnal visszakereshető lesz, hogy 
egy adott pillanatban hol van az a 
csomag vagy levél. Nemcsak a la

kosság, de a cégek számára is új 
szolgáltatásokat vezetünk be, és be 
fogjuk bizonyítani - amint a Ma
gyar Posta országosan célul tűzött 
ki -, hogy korszerű rendszerrel a 
Posta lesz az országban a leggyor
sabb. Ez a felújítás augusztus végé
re befejeződik, s a nagykanizsaiak 
az. ősz során már érzékelni fogják a 
gyakorlatban is mindazt, amit el
mondtam. 

- Az a tapasztalat, ha valahol 
korszerűsítés van, akkor az elbo
csátásokkal jár együtt. 

— Nálunk erről szó sincs. 150 dol
gozónk van, mindenkire ugyanúgy 
számítunk, mint eddig. Már csak 
azért sem lehetne csökkenteni a lét
számot, mert az új rendszert ki kell 
próbálni, s a bejáratódása nem tör
ténik meg egy-két nap alatt. Mi 
büszkék vagyunk arra, hogy a Ma
gyar Posta elismert munkáltató lett, 
dolgozóink respektálják is mindazo
kat a juttatásokat, amelyekben ré
szesülnek. Egyébként a cégnek az. az 
üzletfilozófiája, hogy nem leépít, ha
nem a piacokat állandóan szemlélve 
új üzleteket köt, bővít, fejleszt. 

Büki Erzsébet 

Holocaust gyászszertartás Nagykanizsán 

Emlékezni és emlékeztetni 
Élő kapja a virágot 

kavicsot a holtnak hantja 
(Ada Christen) 

Május utolsó vasárnapján a 
nagykanizsai és környékbeli zsi
dóság deportálásának ötvenhato
dik évfordulójára gyászmegemlé-
kezésre került sor a nagykanizsai 
Zsinagógában. Az egybegyűlteket 
dr. Fejér László, a Nagykanizsai 
Zsidó Hitközség nemrég megvá
lasztott elnöke köszöntötte. Fejér 
László felidézte a nagykanizsai 
zsidóság történetét, a város gazda
sági, kereskedelmi, oktatási és 
kulturális életében betöltött szere
pét. Ezt követően Deutsch Róbert 
főrabbi és Fekete László főkántor 
tartott gyászszertartást. A szertar
táson megemlékeztek a háromezer 
áldozatról, akiknek alig töredéke 
érkezett vissza a haláltáborokból. 
Ok is akárcsak a világtörténelem 
más mártírjai családjukat, vagyo
nukat vesztették el. A XX. század 
legszégyenteljesebb népirtásának 
áldozataira emlékezve, gyászolók 

rótták le kegyeletüket a kanizsai 
Zsinagóga főbejáratánál található 
emlékoszlopoknál. A megemléke
zés a kanizsai Zsidótemetőben 
folytatódott, ahol a szokásnak 
megfelelően - az elhunytak iránti 
tisztelet jeléül - kavicsokat he
lyeztek el a sírokon. 

Halász Gyula 

Kanizsa Kft. Bútor Stúdió 2000 
8800 Nagykanizsa, Kinizsi utca 2/B. 
Tel/fax: 06-93/317-338, 06-60/376-069 

EGYEDI BÚTOROK TERVEZÉSE, 
KIVITELEZÉSE IGÉNY SZERINT. 

BÚTORGYÁRTÁSI SEGÉDANYAGOK, 
ALKATRÉSZEK SZÉLES VÁLASZTÉKÁVAL 

VÁRJUK KEDVES VÁSÁRLÓINKAT. 

NYITVA: H-P.: 8.00-17.00 ÓRÁIG. 

A ZAEV a kivitelező 
A múlt hét keddjén hozták 

nyilvánosságra, hogy a 
könyvtár építését koordináló 
bizottság a benyújtott pályá
zatok közül a legelőnyöseb
bet, a ZÁÉV-ét támogatta. 
Mint a Városházán megtud
hattuk, a munkálatok a tervek 
szerint folynak, és várhatóan 
június 30-án megtörténik a 
műszaki átadás. 

Ú j r a g o n d o l j á k ? 
A legutóbbi közgyűlésen 

Kelemen Z. Pál képviselő 
vetette fel, hogy a könyvtár 
nyitvatartási rendjét érde
mes lenne újragondolni. A 
képviselő felvetése nyomán 
az OKSB a közeljövőben is
mételten megvizsgálja kér
dést, tudhattuk meg Balogh 
Lászlótól, a bizottság elnö
kétől. 



ÜZLETEMBER-TALÁLKOZÓ A DKG-EASTNEL 

Üzletember találkozót szerveztek a múlt hé
ten a DKG-East Rt-nél. A találkozó elején 
Mádé Károly vezérigazgató köszöntötte az 
egybegyűlteket, és ismertette a vállalat tavalyi 
eredményeit, valamint az idei terveket. Mint 
megtudhattuk, a DKG-East Rt. által előállított 
termékek 25%-át értékesítik az orosz piacon, 
30%-át egyéb piacokon, Irakban, az USA-
ban, Egyiptomban és Izraelben. Az összes ér

tékesítés mintegy 20%-át teszik ki azok a ter
mékek, amelyek a magyar piacon találnak 
gazdára. A részvénytársaság nem titkolt célja 
az, hogy növelje belföldi értékesítését, ezért is 
hívták meg az üzletember találkozóra azon cé
gek képviselőit, akikben lehetséges partnert 
remélnek. 

A DKG-East Rt. nemrégiben az Industria 
különdíjában részesült a gáz- és olajipari távve

zetéki szerelvénycsaládjáért, amelybe egy fém 
a fémen tömítésű kútfej-tolózár, egy kénhidro-
gén-álló éktolózár és egy fém a fémen tömítésű 
gömbcsap tartozik - tájékoztatta az egybegyűl
teket Mádé Károly vezérigazgató. A meghívot
tak a nap folyamán üzemlátogatás keretében 
megtekinthették a különböző műhelyeket, és a 
DKG-East Rt-nél gyártott termékeket is. 

D. É. 

Az elmúlt héten sajtótájékoztatót 
tartottak a Városházán a Nagy-ma-
gyarország emlékmű felállítása 
kapcsán. A szobor felállításának 
gondolata körülbelül két évvel ez
előtt vetődött fel, Rózsás János ötle
te nyomán. A Nagy-magyarország 
emlékművet Schless István adomá
nyából készítette el a város. A szob
rot miután megrongálták mint a 
múlt egy méltatlan emlékét, ledön
tötték, és talapzatára a hatvanas 
években a proletárdiktatúrának em
léket állító alkotás került. A sajtótá
jékoztatón elhangzott, hogy a város 
lakosságának egy jelentős része tá
mogatja a szobor felállítását, és 
több pénzbeli felajánlás is érkezett 
már, hiszen az erre a célra létreho
zott alszámlán 350 ezer forint van. 
Mint megtudhattuk, a Nagy-ma
gyarország emlékmű kiásásának, 
restaurálásának, és ismételt felállítá
sának, valamit a Tanácsköztársa
ságnak emléket állító alkotás elszál
lításának becsült költsége 16,8 mil
lió forint. Nemeskürty István, a mil
lennium kormánybiztosa levélben 
tájékoztatta Törőcsik Pál alpolgár
mestert, hogy a munkálatok támo-

Szoboravatás 2 0 0 1 . j ú n i u s 4-én 
gátasát lehetségesnek tartják, ha a 
munkálatok 2001. augusztus 20-ig 
befejeződnek. A feladat elvégzésé
hez 10 millió forint támogatásra lát
nak lehetőséget, és a kormánybiztos 
hivatala bízik abban, hogy a beru
házási feladatokat az önkormányzat 
vállalni tudja. A közgyűlés még 
nem hozott döntést arra vonatkozó
an, hogy milyen formában kívánja 
támogatni az emlékmű ügyét, és a 
döntést megelőzően Törőcsik Pál 
alpolgármester nem kívánt jóslá
sokba bocsátkozni. A szomszédos 
országok érzékenységét nem sérti a 
város kezdeményezése, vélekedett 
az alpolgármester. A jövőről szólva 
Mészáros József, a szoborbizottság 
elnöke elmondta, nyár végén, au
gusztusban kiássák az emlékművet. 
Az ősz és a tél folyamán kerül sor a 
felújítási, restaurálási munkálatok
ra, amelyre már kértek fel szakem
bereket. Tavasszal az alapok rend
betétele kerül sorra, és várhatóan 
2001. június 4-én, Trianon évfordu
lóján kerül sor az avatásra. Rajnai 

Miklós elmondta, a kezdeményezés 
továbbra is a Világszövetség ügye, 
és továbbra sem lehet arról szó, 
hogy egyik vagy másik párt saját 
ügyeként kezelje a kérdést. A törté
nelmi egyházak helyi képviselőivel 
megállapodást kötöttek az emlékmű 
felállításának koordinálói, hogy a 
szószékekről is buzdítanak majd a 
kezdeményezés mind anyagi, mind 
erkölcsi támogatására, hangzott el a 

sajtótájékoztatón. Kérdésekre vála
szolva megtudhattuk, egyelőre a 
szoborbizottság nincs még birtoká
ban az Országos Műemléki Hivatal, 
illetve a Műemlék-felügyelet bele
egyező nyilatkozatának, még a ké
relmet sem jutatták el a fent neve
zett szervekhez, így azt sem lehet 
tudni, ők miként viszonyulnak a 
kanizsai kezdeményezéshez. 

D. É. 

Trianonról az ezredfordulón 

Megemlékezés és szoborállítási terv 
A Magyarok Világszövetsége Nagykanizsai Szervezete, a Trianon 

Társaság, valamint több társadalmi szervezet június 4-én megemléke
zést tartott Nagykanizsán, az Eötvös téren. A szervezők nevében Raj
nai Miklós, a Magyarok Háza igazgatója mondott bevezetőt, majd 
Balogh László, a Trianon Társaság tagja tartott ünnepi beszédet. A 
trianoni békeszerződés felidézése mellett szó esett a Nagy-Magyaror
szág emlékmű nagykanizsai visszaállításáról, amit országos pénzek 
mellett közadakozásból és önkormányzati támogatásból szeretnének 
restauráltatni és felállítani. 

10 2000. június 8. 
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1 léateos ság i /órum 
Május végén került sor arra a lakossági fórumra Miklósfán, amelyet a 

körzet képviselője A'/.v.v László hívott össze. Mint megtudhattuk, a fóru
mon számos, a településrész mindennapjait érintő kérdés került szóba. 

- A lakossági fórumon számos té
mát felvetettek a miklósfaiak, ezek 
között voltak olyanok, amelyek az 
egész településrész életét érintik, és 
nyilván voltak egyedi dolgok is. Az 
egyik legfontosabb téma, amelyet 
felvetettek, a városrész csapadékvíz
elvezetésének rendezetlensége volt. 
Miklósfa az a városrész, amely a 
legtagoltabb domborzatú, a legtöbb 
vízfolyás, patak itt található. Az el
múlt években ezeknek a karbantartá
sa sajnos elmaradt. A csatornázás 
kapcsán mi igyekeztünk elérni, hogy 
egy-két dolog rendezésre kerüljön, 
ám ez korántsem jelenti azt, hogy 
ezek a kérdések megoldódtak volna, 
hiszen továbbra is előfordul, hogy 
egy-egy nagyobb esőzés során a há
zak pincéje megtelik vízzel, vagy 
hogy kerteket, fóliasátrakat visz el a 
lezúduló víz, mert az árkok vízelve
zető képessége nem megfelelő. A 
probléma megoldása érdekében egy 
átfogó rekonstrukcióra lenne szük
ség - mondja Kiss László képviselő. 

- A kritikus járda és útállapotok
ról nem esett szó? 

- Ennek a problémának a megol
dása is évek óta várat magára. 
Miklósfán több olyan utca is van, 
ahol egyáltalán nincs járda, ahol 
van, ott kritikus az állapota. Az ut
cák 98%-ban csak az utca egyik ol
dalán van járda, de közlekedni azon 
sem lehet. A harminc-harmincöt éve 
épült járdáknak sem a szélessége, 
sem a felülete nem felel meg az elvá
rásoknak, élet- és balesetveszélyesek 
a felületi hibák, hiszen a fák gyöke
rei felemelték, a fagy összetörte a 

burkolatot. Van olyan hely, ahol 
húsz centi különbség van az egyik 
betonlap és a másik között. Nincs 
azon semmi meglepő, hogy ezek után 
az úttesten közlekednek a gyalogo
sok is, veszélyeztetve ezzel saját ma
gukat is és a közlekedés biztonságát 
is. Én ezért vagyok azon a vélemé
nyen, hogy Miklósfán csak 30 km/h 
sebességgel lehet közlekedni. El
hangzott a fórumon az is, hogy 
Miklósfa az egyetlen városrész, 
ahonnan sem járdán, sem bicikli-
úton nem lehet bejutni a belvárosba. 
Mindössze hatszáz méter hosszú az a 
szakasz, ahol járda vagy bicikliút ki
építésére lenne szükség. 

- A csatornázás során keletke
zett burkolati károk rendeződtek? 

- A csatornaépítés során teljesen 
felújításra került a településrész fő 
közlekedési útja. Az idei évben a 
gyűjtőutak közül néhánynak a felújí
tására van ígéretünk. Ezekre a felújí
tásokra azért kerülhet sor, mert a 
csatornázás során oly mértékig ron
gálódik majd az amúgy is rossz bur
kolat, hogy a teljes felújítás már nem 
halogatható. Meg kell mondanom, 
ezek a felújítási munkálatok koránt
sem lesznek olyan mérvűek, mint az 
a sánci, vagy a kiskanizsai csatorná
zást követően tapasztalható volt. 

- A rendszerváltás idején ala
kult helyi egyesületek egy része 
perifériára sodródott, vagy meg
szűnt, egy másik részük kiteljese
dett. A fórum résztvevői hogyan 
vélekedtek a helyi Városszépítő 
Egyesületről? 

- Felvetődött, hogy újra kell gon

dolni az egyesülettel kapcsolatos 
dolgokat, az egyesületet meg kell 
újítani, tagságát ki kell szélesíteni, 
hiszen mostanra maroknyira szűkült 
az egyesület. Én úgy látom, mostan
ra az egyesület elveszítette kapcsola
tát a városrész lakosságával, nincs 
élő kapcsolata, amin szerintem vál
toztatni kell. Javasoltam a Városszé
pítő Egyesület vezetőségének, hogy 
szervezzék újjá az egyesületet, azo
kon az alapokon működjön ismét, 
mint a megalakulásakor működött. 
Amennyiben ismét jelentős tagot 
számlál majd az egyesület, akkor a 
bevételeiből tovább lehet színesíteni 
a városrész kulturális életét, és több 
olyan célra is áldozhatunk majd, 
amellyel a városrész lakóinak kom
fortérzetét fokozhatjuk. A fórum 
egyébként határozatot is hozott, 
hogy újítsuk meg az egyesültet, és az 
ebből adódó feladatok ellátására 
létrejött egy bizottság is. 

- Milyen kérdések vetődtek fel 
még, 

- Szó esett a közvilágítás sötét 
foltjainak megszüntetéséről is. Úgy 
gondolom, hogy a közvilágítás re
konstrukciója kapcsán Miklósfán is 
lesznek megoldandó feladatok, hi
szen vannak olyan útszakaszok, 
amelyek a közvilágítás ellenére is 
sötétben maradnak. A fórum résztve
vői javaslatot tettek arra is, hogy a 
városrész temetőjének ravatalozóját 
tegyék rendbe. Erre vonatkozóan 
már van egy megállapodás a Via 
Kanizsa Kht.-val. 

- A mi tapasztalataink szerint 
ismét éledében van az a mozga
lom, amely a településrész leválá
sát, önállósodását tűzte ki célul. 
Ön miként vélekedik erről? 

- Úgy gondolom nem mozgalom
ról, inkább szórványos vélemények
ről van szó. Szerintem ez a téma 
most időszerűtlen. Annál inkább is, 
mert egy település fenntarthatósága 
annál kétségesebb, minél kisebb a 
lélekszáma. Európa is az egyesülés 
felé tart, és Magyarországon több 
kisebb-nagyobb település az egyesü

lés gondolatát dédelgeti, hiszen a 
költségek így mérsékelhetők, és a la
kosságszámra, az. ellátottak számára 
hivatkozva lehet nagyon sok dolgot 
elérni. Én nem hiszek abban, hogy 
életképes lehet egy kistelepülés ma 
Magyarországon, azt azonban val
lom én is, hogy a közösbe juttatott 
adók arányában kell megvalósítani 
a visszaosztást. 

D. É. 

Minek 
nevezzelek? 
Pityer nem Pjotr 
A városfejlesztési bizottság 

legutóbbi ülésén helybenhagyta a 
már meghozott közgyűlési dön
tést, miszerint a miklósfai város
részben található Felszabadulás 
utca nevét Pityerre módosítják. 
Az értelmező kéziszótár szerint a 
pityer a nyelvterület legnyugatibb 
részein használatos tájszó, ami 
pacsirtát jelent, és nincs köze az 
orosz Péter elnevezéshez. Az el
nevezés nem idegen a városrész
től, hiszen van egy helyi szőlőhe
gyi rész, amelyet bár már koráb
ban kivágtak, a Pityer nevet vi
selte, mi több a térképek jelölnek 
egy helyet azon a környéken, 
amelyet Pityeri gödörnek nevez
nek. Az elnevezéssel kapcsolatos 
kérdéseket már korábban a mik-
lósfai Városszépítő Egyesület is 
tárgyalta, és ott a Pityer utca el
nevezésre tettek javaslatot. Van
nak olyan polgárok, akik ezzel az 
elnevezéssel nem értenek egyet, 
ezért beadványt jutattak el a pol
gármesterhez. A témát a polgár
mester saját hatáskörében ismét a 
közgyűlés elé viheti, ám lehet, 
hogy a testület nem kíván a kér
déssel foglalkozni, vagy korábbi 
álláspontját hagyja helyben. 

D. É. 
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M ó d s z e r t a n i k ö z p o n t 
Módszertani központtá lépett 

elő az utóbbi időben a miklósfai 
óvoda, ahol a környékbeli, vá
roson kívüli óvodák dolgozói 
időről időre összegyűlnek és ki
cserélik tapasztalataikat, és ötle
tekkel látják el egymást arra vo
natkozóan, mit hogyan lehetne 
még szebben, jobban csinálni. 
Milyen új módszereket lehet be
vetni arra, hogy a kicsik még 
több érdekességgel találkozhas
sanak, hogy még több olyan új 

dologgal, tartalommal teljenek 
napjaik. A módszertani foglako
zásokon, ötletbörzén gyakran 
esik szó különféle kézműves 
módszerekről, kelmefestési tech
nikákról, a gyurma új felhaszná
lási módjairól, és olyan eszkö
zök, termékek bevonásáról, ame
lyekkel addig az óvodások még 
nem találkoztak. A kezdeménye
zést a Zala Megyei Közművelő
dési és Közoktatási Alapítvány is 
támogatja. 

Vesszőből font sátrak 

A miklósíai óvoda pázsitos, külö
nös növényekkel teli udvarán nem 
mindennapi anyagokból készült sátrak 
adnak árnyat, és játéklehetőséget a 
legkisebbeknek. Egy katalógusban ta
lált ötlet nyomán az egyik ottani óvó
nő és a karbantartó fűzfavesszőből 

font sátrakat, amelyeket alagút köt 
össze, a kicsik legnagyobb örömére. A 
természet is kivette részét az óvoda 
udvarának és a sátrak még szebbé va-
rázsolásának munkálataiból, ugyanis a 
sátrak fűzfavesszői kihajtottak, és le
véldíszbe öltöztették a búvóhelyeket. 

Még egészségesebben! 
Ebben a tanévben került beveze

tésre a miklósfai óvodában az úgyne
vezett gyümölcsnap. Hetente egy al
kalommal a szülők áldozatvállalása 
révén a gyerekek még több egészsé
ges zöldséghez, gyümölcshöz juthat
nak. Ezeken a napokon a szokásos 
étrendet a szülő által hozott gyümöl
csökkel, zöldségekkel teszik még tel

jesebbé a kicsik egészséges fejlődése 
érdekében. Az intézményben kialakí
tott rendszer szerint minden héten 
más szülő vállalja fel, hogy ellátja a 
gyermeke csoportját a szükséges 
többlettel, így a kezdeményezés a 
szülők számára nem megterhelő, vi
szont a kicsik egészséges fejlődése 
érdekében nagyon nagy előrelépés. 

Gyermeknap az oviban 
Immáron harmadik éve, hogy vetélkedőkkel, tréfás próbatételekkel 

egész napos program a miklósfai 
oviban a gyermeknap. A szülők 
részvételével szervezett, játékokkal. 

tarkított nap tábortűzzel és családias 
hangulatú szalonnasütéssel zárult az 
idén is. 

t J j b ú t o r o k 
A nyár folyamán kicserélésre 

kerül a miklósfai óvoda egyik cso
portjának teljes bútorzata. A fel
újításhoz szükséges pénzt, száz
ezer forintot, a Zala Megyei Köz
oktatási Közalapítványhoz beadott 
pályázaton nyerte az intézmény. 
Az elnyert összeg már önmagában 
is nagyon szép, de az óvodába járó 
gyermekek szülei és az intézmény 
dolgozói - akik mindannyian má

sodik otthonuknak érzik az óvodát 
- úgy döntöttek, munkadíj felszá
molása nélkül készítik el a bútoro
kat, így az elnyert pénzből még 
nagyobb értéket hoznak létre. 
Emellett más munkálatokra is sor 
kerül az intézményben, hiszen a 
nyári meszeléseket követően fel
újításra kerülnek a székek és a 
csoportokban található asztalok 
lapjai is. 

Testvéróvodai kapcsolatok 
Testvéróvodai kapcsolatok ki

alakítását kezdte meg nemrégiben 
a miklósfai és a murakeresztúri 
óvoda. Mint Sajni Józsefnétől, a 
miklósfai óvoda vezető óvónőjétől 
megtudhattuk, a kapcsolatfelvétel 
során mindkét intézmény tett már 
látogatást a másik intézményében, 
vendégül látták egymást, játékkal. 

jókedvű ismerkedéssel teltek a na- j 
pok. A miklósfai óvodások vonat- j 
tal érkeztek Murakcresztúrra. így 
nemcsak a másik óvodával, az I 
odajáró gyerekekkel. Mura- I 
keresztúrral, hanem a közlekedés 
egy általuk ritkán igénybe vett 
eszközével is megismerkedhettek 
a a kirándulás során. 



SZÁRNYALÓ 
DALLAMOK 

Saját zenekar 
Az idén szeptembertől folyik az 
a zeneoktatás a Miklósfai Alta
lános Iskolában, amelynek évek 
múltán az eredménye az lehet, 
hogy a nagykanizsai iskolák kö
zött elsőként, saját zenekara le
het az intézménynek. 

- Hogyan jött az ötlet? 
- Már korábban is volt arra vo

natkozóan kezdeményezés, hogy 
Miklósfán kihelyezett formában le
hetőséget kellene adni a zenetanu
lásra. Megkerestem az állami ze
neiskolát, ahol azt a választ kap
tam, nincs lehetőségük arra, hogy 
az oktatást helyben oldják meg. 
Tavaly szeptemberben keresett 
meg engem mint az intézmény ve
zetőjét, a Szent Cecília Zeneiskola, 
és azt javasolták, hogy ott helyben 
legyük lehetővé valamilyen formá
ban a diákok zenetanítását. Fel
mértük, hogy milyen igény lenne 
erre a diákok körében, és az ered
mény még engem is meglepett. 
Már az. első körben 36 diák - az 
iskola teljes létszámának egyötöde 
- jelentkez.ett, hogy ők szeretnének 
foglakozni ezzel - mondja Sajni 
József, a Miklósfai Altalános Is
kola igazgatója. 

- Hogyan tudják biztosítani a 
képzés kereteit? 

- Az oktatáshoz szükséges hang
szereket használati díj felszámítá

sa nélkül a Szent Cecília Zeneisko
la biztosítja a gyerekeknek, így a 
hangszervásárlás költsége sem 
terheli a szülőket. A képzéshez mi 
a helyet és a lehetőséget adjuk. 
Most van folyamatban a telephely
ként történő bejegyzés, és remél
hetőleg ez nem jelenthet akadályt 
a további működésben sem. A kez
deti kínlódások, verejtékes ismer
kedések után a gyerekek megked
velték a zenélést, és jelenleg 34 diák 
tanul zenét az iskolában. Három 
hangszercsoportban, rézfúvós, fa
fúvós, és gitár. Mind mi, mind a 
szülők egy nagyon jó kezdeménye
zésnek tartjuk ezt, hiszen értelmes 
időtöltés gyerekeink számára, és 
addig sem csellengnek. Ha nem is 
lesznek mindannyian zenészek, ze
neértővé válhatnak mindannyian. 
Ebből a jelenleg zenét tanuló 34 
diákból és a következő években je
lentkezőkből már létrehozhat az 
iskola egy kisebb zenekart, amivel 
a saját ünnepeinket, a település
rész ünnepeit, és akár a városéit is 
színesíthetjük. Egyébként nem tit
kolt célunk ez, annál inkább sem, 
mert az. iskola barokk furulyae
gyüttese már remekül működik, és 
komoly sikereket tudhat a magáé
nak, legutóbb a liszói falunapon 
léptek fel. 

D.É. 

TEREPRENDEZÉS 
Nemrégiben megújításra került 

a miklósfai Általános Iskola elő
kertje. Húsz évvel ezelőtt, az ak
kori intézményvezető, Imics 
Lászlóné telepítette azokat az 
örökzöldeket, növényeket, ame
lyek most részben a koruk, rész
ben túlságos elburjánzásuk miatt 
átrendezésre kerültek. A két évti
zede telepített növényzet egészsé
ges, értékes, és különleges részeit 
meghagyták, és újratelepítették. 22 
új örökzöld növény is elültetésre 
került, és a tereprendezést követően 

a pázsit megújítása is megtörtént. 
A tereprendezésben a VIA 
Kanizsa Kht. szakemberei nyújtot
tak szakmai segítséget. A munká
latok elvégzéséből a helyi terme
lőszövetkezet dolgozói is kivették 
részüket. Az iskola előkertjének 
megújításában az intézmény diák
jai is közreműködtek. Az ingyen 
végzett munka és a felajánlások 
jóvoltából 300-400 ezer forintos 
értéket hoztak létre. A park avatá
sára a Madarak és fák napján kerül 
sor. 

G Y E R M E K N A P 

M I K L Ó S F Á N 
Az elmúlt hét közepén ren
dezték meg a Miklósfai Al
talános Iskolában a gyer
meknapot. A Kihívás napjá
val egybekötött rendezvény 
keretein belül számos színes 
program várta a diákokat. 

Volt autóbemutató, motorbe
mutató, gyermekkrossz, sor 
került tanár-diák sportmér
kőzésekre. Az esti tűzrakás, 
tábortűz és diszkó zárta a 
miklósfai gyermeknapi prog
ramot. 

NYÁR 
M M M M M M M M M H M 

A FALUHÁZBAN 
Rendkívül gazdag nyári táborprogramot állított össze a pihen

ni vágyók számára a miklósfai Faluház. Július 3-án a Környezeti 
Nevelés i Táborral indul a nyári szezon, ezt követően a sportot 
kedvelőké a terep, hiszen július 24-től a megye minden tájáról 
érkeznek az ifjú futballisták, aki a Városszépítő Egyesület és a 
sportkör jóvoltából tölthetnek el egy kis időt a festői környezet
ben, ahol a gyakorlásra éppúgy lesz lehetőségük, mint a kikap
csolódásra. Július legvégén egy Erdélyből érkezett küldöttséget 
lát majd vendégül a ház. Információink szerint 4 0 általános isko
lás érkezését várják. A z idén is lesz nyári kirakodóvásár, ame
lyet a városrész hagyományos búcsújával egybekötötten rendez
nek meg. A nyári időszak alatt kiállításokat, tárlatokat nem szer
veznek a házban, tudhattuk meg Helyes Zsuzsától, a ház vezető
jétől. 

V i l á g o t 
l á t t a k 

Az elmúlt hétvégén kirán
duláson vett rész a mik
lósfai Mindenki Háza 
nyugdíjas klubja. A bu
szos kirándulás költségeit 
pályázaton nyerte a klub, 
tudhattuk meg Helyes 
Zsuzsától, a faluház veze
tőjétől. A kirándulók útjuk 
során ellátogattak Zala
egerszegre, Söjtörre, Ke-
hidakustányba és Galam
bokra is. 

UL ci y U v 

ennek 
A Miklósfai Városszépítő 
Egyesület a tervek szerint 
július 16-án Erdélybe lá
togat. A z évek óta köl
csönös látogatásokkal 
ápolt baráti kapcsolat 
eredményeként az idén 
először a kanizsaiak utaz
nak, de a vendéglátást vi
szonozandó július végén 
Erdélyből érkezett vendé
gek táboroznak majd 
Miklósfán. 

2000. június 8. 13 



Jöjj, égi szent láng, Szentlélek Isten! 
Pünkösd szent ünnepén minde

nekelőtt hálaadó imádság hangzik a 
keresztyének nagy családjának kö
zösségében szerte a földkerekségen. 
Hálaadás, mert a Krisztus feltáma
dását követő ötvenedik napon betel
jesedett, amit Jóel próféta által ígért 
meg az Úr népének: „Azután kitöl
tőm majd lelkemet minden emberre. 
Fiaitok és leányaitok prófétálni fog
nak, véneitek álmokat álmodnak, if
jaitok látomásokat látnak." (Jóel 3,1) 

Hálaadás azért, mert az Úr Jézus 
Krisztus, aki maradéktalanul elvé
gezte a bűn. a halál s a gonosz hatal
mából való szabadítás szolgálatát ke
reszthalálával és feltámadásával, 
mennybemenetelét követően sem 
hagyta árván tanítványait. Eljött a 
Vigasztaló, a Pártfogó, az igazság 
Lelke. Ez a Lélek az Atya, az élő Is
ten ajándékaként érkezett. Általa tel
jesen újjáformálódnak, újjászületnek 
a tanítványok. Lángnyelvek, szélvi
har töltik be a belső szobát, ahol a 
Feltámadott parancsának engedel
meskedve, imádságos várakozással, 
ugyanakkor kétségekkel és félelem-

Jézus Krisztus mennybemenetelé
nek ünnepét áldozócsütörtöknek 
nevezzük. Elszürkült ez az ünnep, 
mert nincs hozzáfűződő külső szokás, 
hagyomány. Pedig igen nagy jelentő
ségű esemény Jézus Krisztus menny
bemenetele a hívő ember számára. 
Ha rangsorolnánk a keresztyén ünne
peket, akkor áldozócsütörtök kará
csonnyal lenne egyenrangú. Hisz ka
rácsonykor Jézus Krisztus megszüle
tett, emberré lett, ahogy János evan
géliuma fogalmaz: az Ige testté lett, 
áldozócsütörtökön pedig a test Igévé 
lett! Visszament Jézus abba a meny-
nyei dicsőségbe, ahonnan az első ka
rácsonykor eljött, megszegényítve 
önmagát, hogy minket meggazdagít
hasson. A mennybemenetel ünnepe a 
láthatatlan világra, a mennyre irányít
ja figyelmünket. A magyar nyelv fi
nom különbséget tesz a fizikai ég és a 
lelki valóság, a menny között, amikor 
jelölésükre két szót használ. így egy
felől van éghajlat, égi háború, égitest 
... stb. S ezekbe az összetételekbe 
nem illik bele a „menny" szó. Másfe
lől van mennyország, mennybemene
tel. Érdekes, hogy a bizánci szentkép
festők az ikonokon nem kéknek, ha
nem aranyszínűnek festették a meny-
nyet. 

A Szentírás Jézus Krisztus 
mennybemenetelét úgy írja le, hogy 
miután adta tanítványainak a misszi
ói parancsot - a keresztelés szerzete
si Igéit - kezét áldásra emelve, s ze 

mel - teljes szívvel volt együtt a ta-
nítványos kis serege. Mégis, a döntő 
nem az a fordulat, melyet az emberi 
szem megláthatott. Sokkal fonto-
sabb, ami Jézus választottjainak bel
ső világában, lelkük mélyén történt. 
Jézus imádsága hallgattatik meg, hi
szen ezt ígérte övéinek: „kérni fo
gom az Atyát, és másik Pártfogót ad 
nektek, hogy veletek legyen mind
örökké: az igazság Lelkét, akit a vi
lág nem kaphat meg, mert nem látja 
őt, nem is ismeri; ti azonban ismeri
tek őt, mert nálatok lakik, sőt benne
tek lesz." (Jn 14, 16-17) 

Pünkösdig is a Lélek áradását és 
munkáját élték át és tapasztalták 
meg a tanítványok, amikor három 
éven át szem- és fültanúi voltak Jé
zus cselekedeteinek, tanításának. A 
Lélek azonban még nem vett szállást 
szívükben. Ez a csoda pünkösdkor 
teljesedett be először rajtuk. Minde
nekelőtt azért, hogy csakugyan azok 
lehessenek, akinek Jézus szánta 
őket: tanítványok! Nekik volt szük
ségük először teljes meggyőződésre, 
világos látásra Uruk kereszthalála és 

mük láttára felemelteteti, és felhő ta
karta el őt szemük elől. Amint távo
zása közben feszülten néztek az ég 
felé, íme, két férfi állt meg mellettük 
fehér ruhában, és ezt mondta: Gali
leai férfiak, miért álltok itt az ég felé 
nézve? Az a Jézus, aki felvitetett tő
letek a mennybe, úgy jön el, aho
gyan láttátok őt felmenni a menny
be." (Ap. Csel. 1:9-11) Nem lett 
volna jobb, ha Krisztus a Földön 
marad? Erre a kérdésre így válaszol 
a Káténk: „Nem, mert akkor csak 
kevesen találkozhatnának vele, még 
kevesebben beszélhetnének vele. így 
pedig Szentlelke által mindenki min
den percben kapcsolatban lehet Ve
le." így valósul meg bátorító ígérete: 
„íme, és tiveletek vagyon minden 
napon a világ végezetéig!" (Máté 
28:20) 

Jézus mennybemenetelének hár
mas haszna van számunkra: 

1. O a mi Közbenjárónk, Szószó
lónk és Ügyvédünk. Amikor a bűnös 
lélek lelepleződve áll az igazságosan 
ítélő Isten előtt, akkor közbeveti ma-

feltámadásának ténye, bizonyossága 
felől. S azután először nekik volt 
szükségük kilépni zárkózottságuk-
ból, kishitűségükből, önmaguk s föl
di életük féltéséből. Nekik kellett 
először felszabadulniuk bátor tanús
kodásra mindarról, amit átéltek, lát
tak, tapasztaltak Mesterük nyomá
ban járva. Ehhez kapták a Lélek ál
tal a nyelveken való szólás ajándé
kát is ők, az írástudatlanok. S min
den nép anyanyelvén kezdték hirdet
ni a forgalmas jeruzsálemi utcákon 
az Isten felséges dolgait, melyet az 
emberért elvégzett. S bekövetkezett, 
amire egyáltalán még csak gondolni 
sem mertek: háromezer ember meg
keresztelkedik, megszületik az egy
ház. Elindul a kereszténység, a 
Krisztust követők közösségének tör
ténelme ebben a világban. 

S az Isten által megígért és betel
jesített csodáért való hálaadó imád
ságot a Szentlélek eljöveteléért, kérő 
imádság is követi ezen az ünnepen, s 
minden időben, míg tart a földi lét. 
Jézusnak, a Feltámadottnak ígéretére 
hagyatkozunk ma is, amikor hittel 

gát, könyörög értünk, mondván, hogy 
a mi bűneink büntetését is elhordozta 
a keresztfán, értünk is odaáldozta éle
tét. „Járuljunk tehát bizalommal a 
kegyelem királyi székéhez, hogy ir
galmat nyerjünk és kegyelmet talál
junk, amikor segítségre van szüksé
günk." (Zsid. 4:16) 

2. Jézus megdicsőült teste -
Heidelbergi Káté - „biztos zálog ne
künk afelől, hogy Ő, mint a mi Fe
jünk, minket tagjait szintén fel fog 
venni oda". (49. kérdés) Tehát a föl
di, bűnös ember a mennybe juthat! 
Jézus maga kérte a mennyei Atyát 
főpapi imádságában: „Atyám, azt 
akarom, hogy akiket nekem adtál, 
azok is ott legyenek velem, ahol én 
vagyok, hogy meglássák az én dicső
ségemet" (Ján. 17:24) Ebből ered 
kettős állampolgárságunk: „Nekünk 
pedig a mennyben van polgárjo
gunk... Aki az Ő dicsőséges testéhez 
hasonlóvá változtatja a mi gyarló 
testünket" (Fii. 3:20-21) E „kettős 
állampolgárság" a fecskék helyzeté
hez hasonlítható, ahogy Jammes Fe-

megragadjuk biztatását: vegyetek 
Szentlelket. Azaz a sokak szemében 
merő időpazarlásnak, fölösleges 
erőlködésnek tűnő imádság útján s 
Isten igéjének buzgó hallgatása nyo
mán nyerhető el ma is a pünkösd 
csodája. S egyszerre a mi szívünk is 
lángolni. Istent s embert szeretni 
kezd. Isten beszéde újjáformálja, 
benne való hitre ébreszti. Hű tá
maszt találunk minden élethelyze
tünkben. Bátorságot, meggyőződést 
kapunk a tanúskodásra arról, aki ne
künk is Szabadítónk, Megmentőnk, 
Üdvözítőnk lett. Örömmel valljuk, 
van Vigasztalónk, van Pártfogónk. S 
mi is testvérévé válhatunk a másik 
embernek. Pünkösd csodájára már 
nem csupán emlékezhetünk, de 
mindez bennünk is valósággá válhat. 
Krisztus népe így gyarapszik, s él 
ebben a világban az idők végezetéig. 
Merjük hittel kérni, és várni Isten 
legdrágább ajándékát. Szentlelkét, 
hogy mi is Krisztus tanúivá lehes
sünk élettel, szóval, cselekedettel! 

Deme Dávid 
evangélikus lelkész 

renc francia költő: Fázó fecskerajok 
című versében ír: 

Érezni, kis szívük nyugtalanul szo
rong. 

Bár nem látták soha, még a legpa
rányibb is 

Afrika meleg, tiszta egére vágyik. 
Bár nem látták soha {mondom): 

velünk is így van ez: 
mihelyt szívünk bús, az eget kíván

juk. 
Lehet, hogy a verebek gúnyolódva 

csiripelnek, látván a fecskék útra ké
szülődését: „Ki hallott már olyat, hogy 
van, ahol télen is nyár van?!" De a 
fecskék nem törődnek csúfolódással. 
így vagyunk mi hívő emberek is. 

3. Maga helyett Szentlelkét küldte 
le nekünk. Ez vált valóra a mennybe
menetel után tíz napra a pünkösd ün
nepén. 

Az áldozócsütörtöki beszámolóban 
az a legmeglepőbb, amit az angyal 
közöl a tanítványokkal: „Ez a Jézus, 
Aki felvitetett tőletek a mennybe, úgy 
jön el, ahogyan láttátok Ot felmenni 
a mennybe" (Ap. Csel. 1:11). Mi 
hisszük és valljuk, hogy Jézus Krisz
tus visszajön ítélni élőket és holtakat. 
Ez a hit és reménység teszi a hívő 
embert mindig késszé, hogy Isten di
csőségére és emberek javára munkál
kodjon. Legyünk mi is jó sáfárok, 
akik a ránk bízott javakkal hűségesen 
gazdálkodunk. 

Balogh Tibor 
református lelkipásztor 

GONDOLATOK 
MENNYBEMENETEL 

ÜNNEPÉN 



Senki nem megy üres kézzel vendégség
be. (Kapcsolatunktól, a meghívás jel legé
től, pénztárcánktól függően választjuk ki 
az ajándékot.) Igyekszünk kedvében járni 
a háziaknak, kitalálni ízlésüket, kedvenc 
csokijukat, italukat vagy virágukat. Még 
inkább így van ez, ha név- vagy születés
napra fogadunk el meghívást. Bármilyen 
kicsi is az ajándék, az elsőszámú szem
pont az, hogy az ünnepelt örüljön neki. 
(Gondosan választjuk ki a - lehetőség sze
rint személyes, alkalomhoz illő ajándékot, 
hiszen az az ajándékozó és a megajándé
kozott személy kapcsolatát szimbolizálja.) 
Ha így van ez az emberek közti viszony
ban, miért ne lenne így az Isten-ember vi
szonyban?!?! Jézus Krisztus 2000. szüle
tésnapjára készülünk. O az Ünnepelt - mi 
a meghívottak. Az Egyház hív meg Szent
atyánkon keresztül az ünnepre, amelyre 
valamennyien „hivatalosak" vagyunk a 
Vele való közösség által. Sőt, abban is se
gít, hogy minek örülne az Ünnepelt, hogy 
mit vigyünk ajándékba Neki.. . 

Szentatyánk a '80-as évek közepe óta 
egyre gyakrabban beszélt - eleinte csak 
Európa, majd - a világ újraevangelizálásá-
ról. Magam hallottam egy beszédjét 1990-
ben, melyet a zsúfolásig megtöltött VI. Pál 
kihallgatási csomókban mondott el 5000 
pap előtt egy lelkigyakorlaton. A z a Pápa 
óhaja, hogy a 2000. jubileumi évre újra 
„krisztianizált" legyen a világ. Ennek je
gyében hirdette meg az évszázad utolsó tíz 
évére az újraevangelizálás programját, az 
utolsó három évben pedig a Szenthárom
ság egy-egy személyének évét. 

Pünkösdre készülve elsősorban a Szent
lélekről elmélkedjünk. Ki Ő? Mit tudunk 
róla? És ami a legfontosabb: hogy tudok 
kapcsolatba lépni Vele, illetve kapcsolato
mat elmélyíteni Benne. Ezek a központi 
kérdésekben szeretnénk elmélyedni, a 
Szentlélek Úristent belülről és személye
sen megismerni. Élményszerű kapcsolatra 
vágyunk vele. Ez persze kegyelem, s mint 
ilyen, ingyenes ajándék és vagy nagyon 
hamar megkapható, vagy pedig hosszas, 
szívós munkával, elmélkedéssel jutunk 
egy kicsit előbbre. 

Amikor feltesszük a kérdést, hogy „Ki 
a Szentlélek?", meg kell állapítanunk, 
hogy bizonyos visszafogottságot tapasz
talunk mind a teológiában, mind a köztu
datban. Nem nagyon ismerjük Őt. 
Könnyebb a világot teremtő Atyát elkép
zelni, már csak azért is, mert atya-képünk 
többé-kevésbé mindegyikünknek van. 
Még könnyebb a Fiút elképzelni, a meg

testesült Igét, mert itt járt a földön, hal
lottuk tanítását, esszük szent Testét, lát
juk a betlehemi jászolban és a Golgotán. 
De nehéz a Szentlelket elképzelni, Aki az 
Atya és a Fiú közti szeretet-kapcsolat, és 
aki ugyanúgy személy, mint az Atya és a 
Fiú. M é g a Hiszekegy is csak annyi 
többletet mond róla, hogy O éltető 
Urunk, és „Ő szólt a próféták szavával". 
A z ökumenikus fordítású Credo pedig 
csak a Szentlélekbe vetett hitről tesz ta
núságot. Egyetlen sora csupán azt tartal
mazza, hogy „hiszek Szentlélekben". Lát
ható, mennyire szükséges mélyebben 
megismerni Őt, ami igazából még csak 
most kezdődik. Hiszen úgy tűnik, mintha 
évszázadokon keresztül Ő lett volna az 
„elfelejtett" Isten. Nemcsak a teológusok 
nem foglalkoztak Vele tudományosan, de 
gyakorlatilag mintha a néphit is megfe
ledkezett volna Róla. Sokat lehet hallani 
szentek tiszteletére végzett kilencedekről, 
utániakról, de - a legutóbbi időkig - alig 
tapasztalható a Szentlélek kultusza. Ima
könyvek zömében - beleértve a legnép
szerűbb Hozsannát is! - egyszerűen sem
milyen imádság sincs a Szentlélekhez. 

Pedig a Szentlélek mindenütt ott van, 
ahol Jézus megtestesül, minden a Szentlé
lek által történik. Őáltala öltött testet az 
Ige a Szentírásban, általa testesült meg 
Máriában (Lk 1.35), általa változik át a 
kenyér Jézus Testévé a szentmisében, Ő 
vigasztal minket, és elvezet bennünket a 
teljes igazságra (Jn 16.13), benne van min
den keresztvetésben, minden dicsőség
ben... Folyamatosan velünk volt és marad 
is - és mi mégsem ismertük fel Őt. 

Érthető a mai ember Szentlélek utáni 
szomjas-lázas keresése. Olyan korban 
élünk, ahol minden polarizálódik. Egy
részt szé lsőséges elfordulás tapasztalható 
minden szakrálistól, másrészt az ember 
nem érzi jól magát a totális „világba for-
dultságában". A legteljesebb világba ve-
tettség nem egyéb, mint kiüresedett ma
gány, ami semmiképpen sem felel meg az 
ember vágyának. A z ember személy, és 
ezért szomját és egyéniségét csak egy má
sik önközlő személy elégítheti ki. A z a mi 
méltóságunk és legbelsőbb sajátságunk, 
hogy egymással kapcsolatban vagyunk, 
végső soron, hogy közösséget alkotunk. A 
közösségnek pedig létlényege az önköz-
lés. S ha ez így van emberi szinten, 
mennyivel inkább így van a tökéletesség 
szintjén...!? Hiszen a Szentlélek is sze
mély, ezért önközlő valóság. Sőt, ő maga 
a „közlés". Ezért a legfontosabb kérdés 

számunkra az, hogyan lehet kapcsolatba 
lépni Vele . 

Leszögezhetjük, hogy minden, még a hi
tünk is, a Szentlélekkel való kapcsolatunk
tól függ. A hit ugyanis a Szentlélek műve 
bennünk, akiről Jézus azt mondta, hogy el
vezet bennünket a teljes igazságra. Ha a 
Szentlélekkel nem vagyok kapcsolatban, 
megváltozott alapvetően a világlátásmó
dom. Találóan így fogalmazta meg 
Lattaque Ignatiosz metropolita a Szentlé
lektől elfordult ember mentalitását: 

„ Szentlélek nélkül távoli az Isten, 
Krisztus a múlté, 
az Evangélium holt betű, 
az Egyház egyszerű szervezet, 
a tekintély uralkodás, 
a misszió propaganda, 
az istentiszteletek emlékek felidézése 
és a keresztény cselekvés rabszolgamo

rál. 
Élhetetlen, lehetetlen, énidegen, végül is 

embertelen világ víziója. 

De a Szentlélek mindennek értelmet ad: 

„De őbenne: a kozmosz.fölemelkedik 
és nyögve szüli az Országot, 
a feltámadott Krisztus itt van, 
az Evangélium életerő, 
az Egyház szentháromságos közösség, 
a tekintély szabadító szolgálat, 
a misszió Pünkösd, 
a liturgia emlék és elővételezés, 
az emberi cselekvés megistenült. " 

Hogy lehet kapcsolatba lépni Vele? 
Hogy lehet elnyerni Őt? Fenti idézet erre 
is válaszol. Ha érzed az „Evangélium élte
tő erejét", ha tapasztalod az Egyházban a 
szentségek véráramát, ha evangelizálsz 
életeddel, szavaiddal, ha hitelesen tanús
kodnak tetteid Jézusról..., akkor ezek mind 
a Szentlélek jelenlétének a jelei az életed
ben, azaz máris (régóta) kapcsolatban 
vagy vele. A z apostolok sem tettek semmi 
különöset a Lélek elnyeréséért. Engedel
meskedtek Jézus parancsának, hogy „ma
radjatok a városban, amíg erő nem tölt el a 
magasságból." (Lk 24,49) és „Állandóan a 
templomban tartózkodtak, dicsérték és 
magasztalták Istent." (Lk 24,53) Azaz 
imádkozva várakoztak. Ez nem passzivi
tás, hanem feléfordulás volt. Odaszentel
ték magukat Istennek. És ami megtörtént, 
az minden képzeletüket felülmúlt: megta
pasztalták Isten szeretetének kiáradás a 
szívükbe a Szentlélek által. (Róm 5,5) 

Miklós atya 

2000. június 8. 15 



Talán egyetlen egy ünnep van 
Magyarországon, amelyik átélt vi
lágháborút, forradalmakat, rend
szerváltozásokat, de tartalmában 
keveset változott. Ez pedig nem 
más, mint az Ünnepi Könyvhét. 
Ilyenkor - május végén, június ele
jén - hagyományosan az utcára, 
sátrakba költözik a könyv, főként a 
legújabbak, s egyiket az ismeret
lenségjóleső izgalmával, a másikat 
az elismertség varázsával vesszük 
kézbe. 

Nagykanizsán harmadik éve 
próbálkozik egy lelkes kis csapat -
könyvesházak, kulturális bt., mű
velődési házak dolgozói - , hogy a 
fővárossal egyidőben megfelelő 
külsőségek között mi is hozzájus
sunk az újdonságokhoz és a siker
könyvekhez. Mondom, próbálko
zik, de hogy örömünk idén sem 
lett teljes, az egyáltalán nem az 
előkészítés, a szervezés hibája. 
Ugye itt van mindjárt a megnyitó 
ünnepség! Elsején fél ötkor egyik 
kezemen meg tudtam volna szá
molni, hogy a rendezőkön szerve
zőkön kívül hány érdeklődő jelent 
csak meg a Deák téren. Hogy hol 
voltak a kultúra munkásai, a 
könyvhöz szorosan kapcsolódó 
személyek mint például a könyvtá
rosok, illetékes hivatali, bizottsági 
intézményi dolgozók, azt vajon ki 
tudja. Aztán hol voltak péntek dél

előtt osztályfőnökeik, magyartaná
raik kíséretében a gyerekek? Csak 
egy-két tanító néni, óvó néni tar
totta fontosnak, hogy ebben az -
úgy látszik - „elavult" pedagógiai 
módszerben részesítse tanítványait. 
Figyelgetem: az utóbbi években 
szinte teljesen kihalt a kihelyezett 
tanóra szokása. Pedig volt mit néz
ni, lapozgatni! A rendezők tájékoz
tatása szerint az Ünnepi Könyvhét

re kibocsátott 180 féle könyv közül 
120-at elsőkézből, itt Nagykani
zsán el lehetett érni. A többi sem 
várat magára, ahogy a nyomdák 
ontják majd, a könyvesházak hoz
zák, asztalra teszik. Konrád 
György mondta, hogy már régen 
fordult meg ekkora városban, mint 
Nagykanizsa, ahol ilyen bőséges 
volt a kínálat. Sikerkönyvként itt is 
Zároda Pál: Jadviga párnája című 

MEGNYÍLT A 7 1 . Ü N N E P I 
KÖNYVHÉT 

A 71. Ünnepi Könyvhetet 
Pék Pál költő, a Pannon Tü
kör főszerkesztője nyitotta 
meg a Deák téren. Mint 
hangsúlyozta, 898 magyar 
író dedikál ezekben a na
pokban a könyvsátraknál 
szerte az országban. 

- A könyv, ha ügyesen kérdez
zük, válaszol. A könyv tehát teljes 
világ, melyben megnyílnak a mű
vészetek és a tudományok útjai -
mondotta Petrarcát idézve. - Aki 
sokfelé indul el, sokfajta úton kí
ván járni, az eltéved. Valójában 
kellenek az ügyes vezetők, a jó 
könyvesházak és a könyvek, akik 
kézen fognak, gyakran vezetik a 
tájékozatlan olvasót azon az úton, 
amely később a valódi útjává vá
lik. Kell hozzá fantázia, nyitott ér
zelemvilág, valami olyasmi, ami 
több egyszerű mechanizmus befo
gadásánál. Rengeteg tanulás, tü
relem kell a könyvek befogadásá
hoz, és rengeteg pénz is kell. Sze
retném felhívni a figyelmet a kor
társ magyar irodalomra - mon-

A könyvhét programjában Kanizsára látogatott Konrád György író, 
aki rendhagyó irodalomórán és író-olvasó találkozón válaszolt a fel
vetett kérdésekre. 

regénye futott fel. Az eladott 60 
példány meg sem közelítette az 
igényeket, jön már a tizedik ki
adás, abból talán jut mindenkinek. 
A rendezők örömüket fejezték ki, 
hogy a sátrak előtti tér soha nem 
állt üresen, ha keveset is vásároltak 
a kanizsaiak, de legalább érdeklőd
tek. 

Az érdeklődés vegyes színű ké
pét rajzolhatjuk meg az író-olvasó 
találkr- >król és az irodalmi estek
ről. Ismerősöm, aki valamennyi 
ilyen programon részt vett, nem 
dicsérte a kanizsaiakat, hiszen jó 
ha 30-40 ember - egy-egy sze
mély sorozatban, több helyen is 
megjelent - fordult érdeklődéssel 
Konrád György, Zároda Pál, 
avagy a helyiek új könyves szer
zője Szoliva János munkássága fe
lé. A házigazdák személyét ille
tően többen is megfogalmazták, 
hogy felkészültséget, elegáns ve
zetést a nagy „öregtől", Harkány 
Lászlótól lehet tanulni igazán. Hí
res magyar - netán nemzetközileg 
is elismert - írók meg egyáltalán 
nem azért jönnek le Nagykanizsá
ra, hogy a helyiek pengéinek csil
logása sugározzon rájuk fényt. 
Villogtassák azt - mondták - , ha 
egymás között vannak. Mert az 
irodalomszeretőknek idén abban is 
volt részük. 

Büki Pálné 

dotta befejezésül - , és mindazokra 
a művekre, ami a mi világunkról 
szól. Ajánlják egymásnak a köny
veket. Jó olvasást kívánok minden
kinek. 

A megnyitó után Szoliva János 
költő dedikálta a Pék Pál szerkesz
tésében, megjelent harmadik, 
„Vaktérkép" c. verseskötetét. 

Bakonyi Erzsébet 

Művésztelep 
harmadszor 
Ludvig 2000 alkotótábor 

Kendlimajorban 

A Tiborcz quai tet hangulatos jazz-
míísora után. Molnár László, a Zala 
Rádió Regionális Stúdiójának ve
zetője köszöntötte a megjelent mű
vészeket, a támogatókat és a szép
számú érdeklődőt. A Ludvig 2000 
Nemzetközi Művésztelepet Törő-
csik, Pál Nagykanizsa város alpol
gármestere nyitotta meg. A művé
szek képviseletében Győrfi András 
szólt az egybegyűltekhez. Ludvig 
Zoltán, a művésztelep szervezője 
köszöntötte a megjelenteket és is
mertette a tábor kísérőprogramjá
ban történt változást. Kollonay 
Zoltán június 9-én tartandó orgona-
hangversenyének kezdési időpontja 
változatlanul 21 óra. a helyszín pe
dig az Alsótemplom. Múlt heti szá
munkból kimaradt a művészek so
rából Págyi Zsóka keramikus, aki 
két hétig szintén a művésztelepen 
alkot majd. A hagyományoknak 
megfelelően pohárköszöntőt mon
dott Páli László, az alkotótelep há
zigazdája, aki örömét fejezte ki 
azért, hogy ilyen nívós művészeti 
rendezvénynek adhat otthont. 

Halász Gyula 

16 2000. június 8. 
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Az elmúlt évekhez hasonlóan a rend
őri vezetés idén is meghirdette tevé
kenységünk fő irányvonalát: a 2000-es 
év a betöréses lopások elleni fokozott 
rendőri tevékenység éve. Ennek je
gyében ültünk le beszélgetni Sági Já
nos rendőr őrnaggyal, a Nagykani
zsai Rendőrkapitányság Bűnügyi 
Osztály betörési és rablási csoport 
vezetőjével. 

- Hogy állunk ebben az évben a be
törésekkel, milyen jellegű jogsértések 
voltak, kik voltak a sértettek, az elkö
vetők milyen tárgyakat részesítettek 
előnyben, s néhány szóban természete
sen a felderítési eredményekről is kér
deztem a csoport vezetőjét: 

- Valóban, az elmúlt években nagy
mértékben megnőtt a vagyon elleni 
bűncselekmények száma, nem csak vá
rosunkban, hanem az országos jelen

ségként is lehetett tapasztalni. A va
gyon elleni bűncselekményeken belül a 
lakások sérelmére és egyéb intézmé
nyek sérelmére elkövetett betöréses lo
pások kiemelt jelentőséggel bírtak. Az 
elmúlt években bevezetett - a megelő
zésben és a felderítésben alkalmazott -
progresszív nyomozati módszerek 
eredményeképpen a Nagykanizsa 
Rendőrkapitányság működési területén 
lakó elkövetői kör felderítést nyert, el
lenük több büntetőeljárást folytattunk 
le, s jelenleg is jelentős részük szabad
ságvesztés büntetését tölti. Természete
sen tisztában vagyunk azzal, hogy az ő 
helyüket, más városokból az ún. utazó 
bűnözői kör vette át. Ez természetesen 
túlmutat a helyi feladatokon is, és terü
leti koordinációt igényel felkutatásuk. 
Nagykanizsán és a környező községek
ben a lakások és lakóházak sérelmére 
elkövetett betöréses lopások száma az 
elmúlt év hasonló időszakához képest 
közel 50%-kal csökkent. Ebben az év
ben a sorozat jellegű elkövetések nem 
dominálnak, mindössze hat-hét esetben 
lehetett azonos elkövetőre következtet
ni a helyszíni nyomokból. Jelenleg 

egyedi eseteket dolgozunk fel, ahol a 
kárérték jogi értelemben nem jelentős. 
A fenti megállapításra talán csak egy 
példával utaljak: az elmúlt időszakban 
sikerült a csoport tagjainak jelzése 
alapján a Fonyódi Rendőrkapitányság 
Bűnügyi Osztályának fülön csípnie azt 
a kanizsai bűnbandüt, akik temetkezési 
vállalat gépkocsijával járták a környe
ző városok, megyék településeit, s be
törések sorún eltulajdonított tárgyakat 
szállították a halottaskocsin. 

A sláger: arany ékszer, készpénz, 
valuta, híradástechnikai eszközök. 
Megelőzés szempontjából fel szeret
ném hívni a lakók és lakóközösségek 
figyelmét, hogy ne legyünk közömbö

sek, ha a szomszéd lakásnál idegen 
személyek leselkednek, csengetnek, fi
gyelnek, mert lehet, hogy holnap a mi 
lakásunk kerül sorra. Minden esetben 
kérdezzük meg, hogy kit keresnek, ha 
többen vannak az elkövetők, akkor ne 
nyissunk ajtót, hanem bízzuk az intéz
kedést a rendőrségre. Tárcsázzuk fel a 
107-es számot, s mondjuk el az észre
vételeinket. Nyári szabadság idején 
kérjük meg szomszédainkat, hogy leve
lesládánkat legalább kétnaponta ürít
sék. Egyszerű zárját hevederzárra cse
réltesse, ezt szinte lehetetlen kinyitni il
letéktelen személynek. 

Horváth István 
rendőr őrnagy 

SZERETNÉL KÜLFÖLDÖN DOLGOZNI? 
KAPTÁL EGY ÍGÉRETES AJÁNLATOT? 

NE DŐLJ BE! 
Utazás előtt: 
- Légy óvatos a külföldi ajánlatok

kal! Gyanús, ha a, hirdetés „köny-
nyű" vagy „erotikus" munkát ígér, 
ha nyelvtudásra nincs szükség, ha 
mobiltelefonszámot vagy jeligét 
adnak meg. 

- Még ha valamelyik barátod vagy 
rokonod ígért is állást, ne bízz meg 
benne vakonl 

- Elindulás előtt tájékozódj a mun
kavállalás és a kinttartózkodás fel
tételeiről. 

- Az otthoniaknak mindenképpen add 
meg leendő szállásod pontos címét, 
és a leendő munkáltatód adatait! 

- Gyűjts össze minél több címet a 
fogadóországban, ahova baj esetén 
fordulhatsz. írd fel a helyi magyar 
nagykövetség telefonszámát. 

- Hagyj otthon egy fénymásolatot az 
útleveledről, és egy példányt a leg
utóbb készült fényképedből. 

- Kössél teljes körű biztosítást és eb
ből is hagyj otthon egy másolatot. 
Utazás előtt menj el kivizsgálásra a 
házi orvosodhoz, és a fogorvoshoz. 

- Mindig legyen annyi tartalék pén
zed, amennyiből baj esetén haza 
tudsz utazni. 

- Legyen legalább egyvalaki, akit 
rendszeresen felhívsz! Egyezzetek 
meg előre, hogy milyen gyakran 
fogsz telefonálni, és állapodjatok 
meg valamilyen titkos jelmondat
ban, arra az esetre, ha netalán baj
ba kerülnél, és nem beszélhetsz 
nyíltan. 

- Amint megérkeztél, értesítsd a csa
ládodat és a közeli barátaidat! 

A kinttartózkodásod alatt: 
- Soha, semmilyen körülmények kö

zött ne add ki a kezedből az útle
veledet! Ha a hivatalos ügyek inté

zéséhez szükség van rá, mindig 
legyél jelen Te is. 

- Ha valaki ragaszkodik ahhoz, hogy 
magánál tartsa az útleveledet, ez an
nak a jele. hogy ki akar használni. 

- Ha ellopták, elvették az irataidat, 
azonnal lépj kapcsolatba a rendőr
séggel vagy a magyar követséggel. 

- Ha a munkáltatód nem tartja be a 
munkaszerződésben leírtakat, jo
god van felbontani a szerződést. 

- Ne fogadj el semmilyen ajándékot 
vagy szívességet, se a megérkezés
kor, se a kinttartózkodásod alatt! 
Ne kelljen senkinek se „hálásnak" 
lenned. 

- Ha fogva tartottak, eladtak, vagy 
prostitúcióra kényszeríttettek, min
den körülmények között jogod van 
segítséghez és a védelemhez, még 
akkor is, ha kisebb bűncselekmé
nyekbe keveredtél (pl.: fekete 
munka, illegális kinttartózkodás, 
hamis iratok). 

- Ha bajban vagy, hívd a magyar kö
vetséget, a rendőrséget vagy a he
lyi segélyszervezeteket. 

További felvilágosításért vagy taná
csért hívd az IOM-NANE ingyenes 
információs és segélyvonalát! Mun
kanapokon: 10-18 óráig: 06-80-
630-125 

így kérhetsz idegen nyelven segít
séget: 
Kérem segítsen, bajban vagyok! 
Please help me, I am in trouble! 
Bitte helfen Sie mir, ich bin in Not! 
Aldez-moi s'il vous pia t, je suis en 
difficulté! 
Ayúdame por favor, tengo dificul
tades ! 
Datemi una mano, mi trovo in diffi
coltà! 

2000. június 8. 17 



EVSZ 
Nemdohányzó 

Világnap 
2000. május 31. 

SZÖVETSÉG A DOHÁNYZÁS 
VISSZASZORÍTÁSÁÉRT 

Dohány és szórakozás - ne engedjen a csábításnak!" f9 
Az elmúlt évtizedek tudomá

nyos kutatási eredményeire alapo
zott széles körű tájékoztatás hatá
sára a közvélemény mindinkább 
negatív képzetekkel társítja a do
hányzást. Ma már mind a nemdo
hányzók, mind pedig a dohányo
sok tudják, hogy a cigaretta szá
mos súlyos, gyakran végzetes be
tegség okozója, rontja a fizikai és a 
szexuális teljesítőképességet, káro
sítja a magzatot. Jelentős mérték
ben rontotta a dohányipar megíté
lését, amikor napvilágra kerültek 
azok a bizalmas belső dokumentu
mok, amelyekből nyilvánvalóvá 
vált, hogy a dohányipar a nyilvá
nosság előtt letagadta a saját kuta
tási eredményeit arról, hogy a ci

garetta tüdőrákot okoz, hogy a ci
garettában lévő nikotin, függőséget 
eredményez. (Erről a témáról szól 
„A bennfentes" című amerikai 
film.) Az is egyre közismertebb, 
hogy a dohányzás okozta gazdasá
gi károk, többszörösen meghalad
ják az adóbevételben és egyéb for
mában jelentkező anyagi előnyö
ket. Mindezek - elsősorban az ipa
rilag fejlett országokban - a do
hányzás elutasítását, a dohányosok 
számának jelentős csökkenését, a 
cigarettafogyasztás visszaszorulá
sát, következésképpen a dohány
ipar bevételeinek csökkenését 
eredményezi. 

A dohányipar természetesen 
mindent elkövet ennek a folyamat

nak az ellensúlyozására. Ennek 
egyik módszere, hogy világméretű 
reklám- és promóciós tevékenysé
gét egyre inkább a szórakozással 
és a sporttal kapcsolja össze. Ezzel 
a számára legfontosabb célcsopor
tot, a fiatalokat, a dohányosok 
„utánpótlását" célozza meg. A do
hányreklámok, a cigarettamárkák 
megjelenése koncerteken, sporto
lókon, sporteszközökön és sportpá
lyákon azt sugallják, hogy aki ci
garettázik, az él igazán teljes éle
tet, az még több örömhöz, szórako
záshoz jut, egészséges, vonzó és 
szexi lesz - olyan, mint a legnép
szerűbb énekesek és sportolók. 
Úgy érezheti mindenki, hogy ő is 
olyan lesz, mint az óriásplakátokon 

látható, erőt sugárzó sikeres férfiak 
és csábosán mosolygó csodaszép 
nők - csupán rá kell gyújtania az 
éppen hirdetett cigarettára. 

Ez a csábítás - még pontosabban 
becsapás - , aminek nem szabad fe
lülni. A cigarettareklámok - amely
re csak az USA-ban évente 6 mil
liárd (!) dollárt költenek - nem mu
tatják a következményeket: a lég
szomjat, az amputált lábakat, a rán
cos bőrt, a sárga ujjakat és fogakat, 
a koraszülött csecsemőket. Mert a 
reklámból jól ismert cowboy, ha 
megszólalna, azt mondaná: „Haver, 
nekem bizony rákom van!" 

„A cigaretta gyilkol - Önön 
múlik, hogy ne legyen az áldoza
tok között!" 

Viszonylag könnyen rá lehet 
szokni a dohányzásra, de kínkeser
ves a leszokás. 

Szeretnénk segíteni a leszokni 
vágyóknak. Bár a tanfolyam sok
kal hathatósabb, de nem mindenki 
tud eljárni oda, s vannak olyanok, 
akik ezt „magánügynek" tekintik, 
s maguk szeretnék megoldani. 
Nos, lássunk munkához! 

Emlékezzen vissza, milyen volt 
az első cigaretta! Mi volt, ami mo
tiválta, hogy rágyújtson? Még ma 
is hat ez a motiváció? 

Mi késztessen a leszokásra? 
Anyagi okok: több ezer forintot 

takaríthatna meg havonta, akár 
egy hűtőláda árát évente. Egész
ségügyi okok: Nem köhögne, 
könnyebben kapna levegőt, kisebb 
volna a kockázata annak, hogy bi
zonyos betegségek elérik Önt. 
Nem rongálná gyermekei és kör
nyezete egészségét cigarettafüst
tel. 

Egyéb okok: Nem lenne füst
szagú a lehelete, keze és fogai sár
gák a nikotintól. Nem kellene kü
lön helyeket keresni a dohányzás-

Ezeken túl még számos ok van, 
amely arra késztetheti Önt, hogy 
abbahagyja a dohányzást. Miután 
meghozta a döntést, hogy leszo
kik, semmisítse meg cigaretta
készletét, és mindent ami ehhez 
tartozik. Miután most szívta el az 
utolsó cigarettát, nincs szüksége 
tovább ezekre az eszközökre! 

Miért ilyen hirtelen kell leszok
ni? Nem lehetne lassabban, foko
zatosan? 

Vannak egyes kutyafajták, ame
lyeknek kiskorukban levágják a 
farkát. Mi lenne, ha kíméletből, 
hogy ne fájjon neki annyira, nem 
egyszerre vágnák le, hanem centis 
darabokban több alkalommal? 
Ugye rossz belegondolni is! Sok
szor a legjobb az egyszeri, hirtelen 
cselekedet. Ez esetben is! 

Van elég akaratereje, hiszen 
nem egy célt megvalósított már 
életében. Miért ne sikerülne ez is? 
Ismertesse meg döntésével család
ját és barátait is. Akik támogatják 
ebben, meglátja, hogy Önnel lesz
nek a legnehezebb percekben. So
kat ér, ha van valaki mellettünk. 
Meglátja milyen aranyos családja 

van. Az ellenségeire ne hallgas
son! Hagyja, hogy fogadást kösse
nek, hogy nem sikerül. Veszteni 
fognak! Néhány napra függessze 
fel a kávézást és az alkoholfo
gyasztást! Miért? A kávézás és a 
cigarettázás együtt jár. így na
gyobb a kísértés, nehezebb ellen
állni a cigaretta utáni vágynak. Az 
alkohol pedig az önfegyelmet ve
szi el, most pedig éppen arra van 
szükség. 

Az első napokban kerülje a ne
héz, fűszeres ételeket. Ezek 
egyébként sem egészségesek, de 
most kiváltják a cigaretta utáni vá
gyat. Ha lehetséges, sok gyümöl
csöt és egyszerű ételeket fo
gyasszon. Ez segít abban, hogy a 
vágy intenzitása csökkenjen. Ha 
befejezte az étkezést, azonnal áll
jon fel az asztaltól, és sétáljon 
egyet a friss levegőn. Igyon sok 
vizet. Ezzel kiolthatja a cigaretta 
utáni vágyat, és az elvonási tüne
tek (fejfájás, idegesség stb.) sem 
lesznek olyan erősek. 

Kerülje azokat a dolgokat, amik 
kapcsolatban voltak a dohányzás
sal. Ilyen a televízió-nézés, 

hosszas csevegés telefonon stb. 
Vegyen egy langyos fürdőt, jól 
mossa meg a fogát, és bújjon ágy
ba korán, hogy kipihenje magát. 
Sokan ilyenkor átmenetileg 
aluszékonyabbak. 

Tanuljon meg egy jelmondatot: 
A nem-dohányzást választottam! 
Ezt mondja el sokszor egymás 
után. Bizonyára észrevette, hogy 
nem így hangzik a jelmondat: „So
ha többé nem dohányzom". Ez a 
következő miatt van. Elképzelhe
tő, hogy némely rosszakarója ad
dig-addig unszolja, amíg rágyújt. 
Elszívott egy cigarettát. Eddig 
mennyit szívott naponta? Egy do
bozzal? Egy doboz az egy szálhoz. 
Egy a húszhoz. Nem rossz arány. 
Abban az irányban halad, ha meg 
is botlott, hogy nem fog dohá
nyozni. 

Azt ajánlom, várja meg a követ
kező cikket, s a kettőt együtt alkal
mazva szokjon le. 

Ha érdekli, ingyenes tanfolyam 
iránt érdeklődjön a Szerkesztőség
ben. 

Gyűrűs István 



Ma a közös piacon belül az 
áruk szabad mozgását két eszköz 
biztosítja: a vámunió és a tagál
lamok közötti mennyiségi korlá
tozások eltörlése. 

A vámunió jelenti egyrészt a 
belső (tagállamok közötti) vá
mok eltörlését, másrészt más, 
ún. harmadik országokkal szem
ben (melyek nem Európai Uniós 
tagállamok) közös, külső vámta
rifát. 

A tagországok közötti vámo
kat fokozatosan, kb. 11 év alatt 
bontották le. (Hasonló folyamat 
tanúi lehetünk ma az Európai 
Unió és Magyarország közti ún. 
Társulási Egyezményben zajló 
vámcsökkentésnek, illetve vám
megszüntetésnek.) 

A belső vámokat 1957 évi 
szinten maximálták. A tagor
szágok vállalták, hogy egymás 
között sem új beviteli vagy kivi
teli vámokat, illetve velük 
egyenértékű díjat nem vezetnek 
be, sem az eddig alkalmazotta
kat nem emelik. 

A vámemelési tilalom értel
mezésével kapcsolatos problé
mák már korán, 1963-ban meg
jelentek. Ekkor egy holland im
portőr árujára kiegészítő vámot 
vetettek ki, mely gyakorlatilag 
vámemelést jelentett. O arra hi
vatkozott, hogy a közösség belső 
szabályai szerint tilos a korábbi 
vámértékek emelése. 

Az Európai Unió vámhatára a 
tagállamok külső határai körül 
húzódik. (Természetesen eltérően 
találhatók a határok a tagorszá
gok vízi és légi kikötői esetén.) 
A vám mértékét nem az adott 
tagország, hanem az Unió hatá
rozza meg a közösségi vámkó-
dexben. Az így beszedett vám
ból keletkezett bevétel pedig az 
Unió bevétele. 

DR. H O R V Á T H I S T V Á N i * * KÜLKERESKEDELMI 
Ü G Y V É D ** J j i j * ÉS EURÓPA JOG 

• * fíSm * SZAKJOGÁSZ 

Vámmal egyenértékű díj az -
függetlenül rendeltetésétől, al
kalmazás módjától, mértékétől -
amelyet külföldi vagy hazai 
árukra egyoldalúan vet ki egy 
tagország a határátlépés tényé-
nél fogva, és nem minősül vám
nak. 

Sok problémát okoz a vámmal 
egyenértékű díjak körébe sorol
ható, ún. közvetett belföldi adó
zás. Ezzel más tagállamokból 
származó termékekre igyekez
nek az egyes tagállamok (a hazai 
piac védelme érdekében) diszkri
minatív módon közvetett adókat 
kivetni. Pl. az ún. Lütticke-ügy-
ben Németországba importált 
tejporra forgalomkiegyenlítő 
adót vetettek ki. Az ügy az Eu
rópai Bíróságig jutott el, ahol a 
bíróság kötelezte Németországot 
a Római Szerződésbe ütköző 
adó eltörlésére. 

Nagy-Britannia úgy védte ipa
rát a borimport ellen, hogy a 
bort - melyet alig termeltek - a 
sörhöz képest többszörös fo
gyasztói adóval sújtották. Ter
mészetesen ezen „luxusadó" ki
vetése ellentétes a közös piaci 
szabályokkal. 

Ugyancsak sok vitára adtak 
okot az ún. mennyiségi korláto
zások (vagy kvóták), és velük 
egyenértékű intézkedések tilal
ma. A kvóták olyan intézkedé
sek, melyek a behozatal, kivitel 
vagy tranzitáruk teljes vagy 
részleges korlátozását eredmé
nyezik. Ide tartozik nemcsak a 
korlátozás, de a teljes tilalom is. 
Az áruforgalom tilalma a korlá
tozások legszélsőségesebb for
mája, melyet következetesen ül
döz az éber Európai Bizottság, 
de ítéleteiben az Európai Bíró
ság is. A mennyiségi korlátozá
sokkal egyenértékű intézkedések 

kategóriája már komoly problé
mákat eredményezett. Annyira, 
hogy az értelmezésben komoly 
különbségek mutatkoztak az Eu
rópai Bizottság és Bíróság kö
zött. Az előbb írtak alapján tilos 
a behozatal és kivitel mennyisé
gi korlátozása, valamint ezzel 
egyenértékű bármilyen intézke
dés a tagállamok között. 

A kivételek szűk és nem bő
víthető körébe tartozik pl. a köz
erkölcs, közrend, közbiztonság 
érdekei, emberek, állatok, növé
nyek egészségének és életének 
védelme. De még az ilyen korlá
tozások sem válhatnak az önké
nyes megkülönböztetés vagy ál
cázott kereskedelmi korlátozá
sok eszközeivé a tagállamok kö
zött. 

Azt, hogy milyen szigorúan 
működik az Európai Unió ezen 
szabályok betartása felett, mutat
ja az angol kergekóros marhák 
ügye. A betegség megszüntetése 
után - melyről az Unió nyilatko

zatot adott ki - a többi tagország 
hazai piacait védve nem akarta 
beengedni az angol marhahúst. 
Az Európai Unió a korlátozást 
megtiltotta, és kemény szankció
val sújtotta a „bojkottálókat". 

A korlátozás tilalmának meg
fogalmazásán túlmutató ítéletet 
hozott az Európai Bíróság az ún. 
Cassis de Dyorc-ügyben (a soro
zat 6., az Európai Bíróságról 
szóló részében ismertettük). 

Megállapította Írország eseté
ben a közbiztonsági ok jogossá
gát, amikor egy ír rendelet sze
rint a háborús vagy politikai vál
ság hatásának kiküszöbölésére 
kötelező az olajtermékek egy bi
zonyos hányadát ír nemzeti kő
olaj-finomítótól vásárolni. 

A cikksorozatban szereplő 
korlátozásmentes belső kereske
delmi szabályokat a jelen tár
gyalt témában esetenként igye
keznek a tagországok kijátszani, 
védendő a hazai piacot, gazdasá
got. 

Marasztalás és felmentés 
pornográf termékeknél 
Az ún. Regina-ügyben büntetőeljárás indult dán eredetű pornog- i 

ráf újságok és filmek angliai behozatala ellen. Az elkövetőket az 
angol bíróság nem jogerősen 18, illetve 30 havi börtönnel sújtotta. 
A vádlottak az import mennyiségi korlátozás Közös Piaci szabályá
ra hivatkozva védekeztek. Anglia a tilalom okául a közerkölcsöt je
lölte meg. Mivel az angol belföldi szabályok célja a tiltás vagy kor
látozás volt, az Európai Bíróság elfogadta az angol indokot. 

Ugyanakkor teljesen más döntést hozott az Európai Bíróság az 
ún. Coneqate-ügybe-n. Ez esetben az importált felfújható „szerelem-
babák" behozatalát tiltotta meg a közerkölcsre hivatkozva Anglia. 
Az Európai Unió bírósága a tilalmat eltörölte azzal, hogy nem hi
vatkozhat közerkölcsre egy tagállam valamely áru behozatalának ti
lalma érdekében, ha ugyanaz a termék szabadon előállítható az or
szágban, és a forgalmazása is megengedett. 
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PARLAGFŰ 
Hazánkban, amint az az Ön számára 

is ismeretes, mind egészségügyi, mind 
gazdasági szempontból jelentős prob
lémát okoz a parlagfű nagymértékű el
terjedése. 

A már mintegy 2 millió embertár
sunk asztmás megbetegedésében el
sődleges szerepet játszó allergén nö
vény hatékony irtásában társadalmi 
összefogásra van szükség. 

Az életminőséget nagyban csökken
tő asztma súlyos formájában életveszé
lyes is lehet és mint ilyen okozója a 
parlagfű (illetve aki tömeges elszapo
rodását elősegíti), az állampolgárok 
egészséges életmódhoz való jogát sér
ti. 

Gazdaságilag is jelentős terhet ró 
ránk a parlagfű: munkakiesés, táppénz, 
gyógyítási költség, gyógyszerköltség, 
maradandó egészségkárosodás. 

Mezőgazdaságban: terméscsökke
nés, parlagfűmaggal szennyezett vető
mag exportjának meghiúsulása. 

Idegenforgalom: azok a külföldi al
lergiás és asztmás betegek, akik a nyá
ri szabadságukat hazánkban szeretnék 
tölteni, kénytelenek más úti célt vá
lasztani a levegő pollenszennyezettsé
ge miatt. 

A parlagfű (helytelen elnevezése: 
vadkender) eredeti neve szerbfű, mivel 
először hazánk déli területein jelent 
meg Horvátország és Szerbia felől. 

Rendszertanilag a kétszikűek osztá
lyába, a fészekvirágúak rendjébe és a 
fészkesek családjába tartozik. 

Porzós virágai, amelyek a rengeteg 
pollent termelik (egy növény akár 8 
milliárd virágporszemet is termelhet, 
ez évente több ezer tonna) a hajtások 
csúcsán találhatók. Egy virágzatban 
15-35 apró, lecsüngő, halványsárga 
virág van. 

Kikelés után már 4-6 leveles álla
potban felismerhető, és kb. két hónap 
múlva (július 10—15.) kezd virágozni, 
kaszattermésben lévő magját október 
végéig érleli be (átlagosan 3-4 ezer csi
raképes mag növényenként, amelyek 
akár 30-40 évig is megőrzik csíraké
pességüket). 

Erősen szeldelt, egy- és kétszeresen 
szárnyasán összetett levelei vilá
goszöldek, puhák, spirálisan állók, be
metszett tojásdad cimpájúak, fo-
nákukon rányomottan pelyhesek. Felső 
részében igen ágas szára rányomottan 
szőrös vagy érdes, tompán négyélű. 

E gyomnövény júliustól október vé
géig virágzik. Irtása leghatásosabb ta
vaszi megjelenésétől kezdve korai 
gyomlálással, illetve tömegesebb elő
fordulása esetén a virágzás előtt vég
zett rendszeres kaszálással. 

Fontos a területek utóellenőrzése, 
mert az újabb hajtások megjelenése 
esetén a védekezést meg kell ismételni, 
és több éven keresztül következetesen 
kell végezni. 

A parlagfű élőhelye, elterjedése 
A parlagfű ma már az egész ország

ban elterjedt. Homokon és kötött tala
jokon egyaránt jól nő. Gabonaföldeken 
aratás után hirtelen növekedik, a tarlót 
összefüggő állományként takarhatja, s 
még a többi gyomnövényt is elnyomja. 

Kapásokban kora nyártól kezdve fo
lyamatosan, nagy mennyiségben jele
nik meg. 

A parlagfű az agresszív gyomnövé
nyek valamennyi fegyverével rendel
kezik: tág ökológiai toleranciával, 
gyors regenerációs és megtelepedési 
képességgel, amely által a bolygatott 
területek egyik leggyakoribb növényé
vé válhatott. 

Nemcsak szántóföldi, hanem városi 
gyomként is ismert. A frissen feltört, 
még rendezetlen építési területeken, 
időlegesen megművelt, majd parlagon 
hagyott kertekben, elhanyagolt árok
partokon, parkok, utak szélén is meg
található. 

Azonos élőhelye miatt gyakran té
vesztik össze az ugyancsak allergén fe
kete ürömmel (Artemisia vulgáris), vi
rágzás előtt, hasonló levélzéte miatt a 
büdöskével vagy bársonykával (Tage-
tes), amely dísznövény. A parlagfű a 
valódi vadkenderhez (Cannabis sativa) 
még csak nem is hasonlít. Ez utóbbi 
két növény nem is allergén. 

Mi az allergia ? 
Az allergia (túlérzékenység) a szer

vezet védekező rendszerének (immun
rendszer) kóros túlműködése. 

Allergiás betegségről akkor beszé
lünk, amikor a szervezet az egészségre 
ártalmatlan anyaggal szemben olyan 
válaszreakciót produkál, mintha az az 
anyag káros lenne. Az allergiás reakciót 
kiváltó idegen anyag az allergén. 

Azokban a szervekben vagy szöve
tekben, ahol az allergiás folyamat zaj
lik vérbőség, gyulladás, ödéma, duzza
nat, fájdalom jelentkezik. A szemen, 
orron, bőrön pír, váladékozás, égő visz
kető érzés figyelhető meg (pl. kötőhár-
tya-gyulladás, szénanátha). Az allergiás 
reakció egyik legsúlyosabb formája a 
légutak elváltozásával járó asztma. 

Hogyan alakul ki az allergia ? 
Az allergiára való hajlam igazoltan 

öröklődik. Emellett a környezeti hatá
sok játszanak fontos szerepet az aller
gia kialakulásában. 

Az érzékennyé váláshoz általában 
idő kell (többszöri találkozás az 
allergénnel). Kezdetben a szervezet 
csak egyféle allergénre válik érzé
kennyé, később azonban egyre több 
anyag vált ki allergiás reakciót. Ha
zánkban az egyik legagresszívabb 
allergén a parlagfű. 

Az allergia főleg a városi környezet
ben (a különböző légszennyezők: por, 
kéndioxid, ólom, nitrogén-oxidok ha
tására) legyengült immunrendszert ve
szélyezteti, a légszennyezés hatására a 
nyálkahártyák védekező funkciója 
csökken, az allergia könnyebben kiala
kul. 

Mit tehet az a személy, akinél al
lergiás reakció figyelhető meg ? 

Ha felnőttről van szó, akkor a házi

orvost, ha gyermekről, akkor a házi 
gyermekorvost kell felkeresni, akik is
mertetik a beteggel vagy a hozzátarto
zójával a védekezés lehetőségét és ke
zelési útmutatást adnak. 

Az allergiás személyek kivizsgálása 
és kezelése költséges egészségügyi te
vékenység, amelyet részben az Orszá
gos Egészségbiztosítási Pénztár térít. 

Milyen pollen vált ki allergiás 
reakciót és mikor ? 

A különböző növényfajok virágpora 
tél végétől novemberig található meg a 
légkörben. A pollen előfordulása te
kintetében három időszakot lehet az év 
folyamán elkülöníteni. 

Az első időszak februártól júliusig 
tart. Ekkor a különböző fák és bokrok 
pollenjei találhatók meg a légtérben. 
Ezek közül erős allergén a nyír, a mo
gyoró, az éger, a kőris és a tölgy pol
lenje. 

A második időszakban a pázsitfü
vek és a nyári-őszi gyomok pollenjé
nek dominanciája figyelhető meg. Ez a 
periódus április végétől egészen októ
ber végéig is eltarthat. 

A harmadik időszak a nyári-őszi 
gyomok pollenjének túlsúlyával jelle
mezhető. Ez az időszak július közepé
től egészen a tél beálltáig, a fagyok je
lentkezéséig tarthat. Jellemzője a par
lagfű és az üröm pollenjének domi
nanciája. 

Hazánkban leggyakrabban a parlag
fű vált ki allergiás reakciót. 

Az allergének terjedésének nyo
mon követése 

A levegő allergén részecskéinek 
(allergiát okozó pollenszemek és gom
baelemek) monitorozása Nyugat-
Európában az Európai Aeroallergén 
Hálózat (EAN) feladata. 

Hazánkban az Állami Népegészség
ügyi és Tisztiorvosi Szolgálat által mű
ködtetett Aerobiológiai Hálózat 1992. 
óta tagja az EAN-nak. Jelenleg mérő
állomásai Győrben. Zalaegerszegen. 
Pécsen, Szekszárdon. Kecskeméten. 
Békéscsabán, Szolnokon, Miskolcon, 
Budapesten a Szabadsághegyen, a Fo
dor József Országos Közegészségügyi 
Központ Országos Környezet
egészségügyi Intézetben (továbbiak
ban: OKK-OKI), a Természettudomá
nyi Múzeum Növénytáránál és a Sze
gedi Tudományegyetem Növénytani 
Tanszékén működnek. 

Az állomások feladata meghatároz
ni a levegő pollen- és gombaspóra-tar
talmát, illetve arról tájékoztatást adni. 
Az állomások adatait az OKI-ban dol
gozzák fel és rendszeresen szolgáltat
ják a különböző egészségügyi intéz
mények, társadalmi szervezetek, ön
kormányzatok, valamint a médiák 
számára. 

Emellett az országos és európai pol
lenhelyzetről tájékoztat az Interneten 
hozzáférhető információs adatbázis, 

amely gyakorlati tanácsokat is tartal
maz. 

Hogyan előzhetjük meg a virág
por okozta allergia kialakulását, 
illetve az évenkénti jelentkezését ? 

Az elmondottakból következik, 
hogy a gyomnövények, ezek közül is 
elsősorban a parlagfű irtásának és a pá
zsitfű-félék rendszeres kaszálásának 
vagy nyírásának van a legnagyobb je
lentősége. Ennek megvalósításához 
társadalmi összefogásra van szükség. 

A parlagfű irtására a legalkalma
sabb időszak az, amikor a gyomnö
vény már jól felismerhető, de még nem 
virágzik. Ezért azt általában június-jú
lius hónapban feltétlenül kaszálni, gép
pel vágni, kézzel irtani vagy vegysze-
rezni kell. 

Ezt követően szeptember végéig ha 
szükséges többször, de legalább még 
egyszer meg kell ismételni a beavatko
zást. 

Ennek megfelelően a települések 
belterületén a nem rendezett, gyomos 
területeket, a rétek, a legelők rendsze
resen nem gondozott részeit, a parlag
földeket, az utak, a vasutak mentén lé
vő területeket és az árokpartokat, az 
erdőségek gyomos részeit rendszere
sen, évente legalább kétszer kaszálni 
kell. 

Mi az Egészségügyi Minisztérium 
szerepe a védekezésben? 

Az Egészségügyi Minisztérium és a 
Környezetvédelmi Minisztérium az or
szág környezetegészségiigyi helyzeté
nek feltárása, áttekintése és a megoldá
sok hatékony kivitelezése céljából hoz
ta létre a Nemzeti Környzet-
egészségügyi Akcióprogramot a Nem
zeti Környezetvédelmi Program szer
ves részeként. 

A program keretén belül folyik az 
ÁNTSZ parlagfű-mentesítési tájékoz
tató és egészségnevelő munkája. 

A területi munka összehangolását az 
ÁNTSZ megyei/fővárosi intézeteiben 
kinevezett koordinátorok végzik. 

Legfőbb cél, hogy a lakosság felis
merje a növényt minden fejlődési stá
diumban, együttműködjön a lakókör
nyezet gyommentesen tartásában, is
merje a parlagfű-mentesítés lehetősé
geit. 

A vonatkozó jogszabályok adta le
hetőségek keretében erőteljes fellépés
re van szükség ahhoz, hogy az ország 
elgyomosodott területeit felszámoljuk. 

Szeretném felkérni az önkormány
zatokat, hogy többek között a helyi 
médiák útján tájékoztassák a lakossá
got a parlagfű egészségügyi káros ha
tásáról, nagymértékű elterjedéséről, 
hívják fel a figyelmet a közterületek, a 
magántulajdonban lévő belterületi in
gatlanok gyomtalanítására, szervezzék 
meg a munkálatokat, a kötelezettségek 
megszegői ellen hatósági eszközökkel 
lépjenek fel. 

Mindezek szellemében kérem a la
kosság együttműködését az allergiás 
megbetegedésben szenvedő gyerme
kek, felnőttek és a ma még egészsége
sek védelme érdekében. 

Dr. Gógl Árpád 



IGEN, 
EZ A BŰNÖS! 

AZ ALLERGIA OKOZÓJA 
A parlagfű 

Többek között ez az a növény 
amely bűnös az allergiás betegsé
gek kialakulásában. 

Virágpora igen erősen alier-
gizál. 

Ismerd meg, keressed ezt a nö
vényt a környezetedben, mutasd 
meg tanáraidnak, szüleidnek, is
merőseidnek, barátaidnak, ismer
jék meg ők is, hogy ez az a ha
szontalan gyomnövény, amely 
légúti allergiás megbetegedést, 
szénanáthát és asztmát okoz. 

Ha kihúzod, kikapálod, leté
ped, lekaszálod még virágzás 
előtt és erre felhívod mások fi
gyelmét is, akkor megszűnik az 
allergiás megbetegedések kiala
kulásának egyik oka! 

ÁNTSZ, Nagykanizsa Városi Intézet 
88Ü1 Nagykanizsa, Csengery út 2. sz. 
Pf,: 44. 
Tel.: 311-020,313-309, teUfax: 312-398 

A parlagfű-mentesítés 
operatív programjához 

Eddig megtett intézkedéseink: 
1. Miniszteri felhívás - körlevél va

lamennyi önkormányzathoz való 
eljuttatás. 

2. Nagykanizsa általános iskola 
igazgatóinak értesítése az egész
ségnevelési akcióról - parlagfű 
felismerése, irtása. 

3. Iskolavédőnők felkészítése az is
kolai akció közreműködéséhez. 

4. Szóróanyagok, plakátok beszer
zése, továbbítása. 

Javaslataink: 
- Heti pollenjelentés TV-ben és új

ságban való közzététele. 
- A Kanizsa újságban, Maratonban, 

Zalai Hírlapban újságcikkek meg
jelenése a témával kapcsolatban. 

- Nedves takarítás a belvárosban. 

Operatív Bizottság tájékoztatása az 
epidemiológiai adatokról. 

Nagykanizsa, 2000. május 30. 
Dr. Búzás Judit 

városi tiszti főorvos 

A parlagfű 75 évvel ezelőtt még botanikai 
ritkaságnak számított, mára pedig a leggyako
ribb növények egyike Magyarországon. Ez a 
faj azonban nem egyszerűen csak egy a mező
gazdaságnak kárt okozó gyomnövények közül, 
hanem hatalmas tömegben termelt virágpora 
miatt sokaknak okoz súlyos allergiás tüneteket 
is. így a parlagfű mára nemcsak a mezőgaz
dászok, hanem az allergológusok és a köz
egészségügyi szakemberek szemében is az el
ső számú közellenséggé vált. 

A parlagfű eredetileg Észak-Amerika keleti 
részéről származik, ahol a jégkorszak után je
lent meg. Csak az utóbbi kétszáz évben vált 
gyakorivá, ami valószínűleg a mezőgazdasági 
művelés kiterjedésével, az erdőirtásokkal és az 
urbanizációval függ Össze. Széles ökológiai to
leranciája és gyors rekreációs képessége teszi 
lehetővé, hogy gyomnövényként meghódítsa a 
mezőgazdasági területeket, és felhagyott földe
ken, utak mentén, üres telkeken, ipari területe
ken és más bolygatott élőhelyeken is széles 
körben elterjedjen. A múlt században a világ 
számos pontjára behurcolták magvait, legtöbb 
esetben gabonaszállítmányokkal. Európai tör
ténete 1863-ban kezdődött, ekkor fedezték fel 
ugyanis az első parlagfüvet Németország 
Brandenburg tartományában. Az ottani klíma 
mellett azonban ott nem volt képes tartósan 
megvetni a lábát. A Kárpát-medencében min
den bizonnyal a század elején jelent meg. Elő
ször 1908-ban gyűjtötte Jávorka a Déli-Kárpá
tok és a Duna találkozásánál fekvő Orsován, 
sajnos ennek a populációnak a további sorsá
ról, esetleges terjedéséről nincsenek adatok. 
Később - talán a tízes években - megtelepe
dett a Dráva és a Száva között Szlavóniában, 
ahonnan továbbterjedt északkelet felé, és a 
magyar határt 1922-ben érte el. Három évvel 
később már az ország egytizedén előfordult. 
1926-ban már Csepelen is megtalálták, és 
újabb húsz év elteltével pedig szinte az egész 
Dunántúlon gyakori volt. Az ötvenes évek ele
jén - minden bizonnyal a Vajdaság és a Bánát 
felől - elérte Szeged környékét is. Annak elle
nére, hogy a klimatikus és talajviszonyok miatt 
a Dunától keletre lassabban terjedt, mint a Du
nántúlon, mára már az ország egész területén 
előfordul az Északi-középhegység és az 
Alpokalja magasabban fekvő pontjai kivételé
vel. Magyarországról tovább terjedt északra és 
nyugatra, és most már Pozsony környékén is 
legalább annyira gyakori mint a Kisalföld ma
gyarországi részén, nem ritka azonban Bur
genlandban vagy Kelet-Szlovákiában sem. Eu
rópában a Kárpát-medence a parlagfű által leg
inkább érintett terület, de emellett legalább 
ilyen gyakori a parlagfű Franciaországban a 
Rhone völgyében, és nem ritka a Pó-síkságon. 
Ukrajnában és az Al-Duna mentén sem. 

A parlagfű által leginkább érintett országok 
közül Franciaországban, Olaszországban. 
Ausztriában. Szlovákiában és Magyarországon 
működnek aerobiológiai állomások, melyek a 
légköri pollenkoncentrációt mérik. A Magyar 
Aerobiológiai Hálózat mérései szerint hazánk 
területén belül is igen eltérő a helyzet. A leg-

Tisztelt Igazgató Nő/Úr! 
Önök előtt is ismén tény, hogy egyre több közöttünk az allergiás ember. Egyik leg

gyakoribb kiváltó oka az allergiának a parlagfű. Tapasztalatunk, hogy nagyon sok felnőtt 
ember sem ismeri fel a parlagfüvet. A mellékelt kis füzetben olyan ismeretek találhatók, 
amelyek segíthetik, hogy már iskolás korban megértse minden gyermek, hogy mit tehet 
saját egészsége érdekében az allergia megelőzésére. 

Ez a kézikönyv a parlagfű és az allergia veszélyeiről kíván segítséget nyújtani a 
pedagógusoknak a diákok felvilágosításában. 

Kérjük, hogy iskolájában környezetismeret, biológia, esetleg osztályfőnöki órán szán
janak egy kis időt e nagyon fontos témára. 

Reméljük, hasznosnak tartják ezt a kis füzetet és elolvasása után. más szemmel nézik 
környezetüket és tesznek is azért, hogy minél kevesebb új beteg legyen majd közöttünk. 

Nagykanizsa. 2000. május 2. 
Együttműködés reményében tisztelettel: 

Dr. Búzás Judit Dr. Bedő Ildikó 
városi tisztifőorvos helyett városi tisztiorvos 

magasabb parlagfűpollen-koncentrációk a Dél-
Dunántúlon és az Alföld déli részén mérhetők. 
Ezeken a területeken kezdődik először a virág
zás, itt a leghosszabb a szezon, és itt a legtöbb 
azoknak a napoknak a száma, melyeken a par
lagfűpollen-koncentráció magas szintet ér el. 
A legalacsonyabb koncentrációkat általában a 
miskolci állomás méri és itt a legrövidebb a 
szezon is, illetve itt a legalacsonyabb a magas 
pollenkoncentrációjú napok száma. Ez nyil
vánvalóan azzal függ össze, hogy az ország 
északkeleti része" még viszonylag kevésbé fer
tőzött parlagfűvel. 

Az allergológusok és a közegészségügyi 
szakemberek egyöntetű véleménye szerint az 
augusztus-szeptemberi „parlagfű-járvány" 
megfékezésének leghatékonyabb módja a par
lagfű erőteljes visszaszorítása lenne. A parlag
fű-állományok csökkenése a légköri pollen-
koncentráció csökkenését vonná maga után. az 
pedig egyrészt az allergiások panaszainak eny
hüléséhez, másrészt pedig a még tünetmentes 
atópiások szenzibilizálódási esélyeinek csök
kenéséhez vezetne. 

Nem hallgatható el az sem. hogy akadnak, 
akik ellenzik a parlagfű irtását. Érveiket kétfé
le ideológiával támasztják alá. 

Az egyik tábor azzal érvel, hogy az allergia 
növekvő prevalenciájának hátterében a foko
zódó környezetszennyezés és ennek következ
tében az immunrendszer egyensúlyának meg
bomlása áll. így az allergén eliminálása csak 
„tüneti kezelés" lenne a problémára. Ez többé-
kevésbé igaz is. de ebből nem következik, 
hogy lemondjunk a „tüneti kezelés" lehetősé
géről. 

A másik csoport szerint a parlagfű is része 
a természetnek, és semmilyen erkölcsi ala
punk nincs egyetlen faj irtására sem. Ez az érv 
íizért sántít, mert a parlagfű terjedésének a fel
tételeit az emberi tevékenység, a természetes 
növényzet egyensúlyának megbolygatása te
remtette meg. Az ember által befolyásolt terü
letek azonban nem képesek önszabályozásra, 
ebből adódóan az élővilág szabályozása nem
csak joga az embernek, hanem kötelessége is. 
Vajon az ilyen radikális környezetvédők meg
tűrnének-e patkányokat a kamrájukban, csótá
nyokat a konyhájukban, molyokat a télikabát
jukban, vagy tuberkulózis baktériumot a tüde
jükben? 

A parlagfű elleni kampányoknak Ameri
kában már vannak hagyományai. Európában 
azonban Magyarország az első olyan ország, 
ahol kormányzati szinten foglalkoznak ezzel 
a kérdéssel. (1996-ban a belügy-, a munka
ügyi, a népjóléti, és a környezetvédelmi mi

niszter nyílt levélben szólította fel az önkor
mányzatokat a parlagfű okozta allergia pre
venciójára és a parlagfű-mentesítésre.) Emel
lett szép számmal akadnak önkormányzatok, 
iskolák és civil szervezetek is, amelyek nagy 
lelkesedéssel vesznek részt a parlagfű elleni 
küzdelemben. Annak ellenére, hogy sokak 
szerint a jelenlegi helyzet és az eddigi ered
ményeink messze vannak még az ideálistól, 
annyi biztos, hogy más országok előtt nem 
kell szégyenkeznünk. 

Lyon környékén is szerveznek az utóbbi 
években hasonló parlagfű-irtási akciókat, de 
ezek semmivel sem hatékonyabbak, mint a 
magyarországi akciók. Horvátországban pró
bálkoznak a parlagfű elleni biológiai védeke
zéssel: egy amerikai levél bogárfajt. a parlagfű 
természetes kártevőjét próbálják meghonosíta
ni, eddig szerény eredménnyel. 

A parlagfű utóbbi években tapasztalt roha
mos térnyerésében jelentős szerepet játszott a 
termőföldek privatizációja, egészen pontosan 
az. hogy a privatizált földek egy részét a kár
pótoltak parlagon hagyták. A törvény elvileg 
lehetővé tenné, hogy a gondatlan tulajdonoso
kat megbírságolják, azonban a földhivatalok
ban uralkodó káosz és a növényvédelmi állo
mások korlátozott lehetőségei sokszor még a 
tulajdonos személyének kiderítését sem teszik 
lehetővé. 

A településeken belüli gyommentesítésben 
az önkormányzatokra hárul - pontosabban in
kább csak hárulna - a legnagyobb teher 

Egyrészt a saját kezelésükben lévő területe
ket kellene rendben tartaniuk, másrészt pedig a 
többi gyomos terület tulajdonosát is rá kellene 
bírniuk erre. Sok önkormányzatnak sajnos nin
csen pénze arra. hogy rendben tartsa saját terü
leteit, vagy csak egyszerűen a hajlandóság 
hiányzik belőlük. 

Pontosan emiatt nagyon fontosak a civil 
szerveződések, hiszen a lakossági nyomás sok
szor csodákra képes. Ezek a szervezetek vi
szont csak akkor lehetnek eredményesek, ha 
szakmailag is hitelesek, tisztában vannak a 
parlagfű és az allergia mibenlétével, és pontos 
információkkal rendelkeznek az aktuális par
lagfű-helyzetről. 

Mindenképpen szükségük van ehhez az ál
lami intézmények segítségére. Az ÁNTSZ 
egészségnevelőinek és az Aerobiológiai Háló
zat munkatársainak szerepe ebben a munkában 
igen fontos. 

Fehér Zoltán 
„Fodor József Országos 

Közegészségügyi Központ 
Országos Koniyezetegészségügyi Intézete 

Pollenvizsgálati < :redmények (2000. 20. hét) 
Pollen db/m 3 levegő május 15. 16. 17. 18. 19. 20. 21.. 
Vadgesztenye (Aesculus) 1 2 10 .37 12 1 11 
Nyír (Betula) 1 - - 1 - -Bükk (Fagus) 1 - - - - -Eperfa (Morus) 3 14 10 20 12 - 6 
Fenyőfélék (Pinaceae) 3 7 3 26 13 3 4 
Útifű (Plantago) 10 16 15 14 1 - 3 
Pázsitfűfélék (Poaceae) 33 34 59 156 37 - 58 
Fűz (Salix) 1 1 - - -Rozs (Secale) 2 - - - - -Hárs (Tilia) - 1 7 8 1 10 
Dió (Juglans) 1 - - - - 1 
Ernyősök (Umbellijerae) - 1 1 - - - -Ciprusfélék (Cupressaceae) - 2 1 - - -Platán (Platanus) - - - - 2 -Egyéb pollen 5 1 2 4 3 2 1 

Összes pollen 61 77 102 265 87 9 94 

Gomba db/ ni1 levegő 
Május Cladosproríum Alternarla Május Cladosproríum Alternarla 
15. alacsony közepes 19. alacsony -16. alacsony közepes 20. alacsony közepes 
17. alacsony - ' 21. közepes -18. alacsony közepes 

Dr. Klatsmányi János Dr. Németh Istvánná 
csop.vez. főmérnök laboratóriumvezető 

2000. június 8. 21 



A tanév végéhez közeledve a 
diákolimpia versenyei is a fináléhoz 
értek, egynémely sportágban már 
be is fejeződtek. Sportakrobatiká-
ban az országos döntő színhelye vá
rosunk, jelesül a Hevesi iskola tor
naterme volt. Azt nem lehet monda
ni, hogy az ország minden részéből 
érkeztek versenyzők, hiszen ezt a 
még extrémnek is nevezhető sportot 
csak néhány városban, illetve egye
sületben űzik. A fővárost az FTC 
képviseli, a vidéket gyakorlatilag 
Abony, Cegléd és Nagykanizsa. A 
Hevesi DSE egységei nemcsak or
szágos, hanem világviszonylatban 
is az élmezőnyhöz tartoznak, s nem 
véletlen, hogy a három kategóriá
ban - újonc, ,3" és „A" - indult 23 
egység küzdelmében a megszerez
hető 13 aranyéremből tizenegyet 
városunk kiválóságai „kasszíroz
tak" be. A versenyen két gyakorla
tot - statikus és dinamikus - kellett 
bemutatni, s az összpontszám alap
ján alakult ki a végső sorrend. Az 
újoncoknál a Godina Helga-Ger
gely Éva leány és a Dobos Dávid-
Kiss Marcell fiú páros, a Dömötör 
Ádám-Horváth Viktória vegyes
páros, valamint a Lukács Máté-
Szentes Ádám-Széplaki Péter-Bör-
czi Zoltán összeállítású fiú négyes 
végzett az első helyen. A nem iga
zolt versenyzőket felvonultató „B" 
kategóriában valamennyi arany
érem a hevesis akrobaták nyakába 
került. A női párost a László Ale
xandra-Gál Cintia, a férfit a Deli 
András-Furdán Dániel duó, női 
hármast a Godina Dóra-Godina 
Helga-Gergely Éva, a férfi négyest 
a Deli András-Furdán Dániel-Do
bos Dávid-Szabó László felállású 
egységek nyerték. A már profi 
szintnek számító „A" kategóriában 
csak a női hármasban indult két 
egység, ezek versengését az FTC-s 
Ferenczi-Renneczeder-Rezsnyák 
trió nyerte, míg a többiben csak a 
HDSE akrobatái képviselték a me
zőnyt. Hímevükhöz méltó produk
ciót mutattak be valamennyien, s ha 
lett volna versenytárs, akkor is az 
első helyet szerezte volna meg a 
Róka Gabriella-Szabó Veronika 
női, a Horváth Milán-Foray Zoltán 
férfi páros, valamint a világverse
nyeken is már sikerrel szerepelt 
Barics Olivér-Furdán István-Sze-
ver Károly-Sziklai Gábor alkotta 
férfi négyesük. 

Az úszásból, kerékpározásból és 
futásból álló triatlon viszonylag fia
tal sportág, de a diákolimpia palet
táján szinte széles körű elterjedése 
óta szerepel. Talán azért is vált ha
mar népszerűvé, mert nem egyfajta 
jártasságot igényel valamelyik 
sportágban. Egy kevésbé jó úszó 
tud javítani időeredményén, ha ki
váló kerékpáros, vagy futó és vi
szont. A versenytávok korcsoport
hoz méretezettek, az I. korcsoport
ban (tíz év alattiak) 100 m úszás, 4 
km kerékpározás és 1 km futás, a 
II—III. korcsoportban (10-14 éve
sek) 300 m - 8 km - 2 km, a IV-V. 
korcsoportban (középiskolások) 
500 m - 12 km - 4 km volt a ver
senyszámok távja, teljesítésük még 
a kezdőknek sem okozhat megold
hatatlan feladatot. így volt ez az 
idei, Nagykanizsán sorra került me
gyei döntőn is, amelyet nem előzött 
meg városi, városkörnyéki viadal, 
bárki elindulhatott. A rendező Tri-
Co Triatlon Klub a középiskolás
okkal egy kategóriában nyílt ver
senyt is elindított felnőtt és senior 
korúaknak, így ötévestől az ötvene
sekig küzdöttek a percekkel, má
sodpercekkel a szinte kánikulai 
melegben a résztvevők. A diákok
nak a Kecskeméten megrendezésre 
kerülő országos döntőbe jutás volt 
a tét, ahová korcsoportonként és 
nemenként az első négy helyezett 
kvalifikálta magát A legnépesebb 
az I. korcsoport, az alsó tagozato
sok mezőnye volt, 28-an vágtak ne
ki, míg a másik végletet a 3-4.-es 
középiskolások (V. korcsoport) 
produkálták, mindössze három fiú 
indulóval. A legtöbb továbbjutó a 
zalaegerszegi és keszthelyi diákok 
közül került ki, de kanizsai fiúk és 
lányok is ott lehetnek a legjobbak 
versengésében Kecskeméten. Az I. 
korcsoportban 2. Molnár Regő 
(Körösi iskola), II. korcsoportban 
1. Korcsmáros András (Kiskanizsai 
iskola), a lányoknál 1. Miatta Mer
cédesz (Péterfy iskola), 2. Tikos 
Fanni (Körösi iskola), valamint a 
III. korcsoportban negyedik helyet 
elérő Porpáczi Ádám (Bolyai isko
la) képviselheti városunk színeit a 
Triatlon Diákolimpia Országos 
döntőjén. 

* * * 
Az atlétikai verseny I—III. kor

csoportos megyei döntőjének is 

városunk, pontosabban az Olajbá
nyász pálya volt a helyszíne. Az 
egyesület újjáéledő atlétikai szak
osztálya szinte újjávarázsolta a je
les esemény tiszteletére a salakos 
futópályát, a távol- és magasugró 
blokkot, de méltó környezetet te
remtettek valamennyi verseny
szám lebonyolításához is. Nem 
rajtuk múlt, hogy a kanizsai általá
nos iskolások viszonylag kevés ér
mes helyet értek el az egyéni és 
csapatszámokban. A két napon át 
zajló verseny palettáján szerepelt 
kislabdahajítás, súlylökés, távol-
és magasugrás, valamint különbö
ző távú futószámok és -váltók az 
egyes korcsoportok három-, négy
es ötpróba viadalán. A kanizsaiak 
érmes helyezettjei voltak egyéni 
számokban: III. korcsoport leá
nyok: 100 m futás: 3. Vajda Sza-" 
bina 14,4 mp (Körösi iskola), 300 
m: 2. Góber Judit 52,7 mp (Palini 
iskola), távolugrás: I. Nánási Ad
rienn 446 cm (Hevesi iskola), 2. 
Farkas Edina 441 cm (Kiskanizsai 
Iskola), magasugrás: 3. Burján Tí
mea 125 cm (Kiskanizsai iskola), 
a fiúknál: távolugrás: 2. Borbás 
Dániel 524 cm (Bolyai iskola), 
magasugrás: 3. Polai Richárd 145 
cm (Batthyány Kisgimnázium), 
kislabdahajítás: 1. Borbás Zsolt 
61,75 m (Péterfy iskola), súlylö
kés: 2. Hóbár Péter 11,89 m 
(Palini iskola). Csapatszámokban: 
II. korcsoport fiú négypróba: 2. 
Péterfy iskola, III. korcsoport lá
nyok: 4x600 m: 1. Hevesi iskola 
8:03,9. 

Bacskay Zoltán 

U S Z A S 

102. FELNŐTT 
ORSZÁGOS ÚSZÓ 

BAJNOKSÁG 
Budapest, 

Komjádi Béla Sportuszoda 
2000. június 1—4-ig 

36 egyesület, 220 verseny
zője részvételével, a görög 
úszóválogatott tagjaival nem
zetközire bővülő mezőnyben 
indult a kanizsai úszósport 
képviseletében a bólyais 
Papp Viktória. 

A tavalyi év serdülő bajno
ki bronzérmes úszója ez év
ben a felnőtt bajnoki döntőbe 
jutott. 

A Bolyai DSE úszója, a 15 
éves Papp Viktória két szám
ban az 50 és a 100 méteres 
mellúszás fináléjában képvi
selte a zalai és a nagykanizsai 
úszósportot. 

Eredmények: 
50 m női mellúszás döntő 

5. hely: 35,22. 
100 m női mellúszás döntő 

5. hely: 1:17,14 (középdöntő 
1:16,81). 

Viki saját megyei csúcsától 
alig elmaradva, a felnőtt dön
tőben elért két ötödik helye
zésével, a felnőtt bajnok lá
nyok történetének legeredmé
nyesebb Zala megyei női 
mellúszója lett. 

Papp Miklós 

DRASKOVICS BARKACS- E S 
MŰSZAKIBOLT 
Nagykanizsa, Szent I. u. 9. 
93/314-948 

BELÜLRŐL SZERELHETŐ 
MŰANYAG ROVARHÁLÓ 

Üvegszálas szúnyogháló: 783,-/nr 
Műanyag keretprofil (fehér, barna): 306.-/fm 
Műanyag sarokelem (fehér, barna): 39,-/pár 
Rögzítőzsinór: 18.-/lm 

10% kedvezmény, vagy 
ingyen méretre szabás és összeállítás! 

22 2000. június 8. 



"ANIZSA K f t . 
Kanizsa Kft. Bútor Stúdió 
Nagykanizsa 
Kinizsi utca 2/B. 
Tel.: 06-93/317-338,06-30/237-8640 

Kanizsa Kft. Lapszabászati és 
Bútorgyártó műhely 

Nagykanizsa. Petőfi u. 99. 
Tel.: 06-93/318-333. 06-60/466-612 

KANIZSA K f t 

„Az olimpia eszméje messze túl
mutat a négyévenként sorra kerülő 
nyári játékok ünnepi napjain. Jelen 
van a világban, és velünk van igen 
sokarcú üzenettel a hétköznapokon 
is." Ezekkel a szavakkal ajánlotta 
figyelmünkbe Varga László, a Zala 
megyei Közgyűlés elnöke Kis Já
nos-Vásárhelyi Tamás Zalai olim
pikonok (1986-1996) című köny
vét. Ez a könyv valóban társa lehet 
mindazoknak, akik szeretik a spor
tot, akiket a szokottnál is jobban 
érdekli, hogy melyik sportág ver
senyzői milyen eredményeket ér
nek el. Hátha még az a sportoló 
netán zalai, a szomszédék kislánya 
volt, vagy az a híres öregúr, akiről 
gyermekkorban annyit meséltek. A 
könyv valóban üzenet arról is, 
hogy szűkebb pátriánkban hány te
hetséges sportoló, edző, testnevelő 
tanár élt, él és működik, hogy me
lyek voltak azok a sportágak, ame
lyek világgá is tudtak röpíteni egy 
zalait, vagy olyan fiatalembert, aki 
hosszabb-rövidebb ideig itt élt. 36 
ilyen sportoló életrajzát, küzdelmét 
ismerjük meg, megtanuljuk becsül
ni őket, még akkor is, ha csillogó 
érmet nem is hoztak haza. Ennek 
ellenére példát mutattak nekünk 
helytállásból, az öt karikához való 
kötődés nemes eszmeiségéből. Kü
lön értéke még a könyvnek, hogy 
bemutatja a zalai paraolimpikono-
kat is. 

A szerzők kitartó munkájának és 
olyan háttérországának is az ered
ménye ez a könyv, mint amilyen a 
dr. Mező Ferenc Olimpiai Baráti 
Kör. Céljukat - az olimpiai eszmét 

és sportot, mint kulturális életfor
mát - népszerűsíteni akarták, a 
.sporthagyományokkal, a kiemelke
dő mérkőzések hangulatával szí
vünkhöz akartak közel férkőzni. 
Azt hiszem, ez még abban a kör
ben is sikerült, akik egy kissé tar
tózkodnak a sporttól. 

A könyv megjelenésére igen jó 
alkalmat kínált az ez év április 
14—15-én Nagykanizsán megren
dezett XXXIV. Olimpiai Vándor
gyűlés. Itt mutatta be az egyik 
szerző, Kis János a könyvet, s ko
rabeli sporthíradók képeivel il
lusztrálta a könyvben felsorolt 
sportolók eredményeit. Az a né
hány zalai, aki részt vett ezen az 
eseményen, büszke lehetett sporto
lóinkra, s a Kis János-Vásárhelyi 
Tamás szerzőpáros eredményes 
munkájára. 

A sidney-i olimpia előtt szüksé
ge is lehet a magyar sporttársada
lomnak, a közvéleménynek ilyen 
töltekezésre. 

Büki Erzsébet 

A kiskanizsai játszótér és 
park befejező munkálatai
hoz újfent kérjük a kis
kanizsai lakosság segítő 
munkáját. A végső talajt 
képező fekete föld kézi terí
tésében, és még egy járda 
kialakításában kérjük az 
Önök segítségét, szombat 
reggel 9 órától. 

Köszönettel: a szervezők 

A KANIZSA VÍZILABDA SE 
TOBORZÓT HIRDET 

úszni tudó, a vízilabda iránt érdeklődő, 
1987-88-89-ben született fiúk részére. 

Jelentkezés: 2000. június 5-10-ig, hétfőtől péntekig 
a fedett uszoda előcsarnokában, 17-18 .30 óráig 

Komlósi János, Karácsony Tibor, Szabó Szilárd edzőknél. 
Bővebb felvilágosítás a helyszínen. 

Kanizsa Vízi labda Sportegyesület 

KANIZSA Dél-Zatai Hetilap - Főszerkesztő: Lukács Ibolya. Újságírók: Büki Erzsébet. 
Dukát Éva. Lukácsa Zsuzsa. Munkatársak: Hársfalvi Tímea. Tóth Tihamémé. Külső mun
katársak: Bacskay Zoltán. Bakonyi Erzsébet, Benedek Miklós. Halász Gyula. Horváth 
István, Varga György (fotóriporter). Szerkesztőség: Nagykanizsa, Király u. 47. I. emelet. 
Levélcím: 8801 Nagykanizsa. Pf.: 154. Hirdetésfelvétel: Kanizsa Újság Kft. Nagykanizsa. 
Király u. 47. I. emelet. Kiadja a Kanizsa Újság Kft. Nagykanizsa. Király u. 47. I. emelet 
Tel.: 93/31J-305. Felelős vezető: Lukács Ibolya. Nyomja a Zalai Nyomda Rt. Zalaeger
szeg. Gorkij u. I. Tel.: 92/313-550. Felelős vezető: Czirkl György. Terjeszti a Magyar Pos
ta és a Kanizsa Újság Kft. Az árus példányok ára 65 Ft. E-mail címünk: 
kanizsahetilap<»sienet.hu. ISSN 0865-3879 

(Bll!LÍP®5SRP ©&®ÍLA[íMTO 
- C É L P O N T B A N A Z E G É S Z S É G É S A S Z É P S É G ! 

PÜNKÖSDI AKCIÓ MÁJUS 26-TÓL PÜNKÖSDIG!!! 
Vágja ki a hirdetésünk, és a szelvény egy zsetont ér Önnek, ha szombaton vagy vasárnap 

benéz hozzánk, hogy kipróbálja álló. vagy 44/6-os fekvő gépünket, 
melybe új PHILIPS csövek érkeztek! 

5 nagyteljesítményű géppel, folyamatos csőcserével, bejelentkezés nélkül, tavalyi árakon 
- már 25 Ft/perctőt, állandó akciókkal várja Önt Kanizsa legnagyobb 
szolárium stúdiója. 
CÍM: Célpont Üzletház, Zrínyi u. 15. Tel.: 93/310-329 
NYITVA TARTÁS: H-P.: 8-22 óra, Sz.: 8-20 óra, V.: 10-18 óra. 

t t >S 

APRÓHIRDETÉSEK 
H I R D E T É S E K E T Kanizsa Újság Kft. szerkesztőségében 
(Nagykanizsa, Király u. 4 7 . 1 . emelet) V E S Z Ü N K FEL! 

I N G A T L A N 
Nk-Szabadhegyen 1500 nm-es közművesí
tett, építési engedéllyel, tervrajzzal rendelke
ző telek eladó. Ár: 3 M Ft. Érd.: 30/9130-
259 (31053 K) 
Belvárosi. 2. emeleti. 2 szobás, egyedi fűté
ses lakás csendes helyen eladó. (Parketta, 
vízóra, redőny). Érd.: napközben az 536-
056-os. 19 óra után a 318-937-es telefonszá-
mon. (31060 K) 
Nagykanizsán, a belvároshoz közeli Honvéd 
utcában kétszobás, kétgarázsos családi ház. 
ipari árammal és beépíthető utcai telekkel el
adó. Érd.: 320-355 (31061 K) 
Kiskanizsán Szepetneki utca 95 szám alatt. 
168 nm-es ház eladó. Érd.: a fent megadott 
címen, egész nap. (31065 K) 
Nk-án a Berzsenyi utcában felújított, egyé
nileg átalakított, egyedi gázas lakás eladó. 
Érd.: 30/9468-415 (31066 K) 
Antalhegyen (Nagykanizsától 9 km-re) 
lugas rendszerű málnás, gyümölcsös, közel a 
buszmegállóhoz eladó. Érd.: 17 óra után a 
325-357-es telefonszámon. (31070 K) 
Antalhegyen (Nagykanizsától 9 km-re) szü
lő, pince teljes felszereléssel, közel a busz
megállóhoz eladó. Érd.: 17 óra után a 325-
357-es telefonszámon. (31071 K) 
Kiskanizsán KM) nm-es családi há/. eladó (3 
szoba + hall + étkező). Nagy udvar mellék
épületekkel. Csere is érdekel, értékegyezte-
téssel. Érd.: 329-363 (31074 K) 
Téglagyári úton aknás garázs eladó. Erd.: 
17 óra után a 324-394-es 
telefonszámon. (31055 
K) 
Nk-Sánc József Attila u. 
20. alatt 2483 nm terüle
tű ingatlan eladó. Érd.: 
18 óra után a 318-700-as 
telefonszámon. (31075 
K) 
Fonyódi hegyen balatoni 
panorámával, 1210 nm-
es építésre alkalmas telek 
eladó. Víz. villany van. 
Irányár: 5.000 Ft/nm. 
Érd.: 18 óra után a 318-
700-as telefonszámon. 
(31076 K) 
Nk-án a Vásárcsarnok 
közelében, lakásépítésre 
vagy kereskedelmi célra 
alkalmas 612 nm-es telek 
eladó. Érd.: 319-480 
(31077 K) 
Nk-án Rózsa utcában 
2+1 félszobás, 62 nm-es, 
központi fűtéses lakás, jó 
állapotban eladó. Érd.: 
324-465 (31078 K) 
Látóhegyen. a Csónaká
zó-tó közelében 2 szin
tes, padlástér-beépítéses. 
fürdőszobás ház. 960 
nm-es gyümölcsössel el
adó. Irányár: 4 M Ft. 

Érd.: a 312-072 és a 316-827-es telefonszá-
mon. (31080 K) 
56 nm-es erkélyes, egyedi fűtéses Berzsenyi 
utcai lakás eladó. Érd.: 317-241 (31081 K) 

B É R L E T 
Nk-án albérletbe kiadó udvari lakást vagy 
családi házat keresek. Minden megoldás ér
dekel. Ajánlatokat kérek: „Megbízhatóság" 
jeligére, a .szerkesztőségbe. (3 1067 K) 
Nk belvárosában 1000 nm terület bérbe adó. 
Érd.: a 334-146-os vagy a 325-876-os tele
fonszámon. (31079 K) 

J A R M U 
Lada Kombi 1200-es 198l-es. piros. 2000. 
július 24-ig műszakival, eladó. Irányár: 
120.000 Ft. Érd.: 30/9932-534(31027 K) 
'96-os Ford Escort Combi eladó. Erd.: 324-
465(31082 K) 

V E G Y E S 
Félpáncéltőkés verseny zongora, felhangolat-
lan állapotban áron alul eladó. Érd.: 
30/9932-534 (31028 K) 
Elajándékoznám 10 hónapos magyar vizsla 
kutyámat. Érd.: 30/9562-447 (31068 K) 
33 nm új. fehér műanyag lambéria olcsón el-
adó. Érd.: 391-378 (31083 K) 
Csüngöhasú választós malacok eladók. Erd.: 
371-471 (31084 K) • 

Muller Sándor 
háztartási- és vegyiáru kereskedő 
Üzlet: 8800 Nagykanizsa, Hunyadi u. 41 . 

Tel/fax: 93 /320-982 , Tel.: 60/399-022, 
Lakástel.: 323-754 

Modakril homlokzati festék, 
Héra belső festék, 
Lignodekor (Sziládékor) 
Finn festékrendszer 
és URKl autófesték 

SZÍNRE KEVERVE 
• Háztartási vegyiáruk 
• Autófestékek 
• Hazai festékek és tapéták 
• Festőszerszámok 

HITELKÁRTYÁT IS ELFOGADUNK! 
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Hevesi Sándor Művelődési Központ 
A Janus Pannonius Tudományegyetem Gyakorló Intézménye 

^Nagykanizsa, Széchenyi tér 5 -9 . Teiyfax: 93/310-465^ 

1MW 
1PII MlAMjJAHélLs 

J ú n i u s 5-től 15- ig : 
Fejedelmeink, királyaink, kormányfőink a honfoglalás
tól napjainkig - kiállítás. 

J ú n i u s 15 . , 17 ó r a : 
Nagykanizsai Ifjúsági Fúvószenekar térzenéje, az intéz
mény előtti téren. Vezényel: Tatár Csaba. 

J ú n i u s 17., 17 ó r a : 
A Muramenti horvát fiatal alkotók kiállítása. A Horvát 

I Kisebbségi Önkormányzat és a HSMK közös szervezé-
seben. Megnyitja Dr. Karagity Mihály, az országos hor-

| vát önkormányzat elnöke, Horvátország nagykanizsai 
| tiszteletbeli konzulja. A kiállítás megtekinthető június 

22-éig. 

J ú n i u s 2 1 . , 17 ó r a : 
! A zene ünnepe. Indulótól a rockoperáig, az Olajbá-
| nyász Fúvószenekar térzenéje az intézmény előtti téren. 

Vezényel: Ámon István. 

Beszédcentrikus nyári intenzív nyelvtanfolyamok a 

Dialóg Nyelvstúdióban 
kis lé t számú csoportokban. 

Ajánlatunk: 
2000. június 19-től július 14-ig (4 hét) vagy 
2000. július 17-től augusztus 11 -ig (4 hét) 

kezdő, újrakezdő, középha ladó , ha ladó , társalgási és 
nyelvvizsgára felkészítő sz inten 

A N G O L , N É M E T nyelvből . 

Hét hónap tananyagát most 4 hét alatt sajátíthatja el! 

• Órakezdés: reggel, délután, este. 
• Kedvező óradíj, részletfizetési lehetőség. 
• Jelentős kedvezmények: diákoknak, törzstanulóknak, 

a június 5-ig jelentkezőknek. 

Beiratkozás: a jelentkezés sorrendjében személyesen. 

DIALÓG NYELVSTÚDIÓ 
Nagykanizsa, Kinizsi út 2/a. 

Tel/fax: 93/326-413, mobil: 30/9272-329 
E-mail: dialog@westel900.net 

www.diaIognk.hu 

PAD0D0 Suli Záró Buli 
Vásárcsarnok parkolója június 16. (péntek), 20.30-kor 

JEGYEK ARA: felnőtteknek elővételben 900 Ft, 
a helyszínen 1300 Ft. Diákoknak 500 Ft. 
JEGYEK VÁSÁROLHATÓK: nagykanizsai óvodákban, 
iskolákban, HSMK-ban. 
RENDEZŐ: a Ryno Kulturális Menedzser Iroda. 

A „Körös i Csorna Sándor 
Altalános Iskoláért 

Alapí tvány" 1999. évi 
közhasznúsági je lentése 

Bevételek: Ft 
1998. évi pénzmaradvány: 183.229 
Egyéb támogatások: 424.800 
Kamatbevételek: 25.792 
Összesen: 633.821 

Kiadások: Ft 
Eszközvásárlás: 89.117 
Útiköltség: 53.001 
Nyomtatvány: .3.300 
Ajándékkönyvek 
utalványa: 30.500 
Évkönyv: 49.375 
Zenei továbbképzés: 9.000 
Terembérlet: 10.000 
Rendezvények költségei: 58.480 
Számlavezetés költsége: 51.330 
Eszközjavítás: 8.375 
Összesen: 362.478 

Pénzügyi eredmény: 271.343 

Az alapítvány az Alapító okiratban 
foglaltaknak megfelelően segítette 
az intézményt az iskola tárgyi, 
technikai felszereltségének javítá
sában, rendezvények támogatásá
ban és az oktatás eredményességét 
elősegítő újszerű pedagógiai prog
ramok bevezetésében. 

Nagykanizsa, 2000. május 30. 

Pápai György ~ elnök 

A Bojtár Népzenei 
Egyesület 1999. évi 

közhasznúsági jelentése 

Bevételek: Ft 
Előadások bevételei: 43.000 
Pályázati bevételek: 75.000 
Tagdíjbevételek: 3.000 
Kamatbevételek: 916 
Összesen: 121.916 

Kiadások: Ft 
Fenntartási költségek: 5.628 
Szállítási költségek: 26.146 
Eszközvásárlás: 14.253 
Pályázati díj: 1.200 
Reklámanyag: 9.600 
Számlavezetés költsége: 6.644 
Zenei szolgáltatás 
igénybevétele: 13.000 
Összesen: 76.471 

Pénzügyi eredmény: 45.445 

Az egyesület tagjai számos isme
retterjesztő előadást szerveztek 
gyermek és felnőtt korosztály ré
szére, és az egyesület céljának 
megfelelően terjesztették a népze
nei és a népi hagyományokat. 
Köszönjük a támogatók anyagi se
gítségét és a továbbiakban is szá
mítunk rájuk. 

Nagykanizsa, 2000. május 30. 

Vizeli József - elnök 
Tarsoly György - titkár 

mailto:dialog@westel900.net
http://www.diaIognk.hu


TISZTELT FŐSZERKESZTŐ! 

XII . év fo lyam 23. s z á m • 2000 . jún ius 15. Megje lenik 21 .000 pé ldányban 

Nyílt levél Törőcsik Pálhoz 

m tmM mm mi ím 
A múlt hétfői FIDESZ-MPP 

sajtótájékoztató után a városi 
TV-ből, a Zala Rádióból és a Za
lai Hírlapból megtudhatták az 
érdeklődő polgárok, hogy három 
önkormányzati képviselő (Tóth 
László MSZP, Rost János 
SZDSZ és Marton István FKGP-
MDF) „... nyíltan, vagy a háttér
ből botránypolitizálással terhelik 
Nagykanizsa közvéleményét. 
Teszik ezt akkor, amikor a város 
gazdasági fellendülésének kéz
zelfogható jelei mutatkoznak." 

Ezen állítások képtelenségét a 
keddi önkormányzati ülésen -
napirend utáni felszólalásában 
más-más megközelítésben -
mindhárom érintett kifejtette. 

Némi meglepetésemre a há
rom „bűnösből" a Kanizsa Dél-
Zalai Hetilap múlt heti címolda
lára az Ön tolmácsolásában már 
csak én kerültem - mint az el
lenzékkel szövetséget kötő sár
dobáló. A választópolgárok előtt 
tisztázandó az ellenzék fogalmá
nak értelmezése a nagykanizsai 
közéletben. Az első választási 
ciklusban a várost az SZDSZ és 
a FIDESZ, a másodikban az 
MSZP és az SZDSZ vezette, míg 
a mostaniban az MSZP és a 
FIDESZ-MPP vezeti írásos meg
állapodás alapján, melyet - az 
Ön korábbi állításaival ellentét
ben - még sohasem hoztak nyil
vánosságra! Személyemet 1990-
ben az MDF, 1994-ben a FI
DESZ, FKGP, KDNP, MDF he
lyi polgári koalíció, majd 1998-
ban az FKGP és az MDF támo

gatásával a választók juttatták 
egyéni körzetből a testületbe. 
Legutóbb - mintegy kakukkto
jásként - a vezető kormánypárt 
(10 fő) és a vezető ellenzéki párt 
(4 fő) képviselői mellett. Ezzel 
szemben nem emlékszem olyan 
esetre, hogy Önt a választók 
közvetlenül valaha is bármilyen 
pozícióra megválasztották volna. 
Mindezt azért kellett kifejtenem, 
hogy Ön is megértse, eddig -
mélységes sajnálatomra - elveim 
feladása, támogatóim akaratának 
megtagadása nélkül még nem 
volt lehetőségem a várost vezető 
koalíció tagjának lennem. Bízom 
benne, egyszer ez az idő is elér
kezik - de Ön nélkül! 

A mindenkori képviselő-testü
lettel való együttműködésem is
meretének teljes hiányára vall 
számos megállapítása (a testület 
általános szándékai elleni hajó
zásom, kompromisszum-készség 
hiánya stb.). A tíz év alatti állan
dó és ad hoc bizottsági elnöksé
geim (PEB, OKSB, PB, szenny
víztisztítómű építésének ellenőr
zése, könyvtárépítő), tagságaim 
és egyéb megbízatásaim mind
egyikében, melyekkel az önkor
mányzat az elmúlt évtizedben 
megtisztelt, a maximumot igye
keztem nyújtani. Ezt teszem a 
jövőben is. 

Miközben Ön morálisan rom
bol - én építek. Jelenleg éppen a 
majdnem egymilliárd forintba 
kerülő könyvtár építését fel
ügyelő ad hoc bizottság elnöke
ként. Itt köszönörn meg, a bi

zottság Nagykanizsa Megyei Jo
gú Város Közgyűlése által vá
lasztott képviselő tagjainak -
Tóth és Röst uraknak - velem és 
a két külső taggal - Czupi és 
Papp N. urakkal - együtt ingyen 
végzett áldozatos munkáját. 

Sajnos még a legjobb testület
be is bekerülhet egy-két oda nem 
illő személy, aki aztán befolyá
sát saját, és nem a választói, il
letve a város érdekében szeretné 
kamatoztatni. Bizony ezt én nem 
néz(t)em jó szemmel, ülhetnek 
ők bármelyik oldalon, tartozhat
nak bármilyen párthoz. Ezekkel 
előbb vagy utóbb tényleg meg
gyűlik a bajom. Az ilyen embe
rek jellemzője, hogy mandátu
muk lejárta előtt általában el
hagyják a testületet, miként tette 
az előző ciklusban egy koalíciós 
frakcióvezető és a polgármester. 

Biztosíthatom Önt, hogy felfo
gásomon a jövőben sem kívánok 
változtatni és ugyanígy cselek
szem - amíg a választók akaratá
ból megtehetem. 

Itt és most nem kívánok utazá
sainak részleteivel sem foglal
kozni - nem is tehetem, amíg az 
ügyrendi bizottság a város 1999-
es és ez évi külügyi kapcsolatait 
nem vizsgálja meg alaposan - de 
ellentmondásai ez ügyben is 
nyilvánvalóak. 

A költségvetés megszavazásá
ról most csak annyit, az minden
kor a várost vezető koalíció fel
adata. Az FKGP-MDF frakció 
nevében egyébként már ez év 
áprilisának közepén ismertettem 

Lapjuk 22. számában megjelent 
„Eredmények kontra botránypoliti
zálás" ili. „A Fidesz-MPP kibővített 
vezetőségi ülésének nyilatkozata" cí
mű írásokra reagálva kérem 
Törőcsik Pál alpolgármesterhez írt 
nyílt levelem változtatás nélküli köz
lését. 

Tisztelettel: 
Marton István 

önkormányzati képviselő 

a képviselőkkel - így Önnel is -
a 2001. évi elfogadásának fel
tételeit. 

Törőcsik Úr! Ön túlságosan 
szeret a testület nevében beszélni, 
vagyis a közgyűlési hatáskört ki
sajátítani. Teszi ezt valószínűleg 
azért, mert mint a VTV egyik 
májusi Jövő 7 című műsorában 
kifejtette „...nem bízik a kollektív 
bölcsességben." Eddigi megnyil
vánulásai alapján, bizton állítom, 
Önnek erre különösen nagy szük
sége lenne. Akkor talán nem for
dulna elő, hogy például a Vízmű
vet - mely Nagykanizsa és 86 
környező település ellátásáról 
gondoskodik - olyan francia cég 
bevonásával óhajtja privatizálni, 
amelyik 1,5 milliárdos veszteség 
okozása mellett, 2,5 milliárd fo
rintos management díjat nyúlt le 
Budapestről az elmúlt esztendő 
„eredményeire" tekintettel. 

De gondolok itt az Ön által ki
válónak minősített lobbista tevé
kenységének - mely indoka gya
kori távolléteinek - tartós ered
ménytelenségére is. Vagy netán 
eredménynek kellene elkönyvel
ni, hogy az APV Rt. - amellyel, 
mint többször megtudhatta Öntől 
ülésein a testület, szinte napi 
kapcsolatban van - 325 millió 
Ft-ot követel túlfizetés jogcímén 
a várostól? 

No de egyelőre nem részlete
zem tovább az Ön számára kínos 
kérdéseket. Alpolgármester úr! 

Én nem óhajtom Önt lemon
dásra felszólítani - az első két 
ciklusban sosem volt posztjáról 
- , mert tisztában vagyok vele, 
hogy visszahívásának kezdemé
nyezése pártjának és frakciójá
nak súlyos feladata. 

Marton István 
önkormányzati képviselő 

FKGP-MDF 



KÉPVISELŐI FOGADÓÓRÁK 
DR. HORVÁTH GYÖRGY önkormányzati képviselő a 2. számú válasz : 

tókerület polgárait várja fogadóóráján 2000. június 21-én szerdán 
17.30 és 19 óra között a Zeneiskolában (Sugár u. 18.). 

Tisztelt 
Nagykanizsai Lakosok! 

Tájékoztatjuk Önöket, hogy az Épített környezet alakításáról és 

védelméről szóló 1997. évi LXXVIII. tv. 9. § (6) bekezdésében fog

laltaknak megfelelően a Nagykanizsai Logisztikai Szolgáltató Köz

pont és Ipari Park rendezési terv településszerkezeti terve 

2000. május 28 -2000 . június 27-ig 

a Polgármesteri Hivatal (Nagykanizsa, Erzsébet tér 7.) előcsarnoká

ban munkanapokon 8-16 óráig megtekinthető, véleményezhető. 

Az észrevételeket írásban a terv mellett elhelyezett véleménylá

dában, vagy a városi főépítésznek címezve kérjük leadni illetve 

megküldeni. 

A tervvel kapcsolatos kérdésekre ügyfélfogadási időben a városi 

főépítész és munkatársai adnak választ. 

VÁRJUK ÉRDEKLŐDÉSEIKET. 

Polgármesteri Hivatal 

városi főépítész 

N A G Y K A N I Z S A M.J .V. K Ö Z G Y Ű L É S E 

PÁLYAZATOT HIRDET 
oktatási-nevelési intézmények vezetői állásaira. 

Az állás betöltésének ideje: 2000. augusztus 28. 
A kinevezés 5 tanévre szól. 2000. augusztus 28.-2005. július 31. 
A pályázatot az Oktatási Közlönyben való megjelenésétől számított 
30 napon belül a Polgármesteri Hivatal Művelődési és Sportosztá
lya címére 8800 Nagykanizsa, Erzsébet tér 7. kell megküldeni. 

A pályázatot Nagykanizsa Megyei Jogú Város Közgyűlése (Nagy
kanizsa, Erzsébet tér 7.) hirdette meg. 
Meghirdetett munkahelyek: 

1. Igazgató, Péterfy Sándor Általános Iskola, Nagy
kanizsa, Attila u. 2. 

2. Igazgató, Zemplén Győző Általános Iskola, Nagy
kanizsa, Zrínyi Miklós u. 18. 

3. Igazgató, Belvárosi Szakképző Iskola, Nagykanizsa, 
Hunyadi u. 18. 

Képesítési és egyéb feltétel: 
1-2. Felsőfokú szakirányú, elsősorban tanári végzettség, 5 

év szakmai gyakorlat. 
3. Egyetemi szintű tanári végzettség és szakképzettség, 5 

év szakmai gyakorlat. 

Juttatások (Ft), illetmény, pótlék, egyéb: 
1-2. Bér, pótlék a KJT alapján, ÁEI: 2000. 08. 28., csatolni 

kell: szön., vpr., b., om. 
3. Bér, pótlék a KJT alapján, ÁEI: 2000. 08. 28 

• Június Kjén a nyíregyházi 
TEGYESZ adott ki országos körö
zést az ellen a fiatalkorú leány el
len akit, a területileg illetékes 
KMB a délelőtti órákban Hahót 
Deák Ferenc utcából előállított, 
meghallgatása során alapos gyanú 
merült fel arra vonatkozóan, hogy 
az alig 15 éves lányt prostitúcióra 
kényszerítették. Az ügyben bünte
tőeljárást kezdeményeztünk. 

• Személyesen jelentkezett az a 
nagykanizsai hölgy, aki ellen ön
kényes eltávozás miatt országos 
körözést adott ki a Hódmezővásár
helyi rendőrkapitányság. 

• 14 órakor tettek bejelentést az 
egyik középiskolából, hogy a kol
légium egyik számítógépes termé
ből ismeretlen tettes eltulajdonított 
egy számítógép nyomtatót. Az el
követő kihasználta, hogy a terem 
ajtaját nyitva hagyták. A kár 
30.000 Ft. 

• Kopaszhegyen jártak ismeretlen 
tettesek, egy borospincét törtek fel, 
és 3.000 Ft értékben bort, és élel
miszert tulajdonítottak el. 

• Az esti órákban besurranás mód
szerével a Kisfaludy utcában isme
retlen tettes egy nyitva hagyott la
kásba bement, és az asztalon ha
gyott 3.000 Ft-ot tulajdonította el. 

• 2-án a reggeli órákban tettek beje
lentést a Zemplén Gy. utcából, 
hogy az éjszaka folyamán a Fő 
úton parkoló személygépkocsi első 
jobb ablaküvegét ismeretlen tettes 
betörte, és a kocsiból rádiósmagnót 
tulajdonított el. A kár 50.000 Ft. 

• Az egyik autós iskola irodájába 
törtek be ismeretlen módszerrel, is
meretlen tettesek, és a lemezkazet
tát a benn lévő készpénzzel eltulaj
donították. A kár több mint 60.000 
Ft. 

• 3-án a koraesti órákban egy gellén-
házi lakos tett bejelentést, mert a 
Rozgonyi utcában parkoló sze
mélygépkocsiját ismeretlen tettes 
felnyitotta. Az elkövető autórádiós 

magnót és mobil telefont tulajdo
nított el. A lopási kár 100.000 Ft. 

• 4-én a Huszti térről tettek bejelen
tést, mert a lakóház közös kerék
pártárolójából ismeretlen tettes 
MB kerékpárt tulajdonított el. A 
kár 21.000 Ft. 

• Kiskanizsáról tettek bejelentést 
hogy ismeretlen tettes valószínűleg 
álkulcs használatával betört az 
egyik családi házba. Berendezési 
tárgyakat és dísztárgyakat tulajdo
nított el. A kár 50.000 Ft. 

• Az orvosi ambulancián egy kani
zsai fiatalember jelent meg, akit 
előző éjszaka a Magyar utca egyik 
diszkójában több személy bántal
mazott. A bántalmazás következté
ben 8 napon túl gyógyuló, súlyos 
sérüléseket szenvedett. Az isme
retlen tettes felderítése érdekében 
nyomozást rendeltünk el. 

• Az esti órákban az URH járőr el
fogta O. F. kanizsai lakost, akit a 
Lenti Városi Bíróság elfogató pa
rancs alapján körözött. A személyt 
őrizetbe vettük és átszállítottuk. 

• A késő esti órákban jelent meg a 
baleseti ambulancián az a fiatal ro
ma hölgy, akit férfi barátai bántal
maztak az Erzsébet téren. Sérülése 
8 napon belüli. Az ügyben vizsgá
latot kezdeményeztünk. 

• 6-án a Vásárcsarnokban a MERA 
Kft. biztonsági őrei egy személyt 
fogtak el. akit lopáson értek tetten. 
A tettes egy játék autót akart eltu
lajdonítani. A lopási kár 8.000 Ft. 
Az ügyben szabálysértési eljárást 
kezdeményeztünk. 

• Besurranó járt a Honvéd utcában, 
a nyitott ablakon keresztül a lakás
ba bemászott, kutatást végzett, ér
tékeket azonban eltulajdonítani 
nem tudott, mert megzavarták. 

• 7-én a kora reggeli órákban a 
MÁV forgalmi szolgálattevő jelen
tette be, hogy a nagyrécsei vasútál
lomásról ismeretlen tettes 100 mé
ter rézkábelt tulajdonított el. A kár 
több 10.000 Ft. 

• Lakások, üzletek, garázsok, irodák, üzemek 
RIASZTÓRENDSZERÉNEK szerelése. 

• A RIASZTÓJELZÉS 24 órás figyelése, 
gyors beavatkozással. 

• Meglévő rendszerek FIGYELŐKÖZPONTRA 
történd díjtalan csatlakoztatása. 

Nagykanizsa, Rozgonyi u. 20. 
Telefon: 93/312-706 



Drága, 
de... rossz! 
A minap déli bevásárlásom 

idején betértem az egyik Bon-
bonetti kenyérboltba, mondván 
valami egészséges nassolnivalót 
vásárolok. Találtam is kedvem
re valót, már ami a csomagolást 
illeti, mert a kasszánál kissé 
meghökkentem, amikor a pár 
dekás termék árát a pénztáros 
beütötte. De legalább finom 
lesz. nyugtattam magam. Mun
kahelyemre visszatérve nekilát
tam, az az csak nekiláttam vol
na, mert már a felbontás pilla
natában meggyőződhettem róla, 
nem ilyen terméket szereltem 
volna. A dobozból ugyan még 
nem áradt kellemetlen illat, ám 
a termék állaga arra engedett 
következtetni, valami nincs 
rendjén. A szavatossági idő két 
napja lejárt, győződhettem meg 
a csomagoláson feltüntetett dá
tum alapján. Mivel a termék 
drága volt, én meg dühös, hát 
visszavittem. Az eladó, miután 
számon kértem, csak annyit 
mondott, ne őt kárhoztassam, 
mert a termék ma érkezett, és 
mind ilyen, vagyis az összes do
boz, illetve termék szavatossági 
ideje lejárt, így nem tudja kicse
rélni, ám a pénzemet visszaadta. 
Miután a Fogyasztóvédelmi 
Felügyeletnél tudakozódtam, ott 
elmondták, az érvényes jogsza
bályok szerint nincs mód a le
járt szavatossági idejű termékek 
forgalmazására, még csökken
tett áron sem. Az élelmiszerek
ről szóló 1995/90. törvény, illet
ve végrehajtási rendeletei szól
nak arról, miként, milyen be
vizsgálásokat követően lehet le
járt szavatossági idejű terméket 
forgalmazni, de ez nem vonat
kozik gyorsan romló termékek
re, például tejtermékekre sem. 
Ezeket a boltokban forgalmazni 
tilos. A bolt. a kereskedelmi 
egység vezetőjének kötelessége 
megvizsgálni a termék szava
tosságát, és ha az nem felel 
meg a jogszabályi előírások
nak, át sem szabad vennie a 
szállítótól, tette hozzá a fel
ügyelet jogásza. 

D. É. 

Már többször foglakozott lapunk a város kereskedelmi egységeiben szoká
sos vásárló-ellenőrzési technikákkal, és szinte mindig arra a megállapításra 
kellett jutnunk, az állapotok még mindig balkániak. 

Nem vitás, hogy a boltoknak önvé
delemre van szüksége, mind a tisztessé
ges vásárlónak, mind a boltosnak az az 
érdeke, hogy ne legyen lopás, lévén a 
kárt áttételesen a becsületes vásárló és a 
bolt fizeti meg. Lassan egy évtizede 
már, hogy a jónevű európai bolthálóza
tok egységei megjelentek hazánkban, 
sőt szűkebb környezetünkben, itt Nagy
kanizsán is. Ez az egy évtized nem volt 
elegendő arra, hogy a külföldön szoká
sos védelmi rendszereket kiépítsék, ami 
nem teszi ki felesleges atrocitásnak a vá
sárlót, ugyanakkor hatékonyan véd a lo
pó ellen. Nagyon kellemetlen, ha valakit 
lopáson kapnak, de még kellemetlenebb, 
ha ártatlanul gyanúsítják, csak sajnos 
nincs jogszabály, ami védené a vásárlót. 
Sajnos nincs érvényben jogszabály arra 
vonatkozóan milyen védelmi, ellenőrzé
si technikákat vethet be a bolt, így aztán 
szabad a vásár, csak az egyes boltok ve
zetőinek ön- és vérmérsékletén múlik, 
mit engedhet meg magának a biztonsági 
őr, vagy a bolti alkalmazott. Legutóbb 
éppen a Billában vásároltam, amikor 
szembesülnöm kellett azzal, hogy ne
kem, vásárlónak milyen kevés lehetősé

gem van a becsületem, az önérzetem vé
delmére. Soká sétáltam a konzolok kö
zött, mert egy terméket kerestem, és mi
vel nem találtam eladót, aki kérdésemre 
válaszolt volna, magam próbáltam nyo
mára lelni. Lehet, hogy már ez a maga
tartásom szemet szúrt a boltosoknak, de 
az is lehet, hogy csak szúrópróba áldo
zata lettem. 

Történt ugyanis, hogy a pénztárban, 
miután leblokkolták az általam vásárolt 
termékeket, a pénztáros udvariasan meg
kért, mutassam meg a szatyrom tartal
mát. Nem tiltakoztam, nem volt mit tit
kolnom, de ha már kíváncsi volt, gondol
tam, ez feljogosít arra, hogy én is kíván
csi legyek, hát az iránt kezdtem tudako
zódni, őt ki jogosította fel arra, hogy a 
táskám tartalmát kutassa. A pénztáros 
meglepetten válaszolt, hogy nekik ez kö
telességük. Míg az eszmecsere, és a be
pillantás folyt, addig többen összesúgtak 
a hátam mögött, hogy vajon, miért gya
núsítgatnak, vajon tényleg loptam-e, 
csak eldugtam, vagy a boltosok túlzott 
buzgóságának lettem áldozata. 

Csak remélni merem, hogy a pénztár
sorban nem volt egyetlen ismerősöm 

sem, mert ez után ki tudja, mit gondol 
majd rólam. Nem hiszem, hogy ez a 
módszer a Billához méltó, nem hiszem, 
hogy csak így szűrhető ki a bolti tolvaj, 
és nem hiszem, hogy a hálózat osztrák 
tulajdonosa ezt olyan jó reklámnak véli. 
Ha már a csillogó üzleteket meg lehetett 
építeni, akkor a védelmi rendszert is az 
európai normák szerint illenék kialakíta
ni, úgy, hogy a vétlen vásárlót ne kelljen 
megalázni, és a pénztárosnak se kelljen 
magyarázkodnia. Ha erre nincs pénz, 
akkor helyezzenek ki egy táblát, amin 
arról tájékoztatnak, hogy a bolti térbe 
nem vihetek be táskát, szatyrot, csak 
pénztárcát. (Az már más kérdés, hogy a 
bevásárlók holmijának megőrzéséről 
hogyan lennének képesek gondoskod
ni.) Mint a Fogyasztóvédelmi Felügye
letnél megtudtam, nincsenek jogsza
bályok, amelyek e kérdéseket rendez
nék, de lehetnek érvényben belső bolti 
utasítások a táskák tartalmának vizsgála
tát illetően, amelyek nem törvényellene
sek, csak etikátlanok. Én ebből azt a 
konzekvenciát szűrtem le, hogy meg
aláztatásomért legfeljebb a Billát hibáz
tathatom, és itthon szégyenkezhetek, 
míg egy jogállamban kártérítésért perel
hetnék. 

Tisztelettel: 
egy megalázott vevő 

SZOLGÁLTATOK, TEHÁT URALKODÓK? 
Hogy ki szolgál kit, és miért van ál

landóan vita ebben a témakörben, azt 
már unos-untig elmondtuk, leírtuk. A 
szolgáltatók Magyarországon olyan 
egyeduralomra tettek szert, hogy átlen
dültek a ló másik oldalára. Ha monopol
helyzetben vannak, elvárják, mitöbb ki
követelik maguknak, hogy azok alkal
mazkodjanak hozzájuk, akik igénybe 
veszik a szolgáltatást. Mondhatnám azt 
is, hogy akik fizetnek. 

A gázszámlás, a kábeltévé pénzbe
szedője már nem kopogtat be hozzánk, 
az áramdíj ellenértékének befizetésére 
sem szólít fel senki, mert netán munka
időben szíveskedtünk nem otthon lenni, 
hanem dolgozni. Egyik olvasónk most a 
MATA V-val kapcsolatos panaszát 
mondta el, ami éppen történetünkbe 
vág. Történt ugyanis, hogy megkezdték 
az új telefonkönyvek kihordását. Ezért 
fizetni nem kell, beletartozik az ingye
nes telefonkönyv ennek a cégnek a szol
gáltatásába. Mivel olvasónk nem volt 
otthon, nem az a cédula fogadta, hogy 
„itt jártunk, majd megkíséreljük ekkor 
és ekkor újra", hanem egészen más. Fel
szólították, hogy a megjelölt helyen és 
időben(!) vegye át azt a fránya telefon

könyvet. Érdekes, hogy az újságpénzért, 
ha kell, akár kétszer is visszajönnek a 
díjbeszedők, soha nem riogatták még az 
előfizetőket cédulákkal. 

A másik olvasónk a mezőgazdasági 
összeírásról mondta el véleményét. 
Megjelent lakásán az összeírást végző 
hölgy, de hogy olvasónk - amikor egy 
dekányi termőföldet sem birtokol, nem 
gazdálkodik - miért került be ebbe a 
körbe, arra a kérdésre választ adni nem 
tudott. Ez még a három nappal később 
(!) érkezett értesítésből sem derült ki. A 
delikvens azóta is töpreng, hogy miről is 
vallhatott volna, ha kötélnek áll. 

Aztán itt van a határátkelők kérdése. 
Ugye, azt hinné az ember, hogy a határ
őrség és a vámszervek ezeken a poszto
kon szolgáltatást látnak el, biztosítják a 
zavartalan, de főként gyors és biztonsá
gos átkelést. Aki már többször is utazott 
külföldre az tudja, hogy ez egyáltalán 
nem így van. Mert hát hogy járt a minap 
is egy nagykanizsai kiránduló csoport 
Rajkánál. Harminc fokos kánikulában 
másfél órát várakoztatták autóbuszukat. 
Szó sem volt nagy forgalomról, tömeges 
átkelésről, csak egy „érdekes" epizódról. 
Az előttük lévő egyetlen, azaz egyetlen 

bolgár autóbuszon kiszúrtak a határőrök 
egy török kislányt, akinek hamis volt az 
útlevele. S nem az történt, hogy félreál
lították volna a problémás buszt, a nagy
kanizsait meg útjára engedték volna -
nem, nem így történt. A vétleneknek is 
végig kellett asszisztálniuk azt a proce
dúrát, mire mindent legyeztettek, s a tö
rök ifjú hölgyet lekapcsolták. Ilyenkor el 
kellene hangzania talán annak, hogy „el
nézést kérünk a várakozásért". Arról 
már ne is beszéljek, hogy az illető ifjú 
hölgy ezzel a hamis útlevéllel ugye vé
gigutazta Magyarországot. Ezért ki a fe
lelős? 

Elnézést azt nem igen szoktak kérni a 
szolgáltatók. A telefonkönyvért befára
dó olvasónknak is a keze ügyébe nyom
ták, amiért ment, de panaszára már oda 
sem figyeltek. Nem is igen értették - ér
zékelték -, hogy tulajdonképpen mi is a 
baja. 

Hát igen! Talán ez a legfájóbb a szol
gáltatók és az igénylők viszonyában, 
hogy aki nyeregben érzi magát, az 
egyáltalán nem érti, hogy mi fáj azok
nak, akiknek a pénzéből végsősoron 
mint ügyintéző él. 

Büki Erzsébet 
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Ülésezett az önkormányzat 
Soron kívüli közgyűlésen tár- désére válaszolva elhangzott, hogy 50-100 millió körül lesz - szava- főkincstárt. A gazdasági társasá-

gyalta meg a kanizsai testület ked
den a főkincstár bevezetésének le
hetőségeit. Hosszas vita után Tüttő 
István polgármester a határozati 
javaslatot már nem szavaztatta 
meg a közgyűléssel, mert a véle
ménynyilvánítások után kiderült, a 
javaslat nem kapja meg a kellő 
számú támogató szavazatot. Dr. 
Fodor Csaba, a GVB elnöke is
mertette, hogy bizottságuk javas
lata az, hogy vizsgálják meg, a 
polgármesteri hivatal milyen mó
don kerülhet a rendszerbe, és hogy 
az önkormányzat többségi tulajdo
nában lévő és saját tulajdonú gaz
dasági társaságai ne legyenek a 
kincstári rendszerbe vonva. A kft.-k, 
kht. közös könyvelésére és könyv
vizsgálatára írjon ki pályázatot az 
önkormányzat. Balogh László, az 
OKSB elnöke elmondta, hogy bi
zottságuk többsége nem támogatta 
a főkincstár bevezetését. Rost Já
nos rámutatott arra, hogy gyakor
lati tapasztalatok nélkül Kanizsa 
lenne a rendszer referenciája, a 
maga gyermekbetegségeivel 
együtt. A képviselő elmondta, 
hogy előkészítetlen a javaslat, nem 
számol a tevékenység sok szeg
mensével, annak költségeivel, a 
munkavállalókat érintő személyi 
feltételek alakulására pedig nem 
ad megfelelő információkat. Kér-

a most százhúsz fő dolgozik a te
rületen, a főkincstár - ha a kft.-k 
nem tartoznak bele - 24-26 fő 
foglalkoztat majd, de nem lehet 
garanciákat adni a foglalkoztatásra 
vonatkozóan, mert a majdani fő
kincstár vezetőjének jogában áll 
megválasztania munkatársait. Dr. 
Tuboly Marianna jegyző törvé
nyességi észrevételt tett a polgár
mesteri hivatalnak a kincstári 
rendszerbe való integrálása kap
csán. Mint elmondta, a hivatal 
olyan önállóan gazdálkodó költ
ségvetési szerv, amely szigorúan 
állami, államigazgatási szerv, nem 
az önkormányzat azon intézmé
nyei közé tartozik, amelyet maga 
az önkormányzat alapított, amely 
az önkormányzat hatáskörébe tar
tozik ilyen szempontból. Dr. 
Tuboly Marianna hozzáfűzte azt 
is, hogy beszerzési és más terüle
teken is együtt kívánnak működni 
a kincstárral, illetve megvizsgálják 
az együttműködés lehetőségeit. 
Rost János felsorolta azon költsé
geket, amelyek szerinte a kincstár 
kapcsán merültek és merülnek fel. 
Mindezt összeadva a képviselő 
szerint közel százmillió forint ez 
az összeg, amelynek fele nem is 
szerepel a költségvetésben. Az is 
kérdéses, hogy a felszabaduló 
munkaerő végkielégítését - amely 

tolják-e központi pályázati pén
zekből. Röst János arra is rámuta
tott, hogy hiányzik az előzetes 
számításokból annak költsége is, 
hogy a beszerzések, szállítások, 
raktározás mennyibe kerül a 
kincstárnak, amennyiben ezeket a 
feladatokat központosítva oldják 
meg. Zsoldos Ferenc szerint sem
mivel nem lenne olcsóbb és egy
szerűbb kincstári rendszer, amely
ben kiónozott birkához hasonlóvá 
tennék az intézményeket. Marton 
István szerint - annak ellenére, 
hogy nem ellensége a kincstári 
rendszernek - közölte, hogy nem 
tudja támogatni az előterjesztést, 
ha a polgármesteri hivatal és a 
kórház. Véleménye szerint nincse
nek döntési helyzetben, amíg a két 
intézmény, szervezet betagozódá
sával kapcsolatos vizsgálatok le 
nem zajlottak. Különösen szüksé
ges lenne a képviselő szerint a 
kórháznak a kincstári rendszerbe 
való beillesztésére, hiszen a városi 
költségvetés harminc százalékát 
teszi ki a kórház költségvetése, 
ahol - mint a közelmúltban a köz
gyűlés is tárgyalt róla - százhet
venmillió forintos pénzmaradvány 
keletkezett 1999-ben. Kiemelte, 
hogy ha a nagyhalak kicsúsznak, 
kevés értelme van csak az oktatási 
intézmények részére kialakítani a 

NÉMETH MIKLÓS NAGYKANIZSÁN 
A volt miniszterelnök kedden este a zsúfolásig 

megtelt Móricz Zsigmond Művelődési Házban ta
lálkozott az érdeklődő nagykanizsaiakkal. Göndör 
István országgyűlési képviselő felvezetése után 
először Tüttő István polgármester mutatta be a za
lai körútja utolsó állomására érkezett leendő politi
kusnak a várost, amelyre egy szebb jövő vár, ha 
tervei sikerülnek és megfelelően be tud kapcsolód
ni az ország gazdasági és kulturális életébe. 

Németh Miklós elmondta, hogy örömmel fogad
ta el a szocialisták megyei vezetőségének meghívá
sát - egész nap Zalát járták, emberekkel találkoz
tak - , mert ezen az úton is szeretné megismerni, 
hogy az embereknek „mi fáj" és „milyen Magya
rországot szeretnének". Mivel előző munkájából 
adódóan négy hónapig feladatot nem vállalhat, 
ezért ezt az időt országjárással szeretné tölteni, 
azért is, hogy összevethesse saját tapasztalatait az 
eddig oly bőséggel megkapott és áttanulmányozott 
helyzetjelentéssel. 

Hallgatósága nagy figyelme közepette Németh 

Miklós megfogalmazta, hogy hazaköltözött, ősszel 
a politika színpadára akar lépni, de ennek oka nem 
a megélhetési kényszer, hanem a belső elkötelezett
ség, a szolgálat tudata. Majd így folytatta: a magán
életében jól érzi magát, gyakran összejön régi bará
taival, de a közélet egyre aggasztóbb jeleit nehezen 
tudja feldolgozni. Különösen a jelenlegi legfonto
sabbnak tartott kérdés állását, az Európai Unióhoz 
való csatlakozás ügyét ítélte erőltetettnek, s felké
születlenségünkre bizonyítékok sorát is hozta. 

A rövid bevezető után a volt miniszterelnök vá
laszolt a kérdésekre, amelyek mind az emberek 
elégedetlenségét és személye iránti várakozását fe
jezték ki. Sajnos a kései óra és a hatalmas kánikula 
nem tette lehetővé, hogy hosszasan a nagykani
zsaiak rendelkezésére álljon. Szerdán reggel a kör
út a Vásárcsarnokban folytatódott, ahol Németh 
Miklós tapasztalhatta, hogy mint a rendszerváltást 
előkészítő miniszterelnököt, az emberek nem felej
tették el, ma is érdeklődnek személye után. 

Büki Erzsébet 

gok esetében meg kell nézni, jog
szabályi akadályok nem tiltják-e 
egyáltalán a rendszerbe való bevo
násukat. Dr. Bárányi Enikő szerint 
komolytalan, előkészítetlen az elő
terjesztés, a hiányzó számadatok 
miatt nincs összehasonlítási alap
juk a mostani és az új rendszer 
költségvetését illetően. A képvise
lőnő szerint fokozottan figyelembe 
kell venni a döntéskor azt is, hogy 
családi sorsokat, egzisztenciákat 
befolyásolhat negatívan a javaslat 
elfogadása és az azt követő 
munkaerőprobléma. Tarnóczky At
tila alpolgármester felhívta a fi
gyelmet arra, hogy lehetséges, a 
képviselők egy része nem olvasta 
el alaposan az előterjesztést, mert 
szó nincs raktározásról, nagy, egy
szeri beszerzésekről. Szerinte nem 
kell félteni az intézményeket, hi
szen nem arról van szó, hogy elve
szítik önállóságukat, sőt, lesz 
olyan intézmény is, amely végre 
tisztán tudja látni gazdasági hely
zetét. Amennyiben január elsejétől 
feláll a kincstár, szükség lesz to
vábbra is gazdasági szakemberek
re a különböző intézményeknél, 
hiszen a kezdetekben nem lesz 
zökkenőmentes az átállás, más
részt maradnak ellátandó feladatok 
az intézményeknél is. Cserti Tibor 
szerint a költségterv totális hiánya 
jellemző az előterjesztésre. Feltet
te a kérdést: sürget az idő, hogy 
ilyen előkészítetlenség mellett 
dönteniük kell? Mindezek után 
döntött úgy a polgármester, hogy a 
javaslatot nem szavaztatja meg. 
Valószínűleg újabb vizsgálatok 
után ismét a testület elé kerül a fő
kincstár bevezetésének napirendje. 

A kincstárral ellentétben pozitív 
döntéssel zárult a futballklubot 
működtető kft. támogatásának 
ügye. Tüttő István tájékoztatta a 
testületet arról, hogy hat gazdasági 
társaság jelent meg azon a tárgya
láson, amelyen a foci támogatásá
nak lehetőségeit kívánta felmérni. 
A cégek részéről nem túl biztató 
volt a nyilatkozat. A testület Kiss 
László javaslatát fogadta el: húsz
millió forintot utal át az önkor
mányzat a kft. számlájára, illetve 
kezdeményezi egy részvénytársa
sági formába való átalakulást, 
amelynek maximum negyven szá
zalékban lehet tulajdonosa az ön
kormányzat. 

L. I. 



ÚJ MÚZEUMÉPÜLET F E L H Í V Á S ! 
Az elmúlt évek gyakorlatának megfelelően idén ismét megrendezik 

A KÖZÉPKORI VAS ÉS ZALA VÁRMEGYÉK MEZŐ
VÁROSAINAK TALÁLKOZÓJÁT. 

A találkozó első megrendezője 1995-ben Egervár volt, azóta 
több, volt mezőváros után ismét Egervár lesz a rendezvény házi
gazdája. 

A hagyomány folytatásaként és a magyar államalapítás millen
niuma előtt is tisztelegve kétnapos gazdag programot szerveznek 

2000. június 24-25-én. 
Sor kerül az érintett települések polgármestereinek és civil 

szervezetek képviselőinek a találkozójára. A második napon pe
dig a művészeti csoportok bemutatkozási lehetőséget kapnak te
lepülésenként l - l csoport. A kétnapos rendezvényen tervezik a 
kézművesek kiállítását, vásárát és a borbemutató mellett a ha
gyományos borkészítés, bortárolás eszközeinek kiállítását és vá
sárát. A szervezők Nagykanizsáról egy művészeti csoportot hív
tak meg, amelyre a Polgármesteri Kabinet 93/500-709-es telefon
számán lehet jelentkezni. A fellépés tervezett időpontja: 2000. jú
nius 25-én 10-16 óráig. 

O F A - P Á L Y Á Z A X 
2 0 M I L L I Ó É R T 
20 milliós foglalkoztatási pro

jektet dolgozott ki nemrégiben a 
Cigány Kisebbségi Önkormány
zat. Mint a legutóbbi testületi ülé
sen megtudhattuk, összesen 18 fő 
foglakoztatását szeretnék e pályá
zati lehetőség keretében megolda
ni. A program megvalósítása érde
kében a Fő út 21-ben szeretnének 
egy felnőttoktatási centrumot lét
rehozni, egy fém- és egy faipari 
műhelyet kialakítani, és ott kiké
pezni azokat a jövendőbeli mun
kásokat, akik a projekt támogatá
sával jutnak majd munkához. A 
programban figyelembe véve a vá
ros adottságait 15 fő betanított 
munkás képzésére kerül sor, 
amelynek eredményeként fa- és 
fémipari munkások, parkgondo
zók, és épületgondozó (festő, kő
műves) szakemberek válnak a je
lentkezőkből. A képzést és az azt 
követő munkálatokat háromfős 
menedzsment irányítja majd, egy 
menedzser, egy szociális munkás 
és egy könyvviteli szakember. A 
képzéseket a REMEK bonyolítja 
majd, ezt követően pedig a VIA 
Kanizsa Kht-tól és az IKI-től vásá
rolt szolgáltatásokat teljesítik a 
tanfolyam végzősei. Mint az IKI 

vezetőjétől, Káinán Lászlótól 
megtudhattuk, az Ingatlan Kezelé
si Intézménytől félmillió forint ér
tékben kíván szolgáltatást vásárol
ni a pályázó, ami épülettisztítást, 
területrendezést jelent, udvarren
dezést, a Csengery utca végén el
hanyagolt kertek rendbetételét je
lenti elsősorban. Az IKI ezeknek a 
szolgáltatásoknak egy részét jelen
leg is vállalkozóktól vásárolja. A 
VIA Kanizsa Kht. hárommillió fo
rint értékben kíván szolgáltatáso
kat vásárolni a pályázótól. Mint 
Gáspár Andrástól megtudhattuk, 
ez közterületi szobrok, alkotások, 
játszótéri tereptárgyak rendbetéte
lét jelenti, valamint közterületek 
karbantartását. A kezdeményezést 
mind a helyi, mind a Megyei 
Munkaügyi Központ támogatja, 
amennyiben a pályázó sikerrel jár, 
tudhattuk meg a Cigány Kisebbsé
gi Önkormányzat ülésén. A pro
jekt várhatóan 2001. január elsejé
től indul. Az első évben az okta
tás, a munkavégzéshez szükséges 
ismeretek elsajátítása a cél, nem a 
profittermelés, de a következő 
években a programnak önfenntar
tóvá kell válnia. 

D. É. 

Múlt héten pénteken adták át hivata
losan a Thury György Múzeum új, 
megszépített épületeit a Zrínyi utcá
ban. Dr. Horváth László, az intézmény 
vezetője köszöntötte az ünnep alkal
mából egybegyűlteket, és minden köz
reműködőnek megköszönte a segítsé
get. Varga László, a megyei közgyűlés 
elnöke köszöntőjében utalt rá, hosszú 
út vezetett idáig, olyan út, ami viha
roktól, vitáktól sem volt mentes. A 
Thury György Múzeum 110 ezer dara
bot számláló gyűjteménye eddig há
rom épületben, és két külső, bérelt rak
tárban volt elhelyezve, olykor igen 
méltatlan körülmények között. Betöré
sek és tűzesetek is több alkalommal 
hívták fel a figyelmet arra, hogy a 
Thury György Múzeum gyűjteményé
nek méltóbb körülményeket kell te
remteni. A döntés, hogy a kor kívánal
mainak megfelelőbb adottságok között 
kellene működtetni az intézményt 
1997-ben született meg, ezt követően 
felgyorsultak az események. A Zala 

Megyei Önkormányzat tulajdonában 
lévő Zrínyi utcai épület 1998-ban sza
badult fel ingatlancseréket követően, 
ez után kezdődhetett meg az építkezés, 
a rendbetétel. A beruházás összesen 
72,7 millió forintból, két ütemben, elő^ 
ször az utcai homlokzat rendbetétele, 
majd a belső építkezések, emeletráépí
tések valósultak meg. A 891 négyzet
méteres hasznos térben kerültek kiala
kításra a raktárak, a kutatók, a dolgo
zók, az igazgatás irodái, és a vendég
szoba is. Kiépítésre került egy belső 
számítógépes rendszer, amely hamaro
san összeköttetésbe kerülhet a városi 
hálózattal, és a világhálóval is, mondta 
el dr. Horváth László az épület bemu
tatása során. Az új épület tűzbiztonsági 
rendszerrel ellátott, és minden más je
lenleg érvényben lévő előírásnak is 
megfelel. Az átadás pillanatától fogva 
a Thury György Múzeum a Fő utcai 
épületben (amely szintén felújításra 
szorul), és a Zrínyi utcában működik. 

D.É. 

Megkérdeztük.... 
Idén a Város Nap

ján másodízben került 
sor a „Város Bora" 
megtisztelő cím oda
ítélésére, ahová tíz 
bortermelő tizenhárom 
fajta borral nevezett 
be. A rizlingszilváni 
és a vegyes fehér ke
rült legtöbbször az íté
szek poharába, ennek 
ellenére a város fehér
bora címet egy nektár 
nyerte el, amelyet 
Kálovics József 
Öregförhéncen termelt. A verseny
ben résztvevő néhány vörösbor kö
zül a győzelmi trófea Sneff Antal 
zweigeltjének jutott, szintén För-
héncről, csak egy másik hegyhátról. 
Mivel érdekelt bennünket hogy mi a 
további sorsa a város borainak, ezért 
kérdéseinkkel megkerestük az ötlet
gazdát, Tarnóczky Attila alpolgár
mestert. 

Megtudtuk, hogy az előző évi 
győztes borokból 200-200 litert vá
sárolt meg a város, s ennek a 
mennyiségnek egy része az ünnepi 
gála utáni fogadáson el is fogyott. A 
maradékot palackozták, de ez a mű
velet nem egészen szakszerűen sike
redett. Kérdésünkre, hogy az idei, 
ugyancsak 200-200 liternek mi lesz 

az útja, alpolgármester 
úr azt a választ adta, 
hogy kiküszöbölték az 
első esztendő gyer
mekbetegségeit, s idén 
a város borát Aszófőn, 
egy pincészetben szak
értőkre bízták. 
Megkérdeztük még azt 
is. hogy jelen pillanat
ban hol, milyen kisze
relésben és formátum
ban vannak ezek a bo
rok. Tarnóczky Attila 
elmondta, hogy fehér 

színű, félliteres palackokba fejtve, 
ízléses címkével ellátva - amelyiken 
az évjáraton kívül természetesen a 
tulajdonos neve, a bor fajtája és szár
mazási helye is megtalálható - , hul
lámkarton díszdobozba foglalva a 
polgármesteri hivatal pincéjében tá
rolják Nagykanizsa borát. Jelen pil
lanatban kb. 350 palack pihen itt. 

Alpolgármester úr még azt is el
mondta, hogy ezeket a becses palac
kokat a város külföldi és hazai vendé
geinek ajándékul adják. Városlakó is 
megkaphatja, hiszen legutóbb az a 12 
nagykanizsai pedagógus, aki a Me
gyei Közoktatási Közalapítvány nyer
tese lett. elismerésként egy-egy palack 
borral is gazdagabban tért haza. 

Büki Erzsébet 



A NAGYKANIZSAI ÖNKORMÁNYZAT 
KÜLKAPCSOLATAI 1999-BEN 

Az elmúlt évben városunk külkapcsolatai a korábbi évekhez hasonlóan alakul-
• tak. Testvérvárosainkkal a korábban megszokott módon és eszközökkel ápoltuk a 
kapcsolatokat, részt vettünk nemzetközi szervezetek munkájában is, emellett né
hány alkalmi rendezvényre is sor került. 

TESTVÉRVÁROSOK: 

Akkóval az ígéretesen induló kapcsolatok az elmúlt évben megrekedtek a leve
lezés szintjén. A testvérvárosunkban 1998 őszén bekövetkezett polgármestervál
tás óta semmilyen előrelépésre nem került sor. Dr. Smariahu Biran polgármester 
úr levélben jelezte a kapcsolatok továbbvitelének szándékát, meghívásunkat elfo
gadta, de az elmúlt évben elfoglaltsága miatt még nem járt Európában. Kifejezték 
viszont készségüket arra vonatkozóan, hogy nagyobb nagykanizsai cégek konkrét 
üzleti kezdeményezését továbbítják lehetséges partnerekhez. Erről a kamarákat 
tájékoztattuk. 

A Zeneiskola Kamarakórusa is megkísérelte a kapcsolatfelvételt ottani partne
rekkel, eddig eredmény nem született. 

Kuzanlakkal a rendszerváltás után hosszú ideig szünetelt a kapcsolat, csak 
1998-ban és 1999-ben került sor delegációk cseréjére, ekkor az üzleti kapcsolatok 
kialakulása is lehetségesnek látszott. Az elmúlt évben Kazanlakban is helyhatósá
gi választásokra került sor. az új polgármester levélben kifejezte szándékát a kap
csolatok folytatására. 

Kovászna és Nagykanizsa között továbbra is többszálú, intenzív kapcsolat mű
ködik. Rendszeresek a hivatalos látogatások, évente hivatalos delegáció érkezik a 
Város Napja rendezvényeire, a Kanizsai Napokra pedig évente autóbusszal érke
zik egy csoport. Emellett több intézmény és magánember is rendszeresen látogat
ja egymást. Az elmúlt évben a már hagyományosnak számító Körösi Csorna Sán
dor Napokon szereplő kulturális küldöttségen kívül októberben is járt önkormány
zatunk delegációja Kovásznán. 

Puchheimben 1999 áprilisában avatták az új kultúrközpontot, ennek avatásán 
részt vettünk. A puchheimi cserkészcsapat augusztusban nyolcvan fővel kéthetes 
táborozáson vett részt nálunk, ennek előkészítéséhez, a programszervezéshez és a 
lebonyolításához segítséget nyújtottunk. Ez a puchheimi cserkészek második ren
dezvénye volt nálunk, nyolc éve már hasonló körülmények között szerveztek ha
sonló táborozást. 

Salóbun a májusban megrendezett területi vásáron önálló standdal, kiemelt he
lyen mutatkozott be városunk. A kiállításnak nagy sikere volt, meglepően tájéko
zottak voltak a saloi emberek Magyarországról. A Kézműves-, valamint a Keres
kedelmi és Iparkamara képviselői is részt vettek a vásáron, de gazdasági együtt
működés nem alakult még ki városaink között. A nagykanizsai Magyar-Finn Ba
ráti Kör és saloi testvérszervezete évente nagyobb csoporttal látogatja egymást. 

Testvérvárosi jellegű - elsősorban gazdasági - kapcsolatok kialakítását kezde
ményezte Tóth László képviselő úr az elmúlt évben Udine, Koper és Rijeka vá
rosokkal. Rijeka és Koper városokkal levélben, majd személyesen is felvettük a 
kapcsolatot. Kifejezték együttműködési szándékukat a nagykanizsai logisztikai 
központ és ipari park kifejlesztésében. Olaszországban Törőcsik alpolgármester 
úr Varese városban tartott előadást olasz befektetőknek, ezt követően kezdemé
nyeztük a kapcsolatok kiszélesítését, de szándékunk nem járt eredménnyel. 

Szintén testvérvárosi kapcsolat kialakítását kezdeményeztük februárban egy ír 
várossal. A dublini magyar nagykövet segítségét kértük a kapcsolatfelvételhez. A 
három város (Galway, Limerick, Waterford) vezetőihez címzett leveleinkre eddig 
nem érkezett válasz. 

NEMZETKÖZI SZERVEZETEK 

Hosszas előkészítő munka után júniusban megnyílt a Horvát Köztársaság Tisz
teletbeli Konzulátusa a Rozgonyi utca 1. szám alatt, a Horvát Kisebbségi Önkor
mányzat irodája mellett. A két szervezet rendszeres együttműködést alakított ki. 
Városunk és Horvátország közötti gazdasági kapcsolatokban még nem érzékelhe
tő a konzulátus munkájának élénkítő hatása. 

Az Európai Középvárosok Együttműködési Hálózata jól működő szervezet, temati
kus rendezvényei jó lehetőséget adnak a hasonló méretű külföldi városok tapasztalata
inak és munkamódszereinek megismerésére. 1999-ben a „Pénzügyek, pénzügyi terve
zés" témát tárgyaló tavaszi rendezvényre Székesfehérváron, a „Lakásépítés, lakásépí
tési támogatások'* áttekintésére ősszel a németországi Heidenheimben került sor. 

Az Európai Unió magyarországi és külföldi szerveivel nem volt kapcsolatunk. 
A Hevesi Sándor Művelődési Központban decemberben megnyílott és nyomtatott 
anyagokkal az érdeklődők rendelkezésére áll az „Európai Uniós Információs 
Gyűjtemény". 

ÜZLETI KAPCSOLATOK, KÜLFÖLDI BEFEKTETŐK 

Nagykanizsa és vonzáskörzete számára létfontosságúak a munkahelyteremtő 
beruházások. A külföldi befektetők letelepítése érdekében a Polgármesteri Kabi
net felvette a kapcsolatot az „ITD Hungary" Magyar Befektetési és Kereskede
lemfejlesztési Közhasznú Társasággal. A kapcsolatfelvétel eredményes volt, kettő 
befektető, az Európa több országában és Brazíliában termelő RACO és a francia 
VENTACID cég az elmúlt évi előkészítő munka után ez évben megkezdte a ter
melést Nagykanizsán. A letelepítést a tulajdonosokkal történő több hónapos 
együttműködéssel, tolmácsolással, szervezéssel és koordinálással segítettük. 
Mindkét cég nagyra értékelte, hogy folyamatosan, időt és fáradságot nem kímélve 
este és hétvégeken is pontosan a rendelkezésünkre álltak a kabinet munkatársai a 
legkülönfélébb kérések - munkaerő koordinálása, ügyvéd, könyvelő, szállítási ka
pacitások megszervezése, kapcsolattartás a magyar hivatalos szervekkel, stb. -
teljesítésével. 

EGYÉB PARTNEREK 

Májusban Csáktornyán áttekintettük a városaink közti kapcsolatok fejlesztésé
nek lehetőségeit. Csáktornya polgármestere meghívásunkra ellátogatott a 
Kanizsai Napok rendezvényeire. 

1999. évi külföldi kiküldetések költségei 
Időpont Esemény Helyszín Résztv. 

száma 
Költség 

ezer Ft-ban 
ápr. 7-11. Körösi Csorna Sándor Emléknapok Kovászna (R) 37 668 
ápr. 16-18. Kultúrközpont-avatás Puchheim (D) 1 38 
ápr.29-31. MJVSZ Urbanisztikai Tanács 

tanulmányútja 
Klagenfurt (A) 1 39 

máj. 7. Megbeszélés a városaink közötti 
kapcsolatokról 

Csáktornya (CR) 2 27 

máj. 12. Altalános iskolák találkozója Gleisdorf (A) 1 14 
máj. 12-16. Saloi Vásár Salo (SF) 5 940 
jún. 3-7. Közlekedésszervezési tanulmányút 

a Volán Rt. szervezésében 
Olasz és svájci 
városok 

2 135 

jún. 4-8. Rózsák Ünnepe Kazanlak(BG) 4 359 
jún. 16. Tárgyalás a Saubermacher Rt.-nél 

.az Olajbányász labdarúgócsapat 
támogatásáról 

Graz (A) 3 32 

jún. 21. Zala megye belépése a Pannon 
Eurorégióba 

Eisenstadt (A) 3 1 

jún. 28-29. Közvilágítási tájékoztató Bécs (A) 3 62 
szept. 17-20. Königsee város 800 éves 

jubileumi ünnepsége 
Königsee (D) 3 155 

szept. 24. Saubermacher Rt. jubileumi 
rendezvénye 

Graz (A) 4 33 

szept.24-25. Az Osztrák-Magyar Corvinus Kör 
rendezvénye: „Az EU keleti bővítése" 

Gralenegg (A) 2 52 

szept. 25-29. Munkaügyi tanulmányút Írország 1 57 
szept.30-okt.2. Az Európai Középvárosok 

Együttműködési Hálózatának 
rendezvénye: „Szociális lakásépítés" 

Heidenheim (D) 3 209 

okt. 1-4. Kovásznaí Napok Kovászna (R) 3 109 
okt. 16-25. Urbanisztikai tanulmányút Mexikó 1 113 
okt. 29-30. Alpok-Adria Vándorlegény Találkozó Bressanone (I) 3 90 
dec. 4. „Az erőszak megelőzése" konferencia 

Alsó-Szászországban 
Hannover(D) 1 71 

dec. 12-14. Belektetői konferencia Varese (I) 1 295 
Külföldi kiküldetési költségek 1999-ben: 3499 

Egyéb belföldön felhasznált, a külkapcsolatok terhére könyvelt kiadások összesen 
(munkaadói járulék, fordítás!"reprezentáció, ajándék, szállás, étkezés, stb.): 1 241 000 Ft 
Felhasznált összeg együtt: 4 7 4 0 000 Ft 
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Szintén májusban járt Gleisdorfban Törőcsik alpolgármester úr. A stájer város 
alapfokú iskoláival stabil kapcsolatot épített ki a Bolyai és a Körösi Általános Is
kola, rendszeresen megszervezik a tanulók cserelátogatásait. 

A Városfejlesztési és Környezetvédelmi Bizottság kezdeményezte a 
Gleisdorfban hasonló feladatot ellátó bizottsággal a kapcsolatfelvételt és együtt
működést. A Gleisdorfi vendégek június 30-án részt vettek Nagykanizsán a VKB 
ülésén, de rendszeres együttműködés nem alakult ki, a visszahívást az idei évre 
halasztották a vendégek. 

Jól működő munkakapcsolat alakult ki a két város könyvtára között. A publiká
ciók rendszeres megküldése mellett kölcsönös tapasztalatcserére is sor került. 

Nem szerencsés, hogy a Kanizsai Napok rendezvényei egy időben kerülnek 
megrendezésre Gleisdorf ma már Európa hírű rendezvényével, a napenergia fel
használását tárgyaló „Solár konferenciával" és a napenergia köznapi felhasználá
sát bemutató kiállítással, ezért kölcsönösen távol maradunk egymás rendezvénye
itől. 

Az Osztrák-Magyar Corvinus Kör rendezvényei jó alkalmat kínálnak hasz
nos kapcsolatok kialakítására. A szervezet célja a két ország szervezetei, üzlet
emberei és polgárai közötti kapcsolatok építése. Rendezvényein rendszeresen 
részt vesznek osztrák és magyar politikusok mellett osztrák üzletemberek is. 
1999-ben Grafeneggben volt ünnepi rendezvénye a szervezetnek, melyen részt 
vettünk. 

2000. ÉVI KÜLKAPCSOLATI TERV 

Külkapcsolataink alakításában alapvető fordulatra nincs szükség, nagyobb fi
gyelmet kell viszont fordítanunk a hatékonyságra, az uniós csatlakozásra való 
felkészülésre és a külföldi munkahelyteremtő befektetések feltételeinek javításá
ra. 

FELKÉSZÜLÉS AZ EURÓPAI UNIÓHOZ VALÓ 
CSATLAKOZÁSRA 

Az Európai Unióhoz való csatlakozás előtt fel kell készülni a csatlakozás előre 
látható hatásaira. Az önkormányzatok által megszerezhető pénzforrások szerkeze
te jelenleg is átalakulóban van, de a jelentős változások még előttünk állnak. A 
megszerezhető pénzforrásokon belül csökkenni fog a normatív jellegű, automati
kusan járó támogatások aránya és nőni fog a pályázati úton elérhető források ará
nya, valamint abszolút értéke is. Nagyobb lesz a verseny szerepe a pénzforrások 
megszerzésében. A megyeszékhely megyei jogú városokban a polgármesteri hi
vatalok mellett a megyei hivatalok és megyei intézmények apparátusa eddig is a 
legesélyesebb pályázók között szerepelt - elsősorban felkészültsége és feladatkö
réből eredő informáltsága, felső szintű kapcsolati tőkéje miatt. Ezt az érdekérvé
nyesítő képességben meglévő előnyt erősítik a megyeszékhelyek nagyobb szám
ban parlamentbe került képviselői is. 

Mindezekkel az előnyökkel Nagykanizsa nem rendelkezik, viszont ezekkel az 
előnyökkel rendelkező, forrásokra pályázó konkurensekkel kell versenyeznie. Ha 
e hátrány mérséklésére nem teszünk hathatós intézkedéseket, kevesebb pályázat 
készül Nagykanizsán, mint a hasonló méretű városokban, városunk lemaradása 
valószínűsíthető. 

Városunk parlamenti és minisztériumi lobbi- és érdekérvényesítő képessége 
rajtunk kívül álló ok miatt gyengébb, mint a hasonló méretű megyeszékhely-vá
rosoké, hiszen onnan sokkal több képviselő kerül a parlamentbe. 

Elő kell segíteni a választott politikusok és a köztisztviselők uniós ismereteinek 
gyarapodását. 

TESTVÉRVÁROSOK 

Testvérvárosainkkal való hivatalos kapcsolattartás során folyamatosan szem 
előtt kell tartani és a személyes tárgyalások során rendszeresen át kell tekinte
ni, hogy milyen gyakorlati eredmények - üzleti kapcsolatok, diákok nyelvgya
korlása, lakossági turisztika, stb. - valósíthatók meg a kölcsönös előnyök alap
ján. 

Továbbra is segíti a hivatal a különböző szervezetek - intézmények, egyházak, 
sportegyesületek, stb. - kapcsolatainak kialakítását és továbbfejlesztését. Követen
dő példának tartjuk többek között az evangélikus gyülekezet saloi kapcsolattartását 
és a Városi Könyvtár szakmai kapcsolatát a gleisdorfi testvérintézménnyel. 

Testvérvárosainkat meg kell hívni a szeptember elején megrendezésre kerülő 
Európa Nap rendezvényeire. 

ÜZLETI KAPCSOLATOK, KÜLFÖLDI BEFEKTETŐK 

Az állami tulajdonú ITD Hungary Kht. mellett a jövőben célszerű lesz szoro
sabb kapcsolatot tartani a befektetőket felkutató és koordináló, jó referenciákkal 

rendelkező magántulajdonban lévő cégekkel is. Bár az ő tevékenységüket meg 
kell fizetni, az erre fordított pénz jól hasznosul, hiszen fizetni csak effektív ered
mény esetén, annak arányában kell. 

A befektetések ösztönzésének feltételeit biztosítani kell. 

NEMZETKÖZI SZERVEZETEK 

Az Európa Nap előkészítése során fel kell venni a kapcsolatot az Európai Unió 
budapesti képviseletével, és lehetőség szerint fenn kell tartani ezt a kapcsolatot a 
jövőben is. 

Továbbra is fenn kell tartani a kapcsolatot az Európai Középvárosok Együtt
működési Hálózatával és az Osztrák-Magyar Corvinus Körrel. 

EGYÉB KAPCSOLATOK 

Egyéb külkapcsolati tevékenységet, különös tekintettel a költségekre, csak a 
középtávú külkapcsolati tervnek megfelelően lehet kezdeményezni, illetve foly
tatni. 

Rendezvények 2000-ben 
Időpont Helyszín Esemény Részt

vevők 
Önkorm. 
költség 

ezer Ft-ban 
február 28. Gutenstein, Osztrák-Magyar Corvinus Kör rendezvénye 1 

Ausztria Téma: Csatlakozás az Európai Unióhoz 
16 

április 7. Bécsújhely, Phare-tájékoztató 2 
Ausztria 

17 

április 10-13. Nápoly, Befektetői konferencia 1 
Olaszország A tényleges költség az elszámolás után 

415 
307.669 Ft 

április 12-16. Kovászna, Körösi Csorna Sándor Napok 3+27 
Románia 

547 

április 13-18 Franciaorsz. Tömegközlekedési tapasztalatcsere 1 
a ZALA VOLÁN szervezésében 

25 

április 12-19. Nagykanizsa Nemzetközi pedagógiai konferencia 30 
az Alsószász Kult. Minisztériummal közös szervezésben 

április 17-19 Nagykanizsa Thury SZKI és Zalakaros 300 
az Alpok-Adria Munkaközösség „Vándorlegény" 
szakmai vetélkedője 

április 20. Bécsújhely Tapasztalatcsere a Dráva-Mura 5 
Ausztria Eurorégió létesítése érdekében 

7 

május 20-27. Salo-Kouvola, Finn-Magyar Testvérvárosi Konferencia 3 
Finnország 

kb 340 

június 6-7. Brno, Európai Középvárosok Együttműködési 3 
Csehország Hálózatának tavaszi ülése. 

Téma: „Ipartelepítés és gazdaságfejlesztés" 

kb. 140 

július 20-24. Moszkva SAT Eszperantó Világkongresszus 2 
Oroszország 

360 

szept. 8-9. Nagykanizsa „Európa Nap" 1 M Ft a városi delegációk 
rendezvények előirányzata terhére lett tervezve, 25 fő és 
10.000 euró (kb 2,6 M Ft) a pályázaton nyert összeg 1 csoport 

Kovásznáról 

1.000 

szept. 8-9. Nagykanizsa EU nemzetközi diákparlament meghívás 
Testvérvárosok ifjúsági alapján 
küldöttségeinek fogadása 

450 

október Nagykanizsa „Kisebbségek-antidiszkrimináció jelentkezés 
az EU országokban" konferencia alapján 
a Cigány Kisebbségi Önkormányzat 
és a Sonnenberg Association-nal 
közös szervezésben 

25 

meghívás 
szerint 

Gleisdorf Városfejlesztési és környezetvédelmi meghívás 
szakmai tapasztalatcsere szerint 

50 

ősz Nagykanizsa „Olasz Napok": Saját erő: 1 M Ft a városi jelent
nagyrendezvények előirányzata terhére kezes 
Pályázatokból, szponzoroktól: 1,5 M Ft szerint 

ősz Sl. Pölten, Európai Középvárosok Együttműködési 2 
Ausztria Hálózatának ülése. Téma: 

„Városközi együttműködés az új évezredben" 

30 

Előre nem látható események: 500 
Összesen: 3.922 
Költségvetésben tervezett összeg: 1.000 
1999-ben felhasznált összeg (tájékoztatásul) 4.740 

Pótigény a 2000 évi költségvetés terhére 2.900 

A külkapcsolatok belföldi költségei (delegációk szállása, étkezése, fordítások, tolmácsok díjai 
stb.) 2000-ben a reprezentációs költségek terhére kerülnek könyvelésre, 
(részletek a közgyűlési előterjesztésből) 

2000. június 15, 7 



V I A H Í R E I 
A városban a közterületi zöldfe

lületek aktuális munkái: a rendsze
res parkkategóriánkénti kaszálás, a 
hulladék és kaszálék összegyűjtése, 
elszállítása. A játszóterek homoko
zóinak feltöltése - több esetben 
megismétlése - , balesetveszélyes 
játszószerek kezelése, műhelybeni 
javítása, pénzügyi lehetőségek kere
tein belüli felújítása, pótlása, foko
zott gondozást igényelnek a kániku
la körülményekre is tekintettel az 
egynyári virágágyak, beültetett kő-
és faedényzet. Aktuális a sövények 
nyírása, a cserjék talajlazítása, a fák 
közlekedést akadályozó, túlságosan 
lehajló ágainak eltávolítása. A mun
kák elvégzése a Péterfai utcától in
dul. 

A közterületi zöldterület gondo
zásába bekapcsolódott ingatlantulaj
donosok munkáját ezúton is köszön
jük. 

Kérjük a közterületeken, hogy 
engedély nélkül huzamosan, a vá
rosképet rontó dolgokat ne tárolja
nak. Felhívjuk azok figyelmét is a 
rendszeres közterület-használat kö

vetkezményére, akik konyhakerti 
növényeket ültettek közterületre, 
hogy a kiültetést követően a gondo
zásról megfeledkezve akadályozzák 
az egységes parkfenntartási munkát. 

Az Erzsébet téren a Park Kft. 
kandeláberekre elkészíttetett tartók
ba muskátli virágosítást végez. 

Megkezdtük a közhasznú foglal
koztatás keretében a parlagfű irtá
sát, a gondozatlan területek kaszálá
sát, gyommentesítését. 4 fő parkőr 
is megkezdte munkáját a város köz
parkjában, aminek következtében a 
felügyelet mellett tisztább, gondo-
zottabb parkokat remélünk. 

A közeledő iskolai szünet diákjai
nak kellemesebb szabadidő eltölté
sét eredményezheti a betervezett né
hány labdajáték kapu és kosárlabda 
palánk elhelyezése. Kérjük a „fel
nőttebb" korúakat, hogy a tőlük jog
gal elvárható módon, rendeltetés
szerűen használják a játszótereket, a 
parkberendezési tárgyakat. 

Ismételten kérjük a kutyatulajdo
nosokat, hogy ne engedjék és ne 
vigyék a kutyákat a játszóterekre. 

Válogatás a Közterület-felügyeleti Iroda intézkedéseiből 
• A Közterület-Felügyeleti Iroda munkatársai az elmúlt hét során 10 

esetben intézkedtek szabálytalan parkolás ügyében, a szabálytala
nul parkoló gépjárművekre kerékbilincs került. 

• A város területén lévő illegális hulladéklerakókat a felügyelet több 
alkalommal ellenőrizte, szemételhelyezés egy esetben történt, az 
üggyel kapcsolatban feljelentésre kerül sor. 

• A város területén a Felügyelők az elmúlt hetek során felmérték 
azokat a területeket, ahol parlagfű található. 

• A közterület-felügyelet az állattartási rendelet ebtartásra vonatkozó 
előírásainak betartását 1200-2000 óra közötti időszakban is ellen
őrzi. A következő utcákban történt figyelmeztetés póráz használat 
elmulasztása miatt: Hevesi u.-Thury tér-Zemplén Gy. 

• Szentgyörgyvári hegy II. hegyháton ebtartás miatt tartott szemlét a 
felügyelet. Lakossági bejelentés szerint két nagy testű kutya 
(Rottweiler) rendszeresen kóborolnak a hegyháton. A kutyák tulaj
donosa ígéretet tett arra, hogy kutyáit az állattartási rendelet 
ebtartásra vonatkozó előírásai szerint tartja, megfelelő kerítés fog 
építeni, hogy a kutyák ne tudjanak kiszökni a telkéről. Amennyi
ben újabb bejelentés érkezik a felügyelet szabálysértési eljárást fog 
indítani a tulajdonos ellen. 

• A Péterfai utcában lévő törmelék és földkupac elhelyezője ismeret
len, az önkormányzati területről a törmelék elszállítatása és az in
gatlan rendezése folyamatban van. 

• Lakossági bejelentés érkezett a felügyeletre, hogy a Csónakázó-tó
nál a „lovas-napok" rendezvény után a területet nem állították 
helyre. A felügyelet helyszíni szemlét tartott, időközben a terület
rendezés megtörtént. 

A városrészekben - Bajcsa, 
Kiskanizsa, Miklósfa - a kirendelt
ségvezetők közreműködésének kö
szönhetően intenzív közterület
fenntartási munka vette kezdetét. 
Miklósfán több közterületi helyszí
nen a lakoss'ág támogatásával virág
ültetés történt. A növényvédelmi 
munkák keretében a második ütem 
fejeződött be. 

A Liget utcai fák levélzetszáradá-
sa ügyében a Közterület-felügyeleti 
Iroda a szükséges intézkedéseket el
indította. A károsítás végleges ered
ményéről a lakosságok tájékoztatni 
fogjuk. 

A képviselőkkel időpont
egyeztetés alapján választókörzete
ikben június második felében szem
lét kívánunk tartani. 

Társaságunk, mint Nagykanizsa 
megyei jogú város közterületeinek 
és közterület jellegű területeinek 
üzemeltetésével, közút és járdaháló
zatának kezelésével foglalkozó 
szervezet a közelmúltban a város út-
árok-hálózatának felülvizsgálata 
után jelentős beavatkozásokat -

fenntartás, tisztítás, iszapeltávolítás 
- hajtott végre az említett területen. 
A munkák a kezelésünkben lévő út-
árkokra korlátozódtak. A közleke
dési szabályairól szóló töbhször mó
dosított 1988. évi I. tv. 41. § (1) be
kezdés szerint: „Az út területén, az 
alatt vagy felett elhelyezett épít
mény, továbbá az útcsatlakozás 
fenntartásáról az építmény üzem
bentartója, illetőleg az útcsatlakozás 
létesítője köteles gondoskodni". 

Kérjük Tisztelt Ingatlantulajdo
nost, hogy amennyiben a kapubejá
ró állapota, illetve az áteresz víz
szállító kapacitásának csökkenése -
feliszapolódása - indokolja, úgy a 
szükséges beavatkozásról 30 napon 
belül intézkedni szíveskedjék. A 
szükséges felújítási, korszerűsítési 
és fenntartási feladatokat a közút 
kezelője - társaságunk - az útcsatla
kozás létesítőjének, üzemeltetőjé
nek költségére elvégezteti, továbbá 
a szükséges munkák teljesítésére 
kötelezheti. 

Gáspár András 
ügyvezető 

Fekvőrendőr-szélesí tés 
Már több lakossági panasz is érkezett a VIA Kanizsa Kht-hoz 

az észak-keleti városrészben kialakított fekvőrendőrök miatt. A 
gyorshajtás megakadályozására szolgáló tereptárgyak kissé ma
gasra sikeredtek, így előfordult, hogy az autók alját elérték, fő
ként akkor, ha az autós nem megfelelő sebességgel hajtott át raj
ta. A Via Kht. munkatársai az elmúlt héten megkezdték az úgy
nevezett fekvőrendőrök kiszélesítését. 

WC van, tábla nincs 
Lapunk június elsején megje

lent, a nyilvános WC-kel foglalko
zó írására olvasói levél érkezett 
szerkesztőségünkbe. Olvasónk le
velében arra kér bennünket, jár
junk utána, miért nem működik a 
régi piactér sarkán a „nagyon sze
gényes" nyilvános WC. Olvasónk 
véleménye az, hogy azt a nyilvá
nos illemhelyet is rendbe lehetne 
tenni, egy kis felújítást követően 
enyhíteni tudná a szükségállapoto
kat, nem beszélve arról, hogy két 
nagy forgalmú parkoló közelsége 
is indokolná a működtetését, hi
szen még a vásárlókörút megkez
dése is kellemesebb, ha úgy indul 
el a polgár, hogy elemi szükségle
teit kielégítette. A felvetésre 

Balogh Miklós, a Via Kanizsa Kht. 
munkatársa válaszolt. Elmondta, a 
VIA kezelésében áll az említett to
alett, bezárását a forgalom vissza
esése indokolta, hiszen a piactér 
megszűnésével nem nagyon volt rá 
szükség. Az illetékes úgy véleke
dett, az ellátás ettől nem sérült, hi
szen légvonalban háromszáz, illet
ve nyolcszáz méterre az Erzsébet, 
illetve az Eötvös téren találhatók 
illemhelyek. A kitáblázottság hiá
nyáról szólva elmondta, az idei év 
költségvetésében nem szerepel tá
jékoztató táblák elkészítése, illetve 
kihelyezése, és a társaság keretei 
sem teszik lehetővé a beruházást, 
holott valóban szükség volna rá. 

D. É. 
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KANIZSA T Ő Z S D E KLUB, AZ M K B ÉRTÉKPAPÍR ÉS B E F E K T E T É S I RT. Ü G Y N Ö K E 

KANIZSA TŐZSDE KLUB, 
MINT BEFEKTETÉSI CENTRUM 

8 8 0 0 Nagykanizsa, Zrínyi u. 2 1 . Tel.: 9 3 / 3 2 3 - 3 8 4 Fax: 9 3 / 3 2 6 - 4 5 5 

V á l a s s z o n b e n n ü n k e t ! 

M e r t : 
• p é n z é t b i z t o n s á g b a n t u d h a t j a , 
• d í j a i n k k e d v e z ő e k , 
• f o l y a m a t o s a d a t s z o l g á l t a t á s t b i z t o s í t u n k , 
• h e t i p r o g n ó z i s o k , e l ő r e j e l z é s e k , 
• s z a k k é p z e t t , g y a k o r l a t t a l r e n d e l k e z ő s z a k e m b e r g á r d a , 
• i n g y e n e s b e f e k t e t é s i t a n á c s a d á s , 
• k u l t u r á l t , u d v a r i a s é s g y o r s ü g y i n t é z é s , 
• j ó m e g k ö z e l í t h e t ő s é g , i n g y e n e s p a r k o l á s . 

F e k t e s s e p é n z é t r é s z v é n y e k b e ! 

M e r t : 
• t a r t ó s b e f e k t e t é s e s e t é n , k e d v e z ő t ő k e p i a c i f e l t é t e l e k m e l l e t t a b a n k 

b e t é t n é l m a g a s a b b h o z a m é r h e t ő e l , 
• a t ő k e s z á m l á j á n e l é r t á r f o l y a m n y e r e s é g a d ó m e n t e s , 
• a z o s z t a l é k a n y e r e s é g e t t o v á b b n ö v e l i , 
• r é s z v é n y e i t b á r m i k o r p é n z z é t e h e t i . 

ÜGYFELEINK SIKERE A MI SIKERÜNK IS! 



N e m l e s z u b o r k a s z e z o n 

Művelődési házak 
a nyári programjaikról 

Nem mindenki ért egyet azzal az 
állítással, hogy nyáron Nagykanizsa 
kiürül, mindenki elmegy pihenni, 
nyaralni. így gondolták ezt a műve
lődési intézmények vezetői is, prog
ramjaik összeállításánál. Ha prog
ramjaikat végignézzük megállapít
hatjuk, hogy tudunk miből választa
ni. 

A HSMK nyári programjairól 
Papp Ferenc igazgató tartott sajtótá
jékoztatót az újságíróknak. 

Első alkalommal „A Magyar Mil
lennium Jegyében" három, határain
kon túli magyar színházat hívnak 
meg. A szabadkai Kosztolányi Szín
ház előadásában a „Tavli" - című ab
szurd drámát, a komáromi Jókai Szín
ház előadásában az „Apácák"- című 
musicalt, és az újvidéki Tanyaszínház 
előadásában a „Páratlan Páros"- című 
vígjátékot láthatja a közönség. 

E rendezvényüket a színházi évad 
meghosszabbításának tekintik, hi
szen már a negyedik alkalommal 
szerveznek nyári színházat az intéz
mény melletti zöldövezetben. A 
színházbérleteseket azzal tisztelik 
meg, hogy 50%-os kedvezményt ad
nak számukra. Bár a forró nyári hó
napokban kevesebben járnak kiállí
tásra, négy kiállítás várja a közönsé
get az intézményben. Az iskolák ré
széről nagy az érdeklődés a „Feje
delmeink, királyaink, államfőink a 
honfoglalástól napjainkig"- című ki
állítás iránt. 

Nyáresti térzene. Néhány éve már 
hagyomány az intézményben, hogy 
a késő délutáni vagy kora esti órák
ban fúvószenekari térzenét hallhat
nak az arra járók. A „tízen-húszon" 
éves fiataloknak szól a „Csütörtöki 
randevú". Diszkó party, aerobik be
mutató, ír népzenei koncert, diszkó
tánc bemutató várja négy alkalom
mal, este 8 órától a fiatalokat, belé
pődíj nélkül. Ismét szerveznek nyári 
táborokat, azokra a tanulókra gon
dolva, akik többnyire anyagi okok 
miatt nem jutnak el nyári táborokba. 
Minimális összegekért, az önköltség 
erejéig, egy-egy hetes elfoglaltságo
kat találhatnak a legkülönbözőbb 
műfajokban az általános és középis
kolások. Részt vehetnek társastánc 
tanfolyamon, fotó- és szövő tanfo
lyamon játék-készítésen, ki-ki ked
ve szerint. Az iskolák megkapták a 
felhívást a szünidei programokra, 

melyekkel a szülőknek is egyfajta 
segítséget kíván nyújtani az intéz
mény. Az „Egyéb rendezvények", a 
legkülönbözőbb műfajú regionális, 
országos vagy megyei rendezvénye
ket foglalják össze. így pl. a moz
gás, ül. értelmileg is sérült fiatalok
nak és felnőtteknek három-négy na
pos szabadidős programja lesz Ka
nizsán. Első ízben kerül megrende
zésre Nagykanizsán a „Zala Szépe 
Megyei Döntője", a Zalai Hírlap 
szervezésében. Az „Országos Fő
építész Konferencia" ideje alatt do
kumentum kiállítást tekinthet meg a 
közönség. 

A HSMK értékes, színes és meg
fizethető programokat állított össze. 
Bízhatnak a sikerben. 

A Honvéd Kaszinóban Halmos Il
dikó igazgató adott tájékoztatást. 

A Vörös János Galériában minden 
hónapban látható képzőművészeti 
kiállítás. Bár a nyári hónapokban ki
csi a látogatottság az intézményben, 
tulajdonképpen rájuk is fér a pihe
nés. A ház nyitva lesz, a próbák 
ugyanúgy folynak. Komoly dolog, 
hogy a nagy mazsorett csoportjuk 
Balatonmáriára, utánpótlás csoport
juk pedig Fonyódra megy egyhetes 
edzőtáborba. A Rock and Roll cso
port edzőtábora az intézményben 
lesz. Mivel egész évben nagy a for
galmuk, a székeket, falakat ilyenkor 
festetik le a polgári szolgálatot telje
sítő fiúkkal. A színjátszó csoportnak 
nyári szünete lesz. A tánccsoportnak 
nyáron sok a szabadtéri szereplése, 
ők bejárnak tréningezni. 

A kiskanizsai Móricz Zsigmond 
Művelődési Házban Farkas Tibor 
igazgató fő nyári programjaikról, a 
3-4 külföldi festőművész részvételé
vel, kiállítással záruló festőtábort, és 
a szintén augusztusban megrende
zésre kerülő „Alpok Adria Nemzet
közi Néptánc Fesztivál"-t emelte ki. 
Két, nyári balatoni táborozást is 
szerveznek diákoknak. 

A Zsinagóga programjairól az ala
pítvány kuratóriumában történt sze
mélyi változás miatt későbbi idő
pontban kapunk információt. 

Az intézmények vezetői elmond
ták: a városi műsorfüzetben és szó
rólapokon értesülhet a lakosság 
programjaikról, amelyek még min
dig bővülhetnek. 

Bakonyi Erzsébet 

Köszönjük, Elnök Úr! 
M a g y a r o r s z á g t o v á b b r a i s s z á m í t R á d ! 

Tisztelt Elnök Úr! 
Még néhány hét, és véget ér felelősségteljes küldetésed. 

Államfőként egy évtizeden át a nemzet egységének jelképe 

voltál. Kikezdhetetlenül tiszta múltad, bölcsességed, sorsod 

mindenki másnál alkalmasabbá tett, hogy az új Magyar Köz

társaság első embere légy. Őszinte közvetlenségeddel rövid 

idő alatt megnyerted az emberek rokonszenvét, mi több, meg is 

tudtad őrizni azt. Megválasztásod óta magasan a legmegbe

csültebb közéleti személyiség voltál és vagy, s bizonyára az 

maradsz az emberek szívében akkor is, ha már nem töltöd be a 

legfőbb közjogi méltóságot. Köszönjük hogy a rendszerváltás 

-fájdalmakkal is járó — éveiben egyben tudtad tartani a nem

zetet. Köszönjük, hogy védelmezted törékeny demokráciánkat, 

elviselted a Rád nehezedő politikai nyomást, kitartottál posz

todon. Köszönjük, hogy mindvégig felette álltál a napi politi

kai érdekeknek. Tudtál nemet mondani, amikor úgy láttad, 

hogy a demokrácia értékei kerülhetnek veszélybe. Tudtál -

magasra tett mércével - példát mutatni politikai kultúrából. 

Tudtál okos szóval, szeretettel odafordulni az emberekhez. Ki

álltai a szegényekért, az elesettekért, a megnyomorítottakért. 

Betartottad az ígéretedet, aminek felejthetetlenül szép megfo

galmazása így szólt „...azokat akarom szolgálni, akiknek szol

gájuk nincsen". Képes voltál szeretetteljes bölcsességgel 

mindannyiunk jobbik énjét megszólítani. Személyed példa és 

tízéves munkád mérce minden politikus számára. Büszkék va

gyunk rá hogy közülünk indultál. Köszönjük Elnök Úr! Ma

gyarország továbbra is számít Rád! 

Az SZDSZ ezzel a levéllel köszönte meg Göncz Árpád köz
társasági elnök munkáját, Utódjának, Mádl Ferencnek jó 
egészséget kívánunk felelősségteljes államfői tisztségéhez. 

Röst János 
SZDSZ 

elnökhelyettes 
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ŐSKORI FELTÁRÁS ÉS JELENKORI KAPCSOLATOK 
Beszélgetés dr. Vándor Lászlóval, a megyei múzeumok igazgatójával 

Úgy tűnik a múzeumok közötti 
kapcsolatoknak is jót tett az a lá
togatás a lengyel Krosnóban, 
amelyről a napokban tért vissza 
dr. Vándor László kandidátus, a 
megyei múzeumok igazgatója. Ez 
a tény annál is fontosabb, mert a 
korábbi években többször is ke
resték a kapcsolatot a Krosnó 
melletti múzeummal, eredmény
telenül. Most, a személyes talál
kozás szinte varázsszóra létre
hozta az együttműködés alapjait. 
Erről, valamint a Nagykanizsa 
környéki ásatásokról is beszél
gettünk a nagykanizsai szárma
zású dr. Vándor Lászlóval. 

- A váratlanságokból fakadó 
szerencse, úgy látszik, végigkísé
ri útjain. 

- Igen. Ha minden a terveink 
szerint alakul, akkor jövőre már 
kiállítást is cserélünk a Krosnó 
melletti múzeummal a hasonló 
kultúrkör és a hagyományos ma
gyar-lengyel barátság jegyében. 
Ugyanilyen szerencsésen sikeres 
volt boszniai utam, kétszer is. 
Zenicán jártam. Hirtelen és várat

lanul jött létre a múzeumi kapcso
lat. Pillanatok alatt megtaláltuk a 
helyi kollégákkal azokat a közös 
pontokat, amelyek a középkor óta 
léteznek. Ráadásul Boszniával egy 
időben közös államalakulat kere
tében léteztünk. Amikor az ottani 
ferences rendi kolostorban és a 
muzeális anyagban is sorozatosan 
jelentek meg a magyar emlékek, 
máris közelebb kerültünk egymás
hoz. Amikor pedig Mátyás kirá
lyunk oklevelét ott láttam a falon 
kifüggesztve, okkal mondhattam, 
hogy íme, Bosznia nincs is olyan 
messze tőlünk, s ezt igyekszem is 
idehaza tudatosítani. Egy napi au
tós „járóföld" nem távolság. 

Ezután hazatértünk, s a Nagy
kanizsa környéki ásatásokról ér
deklődtünk a korábbi föltárá
sok, s az M7-es reménybeli 
nyomvonala okán, amelyben ér
dekelt lehet a muzeológus is. 

- Igen, hiszen Dél-Zala régésze
ti kincsesbánya, kiváló lelőhelyek
kel Zalavárhoz, Zalakomárhoz kö
zel. Ezek története olyan korszako
kat ölel föl, amikor benne voltunk 

az európai vérkeringésben. Évek 
óta végzem a bajcsai vár föltáró 
munkáit. Török kori erődítmény, 
amelyet a stájerok építettek és a 
saját pénzükön tartottak fönn a tö
rök támadások ellen, amikor 1578-
ban a Nagykanizsa és Mura közötti 
védelmet magukra vállalták. Bányi 
Györggyel a környék földesurával 
egyeztek meg, hogy a katonái ol
talmazzák - igaz, stájer zsoldon -
a vidéket. Nos, ennek a várnak a 
föltárása a befejező szakaszában 
ér az idén, éspedig a Stájer Törté
neti Társaság pénzbeli támogatá
sával. A mi régészeti kutatásaink 
és az ő levéltári anyagukból közös 
kötet kiadását tervezzük nagysza
bású kiállítás bemutatásával 
együtt. Ily módon tesszük a közön
ség számára is látványossá a közös 
tudományos eredményeket - tud
tuk meg dr. Vándor Lászlótól. 

- Ami az autópályát illeti, el
mondta, hogy hosszú volt az. út 
1994-től napjainkig. Tavaly kezd
tünk a munkához Dobri, Mura-
szemenye és Becsehely térségében, 
s úgy látszott, hogy 2002-ig zavar

talanul folytatjuk is a föltárásokat 
az elkészült ütemterv szerint. A 
legutóbbi hírek ismertek a sajtó
ból, s nem túl biztatóak. Ráadásul 
a szerződésünk is lejárt április 30-
ával. Most már csak földolgozó 
munkát végzünk a becsehelyi föl
táráson, de tovább folytatjuk a 
tárgyalásokat. Bár ha a 2002-es 
időpontot a kormányzat komolyan 
gondolja, akkor egészen biztosan 
nem tudunk végezni azzal a föltá
rással, amelyet feszített ütemter
vünk előír - hallottuk a legújabb 
összefüggést a megyei múzeumok 
igazgatójától, aki hozzátette: ha 
pár hónapos kihagyás után elkez
dődnek a munkálatok, akkor az 
M7-es és az M7-es nyomvonalán 
dolgoznak majd. Az M7-es az az 
út, amely Tornyiszentmiklósról 
Letenyére érkezik, az M7-es pedig 
a Letenye és Nagykanizsa közötti 
szakasz. Pelrivente mellett rézkori 
erődítményt szelne át az út nyom
vonala. A többi föltárás az őskor
tól a népvándorlás korán át a kö
zépkori településekig terjed. 

Ferenc Győző 

A tizediken 

Panelház a 7-es főút mellett. 
Legfelső emeletén 2 család él 
egymás mellett nagy barátság
ban. Az asszonyok átjárnak egy
máshoz kávézni, megkóstolják 
egymás főztjét, de van, amikor 
csak ablakon keresztül vitatják 
meg a világ dolgát. Ha a férjek 
otthon vannak, akkor nem lépik 
ál egymás küszöbét. Áldott jó 
ember mind a két férj. Hazajön
nek a munkából, esznek, 
szusszannak egyet, és irány a 
második műszak: Pityu, Eszti 
férje horgászni megy, Jancsi, 
Szilvi férje pedig a hegyre. Eszti 
munkanélküli, sokat van otthon. 

Szilvi műszaki rajzolóból lett 
vállalkozó, (takarít). Kapcsoljuk 
be képzeletbeli képernyőnket, 
hallgassuk meg, miről beszélget 
a két szomszédasszony. 

- Hol voltatok tegnap este 
Esztikém? Igen nagy volt a csend 
a lakástokban! - jegyezte meg 
Szilvi. 

- Elmentünk Egerszegre cipőt 
venni a Pityunak. A 48-as lábára 
kész cirkusz jó cipőt találni. 

- Na és milyent vettetek? 
- Nem vettünk! A Kossuth ut

cában összefutottunk a pecázó 
haverjával, a Molnok Lacival, 
Rábeszélt bennünket, hogy men

jünk el hozzájuk a Páterdombra, 
mert a felesége éppen busát süt. 
Hát nem tudtunk tőle szabadul
ni... 

A férfiak két félliteres korsó 
harmatos fröccs társaságában 
beültek a hűvös nappaliba, a 
horgásznék meg kivonultak a 
konyhába. Gusztusosán formá
lódtak a bepanírozott busaszele
tek Csöpi asszony keze alatt, s 
mivel ők csak évente egyszer ta
lálkoznak szervezetten, volt mit 
megbeszélniük. 

- Tudod, mit irigyelnek tőletek 
Csöpikém, a kanizsaiak? 

- Most újat mondasz nekem 
Eszter! Mit lehet tőlünk irigyel
ni? 

- Hát tudod... azt a céget! Tu
dod milyen sokan, járnak át ide 
dolgozni? 

- Ugyan, ezért igazán ne 
irigykedjetek. Alantas munkát 
végeztetnek az emberekkel, és 

meg sem fizetik. Kíváncsi le
szek 10 év múlva, hogy romlik 
el a látásuk. Úgy hallottam, 
nem is keresnek annyit, mint 
ahogyan azt reklámozzák. Az 
csak csali! De rákapnak a ho
rogra a szerencsétlenek, mert 
nincs más választásuk, s ha rá
jönnek, hogy nem minden 
arany, ami fénylik, sokan, már 
áz első fizetéskor felállnak. A 
végtelenségig nem lehet ezt 
tenni az emberekkel. 

- Igaz, ami igaz. Nem zörög a 
haraszt, ha a szél nem fújja! 
Mondtam a Pityunak, hogy tart
son el, amíg munkanélküli le
szek, és ha addig nem lesz. más 
lehetőség, nekem is át kell jár
nom ide, persze csak akkor, ha 
egy 45 éves nőt egyáltalán fel
vesznek! 

Hát így történt. Eszegettünk, 
iszogattunk, s este 10 óra volt, 
mikor hazaindultunk. 
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MULT ES JELEN 
Palin, vagy ahogy a középkori forrásokban olvas

ható Pamlén ma is ugyanazon a helyen található, 
ahol hajdan állt. Első írásos említése 1193-ból szár
mazik, mint Újudvar déli szomszédjáról szólnak a 
krónikák. Első ismert birtokosa Szentbalázsi János 
özvegye, bizonyos Venys asszony és fiai voltak. A 
későbbiekben a falu a Kanizsai család birtokainak 
sorába tartozott. 1493-ban a település mintegy felén 
8 jobbágy lakott és 13 negyed telken gazdálkodtak. 
A török támadások idején 22 család lakta a telepü
lést, majd a törökök 1566-ban felégették. Harminchá
rom éven át szinte teljesen lakatlan, a korabeli leírá
sok puszta faluként szerepeltetik. 1598-ban újratele
pítik, ám amikor Kanizsát visszafoglalják a töröktől, 
ismét puszta, amelyet a környékbeli falvak lakói mű
velnek. 1740. körül kiépül az Inkeyek majorsága, az 
uraság kúriát, majd kerek barokk kápolnát és egyben 
sírboltot építtet. 1840-ben épül fel a szép klasszicista 
kastély, amely köré angolkertet telepítenek. A 19. 
század vége felé több földesúr is vásárol birtokot a 
környéken, és korszerű gazdálkodásba kezdenek. Pa

lin már az első világháború után ezer szállal kötődik 
a közeli városhoz. Lakosságát 1945 előtt négy urasá
gi major cselédsége adta. Ezek évről évre változtak, 
így nem alakulhattak ki családi tradíciók és községi 
tradíciók sem. A háborút követően végleg letelepült a 
cselédség, majd a város közelsége miatt mindenün
nen idevándorolt és letelepedett családok képezik az 

eléggé felduzzadt község lakosságát. Palint 1963-ban 
közigazgatásilag Nagykanizsához csatolták. Ma két 
jól elkülöníthető területre tagolódik a városrész, a 
történelmi településrész alapvetően tartja korábbi ar
culatát annak ellenére, hogy időközben számos új 
épületet emeltek itt. A nagyméretű telkek nagyobb 
részét hosszirányban osztották fel, így a beépítés na
gyon besűrűsödött. A nagyméretű előkertekben pedig 
megjelentek a kereskedelmi - szolgáltató funkciójú 
épületek. Az Alkotmány utcai telkektől keletre új la
kóterület alakult ki, amely szintén családi házas be
építésű. Az említett területen felépített igényes lakó
házak nem képesek kellően érvényesülni a kis telkek 
miatt. Nemrégiben módosították a településrész ren
dezési tervét, amely ezt követően nagyobb telkek ki
alakításátjavasolja. D. E. 

Inkey báró és a hangyák 
Gyümölcsoltó Boldogasszony napja nem csak 

Jézus fogantatásának napja. Az általánosan elter
jedt szokások szerint ilyenkor oltják be a gyü
mölcsfákat. Ezen a napon, és az ezt követő napok
ban tilos a gyümölcsfák kivágása. Egy népi monda 
szerint Inkey báró, Palin földesura nem vette fi
gyelembe a százados intelmet, és a cselédeit arra 
kényszeríttette, hogy fákat vágjanak ki Gyümölcs
oltó Boldogasszony ünnepén. Amikor parancsra a 

cselédek belevágták fejszéiket a fák törzsébe, 
azokból vér folyt, így ijedten elhajították a szer
számokat, és elmenekültek. A báró is meglakolt a 
hagyomány megszegéséért, hangyák támadtak rá. 
Sem életében, sem halálában nem lehetett többé 
nyugta a legenda szerint. Hiába tették üvegkopor
sóba, a lazsnakpusztai kápolna sírboltjában sem 
lelt nyugalomra, a hangyák hozzáférkőztek, és ha
marosan csak a csontjai maradtak meg. 

VÁROSSZÉPÍTŐ EGYESÜLET 
A kilencvenes években számos 

városszépítő egyesületet hoztak létre 
országszerte. Ebben az időben ala
kultak azok az egyesületek is, ame
lyek Nagykanizsa, illetve egy-egy te
lepülésrész szebbé, gondozottabbá 
tételével szeretnék az ott lakók köz
érzetén javítani. Ezek közé tartozik 
a Palini Városszépítő Egyesület is, 
amelynek múltjáról, jelenéről, és a 
jövőjéről dr. Bogár Gáspárral, az 
egyesület elnökével beszélgettünk. 

- Az egyesület 1990-ben alakult el
sősorban kulturális és természetvédel
mi céllal. Az egyesület céljainak meg
valósításába bevontuk a felnőttek mel
lett az iskolás korú gyerekeket is. A 
buszmegálló környékét rendeztük, 
szemetet szedtünk, közterületeket pró
báltunk gondozottabbá tenni. 1990-
91-ben a faluházat próbáltuk biztonsá
gossá tenni, mert életveszélyessé nyil
vánították. Papp Nándor segítségével, 
az ő tervei alapján sikerült egy dísze
sebb dúcolást megvalósítani, és így 
használhatóvá vált ismét azt épület. 

- Hány tagot számlál az egyesület? 
- A taglétszám változó, van ugyan 

egy stabil mag, de ez viszonylag kevés 
embert tömörít. Ebből adódik, hogy a 
tagdíj bevételünk is kevés, még a mű
ködtetésből adódó költségek finanszí
rozására sem elég. 

- Milyen akciókat szerveznek? 
- Nagyobb, látványosabb akciókat 

nem mondhatunk a magunkénak, en
nek egyrészt az az oka, hogy viszony
lag kevesen vagyunk, és a rendelkezés
re álló források is szűkösek. Bevéte
lünk, a tagdíjak mellett abból van, amit 

az önkormányzathoz benyúj
tott pályázatokon nyerünk. 
Évekkel ezelőtt még jobban 
támogatták a működésünket 
is, azonban ma már nem. A 
beadott pályázatok közül 
sem támogatták mindegyi
ket, és a megigényelt össze
geknek is csak egy részét 
ítélték meg. Évről évre mi 
rendezzük az idősek napját. 
Az első időszakban ünnepi 
műsorokat adtak a gyerekek 
az ünnepeken, készültünk a 
mikulásra és karácsonyra is, 
adtunk műsort a Lazsnaki Szociális 
Otthonban is. Rendszeresen járulunk 
hozzá az általános iskolások számára 
rendezett szavalóversenyek, rajzpályá
zatok jutalmazásához. Az idén nyer
tünk egy kisebb összeget a lakótelepen 
lévő játszótér felújítására, az egyik ak
tivistánk segítségével, így azt a játszó
teret szeretnénk rendbe tenni, és újabb 
játékokat kihelyezni. Az egyesületünk 
tagjai, főként az Ihász család, teszik 
rendbe a régi falu közepén lévő keresz
tet, és a temetőben lévő keresztet is. A 
Palin végén lévő köszönőtáblát is mi 
készítettük el. 

- Mire pályáztak az idén ? 
- Az idén négy pályázatot adtunk 

be, és eggyel nyertünk is. A működés
re, az egyesület fenntartására is adtunk 
be pályázatot, ezzel nyertünk, ám a 
megpályázott összegnek csak egy 
részét ítélték meg. A többi pályázatot 

teljes egészében elutasították. Szeret
tünk volna egy millenniumi monda
mondó versenyt rendezni az általános 
iskolások számára, amellyel a magyar 
mondavilágot hoztuk volna közelebb 
ehhez a korosztályhoz. Az idén is sze
rettünk volna rajzpályázatot kiírni az 
iskolásoknak, és ehhez is anyagi támo
gatást kértünk. A szavalóverseny meg 
lesz annak ellenére, hogy nem kaptunk 
támogatást, csak most nem tudunk 
minden résztvevőt megjutalmazni, 
csak azokat, akik helyezést érnek el. 
Szeretnénk egy falunapot, vagy város
rész napot szervezni, amelyet sport
nappal kombinálunk, erre csoportosít
juk át a pénzünk egy részét. Ősszel 
szeretnénk egy szüreti bált rendezni. 

- Viszonylag jó módú emberek lak
ják ezt a városrészt, hogyan lehet, 
hogy mégis ennyire szegény az egye
sület? 

- Három részből áll Palin. 
Van a régi Palin, az új falu, 
és az új lakótelep. Ezek a ré
szek életmódban, gondolko
dásmódban is elkülönülnek 
egymástól. Mind a három 
részen vannak tagjai az 
egyesületnek, akik megpró
bálnak környezetükre hatni, 
ám ez sok munkát kíván, az 
emberek meg elfoglaltak, 
agyonhajszoltak. Szoktunk 
adományokat gyűjteni, az 
idősek napját is ebből ren
deztük meg. Tavaly az ipar

űzési adóból jelentős összeget kaptunk 
a helyi vállalkozók jóvoltából, sajnos 
az idén nincs erre mód. Szóba került, 
hogy átalakulunk közhasznú társaság
gá, így a nekünk juttatott pénzeket a 
vállalkozók leírhatnák, de a jelenleg 
nem adottak a lehetőségek az átalaku
lásra, a rendelkezésünkre álló pénzt 
közösségi célokra fordítjuk, így erre 
az idén nem tudunk költeni. 

- Milyen az együttműködés az 
egyesület és a helyi képviselő kö
zött? 

- Folyamatos a kommunikáció. 
- Mi az a legfontosabb probléma 

az ön meglátása szerint, amelyre évek 
óta nincs megoldás Palinban? 

- Nagyon jó volna egy faluház, ami 
teret adna a közösségi életnek. Kelle
ne egy főállású szakember, aki segíte
né a közösség életének szervezését. 

D. É. 
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ISKOLA A VAROS SZELÉN 
A palini általános iskola egy az 

1600-as években épült földesúri kúriá
ban működött. A „régi" falu közepén, az 
Alkotmány utcában állt az öreg épület 
egy kis domb tetején, és egy csodálatos 
park vette körül. Többszöri átalakítás 
után az idén márciusban nyerte el az 
épület a végső formáját. Az iskola bejá
ratát szegélyező fenyősort a hatvanas 
években a hajdani úttörők ültették. Hárs
fák, nyírfák, fűzfák adnak árnyat az itt 
játszadozó gyerekeknek, és otthont sok
sok madárnak. A parkban méltóságtelje
sen álldogáló öreg vadgesztenyefák min
den évszakban csodálatos látványt nyúj
tanak. A településrész nem rendelkezett 
mindig ilyen korszerű oktatási intéz
ménnyel, mint a nemrégiben felújított is
kola. A múlt század ötvenes éveiben Pa-
linban pusztán egy írnok tanította betű

sére alkalmas étterem és melegítőkonyha 
- kerültek kialakításra. 1983-ban beve
zetésre került a gáz. 1985-ben igazgatói 
helyettesi szoba és nevelői ebédlő került 
kialakításra. A gyereklétszám növekedé
sének következtében újabb tantermek ki
alakítására került sor. 1993-ban a város 
kétmillióért elkészítette az iskola átalakí
tásának, bővítésének terveit. A terveken 
szereplő épület megjelenítésében az egy
kori kastély vonásait idézi. A tervek éve
ken át csak tervek voltak, míg négy év 
elteltével a megvalósítás lehetőségei is 
körvonalazódni kezdtek. Az 1998. évi V. 
törvényben foglaltak értelmében kezdőd
hetett meg a palini iskola felújítása. A 
beruházás 321 millió forintba került, 
amelynek 90%-át az állam állta. A felújí
tás nyomán külsőleg és belsőleg egya
ránt megújult az épület, és egy a jövendő 

vetésre az iskolaköteles gyerekeket az 
Elek-majorban. A cselédlakások közül 
neveztek ki egyet iskolának, a terem fa
lai vizesek voltak, kicsiny ablakain ke
vés fény szűrődött be. A XX. század ele
jén új iskolát kapott a falu. egy régi istál
ló elbontott anyagaiból építették fel. Ez 
az épület ma is áll. falai vizesek, omla

dozók, aládúcolták, ma a Faluház funk
cióját tölti be. 1946-ban bocsátották az 
oktatás rendelkezésére az Elek-kastélyt, 
amelyet az állam az Izraelita Egyházköz
ségtől vett meg. 15 év elteltével (1961-
ben) ismét bővítették az intézményt, a 
szabaddá váló óvodai termekkel együtt 
már hat tanterme volt az intézménynek. 

A SZEBB KÖRNYEZETÉRT 
A múlt héten kezdődtek el a köz

terület rendezési munkálatok 
Palinban. Mint Nagy Ferencnétől, a 
Via Kanizsa Kht. munkatársától 
megtudhattuk, padkakaszálásokra, 
játszótérrendezésre, kaszálásra ke
rült sor az elmúlt héten a városrész
ben. A munkálatok során, amelybe 
a kirendeltség munkatársai, a köz
hasznú munkások, és az úgyneve
zett parlagfű brigád is bevonásra ke
rült, a régi, használatlan épületek 
környezetének rendezésére épp úgy 
sort kerítenek, mint a Vagyongaz

dálkodás gondozásába tartozó terü
letek kitakarítására, parlagfű-mente
sítésére, bár erre nem érkezett kife
jezett felkérés az illetékesektől. 
Nagy Ferencné elmondta, a munká
latok kezdeményezője a VIA 
Kanizsa Kht. volt, amelynek mun
katársai igyekeznek mindent meg
tenni, hogy a város egész területén 
rendezett körülmények fogadják áz 
idelátogatókat és a városlakókat is. 
Az akció keretében a Szabadhegyen 
is hasonló munkálatok elvégzését 
tervezi a társaság. 

1965-ben felújították az iskolát, parket
tás tantermeket alakítottak ki, a tornate
rem mellé öltözők kerültek, tantestületi 
szobák készültek, műhelyterem, szertár 
és korszerű vízöblítéses mosdókat alakí
tottak ki. Az 1978-ban felszabaduló szol
gálati lakásból egy tanterem és napközis 
kiszolgáló helyiségek - 25 fő étkezteté-

század elvárásainak is megfelelő intéz
mény született a csodás környezetben. 
Az átalakítás során korszerű szaktanter
meket, számítástechnikai termet és 
könyvtárat is kialakítottak az impozáns 
épületben, amelynek átadására nemrégi
ben keiiilt sor. 

D.É. 

1 ír 

A tavalyi év utolsó harmadában 
befejeződött Palin csatornázása. A 
120 milliós beruházás következ
ményeként közel 320 család került 
bekapcsolásra a csatornahálózatba. 
A befejezést követően a rendszert 
átadták a jelenlegi üzemeltetőnek, 
a Vízmű vállalatnak, és az admi
nisztrációs teendők befejeztével a 
csatornatársulat is feloszlatta ön
magát. A csatornázás kapcsán 
többször felvetődött, hogy a város
rész bizonyos utcáinak burkolati 

problémáit, és a vízelvezetés kér
déseit is meg kellene oldani. A Ka
lász utca vízelvezetési kérdései 
megoldódnak, így a Förhénci 
hegyről lezúduló víz hamarosan 
nem okozhat gondot. Nincs fede
zet az aszfaltozással összefüggő 
problémák rendezésére, tudhattuk 
meg a VIA Kanizsa Kht.-nál, ám 
az árokkérdéseket, és a szemetes 
autó fordulójához szükséges építé
si munkálatokat a VIA saját kerete 
terhére megoldja. 

2000. június 15. 13 



K I K , H O G Y A N , É S M I É R T 
N Y U V A S Z T O T T Á K K I S Z T Á L I N T ? 
Május 11-én a Honvéd Kaszinó

ban két könyvét ajánlotta a közön
ség figyelmébe dr. Bokor Imre. 

Elsőként a júniusban megjelenő 
„Magyarság tragédiái", történelmi 
dráma 3 felvonásban, 13 képben 
című könyvének vázlatát ismertet
te. Ebben azokkal a kérdésekkel 
foglalkozik, amelyek gazdasági, 
személyi, erkölcsi vonatkozásban 
kihatással voltak Magyarországra. 
A felvonások szóinak az I. világ
háborúról, a vörös- és fehérterror
ról Magyarországon, Trianonról, a 
gazdasági világválságról, a II. vi
lágháború előzményeiről, a II. vi
lágháborúról, Hitler és Sztálin 
összecsapásáról, Magyarországról 
a II. világháborúban, az ország 
helyzetéről a szovjet megszállás 
alatt, 1956-ról, a megtorlásról, vé
gezetül a rendszerváltozásról. 

Dr. Bokor Imre nyugdíjas mér
nök ezredes, a hadtudomány kan
didátusa és doktora, egyetemi ta
nár. Neve 1989-ben vált közis
mertté a „Kiskirályok mundérban" 
című könyvének megjelenése után. 
Emiatt 24 órán belül eltávolították 
a seregből. Polgári perbe fogták az 
érintettek, de egy kivételével 
mindegyiket megnyerte. 

Második könyve, a „Vörös Ví
rus", 1996-ban jelent meg, amely
ben figyelmeztet a bolygónk élővi
lágát fenyegető veszélyekre, vala
mint a lenini-sztalini bolsevik 
„ideológia" gyakorlati átültetésére, 

amellyel a világ számos helyén 
emberek millióinak okoztak testi
lelki szenvedést, és nyomort. Em
berek tömegét juttatták börtönbe, 
kényszermunkára és vesztőhelyre. 

A „Kik, hogyan, és miért nyu-
vasztották ki Sztálint? - című 
könyvében képet ad a bolsevik 
diktatúra fővezéréről és alvezérei-
ről, s felvillant néhány döbbenetes 
eseményt abból a töménytelen em
beriség elleni bűntettből, melyet 
elkövettek. Sokan bizonyára hitet
lenkedve olvassák majd a gyere
kek kivégzésére és internálására 
hozott törvényeket, a kegyvesztett 
főelvtársak és családtagjaiknak ki
irtását. Végül a „tisztogatásokat" 
túlélő Berija, Malenkov, Hruscsov 
és Bulganyin felismerte, hogy -
bár még a vörös cár legbelső bizal
masai, - de nemsokára ők követ
keznek... Nem akartak kegyetlen 
szenvedések között meghalni, 
ezért merész és ügyes konspiráció
val sikerült a túlvilági gulagra kül
deniük az öregedő, már szenilis 
Sztálin atyuskájukat. 

A szerző mindezeket ironikus 
hangvételben, olvasmányos stílus
ban írta meg. A könyvet 78, ha
zánkban javarészt még nem publi
kált kép illusztrálja. 

A történelem legvéresebb kezű 
diktátorának végnapjairól és halá
lának körülményeiről sokféle ver
zió látott napvilágot. Még a leghi
telesebbnek tartott szemtanú, és 

Sztálin viselt dolgainak nagy lelep-
lezője, Hruscsov is 3 változatot tá
lalt a közvélemény elé. 

- Számításokat végeztem a meg
jelent újságcikkek, telefonok alap
ján - mondotta dr. Bokor Imre - , s 
az ellentmondások kiszűrésével egé
szítettem ki a mozaikkép hiányzó 
kockáit. Amit leírtam, többszörösen 
bizonyíthatók. Kisebb részük akkor 
keletkezett, amikor kint voltam a 
Szovjetunióban. Abban az időben 
nem lehetett tudni, hogy mi az igaz, 
mi nem, mert nem mertek beszélni 
az emberek, főleg idegennel. 

- Mikor kezdte a betű, a szó esz
közével felvenni a harcot az igaz
ság nyilvánosságra kerüléséért? -
kérdeztük a szerzőt. 

- Úgy 1986-tól, amikor már sza
badabbá vált az információáram
lás azokról az eseményekről, amik
től el voltunk zárva. Kikerültek a 
látókörömből azok a politikai ese
mények, amelyeket nagyon sok em
ber megszenvedett. Ha a '80-as 
évek közepén megkérdezték volna 
tőlem, hogy mit tudok Recskről, 
nem tudtam volna megmondani, 
hogy mi történt ott. Lehet, hogy 
azért, mert fontos technikai kérdé
sekkel foglalkoztam. Agyon voltam 
terhelve, sokszor az éjszakáim is 
rámentek, hogy lépést tudjak tarta
ni a fejlődéssel. így tudtam elérni 
azt, hogy tudományos fokozatokat 
szerezzek, hogy kandidátusi, dokto
ri disszertációt írjak szakmai kér

désekből. Amikor láttam a környe
zetemben, hogy ezek az istenített 
vezetők, képzetlen dilettánsok, fő
leg a tábornoki vezérkar, akik tu
dás nélkül megkapták a rendfoko
zatukat és élték a világukat, ítél
keztek a biblia nyelvén szólva „ele
venek és holtak" fölött, - elhatá
roztam, bármilyen retorzió kövesse 
is -, én ezeket szóvá fogom tenni a 
közvélemény előtt. Meg is kaptam, 
országos botrány lett belőle, zakla
tások, megfélemlítések sora követ
kezett. De bennem rossz alanyra 
leltek, mert teljes mértékben hide
gen hagyott mindaz. Lehet, hogy 
ők borultak ki. 

- Bízik abban, hogy ennek a 
szélmalomharcnak lesz eredmé
nye? 

-Az a tapasztalatom, mivel a fe
lelősségre votuísok elmaradtak, so
kan fölbátorodtak, és közel ugyan
azt teszik, mint az általam jelzett 
volt nagyjaink, vagy hozzátarto
zóik. Most is lehetne írni egy „ Új 
kiskirályok"- könyvet. A csőd szé
lére vitték az országot. A számve
vőszék bebizonyította, és kiadvá
nyában megjelentette, de az újsá
gokban olvasható volt a felmenté
sük: párszázezer forintos összege
ket nem érdemes piszkálni, a na
gyobb összegeket pedig ha vissza
fizettetnék, milyen nagy port vert 
volna fel az akkori ellenzék. Ok na
gyon jól élnek ma is. 

Bakonyi Erzsébet 

íáM^b Urnsmít Starifefe (MmwA 
A Városi Könyvtár adott otthont 

- a meghosszabbított könyvhét al
kalmával - Borbás György által 
szerkesztett, felkutatott, sziszifuszi 
munkával összeállított Zala 
György szobrászművészről szóló 
diaképes előadásnak, bemutatás
nak. 

A könyv és az. előadás során, 
egy a múlt században született s e 
század harmadáig élt szinte isme
retlen szobrász kelt életre. Előt
tünk bontakozott ki kivételes tehet
sége. 

Hallgattuk az előadást? Ez nem 
előadás volt, előttünk elevenedett 
meg egy igazságtalanul elfelejtett 
művész élete, munkássága. Aki 

olyan lovakat, portrékat, királyo
kat tudott vésője nyomán alkotni, 
mint a klasszikus nagyot-hallot-
tunk. 

Csüngtünk az előadón, s ő veze
tett bennünk, s beavatott az alko
tások rejtelmeibe, egy-egy - szó 
szerint az ország különböző helyein 
- megtalált, eldugott alkotásnak 
együtt örültünk a megtalálóval. 
Aki úgy csobbant bele a kutatásba, 
mint kő a vízbe, s körkörös hul
lámzása bennünk rezdült tovább. 
Csend ült a termen, s e csendből 
egy hang tört utat Borbás Györ
gyön keresztül: Zala György kö
zöttünk volt. 

Az előadás során minden szó

nak jelentősége volt, minden hang
súly valami titkot takart, egy-egy 
befejezetlen mondat új meg új 
összefüggést, gyakran nemtörő
dést tárt fel. Lassan már együtt 
voltunk hallgatók és előadók, nem 
lehetett szabadulni a sz.uggesz.tivi-
tástól, nem tudtunk kit csodáljunk 
jobban Zala Györgyöt, vagy 
Borbás Györgyöt. 

Aztán a csöndet valami enyhe 
zaj zavarta föl, mint erdei vadat a 
vadász, s ez nem a fáradás, a fe
gyelmezetlenség tükrözője volt, 
hanem a felismerésé, s egy 
„AHA" élménnyel így pihentünk 
meg egy-egy stáció végén, a ránk 
rakott teherrel. 

Hogy jutott el a szerző a köny
vig? Sok-sok munka árán, aki 
nemcsak maga alkot, de másokat 
is felkutat, bemutat. Már az indu
lás sem volt akármilyen, hiszen a 
képzőben Frimmel Gyula és 
Kaposi Antal tanár urak vezették 
be a művészet szentélyébe, Izsák 
Gyula tanár úr az. emberséget és a 
hitet adta, ezt követte a továbbta
nulás, a sok-sok egyéni képzés a 
mindig többet akarás. 

Hiszem, hogy még sok minden 
van előadónk tarsolyában, ezért hát 
jól jegyezzük meg a nevet, csupa 
nagybetűvel: BORBÁS GYÖRGY 
TANÁR ÚR. Gratulálok. 

Dezső Ferenc 
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Tisztelt Honfitársaim! 

Nagy-Magyarország-emlékmű 

Még 1996-ban, amikor az újság
ban (Új idők) olvastam, hogy ala
kulófélben van egy ún. "Trianon 
Társaság", levelet írtam Kiss Dé
nes költőnek, aki akkor a Társaság 
társelnöke volt, hogy szeretnék be
lépni, küldjenek jelentkezési lapot, 
és küldjék meg a Ala\ "zabályt. 
Ezek birtokában kértem felvétele
met, és így már negyedik éve tagja 
vagyok a Társaságnak, sajnos, itt 
Nagykanizsán majdnem egyedül... 

A Társaság nem párt; egyesület, 
amelynek célja: az első világhábo
rút lezáró trianoni békeszerződés, 
és annak következményei igazság
talan voltának feltárása, tudatosí
tása, elemzése, illetve a történelmi 
igazságosság szempontjainak meg
felelő megoldások kidolgozása. 

Az egyesület tagja lehet az a 
cselekvőképes természetes személy, 
aki: a 18. életévét betöltötte, az 
egyesület szabályát elfogadja, cél
jaival egyetért, és a tagdíjat (ami 
nem sok) befizeti... 

Jó lenne, ha itt Nagykanizsán is 
megalakulhatna egy alapszervezet, 
néhány lelkes taggal. Tekintsék 
ez.eket a szavaimat felhívásnak a 
jelentkezésre! 

... Szomorú nap ez a mai, ui. ma 
80 éve 1920. június 4-én írták alá 
a Trianoni Békeszerződést, amely 
hosszú évtizedekre megpecsételte 
Magyarország sorsát. Magyaror
szágot kivégezték ... Szántóföldjei
nek kétharmadát, vas- és szénbá
nyáinak négyötödét, sóbányáinak 
összességét, erdeinek és szőlőinek 
háromnegyed részét vesztette el... 

És ez sok millió magyarnak fáj, 
mert, hogy valami fáj, ami nincs, 
ez ahhoz hasonló, mint mondják, 
hogy akinek levágják a kezét vagy 
lábát, sokáig érzi sajogni az ujja
kat, amik nincsenek... Az előbbi 
felsorolásom hiányos lenne, ha 
nem említeném, hogy az ország a 
fent említetteken kívül elvesztette 
haszonállatainak kétharmadát, 
vasúti fővonalait, összes jó állapot
ban lévő vasúti kocsijait, és még 
sorolhatnám tovább..., de legjob
ban fájt és fáj, több millió magyar 
állampolgár elvesztése!... 

Jó volt olvasni az újságban, hal
lani a rádióban, hogy itt Nagyka
nizsán, lelkes emberek kezdemé
nyezésére visszaállítanák a hatva
nas években ledöntött és eltemetett 
Nagy-Magya rország-emlékmű ve t. 
Ezt a kezdeményezést támogatni 
kell, mert nemes célt szolgál... Na
gyon várom azt a napot, amikor az. 
emlékmű visszakerül a helyére, tu
dom, hogy ezért még sokat kell ten
ni, annál is inkább, mert egyesek 

ellenzik az emlékmű visszaállítá
sát. Jómagam nem láthattam az 
emlékművet, de azt mondják a 
szemtanúk, hogy méltó emléket ál
lít az egyetemes magyarságtudat
nak... 

Én Trianon gyermeke vagyok, 
ui. 70 évvel ezelőtt Kárpátalján, az 
akkori Csehszlovákiában szület
tem. Az anyakönyvemben Ladisz-
láv lettem. 1938-ban felszabadult 
Kárpátalja a cseh megszállás alól, 
nagy volt a boldogság, a helyi la
kosok díszkapukkal várták a bevo
nuló honvédeket. Közel hat évig 
Magyarországhoz tartoztunk, jó
magam Budapesten járhattam 
gimnáziumba. Mint köztudott, 
Kárpátalját az 1945-ben megkötött 
szovjet-csehszlovák szerződés ér
telmében egyesítették Szovjet-Uk
rajnával, anélkül, hogy a helybeli 
magyar lakosságot erről megkér
dezték volna. így a magyar anya

nyelvű lakosság automatikusan 
szovjet állampolgár lett. Amíg a 
magyar években László lettem, 45-
től Vaszil Alekszándrovics lett be
írva a személyigazolványomba, 
hogy tovább ne folytassam... Köz
vetlenül a szovjet megszállás után, 
a teljes magyar férfi lakosságot 

(1944. novemberében, 18-tól 50 
évesig) „malenkij-robotra" hur
colták el, három napi élelemmel, 
azzal a mesével, hogy a környékbe
li városokba (Ungvár, Munkács) 
viszik őket a háborús károk helyre
állítására. A három napból sokuk
nak három év szibériai száműzetés 
lett, vagy „mindörökké", tehát 
meghaltak a lágerben... 

Családunkat is nagy veszteség 
érte: édesapámat 1946. október 
16-án 56 évesen váratlanul letar
tóztatták, még abban az évben 5 
évi börtönbüntetésre, teljes va
gyonelkobzásra, 3 év szibériai 
száműzetésre ítélték. 1948-ban Szi
bériában hall meg, jelleien sírban 
nyugszik, egyetlen bűne volt: ma
gyar volt, és református lelkész!... 

Senkinek nem kívánom, hogy 
olyan sorsa legyen, mint akkor ott, 
a mi családunknak kijutott. A la
kásból kilakoltattak bennünket, 
édesanyám 3 kiskorú gyermekkel 
egyedül maradt. A társadalomból 
kitaszítottan, nélkülözések között 
éltünk, a megaláztatásról nem is 
beszélve!... Ezek a körülmények be
folyásoltak bennünket abban, hogy 
1969-ben áttelepüljünk Magyaror
szágra, jelenleg Nagykanizsán élek. 

Mindaz például, hogy sorsom, s 
velem együtt sok-sok magyar sorsa 
így vagy úgy alakult, az nagy rész
ben az 1920. június 4-én megkötött 
„ Békediktátumnak " köszönhető. 

Aki soha nem élt kisebbségben, 
az soha nem tudja meg, mit jelent 
magyarként élni ott, ahol ez nem 
jelent előnyt, sőt hátrányos. 
Kárpátalján csaknem kétszázezer 
magyar él! Segítsük őket, de nem 
csak a kárpátaljaiakat, hanem a 
határiunkon túl élő minden ma
gyart, aki akaratán kívül lett kül
földi állampolgár: ha mást nem, 
legalább erkölcsi segítséget, bizta
tást kapjanak az anyaországtól, 
hogy legalább autonómiát kapja
nak, és hogy érezzék, nincsenek 
egyedül... 

Balogh László 
Elhangzott 2000. június 4-én 

„Trianon" 80. nagykanizsai évfor
dulóján. 

MEGHÍVÓ 
Szeretettel meghívjuk Önt és kedves családját, 

valamint érdeklődő ismerőseit 
2000. június 16-án (pénteken), 15.00 órára a Károly kertbe. 

AZ 1956-OS MAGYAR FORRADALOM ÉS 
SZABADSÁGHARC VÉRÁLDOZATAIRA 

- Nagy Imre és mártírtársai -
E M L É K E Z Ü N K 

A megemlékezés után, koszorúk elhelyezésére kerül sor. 

2000. június 15. 15 



ÍROK BS OLVASOK 
Hangulatos, élményt adó író-olvasó találkozót szervezett a Hevesi Sándor 

Általános Iskola magyar munkaközössége az iskola könyvtárában. Az érdek
lődők Sabján Ferenc és Kardos Ferenc nagykanizsai költőkkel ismerkedtek 
meg. Czirákiné Kiss Ildikó énekes gitárkísérettel előadott megzenésített 
versekkel tette még élményszerűbbé a találkozót. Itt került sor a város 
általános iskolásai körében meghirdetett „Hevesi Sándor vers- és prózaíró" 
pályázat díjkiosztó ünnepségére is. A helyezettek oklevél és könyvjutalomban 
részesültek. 
Helyezettek csoportonként: 
Vers kategória: 
Osztály Név 
3-4. 

5-6. 

7-8. 

1. Nóvák Balázs 
II. Horváth Zita 

III. Végh Norbert 
I. Monostori Béla 

II. Görcsi Péter 
Lepesi Veronika 
Bedő Eszter 
Tóth Flóra 
Slezák Diána 

III 
I 

Próza kategória: 
1-2. 
3-4. 

5-6. 

7-8. 

II. Kálcsics Ferenc 
I. Horváth Tamás 

II. Hantos Dávid 
III. ValkócziMárk 

1. Németh Kinga 
II. Kozák Adél 

III. Orsós Xavér, Péntek Balázs 
I. Tamás Eszter 

II. Benke Tímea 
III. Horváth Karolin 

Iskola 
Péterfy Sándor Altalános Isk. 
Rozgonyi Altalános Isk. 
Péterfy Sándor Általános Isk. 
Bolyai Általános Isk. 
Bolyai Általános Isk. 
Bolyai Általános Isk. 
Zrínyi Miklós Általános Isk. 
Batthyány Lajos Gimnázium 
Zrínyi Miklós Általános Isk. 

Piarista Általános Isk. 
Péterfy Sándor Általános Isk. 
Péterfy Sándor Általános Isk. 
Péterfy Sándor Általános Isk. 
Palini Általános Isk. 
Rozgonyi Általános Isk. 
Hevesi Sándor Általános Isk. 
Zrínyi Miklós Általános Isk. 
Bolyai Általános Isk. 
Hevesi Sándor Általános Isk. 

D Í J A Z O T T A K 
A Zala Megyei Közoktatási Alapítvány pedagógiai elméleti és módszertani 
pályamunkáinak díjazottjai 4 kategóriában az 1999/2000-es tanévben (I. díj: 
75.000 Ft, II. díj: 50.000 Ft, III. díj: 25.000 Ft) 
Óvodai: 
Polgár Petemé, II. számú óvoda. 
Mozgásfejlesztés lehetőségei óvodánk
ban. Javasolt díjfokozat: első. 

Általános iskolai: 
Lancsákné Dukai Gyöngyi 
Tehetségfejlesztés és gondozás az álta
lános iskola felső tagozatában. Javasolt 
díjfokozat: harmadik. 

Veitné Molnár Anikó 
Tehetséggondozás az alsó tagozatban a 
környezetismeret - környezetvédelem 
tantárgy révén. Javasolt díjfokozat: 
harmadik. 

Robár Etelka - Kokainé Hámorszki 
Éva, Körösi Csorna Sándor Általános 
Iskola. 
Az irodalom tankönyvek szövegeinek 
feldolgozása dramatikus alkotójáték
kal, a személyiség fejlesztése szolgála
tában. Javasolt díjfokozat: második. 
Kassai Zoltánné, Hevesi Sándor Álta
lános Iskola. 
Honnan jöttünk, hol élünk, hova, mer
re tartunk 5-6. osztály tanmenetek a 
vizuális kultúra tantárgyhoz. Javasolt 
díjfokozat: második. 

Sajni József, Nagykanizsa-Miklósfa 
Általános Iskola. 
Mit és hogyan szabályoznak az általá

nos iskolai házirendek? Javasolt díjfo
kozat: első. 
Gyógypedagógiai: 
Frigy Erna Ildikó, Rózsa úti Általá
nos Iskola. 
Szabadság és felelősség - a „szabad ta
nulás" megjelenése a tanulásban aka
dályozott gyermekek differenciált fej
lesztésében. Javasolt díjfokozat: első. 

Középiskolai: 
Piriti János, Batthyány L. Gimnázium 
és SZKI. 
Energetika - fizikai alapon fakultatív 
anyag a fizika tantárgyhoz. Javasolt 
díjfokozat: harmadik. 
Balogh László, Batthyány L. Gimná
zium és SZKI. 

Természet egysége - a fizika néhány 
kultúrtörténeti vonatkozásáról. Java
solt díjfokozat: első. 

Cseke István, Batthyány L. Gimnázi
um és SZKI. 
Demonstrációs kísérletek számítógé
pes adaptációja. Javasolt díjfokozat: 
harmadik. 

Zsoldos Tamásné, Zsigmondy-Wink-
ler Műszaki SZKI. 
A programozási módszertantól a multi
médiáig (tanmenet és tankönyv). Java
solt díjfokozat: első. 

NÉMETOKTATÁS 
ÉS HÓGOLYÓZÁS 

A nagykanizsai Thúry György Ke
reskedelmi Szakközépiskola 15 diákja 
2000. május 28-tól június 3-ig Ausztria 
egyik tartományában, Karintiában töl
tött egy hetet egy erdei iskolában. A 
Moll folyó völgyében, Obervellach-
ban, egy ifjúsági szálló, a „Gasthaus 
zum Groppensteinerfall" adott otthont 
nekünk. Napjaink túrázással, városné
zéssel, múzeumlátogatással kezdődtek, 
majd a délután a helyi „Volkschule"-
ban tanórával folytatódtak. A fő cél a 

lábánál fekszik. Szép középkori temp
lomának megtekintése után aranyat 
mostunk a környéken található 
Fleischlach patakban. Igaz, aranyat 
senki sem talált, viszont értékes kövek
kel és élményekkel gazdagodtunk. Jár
tunk Gmündben is, a Porsche autómú
zeumban. A legnagyobb kaland a 
Reissechbahn-nal (magashegyi felvo
nóval) történt utazás volt a felhők fölé. 
(2300 m magasra) Hógolyózás (június 
2-án!) és óriási vízesések tették feled-

A csoport tagjai Karintia legnagyobb vízesésénél, a Fallbach-nál. 

beszédértés, a beszédfejlesztés volt. 
Beszámoltunk a napi programokról, 
videót néztünk Obervellachről és a 
környék növény- és állatvilágáról. Kü
lönböző üzletekbe, irodákba mentünk 
interjút készíteni az ott dolgozókkal. 
Gyönyörű hegyekben, nemzeti parkok
ban jártunk. (Hoche Tauern, 
Nockalm). Azt hiszem, a legnagyobb 
élmény a heilingenbluti kirándulás 
volt. Ez a városka Ausztria legnagyobb 
hegycsúcsának, a Grossglocknernek a 

hetetlenné ezt a napot. Búcsúzóul tá
bortüzet gyújtottunk. Szombaton reg
gel indultunk haza. 

Szomorú szívvel vettünk búcsút ven
déglátóinktól és egész Karintiától. Iga
zat kell hogy adjunk a reklámszövegek
nek: „Echt schön-Karten". Úgy tudom, 
csapatunk minden tagja vissza akar tér
ni e gyönyörű tájra. Sok még a felfede
zésre váló látnivaló. 

KósaÉva lO.f 
Thúry György Kereskedelmi SZKI 

ÉVÉRTÉKELŐ MEGBESZÉLÉS 
A múlt hét közepén került sor a 

Városházán a középiskolák és általá
nos iskolák ifjúságvédelmi felelősei
nek évértékelő megbeszélésére. A 
megbeszélésre meghívót kapott az 
Oktatási Kulturális és Sportbizottság 
elnöke, a vezető védőnő, és a Műve
lődési Osztály munkatársai is. Mint 
Vukics Józsefnétől, a Gyermekjóléti 
Szolgálat vezetőjétől megtudhattuk a 
megbeszélésen szó esett az egész 
éven át, heti rendszerességgel műkö
dő ifjúsági őrjárat által elért eredmé
nyekről, arról, hogy az őrjárat nyo
mán érezhetően csökkent az a tanítási 

idő alatt az iskolakötelesek száma a 
vendéglátó intézményekben, de saj
nos az igazolatlan hiányzások számá
nak változatlan volta arra enged kö
vetkeztetni, hogy a lógások más hely
színekre tevődtek át. A megbeszélé
sen értékelték a középiskolákban le
folytatott bűnmegelőzési akadályver
seny eredményeit is. Az elmúlt idő
szak eseményei mellett szó esett a 
következő év előkészítéséről is. arról, 
hogy a jövő tanévben mikor kerül 
majd sor megbeszélésekre.^ szakmai 
eszmecserékre az ifjúságvédelemmel 
foglalkozó szakemberek számára. 
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Tisztelt 
olvasók! 
Engedjék meg, hogy a 

bűnmegelőzési rovatban, 
egy olyan tájékoztatót is
mertessek Önökkel, 
amely Európában már 
hosszabb ideje működő 
jogintézmény, s amely
hez hazánk is kapcsoló
dott. A tájékoztatót az 
Országos Közbiztonsági 
és Bűnmegelőzési Köz
alapítvány Kárenyhítési 
Irodája állította össze. 

Tájékoztató 
a legsúlyosabb 

bűncselekmények 
sértettjei és 

hozzátartozóik 
kárenyhítési lehetőségéről 

A Magyar Köztársaság Kor
mánya elfogadta az Egyesült 
Nemzetek Szervezetének az 
Európai Tanácsnak és az Euró
pai Uniónak a bűncselekmé
nyek áldozatai állami és társa
dalmi gyámolítását elmozdító 
elveit és ajánlásait. A z 
1074/1999. (VII. 7.) számú ha
tározatában megteremtette a 
jogi és pénzügyi feltételeit a 
különösen súlyos, erőszakos 
bűncselekmények sértettjei 
kárenyhítésének. A kárenyhí
téssel kapcsolatos feladatok el
látásával az Országos Közbiz
tonsági és Bűnmegelőzési 
Közalapítványt bízta meg. A 
Közalapítvány Kuratóriuma 

Titkárságának szervezetében 
2000. január kezdettel létre
hozta az ügyintézést végző 
Kárenyhítési Irodát. Az iroda 
működési helye: 1124 Buda
pest, Németvölgyi út 41 . , 2. 
épület 102. Ügyfélfogadás 
rendje: fszt. 40. Munkanapo
kon: 10 -14 óráig. Telefon: 06-
1-226-30-48, 06-1-226-26-45, 
fax: 06-1-226-13-53. Levélcím: 
1539 Budapest, Pf. 640, vagy 
1903 Budapest, Pf. 314. 

A kárenyhítéssel kapcsolatos 
alapvető jogszabályi feltételek: 
A kárenyhítés alapjául az élet 
elvesztését, továbbá a testi ép
ség vagy egészség súlyos káro
sodását okozó bűncselekmé
nyek szolgálnak. 

Kárenyhítési kérelmet ter
jeszthet elő: 

- bűncselekmény sértettje 
- a sértett halála esetén an

nak hozzátartozója, illetve 
az a személy, akinek eltar
tásáról az elhunyt köteles 
volt gondoskodni, 

- kérelmet nyújthat be az is, 
aki az elhunyt eltemetteté
séről anélkül gondosko
dott, hogy erre köteles lett 
volna. 

A kárenyhítésre irányuló ké
relem elbírálásakor a Közala
pítvány Kuratóriuma az aláb
bi szempontokat mérlegeli: 

- a bűncselekmény által oko
zott kár nagysága, 

- a kérelmező vagyoni, szo
ciális helyzetét és rászo
rultságát. 

A kárenyhítést kizáró oknak 
kell tekinteni: 

- ha a kérelmezőnek a bűn

cselekményből eredő kára 
a kárenyhítés kérelmezéséig 
megtérült, 

- ha a sértett a bűncselek
mény bekövetkezése, illet
ve annak kivizsgálása so
rán olyan magatartást ta
núsított, amely a Kor
mányhatározat 1. számú 
mellékletének III. fejezete 
kizáró okként sorol fel. 

Az 1999. július 7-e után bekö
vetkezett bűncselekmények 
sértettjeinek és hozzátartozói
nak adható kárenyhítés for
mái és összege: 

- Előzetes pénzbeli támoga
tás ( 2 0 - 7 0 ezer Ft-ig) ad
ható annak a kérelmező
nek akinek körülményei az 
azonnali segítségnyújtást 
igénylik, illetve a temetés 
költségeihez való hozzájá
rulást kéri. E támogatási 
forma igénylésére a bűn
cselekmény elkövetésének 
napjától vagy a büntetőel
járás megindításától illetve 
a nyomozás megtagadásá
tól, a temetési költséghez 
való hozzájárulás esetén 
pedig a temetés napjától 
számított hat hónapon be
lül van lehetőség. 

- Pénzbeli támogatás ( 5 0 -
200 ezer Ft) adható a bün
tetőeljárást befejező hatá
rozat (rendőrségi vagy bí
rósági) meghozatalától, il
letve annak jogerőre emel
kedésétől számított hat hó
napon belül beadott kére
lem esetén. 

- Ismételt pénzbeli támoga
tás (legfeljebb 200 ezer Ft) 
adható az eset összes kö
rülményeire tekintettel, ha 

a kérelmező körülményei, 
további támogatást külö
nösen indokolják. Ha az 
érintett személy pénzbeli 
illetve ismételt pénzbeli tá
mogatásban részesült, ak
kor ebbe az előzetes pénz
beli támogatás összeget be 
kell számítani. 

Tisztelt Állampolgár! 
Ha az Ön sérelmére olyan 

bűncselekményt követnek el, 
illetve olyan bűncselekmény
nek a károsultja, amely a kár
enyhítés alapjául szolgálhat, 
töltse ki az erre a célra rend
szeresített formanyomtatványt, 
majd küldje el az Országos 
Közbiztonsági és Bűnmegelő
zési Közalapítványnak. 

Kérjük, hogy kérelme ügyé
ben elsősorban az Ön lakóhe
lye szerint illetékes rendőr-fő
kapitányság áldozatvédelmi re
ferenseitől, illetve az áldozat
védelmi irodák munkatársaitól 
kérjen segítséget. Tőlük tájé
koztatást fog kapni a részlete
sebb kárenyhítési jogosultság
ról, lehetőségekről és hozzájut
hat a kárenyhítési kérelem for
manyomtatványhoz. 

Segíteni fogják abban is, 
hogy a kárenyhítési kérelem
hez becsatolásra előírt okmá
nyokat, igazolásokat a megfe
lelő eljárási rendben mielőbb 
beszerezhesse és a kérelmet a 
kívánalmaknak megfelelően, 
pontosan kitöltse. 

Forduljon bizalommal 
munkatársainkhoz, ügyfél
szolgálati irodánkhoz és 
együttműködő partnereink
hez! 

Horváth István 
rendőr őrnagy 

2000. június 15. 17 



VII. KISKERESKEDELEM - IDEGENFORGALOM 
A kiskereskedelem és a vendéglátás talán az 

egyik leginkább változó terület és a leggyorsabban 
lezajló folyamat volt. Mindenki előtt ismeretes, 
hogy a rendszerváltás utáni években előretört a ma
gánszektor, apró kis boltok, panziók nőttek ki a 
földből, viszont fokozatosan visszaesett az utazók 
száma. Nyugat-Dunántúlon a kiskereskedelem terén 
az országos trendek érvényesültek - azaz az egysé
gek száma jelentősen emelkedett - , arányaiban pe
dig a ruházati, az élelmiszerüzletek és a vendéglátás 
nyert teret. A vizsgált városok körén belül egyedül 
Zalaegerszeg mutatott a többiektől eltérő képet, 
amit elsősorban a határoktól való távolabbi fekvése 
magyaráz, hiszen a másik négy városban 1997-ig 
(sőt talán a tavalyi évben is!?) a bevásárlóturizmust 
kiszolgáló, fent említett üzletek előretörése igen 
magas értéket ért el. 

S most nézzük mindezt részletesen! Az élelmi
szerboltok azok, amelyek 1990-97-ig arányaikban a 
legnagyobb csökkenést mutatják. Összességében a 
36,8%-ról a 27,6%-ra történő visszaesés arányának 
az oka az, hogy megjelentek az óriási áruházláncok. 
Nagykanizsán is a meglévők mellé helyet kért a 
Plus, a Pláza és a Metró. Ebben a pillanatban! Mert 
biztosan jönnek majd a többiek is, s a kisvállalko
zók és a multik közötti harc tovább fog éleződni. 

Városunkban szemünk előtt zajlott le a ruházati 
boltok (butikok) számának duplájára történő növe
kedése. Míg nálunk a horvát bevásárlóturizmus vál

totta ezt ki, addig például Sopronban a 150%-os 
emelkedést az átránduló osztrákok. Sajnos Nagyka
nizsán, egy-két éve egyre több ilyen kis üzletre ke
rült ki a „Végkiárusítás" táblácska, ami a tönkreme
nés, szükségből történő átszervezés egyik legbizto
sabb jele. Érdekes, hogy míg Szombathelyen, Sop
ronban új és újabb iparcikkboltok működtetésében 
is láttak a kereskedők fantáziát, addig Nagykanizsán 
ez a felfutás - legalábbis a tanulmány szerint - las
súbb volt. 

A kereskedelemnek része a vendéglátás, az ide
genforgalom is, amiről rengeteget hallani, de ezek 
az információk nem mindig egyértelműek. Egy biz
tos: a vizsgált régióban az italboltok száma ugyan
olyan arányban növekedett, mint például az élelmi
szerboltoké. Ezekben közönség mindig van, s nem 
is kell a külföldiekre várni. A gombamódra szapo
rodó kisvendéglők is megélnek, a vizsgált városok 
közül Nagykanizsán létesült a legtöbb ilyen étterem. 

Az idegenforgalom adatait csak a kereskedelmi 
szálláshelyek tekintetében elemezte a Csapó-Kocsis 
szerzőpáros, hiszen a városok esetében elsősorban 
csak ezektől várható a forgalom kiszolgálása. Saj
nos Sopron kivételével 1997-ben mindegyik város 
kevesebb vendéget fogadott, mint 1990-ben. Nem 
történt jelentős módosulás a külföldi és hazai ven
dégek arányában, sem az eltöltött éjszakák átlagos 
számában. 

Büki Erzsébet 

Sormási 
kisiskolások 
Budapesten 

Karácsony óta várt álmunk 
vált valóra a májusi kirándulá
sunk alkalmával. A parlamenti 
fenyőünnepre díszeket készítet
tünk a több száz kistérségi isko
lák tanulóival együtt. Sajnos a 
sorsolás nem kedvezett. Az Or
szággyűlés elnöke, Ader János 
közreműködésével és segítségé
vel nemcsak a koronát, a Parla
mentet is megtekinthettük. 

Láttuk a koronázási jelvénye
ket, a jogart és az országalmát. A 
koronán a kereszt egy ásás miatt 
ferdült meg. Nem merték kiegye
nesíteni, mert ha letört volna a 
kereszt, értékéből veszít a koro
na. A palástot a Nemzeti Múzeum
ban csodálhattuk meg. A Mátyás
templomot, a Halászbástyát, a 
várat látva előttünk a csodálatos 
kilátás a pesti oldalra, mindenkit 
ámulatba ejtett. A délutánt az Ál
latkertben töltöttük. Nekem leg
jobban az orrszarvú tetszett. Biz
tos, hogy két napig is bámész
kodtunk volna, mert rengeteg 
volt a látnivaló. Fővárosi sétánk 
utolsó állomása a Hősök tere 
volt, fénypontja a Millenniumi 
Emlékmű. 

Társaimmal fáradtan, de élmé
nyekben gazdagon tértünk haza. 

Kele Ferenc 
3. osztályos tanuló 

DOHÁNYZÁS ELLENI FEGYVEREK 
A múlt alkalommal azzal a kérdéssel 

foglalkoztunk, hogy milyen módon fog
niuk hozzá, ha le akarunk szokni a do
hányzásról. 

Most 16 olyan „fegyvert" teszünk 
közzé, amelyek segítenek a dohányzási 
i'ágy legyőzésében. 

Vegyük sorra ezeket az eszközöket. 
1. Igyon egy pohár vizet vagy gyü-

nulcslevet. Ezzel időt nyer, mivel fog-
.ilkoztatja a kezét és a száját is. 

2. Vegyen mély lélegzetet ötször. 
>hb lesz agyának oxigénellátása, s ez-
íl áz akaratereje is nő. 

3. Sétáljon egyet. Eddig a stressz el-
í leginkább cigarettával védekezett. 

ibb és egészségesebb védekezési mód 
séta. 
4. Tornázzon! Ugyanaz a hatása, 

nint a sétának, csak nem kell kimenni. 
Rossz időjárás, időhiány esetén alkal-
nazható.) 

5. Feszítse meg, majd ernyessze el iz
mait. Ezt úgy végezze, hogy elkezdi tá
volból az ujjaktól, s tart befelé, s vissza 
ugyanúgy. 

6. Számoljon visszafelé száztól. Ez 

odafigyelést igényel, s eltereli gondola
tainkat a cigarettáról. 

7. Foglalkozzon kedvenc időtöltésé
vel! (Ha ez nem éppen a dohányzás!) 
Ezzel jutalmazza magát hősies kitartá
sáért és elért eredményéért. 

8. Mosson fogat mentolos fogkrém
mel. Ez nem a megszokott időben vég
zett fogmosás, hanem soron kívüli. 

9. Zuhanyozzon meleg, majd hideg 
vízzel, és törölje meg magát puha töröl
közővel. 

10. Rágjon sárgarépát vagy ropit. Ez 
csak a leszokás időszakára ajánlott. Utá
na ezt ne tegye evések közötti időben. 

11. Rágcsáljon napraforgómagot. 
12. Rágjon cukormentes rágógumit. 
13. Hívja föl barátját vagy segítőtár

sát, hogy segítsen elterelni figyelmét a 
dohányzásról. 

14. Igyon egy pohár zsírszegény te
jet! 

15. Halassza el a rágyújtást két perc
cel, utána megint két perccel, míg elmú
lik a vágy. 

16. Ismételgesse a jelmondatot: „A 
nemdohányzást választottam!" 

A „fegyverekhez" néhány megjegy
zés. A legtöbb a kezünknek vagy a 
szánknak ad elfoglaltságot. így helyet
tesíti a cigarettát. Nem kell mind a ti
zenhatot alkalmazni, hanem azokat, 
amelyek számunkra a legmegfelelőb
bek. A munkahely nem biztos, hogy 
díjazná a sétát, de a pohár vizet vagy a 
rágógumit valószínű, hogy tolerálja. 
Három napig kell nagyon odafigyelni. 
A harmadik nap a legrosszabb. Ha ki
bírta, akkor a győzelem lehetősége a 
kezében van. 

Edison tízezer kísérletet végzett, 
míg sikerült használható izzót kifej
lesztenie. Merjünk újrakezdeni - ha 
netán megbotlanánk - , ne adjuk fel! 

Végül egy különleges eszközt sze
retnék bemutatni. Ezt szó szerint idé
zem Vernon W. Foster: Új kezdet cí
mű könyvből (113. old.): 

„Bili mérnök volt, aki dohányzás
ról leszoktató egyik szemináriumun
kat látogatta Anaheimben (Kalifor
nia). Két napig sikerült megállnia do
hányzás nélkül. Ezután jött a harma
dik nap, akkor viszont rossz hangulat

ban volt. Hűségesen követte a progra
mot, most pedig úgy tűnt, hogy vesz
tes lesz és rágyújt egy cigarettára. 
Emlékezett rá, hogy említettem az 
imádságot, de mivel ateista volt, soha 
nem imádkozott. Imaházban sem volt 
soha. Végső megoldásként elhatároz
ta, hogy valahogy megpróbálja. Ott
hagyta irodáját és lesétált a hallba, a 
férfiak helyiségébe. Szerencsére nem 
volt ott senki. Felfelé nézzen vagy le
felé? Úgy döntött, hogy felfelé fog 
nézni. Azután ezt mondta: 'Üdvözle
tem. A nevem Bili. és le akarok szok
ni a dohányzásról' Majd így folytatta: 
'Mindent megtettem, amit a doktor 
mondott, és mégis bajban vagyok. 
Nem lennél szíves elvenni ezt a ciga
retta utáni sóvárgást? Köszönöm.' 

A tanfolyam végén Bili elmondta az 
oda járó több. mint 200 embernek, 
hogy a sóvárgás nem tért vissza, és at
tól a pillanattól kezdve egyetlen ciga
rettát sem szívott el." 

Válasszon szabadon, s lélegezzen 
szabadon'. 

Gyürüs István 
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Az Európai Közösség alapszerződé
seként ismert Római Szerződésben a 
személyek szabad mozgásának joga két 
jól elkülönülő területre osztható. Egy
részt a munkaerő szabad mozgására, 
másrészt a letelepedés szabadságára. 
Az előbbi a „dolgozókra", azaz a mun
kavállalókra, alkalmazottakra; az utób
bi az önálló vállalkozókra (kereskedők
re, szabad foglalkozásúakra) vonatko
zik (róluk a cikksorozat 13.. következő 
részében szólunk). 

Az áruk szabad mozgásához hason
lóan a dolgozók szabad mozgása a kö
zösségen belül egy átmeneti időszak 
után vált teljessé. 

A szabad mozgás - a szerződés sze
rint - jelenti a tagállamok dolgozói kö
zött az állampolgárság alapján történő 
hátrányos megkülönböztetés eltörlését 
a foglalkoztatás, a bérezés, és más 
munka és foglalkoztatási feltételek te
kintetében. 

Ez a mozgásszabadság négy jogot 
foglal magában: 

a) egy ténylegesen meghirdetett ál
lásra egy más tagállam dolgozója 
jelentkezhessen, ott állásajánlatot 
elfogadjon 

b) a jelentkezés céljából másik tag
ország területére szabadon belép
hessen, ott mozoghasson (ez álta
lában 3 hónapos tartózkodási jo
got jelent) 

c) jog egy tagállamban való tartóz
kodásra munkavállalás céljából, 
az adott állam állampolgáraira vo
natkozó munkavállalási rendelke
zéseknek megfelelően 

d) jogot arra, hogy a munkaviszony 
megszűnését követően a munka
vállaló a tagállam területén ma
radhasson bizonyos feltételek 
mellett. 

A rendelkezés a közszolgálati alkal
mazásra nem vonatkozik. 

Azt, hogy kit tekinthetünk munka
vállalónak, az Európai Bíróság széles 
körűen értelmezte. Felöleli a fogadó or
szágban ténylegesen foglalkoztatotta
kat, az álláskeresőket, nyugdíjasokat, 
az olyan munkanélkülieket, akik mun
kaképesek és korábban dolgoztak, 
olyan munkaképteleneket, akik a foga
dó országban szerzett foglalkoztatási 
betegség, munkahelyi baleset miatt 
nem tudnak többet munkát vállalni. 

A Római Szerződés hivatkozott ren
delkezését irányelvek és rendelet útján 

DR. H O R V Á T H I S T V Á N 
Ü G Y V É D 
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tovább szabályozták, finomították. Ma a 
tagállamok nem korlátozhatják más tag
állam dolgozóinak alkalmazását sem 
számszerűen, sem pedig százalékos 
arányban. 1974-ben ezért indított eljárást 
az Európai Bizottság Franciaország el
len, mert a francia Tengeri Munkatör
vénykönyv előírása szerint a hajók le
génységéből minden három franciára 
juthatott egy külföldi állampolgár. Az 
ügyben végül az Európai Bíróság dön
tött, megállapítva hogy a francia rendel
kezés ellentétes a Római Szerződés vo
natkozó cikkelyével, a Tanács szabad 
munkaerőmozgásáról szóló rendeletével. 

Ezen hivatkozott rendelet kimondja: 
- az állampolgárságon alapuló meg

különböztetés tilalmát (pl. bére
zésre, elbocsátásra), 

- rögzíti, hogy másik tagállam dol
gozója ugyanazon szociális és 
adókedvezményekre jogosult, 
mint a hazai dolgozó, 

- ugyanazokat a szakszervezeti jo
gokat gyakorolhatja, 

- azonos feltételekkel vehet részt 
szakmai képzésben, átképzésben. 

- jogosultak magukkal hozni család
tagjaikat, még ha azok nem is az 
Európai Közösség állampolgárai, 
a családtagoknak joguk van mun
kát vállalni, gyermekeik ugyan
azon feltételek szerint nyerhetnek 
felvételt közoktatási, szakmunkás
képző intézményekbe, mint a ha
zaiak. 

Az ismertetett szabályokra csak ak
kor lehet bíróság előtt hivatkozni egy 
tagállami dolgozónak, ha a vitássá tett 
esetben egy ún. nemzetközi elem 
megjelenik, tehát egy ilyen ügyben 
legalább két tagállam érintett. Ennek 
a nemzetközi elemnek a hiánya miatt 
utasította el az Európai Bíróság az ún. 
/?e#ín«-ügyben a felperes keresetét, 
nem találva alkalmazhatónak a közös
ségi jogot (lásd keretes cikkünket). 

Tovább könnyítette a munkavállalást 
egy 1968-ban kibocsátott irányelv, 
mely szerint a tagállam munkavállalási 
célú elhagyásához, illetve egy másik 
tagállamba való belépéshez elegendő 
az érvényes útlevél, vagy személyi iga
zolvány felmutatása. Vízum vagy eh
hez hasonló irat nem követelhető. A 
munkaadó országának hatóságai köte
lesek legkevesebb 5 évre szóló, meg
újítható tartózkodási engedélyt adni a 
dolgozónak. 

A Római Szerződés szabad mozgást 
biztosító szabályai bizonyos korlátok 
mellett érvényesülnek. Csak a közrend, 
közbiztonság, közegészség által indo
kolt esetekben érvényesülhetnek korlá
tozások. 

A közrendre hivatkozással tette lehe
tővé a Van Duyn-ügyben az Európai 
Bíróság a munkavállalás megtagadását. 
Egy holland állampolgár angol scien-
tológiai egyháznál kívánt munkát vál
lalni. Az angol hatóságok megtagadták 
a munkavállalás engedélyezését arra 
hivatkozva, hogy a scientológiai egy
ház tevékenysége bár nem jogellenes, 
de ellentétes a közjóval; ezért annak a 
tevékenységét igyekeznek visszaszorí
tani. Az Európai Bíróság megállapítot
ta, hogy az Egyesült Királyság jogosan 
hivatkozhat a közrendre a perbeli eset
ben, ez alapján a munkavállalás enge
délyezésének megtagadása nem ütkö
zik a Római Szerződés és a Közösség 
idevonatkozó egyéb szabályaiba. 

A szabad munkavállalás feltételezi a 
korábban megszerzett társadalombizto
sítási jogosítványok fenntartását, folya
matosságát. Ezért biztosítja a közösség 
a munkavállalóknak és igényjogosult 
hozzátartozóknak: 

- a különböző államokon belüli elő
írások szerint figyelembe vett 
minden olyan idő összeadását, 
amely az igényjogosultság meg
szerzése, megtartása, a teljesítmé
nyek beszámítása szempontjából 
fontos, 

- pénzbeli járandóságok kifizetését 
tagállam területén lakó (másik 
tagállam) állampolgárának. 

A korábban csak munkavállalókra 
vonatkozó jogosítványokat az Európai 
Közösség kiterjesztette másokra is. 
Egy 1990-es (illetve 1993-as) irányelv 
lehetővé tette az egyetemistáknak (ha 

A LOPÁS BELÜGY 
Egy angol bíróság lopás miatt elmarasztalt angol állampolgárt arra kötele

zett, hogy menjen vissza Észak-Írországba, és ne térjen vissza Anglia vagy 
Wales földjére. (Az elmarasztalt arra hivatkozott, hogy azért akar Angliában 
maradni, mert a Római Szerződés szerint ő jogosult Angliában munkát ke
resni, ott dolgozni.) A bíróság ítéletében megállapította, tekintve hogy | 
Észak-Írország is az Egyesült Királyság felségterületéhez tartozik, olyan bel
ügyről van szó, amely nem képezi a közösségi jog, közelebbről a munkaerő 
szabad mozgásának tárgyát. 

egy tagország állampolgárai), hogy 
szakmai képzés céljából másik tagál
lamban tartózkodjanak. Ehhez két fel
tételt szabott: az egyetemista rendel
kezzen megfelelő egészségbiztosítás
sal, és az ottléthez szükséges, igazolt 
pénzügyi fedezettel. 

A szabad mozgás és tartózkodás jo
gát egy szintén 1990-es irányelv kiter
jesztette a nyugdíjasokra is. E szerint 
egy nyugdíjas ha korábban a közösség 
területén dolgozott, és jogosult nyug
díjra, úgy bármelyik tagállam köteles -
kérésére - tartózkodási engedélyt szá
mára kiadni. Mindez azt jelenti, hogy 
pl. egy svéd nyugdíjas megunva a hi
deg éghajlatot, úgy dönthet, hogy Gö
rögországban telepedik le idősebb évei
re. 

A felvázolt helyzet alapján megálla
pítható, hogy a munkaerő szabad 
áramlásának egyik részjogosítványa
ként induló tartózkodási jog mára 
meglehetősen kiterjedt, szinte önálló 
jogként jelenik meg. Bizonyítja egy 
külön irányelv, amely azokról rendel
kezik, akik se nem dolgozók, se nem 
egyetemisták, se nem nyugdíjasok, il
letve ezek családtagjai - ők is jogosul
tak más tagállamban való tartózkodás
ra, ha megfelelő betegségbiztosítással 
és a szükséges anyagi fedezettel ren
delkeznek. 

Ugyancsak jól illusztrálja a közösség 
jogfejlődését az Európai Unióról szóló 
rendelkezés, mely módosítva a Római 
Szerződést, megteremti az Unió állam
polgárságának intézményét. A rendel
kezés szerint: a tagállamok állampolgá
rai egyben az Unió állampolgárai is. 
„Az Unió minden állampolgárának jo
ga van arra, hogy a tagállamok terüle
tén szabadon mozogjon és tartózkod
jon", természetesen a Szerződésben 
megállapított korlátok szerint. 
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Az 1999-es adatok nyomán el
készült Nagykanizsa város lakos
ságának egészségügyi állapotáról 
szóló jelentés. Az ANTSZ az 
előző évekhez hasonlóan jól átte
kinthető rendszerben tárt elénk 
egy tükröt, amelyik nem mutat 
egy torz képet - nem is csillog -
viszont több helyen elgondolko
dásra ad okot. 

A csökkenő népesség kor
összetétele - alacsony születési 
szám, magasabb halálozás, a 
gyermekek arányának csökkené
se - feltételezné, hogy a keve
sebb ember egészségügyi, szociá
lis és mentális ellátásának tere 
kibővülhet. Természetesen azon
ban az egymásra hatások okait 
nem itt kell keresnünk. 

Mindjárt a jelentés elején biz
tató adatot kapunk, hiszen váro
sunkban a terhesség-megszakítá
sok száma csökkent, a 412 újszü
lött kórházban, egészségesen jött 
a világra. Egyáltalán nem ilyen 
kedvező a 10 ezer lakosra jutó 
halálozások haláloki főcsoportja. 
Továbbra is - egybevágóan az 
országos adatokkal - első helyen 
állnak a keringési rendszer be
tegségei, a daganatok és az 
emésztőrendszer megbetegedé
sei, viszont városunkban előtérbe 
kerültek a táplálkozással és 
anyagcserével kapcsolatos beteg
ségek. Valamint enyhe emelke
dést mutat az öngyilkosságban 
meghaltak száma. 

Ha részleteiben nézzük az ada-

10.000 lakosra jutó halálozások haláloki 
főcsoportként! alakulása, Nagykanizsa városban 

Haláloki 1996 1997 1998 
I. Fertőző és élősdiek ok. bet. 0,8 0,2 0,2 
II. Daganatok 30,1 32,6 30,6 
III. Vér- és vérképző szervek 0 0,2 0,2 
IV. Endocrin, tápl. anyagcsere-bet. 0,9 1,7 3,4 
V. Mentális és viselkedészavarok 0,4 1,7 0,8 
VI. Idegrendszer betegségei 1,1 2,7 0,6 
IX. Keringésrendszer betegségei 68,6 67,4 64,3 
X. Légzőrendszer betegségei 5.5 2,3 3,3 
XI. Emésztőrendszer betegségei 8,1 10,7 10,9 
XVII. Veleszületett 
rendellenességek, deformitások 0,4 1,0 0,4 
XX. Morbiditás és mortalitás 
külső okai 7,0 9.3 8,8 

Haláloki főcsoporton belül részletezve 
//. Daganatok 
Légcső, hörgő, tüdő 5,3 4.6 5,7 
Vastagbél 1,7 4,4 2,7 
Végbél 2,3 4,4 1 
Ajak, szájüreg, garat 1,5 1,9 1,9 
Gyomor 2,7 2,3 3,8 
Emlő 2,8 1,1 1,7 
IV. Endocrin, táplálkozás- és 
anyagcsere-betegségek 
Diabetes 0,9 1,7 3,4 
IX. Keringési rendszer betegségei 
Magas vérnyomás 4,5 3,6 4 
Ischaemiás szívbetegség 33,5 33,3 33,1 
Cerebrovascularis betegségek 24,1 24,0 21,6 
X Légzőrendszer betegségei 
Idült alsólégúti betegségek 4,4 2,1 3,3 
XI. Emésztőrendszer betegségei 
Gyomor-, nyombélfekély 0,9 7 0,6 
Májbetegségek ' 6,8 8,2 6,9 
XX. Morbiditás és mortalitás külső okai 
Esések 1,9 4,6 3,3 
Szándékos önártalom 1,3 2,1 2,3 

l i S l i l l l l l 

tokát, akkor szembetűnő és el
gondolkodtató, hogy hány nagy
kanizsai polgár életére tesz pon
tot az idült májzsugor, a légcső-, 
hörgő-, tüdőrák, miért emelkedik 
az ajak, a szájüreg és a garat 
rosszindulatú daganatainak szá
ma. Ez az írás ugyan nem az 
egészségügyi felvilágosítás he
lye, de azért nem lehet elmenni a 
mellett a tény mellett, hogy pol
gártársaink hogyan ássák meg 
önmaguk alkohollal, nikotinnal, 
más ajzószerekkel saját sírjukat. 
A gyomorrukban meghaltak szá
mának emelkedése se tekinthető 
e körön kívülinek. Elgondolkod
tató még az az adat is, hogy az 
ANTSZ hatókörébe tartozó terü
leten a szexuális úton terjedő be
tegségek száma csaknem duplá
jára emelkedett. A fentiekkel 
egybevágóan ebbe a körbe sorol
nám még az a tényt is, hogy a 
tüdőgondozóba önként jelentke
zők száma csökkent. Az 1999-
ben tbc-ben megbetegedettek 
száma „csak" - vagy sajnálato
san - 13. 

A jelentés végén több olyan 
adat is felsorakozik, amelyik 
kedvező állapotot mutat. Ezek: 
Nagykanizsa városban az élet
korhoz kötött kötelező védőol
tások teljesítése 100%-os. 1999-
ben csak 4 esetben történt (2 ház
tartásban!) élelmiszerfertőzés, 
ételmérgezés, és csak 2 foglalko
zási megbetegedést regisztráltak. 

Büki Erzsébet 

Mivel július l-jétől a kormány pá
lyázatot ír ki szociális bérlakások 
építésének pénzügyi támogatására, 
ezért az önkormányzat Ingatlanke
zelési Intézménye a rendelkezésé
re álló információk alapján javas
latot készített. A javaslattal segíte
ni kívánja a feltétlenül szükséges
nek ítélt, önkormányzati pályázat 
elkészültét. 

Mire terjed ki a javaslat? 

- az alkalmasnak ítélt helyszínek 
megjelölésére 

- a lakástípus kiválasztására 
- az önkormányzati pénzforrás 

megjelölésére 
Nagykanizsán hol építhetők ilyen 
lakások? 
- belvárosi foghíjtelkeken (Király 

út 23., Kinizsi út 2., Sugár út 
12.) 

- belvárosi bontási területeken 

(Király út 43-45., Erzsébet tér 
északi oldal, nyugati oldal, Ma
gyar utca 2. környéke, Eötvös 
tér 1-8.) 

-Ligetváros (Csengery út 117. 
9-20-as tömb) 

Milyen lakástípusok alakíthatók 
ki ezeken a területeken? 
Az IKI az önkormányzatnak 6-8 
lakásos sorházakat javasol, ame
lyekben 38^10 nm, egy szoba kom-

20 

fortos lakás építhető. A lakás egy 
nagyméretű szobából, főzőkonyhá
ból, zuhanyzófülkéből állna. Tető
tér-beépítés után a lakás egy máso
dik hálóhelyiséggel bővülhetne. 

Mi a fedezet? 
Önkormányzati pénzforrásként a 
korábbi lakáseladások, illetve a 
már megvásárolt bérlakások tör
lesztő részletei szolgálnának. 

Büki Erzsébet 
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F I T T E N , N E T T E N F R A N C I A O R S Z Á G B A N 
A Balaton Régiónak már évekre 
visszanyúló kapcsolata van azzal a 
francia régióval, amelynek központ
ja St. Nasarei. Ez a város ad otthon 
annak az elsősorban középiskolások 
szániára szervezett fesztiválnak, 
amelyre az idén a Thúry György 
középiskola diákjai, a Fitness Cen
ter növendékei is meghívást kaptak. 
A Keyo Girls néven közismert csa
pat már nem első alkalommal mu
tatja be tudását, és mint útibeszá-
molójukból kiderül, ezúttal is szép 
sikerrel szerepeltek, öregbítve ezzel 
a város, iskolájuk, és stúdiójuk hír
nevét is. 

- Különböző művészeti kategóriák
ban tevékenykedő csapatoknak, szer
veződéseknek érkezett a felkérés, ke
restek produkciókat a mozgásművé
szet, a képzőművészet, szmház- és a 
filmművészet terén is. Erre a fesztivál
ra évről évre kétezer diák verődik 
össze, és ebben uz. évben fordult elő 
először, hogy u régiós kapcsolatok ré
vén magyar középiskolások is meghí
vást koptok. A francia szervezők dön
tötték el. hogy u felajánlott produkciók 
közül melyik kerül bemutatásra, a 
döntést követően felkérték a középis
kolákat. A lányok is így lettek résztve
vői a fesztiválnak - mondja Rába-

Fellépett a Keyo girls 

völgyi Attila, a Thúry György szak
középiskola igazgatóhelyettese, a fel
lépő lányok kísérője. 

- Csak az ön által kísért csapat ka
pott meghívást Magyarországról? 

- Nem. Voltak a delegációban 
veszprémi, pápai, zalaegerszegi és ka

posvári középiskolások is. A kiutazók 
között voltak népitáncosok, és társas
táncosok is. 

- Hogyan szerepeltek a lányok? 
- Saját kategóriájukban nem akadt 

ellenfelük, hiszen ók voltak ennek a 
műfajnak az egyetlen képviselői, a 

franciák és az angolok egészen sajátos 
produkciókkal jelentkeztek. A táncról 
és a zenéről egészen egyedi megközelí
tésben szóló produkciókat nézhettünk 
meg. A fellépök zöm* nem olyan rég
óta együtt dolgozó profi csapat volt, 
mint a mieink. 

- Talán egy kicsit furcsán hatott a 
mi produkciónk, valami másra számí
tottuk, ez a fajta torna-tánc nem ismert 
dolog arrafelé - mondják a lányok. 

- Mi volt a véleményetek a feszti
válról. Franciaországról? 

- Egy nagyon jól megszervezett pro
fi rendezvény volt, ahol kétezer ember 
mozgatása, ellátása sem okozott gon
dot. Nem volt rendbontás, vagy egyéb 
zavaró jelenség, csak jó hangulat két 
napon át. Kicsit mások voltak a pro
dukciók, mint amit mi vártunk, volt 
például olyan lány, aki beszédre tán
colt - mesélik a lányok. 

- Mit láttatok Franciaországból? 
- Sajnos keveset. Nagyon rövid idő 

állt a rendelkezésünkre, így a Louvre-
ot és Notre Dame-ot is csak kívülről 
láthattuk, a többi nevezetességre pedig 
egyáltalán nem maradt időnk. Az ellá
tás nagyon jó volt, és az ételek is na
gyon ízlettek - fejezik be az élménybe
számolót a lányok. 

D.É. 

Május közepén immár hatodik alka
lommal rendezték meg Prágában a 
Prague International Marathon elne
vezésű versenyt. Európa egyik legran
gosabb maratoni futóversenyén a vi
lág élvonalába tartozó atléták is kép
viseltették magukat. Idén nagykani
zsai részvevője is volt a prágai mara-
tonnak. A huszonnyolc éves Fehér 
László amatőrként élete eddigi leg
jobb eredményét érte el. Nem sokkal 
több, mint három óra alatt (3:09:33) 
teljesítette a maratoni távot. 

Kanizsa: - A maratoni versenyen 
való indulást évekig tartó felkészülési 
munka elűzi meg. Ön mikor, és miért 
választotta a hosszútávfutást? 

Fehér László: - Közel tíz évvel ez
előtt kezdtem el futni hosszabb távokat, 
elsősorban, azért hogy fizikai állóké
pességemet és szellemi frissességemet 
megőrizzem, szinten tartsam. A másik 
ok. amiért elkezdtem a maratoni futást, 
az volt hogy szerettem volna megismer
ni teljesítőképességem határait. 

K: - Mennyit fut naponta és mi volt 
az a leghosszabb táv. amit lefutott? 

F: - Elfoglaltságomtól függően heti 
70-80 km-t futok A leghosszabb táv öt
ven kilométer volt, amit Szombathelyen 
az. Elvira Maratónon futottam. Ennek 
külön története van. Söjtöri Elvira 42. 
születésnapját azzal szerette volna em
lékezetessé tenni, hogy lefutja a marato
ni távot, ami 42 195 m. Ez jól sikerült 
neki és ezt követően minden évben ren
dezett egy maratonit. Aző nevéhez fűző
dik az Elvira Muraion megrendezése. 
Ötvenedik születésnapja tiszteletére és 
köszöntésére futottam le a már említett 
távol. 

K: - Más hazai versenyeken is in
dul? 

FEHÉR LASZLO ES A SOPRONI ASZOK 
[ Nemzetközi maratoni verseny Prágában 
F: - Nagyon sok verseny van évente, 

de én csak a fél-maratoni és a maratoni 
versenyeken indulok. 

K: - Beszéljünk ezek után a prágai 
eseményekről. Hányadik maratoni futa
ma volt ez és mi volt ennek az érdekes
sége? 

F: - Ez volt a nyolcadik maratoni, 
amin futottam. Prágában tavaly már 
cseh barátaimmal tartottunk egy nem 
hivatalos főpróbát és idén már be is ne
veztem a nemzetközi viadalra. A neve
zési díj 35 USD volt és a kilenc kilomé
teres távon indulókkal együtt közel 
tízezren vettünk részt. Ott volt csúcstar
tó brazil Da Costa és ott voltak a világ 
legjobb maratonistul is. Magyarország
ról talán heten lehettünk. Én három 
soproni ismerősömmel együtt indultam, 
de ott láttuk a magyar favoritot, Rezesi 
Gergelyt, aki nagyon előkelő helyen 
végzett. 

K: - Hogyan készült erre a maratoni
ra? Milyen volt maga a verseny? 

F: - Különösképpen nem készültem 
rá. Amatőr szinten nekem elegendő az 
átlag napi tizennyolc kilométeres etap, 
egy-két gyorsasági szakasszal kiegészít
ve. A prágai maraton előtti napon, 
csakúgy, mint máskor van egy úgyneve
zett „lésztanap" amit a szervezők bizto
sítanak. Ez az utolsó kalóriafeltöltés a 
verseny előtt. A prágai maraton nagyon 
profi módon megszervezett volt. A szer
vezők mindenről gondoskodtak a siker 

Rajt előtti pillanat. 
elérése érdekében. A frissítőállomáso
kon bőségesen volt ásványvíz, citrom, 
narancs, Isostur, cukor és vizes szivacs. 
Nagyon feldobott mindannyiunkat, hogy 
uz út mentén zenekarok játszottak tiszte
letünkre. Volt dixieland, rock, klezmer, 
népzene és gyermekkórus. A rajt és a 
cél az Óvárosi téren volt. Prága leg
szebb részein vezetett az útvonal. Az 
Óváros érintésével át a Károly hídon a 
Kis Oldalra, aztán a Moldva (Vltava) 
partján. Ezt a részt talán a Dunaka

nyarhoz tudnám hasonlítani. Nagyon 
festői környezet. A verseny első és utol
só szakaszát szurkolók és turisták sorfa
la között futottuk. Nagyon jól esett a 
biztatásuk. Ami viszont nehézséget oko
zott az a macskakő. amelyen nem jó fut
ni. 

K: - A legtöbb maratonista önma
gáért fut, magának akar bizonyítani, 
rangsor és helyezettek azért vannak. Mi
lyen eredmények születtek Prágában? 

F: - A pontos eredményeket nem is
merem, csak azt tudom, hogy két kenyai 
futó végzett az élen. Idejük rosszabb 
volt a tavalyinál. Világrekord esetén öt
venezer USD-t kapott volna az első he
lyezett. A mostani győztes kenyai spor
toló húszezer USD-t és egy 1,8-us 
Octavia-t kapott. Minden befutó egy 
emlékérmet és egy pólót kapott. Saját 
szempontomból nagyon sikeres volt 
Prága, hiszen életem legjobb idejét fu
tottam. 

K: - Milyen tervei, milyen álmai 
vannak? 

F: - Nyáron szeretnék ott lenni a Ké
kes csúcsfutáson, ami ugyan nem mara
toni táv, de a szintkülönbség miatt na
gyon kegyetlen verseny. Ősszel a buda
pesti versenyeken indulok. Életem egvik 
nagy álma a Bécs-Budapest Murato-
non az egyéni kategória teljesítése. A 
másik vágyam pedig, hogy három órán 
belül fussam le a maratoni távot. 

Halász Gyula 
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MOTOCROSS 
A Kanizsa Motocross Sportklub 

rendezésében lezajlott országos bajno
ki futamokat a „porfelhők lovagjai" 
küzdelmének is lehetett volna titulálni. 
Hiába locsolták ugyanis a futamok kö
zött a pályát, az első körben szinte „le
radírozták" azt a néhány centis vizes 
réteget a bütykös futófelületű gumik, s 
utána már gyakran porfelhőkkel is meg 
kellett vívni a versenyzőknek a tik
kasztó melegben, a 2,5 km hosszú pá
lya ugratókkal, siratófalakkal, 180 fo
kos kanyarokkal megtűzdelt útvona
lán. No, de a motocrossozókat kemény 
fából faragták, s hozzáedződtek, hogy 
olykor térdig érő „dagonyában", más
kor meg szinte kőkemény, lelket is ki
rázó pályán kell a port nyelve verse
nyezni. Hat kategóriában folyt a viadal 
a bajnoki pontokért, amely az I. osz
tály 250 ccm-es géposztályának az el
ső, a serdülő és junior korúak 80 ccm-
es gépeivel indulóknak a második, míg 
a II. osztály és a seniorok mezőnyének 
a harmadik bajnoki fordulója volt 

mindkét géposztályban. Valamennyi 
kategóriában tíz fölötti volt az indulók 
száma, a legnépesebb a II. o. 250 ccm-
es gépekkel versenyzők mezőnye volt, 
22 résztvevővel. Az I. osztályúaknak 
25 perc+2 kör, a többieknek 15 perc+2 
kör volt a penzum futamonként. Há
rom kanizsai versenyző jó szerepléséért 
is izgulhatott a kánikulai meleg ellené
re kilátogató szép számú nézősereg. 
Az utóbbi években az enduro-crossra 
átnyergelt ifj. Vaska Kálmán nem lett 
azért hűtlen korábbi sportágához, s el
indult a II. o. 125 ccm-es géposztályá
ban. Vérmes reményei nem voltak, 
biztonságos motorozással az első fu
tamban a 7., a másodikban a 8- helyen 
ért célba Yamahájával, s 15 bajnoki 
pontot szerzett ezzel. A kanizsai szak
vezetés az I. osztály 250 ccm-es kate
góriájában induló Langer Józseftől 
várta az eredményesebb szereplést. A 
kiváló versenyzői adottságokkal ren-

THAI BOX 
BAJNOKI PREMIER 
Az alig hároméves múltra visszate

kintő kanizsai Elit-Profi Harcművésze
ti Sportegyesület tevékenységének, 
eredményeinek egyfajta elismerése 
volt, hogy a Magyar Thai Box és Kínai 
Box Egyesületek Szövetsége megbízta 
őket a sportág soron következő orszá
gos bajnoki fordulójának rendezésével. 
A Cerháti SZKI Russay Olivér nevét 
viselő tornacsarnokában az ország 
minden részéből érkezett, harcművé
szeti sportokat művelők felvonultatták 
a Távol-Keletről világszerte elterjedt 
sportág széles repertoárját. A sort a Kí
nai Box pusztakezes és fegyveres for
magyakorlatainak bemutatója nyitotta, 
amelyben egy képzeletbeli ellenféllel 
vívott, megkomponált mozdulatsorok
ból álló küzdelmet imitáltak, a szorító
ban pedig light-kontakt mérkőzések 
zajlottak gyerek korcsoportúaktól a 
felnőttekig az egyes súlycsoportokban, 
országos méretű verseny keretében. 
Természetesen ott voltak az indulók 
között az Elit-Profi HSE versenyzői is, 
jóllehet még csak egy éve kezdték el a 
harcművészetek ezen ágai alapjainak 
elsajátítását. Nos, ennek ellenére nem 
vallottak szégyent, sőt számos dobo
gós - közte aranyérmes - helyezést ér
tek el. Gyermek korcsoport. I. kategó
ria (10 év alattiak). - 3 0 kg: 1. Németh 
Márk, 2. Horváth Benjámin, + 30 kg: 
3. Dukai Roland. II. kategória (10-12 
évesek), -45 kg: 1. Tóth Péter, 3. Soós 
Dávid, -50 kg: 3. Kovács Krisztián. 
Fiúk (14-15 éves): 3. Sinka Gábor 
(-60 kg). Felnőtt: 2. Sebestyén András 
(-65 kg), 1. Sajóvölgyi Csaba (67-72 

kg). Felnőtt haladó: 3. Pelikán Gábor 
(65 kg), 3. Juhász Imre (-70 kg), 3. 
Jobbágy Gábor (+76 kg). Csapatver
senyben a 2. helyen végeztek a fővá
rosi Saholin Klub mögött. A Thai Box 
magyar bajnokság IV. fordulója kere
tében 16 mérkőzésre került sor, mely
ből 8 összecsapásnak volt egyik részt
vevője az Elit-Profi HSE versenyzője. 
Közülük hárman - Dukai Tamás (gye
rek 30-35 kg), Nagy Szilárd (gyerek 
45-50 'kg) , Varga Attila (50-55 kg) -
szenvedtek vereséget, mellyel két 
utóbbi bajnoki címe is elúszott, ám az 
ezüstéremre is büszkék lehetnek. 
Technikai K. O.-val nyert Szigeti Máté 
(gyerek - 3 0 kg) és Völgyi Ferenc (ifi 
50-55 kg), K. O.-val Lákics Norbert 
(C kat., 70-72,5 kg), egyhangú ponto
zással pedig Horváth Zsolt (C kat., 
63,5-67 kg) és Horváth Gábor (C kat., 
83-86 kg). Horváth Gábor, alias „Tig
ris" egy kategóriával feljebb mérkőzés 
nélkül is nyert egy találkozót, mivel el
lenfele sérülés miatt nem állt ki. Ezzel 
az „ölébe hullott" győzelemmel Hor
váth Gábor magyar bajnoki címet szer
zett a magasabb súlycsoportban, s esé
lye van a duplázásra, mivel saját súly
csoportjában most legyőzött ellenfele, a 
dunaújvárosi Sörös István volt két éven 
át veretlenül a bajnok. A kanizsai ver
senyzők jó része a vártnál is jobban sze
repelt rutinos ellenfelekkel szemben, s 
ha a hátra lévő fordulókat is sikerrel ve
szik, több magyar bajnoki címmel öreg
bíthetik egyesületük és városunk jó hí
rét a harcművészeti sportban is. 

BZ 

delkező Lángért tavaly szinte üldözte a 
balszerencse, s csak a negyedik helyen 
zárta az évadot. Szebb reményekkel 
vágott neki az új szezonnak, de ezúttal 
is megtalálta a „technika ördöge", igaz 
némi külső segítséggel. Viszonylag jó 
rajt után az élmezőnybe küzdötte fel 
magát, ám nem sokkal az első futam 
vége előtt ütközött egy kanyarban, 
mely során letört Kawasakijának se
bességváltókarja, s kiállni kényszerült. 

Megjavítani nem lehetett, így a máso
dik futamban már el sem indulhatott, s 
mindössze 3 pontot kapott. Jól vette 
viszont az akadályokat a seniorok ver
senyében Sajtos János 250 ccm-es 
Suzukijával. Az első futamban hato
dik, a másodikban negyedik helyen ért 
célba, összesítésben az ötödik helyet 
szerezte meg, 23 bajnoki pontot gyűjt
ve ezzel. 

Bacskay Zoltán 

LABDARÚGÁS 
Az NB III Dráva-csoportjában sze

replő MÁV NTE csapatának az 1-9. 
helyen végzést tűzte ki célul a szakve
zetés, amivel kvalifikálhatták magukat 
az átszervezésre kerülő bajnoki rend
szer NB Il-es mezőnyébe, azaz a har
madik vonalba. A remek őszi szezon 
után aztán a dobogós helyezés sem lát
szott elérhetetlennek. Voltak a tabella 
második helyén is, ám a tavaszi botla-
dozások miatt elúsztak a dobogós re
mények. A kitűzött célt már több for
dulóval a vége előtt teljesítették, csu
pán a végső helyezés maradt kérdéses. 
A zárófordulóban az ezüstéremre aspi
ráló Balatonfüred együttesét fogadták. 
A Balaton-parti gárdának győzelem 
kellett a második hely biztos megszer
zéséhez, ez viszont a vasutasok két 
hellyel lejjebb kerülését eredményezte 
volna a tabellán, amennyiben a mögöt-

Szezonzárás 
az NB Ill-ban 
tük álló riválisok nyernek. Nos, a 
Szalai-legénység nem akart semmit a 
véletlenre bízni. A 16. percben egy pa
rádés akció végén Kovács J. fejesgóljá
val szereztek vezetést, majd két perc 
múlva a támadáshoz felzárkózó közép
hátvéd, Nagy Tamás talált csatároknak 
is becsületére váló lövéssel a fürediek 
hálójába. A vendégek mindent megpró
báltak olykor durva eszközökkel is a 
szépítés, illetve a fordítás elérésére, de 
az eredmény nem változott lefújásig. A 
MÁV NTE együttese megérdemelt 
győzelemmel búcsúzott a szezonzárón, 
s húsz év után ismét az NB II-ben foly
tathatják. 

B.Z. 

JUDO 

Június első hétvégéjén került 
megrendezésre a korosztályos diák
olimpiák közül az ifjúságiak verse
nye Baja városában. A szombati ver
senynap a 15-17 éveseké volt. A 
vasutasokat ebben a korosztályban 3 
fő képviselte. A 60 kg-osok súlycso
portjában Németh József a középme
zőnyben végzett egy peches nap 
után. 

Molnár Tamás a 90 kg-os súly
csoportban fölényes ipponos győzel
mekkel utasította maga mögé társait, 
így három győzelme az I. helyet je
lentette számára. Hóbár Péter a +81 
és a +90 kg-os súlycsoportban is az 
I. helyezést érte el kiegyensúlyozott 
szerepléssel. A három aranyérem diák
olimpiai pontértéke 84 pont, mely a 
vasutasok idei pontértékét 300 fölé 
emelte, ami az élmezőnyhöz sorolja 

őket. Ilyen kis létszámmal ez csodá
latos teljesítmény! 

A vasárnapi versenynap a serdü
lőké - 14—15 éveseké - volt, akik jó
val nagyobb létszámmal jelentek 
meg, hiszen nekik országos rangsor
verseny volt a 2000. évi utolsó pont
szerzési lehetőség a bajnokság előtt, 
és egyben nemzetközi meghívásos 
verseny is. Román és jugoszláv 
judokák részvételével közel 200-an 
neveztek a versenyre. Sajnos a vas
utasoktól csak 1 fő készült fel és vett 
részt a versenyen ebben a korosz
tályban. 

Mester Marcell a III. helyet nyerte 
meg 1 bírói vereséggel, és három 
ipponos győzelemmel 8 pontot be-
gyűjtve! Összegezve: komoly felké
szültséggel rendelkezik a jelenlegi 
ifi- és serdülőcsapat. 1999-ben és 
2000 év első felében a judo szakosz
tály szakmailag országosan elismert
té vált, judokáit a rivális klubok ve
zetői is elismerik. Munkájukhoz és 
eredményeikhez gratulálunk! 

Remélhetőleg a hónap végén 
Győrben rendezett Ifjúsági Világ 
Kupa Nemzetközi Judo Versenyen is 
részt tudnak venni és érmes eredmé
nyeket is tudnak szerezni. 



APRÓHIRDETÉSEK 
H I R D E T É S E K E T Kanizsa Újság Kft. szerkesztőségében 
(Nagykanizsa, Király u. 4 7 . 1 . emelet) V E S Z Ü N K FEL! 

I N G A T L A N 

Belvárosi. 2. emeleti, 2 szobás, egyedi fűté
ses lakás csendes helyen eladó. (Parketta, 
vízóra, redőny) Érd.: napközben az 536-
056-os, 19 óra után a 318-937-es telefonszá-
mon. (31060 K) 
Nk-Sánc, József Attila u. 20. alatt 2483 min 
területű ingatlan eladó. Érd.: 18 óra után a 
318-700-as telefonszámon. (31075 K) 
Fonyódi hegyen balatoni panorámával. 1210 
nm-es építésre alkalmas telek eladó. Víz. 
villany van. Irányár: 5.000 Ft/nm. Érd.: 18 
óra után a 318-700-as telefonszámon. 
(31076 K) 
Nk-án a Vásárcsarnok közelében, lakásépí
tésre vagy kereskedelmi célra alkalmas 
612 nm-es telek eladó. Érd.: 319-480 
(31077 K) 
Nk-án Rózsa utcában 2+1 félszobás. 62 nm-
es. központi fűtéses lakás, jó állapotban el-
adó. Érd.: 324-465 (31078 K) 
Látóhegyen. a Csónakázó-tó közelében 2 
szintes, padlástér-beépítéses. fürdőszobás 
ház. 960 nm-es gyümölcsössel eladó. Irány
ár: 4 M Ft. Érd.: a 312-072 és a 316-827-es 
telefonszámon. (31080 K) 
56 nm-es erkélyes, egyedi fűtéses Berzse
nyi utcai lakás eladó. Érd.: 317-241 (31081 
K) 
Csengery 75. szám alatti 2 szobás, 60 nm-es 
udvari lakás, nagy kerttel eladó. Irányár: 3.5 
M Ft. Érd.: a 322-335-ös telefonszámon 
vagy a helyszínen. (31085 K) 

B É R L E T 

Nk. belvárosában 1000 nm terület bérbe 
adó. Érd.: a 334-146-os vagy a 325-876-os 
telefonszámon. (31079 K) 

J A R M U 

Lada Kombi I200-es 198l-es. piros. 2000. 
július 24-ig műszakival, eladó. Irányár: 
100.000 Ft. Érd.: 30/9932-534 (31027 K) 
'96-os Ford Escort Combi eladó. Erd.: 324-
465(31082 K) 

V E G Y E S 

Félpáncéltőkés versenyzongora, felhangolat-
Iüm állapotban áron alul eladó. Érd.: 
30/9932-534 (31028 K) 
33 nm új, fehér műanyag lambéria olcsón el-
adó. Érd.: 391-378 (31083 K) 
Csüngőhasú választós malacok eladók. Erd.: 
371-471 (31084 K) 
Főiskolás lány németből pótvizsgára és 
nyelvvizsgára felkészítést vállal. Érd.: 324-
208 (31086 K) 
PARKETTÁS MUNKÁK! Erd.: 321-01 l-es 
telefonszámon. (31039 K) 
A mozgáskorlátozottak Nagykanizsai Egye
sülete június 24-én. szombaton 10 órakor 
„Tisztújító-Küldött Közgyűlést" tart. Helye: 
Erkel Ferenc Olajipari Művelődési Ház. Nk, 
Ady Endre u. 8. Napirendi pontok: 1. Beszá
moló, 2. Köszhasznúsági jelentés. 3. Válasz-
tás. (31087 K) 

Olajos Körút P a p p S i m o n ú t j á n 
Teljesítménytúrák 

Nemzetközi T ú r a n a p - Bázakeret tye , 2000. jún ius 18. 
A túrák célja: A magyar kőolaj- és földgázbányászat bölcsőjének területén 
teljesítménytúrák (túramozgalom) teljesítésével az olajosok által bejárt utakon 
megtekinteni az értelmük és kezük nyomán létrejött olajmezőket, olajipari lé
tesítményeket, történelmi emlékeket. A különböző távolságú, gyönyörű tája
kon átvezető utak kijelölésével lehetőséget biztosítani a természetjárás meg
szerettetésére, illetve a rendszeres túrázók teljesítményének felmérésére. 

A túrák időpontja: 2000. június 18. 

A túrák távja és útvonala: 
10 km Bázakerettyei Művelődési Ház - Olajos Emlékmű - Budafai Arboré

tum - Kistolmácsi vasútállomás - Bázakerettyei Művelődési Ház. 
20 km Bázakerettyei Művelődési Ház - Meretai erdő - Kerettye - Bagoly 

erdő - Lispe Olajos Emlékmű - Budafai arborétum - Kistolmácsi 
vasútállomás - Bázakerettyi Művelődési Ház. 

30 km Bázakerettyei Művelődési Ház - Báza - Szent György hegy -
Meretai erdő - Bagoly erdő - Olajos Emlékmű - Lispe -
Szentadorján - Maróchegyi kereszt - Budafai Arborétum - Kistol
mácsi vasútállomás - Bázakerettyei Művelődési Ház. 

40 km Bázakerettyei Művelődési Ház - Kistolmácsi vasútállomás - Budafai 
Arborétum - Vörcsöki erdészház - Tormafölde - Vétyempuszta -
Maróchegyi kereszt - Szentadorján - Lispe - Olajos emlékmű -
Bázakerettyei Művelődési Ház. 

Nevezési díj: 300 Ft. 

Nevezés: A Bázakerettyei Művelődéi Házban az induláskor. 

Indítás: 7-9 óráig. 

Szálláslehetőség: Bázakerettyei Altalános Iskola udvara. Saját felszerelés 
szükséges. Tisztálkodási lehetőség biztosított. Á r : 250 Ft/fő. 

Helyfoglalás: (93) 348-025, Tüske Józsefné igazgató 
Szervezők: Zala Megyei Természetbarát Szövetség 

8901 Zalaegerszeg, Pf.: 206 

Olajipari Természetbarát Egyesület 
8800 Nagykanizsa, Ady u. 14/c Tel.: (93) 313-140/71-338 

T R I Ó A U T Ó M E N T É S 
^•"•HHpF 0-24 ÓRÁIG KÜLFÖLDÖN - BELFÖLDÖN 

h M T Telefon: 06-30-2399-555 • 60/399-399 

Autó 
NAGYKANIZSA, Mentő 
k r ú d y g y . u. 4 Lakatos 
AHOL AZ ÁR ÉS A MINŐSÉG TALÁLKOZIK. 

SZEREZZEN SZAKKÉPESÍTÉST 
TANFOLYAMAINKON! 

A BGF Pénzügyi és Számviteli Főiskolai Kar 

Zalaegerszegi Intézete a Dr. Mező Ferenc Gimnázium és 

Közgazdasági Szakközépiskolával együttműködve 

mérlegképes könyvelői tanfolyamot szervez 

vállalkozási szakon 

NAGYKANIZSÁN! 

A képzés helyszíne: Dr. Mező Ferenc Gimnázium és Közgazdasá
gi Szakközépiskola Nagykanizsa, Platán sor 3. 
Kezdés időpontja: 2000. szeptember. 
A jelentkezés feltétele: középiskolai érettségi. 
Időtartama: 4 félév, (400 óra), heti 1x5 tanóra. 
A részvételi díj a tankönyvek árát is tartalmazza, s több részletben 
is fizethető! 

A JÚNIUS 30-IG KEI KA TKOTOKNAK DÍJKEDVEZMÉNY! 

További ajánlatunk (megfelelő számú jelentkező esetén): 
- mérlegképes könyvelői tanfolyam (vállalkozói szak) 
- DIPLOMÁSOKNAK 

Jelentkezés, felvilágosítás, részletes írásos tájékoztató és jelentke
zési lap kérhető: 

BGF PSZF Zalaegerszegi Intézete 
Továbbképzési osztály 

Zalaegerszeg, Gasparich út 18/a. Tel.: 92/509-922, Fax: 92/509-923 

Dr. Mező Ferenc Gimnázium és Közgazdasági Szakközépiskola 
Nagykanizsa, Platán sor 3. Tel.: 93/310-282 
(Július 3. és augusztus 25. között munkanapokon 9-12 óráig.) 

• Lakások, üzletek, garázsok, irodák, üzemek 
RIASZTÓRENDSZERÉNEK szerelése. 

• A RIASZTÓJELZÉS 24 órás figyelése, 
gyors beavatkozással. 

• Meglévő rendszerek FIGYELŐKÖZPONTRA 
történő díjtalan csatlakoztatása. 

Nagykanizsa, Rozgonyi u. 20. 
Telefon: 93/312-706 

KANIZSA Déi-Zalai Hetilap - Főszerkesztő: Lukács Ibolya. Újságírók: Büki Erzsébet. 
Dukát Éva. Lukácsa Zsuzsa. Munkatársak: Hársfalvi Tímea. Tóth Tihamémé. Külső mun
katársak: Bacskay Zoltán, Bakonyi Erzsébet. Benedek Miklós. Halász Gyula. Horváth 
István. Varga György (fotóriporter). Szerkesztőség: Nagykanizsa. Király u. 47. I. emelet. 
Levélcím: 8801 Nagykanizsa. Pf.: 154. Hirdetésfelvétel: Kanizsa Újság Kft. Nagykanizsa. 
Király u. 47. I. emelet. Kiadja a Kanizsa Újság Kft. Nagykanizsa. Király u. 47. I. emelet 
Tel.: 93/312-305. Felelős vezető: Lukács Ibolya. Nyomja a Zalai Nyomda Rt. Zalaeger
szeg. Gorkij u. I. Tel.: 92/313-550. Felelős vezető: Czirkl György. Terjeszti a Magyar Pos
ta és a Kanizsa Újság Kft. Az árus példányok ára 65 Ft. E-mail címünk: 
kanizsahetilap@sienet.hu. ISSN 0865-3879 

2000. június 15. 23 
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PADODO Suli Záró Buli 
Vásárcsarnok parkolója június 16. (péntek), 20.30-kor 

JEGYEK ARA: felnőtteknek elővételben 900 Ft, 
a helyszínen 1300 Ft. Diákoknak 500 Ft. 
JEGYEK VÁSÁROLHATÓK: nagykanizsai óvodákban, 
iskolákban, HSMK-ban. 
RENDEZŐ: a Ryno Kulturális Menedzser Iroda. 

Beszédcentrikus nyári intenzív nyelvtanfolyamok a 

Dialóg Nyelvstúdióban 
kis létszámú csoportokban. 

Ajánlatunk: 
2000. június 19-től július 14-ig (4 hét) vagy 
2000. július 17-től augusztus 1 l-ig (4 hét) 

kezdő, újrakezdő, középhaladó , ha ladó , társalgási és 
nyelvvizsgára felkészítő sz inten 

ANGOL, NÉMET nyelvből . 

Hét hónap tananyagát most 4 hét alatt sajátíthatja el! 

• Órakezdés: reggel, délután, este. 

• Kedvező óradíj, részletfizetési lehetőség. 

• Jelentős kedvezmények: diákoknak, törzstanulóknak, 
a június 5-ig jelentkezőknek. 

Beiratkozás: a jelentkezés sorrendjében személyesen. 

DIALÓG NYELVSTÚDIÓ 
Nagykanizsa, Kinizsi út 2/a. 

Tel/fax: 93/326-413, mobil: 30/9272-329 
E-mail: dialog@westel900.net 

www.dialognk.hu 

\—^rx 
K A N I Z S A I 
N Y Á R I 
S Z Í N H Á Z 

H A T Á R O N T Ú L I M A G Y A R S Z Í N H Á Z A K 
E L Ő A D Á S A I A M A G Y A R M I L L E N N I U M J E G Y É B E N 

a H S M K melletti parkban 

Június 26. (hétfő) 21.00 óra 
Dimitris Kechaidis: T A V L I - abszurd dráma napjainkban. 

A szabadkai Kosztolányi Színház előadása. 
Szereplők: Káló Béla, Péter Ferenc. 

Díszlettervező: llia de Riska (Düsseldorf). 
Színpadkép: Vidákovics Gorán, Daróczy Sándor (Budapest). 

Rendezte: Káló Béla és Péter Ferenc. 

Július 27. (csütörtök) 21 óra 
D a n Goggin: A P Á C Á K - musical 

A komáromi Jókai Színház előadása. 
Szereplők: Cs. Tóth Erzsébet, Benes Ildikó, Vincze Emőke, 

Stubendek Katalin, Holocsy Krisztina. 
Rendezte: Mikó István. 

Augusztus 15. (kedd) 20.00 óra 
Ray Cooney: P Á R A T L A N P Á R O S 
- fergeteges vígjáték egy felvonásban 
Az Újvidéki Tanyaszínház előadása. 

Szereplők: Balázs Áron, Pesitz Mónika, Gál Elvira, 
Magyar Attila, Mess Attila, Ralbovszki Csaba, Giritz Attila, 

Szabó Attila, Németh Attila. 
Rendezte: László Sándor. 

Belépődíj 700 Ft, a Hevesi Sándor Művelődési Központ információs 
szolgálatánál válthatók, vagy igényelhetők június l-jétől. 

Színházbérlet-tulajdonosok 50% kedvezményben részesülnek. (Tel: 311-468) 

„NYÁRI SZÜNIDŐ" 
a HSME-ban általános 

iskolasoknak! 
Június 19 -23- ig : Tarkabarka hét - kézműves foglalkozások. 

(Vezeti: Miilei Mária) . 

Társastánc-tanfolyam - kezdőknek. 
(Vezeti: Füstös Gábor). 

Június 2 6 - 3 0 - i g : Szövőtanfolyam. (Vezeti: Zsovár Anita). 

Vakációs tábor szabadidős programokkal. 
(Vezeti: Horváthné Gelencsér Edit, 
Miilei Márta). 

Fotótanfolyam. (Vezeti: Kotnyek István). 

Je lentkezni és érdeklődni lehet a H S M K információs 
szolgálatnál . (Tel.: 311-468) 

mailto:dialog@westel900.net
http://www.dialognk.hu


XII . évfo lyam 24. s z á m • 2000 . jún ius 22 . 

Nagykanizsa 
RÉGIÓK KAPUJA 

Megjelenik 21 .000 pé ldányban 

Egyszer egy pszichológus 
u nyári szünettel kapcsolato
san írta le „rémlátomását", 
ami valahogy így szólt: „har
minc fokos kánikulában, fé
nyes nappal, dagi gyerek me
redten bámul a tv képernyő
jére, s kezében kólát szoron
gat. Azt hiszem találó a meg
fogalmazás a villódzó masina 
rabságába menekülő, társaitól 
elszeparálódó. nem mozgó, 
nem kommunikáló, nem gyü
mölcsöt evő. a nagy nyári 
szünetben semmittevésbe ful
ladó gyerekről. 

Még a bizonyítványpsztás 
előtt kérdezgettem a gyereke
ket, ismerős szülőket, hogy 
mi is lesz az idei nyárral. 
Nagykanizsán többezer gye
rek hagyja ott az óvodák, az 
iskolák falait, hosszú időre, 
több mint két hónapra. Mi 
lesz velük? A gyerekek egy 
része a következő napokra 

pontos tervvel állt elő: kitaka
rítom a szobámat, rendbe ra
kom a holmimat, kialszom 
magam, segítek anyunak az 
eltevésekben, rögtön meglá
togatom a nagyiékat. S el
hangzott egy édes - abszolút 
hihetetlen - válasz is: négyest 
kaptam kémiából, kétesre áll
tam és felkerekítették. Egy
két napig kémiát fogok tanul
ni. Egyetlen gyerek se szá
molt be kirándulásról - fő
ként szülőkkel - ahol igazán 
kirázódhatna, kicsit megújít
hatná a hosszú padban ülés
ben elgémberedett tagjait. A 
távolabbi célok között is ke
vés volt a közös nyaralás, az 
iskolai tábor, könyvtár, olva
sás soha, s a tervek igazán 
csak június végéig, július ele
jéig szóltak. 

És azután? Utcára, vagy a 
tv elé kerülnek gyerekeink? 
Kulccsal a nyakukban csatan

golnak, avagy a borzalmak 
ládája nyűgözi le őket. Meg 
újabban a sorozatok, mert a 
szerelmes bárgyúságokat is 
nézik a gyerekek. Persze, in
kább ezeket falják, mert 
azokban azért van folyamatos 
párbeszéd, tükröződnek em
beri érzelmek, s gyakran a vi
lág szép tájaira is elviszik né
zőiket. 

A szülőket kérdezve, vala
hogy nem éreztem, hogy iga
zán aggódnának, megoldot
tuk eddig is - mondták - , 
majd idén is lesz valahogy. 
Okosan neveltük a gyereke
ket, vigyáz az a lakásra, meg 
tudja melegíteni az ebédet, 
van szabadságunk is, szeren
csére elmehet a nagyszülők
höz is. Igen, sok mindent le
het tenni, de ha a gyerek biz
tonságos elhelyezéséről van 
szó, akkor nagyon-nagyon 
hosszúnak tűnik az a két hó

nap. Hosszúnak és legtöbb 
családban elég bizonytalan
nak. A kisebb gyerekek szá
mára végső soron ott a zöld 
tábor, egész nyáron eljárogat-
hat. Jó levegőn, felügyelet 
alatt van. Itt az egyik problé
ma, hogy van olyan család, 
aki ezt a kevés térítést sem 
tudja kifizetni, a másik meg, 
sajnálatos az a kisgyerek, aki 
a nyár minden napján is teljes 
kötöttségekkel él. 

Utca vagy tv? - tettem lel 
a címben a kérdést. Az utca 
nem igen. mert az elmúlt nya
rakon hiába jártam játszótér
ről játszótérre, kiürült a város, 
eltűnt u többezer gyerek. So
kat foglalkoztatott, hogy tulaj
donképpen hova is lettek. 

Reméljük u legjobbakat: 
aktív nyári pihenéssel, szere
tő felnőttek közelében teltek 
napjaik. 

Büki Erzsébet 

Várják: a kanizsai közönséget 

XIII. ORSZÁGOS KULTURÁLIS FESZTIVÁL 
A Magyar Speciális Művészeti Mű

hely Egyesület Nagykanizsán, a 
HSMK-ban rendezi meg július 3-7 kö
zött a XIII. Országos (értelmileg sérült 
iskolás és felnőtt korúak) Kulturális 
Fesztiválját. A fesztivál fővédnöke: dr. 
Göncz Arpádné. a Magyar Köztársaság 
elnökének felesége. Védnökök: Harrach 
Péter miniszter. Szociális es Családügyi 
Minisztérium. Rockenbauer Zoltán mi
niszter. Nemzeti Kulturális Örökség Mi
nisztériuma. Tüttő István. Nagykanizsa 
Megyei Jogú Város polgármestere és 
Varga László, a Zala Megyei Közgyűlés 
elnöke. A szervezőbizottság Herzog Ta
más egyesületi elnök és Tarnóczky Atti
la alpolgármester vezetésével megbeszé
lést tartott 15-én a Vasemberház Dióssy 
termében. 

Az egyesület a Magyarországon élő 
iskolás- és felnőtt korú értelmi fogyaté
kos személyek művészeti tevékenységé
nek megszervezésén, lebonyolításán, 
bemutatásán munkálkodó országos szer
vezet. Szándékuk, hogy a családban, va
lamint az intézményben élő, vagy oda 
bejáró fogyatékosok részére megteremt
sék az egyes művészeti ágakban történő 
tevékeny részvétel és a nyilvános színre 

lépés lehetőségeit, ezzel is segítve az ér
telmileg sérült személyek önkifejezését 
és társadalmi beilleszkedését. Az egye
sület támogatja az intézményekben mű
ködő, illetve más szervezeti keretek kö
zött a művészetekkel foglalkozó csopor
tok munkáját, segíti a szakmai személyi 
és tárgyi feltételek megteremtését. A 
művészetek körében végzendő folyama
tos foglalkoztatás - a szabadidő élveze
tes eltöltésén túlmenően - közvetetten 
sok irányba fejleszti a sérült embert. Az 
egyre szélesedő lehetőségek kihasználá
sával, munkájuk szakmai igényességé
nek fokozásával módszeresen próbálják 
előmozdítani az értelmi fogyatékos em
berek rehabilitációját a társadalom tagjai 
által történő el-, illetve befogadásukat 
Magyarországon az 1980-as évek köze
pén kezdték bizonyos művészeti ágak
ban célirányosan foglalkoztatni, fejlesz
teni az értelmi fogyatékosokat. Az évek 
során a tartalom gazdagodott, a színvo
nal nőtt. Egyre inkább igénnyé vált a 
szereplés, a sikerélmény. Egyre több lett 
a nyilvános fellépés, kiállítás, országos 
rendezvény. Az ügyben érdekeltek és el
kötelezetek 1990-ben Budapesten meg
alapították a Speciális Művészeti Mű

helyt. Ám 1993-ra nyilvánvalóvá vált. 
hogy a műhely keretei, a kifejteni kívánt 
művészeti tevékenység számára szűk
nek bizonyultak. 1994-ben, egy Eger 
melletti településen Andornaktályán 
megalapították az egyesületet. Onnét 
irányítják az országos mozgalmat. 

A fesztiválra 1000-1100 résztvevő 
várható, ebből több mint 700 a fellépők 
száma. Ok négy napon át. nyolc művé
szeti ágban, naponta reggel fél 9-től este 
5 óráig lépnek fel különféle produkciók
kal. 

Az egyesület évente országos, kété
vente nemzetközi fesztiválokat szervez. 
Idén az országos fesztiválon is lesznek 
külföldi, albán, dán és osztrák csopor
tok. Ugyanis az egyesület tagjainak so
rába lépett Albánia. Ausztria és Dánia. 
Minden évben van pályázati kiírás, a na
gyobb városoknak elküldik a lehetősé
geket - mondotta Asztalos Zsolt, az 
egyesület ügyvezető igazgatója. Az idei 
rendezvényükre Nagykanizsa város mu
tatott fogadókészséget. 

A szervezők kérik a város polgárait, 
mimnél többen kísérjék figyelemmel 
programjaikat. 

Bakonyi Erzsébet 

KERÉKPÁRÚT 
Az észak-keleti városrész lakói

nak régi igénye teljesült azzal, hogy 
megépült a Városkapu körúttól a 
Dózsa György utca közepéig terjedő 
kerékpárút. Mint dr. Csákay Iván, az 
5-ös választókörzet képviselője el
mondta, a lakosság úgy érezte, job
ban el vannak szigetelve a várostól, 
mint Palin, vagy Miklósfa. Egy pá
lyázati lehetőségre felfigyelve adtak 
be pályázatot a kerékpárút építésére. 
A végeredményt látja a város. És ez 
nem kis eredmény. Sok üzlet, mun
kahely található ezen a területen, és 
ezentúl nem kell a gyalogosoknak a 
forgalmas országúton, kamionok kö
zött lavírozva munkába járni, vagy 
vásárolni. 

Ünnepélyes 
terepátadás 

Múlt héten csütörtökön ke
rült sor arra az ünnepélyes ese
ményre, amelynek keretében a 
város vezetői átadták a terepet a 
könyvtár építését pályázati úton 
elnyerő ZÁÉV Rt-nek. A könyv
tár építése körüli munkálatok a 
tervezett ütemben zajlanak, és 
várhatóan a jövő ősszel könyv
tárépület áll majd a Rozgonyi 
utca felső szakaszán, a geszte
nyesor mellett, a Kertinozi és a 
játszótér helyén. Egy sötét, ren
dezetlen pontja rendeződik a vá
rosnak a könyvtárépítés által, 
hiszen a belváros ezen részét 
erősen elhanyagolt állapotok jel
lemezték eddig. Az épület a ter
vek szerint majdnem négyezer 
négyzetméter hasznos alapterü
lettel rendelkezik majd, itt kap 
elhelyezést az évtizedek óta mű
ködő, de saját épülettel eddig 
még soha nem rendelkező 
könyvtár. Marton István, a 
könyvtárépítő ad hoc bizottság 
elnöke elismeréssel szólt az ed
dig elvégzett munkálatokról. El
mondta, hogy tízen kérték ki a 
pályázati anyagot, kilenc pályá
zat érkezett be, de egyet ki kel
lett zárni, így nyolc pályázat kö
zül került kiválasztásra a 
ZÁÉV-é. Baksa Attila, a ZÁÉV 
Rt. vezérigazgatója elmondta, a 
részvénytársaság már nem elő
ször kapott lehetőséget arra, 
hogy Nagykanizsán építsen, 
hosszú évekre visszanyúló kap
csolatuk van a várossal. A 
ZÁÉV Rt. rendelkezik már 
könyvtárépítési referenciával, 
igaz, az egy két éven át tartó bő
vítéses rekonstrukció volt, ame
lyet két évvel ezelőtt adtak át. 
Baksa Attila elmondta azt is, 
hogy az építkezések során helyi 
alvállalkozók segítségét is folya
matosan igénybe veszik. 

D.É. 



Tisztelt Szerkesztőség! 
Lapjuk június 15-i számában a Szolgáltatok, tehát uralkodók című íráshoz 

szeretnék hozzászólni. Az írásban többször emlegeti a szerző a telefonszolgál
totó egyeduralmából adódó gőgjét. Nos, én is megtapasztaltam már ezt a gő
göt. Több mint öt éve vagyok már telefon-előfizető, én még akkor jutottam te
lefonhoz nagyon jutányos áron, amikor a forint még többet ért, most annak az 
árnak a töredékéért lehet akciósán telefont kapni. Ezzel csak azt akarom mon
dani, a szolgáltató általi bepalizásom már akkoriban megkezdődött, és sajnos 
azóta is tart. Évről évre megjelentetik a telefonkönyvet, amelyben én folyama
tosan nem szerepeltem, holott ezt nem kértem a MATAV-tól, csak valamiért 
mindig későn sikerült kikiildeniük az űrlapot. A késve kiküldött lap pedig nem 
kerülhet vissza időben. Tavaly előtt aztán sikerült végre személyes közbenjá
rásra elérnem, szerepeljek a hivatalos előfizetői névsorban, de akkor meg a cí
met sikerült elírni. Sajnos ugyanezt a listát kapják meg a telefonkönyv kézbesí
téssel megbízott cégek is. így nem csoda hát, hogy évek óta nem sikerült azok 
boldog körét gyarapítanom, akik csak úgy simán telefonkönyvhoz juthatnak. 
Nekem egy alkalomtól eltekintve, mindig személyesen kell befáradnom az iro
dába, ahol szó nélkül adtak ugyan egy telefonkönyvet, de még sosem csodál
koztak, miért jöttem, vagy sosem köszönték meg, hogy csendben tűrtem, hogy 
nem kaptam meg, ami jár. Az egyik évben lakókörzetem telefonkönyvét egy 
végtelen becsületes kézbesítő hordta, aki a megadott címen nem talált engem, 
végül kikeresett a telefonkönyvből és felhívott, így tudta meg a címemet, ahová 
végül el is hozta a telefonkönyvet. Sajnos úgy tűnik, az idén nem ilyen kézbesí
tőt sikerült kifognom, mert ez. idáig sem telefonkönyvet, sem értesítést nem 
kaptam, hogy hol vehetem át. 

(név, cím a szerkesztőségben) 

TŰZOLTÓVERSENY 
Föld alatti tűzcsapról sugár szerelés: 
Gyermek - fiú: 1. Murakeresztúr. 2. 
Becsehely 
Gyermek - leány: 1. Becsehely 
Ifjúsági - fiú: I. Balatonmagyaród. 2. 
Becsehely, 3. Letenye 
Ifjúsági - leány: 1. Becsehely, 2. 
Muraszemenye. 3. Letenye 
Felnőtt - férfi: í. Miháld. 2. 
Becsehely. 3. Letenye 
Felnőt t -női : 1. Becsehely 
Létesítményi: 1. MOL Rt. II., 2. MOL 
Rt. 1.. 3. Rotary Rt. 

Föld feletti tcs szer.: 
Gyermek - fiú: I. Murakeresztúr. 2. 
Becsehely 
Gyermek - leány: I. Becsehely 
Ifjúsági - fiú: 1. Balatonmagyaród, 2. 
Becsehely. 3. Letenye 
Ifjúsági - leány: 1. Becsehely. 2. 
Muraszemenye, 3. Letenye 
Felnőtt - férfi: 1. Miháld. 2. 
Becsehely, 3. Letenye 
Felnőtt - női: 1. Becsehely 
Létesítményi: I. Rotary Rt.. 2. Kanizsa 
Trend Kft.. 3. MOL Rt. 11. 

800 l/p kismotorfecskendő 
Ifjúsági - fiú: 1. Miháld. 2. Letenye, 3. 
Becsehely 
Felnőtt - férfi: I. Miháld. 2. Surd. 3. 
Becsehely 
Felnőt t -női : I. Becsehely 
Létesítményi - férfi: 1. MÁV Rt„ 2. 
ROTARY Rt. 

ZALA MEGYEI SZÖVETSÉGI 
TŰZOLTÓVERSENY: 

Föld alatti tűzcsap szerelés: 
Gyermek - fiú: I. Murakeresztúr. 2. 
Becsehely. 3. Rédics 

Gyermek - leány: 1. Becsehely 
Ifjúsági - fiú: 1. Balatonmagyaród I., 
2. Becsehely, 3. Letenye 
Ifjúsági leány: 1. Becsehely, 2. 
Muraszemenye, 3. Letenye 
Felnőtt férfi: 1. Miháld. 2. Becsehely. 
3. Letenye 
Felnőtt női: 1. Becsehely 
Létesítményi: 1. MOL Rt. 11.. 2. MOL 
Rt. I., 3. Rotary Rt. 

Föld feletti tűzcsap szerelés: 
Gyermek leány: 1. Becsehely 
Gyermek fiú: 1. Zalaszentgrót 1., 2. 
Zalaszentgrót II., 3. Becsehely 
Ifjúsági leány: 1. Becsehely, 2. Lak
hegy. 3. Muraszemenye 
Ifjúsági fiú: I. Balatonmagyaród I„ 2. 
Balatonmagyaród II., 3. Hévíz II. 
Felnőtt férfi: I. Miháld, 2. Pacsa II., 3. 
Pacsa I. 
Létesítményi férfi: 1. Rotary Rt., 2. 
Kanizsa Trend Kft. 3. MOL Rt. 11. 

800 l/p kismotorfecskendő-szerelés 
Gyermek fiú: 1. Zalaszentgrót 
Ifjúsági leány: 1. Zalabaksa 
Ifjúsági fiú: 1. Hévíz II., 2. Miháld, 3. 
Letenye 
Felnőtt női: 1. Becsehely, 2. Lakhegy 
Felnőtt férfi: I. Zalaszentgrót, 2. 
Söjtör II., 3. Söjtör 1„ 3. Lakhegy, 3. 
Miháld 
Létesítményi férfi: 1. Szent András 
Kórház Hévíz, 2. MÁV Rt. Nagykani
zsa, 3. Rotary Rt. 

CTIF 
Ifjúsági fiú: 1. Letenye, 2. Hévíz, 3. 
Zalaszentgrót 
Felnőtt: 1. Zalaszentgrót, 2. Rédics, 3. 
Szent András Kórház Hévíz 

Aszály és tűzveszély 
A kitartó szárazságnak köszönhető, hogy egyre gyakrabban hallani a 

tűzoltóautók szirénáit hol erre. hol arra vonulnak tüzet oltani. Ha a szá
raz időszak tovább folytatódik könnyen előfordulhat, hogy naponta tíz-
tizenkét helyszínre is riasztják őket. 

A szokatlanul száraz időjárás következtében folyamatosan égetik az 
avart és egyéb mezőgazdasági hulladékokat a hétvégi telek tulajdonosok. 
Lévén ez a megoldás a leggyorsabb és a leghatékonyabb módja annak, 
hogy megszabaduljunk a tél folyamán felhalmozódott, illetve a folyama
tosan képződő éghető hulladéktól. Egészen addig nincs is semmi problé
ma, míg kellő körültekintéssel és odafigyeléssel végezzük ezt a tevé
kenységet. A baj akkor következik be amikor tapasztalat hiányában, 
vagy éppen felelőtlenség következtében a lángok átlépik az általunk el
képzelt határvonalakat, s a tűz irányíthatatlanul terjed amerre csak „lát". 
Ezt követően már nem lehet mit tenni, értesíteni kell a tűzoltókat. 

A tűz eloltását követően a tűzoltóság szakemberei vizsgálják a tűz 
keletkezésének, terjedésének okait és körülményeit. Ha a tűzvizsgálat 
eredményeként személyi mulasztás ténye merül fel. akkor szabálysértési 
feljelentéssel zárulhat az eset. Könnyen kialakul haragos viszony a telek
szomszédok között, ha szerencsétlen körülmények következtében „átsza
lad" hozzájuk is a tűz. Mindezen kellemetlenségek elkerülése végett cél
szerű odafigyelni néhány dologra, mielőtt meggyújtjuk azt a tüzet: 

Első és legfontosabb a szél irányának és erősségének vizsgálata. Ha a 
gyenge szellőnél erősebb a légmozgás, s ha emellett még váltakozik is az 
iránya, akkor saját érdekünkben is kerüljük a szabadban a tűzgyújtást. 
Erős szélben a lángok terjedése felgyorsul, s a szél izzó pernyét felkapva 
könnyen tovább viheti a tüzet távolabbi helyekre is. 

Ezt követően tervezzük meg előre, hogy a lángokat mekkora területen 
belül kívánjuk tartani. A terület széle mentén egy sávot alaposan tisztít
sunk meg az éghető avartól, vagy egyéb módon - például körbeszántás
sal - alakítsunk ki tűzterjedesi gátat. 

A tűz meggyújtása előtt még gondolni kell arra is. hogy a lángok az 
eddig felsorolt óvintézkedések ellenére is tovaterjedhetnek, ezért megfe
lelő tűzoltásra alkalmas eszközökről is gondoskodnunk kell a helyszín 
közelében pl.: vödrökben vízről, kapáról, lapátról stb... 

A felsorolt óvintézkedéseket követően már nyugodt lelkiismerettel hoz
záláthatunk a tüzeléshez. A munka befejezéséig gondoskodni kell azonban 
a lángok felügyeletéről, hiszen a szél bármikor feltámadhat, megfordulhat, 
s bekövetkezhet egy váratlan helyzet, amikor közbe kell avatkozni. 

Sokszor kérdésként merül fel. hogy az erdőben milyen magatartási 
szabályokat kell betartani a tűzbiztonság érdekében! 

Természetesen az erdőben is szabad tüzet gyújtani, de csak meghatá
rozott feltételek mellett: 

- A tűzgyújtási tilalom időtartama alatt - a földművelésügyi miniszter 
idén még nem rendelte el - természetesen mindennemű tűzgyújtás tilos 
az erdőben és annak 200 méteres körzetében. 

- A tűzgyújtási tilalom kivételével tüzet gyújtani az erdőben csak a ki
jelölt tűzrakóhelyeken szabad, s mint az avarégetés ez is alkalomszerű 
tűzveszélyes tevékenység. Ugyanolyan biztonsági előírások vonatkoz
nak ide is. mint már fentebb azt leírtam. 

Az avartüzek zöme sajnos gondatlanság következtében keletkezik, 
például eldobott, még izzó cigarettacsikktől. 

Az emberi fegyelmezetlenség gyakori a tűzkeletkezési okok közül, 
pedig egy kis odafigyeléssel sok-sok kellemetlenségtől megtudnánk egy
mást és a természetet kímélni. 

Dobos István 
tűzoltó főhadnagy 

A cikk megírását követően 2000. június 13-án a Földművelésügyi és 
Vidékfejlesztési Minisztérium kihirdette az ország teljes területén lévő 
erdőkben, és azok határától számított 200 méteren belül a tűzgyújtási ti
lalmat. Ezenkívül tilos tüzet gyújtani a közút és a vasút menti fásítások
ban is. Aki ezen rendelkezést megszegi, szabálysértést követ el. 

* A cikk megírását követő napon elrendelték a tűzgyújtási tilalmat, (a 
szerk. megjegyzése) 



SZÜNETEL AZ ÜGYFÉLFOGADÁS 
Nagykanizsa M.J.V. Polgármesteri Hivatala értesíti a város lakos

ságát, hogy a 2000. június 30-án az ügyfélfogadás a hivatal mindkét 
épületében (Erzsébet tér, Eötvös tér) szünetel. 

KÉPVISELŐI FOGADÓÓRÁK 

ALKALOM NYELVGYAKORLASRA 
2000. június 2-9. között finn testvérvárosunknak. Salonak fiataljai tartózkodnak 
Nagykanizsán. Programjaik lebonyolításához olyan angolul beszélő, alkalmi 
kísérők jelentkezését várjuk, akik szívesen kalauzolnák a finn diákokat Nagy
kanizsán. Jelentkezni lehet Burján Emesénél, a 9.1/500-757-es telefonszámon. 

KISS LÁSZLÓ önkormányzati képviselő 2000. június 24-én szombaton 
10-től 11 óráig várja fogadóóráján a 13. számú választókerület polgárait 
Miklósfán. a Mindenki Házában. 

TÓTH ZSUZSA önkormányzati képviselő 2000. június 28-án szerdán 16-
tól 17 óráig várja a 11. számú választókerület polgárait a FIDESZ- MPP 
nagykanizsai irodájában a Király utca 47. száma alatt. 

BUDAI ISTVÁN önkormányzati képviselő a 7. számú választókerület pol
gárait várja 2000. június 30-án pénteken 17 és 19 óra között a Kazanlak 
körút 7. számú épület A lépcsőházában lévő irodahelyiségben. 

SZÜNETEL A FOGADÓNAP 
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala értesíti a város 

lakosságát, hogy 2000. év júliusában és augusztusában Tüttő István pol
gármester, Tiirőcsik Pál alpolgármester és Tamóczky Attila alpolgármes
ter fogadóórája elmarad. I)r. Tuboly Marianna jegyző 2000. év júliusában 
nem tart, 2000. év augusztusában azonban megtartja fogadónapját. 

NAGYKANIZSA MEGYEI JOGÚ VAROS POLGÁRMESTERI HIVATALA 

NYILVÁNOS VERSENYTÁRGYALÁSON ÉRTÉKESÍTI 
a Nagykanizsa-Bagola, 726. hrsz.-ú gazdasági épület és zártkert 

megnevezésű ingatlant. 
A versenytárgyalás helye: Nagykanizsa M.J.V. Polgármesteri Hivatal alagsori 
tárgyalóterme (Nagykanizsa. Erzsébet tér 7.) 
A versenytárgyalás ideje: 2000. június 28-án 10 óra 
Részletes kiírási anyag a polgármesteri hivatal földszint 13 a. számú irodájában 
vehető át. 

J E L E G Y I S K O L A F A L Á N 
Kis csapat, meghívottak, a volt neve

lőtestület tagjai gyűltek össze egy forró 
júniusi nap délutánján a Sugár úti iskola 
előtt. Büki Pálné az iskola volt igazgató
nőjének megható emlékező beszédje s a 

iskola az 1970-es. 80-as években élte át 
létszámban és eredményekben is virág
korát. Aztán a tanulólétszám folyamato
san csökkent s a 90-es évek közepétől 
már csak vegetált, a megszűnés veszélye 

lést. sikeresen. S külön köszönet Veréb 
Zsoltnak a Piarista-iskola igazgatójának, 
aki minden segítséget megadott a hu
nyadisok elképzelésének megvalósításá
hoz. 

Az iskola megszűnése után a volt ne
velők, tanulók más-más iskolába, közös
ségbe kerültek, hisszük meg is találták a 
helyüket, eredményesen dolgoznak, ta
nulnak mégis fáj. nagyon fáj az iskola 
megszűnése. Fáj. nagyon fáj a régi sike
rek, a régi kolléganők, kollégák hiánya, 
fáj, nagyon fáj hogy egy jó összeková-
csolódott közösség szűnt meg. szakadt 
széjjel. Úgy érzik a nevelők mintha vala
mi ottmaradt volna a régi iskolában, vala
mit mintha elveszítettek volna. „Kettős 
teher s kettős kincs, hogy szeretni kell." 
Igen Ok szerették iskolájukat s most te
herként nehezül rájuk a nincsen, a hiány 
a közös iskola hiánya. Valami mégis csak 
eltűnhetett, valami összetartó tápláló erő. 
ami még ma is fogva tartja a nevelőket. 

Hiszen az iskola nem csak munkahely 
volt. de a barátságok, eredményeken ala
puló sikerek tárháza is. E kettős teher 
alatt erősödő hit maradjon meg s így állít
sanak emléket és hagyjanak nyomot ma
guk után. Legyenek bárhol, vallják József 
Attilával: „Istenem ... ha rikkancs volna a 
mesterséged, segítenék kiabálni néked." 
Hallassák hangjukat s legyen a Hunyadi
iskolában kapott közösségi erő vezérlő 
elvük. Mint ahogyan nem feledkeztek 
meg a testület meghalt tagjairól sem, s a 
közös temetőbejárás során valamennyi 
sírra virágcsokor került. 

Egy iskola megszűnt, s az egyre fogyó 
tanulólétszám újabb iskolák megszűnését 
is jelentheti, sőt az is előfordulhat, hogy a 
megszűnt iskola más funkciót tölt be. A 
hunyadisok kezdeményezése találjon 
folytatásra, a volt iskolán legyen ott a jel. 
egy örök momentum, amely nem hagy 
felejteni. 

Dezső Ferenc 

Borsfa) Gézáné az első igazgatóhelyettes és Dravecz Árpád 
az utolsó tanulók egyike leleplezi az emléktáblát. 

42 éves múlt emlékeit megidéző gondo
latait mindenki magában élte át, s az el
múlt idő súlyként nehezedett a benne 
élőkre. 

S milyen volt a múlt'.' Mozgalmas, lel
kesedéstől túlfűtött, tele zsibongó tanuló
val az iskola, volt. hogy X(X) is koptatta a 
padokat. S ennyien kapták naponta az is
kola hagyományainak alapjául szolgáló 
nevelési és oktatást. A múlt sikereire, 
eredményeire emlékezlek a jelenlévők, 
de hiszem, hogy a 42 év alatt kibocsátott 
mintegy 20 ezer tanuló közül is sokan és 
szülők is. Mert emlékezni jó. s az emlék 
pedig a múltból táplálkozik. 

A város oktatásának történetében az 

fenyegette, ami 1988-ban be is követke
zett. 

A nevelők egy része úgy gondolta, 
hogy nemcsak a tanulók lelkében kell a 
mull emlékeiből nyomot hagyni, de lát
hatóvá is kell azt tenni. Munkájuk során 
közadakozásból összegyűlt pénzből Büki 
Pálné szervező munkája nyomán elké
szült az emléktábla - s annak leleplezése 
- amelyen az alábbi szöveg olvasható: 
Ebben az épületben működött 1956 és 
1988 között a Hunyadi János Általános 
Iskola. Az emléktábla jel az iskola falán, 
örök mementó. így is lehet búcsúzni. 

A sors kegyelme folytán ezen iskolá
ban a piaristák folytatják az emberneve- Szülők, diákok, tanárok utoljára még együtt. 
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MIÉRTEK 
ÉS VÁLASZOK LAKBÉREMELÉS... 

A közgyűlés jún ius 13-i ülésén hozott határozatot arról , 

hogy az önkormányzat i lakások bérleti díját jú l ius 1-tó'l 3 0 % -

kal felemelik. A döntés hátteréről és az emelés n y o m á n vár

ható eredményekről K á m á n Lászlót , az IKI vezetőjét kérdez

tük. 

- Az elmúlt nyolc évben 

hogyan változott a bérlaká

sok száma, és az el idegenítés 

hogyan befolyásolta a lakás

ál lomány összetételét? 

- A lakástörvény és a helyi 

rendelet által lehetővé vált la

kásprivatizáció következtében 

az önkormányzati bérlakásállo-

mány az 1992. évi 5096 db-ról 

1999. december 31-ére 1450 

db-ra csökkent. 

Az elidegenítés a lakásállo

mány összetételét rendkívül 

kedvezőtlenül befolyásolta, 

mivel elsősorban a jobb minő

ségű és komfortfokozatú laká

sokat vásárolták meg a bent la

kó bérlők. Míg 1993-ban a 

komfort nélküli, félkomfortos 

és a szükséglakások száma 

(645 db) az összes lakás 

13,7%-át tették ki, addig az 

1999. évben ez az arány 

30.2%-ra (438 db) emelkedett. 

- Milyen műszaki ál lapotú 

az IKI által kezelt lakásál lo

mány, és cz milyen terheket 

ró az intézményre? 

- A jelenlegi lakásállomány 

rendkívül rossz műszaki álla

potú. 60%-a olyan épületekben 

található, melyek 50 évnél idő

sebbek és nagyrészük azóta 

egyáltalán nem volt felújítva. 

Különösen kedvezőtlen a mű

szaki helyzet a következő épü

leteknél: Dózsa 73 -75 . , Ma

gyar u. 54., Csengery u. 

6 1 - 6 3 . , Csengery u. 105., 

Csengery u. 111 /B (Járvány-

kórház), Ligetváros. Ezeknél 

az épületeknél intézményünk 

folyamatosan végezteti a leg

szükségesebb állagmegóvási 

szét (gáz, víz, villany, szemét

szállítás) a bérlők közvetlenül 

a szolgáltató cégeknek fizetik, 

vagy az intézményen keresz

tül térítik meg. Az itt bekövet

kezett árváltozásokat intézmé

nyünk továbbhárítja a bérlők 

felé. A közműköltségek másik 

részét (közös áramdíj, közös 

vízdíj, kéményseprés, folyé-" 

TÁJÉKOZTATÓ 
LAKBÉREMELÉSRŐL 

Értesítjük a Tisztelt lakásbérlőinket , hogy Nagykanizsa 

M.J .V. Ö n k o r m á n y z a t a a lakások bérleti díját a 25 /2000 . 

(VI. 14.) s z á m ú rendeletével 2000. jú l ius 1-től 30%-ka l 

megemel te . A júl ius elsejétől f izetendő megemelt lakbérek

ről minden bér lőnk a júliusi s zámlában kap értesítést. 

Kérjük Önöket , hogy lakbérfizetéseiket ennek megfe le lően 

teljesítsék. 

Nagykanizsa M.J.V. Ö n k o r m á n y z a t a 

Ingatlankezelési Intézménye 

munkákat, melyek így is csak 

az életveszélyessé válás elke

rülését teszik lehetővé, ugya

nakkor ennek a költsége is je

lentős kiadást okoz. A növek

vő igények ellenére a hibaelhá

rítás és karbantartási kiadások

ra fordítandó források egyre 

csökkenek. 1999 évben az ön

kormányzati épületekre mind

össze 14.244 E Ft+áfa összeget 

tudott az intézmény fordítani, 

amely gyakorlatilag csak á hi

bajavítási, kárelhárítási kiadá

sokat fedezték, valódi karban

tartási munkákra nagyon kevés 

összeg jutott. 

- H o g y a n e l lensúlyozhatok 

a fo lyamatosan eme lkedő 

közműköl t ségek? 

- A közműköltségek egy ré-

kony hulladék elszállítása, ta

karítás stb.) a szolgáltatóknak 

az intézmény fizeti meg, 

melyre a lakbérnek kell (kelle

ne) fedezetet nyújtani. A z itt 

bekövetkezett költségnöveke

déseket csak a lakbérek eme

lésével lehet, próbáljuk ellen

súlyozni. 

- A 30%-os lakbéremelés 

az Ö n vé leménye szerint gaz

daságossá teheti-e az intéz

mény működésé t? 

- A lakbéreknek az épületek 

üzemeltetésével, fenntartásá

val kapcsolatos közvetlenül 

felmerülő költségeken túl a 

kezeléssel összefüggő kiadá

sokat is fedezni kellene. 1999. 

évben (de korábbi években 

sem) az intézményhez befolyt 

lakbérek ezen költségek 50%-

át sem fedezték. A lakbéreme

lési javaslatunk kidolgozása

kor törekedtünk arra, hogy 

kettő illetve öt év távlatában a 

lakbérek elérjék azt a szintet, 

amelyek fedezik a velük kap

csolatban felmerülő kiadáso

kat. Az önkormányzati döntés 

(30%-os emelés) értelmében 5 

év alatt lehet elérni a kívánt 

célt. Ennek értelmében az el

következendő években is 

szükség lesz más forrásból 

(nem lakás bérlemények bérle

ti díj bevétel) is e célra fordíta

ni. 

- A nem lakás célú bérle

mények miért nem önfenn

tartóak? 

- A nem lakás bérlemények 

(üzletek, garázsok stb.) bérbe

adásával, üzemeltetésével és 

kezelésével kapcsolatban is 

felmerülnek közvetlen, illetve 

közvetett költségek. Ilyenek 

pl.: az épületek (melyben a 

bérlemény található) közös ré

szére vonatkozó karbantartási, 

felújítási, takarítási és egyéb 

működési költséget tulajdoni 

hányad szerinti összege, a bér

beadással kapcsolatos számlá

zási, szerződéskötési, kezelési 

és egyéb költségek. Természe

tesen ezeket a bérlemények 

bérleti díja bőven fedezi. 1999. 

évben 137.235 E Ft volt a nem 

lakás bérlemények bérleti díj 

bevétele, a költségek ennek 

közel 20%-át tették ki. A fenn

maradó bevétel egy részét a la

kásbérlemények üzemeltetésé

re fordítottuk, a többit az ön

kormányzat felé átutaltuk, 

mely 1999. évben 68 millió Ft-

ot tett ki. 



U J LAKASOK A TETŐK ALA 
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Már az előző önkormányzati ciklusok során 
is többször felvetődött, hogy a városban lévő 
lapostetős épületeket mind gazdasági, mind 
városképi okokból magastetősíteni kellene. A 
témát legutóbb Cserti Tibor önkormányzati 
képviselő vetette fel. Mint lapunk kérdésére 
elmondta, azért, mert az utóbbi években az ér
tékesítések okán erősen megfogyatkozott a 
bérlakásállomány. A városban gyakorlatilag 
nincs alacsonyabb igényeket kielégítő, megfi
zethető bérleti díjú lakás, amelyet a város az 
igénylők rendelkezésére bocsáthatna. 

A lapostetős épületek magastetősítése azért 
is célszerű volna, mert a lapostetők karbantar
tása folyamatosan terheket ró a lakóközösség
re, a tulajdonosokra, ám a tetőráépítés egyszer 
és mindenkorra megoldaná ezeket a műszaki 
problémákat. A bérlakás építés kényszere és a 
műszaki problémák elhárítása mellett városké
pi indokok is a lapostetők megszűntetése mel
lett szólnak, mint erre már többször tettek ja
vaslatot a rendezési tervek készítői. 

Cserti Tibor úgy vélekedett, a bérlakások ér
tékesítéséből befolyt összegek egy részét a 
magastetősítésre, a foghíjak beépítésére kelle
ne fordítani. A felvetés nyomán az Ingatlanke
zelési Intézmény elkészítette azt az anyagot, 
amelyből kiderül, melyik épületek alkalmasak 
a városban tetőtéri lakások kialakítására. Mint 
az anyagban olvasható, már több városban, 
például Zalaegerszegen és Kaposváron is meg

valósultak hasonló beruházások. A konstruk
ció lényege, hogy a tetőtér eladásából befolyó 
összegekből a társasház az épület fűtési- és, 
közműrendszerét, valamint külső homlokzatát 
is felújíthatta, ezenkívül a lapostető örökös 
szigetelési gondjait is végérvényesen elfeled
hette. 

Városunkban is volt többféle próbálkozás a 
tetőráépítésre, ám a társasház és a kivitelező 
pénzügyi problémák miatt nem tudott meg
egyezni egymással. Az IKI szakemberei úgy 
vélekednek, az önkormányzat tetőtér-ráépítési 
elképzeléseit az elidegenítés megkezdése előtt 
figyelembe kellett volna venni. A keleti város
rész nyolcvan százaléka földszint + 4 emeletes 
tégla középblokkos, illetve alagútzsalus épüle
teinél az önkormányzati tulajdonrész általában 
30% alá csökkent, így a tulajdonviszonyok 
csak azt teszik lehetővé, hogy az önkormány
zat a feleket, a többségi tulajdonost illetve a 
kivitelezőt összehozza. 

A Bartók 1. tiszta önkormányzati tulajdonú 
épület, felújítása nagyon időszerű, ezt követő
en a tetőtéri terasz beépíthető. Felújítás nélküli 
tetőtérbeépítésre alkalmas lenne a Vasem
berház, ám az ingatlan jelenlegi funkciója mi
att a lakáskialakítás ott nem célszerű. A 
Rozgonyi 2-ben az önkormányzati tulajdon 
50% alá esett, ám az ingatlan műszaki adottsá
gai lehetővé teszik a magastetősítést, amely 
városképi okokból is indokolt. A tetőtér-kiala

kítás lehetőségeit vizsgálva szóba jöhet még a 
Fő út 2., az Ady utca 11., Zrínyi utca 26., 28., 
és a Múzeum tér 1-2. Ezekben az épületekben 
is minimális hányad az önkormányzati tulaj
don, és bár voltak kezdeményezések mind a 
Zrínyi utcában, mind a Múzeum téren, és érvé
nyes társasházi közgyűlési döntések is vannak, 
a kivitelezővel történő megegyezés mindkét 
esetben elmaradt. 

Az Erzsébet tér 14-15. számú épület mű
szaki állapota és városképi megjelenítése is 
soron kívül indokolttá teszi a felújítást, 
amelynek során a tetőtér beépítése is indokolt. 
Az összeállított anyag szerint a nyomda épü
letének rendbetételét a környék rendezésével 
a Magtár, és az Erzsébet tér 12., 13. számú 
épületeinek rendbetételével együtt kellene 
megoldani. Az Erzsébet tér 16. számú épület 
tetőtér-beépítése csak az épület teljes felújítá
sával valósítható meg, ennek azonban gátat 
szab a tulajdonosok fizetőképessége. Alkal
mas lenne még magastetősítésre, illetve tető
tér-beépítésre a Csengery 88, ám az épület pe
remterületi fekvése miatt a lakáskialakítások 
lehetőségét gazdasági elemzések alapján kel
lene vizsgálni. Az IKI által összeállított anya
got az illetékes bizottságok is megtárgyalták, 
és úgy döntöttek, a jövő évi koncepciók kiala
kítása során az előterjesztésben lévő javasla
tok beépítésre kerülnek. 

D. É. 

A GYÖNGYÖSI TEJ 
Panelház a 7-es főül mellen. 

Legfelső emeletén 2 család él 
egymás mellett nagy barátság
ban. Az asszonyok átjárnak egy
máshoz kávézni, megkóstolják 
egymás főztjét, de van, amikor 
csak ablakon keresztül vitatják 
meg a világ dolgát. Ha a férjek 
otthon vannak, akkor nem lépik 
itt egymás küszöbét. Áldott jó em
ber mind a két férj. Hazajönnek a 
munkából, esznek, szusszannak 
egyet, és irány a második mű
szak: Pityu, az Eszti férje hor
gászni megy, Jancsi a Szilvi férje 
pedig a hegyre. Eszti munkanél
küli, sokat van otthon. Szilvi mű
szaki rajzolóból lett vállalkozó. 

(takarít). Kapcsoljuk be képzelet
beli képernyőnket, hallgassuk 
meg, miről beszélget a két szom
szédasszony. 

- Honnét sietsz ekkora lendü
lettel! - kérdezte Eszti. 

- Képzeld eV. - kezdte mon
dandóját Szilvi. - Tegnap meg
kívántam a tökös-túrós lepényt. 
Gondoltam, visz.ek ki a hegyre 
Janinak. Jól meghintettem ol
vasztott töpörtyűvel a tetejét, és 
busszal kivittem a hegyre. A ku
koricásból már messziről hal
lottam Jani hangját. így van 
Magdikám! Úgy van! Igazad 
van! Hát mondanom sem kell, 
nem tetszett nekem ez a nagy 

egyetértés. Ember hol vagy? -
kiabáltam be határozottan a sű
rűbe. 

- Micsoda meglepetés! Szólt 
vissza Jani. Éppen összeértünk a 
Magdival! 

- Azt látom - dünnyögtem ma
gamban. 

- A gyöngyösi tejről beszél
tünk. 

- Bementem az. ABC-be tejet 
venni. - kezdett magyarázkodni 
Magdi. - Hát mit láttam.' Gyön
gyösi tejel! A legszívesebben a 
földhöz vágtam volna! Hát a tej-
fogyasztókra nem gondolnak eb
ben a városban? Kíváncsi len
nék, hány százalék benzinköltsé
get nyelünk le egy liter lejjel.' Ez 
a nagyváros nem tud egy tejüze
met eltartani? 

- Ennek utána nézek én is! -
határoztam el magamat a hely
színen. Ma reggel első utam az 
ABC-be vezeteti. Mivel nem lát

tam, rákérdeztem az eladóra. 
Gyöngyösi lej van? 

- Nincs! - volt a válasz. 
- Nincs? - kérdeztem ingerül

ten. 
- Elfogyott. - S felháborodá

somat látva készségesen sorolta, 
hogy van szegedi, pásztói és ba
ranyai. 

- Érdekesek a kedves vásárlók 
mostanában. Tegnap egy vevőnk 
a gyöngyösi tej miatt reklamált. 
Kanizsait akart. Ma önnek pont 
gyöngyösi kellene! - ki érti ezt? 

- Szerencséd van Magda! -
gondoltam magamban. Nincs 
semmi minőségi kifogásom a kí
nálniuk ellen! - magyarázkod
tam. 

- Te jól tudod Eszti, hogy nyá
ron nem szeretek a hegyre járni, 
meri a vérnyomásom a meleget 
nem bírja, a gerincem a kapá
lást, de ezentúl jobban odafigye
lek arra a kukoricásra! 
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K I B Í R J A A Z O R S Z Á G ? 
I .cLl J 

Meglepő volt, hogy hányan akarták látni Né
meth Miklóst. Hiába volt a rekkenő meleg, és a 
foci Európa-bajnokság, sokan, sokan összejöt
tek és mitöbb, kérdeztek. Talán a nosztalgia 
hozta el némelyik embert, mert találkozni akart 
a „nyugaton" is karriert csinált hajdani magyar 
államférfival, vagy az ő szájából akarta hallani 
az ország sorsának jelenlegi állását. Az esti be
szélgetésben a következő témákra a hajdani 
miniszterelnök az alábbi válaszokat adta. írá
sunk ezek összefoglalóját adja. 

Csatlakozásunk az Európai Unióhoz 
Számtalanszor elhangzik a legmagasabb 

szintű vezetők szájából, hogy csatlakozunk az 
unióhoz. Mégis, mintha ez az egész nem is len
ne olyan fontos. Nem tesszük meg érte mind
azt, amit megtehetnénk. Jelen pillanatban mind 
kisebb a valószínűsége, hogy az Európai Unió 
már ez év végén csatlakozási dátumokat adjon 
a tagjelölteknek. Aki jól odafigyelt, az észreve
hette, hogy a felvételi tárgyalásokon az igazán 
kényes témákról még el sem kezdődtek az 
egyeztetések, az EU több területen nem adott át 
világos tárgyalási álláspontokat, gondosan el
halasztva ezzel a leglényegesebb vitákat. Ak
kor érdemes-e dátumok nélkül csatlakozási for
gatókönyvet gyártani? 

Mi nem diktálhatunk Európa vezérkarának, 
mert ezzel csak ártunk magunknak. Nézzünk a 
térképre, s akkor meglátjuk, hogy mire számít
hatunk. A másik: Lengyelország nélkül nincs 
csatlakozás, tudomásul kell vennünk, hogy a ka
pu kinyitása csak vele együtt lehetséges. Bár
mennyire is áhítják a kormányszervek, mi még 
nem vagyunk készen a belépésre. A gazdaság 
oldaláról néhány éven belül teljesítjük a norma
tívákat, de ugyanez nem mondható el a társada
lom életéről. Például még azt sem tudtuk eldön
teni, hogy centralizálunk vagy decentralizálunk. 
Gondoljunk csak a régiókkal kapcsolatos viták
ra! 

Hiányzik az igazi társadalmi párbeszéd, a ki
sebbségek helyzete katasztrofális. Mikor ezt a 
kifejezést használjuk, akkor legtöbben csak a 
romákra gondolnak. Pedig ez messze több an
nál. Ebbe a körbe tartoznak az önkormányza
tok, nemzetiségek, de még a civil szervezetek 
is. Ha Magyarországon nem veszik tudomásul 
a társadalomnak ezeket a sejtjeit, nem hagyják 

funkciójuk szerint működni őket, nincs csatla
kozás. 

Ki kormányoz kivel, 2002-ben? 
Való igaz, hogy 1998-ban az MSZP nyerte 

meg a választásokat, de a jelenleg érvényben lé
vő választási törvény szerint mégis jobboldali 
koalíció került az ország élére. Sokan megfogal
mazták a Horn-kormánynak, hogy módosítson a 
választási törvényen, de elmulasztotta. Kinőttük 
ezt a törvényt, s még hozzáteszem, hogy demok
ratikus országban is előfordul, hogy antidemok-
ratikusan történik a választás. Sokan Ausztriát 
hozzák fel elrettentő példának, pedig állítom, 
hogy a választások után is berendezkedésével 
Európa egyik legdemokratikusabb országa ma
radt. A történtek nekünk jelenthetnek intő pél
dát. Teszem ezt azért is, mert meg lehet nézni, 
hogy Magyarországon kik léptek be a szélső
jobb pártba! Az ország szellemi potentátjai kö
zül jópáran. Ezen kellene nekünk elgondolkozni 
és nem a szomszéd országon csámcsogni. 

Az MSZP felkészülve arra, hogy a választá
sokon esetleg nyer, de abszolút többséget sze
rezni nem tud, tudja, hogy feltétlenül koalíciót 
kell létrehoznia. És a baloldaliakat most az ér
dekli, hogy kivel? Nem zárhatjuk be a kapukat, 
keresnünk kell a partnert. Az SZDSZ, lehet 
hogy még az 5%-os küszöböt sem éri el, a 
Munkáspárt olyan haladó szervezetek ellen -
amelyek a jövőnket jelentik - , mint az EU, a 
NATO, ellenagitációt folytat. 

A magyar társadalom végtelenül tagolt, ezért 
van létjogosultsága ennek a sok kis pártnak. 
Két nagy párt nem tudja befogni a társadalmi 
erők mozgását. 

Itt munka kell! 
Sokszor hallottam már kisemberek szájából, 

hogy kibírja- e ez az ország mindazt, ami itt fo
lyik. S ilyenkor a lojalitást kérdőjelezik meg. 
De a lojalitás már régen kevés! Itt munka kell, 
szakmaiságra van szükség, a hozzáértést nem 
pótolják szólamok. Hatalmas a nyerészkedés, a 
panamázás, a korrupció. A kis- és középvállal
kozások tartják össze az országot, nemcsak 
odafigyelni kell rájuk, hanem működésükhöz 
megfelelő feltételeket kell biztosítani. Volt 
munkahelyemen, az Európai Fejlesztési és Új

jáépítési Banknál kidolgoztam egy konstruk
ciót Kelet-Európa országai számára, pont erre a 
célra. Magyarország nem startolt rá. Az autó
pálya építésre folyósított kölcsönt se vette 
igénybe. Most mondjam azt, hogy ezekről a 
pénzekről pontosan, európai előírások szerint 
kellett volna elszámolni, korszerű munkát vé
gezni, ezért nem kellett? 

A mezőgazdaság helyzete, több mint rossz. 
Óriási volt a jövedelem-kivonás, még mindig 
rendezetlenek a tulajdon- és birtokviszonyok. 
A támogatási formák oly annyira elaprózódtak, 
hogy ezért is áttekinthetetlenné és hiteltelenné 
válik az egész. Az összes minisztérium - ame
lyik irányítja vagy érinti a mezőgazdaságot -
pályázati rendszerét áttekintve, több mint 280 
féle ilyen kiírást találtam. Ha ennyi a prioritás, 
akkor nincs prioritás... 

Elgondolkodtató az is. hogy amíg az Európai 
Unióban a szövetkezeti forma tör előre, nálunk 
- pedig állítólag oda igyekszünk - a támogatá
sok, a propaganda mind-mind ezek ellen hat. 

Közéleti megtisztulás 
Magyarországon mindent áthat a politika, a 

szakmaiság elébe tolakszik. Ha orvosok ülnek 
le egymással beszélni, akkor nem az a téma, 
hogy a korai férfihalált hogyan lehetne megál
lítani, hanem az, hogy ki mit mondott reggel a 
rádióban, s arra ki milyen választ adott. Nyuga
ton a választások előtt a társadalom kb. egy há
rom hétnyi időtartamra izgalomba kerül, meg
történik a döntés, és az egész a hétköznapi élet
ben lecseng szintén három-négy hét alatt. Min
den megy tovább, s a kérdés az marad, hogy 
saját szakterületén ki mit produkál. A többit 
meg hagyják a politikusokra, a parlamentre. Si
lány, nem európai itt a közélet - de a politiká
ban sincs ez másként! - , s merem állítani, hogy 
Magyarországon a kiéleződött belpolitikai 
szembenállás már-már gátjává válik a fejlődés
nek. Ezért mihamarabb fel kell ezt számolni! A 
politika meg húzódjon oda vissza, ahová való! 

Nagyon fontos, hogy milyen lehetőséget tu
dunk nyújtani a jövőre nézve az embereknek. 
Itt valódi társadalmi párbeszédre van szükség, 
meg kell tudni szólítani minden réteget. Győz
ni az fog, aki a vidéknek tud konkrét, megvaló
sítható programot nyújtani. 

Büki Erzsébet 
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KANIZSA T Ő Z S D E KLUB, AZ M K B ÉRTÉKPAPÍR ÉS B E F E K T E T É S I RT. Ü G Y N Ö K E 

KANIZSA TŐZSDE KLUB, 
MINT BEFEKTETÉSI CENTRUM 

8 8 0 0 Nagykanizsa, Zrínyi u . 2 1 . Tel.: 9 3 / 3 2 3 - 3 8 4 Fax: 9 3 / 3 2 6 - 4 5 5 

F e k t e s s e p é n z é t r é s z v é n y e k b e 
- befektetői vélemények a Kanizsa Tőzsde Klubból! 

- Valóban érdemes részvényekbe fektetni? - tettem fel ez első kérdést egy fiatal befektetőnek. 
- Közel három éve foglalkozom részvénybefektetéssekkel és eddig többnyire nyereséggel zártam az üzleteimet. 

Számomra a részvénybefektetés illetve tőzsdézés nagyfokú mobilitást biztosít és ez nekem fontos. Rövid és 
hosszú távon is megtalálom a számításom, mert más pénzpiaci befektetéssekkel ellentétben nem kell meghatáro
zott időre lekötnöm a pénzem. És ami a legfontosabb, hogy a részvényeken elért árfolyamnyereség adómentes, 
amennyiben a befektetések tőkeszámlán vannak elhelyezve. 

- A legtöbb ember nagyon kockázatosnak tartja ezt a befektetési formát. Vagy ebben is kell egy kis jártasá
got szerezni? - kérdeztem következő beszélgető partneremet. 

- Valóban kockázatos, mint minden vállalkozás, amiben az ember először csak fantáziát lát, és később derül 
ki, hogy jól döntött-e. Tapasztalataim alapján a legtöbb embernél hiányzik a pénz- és tőkepiaci ismeret, valójá
ban nincs fogalmuk arról, hogy egy tőzsdén mi zajlik. 

- Óriási szükség van szakmai ismeretekre és információkra, de leginkább tapasztalatra. Akinek ez hiányzik, 
annak tapasztalt szakemberekhez célszerű fordulni - kapcsolódik beszélgetésünkbe egy újabb tőzsdéző. 

Mindenkinek szeretném figyelmébe ajánlani az MKB Értékpapír és Befektetési Rt. valamint a Kanizsa Tőzsde 
Klub szakembergárdáját, ahol magas szintű szakmai felkészültség sok éves tőzsdei tapasztalattal párosul. Meg
felelő szaktanácsadással és információkkal a tőzsdézésben, a részvénybefektetésben rejlő kockázatok jelentősen 
csökkenthetők. 

Az 9-10%-os kamatlábak talán újra meg fogják győzni az embereket arról, hogy részvényekbe fektetni nem is 
olyan rossz üzlet. 

Fontosabb részvények adatai 
Név Elemzői ajánlás* Záróár (Ft) 

2000 . 0 6 . 1 9 

12 havi 

min. max 

BORSODCHEM Vétel 8 760 5 850 11 880 

MATÁV Vétel 1 986 1 249 2 655 

MOL Felhalmozás 4 600 4 325 6 490 

OTP Vétel hosszú távra 14 300 9 350 17 600 

RICHTER Vétel 15 400 9 400 20 100 

TVK Vétel 4 035 2 505 5 500 

* Az elemzői javaslat az elemzők saját véleményét tükrözi, nem képezi 
jelzésekért semmilyen felelőséget nem vállalunk. 

alapját semminemű vételi vagy eladási ajánlatnak vagy arra való elhívásnak. Az előre-
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KISKANIZSAI FÓRUM 
A diszkók környékét rendszeresen ellenőrzik 

Antalics Dezső és dr. Gőgös 
Péter önkormányzati képviselők a 
14. és 15. választókerület polgá
raival találkoztak május 25-én a 
Móricz Zsigmond Művelődési 
Házban. 

A felvetődött témákról dr. Gő
gös Péter adott tájékoztatást la
punknak. 

A képviselői fogadóóra vende
ge volt Gáspár András, a VIA 
Kanizsa Kht. ügyvezető igazgató
ja és Kulbencz Ferenc a Közterü
let-felügyeleti Iroda vezetője. A 
bevezető után Gáspár András vá
laszolt a kiskanizsai lakosok kér
déseire, és beszámolt a tavasztól 
elvégzett munkálatokról. így em
lítést tett a temetőben végzettek
ről, a közterületek állapotáról, és 
a közutak kátyúzásáról. Beszá
molt arról, hogy a Bajcsy-Zsi
linszky úton. egy lakossági beje
lentés kapcsán, a pékség előtti 
szakaszon egészen a templomig 
megkezdték a csapadékelvezető 
árok kimélyítését, mert esős idő
szakban a víz folyamatosan állt a 
járdán. A kiskanizsaiak felhívták 
a figyelmét az elmaradt útsza
kaszok kijavítására, amire ő ígére
tet tett. Panaszként ismételten el
hangzott az utak és a járdák rossz 
állapota. A VIA Kanizsa Kht.-nak 
ebben az évben csak a kátyúzásra 
van pénze. A teljes útszakasz, il
letve a járdafelújítás költségvetési 
fonásokat igényel, amire az idén 
nincs pénz, dc megnyugtatta a 
kiskanizsaiakat, hogy a gazdasági 
bizottság ülésén elhangzott, a kö
vetkező évtől 60-80 millió forin
tot tervez a város beállítani, a fo
lyamatos útfelújítások költségeire. 
Az első 10-ben szereplő Varázsai 
ulal valószínűleg a következő 1-2 
évben sikerül felújítani. A járda
felújítások is ebben a programban 
kerülnek sorra. 

A kiskanizsaiak köszönetet 
mondtak a régóta húzódó ráckerti 
árok kitisztításáért, valamint fel
vetették, hogy a rajta keresztülve
zető gyalogút katasztrofális álla

potát. Válaszként elhangzott, 
hogy ennek a felújítása meglehe
tősen nehéz és költséges, mivel 
nehezen közelíthető meg munka
gépekkel. Az aszfaltot csak kézzel 
lehet behordani, ami miatt a járda
építés közel duplája kerül. Erre je
lenleg nincs fedezet. Gáspár And
rás beszámolt továbbá arról, hogy 
az önkormányzat által benyújtott, 
országos pályázaton megnyert 
összegből több mint 100 közmun
kást tudnak június 1-től alkalmaz
ni. Ezáltal egy régi kiskanizsai 
vágy is teljesül, mert ebből a csa
patból elkülönítenek egy kimon
dottan ároktisztítással és csapa
dékelvezető rendszer tisztításával 
foglalkozó brigádot. 

Lakossági panaszként elhang
zott a magánterületek elgazosodá-
sa, gondozatlansága. Kulbencz 
Ferenc válaszként elmondta, hogy 
az önkormányzat nemrég elfoga
dott parlagfűrendelete lehetőséget 
illetve eszközöket ad a közterület-
felügyelet kezébe, mód nyílik fel
szólítani, illetve komoly pénzbír
sággal súlytani a portájukat rend
be nem tartókat. Feljegyezte az el
hangzott címeket, és megígérte, 
hogy rövid időn belül intézked
nek. Szóba kerültek még az ille
gális szemétlerakó helyekkel kap
csolatos problémák. A közterület
felügyelet fokozott figyelmet for
dít ezek felszámolására, illetve az 
illegális szemétlerakó személyek 
megbüntetésére. Rendszeres és 
teljesen kiszámítható időpontban 
megfigyelő személyeket küldenek 
ki. Gáspár András megjegyezte, 
hogy az illegális szemétlerakó he
lyek felszámolásában ők is részt 
vettek. Sokszor elmondták, hogy 
a szemétlerakó táblák kihelyezé
sével nem értek el eredményt, a 
tábla ellentétes hatást váltott ki, 
szinte vonzotta a szemétlerakókat, 
napokon belük a tövébe öntötték a 
szemetet. Az emberek szemléletét 
meg kell változtatni, illetve a hul
ladéklerakó telepen kedvezményt 
kellene adni az építési törmelék 

lerakásához, és gyakoribbá kelle
ne tenni a lomtalanításokat. El
hangzott még egy javaslat, amit a 
VIA Kanizsa Kht. ügyvezetője el
fogadott: a konténert nem a meg-
telés időpontjában fogják üríteni, 
hanem adott időszakonként auto
matikusan ürítik, így elkerülhető 
lesz a konténer túltelítődése és a 
környékbeli szemétdombok kelet
kezése. Panaszként felvettették, a 
diszkóból hazatartó randalírozó 
fiatalok megfékezéséi. Kulbencz 
Ferenc megnyugtatta a lakossá
got, hogy született egy megállapo
dás a rendőrség és a közterület 
felügyelet között, miszerint közös 
erőfeszítéssel, külön erőket össz
pontosítanak a diszkók és környé
kük ellenőrzésére. Rendszeressé 
és gyakoribbá teszik a járőrözése
ket. Komoly bírságokra számít
hatnak a randalírozók. A diszkó 
környékén lakók egy ' részének 
nyugalmát zavarják a nagy hang
erővel dübörgő autók, illetve a 
hangoskodó és rendbontó fiatalok, 
akik ablakokat törtek be, kapukat 
rongálták meg. Fellépést sürget 
ellenük a lakosság. Szóba került 
az óvodák és az iskolák átköltözte
tésének kérdése. A képviselők 
megnyugtatták a lakosságot, hogy 
az óvodák átépítése megfelelő 
ütemben halad, szeptemberre be
fejeződik. A két üresen maradt 
épület, a Szent Flórián téri óvoda 
és a templom mögötti szociális in
tézmény sorsa jelenleg még nem 
eldöntött. Az önkormányzat 
ugyan tett javaslatot az épületek 
értékesítésére, a helyiek körében 
egy egyesület szervezése kezdő
dött, amelyben kérik, hogy az 
épületek maradjanak meg önkor
mányzati tulajdonban. Kérésük fi
gyelembe vehető azzal a feltétel
lel, ha az epületek funkciója, illet
ve őrzése megoldott lesz. mert az 
önkormányzat sem a felújításra, 
sem az üres épületek őrzésére 
hosszú távon nem tud anyagi fe
dezetet biztosítani. Minden éssze
rű javaslat előtt nyitottak. Tájé

koztatták a képviselők kiskani
zsaiakat, még egy ugyancsak le-
pusztulóban lévő épület, a Nagy-
rácz Utcai Iskola hasznosításával 
kapcsolatban. Itt dr. Gőgös Péter 
és dr. Csákay Iván javaslatára 
megindult egy terv elkészítése, 
mely szerint az iskola üresen álló 
épületét, fiatal pályakezdők lakás
építésére hasznosítaná az önkor
mányzat. Az épületből önkor
mányzati költséggel lakásokat ala
kítanának ki, a lakás előtakarékos-
sági szerződéssel rendelkező fia
talok számára. Jelenleg még foly
nak az egyeztetések, legalább 
12-16 garzon, illetve kis lakás 
épülne. A szerződéseket maxi
mum 5 évre kötnék. A jelenlévők 
körében kedvező fogadtatást talált 
a javaslat. Az itjúsági lakások épí
tésével kapcsolatban kérték a la
kók, hogy az épület mellett, a 
meglévő sportlétesítmények ma
radjanak meg az iskola számára, 
és az alsó tagozat mellett létesíten
dő óvodai felújítás kapcsán történ
jen meg az iskola kerítésének és 
közvetlen környezetének rendezé
se. Elhangzott - mint már éveken 
keresztül - a Szokol-domb meg
nyitásának igénye, ami a városrész 
amúgy is szűkös telekgondját ol
daná meg. A közművesítés meg
kezdésére az önkormányzatnak 
nincs pénze ebben az évben. Meg
próbálnak a jövő, illetve az azt kö
vető évben fedezetet biztosítani. 
Egyetértettek a lakossági felvetés
sel, képviselni fogják a következő 
év költségvetésének kialakításánál 
az igényüket. Az iskola udvarát a 
lakosság kitakarította, a nagy sze
métkupacokat még nem szállította 
el az önkormányzat. Az elszállítás 
nem a VIA Kanizsa Kht. feladata, 
dc Gáspár András ígéretet tett rá, 
hogy egy héten belül elszállítják. 
Ugyancsak felvetették, hogy a 28-ai 
ünnepség helyszínét takarítsák ki, 
ami megtörtént, a zászlóátadási 
ünnepségre méltó környezet várta 
az ünneplőket. 

Bakonyi Erzsébet 
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Tartalomjegyzék: 
22/2000. (V. 31.) Nagykanizsa Megyei Jogú Város Közgyűlése 

22/2000. (V. 31.) számú rendelete 
a pénzbeli és természetben nyújtott szociális valamint gyermekvédelmi ellátásokról 

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Közgyűlése 

22/2000. (V. 31.) számú rendelete 

A PÉNZBELI ÉS TERMÉSZETBEN 
NYÚJTOTT SZOCIÁLIS 

VALAMINT 
GYERMEKVÉDELMI 

ELLÁTÁSOKRÓL 

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Közgyűlése a helyi önkormányza
tokról szóló 1990. évi LXV. tv. 16. § (1) bekezdésében, a szociális 
igazgatásról és szociális ellátásokról szóló 1993. évi III. törvényben 
(továbbiakban: Sztv.), valamint a gyermekek védelméről és a gyám
ügyi igazgatásról szóló 1997. évi XXXI. törvényben (továbbiakban: 
Gyvt.) biztosított jogkörében eljárva, a lakosság szociális biztonsá
gának érdekében, a helyi sajátosságok figyelembevételével az alábbi 
rendeletet alkotja: 

I. FEJEZET 

A rendelet hatálya 

2.§ 

A rendelet személyi hatálya kiterjed: 

a) az önkormányzat közigazgatási területén élő, bejelentett lakó
hellyel rendelkező 

aa) magyar állampolgárokra, 

ab) állandó tartózkodásra jogosító személyi igazolvánnyal rendel
kező bevándoroltakra, és gyermekeikre, 

b) az illetékes hatóságok által menekültként elismert személyekre, 

c) az Sztv. által meghatározott egyes ellátások esetében az önkor
mányzat területén tartózkodó hajléktalan személyekre, 

d) a rendelet 13. § és 18. §-ában meghatározott ellátások esetében az 
önkormányzat területén tartózkodó rászoruló személyekre, ha az 
ellátás biztosítása életük, testi épségük megóvásához nélkülözhe
tetlen. 

Értelmező rendelkezések 

3 .§ 

ÁLTALÁNOS RENDELKEZÉSEK 

A rendelet célja 

l .§ 

E rendelet célja, hogy Nagykanizsa Megyei Jogú Város lakossága 
szociális biztonságának megteremtése és megőrzése, valamint a 
gyermekek védelme, veszélyeztetettségének megelőzése és meg
szüntetése érdekében, meghatározza a helyi önkormányzat által biz
tosított egyes szociális és gyermekjóléti pénzbeli és természetben 
nyújtott ellátások formáit, azok igénybevételének és érvényesítésé
nek módozatait, feltételeit és garanciáit, valamint a jogosultsági és 
eljárási szabályokat. 

(1) E rendelet alkalmazásában 

a) Gyermek: a Magyar Köztársaság Polgári Törvénykönyvéről 
szóló 1959. évi IV. törvény 12. §-a (2) bekezdése szerinti kis
korú. 

b) Gyermekét egyedül nevelő: az a szülő, vagy törvényes képvi
selő, aki hajadon, nőtlen, elvált, özvegy vagy házastársától 
külön él, kivéve, ha élettársa van. 

c) Különélő házastársak: azok, akiknek bejelentett lakóhelyük, 
tartózkodási helyük különböző. 

d) Rendszeres ellátás: időskorúak járadéka, munkanélküliek jö
vedelempótló támogatása\ rendszeres szociális segély, lakás
fenntartási támogatás, ápolási díj, szociálisan rászorulók köz-
gyógyellátása, rendszeres gyermekvédelmi támogatás, térítési 
díj hozzájárulás. 



• 

e) Eseti ellátás: átmeneti segély, rendkívüli gyermekvédelmi tá
mogatás, gyógyszer- és gyógyászati hozzájárulás. 

f) Környezettanulmány: a kérelmező és családja vagyoni, szociá
lis, egészségügyi, lakás- vagy egyéb körülményeiről a tényál
lás tisztázása, ellenőrzése érdekében a helyszínen készített 
irat, amely az ügyre vonatkozó lényeges nyilatkozatokat és 
megállapításokat is rögzíti. 

g) Önhiba: az a felróható magatartás (hiányosság, mulasztás, 
vagy körülmény) amelynek következtében a létfenntartást ve
szélyeztető élethelyzet kialakul, így különösen, ha: 

- a kiskorú szülője, gondozója nem intézkedett az őt megillető' 
tartásdíj megállapításáról, behajtásáról, 

- az ellátásban részesülő az egyes ellátásoknál e rendeletben 
előírt együttműködési kötelezettségének nem tesz eleget, 

- a kérelmező nem tett lépéseket a társadalombiztosítás kere
tébe tartozó ellátás megállapítására, 

- a munkanélküli elhelyezkedése érdekében az önkormányzat
tal, a Családsegítő Központtal valamint a Munkaügyi Köz
ponttal nem működött együtt, ' 

- a kérelmező a felajánlott és megfelelő munkalehetőséget 
nem fogadja el. 

h) Önkormányzat állal szervezett foglalkoztatás: 

- a közmunka. 

- a közhasznú munka vagy a települést érintő közfeladat ellá
tása céljából más szervek bevonásával szervezett egyéb 
munka. 

i) Megfelelő munka: 

- az a munka, ami a munkára kész és képes munkanélküli 
szakképzettségének, illetőleg iskolai végzettségének, 
vagy annál eggyel alacsonyabb szintű végzettségének 
megfelel, 

- egészségi állapot szerint az adott munka ellátható, 

- a munkahely és a lakóhely közötti naponta történő oda- és 
visszautazás feltételei az Fit. 25. § (2) bek. d) pontjában 
foglaltaknak megfelel, 

- a várható kereset eléri a mindenkori kötelező legkisebb 
munkabér összegét, részmunkaidős foglalkoztatás esetén az 
öregségi nyugdíj mindenkori legkisebb összegét. 

j) Munkára nem kész és nem képes állapot: az az együttműkö
désre kijelölt szervezet véleményét is tartalmazó tény, mely
ből megállapítható, hogy a munkanélküli a képzettségének, 
vagy annál eggyel alacsonyabb szintű végzettségének megfe
lelő munka elvégzésére szociális körülménye, mentális és 
egészségi állapota alapján alkalmatlan. Az egészségi állapot 
igazolására: 

- tartós állapot esetén foglalkozás-egészségügyi, 

- eseti jellegű állapot esetén a háziorvos igazolását kell becsa
tolni. 

k) Váratlan kiadás: előre nem látható és nem tervezhető ese
mény következtében keletkezett többletköltség, amelynek biz
tosítása veszélyezteti a jogosult vagy családja létfenntartását, 

1) Saját háztartásban élő gyermeknek, illetve személynek kell te
kinteni azt is: 

- aki átmeneti jelleggel tartózkodik a háztartáson kívül tanul-
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mányai folytatása, sorkatonai szolgálata, vagy gyógykezelé
se okán, 

- akit 30 napot meg nem haladóan szociális intézményben he
lyeztek el, aki a szülő kérelmére átmeneti gondozásban ré
szesül. 

(2) E rendeletben szabályozott rendszeres és eseti ellátások (kivétel 
rendszeres gyermekvédelmi támogatás) esetében - amennyiben e 
rendelet másként nem rendelkezik - az Sztv. 4. ij-ában meghatá
rozottakat értelemszerűen alkalmazni kell. 

H a t ú s k ö r i s z a b á l y o k 

4 . § 

(1) Az Sztv., a Gyvt. alapján e rendeletben szabályozott szociális és 
gyermekvédelmi hatósági feladat- és hatásköröket - a Közgyűlés 
által átruházott hatáskörben - a polgármester gyakorolja. 

(2) A hatáskör gyakorlója dönt a támogatás megállapításáról, módo
sításáról, szüneteltetéséről, illetve megszüntetéséről. Elrendelheti 
a jogtalanul felvett ellátás visszafizetését, erre indokolt esetben 
részletfizetést engedélyezhet, illetve mentesítést adhat a támoga
tás, és kamattartozás vagy mindkettő visszafizetési kötelezettsé
ge alól. A jogszabályban előírtak szerint elvégzi az ellátások fe
lülvizsgálatát, és folyamatosan ellenőrzi a jogosultság fennállá
sát. 

(3) A polgármesterre átruházott hatáskörben hozott határozat elleni 
fellebbezési eljárás során a másodfokú hatáskört a Közgyűlés 
gyakorolja. 

(4) A Közgyűlés döntése ellen jogszabálysértésre hivatkozva a hatá
rozat felülvizsgálatát a bíróságnál lehet kezdeményezni. 

E l j á r á s i r e n d e l k e z é s e k 

(1) E rendeletben szabályozott pénzbeli és természetbeni ellátások 
megállapítására irányuló kérelmet a Polgármesteri Hivatal Szociá
lis és Egészségügyi Irodájánál (Nagykanizsa, Eötvös tér 16.) le
het előterjeszteni. 

(2) Az ellátásokra való jogosultság elbírálásához a kérelmező köte
les a maga, valamint családjában, háztartásában élők személyi 
adatairól, jövedelmi viszonyairól nyilatkozni, továbbá a jövedel
mi viszonyokra vonatkozó adatokat, bizonyítékokat becsatolni. 

(3) A jövedelem számításához felhasználható bizonyítékok: 

a) ha e rendelet másként nem rendelkezik, a havonta rendszere
sen mérhető jövedelem esetén a kérelem benyújtását megelő
ző három hónap nettó atlagáról kiállított munkáltatói igazolás, I 
amelytől eltérni csak akkor lehet, ha a jövedelmi viszonyok
ban igazolható ok miatt tartós javulás vagy romlás vélelmez
hető, 

b) a társadalombiztosítás keretében folyósított ellátások esetében 
a kérelem benyújtásának hónapjában, vagy az azt megelőző 
hónapban kifizetett ellátás igazoló szelvénye, 

c) munkanélküli járadék esetén a Munkaügyi Központ igazolása, 
vagy a jövedelemszámításnál figyelembe vett időszakra vo
natkozó igazoló szelvények, 
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d) vállalkozó esetében az illetékes APEH igazolása a kérelem 
benyújtását megelőző gazdasági év személyi jövedelemadó
alapjáról, 

e) egyéb esetben a kérelmező büntetőjogi felelőssége mellett tett 
nyilatkozata. 

(4) Amennyiben a (3) bekezdés d) pontjában meghatározott igazolás 
szerinti jövedelem - a kérelem benyújtásakor érvényes - kötele
ző legkisebb munkabér összegét nem éri el, akkor a kötelező leg
kisebb munkabért kell jövedelemként figyelembe venni. 

(5) A jogosultság elbírálásához a Sztv., illetve a Gyvt. rendelkezései
nek megfelelően, amennyiben e rendelet azt elrendeli, a kérelme
zőnek nyilatkoznia kell a maga és a családjában, illetve a háztar
tásában élők vagyoni helyzetéről. Vagyonként nem vehető figye
lembe a kérelmezővel közös háztartásban élő súlyos mozgáskor
látozott személy szállítását szolgáló gépjármű. 

(6) A Szociális és Egészségügyi Iroda a jövedelmi és vagyoni viszo
nyokról szóló igazolásokban és nyilatkozatokban szereplő ada
tok valódiságát megvizsgálhatja, melyhez felhasználhatja a jöve
delemadózási rendszer adatait; információt kérhet a vagyontár
gyakat, illetve azok forgalmi értékét nyilvántartó és igazoló ille
tékes szervektől. 

(7) A tényállás tisztázása érdekében a hatáskör gyakorlója a rendelet 
3. jj. (1) bek. f) pontjában meghatározott környezettanulmányt 
készíthet, illetve készíttethet. Amennyiben a fél a környezetta
nulmány elkészítését nem teszi lehetővé, és emiatt a tényállás 
nem kellően tisztázott - különösen az önkormányzat költségve
tését terhelő ellátások esetén - , úgy a hatáskör gyakorlója a ren
delkezésre álló adatok alapján dönt, vagy az eljárást megszünteti. 

(8) E rendeletben szabályozott ellátásokra - a feltételek fennállása 
esetén - csak akkor állapítható meg jogosultság, ha a háztartás
ban élők: 

a) önhibájukon kívül kerültek létfenntartást veszélyeztető élet
helyzetbe, 

b) minden elvárhatót megtesznek helyzetük rendezése érekében, 

c) tartási, életjáradéki, öröklési szerződéssel nem rendelkeznek. 

(9) A jogosulatlanul felvett ellátás esetén visszafizetési kötelezett
séget kell elrendelni. A támogatás, a kamattartozás vagy mind
kettő egyösszegű vagy részletekben történő megfizetéséről a ha
táskör gyakorlója a szociális körülmények figyelembevételével 
dönt. 

(10) A visszafizetésre kötelezett személy, önkormányzati forrásból 
finanszírozott újabb pénzbeli szociális ellátásra mindaddig nem 
jogosult, míg a tartozás kiegyenlítésre nem kerül. 

(11) A rendszeres ellátást: 

a) a feltételek fennállása esetén a kérelem benyújtásának napjá
tól kell megállapítani, 

b) a megszűnésre okot adó körülmény bekövetkezését megelő
ző nappal kell megszüntetni, illetve 

c) a jogosult halála esetén az ellátás 

- a természetbeni ellátásra jogosultság a halál napjával, 

- a pénzellátásra való jogosultság annak a hónapnak az utolsó 
napjával szűnik meg, melyre a támogatást utoljára felvette. 

(12) Ha az Sztv., valamint a Gyvt. másként nem rendelkezik: 

a) a rendszeres pénzbeli ellátások összege a kérelem benyújtá
sa hónapjában 
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aa) az ellátás teljes összege, ha a kérelmet a tárgyhónap 16. 
napját megelőzően nyújtották be, 

ab) az ellátás összegének 50%-a, ha a kérelmet a tárgyhónap 
15. napját követően nyújtották be, 

b) a rendszeres pénzbeli ellátások összege a megszüntetés/szü
neteltetés hónapjában 

ba) az ellátás teljes összege, ha a megszüntetésre/szünetelte
tésre okot adó körülmény a tárgyhónap 15. napját köve
tően következett be, 

bb) az ellátás összegének 50%-a, ha a megszüntetésre a 
tárgyhónap 16. napját megelőzően kerül sor. 

(13) A rendszeres ellátás havi összege nem lehet kevesebb 1000 Ft-
nál. 

(14) A megállapított rendszeres ellátást utólag, minden hónap 5. 
napjáig postai utalással kell folyósítani. 

(15) A pénzben megállapított eseti ellátást folyamatos utalással, pos
tai úton kell kézbesíteni, különösen indokolt esetben a hatás
kört gyakorló pénztári kifizetést engedélyezhet. 

(16) E rendelet alapján a pénzbeli ellátás kiutalásáról a HUMÁN 
Gazdasági Ellátó Szervezet (Nagykanizsa, Eötvös tér 16.) gon
doskodik. 

(17) Az Sztv. 5-24. S-aiban megfogalmazott rendelkezéseket -
amennyiben e rendelet másképpen nem rendelkezik - értelem
szerűen alkalmazni kell az e rendeletben szabályozott vala
mennyi pénzbeli és természetben nyújtott ellátási formánál. 

II. FEJEZET 

PÉNZBELI ÉS TERMÉSZETBENI 
ELLÁTÁSOK 

Az ellátások rendszere 

6 .§ 

(1) E rendelet értelmében a jogosult részére jövedelme kiegészítésé
re, pótlására az alábbi szociális ellátások állapíthatóak meg: 

pénzbeli szociális ellátások: 

a) időskorúak járadéka, 

b) munkanélküliek jövedelempótló támogatása, 

c) rendszeres szociális segély, 

d) lakásfenntartási támogatás, 

e) ápolási díj, 

pénzbeli vagy természetbeni szociális ellátások: 

f ) átmeneti segély, 

g) gyógyszer- és gyógyászati hozzájárulás, 

természetbeni szociális ellátások: 

h) szociálisan rászorulók közgyógyellátása 

i) köztemetés. 
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(2) A gyermek családi környezetben történő ellátása, nevelése, a 
gyermek családbórtörténő kiemelésének elkerülése érdekében az 
alábbi pénzbeli vagy természetbeni gyermekvédelmi ellátások ál
lapíthatóak meg: 

a) rendszeres gyermekvédelmi támogatás, 

b) rendkívüli gyermekvédelmi támogatás, 

c) térítési díj hozzájárulás. 

III. FEJEZET 

SZOCIÁLIS ELLÁTÁSOK FORMÁI 

Pénzbeli ellátások 

7 . § 

Időskorúak járadéka 

Az időskorúak járadékának havi összege nem haladhatja meg a 
nyugdíjminimum 80%-át, egyedülálló esetén a 95%-át. Az ellátás 
megállapítására az Sztv. 32/A §, valamint 32/B-32/E. § rendelkezé
seit értelemszerűen alkalmazni kell. 

8 . § 

Munkanélküliek jövedelempótló támogatása 

A munkanélküliek jövedelempótló támogatásának havi összege nem 
haladhatja meg a nyugdíjminimum 80%-át. Az ellátás megállapítá
sára, szüneteltetésére, továbbfolyósítására az 1999. évi CXXI1. tv. 
54. S (3), 56. § (1M3) rendelkezéseit értelemszerűen alkalmazni 
kell. 

(1) A rendszeres szociális segély megállapításának, szüneteltetésé
nek és megszüntetésének az Sztv. 37/A-37/G. §-aiban meghatá
rozott szabályait e rendeletben foglalt eltérésekkel kell alkalmaz
ni. 

(2) Az önkormányzat az aktív korú nem foglalkoztatottak rendszeres 
szociális segélyét igénylőket, illetve a segélyben részesülőket 
évente legalább két naptári hónapot kitöltő foglalkoztatásra köte
lezheti. Az önkormányzat az előírt foglalkoztatást megállapodás 
alapján - a Szociális Foglalkoztató közreműködésével - a VIA 
Kanizsa Városüzemeltető Kht. (továbbiakban: VIA Kht.), és a 
munkaügyi központ kirendeltsége útján végzi. 

(3) Az önkormányzat az Sztv. 37/A § (6) bekezdésében előírt fog
lalkoztatási kötelezettség teljesítése érdekében, a kérelem be
nyújtását követően haladéktalanul értesítést küld a VIA Kht. 

2000. június 22. 

részére, mely tartalmazza a kérelmező nevét, címét, iskolai 
szakképzettségét, valamint a kérelem benyújtásának időpont
ját.. 

(4) A VIA Kht. - e rendelet 3. §. (1) bekezdésének i) pontjában sza
bályozottakra figyelemmel - megvizsgálja a kérelmező legalább 
két naptári hónapot kitöltő foglalkoztatásának lehetőségét, mely
nek eredményéről a kérelem benyújtásától számított 15 napon 
belül írásban értesíti az önkormányzatot. 

(5) Az önkormányzat a kérelem benyújtását követően tájékoztatja az 
igénylőt: 

a) a segély megállapításának és folyósításának feltételeiről, 

b) a felajánlott és megfelelő munka visszautasításának következ
ményeiről, 

c) az együttműködési megállapodás szabályairól és tartalmáról, 
valamint az együttműködésre kijelölt szervek köréről. 

(6) Az a rendszeres szociális segélyt kérő aktív korú nem foglal
koztatott, aki munkára kész és képes, a segély megállapításá
nak és folyósításának feltételeként köteles az önkormányzattal, 
valamint a munkaügyi központ kirendeltségével együttműköd
ni. 

(7) Az a rendszeres szociális segélyt kérő aktív korú nem foglal
koztatott, aki szociális helyzete és mentális állapota alapján 
munkára nem kész és nem képes (ennek eldöntésére a munka
ügyi központ kirendeltsége vagy egyéb külső szakértő vélemé
nyének kikérése szükséges), a segély megállapításának és fo
lyósításának feltételeként köteles a Családsegítő Központtal 
együttműködni. 

(8) A munkára nem kész és nem képes állapotot félévente felül kell 
vizsgálni és az eredménytől függően - figyelemmel a (7) bekez
dés zárójelében foglaltakra - további együttműködési kötelezett
séget kell előírni. 

(9) Előírható együttműködési formák köre: 

a) munkavégzési kötelezettség, 

b) szolgáltatási hozzáférhetőség, 

c) programokban való részvétel, 

d) felülvizsgálati kötelezettség, 

melyek részletes szabályairól, a részvétel feltételeiről és módjai
ról, az aktív korú nem foglalkoztatott személy és az együttműkö
désre kijelölt szerv írásban megállapodik. 

(10) Az együttműködés azt jelenti, hogy az aktív korú nem foglal
koztatott személy 

a) az önkormányzatnál nyilvántartásba veteti magát, 

b) az önkormányzat, illetve a munkaügyi központ részéről fel
ajánlott, és az Sztv. 37/A § (9) bekezdésben meghatározott 
megfelelő munkalehetőséget elfogadja, 

c) a segélyre való jogosultság feltételeinek felülvizsgálata során 
adatszolgáltatási kötelezettségének (jövedelmi, szociális és 
vagyoni helyzctváltozás stb.) eleget tesz, 

d) a munkaügyi központ kirendeltségével, vagy a Családsegítő 
Központtal - a segélyt megállapító határozat kézhezvételétől 
számított 10 napon belül - írásban megállapodik az együtt
működés tartalmáról. 

(11) Amennyiben az önkormányzat az aktív korú nem foglalkozta
tott személy részére a segélyt megállapítja, akkor a határozat 

9 . § 

Rendszeres szociális segély 
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egy példányát megküldi a VIA Kht.-nak, a Családsegítő Köz
pontnak, valamint az illetékes munkaügyi központnak. 

(12) A rendszeres szociális segély iránti kérelemhez csatolni kell a 
32/1993.(11. 17.) sz. Korm. rendeletben foglalt mellékleteket. 

(13) A rendszeres szociális segély havi összegét az Sztv. 37/E §-ban 
foglaltak szerint kell megállapítani. 

10. § 

Lakásfenntartási támogatás 

(1) Lakásfenntartási támogatás állapítható meg annak a szociálisan 
rászoruló személynek, aki az alábbi együttes feltételeknek meg
felel: 

a) a kérelmező és háztartásában élő személyek által ténylegesen 
használt lakás egy főre jutó hasznosítható alapterülete nem 
haladja meg a mellékletben meghatározott mértéket, 

b) a háztartásban az egy főre jutó jövedelem nem haladja meg a 
nyugdíjminimum 200%-át, 

c) a ténylegesen igazolt és indokolt lakásfenntartási költségek 
meghaladják a háztartás havi összjövedelmének 35%-át, 

d) a kérelmező és háztarásában élő személyek megélhetést bizto
sító vagyonnal nem rendelkeznek. 

(2) Lakásfenntartási támogatás albérletben élő személyek esetében 
akkor állapítható meg, ha a kérelmező Nagykanizsa város köz
igazgatási területén állandó bejelentett lakóhellyel rendelkezik, 
és a városban bérel lakást, vagy lakrészt. 

(3) A lakásfenntartás költségeként figyelembe kell venni: 

a) a havi lakbér vagy albérleti díj bérleti szerződésben foglalt 
összegét. 

b) a lakáscélú pénzintézeti kölcsön havi törlesztő részletét a 
pénzintézeti igazolás alapján, 

c) a fűtés díj, illetve költség, a szemétszállítási költség, a csator
nadíj egy hónapra jutó összegét a szolgáltató vagy a közös 
képviselő igazolása alapján, 

d) a villanyáram-, víz- és gázfogyasztás átlagos havi költségét, 
melyet a szolgáltató által kibocsátott, a négy évszak egy-egy 
hónapjára vonatkozó (okt., jan., á p r , júl„) közüzemi számlák
kal, vagy pénzintézeti átutalással kell igazolni. 

(4) Az (1) bekezdés a) -d) pontjaiban meghatározott együttes felté
telek fennállása esetén azon személyek, vagy családok részére, 
akik lakásuk fűtéséhez hagyományos tüzelőanyagot használnak, 
és a ténylegesen igazolt fűtési költség meghaladja a háztartás 
havi összjövedelmének 20%-át, fűtéstámogatás állapítható meg. 
Az erre irányuló kérelmek beadási határideje: minden év októ
ber 15. 

(5) A kérelmek elbírálásához csatolni kell a rendelet 5. § (3) és (5); a 
10. § (3)-(4) bekezdéseiben foglalt (vagyon-, jövedelem-, költ
ségigazoló) bizonyítékokat, valamint a szolgáltató igazolását a 
10. § (9) bekezdés a) pontjára vonatkozóan. 

(6) A lakásfenntartási támogatás havi mértéke a következő: 

a) egyszemélyes háztartásban élő személy esetén: 

aa) a nyugdíjminimum összegét meg nem haladó jövedelem 
esetén 3.600 Ft, 

ab) a nyugdíjminimum 170%-át meg nem haladó jövedelem 
esetén 2.400 Ft, 

ac) a nyugdíjminimum 200%-át meg nem haladó jövedelem 
esetén 1.500 Ft. 

b) két- vagy többszemélyes háztartás esetén: 

ba) a nyugdíjminimum összegét meg nem haladó egy főre ju
tó havi jövedelem esetén: 3.000 Ft, 

bb) a nyugdíjminimum 150%-át meg nem haladó egy főre ju
tó jövedelem esetén: 2.000 Ft, 

bc) a nyugdíjminimum 200%-át meg nem haladó egy főre ju
tó jövedelem esetén: 1.000 Ft. 

(7) A fűtéstámogatás havi mértéke a nyugdíjminimum 2()%-a, me
lyet egy összegben kell kifizetni. 

(8) A támogatásra való jogosultságot: 

a) a lakásfenntartási támogatás esetében - a rendelet 5. § 
(11)-(12) bekezdéseire figyelemmel - egy év időtartamra kell 
megállapítani, 

b) fűtéstámogatás esetén egy fűtési szezonra ( okt. 15—ápr. 15-ig) 
kell megállapítani, a kérelmeket mindkét esetben, évente meg 
kell újítani. 

(9) Az (1), valamint a (4) bekezdésben szabályozott támogatás nem 
állapítható meg annak a személynek, akinek 

a) az Sztv. 38. § (4) bekezdésében meghatározott lakásfenntartá
si költségek bármelyikéből 10.000 Ft-ot meghaladó tartozása 
áll fenn, 

b) a lakás elidegenítésével vagy hasznosításával (pl.: bérbeadás 
stb.) összefüggésben jövedelme képződik. 

11. § 

Ápolási díj 

(1) Ápolási díj állapítható meg a jegyes kivételével a Polgári Tör
vénykönyvről szóló 1959. évi IV. törvény (továbbiakban: Ptk.) 
685. § b) pontjában meghatározott nagykorú hozzátartozónak, 
aki 18. életévét betöltött tartósan beteg személy gondozását, ápo
lását végzi, ha 

a) az ápoló családjában az egy főre jutó jövedelem nem haladja 
meg a nyugdíjminimum 150%-át, 

b) az ápolt családjában (egy háztartásban életvitelszerűen együtt
lakó közeli hozzátartozók között) a kérelmezőn kívül helyze
ténél fogva ápolásra, gondozásra alkalmas más személy nincs, 

c) a kérelmező az ápolási, gondozási tevékenység ellátására al
kalmas, 

d) az ápolót jövedelemszerzéssel járó munkája nem akadályozza 
ápolási kötelezettségének teljesítésében, 

e) az ápoló és az ápolt közös háztartásban él, illetőleg az ápoló 
tartós ottléte környezettanulmánnyal bizonyítható, 

f) az ápoló és az ápolt között tartási, életjáradéki vagy öröklési 
szerződés nem áll fenn. 

(2) Tartós gondozásra , ápolásra szoruló személynek azt kell te
kinteni, aki testi, szellemi fogyatékossága, szervi betegsége 
miatt - függetlenül attól, hogy fekvő- vagy járó beteg - ön-
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maga ellátására részben, vagy teljesen képtelen, és e tényt há
ziorvosi igazolással igazolja. A hatáskör gyakorlója döntése 
megalapozása érdekében, minden esetben köteles a Szociális 
és Egészségügyi Bizottság által meghatározott 3 személy vé
leményét kikérni, illetve javaslatára szakorvosi vizsgálatot el
rendelni. 

(3) Ha a kérelmező kereső tevékenységet folytat, az ápolási díj meg
állapítása iránti kérelemhez csatolni kell a napi munkaidőt és 
munkavégzés helyéről szóló igazolást, vagy a kérelmező nyilat
kozatát. 

(4) Az ápolási díj összege független az ápoltak számától, havi mérté
ke a következő: 

a) az Sztv. 4 1 . § (1) bekezdésében foglalt esetben a nyugdíjmini
mum összege, 

b) az Sztv. 41 . § (2) bekezdésében foglalt esetben a nyugdíjmini
mum 6()%-a. 

(5) A támogatásra való jogosultság fennállását évente egyszer, az 
ápolási kötelezettség teljesítését szükség szerint felül kell vizs
gálni. 

Pénzbeli vagy természetbeni szociális ellátások 

12. § 

( D E rendelet alapján az átmeneti segély, valamint a gyógyszer-, és 
gyógyászati hozzájárulás egészben vagy részben természetbeni 
ellátásként is megállapítható. 

(2) A természetbeni ellátás utalvány formájában nyújtható. 

(3) Az (1) bekezdésben meghatározott szociális ellátások konkrét 
formájáról (pénzben, vagy természetben való nyújtásáról) a ha
táskör gyakorlója a megállapító határozatban rendelkezik. 

(4) A megállapított támogatás összege egy naptári éven belül, több 
részletben, a megállapító határozatban foglalt időpontokban és 
formában is kifizethető. 

(5) Az ellátások megállapítására a Családsegítő Központ, a Kisebb
ségi Önkormányzatok és a Vöröskereszt által működtetett Átme
neti Szálló is javaslatot tehet. 

13. § 

Átmeneti segély 

(1) Átmeneti segély állapítható meg annak az önhibáján kívül lét
fenntartást veszélyeztető, rendkívüli élethelyzetbe került sze
mélynek, akinek a családjában jelentkező váratlan esemény (kü
lönösen betegség, elemi kár) következtében előre nem látható 
többletkiadása keletkezett, és megélhetést biztosító vagyona 
nincs. 

(2) Az átmeneti segély eseti támogatás. Az egy naptári éven belül 
megállapított eseti támogatások együttes mértéke nem haladhatja 
meg a nyugdíjminimum 150%-át. 

Ezen mértéktől rendkívül indokolt esetben (pl. elemi kár) a Szo
ciális és Egészségügyi Bizottság jóváhagyásával lehet eltérni. 

(3) A kérelemhez minden esetben mellékelni kell a többletkiadáso
kat hitelt érdemlően bizonyító dokumentumokat, amennyiben 
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azok nem állnak rendelkezésre, utólagos elszámolási kötelezett
ség írható elő. 

14. § 

Gyógyszer-, és gyógyászati hozzájárulás 

(1) Az egészségi állapot megőrzése és helyreállítása érdekében a 
szociálisan rászoruló, közgyógyellátásban nem részesülő sze
mély részére gyógyszer-, gyógyászati segédeszköz vásárlási, va
lamint fogászati költség hozzájárulás állapítható meg. Elsősor
ban annak, akinek gyógyszerköltsége, gyógyászati segédeszköz, 
vagy fogászati költsége - a rendszeres havi kiadásokat is figye
lembe véve - létfenntartását veszélyezteti. 

(2) az (1) bekezdésben meghatározott költségekhez való hozzájáru
lás egy naptári éven belül egy családnak, egyedülálló esetén 
ugyanazon személynek legfeljebb két alkalommal nyújtható és a 
hozzájárulás együttes mértéke nem haladhatja meg a nyugdíjmi
nimum 50%-át. 

(3) A kérelemhez csatolni kell a költségeket is feltüntető háziorvos, 
vagy szakorvos által kiállított igazolást. 

Természetbeni szociális ellátások 

15. § 

Köztemetés 

(1) Tartási, életjáradéki, öröklési szerződés alapján mások eltartásá
ban lévő személy halála esetén köztemetés nem rendelhető el. 

(2) Közköltségen csak a legolcsóbb temetés rendelhető el. 

(3) Köztemetés helye: nagykanizsai köztemetők. 

(4) A költségek megtérítésére, a megtérítés iránti igény érvényesíté
sére, valamint a hagyatéki teherként történő bejelentésre az Sztv. 
48. S-ban szabályozottak az irányadóak. 

16. § 

Szociálisan rászorulók közgyógyellátása 

(1) A szociálisan rászorulók közgyógyellátásra való jogosultsága az 
alábbi együttes feltételek fennállása esetén állapítható meg: 

a) a kérelmező családjában az egy főre jutó jövedelem nem ha
ladja meg: 

aa) egyszemélyes háztartás esetén a nyugdíjminimum 180%-át, 

ab) kétszemélyes háztartás esetén a nyugdíjminimum 150%-át, 

ac) három- vagy ennél többszemélyes háztartás esetén a nyug
díjminimum 110%-át, 

b) a rendszeresen szedendő és közgyógyellátás keretében rendel
hető gyógyszerek költsége, valamint az Sztv. 49. § (2) bekez
désében meghatározott gyógyászati segédeszközök költségé
nek havi mértéke meghaladja: 
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ba) egyszemélyes háztartás esetén a havi nettó jövedelem 
15%-át 

bb) kétszemélyes háztartás esetén az egy főre jutó nettó jöve
delem 20%-át, 

bc) három- vagy több személyes háztartás esetén az egy főre 
jutó jövedelem 30%-át, 

(2) Rendszeresen szedendő gyógyszernek azt kell tekinteni, melynek 
folyamatos alkalmazását - az orvos által igazolt - krónikus, 
hosszantartó betegség indokolja. 

(3) A szociálisan rászorulók közgyógyellátása iránti kérelméhez 
mellékelni kell: 

a) a rendszeresen szedendő gyógyszerekről és térítési díjukról 
szóló háziorvosi igazolást, 

b) az Sztv. 49. § (2) bekezdésében meghatározott egyéb költsé
geket tartalmazó házi- vagy szakorvosi igazolást. 

r 
c) a rendelet 5. § (2)-(8) bekezdéseiben foglaltakra figyelemmel 

a kérelmező, valamint a vele közös háztartásban élők vagyo
ni, jövedelmi viszonyaira vonatkozó bizonyítékokat. 

IV. FEJEZET 

GYERMEKVÉDELMI ELLÁTÁSOK FORMÁI 

17. § 

Rendszeres gyermekvédelmi támogatás 

(1) A rendszeres gyermekvédelmi támogatás megállapítására, folyó
sítására, felülvizsgálatára és megszüntetésére a Gyvt.-ben, a 
149/1997. (IX. 10.) számú kormányrendeletben, valamint a 
32/1993. (II. 17.) sz. Korm. rendeletben foglaltak az irányadóak. 

(2) Az (1) bekezdésben foglaltakon túl megállapítható a támogatás: 

a) a nappali közép-, és felsőfokú oktatásban résztvevő fiatal fel
nőttek részére legfeljebb 25 éves korig, 

b) a tartósan beteg vagy fogyatékos gyermek, valamint a gyer
mekét egyedül nevelő szülő részére, ha családjában az egy fő
re jutó jövedelem legfeljebb 20%-kal haladja meg a nyugdíj
minimum összegét. 

(3) A jogosultság elbírálásánál ha az önkormányzat hivatalos tudo
mása vagy a környezettanulmány megállapításai alapján a gyer
meket gondozó család életkörülményei nem felelnek meg a a jö
vedelemnyilatkozatban szereplő adatoknak, akkor vizsgálni kell 
a Gyvt. 19. § (4) bekezdésében meghatározott közeli hozzátarto
zók (beleértve azon gyermeket is akire nézve a támogatás megál
lapítását kérték) a Gyvt. 19. § (7) bekezdésében foglalt vagyoni 
helyzetét. 

(4) Nem számít vagyonnak: 

a) a közös háztartásban élő. mozgáskorlátozott közeli hozzátarto
zó gépkocsija, 

b) az az ingatlan, amelyben a család él, 

c) illetve azok a munkavégzéshez szükséges eszközök, amelyek 
a család megélhetését biztosítják. 

(5) Azok a családok, amelyek nem janiinak hozzá az e rendeletben 
szabályozott vagyonvizsgálat elkészítéséhez, kizárják magukat a 
támogatottak köréből. 

18. § 

Rendkívüli gyermekvédelmi támogatás 

(1) Rendkívüli gyermekvédelmi támogatásban részesíthető a gyer
mek, ha a gyermeket gondozó család időszakosan létfenntartási 
gonddal küzd, vagy a gyermek gondozásával, nevelésével össze
függő és a gyermeket érintő olyan többletkiadás jelentkezik, 
amely által a család létfenntartást veszélyeztető élethelyzetbe ke
rül és a családnak megélhetést biztosító vagyona nincs. 

(2) Elsősorban: 

a) az átmeneti és tartós nevelésbe vett gyermek családjával való 
kapcsolattartás elősegítése, 

b) a gyermek átmeneti és tartós nevelésbe vételének megszűné
sét követő gyámhivatali visszahelyezés, 

c) a gyermek betegsége, iskoláztatása, vagy élelmezésének bizto
sítása céljából, feltéve ha a család megélhetést biztosító va
gyonnal nem rendelkezik. 

(3) A támogatás formái: 

a) eseti támogatás, 

b) egyszeri iskoláztatási hozzájárulás, mely készpénz, vagy utal
vány formájában, a hatáskört gyakorló döntése alapján állapít
ható meg. 

(4) A (3) bekezdés a) pontja esetén egy családban az egy naptári 
éven belül megállapítható rendkívüli gyermekvédelmi támogatá
sok együttes mértéke, nem haladhatja meg : 

a) rendszeres gyermekvédelmi támogatásban részesülők esetén a 
nyugdíjminimum 150%-át. 

b) egyéb családok esetén a nyugdíjminimum 200%-át. 

(5) A ( 3) bekezdés b) pontja esetén a hozzájárulás mértéke: 

a) rendszeres gyermekvédelmi támogatásban részesülők esetén 
gyermekenként a nyugdíjminimum 10%-a, 

b) egyéb családok esetében gyermekenként legfeljebb a nyugdíj
minimum 25%-a. 

(6) A (3) bekezdésben meghatározott kérelmekhez minden esetben 
mellékelni kell a többlet- és iskoláztatási kiadások hitelt érdem
lően bizonyító dokumentumait, ha azonban azok nem állnak ren
delkezésre utólagos elszámolási kötelezettséget kell előírni. 

Természetben nyújtott gyermekvédelmi ellátás 

19. § 

Térítési díj hozzájárulás 

(1) Térítési díj hozzájárulásban részesíthető: 

a) az a gyermek, akikre nézve a személyes gondoskodást az 
alapellátás keretében, vagy védelembevétellel a jegyző köte
lezően elrendeli. 
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b) az a gyermek, illetőleg nappali tagozatos főiskolai és egyete
mi hallgató, aki normatív térítési díjkedvezményben nem ré
szesül, feltéve, ha családja a térítési díj megfizetésére önhibá
ján kívül képtelen, a családban az egy főre jutó jövedelem 
nem haladja meg a nyugdíjminimum összegét és a család 
megélhetést biztosító vagyonnal nem rendelkezik. 

(2) A térítési díj hozzájárulás mértéke: 

a) az (1) bekezdés a) pontja esetén a jegyző által javasolt és elő
terjesztett %, 

b) az (1) bekezdés b) pontja esetén a térítési díj 50%-a. 

(3) A (2) bekezdés a) pontjában foglalt ellátás mértékéről a hatáskör 
gyakorlója dönt. 

(4) A kérelmek benyújtási határideje: 

a) az (1) bekezdés a) pontja esetén szükség szerint folyamatos, 

b) az (1) bekezdés b) pontja esetén minden év szeptember 30., il
letve a második félévre január 31 . Ettől eltérni csak rendkívül 
indokolt esetben (lakcím-, lakóhelyváltás stb.) lehet. 

V. FEJEZET 

20. § 

nizsa Megyei Jogú Város Önkormányzatának költségvetésében 
kell előirányzatot biztosítani. 

(2) Önkormányzati pénzforrásból finanszírozott ellátások: lakásfenn
tartási támogatás, átmeneti segély, ápolási díj, köztemetés, szociá
lisan rászorulók közgyógyellátása, rendkívüli gyermekvédelmi 
támogatás, gyógyszer- és gyógyászati hozzájárulás, térítési díj 
hozzájárulás. 

(3) 25%-os mértékben önkormányzati pénzforrásból finanszírozott 
ellátások: munkanélküliek jövedelempótló támogatása, időskorúak 
járadéka, rendszeres szociális segély, rendszeres gyermekvédel
mi támogatás. 

21. § 

Záró rendelkezések 

(1) A rendelet a kihirdetés napján lép hatályba, rendelkezéseit az azt 
követően beadott kérelmekre kell alkalmazni. 

(2) A rendelet hatálybalépésével egyidejűleg a 67/1999. (XII. 22.) 
sz. rendelettel módosított 45/1999. (VII. 28.) számú helyi rende
let hatályát veszti.. 

Nagykanizsa, 2000. május 3 1 . 

Az ellátások finanszírozása 

(1) E rendeletben megállapított szociális és gyermekvédelmi ellátá
sok - részben vagy egészben történő - finanszírozására Nagyka-

: 

Dr. Tuboly Marianna s. k. 

jegyző 

MELLEKLET 

T u t t o István s. k. 

polgármester 

Lakás típusa Lakás nagysága a háztartásban élők száma alapján 

TÖBBSZINTES - Egyszemélyes háztartás esetén legfeljebb 60 m 2 , 

- két- vagy többszemélyes háztartás esetén 25 m 2 / fő, de legfeljebb 100 m 2 . 

CSALÁDI HÁZ -egyszemélyes háztartás esetén legfeljebb 80 m 2 , 

- két- vagy többszemélyes háztartás esetén 30 m 2 / fő, de legfeljebb 110 m 2 . 

• 

KANIZSAI l l i KÖZLÖNY 
Szerkeszti: a KANIZSA Dél-Zalai Hetilap, Nagykanizsa, Király u. 47. Kiadja: a Kanizsa Újság Kft. Nagykanizsa, Király u. 47. Felelős 
kiadó: a Kanizsa Újság Kft. ügyvezetője. Szerkesztőség: Nagykanizsa, Király u. 47. Tel.: 93/310-540. Tel./fax: 93/312-305. Levélcím: 
8801 Nagykanizsa, Pf.: 154. Megjelenik: a Kanizsa Dél-Zalai Hetilap mellékleteként. Fénymásolatban nem terjeszthető! 
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As í ra -üósárZómknak CLUB-csomagot, vagy kedvezményes árú 
légkondicionáló berendezést kínálunk. 

KISS-GERENCSÉR AUTÓHÁZ• Nagykanizsa, Récsei út 1. Tel.: 93-518-940 

Válogatás a Közterület-felügyeleti Iroda intézkedéseiből 
• A Közterület-felügyeleti Iroda munkatársai az elmúlt hét során 10 

esetben intézkedtek szabálytalan parkolás ügyében, 6 esetben ke
rékzár alkalmazására került sor. 

• A közterület-felügyelet az állattartási rendelet ebtartásra vonatkozó 
előírásainak betartását folyamatosan ellenőrzi. Pórázhasználat el
mulasztása miatt 4 esetben, szájkosár nélküli sétáltatás miatt pedig 
l esetben történt figyelmeztetés. 

• A Hevesi ABC előtt egy személy virágot és gyümölcsöt árusított 
engedély nélkül. A szabálysértés elkövetése miatt a felügyelet fel
jelentést tett az illetékes hatóságnál. 

• A keleti városrészben egy üzlettulajdonost figyelmeztettek a fel
ügyelők, mivel nem rendelkezett szemétszállítási szerződéssel, a 
szerződés megkötésére I hét határidőt kapott a tulajdonos. 

• Szintén szemétszállítási szerződés ellenőrzése céljából egy sze
mélyt a jövő hétre beieléztetett a felügyelet. 

• A város területén lévő illegális hulladéklerakókat 4 alkalommal el
lenőrizte a Közterület-felügyeleti Iroda. Szemételhelyezés nem tör
tént, a korábban lerakott hulladékokból az elkövetők személyére 
vonatkozó adatokat, erre utaló nyomokat a felügyelők nem találtak. 

• Az elmúlt hét során hulladék-elhelyezés ügyében egy személyt be
idéztetett a felügyelet. Az idézés során jegyzőkönyv készült, mely
ben az érintett személy elmondta, hogy a kirakott szemét korábban 
az ő tulajdonát képezte, de annak illegális szeméttelepen való lera
kásáról nem tudott, az elkövető nem ő volt. Az ügyet bizonyíték 
hiánya miatt a felügyelet továbbvizsgálni nem tudja. 

Városi 

Kedves Olvasóink! 
2000. jú l ius 17-től 2000. jú l ius 28-ig könyvtárunk az Alsó
templom mellett (Ady u. 14.) zárva lesz. 

Nyitva lesz ebben az időszakban is: 

• G y e r m e k k ö n y v t á r u n k (Zrínyi u. 33. Tel. 312-180) 
Nyitva: hétfőtől péntekig 13-18 óráig. 

A napilapok Gyermekkönyvtárunkban olvashatók 
ebben az időszakban is. 

• Kiskanizsai f iókkönyvtárunk a (Polgári Olvasókör vagy 
Móricz Művelődési Ház, Templom tér 5. Tel.: 319-211) 
Nyitva: hétfő és szerda 13-18-ig. 

kedd, csütörtök, péntek 10-18-ig. 

• Hevesi úti f iókkönyvtárunk 
(a szolgáltatóház emeletén. Hevesi út 6. Tel.: 310-854) 
Nyitva: hétfő-péntek 13— 18-ig, szerda 9— 12-ig is. 

A szombati nyitva tartás jú l iusban és augusztusban 
szünetel . 

2000. június 22. 17 



A TÁMASZ gondozóhálózat 
neve a különböző szenvedély
betegségekkel küzdők, és csa
ládtagjaik számára bizonyá
ra nem ismeretlen. A TÁ
MASZ egy ideig működött 
Nagykanizsán is, ám egy év
vel ezelőtt akadozni kezdett 
az ellátás, és nemrégiben meg 
is szűnt. A rászorulók gondo
zását - mint olvasónk felveté
se nyomán megtudhattuk - a 
pszichiátria vette át. 

- Ön miként szembesült azzal, 
hogy nem a megszokott helyen kap
ja meg a szükséges ellátást? 

- Idestova hat-hét éve, hogy rend
szeres időközönként az alkoholgon
dozóban jelentkeztem kezelésre. Na
gyon elégedett voltam az ellátással, 
csak jót tudok róla mondani, így az
tán az ismerőseim körében is aján
lottam, már akinek szüksége volt rá. 
Körülbelül egy évvel ezelőtt jártam 
utoljára a gondozóban, és most jött 
el az idő. hogy isméi jelkeressem. El 
is mentem a Királyi Pál utcába, 
meri eddig ott működölt, ám ott a ré
gi feliratok között egy új is fogadott, 
miszerint a rendelés átkerült a kór
házba, kimentem tehát a kórházba... 
- meséli egy gondozott, aki miután 
szembesült az alkoholgondozási 
rendszer megváltozásával, felkereste 
szerkesztőségünket. 

- Mi történt ott? 
- Már az. első pillanatban kelle

metlen érzés töltött el. amikor meg
láttam azt a rengeteg beteget, akik 

TÁMASZ 
között várakoznom kellett. Aztán kel
lett kérnem egy laborpapírt. Ezzel el 
kell mennem a laboratóriumba, olt 
kellett csináltatnom egy vérvizsgála
tot, és mindezt azért, hogy a már 
évek óta rendszeres időközönként 
megkapott kezelésemet ismét meg
kaphassam. 

- Nem mondták, meg miért kell 
ismét elölről kezdenie mindent? 

- Valami olyasmit mondtak, hogy 
semmilyen adat nincs rólam, sem a 
betegségemről, mert az előző gondo
zó nem adta át a dokumentumokat. 
Hogy nem kérték, vagy nem adták, 
ezt én nem tudom, nem is az én dol
gom, de az egészet nem értem. Ne
kem csak a gyógyszeremre van, len
ne szükségem. Régen csak bementem 
a gondozóba, ott már régi ismerős
ként fogadtak, megkérdezték hogy 
vagyok, aztán megkaptam a szüksé
ges készítményt. Most meg menjek a 
laborba, végeztessem el az előírt 
vizsgálatokat, jöjjek vissza az ered
ményekért, ha sikerül kivárnom a 
sort, és ha sikerül végre bejutnom a 
laborba. Majd jöjjek vissza a pszi
chiátriára, beszéljek az adjunktusnő
vel, aztán ismét vizsgálat, és azt kö
vetően mérlegelik, megkapom-e a 
kezelési. Amit itt felsoroltam, az na
gyon hosszú ideig tart, az ember 

munkából jön el, olt meg csak fur
csán néznek rá, és furcsa dolgokat is 
gondolnak. Mondja, ki foglalkozta! 
szívesen egy alkoholistát? Mindenki 
azt szajkózza, hogy küzdeni kell az 
alkoholizmus ellen, hogy mind a tár
sadalomnak, mind az. egyénnek ér
deke az alkoholizmus visszaszorítá
sa. Ezzel az ide-oda küldözgetéssel 
meg visszakényszerítenek bennünket 
a bajunkba... Amikor azzal szembe
sültem, hogy milyen tortúra vár rám 
(ránk), meg kell mondanom elment a 
kedvem az egésztől. És vélhetően 
nemcsak nekem, hanem a gondozot
tak jó részének. 

- Ön más típusú kezelésben is ré
szesült a TÁMASZ előtt? 

- Igen. Voltam már kórházban 
azért, hogy abbahagyjam az ivást, 
de az ottani kezelések nem jártak 
olyan sikerrel, mint a TÁMASZ nyúj
totta támogatás. Én nagyon elége
dett voltam az. ottani dolgokkal, sok 
ismerősömet biztattam, kezdjenek 
bele, menjenek el oda, és van re
mény arra, hogy abbahagyják az 
ivást. Jó volt, hogy az ember elme
hetett oda, meghallgatták. A város 
egy csendes félreeső pontján műkö
dött a gondozó, betérhettem oda, és 
segítettek. Nem kérdezték ki vagy, mi 
vagy, csak tudták, hogy segítségre 

várok, és segítettek is. Volt, aki szót 
fogadolt, és a rábeszélésemre el
ment, de most velem együtt ő is csa
lódott, hiszen a kórházban minden 
másként van. Nagy a tömeg, és 
hosszas a várakozás, nem beszélve 
arról, nem mindenki szereti nagy
dobra verni, hogy alkoholista. 

- Mennyibe kerültek a kezelések? 
— Semmibe. Amennyire én tudom, 

a kezelések árát a TÁMASZ, vagy 
egy mögötte álló egyesület, vagy 
alapítvány, esetleg maga az állam fi
nanszírozta. Nekünk, akik oda jár
tunk, nem kellelt érte fizetnünk. 

Ellátás a kórházban 
Mint Papp Pétertől, a kórház gaz

dasági vezetőjétől megtudhattuk, az 
alkoholbeteg gondozását azokban a 
városokban, ahol nincs TÁMASZ, a 
pszichiátria látja el. A TÁMASZ je
lenleg nem működik a városban, és 
jelenleg a finanszírozás kérdései is 
megválaszolatlanok, a beteg ellátá
sáról azonban a kórház illetékes osz
tálya gondoskodik. Dr. Nagy Rozá
lia adjunktus, az pszichiátria orvosa 
elmondta, a betegek kartonjai való
ban nem kerültek át hozzájuk. A 
hozzájuk forduló gondozottaknak 
azért kell elmenni a különböző vizs
gálatokra, mert az alapbetegségük
ből adódóan lehetnek más problé
máik is, amelyekre mindenképpen 
fényt kell deríteni, és azokat is ke
zelni kell. 

D.É. 

Az egészség több mint a betegség 
hiánya. Hozzátartozik a testi, szociá
lis és lelki jólét is. „Ép testben ép lé
lek" mondták már a görögök, s ezt 
azóta sem cáfolta meg senki. Ez for
dítva is igaz. A lelki gondok, bajok 
kihatnak a fizikai egészségre is. Sok 
betegségnek „idegi" eredete van. te
hát lelki természetű. Sokkal na
gyobb kihatása van a mentális álla
potnak egészségünkre, mint azt gon
dolnánk. 

A „Válogatás" című lap több szá
mában is olvashattunk arról, hogy a 
hitnek milyen szerepe van a gyógyu
lásban. Kísérletek bizonyítják annak 
igazát, hogy a hit segít a gyógyulás
ban, a felépülésben. 

Mi is a hit. ami csodát művel em
berek életében? 

Sokan csak vélekednek Istenről. 
„Valaminek lennie kell!" „Talán van 
Valaki..." Ilyen megfogalmazások 
hangzanak el. ha Isten létéről esik 
szó. Még az sem hit. ha hiszem, 
hogy van Isten, még ha 100%-ig 
meg vagyok is róla győződve. ,Az 
ördögök is hisznek és rettegnek" — 
mondja a Biblia. Nem elég a lelki 
békémhez tudni, hogy van Isten. A 

döntő kérdés az, hogy milyen képet 
alkotok Róla. 

Az ember - haragvó, kérlelhetet
len, hibáinkat, bűneinket árgus szem
mel figyelő Istent alkotott magának, 
de ez nem a Biblia Istene. Isten szeret 
minket. A legtöbb ember úgy gondol
kodik, hogy Isten a népesség egy-két 
kiváltságos tagját szereti, a többit pe
dig megveti. Ez a legnagyobb téve
dés, amit Istennel kapcsolatban állí
tottak. 

„Isten volt az, aki Krisztusban 
megbékéltette magával a világot, nem 
tulajdonítván nékik bűneiket, és ránk 
bízta a békéltetés igéjét. " 2Kor 5:19. 

Látszik az idézett szövegből, hogy 
Mennyei Atyánk szereti a bűnösöket, 
mindnyájunkat, hiszen valamennyien 
azok vagyunk. 

úgy szerette Isten e világot, 
hogy egyszülött Fiát adta, hogy vala
ki hisz Őbenne, el ne vesszen, hanem 
örök élete legyen. " Jn 3:16. 

A „világ"-ba mindenki beletarto
zik. Ön is. A szeretet szeretetet szül. 
Ha egy kicsit is megértjük és megta
pasztaljuk, hogy a Világegyetem Ura 
szeret minket, és bízik abban, hogy 
Hozzá fordulunk, ennek felismerése 
bennünk is szeretetet és bizalmat éb
reszt. Ez a bizalom nem vélekedés, 
hanem Istenhez való viszony. Ez köt 
Hozzá, és segít a nehézségekben. 
Van Valaki. Aki mindig ráér. Aki vi
szonzatlanul is képes szeretni. Aki 
nem fárad el elviselni engem. Akinek 
fontos vagyok. Aki előtt nincs lehe
tetlen. 

Ha a hitet ilyen bibliai megvilágí
tásból nézzük, akkor ugye nem nehéz 
megérteni, miért van gyógyító hatása, 
miért képes lelki egyensúlyt teremte
ni? 

Miért kell az egészség témájában a 
vallásról beszélni? 

Nem vallásról beszéltem, hanem 
hitről. Vannak törvényszerűségek. 

amelyek működnek, s nem lehet azo
kat átlépni, figyelmen kívül hagyni. 

Ha valakinek lelki egyensúlyra van 
szüksége, azt egy felülről jövő hata
lom tudja csak biztosítani. Ez a hata
lom Jézus Krisztus. Ő emberré lett, 
mert szeretett, mert azt akarta, hogy 
az ember közelebb érezze magához 
az Istent. Ha elfogadjuk Tőle. nekünk 
ajándékozza tiszta életét. Az elfoga
dás eszköze a hit. 

A pogányság és a bibliai hit között 
az a különbség, hogy a pogány olyan 
Istent lát. akit ki kell engesztelni, ön-
kínzások, imák által. Egész életében 
bizonytalan, hogy vajon eleget tett-e 
a követelményeknek. A bibliai hit 
tudja, hogy Atyánk szeret minket. Ő 
békített meg bennünket magával, 
amikor a Legdrágábbat odaadta ér
tünk. Nekünk nem kell mást tenni, 
mint elfogadni az üdvösséget, mint 
ajándékot. Nem kell bizonytalanság
ban élnünk, mert üdvösségünk árát 
Isten lefizette. A legjobb kezekben 
van sorsunk. Ezért lehet lelki életünk 
stabil. 

Az Öné is az lehet, hiszen Jézus a 
Barátja. Ugye bízik benne? 

Gyürüs István 

18 2000. június 22. 



DR. H O R V Á T H I S T V Á N •¥ * 5f KÜLKERESKEDELMI 
Ü G Y V É D *•* &R* ÉS EURÓPA JOG 

* IBBB * SZAKJOGÁSZ 

* 1 H ' 

A Római Szerződés szerint egy 
átmeneti időszak után el kellett tö
rölni az olyan korlátozásokat, ame
lyek egyik tagállam polgárainak 
egy másik tagállam területén való 
letelepedésére, azaz vállalkozására 
vonatkoztak. Ugyanez a szabály 
érvényesül egy másik közösségi 
országban ügynökségek, fióktele
pek, vagy leányvállalatok alapítá
sára. Sőt, az Európai Bíróságnak 
az Európai Bizottság által Német
ország elleni perében 1986-ban 
meghozott ítélete szerint a letele
pedésjoga akkor is megilleti a vál
lalkozókat, ha a másik tagállamban 
csupán egyszerű irodákat kívánnak 
létrehozni. 

A letelepedés szabadsága felöle
li az önálló kereső tevékenység 
megkezdését, és gyakorlásánál 
érinti a szabad foglalkozásúakat 
(szellemi foglalkozásúak, üzletem
berek, kereskedők, iparosok, kéz
művesek, írók. színészek sorolha
tóak e körbe), továbbá vállalkozá
sok alapítását és irányítását (ideért
ve különösen a gazdasági társasá
gokat). 

E szabadságjog lényege, hogy 
egy másik tagállam területén akár 
természetes, akár jogi személyek 
tartós konstrukcióban gazdasági te
vékenységet folytathassanak 
ugyanolyan feltételekkel, mint a 
fogadó állani polgárai vagy társa
ságai, cégei. 

A Római Szerződés biztosítja az 
..átjárást" az előző cikkben tárgyalt 
munkaerő szabad mozgása, és a je
lenleg kifejtendő letelepedés sza
badsága között azzal, hogy lehető
vé teszi, hogy egy másik tagállam
ból származó munkavállaló mun
kaviszonya megszűnése után az al
kalmazása országában egyéni vál
lalkozásba fogjon, és evégből to
vábbra is a fogadó országban ma
radhasson. 

A letelepedés szabadságának lé
nyegét jól illusztrálja az ún. Pat-
rík-ügy. 

Az állampolgárságon alapuló 
diszkrimináció vezetett a Fcwlor-

S Z A B i 
mme-esethez. A vita abból kereke
dett, hogy Nagy-Britannia úgy vél
te, hogy a számára biztosított halá
szati kvótát megrabolják a spanyol 
versenytársak azzal, hogy spanyol 
halászhajókat az Egyesült Király
ságban bejegyzett - ténylegesen 
spanyol - társaságok tulajdonolják. 
Ezért védelmi intézkedésként 
Nagy-Britannia előírta, hogy egy 
halászhajó csak akkor regisztrálha
tó Angliában, ha a társaság tulaj
donosainak vagy vezetőinek 75%-a 
brit polgár. 

Az Európai Bíróság' megállapí
totta, hogy a vitatott brit szabály 
ellentétes a letelepedés szabadsá
gával. Ennek a döntésnek az lett a 
következménye, hogy a brit jog
szabály közösségi szabállyal ellen
tétes rendelkezéseit meg kellett 
semmisíteni. 

Természetesnek tűnő előírás, 
hogy azon ország, melyet elhagyni 
kívánnak, ne gördíthessen akadá
lyokat az elé, hogy természetes 
személyek vagy társaságok lakó
helyüket, illetve székhelyüket egy 
másik tagországba áthelyezzék. E 
jogot a természetes személyeknek 
egy irányelv kifejezetten biztosítja, 
míg társaságok esetén az Európai 
Bíróság állásfoglalásából származ
tatható e jogosítvány. 

A letelepedés jogát a Római 
Szerződés biztosítja a társaságok 
részére, legszélesebben értelmezve 
a gazdasági társaságokat. Eszerint 
társaság: a polgári vagy kereske
delmi jog szerinti társaságok, bele
értve a szövetkezeteket, a magán
jog és közjog egyéb személyeit a 
non profit szervezetek kivételével. 

A különböző tagállamok gazda
sági társasági jogát egymáshoz kö
zelíteni, harmonizálni hivatottak az 
ún. társasági jogi irányelvek. 

Míg a nagyobb cégek szempont
jából a társasági jog harmonizáció
ja bír komolyabb jelentőséggel, ad
dig az egyéni vállalkozók, szabad 
foglalkozásúak szempontjából a 
diplomák és szakmai képesítések 
elismerése segítheti a közösségen 

belül a letelepedés (de szolgáltatá
sok) szabadságának megvalósítá
sát. 

A jogközelítést a diplomák és 
szakmai képzések feltételeinek 
harmonizálásával - irányelvekkel 
- kívánták megvalósítani. A rend
szer azon az elven működik, hogy 
ha egy személy megfelel az irány
elv által szabott feltételeknek, ak
kor az abban megjelölt mesterséget 
vagy foglalkozást az egész közös
ség területén gyakorolhatja. 

Kezdetben - hosszú előkészítés 
után - az egyes szakmákról, hiva
tásokról külön-külön irányelvek 
születtek pl. építészekről, állator
vosokról, fogorvosokról, gyógy
szerészekről. Ilyen módszerekkel 
több évtizedig nem tudták volna a 
harmonizálást befejezni. A megol
dás kulcsaként 1988-ban megjelent 
egy irányelv - legalább 3 évig tar
tó képzés idejű - a felsőoktatásban 
szerzett diplomák elismeréséről. 

Később, 1992-ben egy újabb 
irányelv kiterjesztette a kölcsönös 
elismerés rendszerét olyan 3 évnél 
rövidebb időtartamú képzésekre, 
amelyek felsőfokú végzettséget, és 
olyanokra is, amelyek középfokú 
képesítést adnak. 

Júniustól magyarországi vállal
kozók is élvezhetik e szabadságjo
got. 1994-ben az Unióval kötött 
ún. Társulási Szerződésünk két 5 
éves szakaszból álló átmeneti idő

szakra osztja a társulást. A máso
dik 5 éves szakasz ez év júniusától 
lép életbe. Ezen időponttól kezdve 
a megállapodás szerint magyar 
egyéni vállalkozók is letelepedhet
nek (családostól) az Unió tagorszá
gaiban. A letelepedni kívánó ma
gyar vállalkozónak az Európai 
Unió bármely országában ugyan
olyan szabályok, kritériumok sze
rint kell a működési, illetve letele
pedési engedélyt megadni, mint a 
fogadó állani saját állampolgárá
nak. A nemzeti elbánás biztosításá
nak kötelezettsége azt is jelenti, 
hogy a magyar vállalkozónak az 
adott ország előírásainak pl. iskolai 
végzettség, gyakorlati idő, meg 
kell felelnie. Természetesen a dip
lomák automatikus elismerése 
csak az Európai Unióba történő 
felvételünk után valósul majd meg. 

A társulási egyezmény 44. cikk 
4. pontja nemcsak az önálló vállal
kozóknak biztosítja a tárgyalt jo
got, hanem a fiókoknak és képvi
seleteknek is. 

Kihangsúlyozzuk, hogy a ma
gyarok számára megnyíló letelepe
dési jog a munkavállalókat nem il
leti meg. Sőt a csatlakozási tárgya
lások Unió számára kényes pontja 
ez, mert az Európai Unió a csatla
kozásunk után egy hosszabb átme
neti idő után szeretné csak biztosí
tani számunkra a szabad munka
vállalást. 

EGY ANGOL ÉPÍTESZ 
FRANCIAORSZÁGBAN 

Egy angol építész kérelmét, hogy hivatását Franciaországban 
gyakorolhassa, a francia hatóságok megtagadták arra hivatkozva, 
hogy Franciaország és Nagy-Britannia között csak az építészdiplo
mák kölcsönös elismeréséről van egyezmény. Az Európai Bíróság 
ítéletében megállapította, hogy a tagállamok polgárainak egyenlő 
elbánást kell élvezniük. Mivel a Római Szerződésben írt átmeneti 
időszak lejárt, e rendelkezés közvetlenül alkalmazható, így biztosí
tani kell az angol építésznek hivatása gyakorlását Franciaországban 
ugyanolyan feltételek mellett, mint francia kollégáinak. 



Még Katona Kálmán KHVM 
minisztersége idején meg
szokhattuk, hogy bármely au
tópályáról megjelent bírálat
ra azonnal érkezett a válasz. 
Mindenki nyugodjon meg, az 
autópályák építésének terve 
jól halad, nemsokára indul
nak a beruházások. A tény vi
szont az, hogy megszűnt az 
útalap és 1998 óta nem épült 
autópálya Magyarországon. 
Dél-Zala és Somogy megye 
számára stratégiai kérdés az 
M7-es autópálya mielőbbi 
megépítése. Az autópályák
nak közismerten térség- és vi-
dékfejlesztő hatása van. A 
gazdaságélénkítő hatás az 
egész térségre kihathat és erő
sítheti a sármelléki repülőtér 
pozícióját. Mindezekre tekin
tettel, nagy örömmel konsta
táltuk, hogy Orbán Viktor 
miniszterelnök Ivica Racan 
horvát kollégájával folytatott 
tárgyalása után bejelentette: 
jövőre indul Magyarországon 
is az autópálya-építés az or
szághatár és Nagykanizsa kö
zött. Ez az elképzelés jól 
összecseng a rijekai kikötő 
gyors elérésével és magyar 
részvétellel történő fejleszté
sével. A jövő évre tervezett 
kezdést Boross Imre PHARE 
ügyekért felelős miniszter is 
megerősítette. A beruházás 
megvalósulásában kulcsszere
pe lehet Nógrádi László köz
lekedési miniszternek. Ha 
más nem is, ő biztosan tudja, 
mit jelenthet az aprófalvas 
dél-zalai térségnek és az egyre 
nagyobb munkanélküliséggel 
küszködő Nagykanizsa szá
mára az M7-es építésének ha
tártól való elindítása. Az EU 
évi 500 millió EUR támoga
tást nyújt országonként az 
idén indult ISPA-program 
keretében. Ezen felül a PHA
RE, EBRD és Világbanki for
rások is segíthetik az infrast
rukturális fejlesztéseket. Az 
SZDSZ politikai vitanapot 
kezdeményezett az autópá
lyák építésével kapcsolatban. 
A parlamentben három zalai 
képviselőt kérdeztünk a vita-

Finanszírozás, közbeszerzés és régészeti feltárások 
K.: - Az autópálya-építéssel 

kapcsolatban Göndör Istvánnak 
milyen észrevételei vannak a mai 
napon? 

G.: - Számomra rettentően fon
tos lett volna megtudni, hogy hol, 
mikor, milyen forrásból, mennyi 
kilométer autópálya és milyen üte
mezésben épül meg a jövőben. Saj
nos erről a mai vitanapon nem 
esett szó. A kormány tízéves autó
pálya-fejlesztési programja abban 
a nem nyilvános anyagban szere
pel, amelyet most kaptunk kézhez. 
Számomra a demokrácia megcsú
folását jelenti az, hogy az. ülés kez
detén osztanak ki egy olyan anya
got, amiről nem szabad beszélni, 
miközben a mai vitanap erről szólt 
volna. Szerettem volna, ha beszé
lünk arról, hogy hogyan lehet el
lenőrizni az autópálya-építésre 
(ordított pénzek felhasználását. 
Valójában nem arról van szó, hogy 
ki építhet és ki nem, hanem arról, 
hogy ki nyúlhatja le azt a hatalmas 
pénzt vagy annak egy részét, ami 
az autópálya-építésben bent van. A 
Nemz.eti Autópálya Rt.-ben nem 
valósul meg az. kormány sokat 
hangoztatott ellenőrző szerepe. 

K.: - Ön milyen finanszírozási 
modellt tud elképzelni ebben az 
esetben? 

G.: - Mivel a sztrádaépítés ret
tentően tőkeigényes, ezért a lehető 
legszélesebb forrásokat kell igény
be venni. Legyen benne költségve
tési pénz, magánbefektetők pénze 
és próbáljunk meg nemzetközi for
rásokat is megszerezni. Mivel köz
pénzekről is szó van, ezért fontos a 
közbeszerzési eljárás. Az ezzel 
kapcsolatos adatokat pedig nyilvá
nosságra kell hozni. 

K.: Kovács Kálmán a parla
menti vitanap egyik kezdeménye
zője volt. Mit vár ettől a naptól? 

K. K.: - Én és az. SZDSZ azt 
várjuk a kormányzattól, hogy 
gyors és tisztességes eljárással 
még az idén indítsa el az autópá
lya-építéseket. Itt az. M3-as 
Füzesabony-Polgár, az M7-es 
esetében pedig az országhatártól 
Nagykanizsáig tartó szakaszára 
gondolok. 

K.: - Hogyan lehet ma olcsón 
autópályát építeni? 

K. K.: - Mielőtt erre válaszol
nék, egy adatsort hadd ismertes
sek. Az. első kormányzati ciklusban 
átlagosan 1,6 milliárd Ft/km, a 
második ciklusban a Horn-kor
mány idején ez. H00 millió Ft/km 
áron építettünk sztrádát. Az Or
bán-kormány idején eddig még 
egy centiméter autópálya sem 
épült. A kormány elképzelései sze
rint ez. most 1,2 milliárd Ft/km 
áron valósítható meg. Ez éppen 
másfélszeres ár a miénkhez, képest. 
Ezek után arról hogyan is lehetne 
olcsón és gyorsan autópályái épí
teni. Az sztrádaépítést a hazai cég
gel kellene végeztetni. Fontos 
szempont ebben a folyamaiban a 
közbeszerzési eljárás, a versenyez-1 
teles, a támogatások, a segélyek és 
a nemzetközi pénzintézeti finanszí
rozás. Az ÍSPA-támogatást csak 
úgy, mint más országok mi is meg
kaphatnánk. Ez a beruházás költ
ségeinek 25%-át jelentené. Ezen
kívül EBRD- és IMF-kölcsönökkel 
lehetne kipótolni a költségvetés ál
tal biztosított keretet. A mi számí
tásaink szerint így 900 millió 
Ft/km áron lehetne sztrádákat épí
teni. 

K.: - Többen utallak rá, hogy 
az. M7-es cselében a régészeli jel-
tárások elmaradása hátráltathatja 
a munkák elkezdéséi. Elképzelhető 
emiatt csúszás? 

K. K.: - Elhangzott többször, 
ha a pénzügyi források kérdése 
tisztázódik, akkor akár már hol
nap indulhat a kivitelezés. Ez. a ki
jelentés azonban megalapozatlan, 
hiszen információim szerint az 
M7-es esetében a tizenhárom lelő
helyből mindösszesen csak három 
lett fellárva. A további feltárások 
elvégzésére pedig még nincs szer
ződéskötés. Ez akár 1-2 év kiesést 
is jelenthet. Ha a kormány komo
lyan gondolja az M7-es építéséi, 
akkor folytatni kellene a régészeti 
feltárásokat. 

K.: - Zakó László számára mi
ről szól ez a vitanap? 

Z.: - Mint ahogy ez várhaló 
volt, erős egymásra mutogatásba 

ment át a vita. Az ellenzék a jelen
ről és a jövőről beszélt, míg a kor
mánypárti képviselők a múlton ké
résziül szerelték volna bemulatni a 
helyzetet, hogy hogyan jutottunk 
ide. Ma kiosztottak egy titkosított 
anyagot, amelyben olyan adatok 
szerepelnek amik véleményem 
szerint messze nem érik el a titok 
kategóriáját. Amennyiben mégis 
lenne ilyen adat, azt ki kell venni, 
a többi rész.ét pedig legyek köz
szemlére. Aztán mindenki, minden 
tízmillió ember döntse el, mi volt 
ebben a titkos. 

K.: - Az M7-es terveiben szere
pel-e a kanizsai körgyűrű terve? A 
vidékfejlesztés és a PHARE-pén
zek felügyelete kisgazda irányítás 
alatt áll. Milyen lehetőségeket kel
lene még kihasználni? 

Z.: - A nyomvonal-kijelölés 
már évek óta megtörtént. Én mini 
országgyűlési képviselő nem vet
tem részt ebben a folyamatban, de 
abban biztos vagyok, Iwgy az M7-es 
projektben nem szerepel a kani
zsai körgyűrű. Az M7-es építésé
nek megindulása mindenképpen 
be fog következni. Ezt erősítette 
meg Nógrádi László, újonnan ki
nevezeti miniszter és Boross Imre, 
PHARE ügyekért felelős miniszter 
egy sajtótájékoztató alkalmával. 
Ennek alapján 2002. december 
31-ig át kell adni az országha
tár—Nagykanizsa szakaszt. 

A PHARE és az. EU-s előcsatla
kozási lehetőségeinkéi messze nem 
használtuk ki még. Boross Imre 
miniszter úr a Gazdasági Bizott
ság ülésén elmondta, hogy egy 
egész országol behálózó PHARE-
menedzser-hálózatot hoznak létre, 
amelyeken keresztül még könnyeb
ben lehel a pályázatokról értesül
ni. Rendkívül sok lehelőség kínál
kozik az előcsatlakozási alapokból 
olyan beruházásokra, amelyek ezt 
az autópályához való csatlakozási 
szolgálják. Ebben az autópálya-
építésen túl a kiszolgálólétesítmé
nyek kialakítása is szerepel. Ezek 
megvalósulására garancia lehel a 
kél zalai miniszter személye, zalai 
kötődése és a kormánypárti képvi
selők. 

Halász Gyula 



RENAULT S c e n i c 

H ű t s e le m a g á t ! 

Júniusban és júliusban minden Renault Scénic RXE és RXT típusnál az alapfel
szereltségnek számító manuális klíma helyett felár nélkül automatikus klíma
berendezést adunk. Többek között alapfelszereltség még az ABS, a vezető- és 
utasoldali légzsák és oldal-légzsákok és a szervokormány is. Várjuk márka
kereskedésünkben! 

A U T Ó - K Á R P Á T I K I I . 
8800 Nagykanizsa, Balatoni út 31. 

Telefon: 93/314-578, Fax: 93/311-076 

14 "KANIZSA p . 
Kanizsa Kft. Bútor Stúdió 2000 

8800 Nagykanizsa, Kinizsi utca 2/B. 
Tel/fax: 06-93/317-338, 06-60/376-069 

EGYEDI BÚTOROK TERVEZÉSE, 
KIVITELEZÉSE IGÉNY SZERINT. 

BÚTORGYÁRTÁSI SEGÉDANYAGOK, 
A LKA TRÉSZEK SZÉLES VÁIASZTÉKÁ VAL 

VÁRJUK KEDVES VÁSÁRLÓINKAT. 

NYITVA: H-P.: 8.00-17.00 ÓRÁIG. 

Di'. Lékai Gyuláról, a Nagyka
nizsán megalakult Nemzeti Bi
zottság elnökéről és Orbán Nán
dorról, a Nemzetőrség parancsno
káról készült totókat és negatívo
kat ajándékoz a Városi Könyvtár 
a Thúry György Múzeumnak. Je
lenkori helyi történelmük e két 
jelentős alakjáról eddig nem ren

delkezett fotóval a város, ám Dr. 
Izsák Attila közbenjárására mind
két családtól sikerült fotót kapni. 
A fotókat eredetileg a Városi 
Könyvtár kapta, ám mivel nem 
rendelkeznek fotótárral. így úgy 
döntöttek, a múzeum gondjaira 
bízzák a becses dokumentumo
kat. 

SZEREZZEN SZAKKÉPESÍTÉST 
TANFOLYAMAINKON! 

A BGF Pénzügyi és Számviteli Főiskolai Kar 
Zalaegerszegi Intézete a Dr. Mező Ferenc Gimnázium és 

Közgazdasági Szakközépiskolával együttműködve 

mérlegképes könyvelői tanfolyamot szervez 

vállalkozási szakon 

NAGYKANIZSÁN! 

A képzés helyszíne: Dr. Mező Ferenc Gimnázium és Közgazdasá
gi Szakközépiskola Nagykanizsa. Platán sor 3. 
Kezdés időpontja: 2000. szeptember. 
A jelentkezés feltétele: középiskolai érettségi. 
Időtartama: 4 félév, (400 óra), heti 1x5 tanóra. 
A részvételi díj a tankönyvek árát is tartalmazza, s több részletben 
is jizethető! 
A JÚNIUS 30-IG BEI KA TKOZÓKNAK DÍJKEDVEZMÉNY! 

További ajánlatunk (megfelelő számú jelentkező esetén): 
- mérlegképes könyvelői tanfolyam (vállalkozói szak) 
- DIPLOMÁSOKNAK 

Jelentkezés, felvilágosítás, részletes írásos tájékoztató és jelentke
zési lap kérhető: 

BGF PSZF Zalaegerszegi Intézete 
Továbbképzési osztály 
Zalaegerszeg, Gasparich út 18/a. Tel.: 92/509-922. Fax: 92/509-923 

Dr. Mező Ferenc Gimnázium és Közgazdasági Szakközépiskola 
Nagykanizsa, Platán sor 3. Tel.: 93/310-282 
(Július 3. és augusztus 25. között munkanapokon 9-12 óráig.) 

ÍJTJ T E L E F O N K Ö N Y V , 
R É G I S Z Á M 

Meglepetéssel tapasztalhatja bárki, 
hogy a nemrégiben megjelent 2000. 
évre vonatkozó Zala megyei telefon
könyvben a nagykanizsai Tűzoltóság
nak még a régi. időközben megválto
zott telefonszáma szerepel. A segélyhí
vószám nem változott. így annak, aki 
tűzesethez szeretné riasztani a lánglo
vagokat, nines aggódnivalója. az a 
szám nem változott. Mi más ügyből ki
folyólag szerettünk volna a tűzoltókkal 
beszélni, és a segélyhívó számot nem 
szereltük volna indokolatlanul foglalni, 
így felhívtuk a MATÁV-tudakozót, 
ahol a kellemes férfihang, nem tudván 
a változásról anyagi ellenszolgáltatás 
ellenére rossz számot adott meg. Ez a 
szám ugyan élt, de ez is egy segélyhí
vó-vonal volt. Ezen a számon sikerült 
végül megtudnunk azt a számot, ame
lyen a segélyhívások zavarása nélkül 
mi is választ kaphattunk a kérdésünk
re. Egy telefonkönyvet frissen, napra
készen tartani lehetetlenség, belátja 
bárki, hiszen van nyomdai átfutás, kéz
besítés, és megannyi köztes állomás, 
és az idő közben halod, a dolgok vál
toznak. Egy számítógépes adatnyilván
tartó rendszer folyamatos frissítése ta
lán nem ilyen bonyolult, megoldhatat
lan feladat, és különösen gondol ille

nék fordítani rá. hiszen a szolgáltatás 
igénybevevője tizet is érte. és nemcsak 
a hívás díját vélhetően. Már az sem na
gyon érlhető. hogy mién csak az év fe
le közeledtén kapunk új telefonköny
vet, ha Vas megyében már az év elején 
megjeleni. Erre persze azt mondanák 
illetékes helyen (ezt mondták tavaly 
is), hogy a könyv nem alfabetikus sor
rendben jelenik meg. De tavaly, ami
kor a MATÁV-nál és a könyvkiadó 
társaságnál érdeklődlünk. azt ígérték 
olvasóinknak és nekünk is, hogy a 
2000. év telefonkönyve az év első ne
gyedévében már meglesz. Sajnos nem 
sikerült. A miértek iránt tudakozódva, 
mind a könyv megjelenéséi, mind a 
helytelen számokat illetően, felhívtuk 
a zalaegerszegi Távközlési Centrumot, 
ahol az illetékes azt ígérte visszahív 
bennünket, miután a kérdésekre meg
leli a feleletet. Ennek már hosszú ideje, 
ám a visszahívásra (amelynek Jan-
kovics Marcel szerint nincs kultúrája 
hazánkban) azóta is hiába várunk. Le
het, hogy nincs válasz a kérdésekre, 
vagy a tudakozó a mi számunkat is 
rosszul tudná, így Egerszegről nem 
tudnak visszaszólni. írásban is vála
szolhatnak! 

D.É. 

2000. június 22. 21 



KARATE 

Diákolimpia 
és sikerek 

• • • • • • • • • • • i i 

A Regionális Karate Diákolim
pia Szombathelyen megrendezett 
versenyén a 287 induló versenyző 
között szép eredményeket értek el 
kanizsai fiataljaink. Horváth Péter 
(18 éves) a Cserháti SZKI tanulója 
2. helyen, Tóth Zita (15 éves) a 
Zsigmondy-Winkler MSZKI tanu
lója 3. helyen végzett, a cserhátis 
Décsy Gábor (16 éves) bronzérmes 
lett. Mindannyian a Shotokan gyer
mekkarate SE Nagykanizsa ver
senyzői. Edzőjük Németh István 
(JKA4dan). 

Képeinken az eredményes ver
senyzők. 

Décsy Gábor 

A dr. Mező Ferenc Olimpiai Baráti 
Kör jó néhány „csemegének" számító 
kiadvánnyal, rendezvénnyel, illetve 
sporteseménnyel örvendeztette meg 
már a sportbarátokat. Kis János elnök 
szerkesztésében jelent meg korábban a 
nagykanizsai, idén pedig a zalai és va
lamilyen tonnában a megyéhez kötődő 
olimpikonokat bemutató könyv. A Ba
ráti Kör jóvoltából találkozhattak az ér
deklődők személyesen is világhírű 
sportolókkal, egykori olimpikonokkal a 
Magyar Olimpiai Akadémia városunk
ban rendezett Vándorgyűlése alkalmá
val. Az esemény tiszteletére kerekezett 
ide Debrecenből a világjáró kerékpáros 
Nóvák Ferenc, aki közel másfél millió 
kilométert biciklizett már le Athéntől 
Los Angelesig, s produkcióival három
szor került be a Guiness rekordok 
könyvébe. Legutóbbi rendezvényük 
egy kosárlabdagála volt vasárnap dél
után a MÁV NTE-csarnokban, melyen 
barátságos mérkőzést játszott egymás
sal az Eb-bronzérmes és az 1980-as 
olimpián negyedik helyen végzett ma
gyar női kosárlabda-válogatott és a kö
zelmúlt zalai kiválóságaiból verbuvált 
együttes. Az eseményre szép számmal 
kilátogatok találkozhattak, beszélget
hettek a gála díszvendégével, a váloga
tott kosárlabdázó, s az amerikai profi 
ligában is szerepelt Dávid Kornéllal, 
városunk szülöttével, aki hamarosan 
visszatér a tengerentúlra. A női kosár
labda-mérkőzésen Killik László edző 
egykori válogatottakból álló együttese 

ÚSZÁS 

XII. 
KANIZSA KUPA 
- nemzetközi verseny 

Immár több mim egy évtizede, az is
kolaév befejezése táján kerül sor a az 
utánpótlás korosztály hagyományos nem
zetközi meghívásos úszóversenyére vá
rosunkban. Az idei viadalon 12 egyesü
let, közte szlovén és cseh klubok itjú 
úszói indultak szép számmal a különböző 
korcsoportokban, 24 versenyszámban. A 
fedett uszodában két napon át szelte a vi
zet több mint 200 leány és fiú az egyéni 
és váltószámokban, hogy saját sikereik 
mellett egyesületüknek is dicsőséget sze
rezzenek az összesített pontversenyben, 
melynek első helyezettje kapta a díszes 
Kanizsa Kupát. Á legnépesebb mezőny 
az 1990-ben. illetve később születettek, 
azaz a 10 év alattiak korcsoportjában 
volt, a.félszáz körüli nevezés miatt 7-8 
futamot is kellett indítani a hatpályás me
dencében, de a '88-*89-ben születettek
nél is harminc fölötti volt egyes úszásne
mekben az indulók száma. A helyi színe
ket ezúttal a rendező CWG-NVSE és a 
Bolyai DSE egyesített csapata képviselte, 
ám így is hiányzott néhány kiválóság be
tegség és iskolai elfoglaltság miatt váro
sunk válogatottjából, akik minden bi
zonnyal dobogós helyezéseket értek vol-

- Beloberk Éva (329-szeres válogatott), 
Kiss Lenke (326), Szuchy Katalin 
(300), Gulyás Ildikó (200), Váci Piros
ka (100), Nagy Csilla (96) - valódi ko
sárgálát mutatott be. parádés játékukkal 
gyakran ragadtatták tapsra a helyi szí
neknek szurkoló közönséget is. No, 
persze nem véletlen, hogy mozgásu
kon, labdabiztonságukon alig látszik az 
idő múlása, mivel rendszeresen edze
nek, s játszanak a Budapest-bajnokság
ban, amelyet idén meg is nyertek. 
Mindezek ellenére a zalai válogatott 
nagyobb közönségsikert aratott, akik
nek edzői tisztét a legendás mester, a 
kanizsai kosárlabdasport alapjait lerakó 
Kaczor Jenő látta el. A csapatban pá
lyára lépett Gábor Erzsébet, Kovács 
Magdolna, Hocz Erika, Magyar Erzsé
bet, Tóth Erzsébet, Fülöp Mária, Széki 
Zsuzsanna, Kós Éva, Kránicz Edit és 
Szabó Ilona, s összjátékukon eleinte 
látszott, hogy ők különösebb előkészü
let nélkül álltak ki. Néhány perc után 
aztán megtalálták az összhangot, s gya
korta egyenrangú partnerei voltak 
nagynevű ellenfelüknek. A hangsúly 
természetesen nem az eredményen (76-
35-re nyertek az olimpikonok), hanem 
az együttjátszáson volt az egykori tár
sakkal, s ez maradéktalanul teljesült is 
a végig jó hangulatú, sportszerű mérkő
zésen. Többen meg is pedzették, hogy 
jó lenne nekik is gyakrabban összejön
ni, s hasonló jellegű találkozókon nép
szerűsíteni kedvenc sportágukat. 

Bacskay Zoltán 

na el. A kanizsai szakvezetők így sem pa
naszkodhattak tanítványaik produkcióját 
illetően, hiszen a dobogós helyek egyhar
madát: 9 aranyat, 8 ezüstöt és 7 bronzot 
városunk ifjú úszói szerezték meg. Közü
lük is kiemelkedett Silló Dániel ('88) 3 
arany (100 m gyors. 100 m pillangó, 
4x50 m vegyesváltó), 2 ezüst (100 m 
mell, 100 m hát) és Kovács Patrícia ('84) 
3 arany (200 ni vegyes. 100 m mell, 100 
ni hát) és egy bronzérmével (200 ni pil
langó). A többi dobogós helyezett a fiúk
nál: 50 m gyors 1. Bem Gábor ('90), 100 
m gyors 3. Magyar Márton ('88), 50 m 
mell 2. Bem Gábor ('90), 100 m mell I. 
Császár Krisztián ('88), 100 mell 2. 
Domina Tamás ('86). 100 m hát 3. Tóth 
Péter ('86), 100 m hát 2. Kovács Roland 
('84), 3. Pusztai Zsolt ('85), illetve a 
4x50 m-es vegyes váltóban ('88-'89-es 
születésűek) a Korcsmáros-Császár-
Sillő-Magyar négyes első, a '86-'87-es 
születésűeknél a Tóth-Magyar-Domi-
na-Kalamár négyes második helyet szer
zett. A lányoknál: 50 m gyors 2. Szakony 
Sára ('90), 100 m gyors 3. Pintér Kitti 
('88), 50 m mell.2. Szakony Sára ('90). 
100 m pillangó 3. Pintér Kitti ('88) és a 
4x50 m-es vegyes váltóban ('88-'89) a 
Miatta-Tuboly-Pintér-Jerausek négyes 
az első lett. Számos ifjú úszónk végzett 
még pontszerző helyen, s összesítésben 
1080 pontot gyűjtött a kanizsai csapat, 
megelőzve a szombathelyieket (1000 
pont). Ám ez csak a második helyhez volt 
most elég, mert a Kaposvári Sportiskola 
(KAS1) 1313 ponttal végzett az élen. így 
a somogyiaké lett az idei Kanizsa Kupa. 

B.Z. 

Hír
morzsák... 

Az alig fél évtizede alakult Kanizsa 
Tenisz Klub Virág Benedek úti három sa
lakos pályás, villanyvilágítással is ellátott 
tenisztelepén számos nagysikerű tenisz
versenyt rendezett már az elmúlt évek
ben. Idén hagyományteremtő céllal indí
tották útjára a Pünkösd Kupa országos 
férfi egyéni, páros'amatőr versenyt, mely
nek dobogós helyezettjei pénzdíjazásban 
is részesülnek. A premieren 24 egyéni és 
14 páros versengett a minél jobb helyezés 
eléréséért. Az egyenesági kieséses rend
szerben folyó versenyen jól szerepeltek a 
kanizsai teniszezők, de a végső győzel
met nem sikerült megszerezniük sem 
egyéniben, sem párosban. Egyéniben a 
nehezebb ágon döntőbe került Vukics Jó
zsef a fináléra elfáradt, s alulmaradt a ba-
latonboglári Komáromi Lászlóval vívott 
csatában. A fiatal kanizsai Plánder Balázs 
harmadik lett. öt a végül kupagyőztes Ko
máromi László ütötte el a döntőbe jutás
tól. Párosban az Orvos Tamás-Péntek 
Lajos kanizs u duo menetelt a döntőig, de 
végül háromjátszmás, nagy küzdelemben 
kikaptak a Bulicsek-Horváth csurgói ket
tőstől, így nem maradt itthon egyik serleg 
sem az első Pünkösd Kupán. 

# + # 

Másodszor került sor már városunk
ban a női kard Világkupa versenysoroza
tának fordulójára. Akárcsak a tavalyi, az 
idei is kivívta a világ minden tájáról érke
zett versenyzők, no és nem utolsósorban 
a hazai és a Nemzetközi Vívó Szövetség 
ellenőreinek, képviselőinek elismerését. 
A Magyar Vívószövetség vezetése mint
egy nyomatékot is adva köszönetének a 
kiváló rendezésért. Kovács Tamás techni
kai igazgató és Jánosy Zsuzsa szakfel
ügyelő személyesen is kifejezte a város 
vezetőinél tett látogatásuk során. Kovács 
Tamás a vívás országos és nemzetközi tá
mogatásáén emlékplakettet adott át Tiittő 
István polgármesternek. Megbeszélésü
kön a szakvezetők elmondták, hogy a Ví
vó Szövetség két országos „kardbázist" 
kíván létrehozni, az egyik Gödöllőn, a 
másik Nagykanizsán lenne. Tájékoztatták 
a város vezetőit, illetve a MÁV NTE el
nökségének és vívószakosztályának jelen 
lévő képviselőit a női kard VK távlati ter
veiről. Minden valószínűség szerint jövő
re városunkban a világkupa csapatverse
nyére kerül sor. A város vezetői szívesen 
fogadták a Vívó Szövetség javaslatait és 
megállapodtak, hogy az olimpia után. 
várhatóan októberben az érdemi tárgyalá
sokat is megkezdik. 

* * * 
Az Olajbányász Atlétikai Club ver

senyzői a nem éppen rózsás körülmények 
ellenére ismét egyre többet hallatnak ma
gukról, hívják fel eredményeikkel a fi
gyelmet. A közelmúltban lezajlott Konst
ruktív Kupa nyílt serdülő összetett vidék
bajnokságon veitek részt atlétáik. A ha
gyományos viadalon több mint 300-án 
mérték össze gyorsas ígukit erejüket a 
különböző versenyszámokban. Az olajo
sok egyik ifjú reménysége, a 13 éves 
Biliege Dávid az atlétika négypróba „B" 
kategóriájában (80 m gát. távolugrás. 300 
m és 1000 m-es síkfutás) vidékbajnoksá
got nyert, s az elért 1664 ponttal (1300 
pont a szint) aranyjelvényes minősítést 
szerzett. Dicséretes a sérüléséből éppen 
csak lábadozó Takó Helga (13 éves) telje
sítménye is. aki bronzjelvényes szintet ért 
el. 

B.Z. 
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Kinizsi utcu 2/B. 
Tel.: 06-93/317-338. 06-30/237-8640 

Kanizsa Kft. Lapszabászati és 
Bútorgyártó műhely 

Nagykanizsa. Petőfi u. 99. 
Tel.: 06-93/318-333. 06-60/466-612 

ZSA 

Ú A K C I Ó > 

Nagykanizsa, Szent I. u. 9. 
Tel.: 93 /314-948 ,315-074 . Fax: 93/333-977. 

APRÓHIRDETÉSEK 
HIRDETÉSEKET Kanizsa Újság Kft. szerkesztőségében 
(Nagykanizsa, Király u. 47 .1. emelet) VESZÜNK FEL! 

INGATLAN 
Csengery 75. szám alatti 2 szobás. 60 nm-es 
udvari lakás, nagy kerttel eladó. Irányár: 3.5 
M Ft. Érd.: a 322-335-ös telefonszámon 
vagy a helyszínen. (31085 K) 
Nk-án. Attila úti. III. emeleti 51 nm-es lakás 
eladó illetve I. emeletire cserélhető. Érd.: 
318-950(31088 K) 
Sugár úton 100 nm-es. 3.5 szobás, galeri ázha
tó (irodának, orvosi rendelőnek is alkalmas) 
parkettás, egyedi fűtéses, magasfőldszinti la
kás eladó. Éid.: 311-393. 314-767 (31089 K) 
Nk-án. Vár út 4/a szám alatt 100 nm-es csa
ládi ház. jelenleg is működő üzletlel együtt 
eladó. Érd.: 32N283. 310-769 (31090 K) 
Nk-án. a belváros legforgalmasabb helyén I. 
emeleti, felújításra szoruló, egyedi fűtéses 
45 nm-es galériázliató lakás, bármilyen célra 
alkalmas, eladó. Érd.: Belty Esküvői Ruha
kölcsönző. Király u. 3 l/E. Tel.: 313-140 
(71-092 mellék). (31092 K) 
Palinban fő úton (Alkotmány út) 730 négy
szögöl közművesített telek, bontásra való 
épülettel együtt eladó. Érd.: 30/2846-23l-es 
telefonszámon este 8 óráig. (31091 K) 

BÉRLET 
Ipari árammal műhelynek helyiség kiadó. 
Erd.: 329-143 (31094 K) 

JARMU 
Lada Kombi !2(XI-es 19«l-es. piros. 2000. 
július 24-ig műszakival, eladó. Irányár: 
100.000 Ft. Éld.: 30/9932-534 (31027 K) 
1988-as VW Caravelle 5 sebességes. 8 sze
mélyes TD mikrobusz eladó, vagy érték
egyeztetéssel 2.4-esre cserélhető. Érd.: 
30/21)44-556. 93/313-271 (31095 K) 

VEGYES 
Félpáncéltőkés versenyzongora, felhangolat-
lan állapotban áron alul eladó. Ugyanitt 
gyermek akkumulátoros rendörmotor. új ak
kumulátorral eladó. Irányár: 25.000 Ft. Érd.: 
30/9932-534 (31028 K) 
Billenős alumínium garázsajtó (250x280). 
erkélyajtó, ablakok, ajtók, gipszkarton el
adók. Érd.; 30/2044-556. 313-271 (31093 
K) 

FIZETÉS: jutalékos rendszerben. 

TRIC_> 0 0 / 3 6 / 0 6 / 3 0 / 2 3 9 9 - 5 5 5 , 
0 6 / 6 0 / 3 9 9 - 3 9 9 , 
0 6 / 9 3 / 3 1 8 - 2 8 9 

NONSTOP 

A U T Ó M E N T É S 
Lakatos István autómentő kisiparos. Autóklubok, autókereskedők 
Nagykanizsa, Krúdy Gyula út 4. szerződéses partnere. 

- C É L P O N T B A N A Z Ö N E G É S Z S É G E , S Z É P S É G E ! 

A SZOLÁRIUMBA ISMÉT ÚJ PH1L1PS-CSÖVEK ÉRKEZTEK! 

Bejelentkezés nélkül, folyamatos csőcserével, 
5 nagy teljesítményű géppel, tavalyi árakon 
- már 25 Fi/perc-lől várja Önt Nagykanizsa 

legnagyobb szolárium stúdiója. 

CÍM: Célpont Üzletház, Zrínyi u. 15. Tel.: 93/310-329 
NYITVA TARTÁS: H-P.: 8-22 óra, Sz.: 8-20 óra, V.: 10-18 óra. 

• Lakások, üzletek, garázsok, irodák, üzemek 
RIASZTÓRENDSZERÉNEK szerelése. 

• A RIASZTÓJELZÉS 24 órás figyelése, 
gyors beavatkozással. 

• Meglévő rendszerek FIGYELŐKÖZPONTRA 
történő díjtalan csatlakoztatása. 

Nagykanizsa, Rozgonyi u. 20. 
Telefon: 93/312-706 

230 literes LEHEL fa
gyasztószekrény kitűnő 
állapotban eladó. Érd.: 
Nk.. Betti Esküvői Ruha-
kolcsönző. Tel.: 313-140 
(710-92 mellék) (31096 
K] 
220 literes, élelmezés
ügyi célra felhasználható 
műanyaghordó 1300 
Ft/db áron eladó. Érd.: 
321-871.(31099 K) 

SZOLGÁL
TATÁS 

Német nyelvből pótvizs
gára felkészítés általános 
és szakközépiskolások
nak. Nyelvvizsgára fel
készítés. Érd.: 316-642 
(31097 K) 
Horvát nyelvű, alapfokú 
oktatást vállalok. 300 
Ft/óra díjért. Érd.: a 375-
507-es telefonszámon 18 
óra után. (31098 K) 
PARKETTÁS MUN
KÁK! Érd.: 321-01 l-es 
telefonszámon. (31039 
K) 

MULLER SÁNDOR 
háztartási- és vegyiáru kereskedő 
Üzlet: 8800 Nagykanizsa, Hunyadi u. 41. 

Tel/fax: 93 /320-982, Tel.: 60/399-022, 

Lakástel.: 323-754 

Modakril homlokzati festék, 

Héra belső festék, 

Lignodekor (Sziládékor) 

Finn festékrendszer 

és UKKI autófesték 

SZÍNRE KEVERVE 

• Háztartási vegyiáruk 

• Autófestékek 

• Hazai festékek és tapéták 

• Festőszerszámok 

HITELKÁRTYÁT IS ELFOGADUNK! 
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KISPOLGÁRI 
UTAZÁSOK,.. 

Tizennyolc utazásának törté
netét jegyezte Ic Szathmáryné 
Vízy Zsuzsa negyedik könyvé
ben. A családregény, a verses
kötet és a mesegyűjtemény 
után most egy olyan alkotást 
foghalnak kezükbe a barátok, 
rokonok, ismerősök, amelyik 
egy kulturált, széles látókörű 
személyiség megfigyeléseit, 
sok-sok nem hétköznapi meg
jegyzését tárja elénk. 

Érdekes kis könyvecske a 
„Kispolgári utazások Európá
ban" címet viselő útikönyv. 
Útikönyv, mert ugyan laikus 
módon, de elkísér bennünket 
országról, országra, városról, 
városra. Mellette családtörténet 
is, mert megtudjuk belőle a 
szerteágazó Szathmáry és Vízy 
család külföldön élő tagjainak 
lakhelyét, rajtuk keresztül be
pillantást nyerhetünk új hazá
juk szépségeinek tárházába, 
szokásaiba, sőt több helyen 
gasztronómiai kalandozásban is 
részesülünk. 

A tizennyolc utazás történe
tével időrendi sorrendben is
merkedhetünk meg, kezdve az 
1955-ös erdélyi utazással -
amelyiknek a célja még főként 
a rokon látogatás - folytatva Ju
goszláviával, Olaszországgal, 
Franciaországgal, ahol szintén 
szereplők a rokonok, de a cél 
már a világlátás, feltöltekezni 
vágyás, a „Nyugat" szépségei
nek megismerése. Szathmáryné 
Vízy Zsuzsa úgy vezet végig 
bennünket Róma meg Párizs 
utcáin, a Garda-tó környékén, 
Gyergyószentmiklóson, vagy 
az Adria számtalan üdülőhe
lyén, úgy kísér bennünket gon
dolatban Veronában, a Dómba, 
majd a Vatikán Múzeumba, 
hogy mi is részeseivé válunk 
annak a csodának, amit ő átélt. 

Kinek írta Szathmáryné Vízy 
Zsuzsa ezt a könyvet? Először 
is unokáinak, azért, hogy örö
kül hagyja rájuk ezeket a szép
séges helyeket, találkozások 
emlékét rokonokkal, barátok
kal, idegenekkel. Irta önmagá
nak, hogy próbára tegye negye
dik alkalommal is szellemi ere
jét, intellektusát. S természete
sen nekünk is írta. mindazok
nak, akik nem tartoznak a fenti 
körbe, de boldogan olvasgatják 
ezeket az útleírásokat. 

B.E. 
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Szabó Gábor és Tóth Ádám le
rakják a nagy kosarat, és készül
nek ebédelni. Ők az erdei iskolá
ban a legnagyobbak, negyedike
sek, segítettek a csomagolásban. 
Osztálytársuk, a szintén 4. osztá
lyos Myhasiónk Natália megmu
tatja az ebédlő folyosóján lévő kis 
kiállítást, s büszkén mutatja be a 
hét munkáit: gyűjteményeket, tab
lókat, az erdőben talált természe
tes anyagból készített kis képecs
kéket. Natáliától azt is megtudom, 
hogy délelőtt részt vettek a BIO-
PA-Ü szelektív hulladékgyűjtési 
vetélkedőben, és most várják az 
eredményt. Nyolc négyfős csapat 
indult, hogy a tábor területét játé
kosan „szemétügyileg" feltérké
pezte, s egyben megtanulja a sze
lektív hulladékgyűjtés lényegét, 
fontosságát. Gábor és Ádám egy
más szavába vágva mesélik, hogy 
milyen nagyszerű volt ez a hét, 
mennyit pecáztak, játszottak, ál
landóan levegőn voltak, s nemcsak 
a tízórait, az ebédet és az uzsonnát 
ették meg jó étvággyal, hanem a 
különböző vetélkedők jutalmául 
nyert banánt és narancsot is gyor
san eltüntették. 

- Valóban jó étvágyúak lettek a 
gyerekek, s remélhetőleg az. állan
dó szabad levegőn való tartózko
dás edzettebbé is lette őket - vette 
át a szót Horváth Tiborné, a 
Péterfy iskola igazgatóhelyettese, 
a Csótónál lévő nagykanizsai 
zöldtárborban szervezett erdei is
kola záró napján. Majd így foly-

A Kanizsa Dél-Zalai Hetilap 
2000. június 8-án megjelent számá
ban olvashattunk a Miklósfa város
részben lévő utca nevének változta
tási lehetőségéről. 

A városrész története során 
Miklósfa neve többször változott, 
hasonlóan alakult utcáinak elnevezé
se, a politikai változásokat kísérő 
közigazgatási változások idején. A 
hajdani község a helytörténeti tárgyú 
írások, dokumentumok szerint Zala. 
Somogy vármegyékhez kötődött rö
videbb-hosszabb ideig. Különböző 
műfajú írások születtek a népszoká
sokról, a községi műemlékekről, in
tézményekről. Helytörténeti össze
foglaló, egységes munka nem jelent 
meg, várat magára. 

1852-1960 között a falubeli lakó
házakat, telkeket házszámonként tar
tották nyilván. A közemlékezet sze
rint a lakosság körében használatos 

tattá: - 19 nevelő öt napon át 212 
gyereknek egy igen ideális hely
színen, jó levegőn mutathatta be a 
természetet, az időjárás és a nap
szakok változásainak sajátosságait. 
Az. egész alsó tagozat kint volt, s 
minden, ami évközben tankönyv-
szagú tananyag a gyerekeknek, 
azt most élőben láthatták, megta
pasztalhatták, így a felszíni for
mákat, a föld feleli és föld alatti 
élőlényeket, a vízi világot, a fafaj
iakat és a mezők, rétek növényeit. 
Természetesen játékra, kézműves 
munkára is bőven volt lehelőség. 
Készült itt csuhébaba, papír-
nyuszi, gyurmakép, fakéreg-tér-
kép, madáretető, kinek-kinek ked
ve szerint. Séla, pecázás, zene
hallgatás, faágakból sátorépítés 
és a tűzrakás tudományának elsa-

utcanevek voltak a faluban. A széle
sebb utakat az Alsó. Felső. Bunya. 
Szentgyörgyvári néven ismertük, a 
kisebb utcák az utcabeli, régi. népe
sebb családok ragadványnevéről 
kapták a pulek. feris. furusza. tliszár. 
gyurina. marándi. bognya neveket. A 
falu központi tere. a Kápolna tér. az 
1913. évi tűzesetet követően épített 
kápolnáról lett elnevezve. A kápolnát 
Szent Flórián, a tűzoltók védőszentje 
tiszteletére emelték. 1945 után a falu 
keleti és északi szélén Újfalu néven 
nyílt kettő új utca a község területén. 
1960-ban került sor közigazgatási el

járás keretében az utcák hivatalos el
nevezésére, néhány név ma is ugya
naz közülük. A kis utcákban a ragad-
ványneveket a magyar történelemből 
ismert nevek váltották lel. a ház
számok mellé utcanévtáblák kerül
tek. 1982-ben, a Miklósfa község 
Nagykanizsa városrészévé nyilvání-

játítása sem maradt ki a program
ból. Élményekkel teli öl napot zár
tunk le ma itt. 

Míg a táborvezetővel beszélge
tünk, a táborban egy pillanatra 
sem szűnik meg a mozgás. Né
hány csoport túráról érkezik, má
sok próbálják táborzáró műsoru
kat. Behallatszik a 4.C osztály 
táncparódiájának zenéje, s a 4.b 
osztályos beszélgetőtársaim is 
igyekeznek, mert még ebéd előtt 
meg szeretnék hallgatni tanító né
nijüktől a dramatikus játékra vo
natkozó utolsó instrukciókat. 

Búcsúzás előtt Kozári Péter 
még „elmagyarázza", hogy a tanév 
is kezdődhetne erdei iskolával, 
nagy-nagy barangolásokkal és be
szélgetésekkel. 

Büki Erzsébet 

tása évében néhány, a város más ré
szein található azonos utcanév került 
változtatásra. Az 1990. évi rendszer
váltást követte az újabb, pár utcát 
érintő névváltozás. A városrészt öle
lő termőföldeket, réteket, szántókat 
dűlők, táblák szerint illették névvel a 
falubeli földműves elődök, a korabeli 
birtokívek. adó- és értékbizonyítvá
nyok északon a Zsávnyek; keleten a 
Kisperjés. Barátgödör. Fenyves, Vil
lámgödör. Bunya. Pityer. Curék. Do
bi; délen a Zagustya. Vadaskert, 
Hosszúsűrű, Vitéztelek; nyugaton a 
Vári sűrű. Hársos, Nagykertek dűlő 
táblák nevekkel jelölték. A nevek 
mögötti érdekességekről, a falu éle
téről, az időskorú lakosoktól tudha
tunk meg legtöbbet, közkincs gya
nánt ők őrizték, hála nekik. 

Tóthné Kantó Katalin 
művelődésszervező 

gyurina kis utcai lakos 

2000. június 22. 

Miklósfa városrész területén 
található utcanevekről 
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Hol lesz? 

Nagykanizsa 
RÉGIÓK KAPUJA 

Megjelenik 21.000 pé ldányban 

UJ DÖNTÉS, VAGY... VÉLETLEN VÉLEMÉNY? 
Az elmúlt hét keddjén Nógrádi 

László közlekedési, hírközlési és 
vízügyi miniszter Letenyén, vá
lasztókörzete polgárai előtti sajtó
tájékoztatóján bejelentette, hogy 
zöld utat kapott az M7-es határtól 
történő építése, valamint utalt 
egy, a térségben esetleg építendő 
logisztikai központra is. Azonban 
ennek helyét nem Nagykanizsán, 
hanem Letenye és Becsehely kö
zött jelölte meg. Azóta találgatá
sok tárgya az a kérdés, hogy a 
miniszter egy új kormányzati 
döntést közvetített, avagy csak 
választói érdekét esetleg jobban 
szem előtt tartó véleményét kö
zölte? 

Erről a felemás helyzetről 
megkérdeztük Tüttő István polgár
mestert, aki elöljáróban elmondta, 

hogy nem volt hivatalos erre a 
letenyei fórumra, s az ott elhang
zottakról csak másodkézből érte
sült. A miniszter úr kijelentését 
egyáltalán nem érti, annál inkább 
se, hiszen ez a kormány döntött 
úgy, hogy Nagykanizsa székhelye 
lehet egy központi, interregionális 
logisztikai szolgáltató központnak 
és ipari parknak, az országos terü
letrendezési terv munkarészeiben 
is betervezett egységként szerepel. 
Ezt a központi kormánydöntést 
Nagykanizsa közlekedésfejlesztési 
- közút és vasút egyaránt - , vala
mint termelési és regionális funk
ciói alapozták meg. A város ked
vező földrajzi és gazdaságföldrajzi 
adottságainak egy részével - pél
dául a hagyományokon alapuló, 
határokon átnyúló, már beindított 

kapcsolatrendszerekkel, valamint 
az országhatár, megyehatár, régió
határ közeli elhelyezkedésére - a 
fent megjelölt terület nem konku
rálhat. Az pedig, hogy Letenye 
Becsehely közötti térségben vasút
vonal nincs - ami alapvető lo
gisztikai követelmény - esetleges
sé teheti, hogy ott egy ilyen köz
pontot tervezzenek. 

Tüttő István elmondta még, 
hogy az ügyben azonnal kezde
ményezte Nógrádi miniszter úrral 
a személyes találkozást, de eddig 
(23-án délig!) nem sikerült kap
csolatot teremtenie. Ugyanígy 
kérte Göndör István és Zakó 
László országgyűlési képviselő
ket, hogy keressék a közvetítés le
hetőségét. 

Büki Erzsébet 

HAZADNAK 
RENDÜLETLENÜL 
IDENTITÁS SZABADEGYETEM 
Június 27-től július l-ig ismét 

benépesedik a Thury György 

Szakközépiskola az Identitás 

Szabadegyetem hallgatóságával. 

A „Hazádnak rendületlenül" 

mottót választó szervezőbizott

ság a helyi előadók körét kiszé

lesítve dr. Horváth György és 

Rózsás János mellé felsorakoz

tatta Smidéliusz Zoltán lelkészt 

és Kollonay Zoltán zongoramű

vészt is. Határainkon túlról ven

dégként köszöntjük Tari Istvánt, 

Bencze Lajost és Göncz Lászlót. 

Bizonyára érdeklődésre tart 

számot Smidéliusz Zoltán (péntek 

9 óra) a vallás és megmaradás, 

valamint dr. Pomogáts Béla (pén

tek 20 óra) Trianonra visszatekin

tő előadása. A szombat délelőtt 

programja Magyarország múltbéli 

és jelenlegi helyzetével foglalko

zik (9.00-12.30 óráig), sorsfordí

tó éveinket, kilátásainkat veszi 

sorra Csóti György zágrábi nagy

követünk, dr. Pozsgai Imre egye

temi tanár, dr. Radványi Miklós 

nemzetközi jogász és Törőcsik 

Pál alpolgármester részvételével. 

A szabadegyetem nyitott, ku

ratóriumának tagjai szeretettel 

várják az érdeklődő nagykani

zsaiakat. 

B. E. 

HÉTVÉGEN 
MÁR ÜZEMEL 

Kedden megérkezett 
Nagykanizsára az a szlovák 
típusú fogászati egység, ame
lyet az Egészségügyi Alapel
látási Intézmény már régeb
ben megrendelt, hogy a város 
lakosságának fogászati ellá
tását kiszélesítse. A mintegy 
3 millió forintba kerülő 
Diplomát Economi komplett 
gépezetet és egy darab 
Depurátort már beszerelték 
úgy, hogy hétvégén már be
üzemelve fogadhatja a fogá
szati ügyletre érkező betege
ket. Hét közben ez a gépezet 
látja majd el a kötelező isko
lai szűrésre berendelt tanuló
kat is. 

Meghívták 
Dávid Ibolyát 

Az elmúlt napokban közös 
megbeszélést tartott Tornyos Fe
renc (Magyar Piarista Diákszö
vetség Nagykanizsai Tagozata), 
Schmidt István (Paneuròpa Unió 
Nagykanizsai Egyesülete) és 
Veréb Zsolt (Piarista Általános 
Iskola és Gimnázium igazgató
ja). A három szervezet eddig is 
együttműködött, közös rendez
vényeket tartott, és a meghívot
tak köréről is együtt döntött. 

Legutóbbi tanácskozásukon 
megállapodtak, hogy ősszel to
vább folytatják a „Millennium 
Eve" című rendezvénysorozatu
kat, s szeptemberre előadóként 
Dávid Ibolya igazságügyi mi
nisztert kérik fel a Szent István-i 
törvények ismertetése témakö
rében. A június 14-én kelt meg
hívólevélben a szervezők utaltak 
arra is. hogy a miniszter 
asszonynak szeretnék bemutatni 
a Piarista Altalános Iskolát és 
Gimnáziumot, valamint lehető
séget teremthetnének arra is, 
hogy a város és köniyéke katoli
kus és protestáns egyházi sze
mélyiségeivel találkozhasson. 

Schmidt István lapunknak 
adott tájékoztatóját még azzal is 
kiegészítette, hogy mint az MDF 
Országos Választmányának tag
ja, ugyanerre az időre meghívást 
jutatott el az elhunyt miniszter
elnök özvegyének, Antall Jó-
zsefnének is. 

B. E. 

SEMMEL-
WEIS-NAP 
A városi alapellátásban dol

gozók az elmúlt pénteken a 
Csónakázó-tónál tartották 
Senunelweis-napi ünnepségü
ket. Az első ízben megrende
zett ilyen összejövetelen Tüttő 
István polgármester köszön
tötte a háziorvosokat, gyer
mekorvosokat, szakassziszten
seket, fogorvosokat, a rende
lők kisegítő személyzetét, majd 
dr. Hámori Zsolt városi ügyve
zető háziorvos mondott ünnepi 
beszédet. 

Az ünnepségen köszöntötték 
Bognárné Sziklai Abigél védő
nőt, Kónya Istvánné védőnőt, 
Beznicza Miklósné szak
asszisztenst, Kalainár György-
né védőnőt 30 éves szolgálata, 
valamint Varga Sándorné ta
karítót és Illyés Erzsébet szak
asszisztenst 25 éves szolgálata 
elismeréseként. 



TÓTH LÁSZLÓ önkormányzati képviselő 2000. július S-én szerdán 17 
órakor várja fogadóóráján a 4. számú választókerület lakosait a Dr. Me
ző Ferenc Gimnáziumban. Tóth László képviselő e-mail címe: 
ltoth@sienet.hu 

Városunk Polgárai! 
A Magyar Speciális Művészeti Műhely Egyesület 

2 0 0 0 . J Ú L I U S 4 - 7 . K Ö Z Ö T T 
városunkban rendezi meg az iskolás és felnőtt korú 

értelmileg sérült személyek 

XIII. O R S Z Á G O S K U L T U R Á L I S F E S Z T I V Á L J Á T . 

A város napjához hasonlóan a megnyitóünnepséget az Er
zsébet téren tartjuk 2000 . jú l ius 4-án 9.00 órai kezdettel . A 
térről a mintegy 6 - 7 0 0 fős tömeg 9.10-től 9.30-ig a Fő út 
jobb oldali sávjában vonul a Hevesi Sándor Művelődési 
Központhoz. 

E B B E N A Z I D Ő P O N T B A N 
F O R G A L O M L A S S Í T Á S R A K E L L S Z Á M Í T A N I . 

SZÍVES MEGÉRTÉSÜKET KÖSZÖNÖM. 

Köszönettel: 
Tüttő István 

FELHÍVÁS 
Tájékoztatjuk a Tisztelt Lakosságot 

és Kereskedőket , 
hogy 2000. évben az eddigiektől eltérően 

J Ú L I U S 4-ÉN IS M E G R E N D E Z É S R E K E R Ü L 

a Via Kanizsa Kht. által szervezett 

O R S Z Á G O S Á L L A T V Á S Á R ÉS O R S Z Á G O S 

K I R A K Ó V Á S Á R 

(nagyvásár). 

Az önkormányzat tulajdonában és társaságunk kezelésében lévő 

Nagykanizsa, Zrínyi utcai iparcikkpiacon 3 db 
5 m x 2 m és 2 db 2,5 m x 2 m elárusítóhely 

2000. július 1-től kiadó. 
A helyekkel kapcsolatban érdeklődni lehet Dávid Zoltán piacfel
ügyelőnél a Csarnok Üzletházban (Nagykanizsa, Kalmár u. 6. 
Tel.: 311-041). 

Via Kanizsa Kht. 

M A S O D R A N G U 

Tiszteli Szerkesztőség! 
Bizonyára jó néhány nagykani

zsai nő megtapasztalta azt a jelen
séget, amiért tollat ragadtam. 
Éveken át hiába vártunk arra, 
azok is, akiknek netán szüksége 
volt rá, hogy bejussunk a zala
egerszegi kórház mammográfiás 
vizsgálatára. Ha valakinek cso
mót tapintottak a mellében, annak 
is csupán hosszú idő elteltével ad
tak időpontot, addig meg várha
tott, reménykedhetett, hogy meg
gyógyulhat még. Aki meg csak 
úgy szeretett volna eljutni, a korai 
felfedezés reményeben, vagy a 
maga megnyugtatása végett, an
nak meg reménye sem volt, hogy 
bejut. Megvallom dühös lettem, 
amikor olvastam a megyei lap
ban, hogy Észak-Zalában már 
nem csak a betegek, hanem az 
egészségesek is eljuthatnak mell

rákszűrésre. Nemrégiben felrep
pent a hír, hogy Kanizsán is lesz a 
mellrák szűrésére alkalmas, kor
szerű szerkezet, és amikor a do
log egyre nyilvánvalóbbá vált, 
egyre többen kaptak, kaptunk le
velet a zalaegerszegi kórház ra
diológiai osztályától, hogy térítés
mentes rákszűrésre hívnak ben
nünket. Miért csak most? Ott már 
évek óta van gép, csak nem azért 
kezdtek bennünket most behívo
gatni, hogy még az utolsó pilla
natban az ottani kórház gondo
zottjai legyünk, ha van rá ok? 
Önök szerint tisztességes dolog 
ez? Az utolsó pillanatban elkez
deni a harcot a dél-zalai betege
kért. Eddig nem volt ránk szük
ség? Ismét egy újabb megyei ma
nipuláció jeleit fedezhetjük fel 
ebben is? Én magam is megkap
tam a hívó levelet, és úgy gondol

tam, élek a lehetőséggel, ha már 
úgyis annyit lehet hallani, hogy a 
mellrák az egyik leggyakoribb 
halálozási ok. A zalaegerszegi in
tézet június végére biztosított ne
kem időpontot, és egy szűrési sor
számot is kaptam. A férjemet kér
tem meg, hogy vigyen el Zala
egerszegre, mert a megadott idő
pontra nem tudtam volna odaérni, 
csak abban az esetben, ha egész 
napra szabadságot kérek a mun
kahelyemről, vagy autóval kelek 
útra. Én igyekeztem pontos lenni, 
és mitagadás, bíztam abban, hogy 
a behívó fél is így tesz. Amikor 
odaértem, mitagadás meglepőd
tem. Rengetegen várakoztak a 
vizsgálatra, és a közvetlen, behí
vásra váró sorszám, és az enyém 
között több mint negyven volt a 
különbség. A várakozó kani
zsaiak elmondták, hosszú órák 
óta várnak a sorukra, és eddig 
még szinte semmi nem történt. 
Gondoltam, én is beállok a várók 
sorába. Várakoztam, múlt az idő, 
a türelmem meg egyre fogyott. A 
folyosón nem történt semmi. 

egyetlen szűrésre berendeltet sem 
hívtak be, és nem jött ki senki. 
Mitagadás. otthonosan éreztem 
magam, hiszen körülöttem min
denütt ismerős kanizsai arcok vá
rakoztak. Aztán egy idő eltelté
vel, mivel még mindig nem tör
tént semmi, úgy gondoltam, nem 
várok tovább, és jó néhány vára
kozóval együtt, dolgom végezet
len, eljöttem. Elutaztam felesle
gesen száz kilométert, azért, hogy 
ne tudjak meg semmit. Hiú remé
nyeket keltettek bennem, hogy 
végre nem vagyok másodrangú 
beteg azokhoz képest, akik sze
rencséjükre egy jól pénzelt, me
gyei pénzek lenyúlásával felsze
relt kórház közelében élhetnek, 
de tévednem kellett. Megint csak, 
mint már annyiszor, a saját káro
mon kellett megtanulnom, hogy 
bár ugyanannyi pénzt vonnak le 
tőlem, mint az egerszegi munka
vállalótól, és én még adott eset
ben az utazás költségeit is válla
lom, még mindig másodrangú, ló
vá tehető biztosított vagyok. 

Tisztelettel: egy olvasó 

2000. június 29. 

mailto:ltoth@sienet.hu


Bizonyára nem általános, de 
nem is egyedi esetről számolt be 
egyik utas a másiknak a buszon, 
amelyet - akarva akaratlan - több 
tízen hallottak. A sajnálkozó 
asszonyságok egyike egy közös 
ismerősüket siratta, akivel ma
napság egy haláleset kapcsán 
nagy szerencsétlenség esett meg. 
No, nem a gyász és a fájdalom 
okozott nagy veszteséget - amiért 
sajnálkozni való - , hanem megint 
a piszkos anyagiak. A néni - ne
vezzük Bözsi néninek - sok-sok 
betegségben szenved, emellett az 
élet is megtörte. Együttlakó csa
ládtagjai között nincs ma egy 
sem, aki munkavállaló lenne. Az 
unoka munkanélküli, a lánya 
szintén, akinek szociokulturális 
háttértényezőit az alkohol nagy
ban befolyásolja. Azonban a túl
élés kényszere, a nagy magyar le
lemény mindig segített a csalá
don. Hogy, hogy nem, évek óta 
nem fizetett villanyszámlájuk, 
lakbérük valamilyen módon 
mindig kifizetésre került - volt, 
hogy átvállalta az önkormányzat, 
átmeneti segély is csurrant-csep-
pent, igaz, a gázt a szomszédok 
elmondása szerint kikapcsolták. 
Villannyal fűtöttek... 

Aztán egyszer - a családnak egy 
egészen új megváltóként - friss, 
potenciális pénzforrás érkezett a 

Vállalkozó ápolt 
társasházba egy idős, egyedülálló 
néni formájában. Nem elég, hogy 
idős és egyedülálló volt, még rá
adásul gondozásra is szorult és 
ami a helyzetet még fokozta, tehe
tős családdal rendelkezett. Előbb-
utóbb az igények - értsd gondozás 
ill. csúcsosodó pénzhiány - össze
találkoztak. Bözsi néni ajánlatot 
tett a potenciális bukszáknak, 
hogy ellátná ő a mamát - éthordó 
kiürítése, elmosogatása, a mama 
ruháinak előkészítése a szekrény
ből a fotel karfájára, beszélgetés 
kb. napi 1,5 óra - mintegy havi 
tízezerért. Az üzlet meg is kötte
tett, a mani mellett némi termé
szetbeni hozzájárulásban is része
sült Bözsi néni, ebéd, gyümölcs, új 
bugyi, használt ágynemű és egyéb 
formájában. Miért lenne ez baj -
kérdezhetné bárki, hiszen elláttak 
egy idős embert, egy másik rászo
ruló meg nem segélyért állt sorba. 

No, de sorbaállt azért is, ami 
csak szóba jöhetett, mindent meg
próbált. Az alkohol iránt nagy 
vonzalmat érző leánya pedig - mi

vel oly sok betegséget összesze
dett a mama - ápolási díjért folya
modott az önkormányzathoz. Az 
elbírálás pozitív is lett - szociális 
körülmények, betegség, nagy ki
adások, tartozások és egyéb, a rá
szorultságot bizonyító tényezők 
mind ezt indokolták. így lett a 
munkanélküli, piás leányból ápo
ló, gondozó, a gondozottból, 
ápoltból pedig vállalkozó házigon
dozó. No, de egy idő után a gaz 
önkormányzat már nem tudott fo
lyósítani ápolási díjat, most nem 
átallott jobblétre szenderülni a né
ni, akinek a családja, mint egy 
nagy üres pénztárca lebeg már 
csak Bözsi néni szemei előtt. Hát 
ezért siránkozott annyira a buszos 
asszonyság Bözsi nénin, aki már 
nem vállalkozhat, leánya elesett az 
ápolási díjtól - se pénz, se posztó. 
Igaz, a rászorultságuk még inkább 
fokozódott. Nőtt a villanyszámla, 
a lakbértartozás - csak a segély 
segíthet. Tehát: Gamc over, Bözsi 
néni! 

L.I . 

Közművelődési 
akkreditacios bizottság 

A kulturális szakemberek szer
vezett képzési rendszeréről, köve
telményeiről és a képzés finanszí
rozásáról szóló 1/2000. NKÖM-
rendelet alapján közművelődési 
akkreditacios bizottságot hoztak 
létre nemrégiben. Ennek célja az, 
hogy a közművelődésben dolgozó 
szakemberek továbbképzését meg
szervezzék, hiszen a népművelők
nek, a közgyűjteményi dolgozók
nak, könyvtárosoknak, muzeológu
soknak hétévente kötelezően to
vábbképzésben kell részesülnie. A 
rendelet alapján a közművelődési 
terület reprezentatív szakmai és ér
dekképviseleti szervei megegyezés 
alapján a hét fős szervezetbe három 
tagot delegálhatnak. A rendelet ér
telmében a bizottság feladata a kü
lönböző képzőintézmények által 
beadott képzési programok bírála
ta, értékelése és akkreditálása. A 
bizottságnak lehetősége van arra, 
hogy a közművelődési szakembe
rek továbbképzési rendszeréhez 
programokat, ajánlásokat dolgoz
zon ki. Papp Ferencet, a HSMK 
igazgatóját nemrégiben a szakmai 
szervezetek képviselőjeként a köz
művelődési akkreditacios bizottság 
tagjává választották. 

Gazdálkodj okosan - ameddig hagyják! 
B. Cs. még nem volt nemhogy nagy

korú, de fiatalkorú sem, amikor sajnála
tos tény következett be életében. Édes
apja - akivel szűkebb családja nem élt 
együtt - meghalt, s ez azt is jelentette a 
kislány számára, hogy egyben örököse 
is lett. B. Mariska néni ugyanis gondos
kodott arról, hogy fia - négy gyereke 
közül az egyik - önkormányzati bérla
kásába bejelentkezett állandó lakos le
hessen, közigazgatásilag bárhol is érte 
az este. A lakás megvásárlásánál sem fe
ledkezett meg kedvenc fiáról, így lett fe
le részben tulajdonos, a tulajdonrész 
másik felét pedig fia leánygyermekére 
hagyta. Az unoka nem élt ugyan a 
nagyival, édesanyjával és felnőtt korú 
féltestvérével osztotta meg bérlakásukat, 
igaz, a mama gyakorta távol volt, több 
hely jutott az otthonmaradóknak. Fél-
élettársi viszonyt folytatott ugyanis egy 
magánházban lakó férfival. B. Cs. azon
ban nemcsak félárva lett, hamarosan a 
nagyi is meghalt. Rövidesen a most már 
teljes egészében a saját tulajdonú laká
sába költözött fiatalkorú B. Cs. édesany
jával, annak bérlakását kisebbre cserél

ték, a báty immár feleségestől maradt 
ott. Hivatalosan, mert az anya - tovább
ra is a félélettársi viszonyban - huszon
négy órájának felét barátja családi házá
ban töltötte, a másikat leánya lakásában. 
A fiatalkorú közben középiskolába járt, 
önálló keresete nem volt, így erre hivat
kozva a társasháznak és a közüzemi 
szolgáltatóknak nem fizettek semmit. A 
lakóközösség terhe maradt a ki nem fi
zetett költségek átvállalása, amit ki-ki 
vérmérsékletének megfelelően tolerált 
vagy nem tolerált. De a társasház nem 
tudott mit tenni, hiszen a szolgáltatók 
legtöbbje nem a lakókkal áll jogviszony
ban, hanem a társasházzal, mint jogi 
személlyel. Amikor az éves közgyűlés 
visszhangjai már csitulni kezdtek volna, 
az ügyben újabb megbotránkoztató ese
mény következett be. A korábban eladó
sodási okokból kisebbre cserélt lakás 
helyett - huszonnyolc négyzetméteres, 
összkomfortos - a főbérlő az önkor
mányzat kisajátítása révén másfél szo
bás, összkomfortos lakáshoz jutott. A 
város érdeke miatt lel kellett ajánlani 
számára, neki megfelelőt, amire jogo

sult, amit elfogad, amilyenre szociálisan 
rászorult. Végül a másfél szoba össz
komfortba költözött a főbérlő fia. me
nye, pici unokája és a másik nagymama, 
aki a kisgyermek ellátásában, gondozá
sában segédkezik. Hogy az „új lakás" 
bérét, rezsijét ki fizeti, arra előbb-utóbb 
rájön, aki ebben illetékes. 

Összegezve: Van egy saját tulajdonú 
lakás, amelyet fél nap lakik, használ a sa
ját jövedelemmel nem rendelkező tulaj
donos mellett az édesanya. Van egy ön

kormányzati lakás, amelyet rászorultság 
és egyéb nyomatékos okok miatt megka
pott a bérlő, aki eddig sem lakta, ezután 
sem fogja lakni. És van egy magántulaj
donú családi ház, ahol fél napot eltölt a 
félélettársi viszonyból kifolyólag B. Cs. 
édesanyja, akinek 3.2 millióért önkor
mányzati bérlakást vásárolt a város. 

A város amely - feltételezhetően - az 
ügy körülményeiről a bérlő furfangjából 
eredeztethetően nem tud semmit. 

L. I. 

Intézmény marad 
Keddi ülésén tárgyalta a szociális és egészségügyi bizottság az IKI és a 

Szociális Foglalkoztató átalakítási formáira vonatkozó javaslatot. Az elő
terjesztés szerint három forma, a közalapítványként, vagy közhasznú tár
saságként való működtetés, illetve az intézményi forma megtartása lehetsé
ges. A bizottság úgy foglalt állást, hogy az intézményi forma kereteinek ki
dolgozására tesz javaslatot, ebben a formában kívánják a későbbiekben is 
működtetni a Szociális Foglalkoztatót, hangzott el a bizottság ülésén. Bár a 
szociális és egészségügyi bizottság nem illetékes az IKI kénléséhen, a bizott
ság ez esetl>en is az intézményként való működtetést látja célszerűnek. Az 
előterjesztés IKI-vel foglalkozó részéről a GVB dönt majd soros ülésén. 
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HEVESI SÁNDOR MŰVELŐDÉSI KÖZPONT 
A JPTE Gyakorló Intézménye. 

Széchenyi tér 5-9. TelVfax: 310-465 
Információs szolgálat, jegyárusítás 10-18 óráig, tel.: 311-468 

E-mail: hsmk@sienet.hu vagy hsmk@kanizsa.dhs.org 
Július 3-7.: XIII. Országos Kulturális AUGUSZTUS 

Fesztivál Augusztus 3-án 15.00 óra: A 100 éves Z. 
Az iskolás és felnőtt korú értelmileg sé- Soós István köszöntése 
riilt emberek kulturális programja a Ma- Augusztus 15. (kedd) 20.00 óra: 
gyar Speciális Művészeti Műhely Egye- KANIZSAI NYÁRI SZÍNHÁZ 
sülét szervezésében. Határon túli magyar színházak előadásai 

Július 5-én 17.00 óra: NYÁRESTI TÉR- az intézmény melletti parkban. Ray 
ZENE Cooney: PÁRATLAN PÁROS - fergete-
Az OLAJBÁNYÁSZ FÚVÓSZENE- ges vígjáték egy felvonásban. Az Újvidéki 
KAR térzenéje a HSMK előtti téren. Tanyaszínház előadása. Szereplők: Balázs 
Vezényel: Ámon István Áron. Pesitz Mónika. Gál Elvira. Magyar 

Július 6. 20.00 óra: CSÜTÖRTÖKI Attila. Mess Attila. Ralbovszki Csaba. 
RANDEVÚ Giricz Attila. Szabó Attila, Németh Attila. 
K1SKAN1ZSAI AEROBIC CSOPORT. Rendezte: László Sándor. Belépődíj: 700 
A bemutató után DISCO PARTY az in- Ft. színházbérleteseknek: 350 Ft. 
tézmény előtti téren. DJ: Oszi Augusztus 19. 19.00 óra: ZALA SZÉPE 

Július 10.: MINI KIÁLLÍTÁS A TARKA MEGYEI DÖNTŐ 
BARKA MŰHELY ALKOTÁSAIBÓL Augusztus 20.: A HONALAPÍTÓ 
az Ifjúsági Galériában. SZENT ISTVÁN ÜNNEPE NAGY-

Július 13. 20.00 óra: CSÜTÖRTÖKI KANIZSÁN 
RANDEVÚ Augusztus 20. 19.00 óra: A HSMK NÉ-
NEW JACK SW1NG DANCE SHOLL Pl DÍSZÍTŐMŰVÉSZETI MŰHE-
diseotánc-bemutató. A bemutató után LYE, Vastagh János fafaragó és Pulai 
DISCO PARTY az intézmény előtti té- Lászlóné csuhékészítő kiállítása. Megte-
ren. DJ: Oszi kinthető: szeptember 5-éig a Galériában. 

Július 20. 20.00 óra: CSÜTÖRTÖKI Augusztus 20. 19.15 óra: ÜNNEPI MŰ-
RANDEVÚ SOR A HSMK ELŐTTI TÉREN 
LAMMAS TIDE EGYÜTTES ír népze- Köszöntőt mond: Tüttő István polgár-
nei koncertje az intézmény előtti téren. mester. Közreműködnek: a Tungsram-

Július 27. (csütörtök) 21.00 óra: KA- Hevesi Versmondókör tagjai. Lancsák 
NIZSA1 NYÁRI SZÍNHÁZ Eszter. Kütthy Lajos, a Dél-Zala 
Határon túli magyar színházak elő- Néptáncegyüttes. 
adása az intézmény melletti parkban. Augusztus 20. 20.00 óra: X. ALPOK-
Dan Goggin: APÁCÁK - musical. A ADRIA NEMZETKÖZI NÉPTÁNC-
komáromi Jókai-színház előadása. FESZTIVÁL 
Szereptők: Cs. Tóth Erzsébet. Benes Augusztus 21. 9.00 óra: IFJÚSÁGI 
Ildikó. Vincze Emőke. Stubendek . KONFERENCIA 
Katalin. Holocsy Krisztina. Rendez- SOS Fiatalokért Közhasznú Egyesület 
te: Mikó István. Belépődíj: 700 Ft. Augusztus 23-25.: ORSZÁGOS FŐÉPÍ-
színházbérleteseknek: 350 Ft TÉSZ KONFERENCIA 

MÓRICZ ZSIGMOND MŰVELŐDÉSI HAZ 
Hajgató S. u. 1. Telefon: 319-202 

JÚLIUS AUGUSZTUS 
Július 10-13.: Augusztus 7-19.: VIII. Zalai Nem-
NYÁRI TÁBOR BALATONMÁ- zetközl Művésztelep 

RIÁN Augusztus 18-20.: X. Alpok-Adria 
Táborvezető: Farkas Tibor igazgató Nemzetközi Néptáncfesztivál 

ERKEL FERENC OLAJIPARI MŰVELŐDÉSI HAZ 
Ady E. u. 8. Telefon: 313-040/71612 

JÚLIUS INFORMÁCIÓ 
Július 7. „MÚZSÁK" - Farkas Zsuzsa Méhész Egyesület szakmai fóruma: 

grafikusművész alkotásaiból kiállítás. július 6-án és augusztus 3-án. 
Megtekinthető: július 30-áig. Tarokk-klub: július 3-. 10-, 17-, 24 és 

AUGUSZTUS 31 -én, augusztus 7-, 14-, 21 és 28-án. 
Augusztus 10. 18.00 óra: AZ OLAJBA- Szerepjátszó-klub: július 4-, 11-. 18 és 25-

NYÁSZ FÚVÓSZENEKAR TÉRZE- én. augusztus I -. 8-, 15-, 22 és 29-én. 
NEJE. Vezényel: Ámon István karnagy. Természetgyógyász-kezelés és -tanács-

Augusztus 24. 17.00 óra: ULTI VER- adás: július 5-, 12-. 19 és 26-án. 
SENY augusztus 2-, 9-, I6-. 23 és 30-án. 

Olajipari dolgozók és nyugdíjasok részére. Anonim Alkoholisták klubja: július 5-. 
Vezeti: Plichta Lóránt. Nevezési díj: 12-. 19 és 26-án. augusztus 2-, 9-. 16-. 
150 Ft. nevezés a helyszínen. 23 és 30-án. 

HONVED KASZINÓ 
Ady E. u. 7. Telefon: 311-036 

Július 3. 16.30 óra: „AZ ECSET ÜZE- Szeretettel várnak minden mozogni vá-
NETE" - Papócsi Zoltán festménykiál- . gyó érdeklődőt! 
lítása. Megnyitja: Sóstainé Márfi Ibo- Eraklin táncklub ifjúsági minden szer-
lya. Közreműködik: Horváth István dán 16 órától. 
Radnóti-díjas versmondó. Megtekinthe- Eraklin táncklub minden hétfőn és pén-
tő: július 28-áig. tekén 18 órától. 

INFORMÁCIÓ Rock and Roll tánccsoport minden szer-
KOND1 TORNA - okleveles aerobik- dán 17 órától, 

edzővel június 20-ától minden kedden Elnökségi ülés július 18-án 14.30 óráról, 
és csütörtökön 18.00-19.00 óráig a Fogadóóra július 18-án 13 órától. 
Honvéd Kaszinóban. 10 alkalomra a Mazsorett-tábor Balatonmárián július 
bérlet ára: 1.500 Ft. napijegy 200 Ft. 10—16-áig. 

VÁROSI KÖNYVTÁR 
Nagykanizsa, Ady E. u. 14. Telefon: 310-242 

13-IX óráig. A napilapok Gyermek
könyvtárunkban olvashatók ebben az 
időszakban is. 

* Kiskanizsai fiókkönyvtárunk u (Polgári 
Olvasókör vagy Móricz Művelődési 
Ház. Templom tér 5. Tel.: 319-211). 
Nyitva: hétfő és szerda 13-18-ig, kedd. 
csütörtök, péntek 10— 18-ig. 

* Hevesi úti fiókkönyvtárunk {a szolgálta* 
tóház emeletén. Hevesi út 6. Tel.: 310 
854). Nyitva: hétfő-péntek 13— 1 S-ig. 
szerda 9-12-Íg is. 

A szombati nyitva tartás júliusban és 
augusztusban szünetel. 

Városi 
KÖÍnYVTÁR 

2000. július 17-tuI 2000. július 28-ig 
könyvtárunk az Alsó templom mellett 
(Ady u. 14.) zárva lesz. 

Nyitva lesz ebben az időszakban is: 
* Gyermekkönyvtárunk (Zrínyi u. 33. Tel. 

312-180). Nyitva hétfőtől péntekig 

JAZZLAND CSERFO 2000 
JÚLIUS 27-29.19.00 ÓRA 

Babos Gyula zenekara. Equinox együttes, 
Ruhr Quartet (Németország), Tiborcz 
Quintet (Tiborcz Iván szaxofon. Szálai 
Gábor gitár. Oláh "Cumó" Árpád zongo
ra. Lattmann Béla basszusgitár. Jeszensz-

. ky György dob). Közreműködnek: Baráth 

Quintet. Helikon Dixiland Band, Murka 
László. Inoka Zsolt. Simon Balázs, Rodek 
Zoltán, ifj. Kém Sándor, Kisgergely Atti
la. Varga Endre. Tóth Tamás. 

Jegyek a helyszínen 500 Ft/nap. bérletek a 
Petró Galériában (Fő u. 19.) 1000 Ft. 14 
éves korig a belépés ingyenes. Informá
ció: 93/334-054 

Kodály Zoltán Vasutas Művelődési Ház 
Csengery út 67. Telefon: 311-195 

Július 13. 14.00 óra: VÁRÓTERMI Prágerhof vasútvonal. A kiállítást meg-
TÁRLAT ' nyitja: Süle Ferenc, a MÁV Pécsi Üzlet-

140 ÉVES A VASÚTI KÖZLEKEDÉS igazgatóságának vezetője. Szakmai elő-
NAGYKANIZSÁN - kiállítás. 1860- adást tart: Majdan János egyetemi tanár, 
ban nyílt meg a Nagykanizsa- Megtekinthető: szeptember l-jéig. 

KÉPZŐMŰVÉSZETEK HAZA (Kiskastély) 
Erzsébet tér 14-15. Telefon: 313-920 

Sass Brunner Erzsébet és Brunner Er
zsébet festőművészek kiállítása. 

Z. Soós István festőművész állandó kiállí-

Augusztus 7. 21.00 óra: „SZOL A TÁ
ROGATÓ" 
Kiss Gy. László tárogatóművész estje. 
Vendégei: Farkas Tibor - gitár, Horváth 
Gábor - gitár. Tábortűz! Piknik! A 
HSMK és a Városvédő Egyesíilet közös 
rendezvénye. 

A Képzőművészetek Háza nyitva: 10-17 
óráig, hétfőn szünnap. A belépés díjta
lan. 

THURY GYÖRGY MÚZEUM 
Fő út 5. Telefon: 314-596 

EMLÉKEK A MÚLTBÓL pődíj: felnőtt 150 Ft/fő. diák. nyugdíjas: 
50 ÉVES A THURY GYÖRGY MÚZEUM 75 Ft/fő. családi jegy (minimum 4 fő): 250 
Megtekinthető: szerdától vasárnapig Ft. Előre bejelentett iskolai csoportoknak 
10-18 óráig, hétfő és kedd szünnap. Belé- a kiállítás látogatása ingyenes. 
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ZöldZóna - Zalában is 
Máris sikeres a Westel új, egyedülálló díjcsomagja 

Még nincs egy hónapja, hogy 
ZöldZóna néven új díjcsomagot vezetett 
be a Westel. A magyar távközlési pia
con egyedülálló ZöldZóna díjcsomag 
máris nagy érdeklődést váltott ki a cég -
elsősorban vidéki, vagy gyakran vidé
ken tartózkodó - ügyfelei körében. 

A ZöldZóna díjcsomag különlegessé
ge, hogy az indított hívásokat azok föld
rajzi elhelyezkedése szerint is megkü
lönbözteti. A már most is széles válasz
tékú, a hívások ideje (pl. csúcsidő, csúcs
időn kívül) és iránya (pl. hálózaton kívül 
és belül) szerint kialakított Westel díj
csomagok a Westel ZöldZóna díjcso
magja egy olyan színfoltot jelent, amely 
új szempontot is figyelembe vett a hívá
sok tarifáinak kialakításánál. 

A ZöldZóna szolgáltatás Magyaror
szág területén „kedvezményes" és „nem 
kedvezményes" teriileteket különböztet 
meg: a „kedvezményes" ZöldZóna Ma
gyarország 2660 településére, az ország 
teljes területének több mint 8()%-ra 
terjed ki. Ezekből a zónákból csúcsidő
ben is rendkívül kedvező tarifával indít
ható hívás: a Westel hálózatán belülre 
mindössze nettó 28 Ft-ért, hálózaton 
kívülre pedig csupán nettó 39 Ft-ért te
lefonálhatnak a cég ügyfelei percenként. 

A „nem kedvezményes" zónába Bu
dapest, a megyeszékhelyek, Sopron. 
Nagykanizsa. Hódmezővásárhely, Duna

újváros, valamint a Balaton-környéki te
lepülések tartoznak. Ezekről a területek
ről egységesen nettó 99 Ft/perc áron kez
deményezhetnek hívásokat a ZöldZóna 
díjcsomag előfizetői. És hogy a telefoná
lót semmilyen kellemetlen meglepetés ne 
érhesse a havi számla kézhezvételekor, a 
hívás felépülése előtt hangbemondás fi
gyelmezteti őt, hogy nem kedvezmé
nyes területről telefonál. így az ügyfél 
eldöntheti, hogy a kedvezményes terüle
ten kívülről kíván-e telefonálni - ha nem. 
akkor a hangbemondás ideje alatt díj
mentesen megszakíthatja a hívást. 

Zala megye 3784 km!-es területén, a 
249 település közül 4 város (Zalaeger
szeg. Nagykanizsa. Keszthely, Hévíz) és 
79 község kivételével összesen 162 köz
ség és 4 város (Zalakaros, Letenye, 
Lenti) tartozik a ZöldZóná-ba. Ez a 
megye településeinek 64%-án és lakos
ság 42%-nak teszi lehetővé a kedvezmé
nyesebb díjcsomag használatát. Az ott 
élőknek, dolgozóknak a mobiltelefon 
nyújtotta, a mindennapokban és a mun
kában egyaránt egyre fontosabb mobili
tás, elérhetőség és kényelem mellett a 
ZöldZóna díjcsomag egy rendkívül költ
ségtakarékos megoldást kínál a KAP-
CSOLATrARTÁSRA. 

ÜZLETÜNK: 
880« Nagykanizsa, Deák tér 12. 

Telefon: 93/310-460,30/9341-900 

SZEPUL, A BELVÁROS 
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A városban lévő hírlap
árus pavilonok közterület
foglalási engedélye az el
múlt év decemberében le
járt . A Primer 2000 Kft. 
levélben megkereste a 
VIA Kanizsa Kht.-t, 
melyben vállalta, hogy 
magasabb területfoglalási 
díj ellenében, valamennyi 
pavilont lecseréli új típu
sú, történelmi jellegű, 
ANTIQUA-pavilonokra, 

és ezeket üzemel
tetné is a már 
meglévő helye
ken. 
A gazdasági és 
városüzemeltetési 
bizottság úgy 
döntött, hogy a 
meglévő és az új 
hírlapárusító he
lyeket pályázat 
útján hasznosítja. 
A Primer Kft. az 
új helyekre adta 
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be a pályázatát, mégpedig a 
Zárda utcában, a Kalmár utcá
ban, a Thury téren és az Ady 
utcában, az Erkel Ferenc Olaj
ipari Művelődési Ház előtt fel
állítandó, új hírlapárus pavilo
nokra. 

A döntés értelmében vala
mennyi meglévő, működő hír
lapárus pavilont le kell cserél
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nie az üzemeltetőnek, míg az tij 
helyekre a Primer 2000 Kf t -
nek kell új pavilonokat állítani. 

A típusok kiválasztásánál 
azokat a pavilonokat jelölte 
meg a bírálóbizottság, amelyek 
megtalálhatók Pécs történelmi 
belvárosában, illetve a budai 
várban is. A környezetvédelmi 
és városfejlesztési bizottság ki
választotta a létesítendő pavilo
nok típusait. 

Most már csak az építési en
gedélyhez kell a kérelmet be
nyújtani, és ismét szebb lesz 
városunk. 
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Ú j Á F Á S s z á m l a 
Július 1-től új, részletes áfás számlát kell kibocsátania 

azoknak, akik a rendszeresen, üzletszerűen végzett gazdasági 
tevékenységük során az általuk teljesített termékértékesítés
ről, szolgáltatásnyújtásról számlát, vagy egyszerűsített szám
lát kötelesek kibocsátani. Az Adó- és Pénzügyi Ellenőrzési 
Hivatal Zala Megyei Igazgatóságának ügyfélszolgálati osz
tályvezetőjétől, Paizsné Horváth Teréztől az iránt érdeklőd
tünk, hogy az új számla miben különbözik az eddig érvény
ben lévőtől. 

- A számla sorszáma, a ki
bocsátó és a vevő azonosítá
sára szolgáló adatok, a kibo
csátás, a teljesítés és a ter
mék vagy szolgáltatás azono
sítási adatain túl a számlának 
kötelezően tartalmaznia kell 
a termék, szolgáltatás 
mennyiségi egységét és 
mennyiségét, adó nélkül szá
mított egységárát, az adó nél
kül számított ellenértékét té
telenként és összesen, a fel
számított adó százalékos 
mértékét, az áthárított adó 
összegét tételenként és össze
sen, a termék adóval együtt 
számított ellenértékét tételen
ként és összesen, valamint a 
számla végösszegét. A kész
pénzzel történő kiegyenlítés 
esetén kiállított egyszerűsített 
számlán még négy adatot kell 
feltűntetni: a tennék, szolgál
tatás mennyiségi egységét és 
mennyiségét, az adóval 
együtt számított egységárat, 
az adóval együtt számított el
lenértékét tételenként és 
összesen, és a felszámított 
adómérték százalékos értékét. 

- Lehet-e használni a régi 
számlatömböket a megfele
lő kiegészítésekkel? 

- A régi szabványnyomtat
ványokat csak június végéig 
lehet használni, július 1-től 
már csak a törvényi feltéte
leknek megfelelő adattartal

mú bizonylatok bocsáthatók 
ki, illetve fogadhatók el. Mi
vel az áfa-törvény úgy fogal
maz, hogy adóigazgatási azo
nosításra alkalmas bármely 
bizonylat, amely a törvény ál
tal előírt adatokat tartalmaz
za, így természetesen alkal
mas lehet adóazonosításra az 
MSZ-szerint gyártott bizony
lat is, ha kiállítása utáni tar
talma megfelel a törvényi 
előírásoknak. 

- Mi történik, ha valaki 
nem megfelelő számlát bo
csát ki július elseje után? 

- Az adóigazgatási azono
sításra alkalmatlanul kiállí
tott, vagyis a nem megfelelő 
adattartalmú számlának a 
következménye lehet a szám
lát elfogadónál, hogy a for
mailag vagy tartalmilag hi
bás bizonylat alapján nem 
lesz költségelszámolási lehe
tősége, illetve nem érvénye
sítheti a számlában előzete
sen felszámított általános for
galmi adó levonásának jogát. 
Aki pedig a jogszabályban 
előírt bizonylat kiállítását el
mulasztja, vagy azokat az 
előírásoktól eltérően állítja 
ki, magányszemély esetében 
100 ezer forintig, más adózó
nál pedig 200 ezer forintig 
terjedő mulasztási bírsággal 
sújtható. 

L. Zs. 
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S E G Í T S É G R E v a r n a k 
A Családsegítő Központ és Gyermekjóléti Szolgálat kéri azokat 

a jószándékú és adni tudó embereket, hogy segítsenek egy olyan 
családon, ahol az anya egyedül neveli gyermekét és most sikerült 
hozzájutniuk életük első lakásához. 
Az alábbiakra lenne szükségük: 

• bútor (ágy, asztal, szék, szekrény) 
• használt, de működőképes mosógép, centrifuga, hűtő 
• ágynemű, takaró 
• -edények 

SEGÍTSÉGÜKET ELŐRE IS KÖSZÖNJÜK. 

DONTES 
PÁLYÁZATOKRÓL 

1.966.000 Ft értékben nyújtottak be pályázatot Nagykanizsa szociális 
szférában tevékenykedő intézményei, szervei. Az öt pályázó - Vöröske
reszt Városi Szervezete. Bölcsődéskorúakat Gondozó Intézmény. Értel
mi Fogyatékosok Szabad Szociális Intézete, ESZI és az Egészségügyi 
Alapellátási Intézmény - 12 pályázatában rendezvények, megelőző 
programok, rehabilitációk, szűrővizsgálatok és speciális eszközök be
szerzése szerepelt. Mivel a szociális és egészségügyi bizottság nem tar
totta kompetensnek magát a pályázati igények elbírálásához, ezért meg
bízta dr. Bárányi Enikő és dr. Gőgös Péter képviselőket, hogy az 
ÁNTSZ és a Családsegítő szakembereinek bevonásával a következő bi
zottsági ülésre vizsgálják felül a kérelmeket, és tegyenek szakmai aján
lást 2000. év első félévében a szociális és egészségügyi alap felosztható 
- mintegy 150.000 forint - összegére. 

B.E. 

Válogatás a Közterület-felügyeleti Iroda intézkedéseiből 
• A Közterület-felügyeleti Iroda munkatársai az elmúlt hét során 12 

esetben intézkedtek szabálytalan parkolás ügyében, a szabálysértés 
elkövetése miatt helyszíni bírság kiszabására került sor. 

• A közterület-felügyelet az állattartási rendelet ebtartásra vonatkozó 
előírásainak betartását folyamatosan ellenőrzi, délután 12.00-
20.00 óra közötti időszakban is. 

• A reklámtáblák engedélyének ellenőrzését is végzi a felügyelet, az 
elmúlt hét során két esetben figyelmeztetés történt, szintén két he
lyen pedig bevették a táblát. 

• A város területén kialakult illegális hulladéklerakókat hét alkalom
mal ellenőrizték a felügyelet munkatársai, szemét lerakására utaló 
nyomokat kettő alkalommal észleltek, az ügyvizsgálat idézés útján 
folytatódik. 

• Román állampolgárok Kiskanizsa városrészben házalás módszeré
vel engedély nélkül árusítottak, a szabálysértés elkövetéséért hely
színi bírság kiszabására került sor. 

• A város területén azt tapasztalták a közterület-felügyelők, hogy két 
utcában egy-egy elöregedett fa található a közterületen, melyek 
balesetveszélyesek, kivágásukra intézkedések történtek. 

2000. június 29. 



EGY ÍGÉRETES MŰVÉSZI PÁLYA KEZDETÉN 

A grazi Universität für Musik 
und Darstellende Kunst klasszi
kus ének tagozatán e hónapban 
diplomázott a nagykanizsai 
származású mezzoszoprán Né
meth Krisztina, elnyerve a 
„Magistra Artium"-címet. 

A nyilvános diplomakoncertet 
a grazi egyetem reprezentatív 
épületében, a Palais Méranban 
rendezték. 

A hangverseny programját 
igényesség, sokszínűség, válto
zatosság jellemezte, hiszen a re
pertoár a nemes egyszerűségű 
magyar népdaloktól kezdve 
Purcell, Gluck, Mozart. Rossini, 

Chopin, Bizet művein keresztül 
egészen Johann Strauss operett
jéig ívelt. 

Krisztina az áriákban tökéle
tes technikai tudásról, nagyfokú 
muzikalitásról tett tanúbizony
ságot, valamint a színészmester
ség teljes „fegyvertárát" felvo
nultatta. Láthattunk többek kö
zött profi módon megkomponált 
jelenetet a Denevérből, tüzes 
Carment, a szenvedő Johannát. 

A következő évadban a grazi 
opera színpadán Mozart: Figaro 
házassága című operájában 
Cherubino-ként láthatja, hall
hatja a közönség, mindamellett 

eddigi sikereinek köszönhetően 
számos szerződéssel a tarsolyá
ban, immár magistra artium-
ként énekel Európa-szerte, re
méljük néha majd Nagykanizsán 
is. 

K. N. 
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LENNI AHHOZ... 
- Nem kell cipésznek lenni ah

hoz, hogy 'az ember ludju, hol 
szorít a cipő. vagyis ráérezzen 
mikor, mire van szükség, hol ke
letkezik hiányérzet - mondta 
Ferencz József, a Ryno Kulturális 
Menedzser Iroda vezetője, amikor 
a város napi rendezvények után 
pontot készültünk tenni. Majd így 
folytatta: tudom, hogy a városban 
- sőt még a képviselők körében is 
- többen megkérdőjelezték ennek 
a szervezőbizottságnak a létét. A 
saját szempontjukból, s egy be
idegződött szokás és rendszer 
szerint talán még igazuk is volt 
azoknak, akik a kérdést így tették 
fel: minek szervezőbizottság ak
kor, amikor a városnak van mű
velődési háza. vannak népműve
lői, akiknek ez a feladata. Nohát, 
ilyen esetben szoktam én a cipő 
és cipész, példájával előhozakod
ni. 

- Értsem akkor úgy ezeket a 
szavait, hogy a kultúra intézmé
nyesített keretei elavultak? 

- Ezt nem állítom. Azt viszont 
igen, hogy ezen a téren is a vállal
kozásoké a jövő. Mert ugye egy 
vállalkozást a cél élteti, a sikerre 
orientálódik, létét, fennállását a 

kudarc egyenesen megkérdőjelezi. 
Egy államilag fenntartott művelő
dési ház, aminek gazdasági szem
pontból az a neve, hogy költségve
tési intézmény - s inkább költ, 
mint bevételt gyarapít, ahol a fel
adat sokszor nyolc órás munka
időhöz kötött, ott nem biztos, hogy 
ráéreznek arra, hogy hol szorít a 
cipő. A jövő útja a vállalkozásoké, 
a kultúrában is ugyanúgy gyakor
lattá válnak, mint a gazdasági 
életben. Azt látjuk, hogy az állam 
fokozatosan vonul ki erről a terü
letről, ennek ellenére én biztos va
gyok abban, nem marad ellátat
lan, mindig lesznek olyanok, akik 
megérzik majd, hogy hol szorít a 
cipő, s vállalkoznak egy-egy ren
dezvény, vagy akár sorozat meg
szervezése is. Az meg egyenesen 
nagyszerű, ha a vállalkozói érdek 
egybeesik a széles tömegek elvárá
sával. Érdekeltségnek lennie kell, 
s ezt nem a szervezeti formának, 
hanem mindig az ügynek kell moz
gatnia. Tarnóczky Attila alpolgár
mester volt az, aki ezt a fajta 
szemléletet képviselte, aki utat en
gedett elgondolásainknak. 

- A vállalkozási forma lett ak
kor a siker kulcsa? 

- Az idei város napja minden 
szempontból sok hasznosítható 
tapasztalattal szolgált. Először: 
hatalmas ötletgazdagságot vonul
tattak fel a pályázatok és a bizott
ság tagjai. Tehát meg kell kérdez
ni az embereket! Adott esetben az 
most nem számít, hogy az ötle
teknek csak egy részét valósítot
tuk meg, mert minden nem fér 
bele két napba. így is voltak, akik 
megkérdőjelezték az egy helyett a 
két napi programot. A másik: a 
sok jó ötlethez meg kellett találni 
a megfelelő programmenedzsere
ket. Akik ugye nem minden eset
ben népművelők voltak. Magam
ról is csak azt tudom elmondani, 
hogy vezető vagyok, csak erről 
van papírom. Tehát olyan embe
rek bizonyítottak már második 
éve - illetve bizonyították a tö
megesen látogatott programok - , 
akik ezt a nemes ügyet felvállal
ták. Önzetlenül, bizonyítva hoz
záértésüket és ügyszeretetüket. Itt 
mindenki a lehető legmagasabb 
színvonalon akarta megoldani a 
feladatot, időt és energiát nem kí
mélve álltak helyt. Érdekes az is, 
hogy bármelyik programmene
dzser kereste meg a rendezvényé

hez csatlakozó, hatókörébe tarto
zó intézményeket, sehol nem kér
dőjelezték meg, hogy nem egy 
kulturális intézmény dolgozója, 
hanem egy adott célra szervező
dött vállalkozás részese. Össze
gezve: a vállalkozásban megvaló
suló kultúra egyik oldalon esetleg 
még pejoratív tartalmakkal bír, a 
másik oldalon meg elfogadott, 
természetes. 

- A város pályázati kiírásai 
nem erről szólnak. 

- Érthetetlen előttem, amikor 
megjelennek a kultúrára szánt 
pénzösszeg megpályázásának Jel
tételei, s ott azt olvasom, hogy 
vállalkozási formákat nem támo
gatunk. Ezt nem volna szabad így 
kimondani, véleményem szerint 
mindig a célt és a tartalmakat 
kellene figyelembe venni. Ma 
még az is elhangzik, hogy azért 
nem kell támogatni a kulturális 
vállalkozásokat, meri a cégnek 
ebből anyagi haszna származik. 
Pedig először mindig azt kellene 
vizsgálni, hogy az. igénybevevők, 
a kultúrát fogyasztók mennyit 
nyernek, és főként milyen színvo
nalon. 

Büki Erzsébet 
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Nyolcszázezerbe került 

ELVESZTETT PER 
Lapunk már több alkalommal is 

foglalkozott a Király utca 31. eseté
vel, többször próbáltuk feltárni az 
előzményeket, és a fejleményekről 
is tájékoztattuk olvasóinkat. Nemré
giben egy újabb fejezet zárult le az 
ügyben, hiszen az önkormányzat el
ső fokon elveszítette az ügyben in
dított pert. A részletekről Baracskai 
Lászlóval, a Király 31. egyik lakó
jával beszélgettünk. 

- Az újonnan, a 31/9-es területen 
épült, úgynevezett Rubau-házban 
élő lakóknak más az érdeke, mint a 
korábban odaköltözötteknek. Ahhoz 
a házhoz, amelyben mi lakunk, az 
építető vásárolt egy parkolásra alkal
mas területet is. Ezt a területet a vá
ros szeretné kisajátítani, ami a 
31/1 l-es osztatlan közösnek neve
zett, de osztott használatú területe. 
Ez közterületként kerülne bejegyzés
re. Van. aki azt szeretné, hogy ezen a 
területen ingyenes legyen a parkolás, 
ha a havat a város takarítaná, és a 
közvilágítás és az egyéb költségek, 
fűnyírás, takarítás, és a közműjavítás 

is a várost terhelnék. A szóban forgó 
terület jelenleg magánkézben van, és 
ezt a bíróság nemrégiben meghozott 
döntése is helybenhagyta. A vesztes 
per, az ügyvédünktől kapott tájékoz
tatás szerint, nyolcszázezer forintba 
került a városnak. A város fellebbez
het az első fokon hozott döntés ellen, 
a bírónő azt mondta, hogy ez ismét 
nyolcszázezer forintba kerül majd. 

- Hogyan került magánkézbe a 
terület? 

- A TANEP felszámolásakor el
ső körben a lakóknak ajánlották fel 
megvételre a területet. Többször is 
meghosszabbították a határidőt, ami 
alatt a lakók eldönthették, kíván
nak-e élni a vásárlás lehetőségével. 
A lakók nem éltek vele, ezt köve
tően került több tulajdonos tulajdo
nába az adott terület. 

- Miért más az önök érdeke? 
- Azért, mert ha az úszótelket tel

jes terjedelmében közterületté nyil
vánítanák, és az út, ami ismételten 
sok tízmillió forintba kerülne a vá
rosnak, mint vegyesforgalmi közút, 

kerülne bejegyzésre, akkor a mi 
lépcsőházaink közvetlenül erre az 
útra nyílnának. Nem kell nagyon 
magyarázni, hogy ez mit jelentene a 
két érintett lépcsőház lakóinak. A 
száguldozó autók közé lépnének ki 
a gyerekeink, élet- és balesetve
szélyben lenne ott mindenki, nem 
beszélve a DK-i saroknál lévő be
láthatatlan 90*os kanyarról. Hiába 
van ott tábla, szinte senkit nem ér
dekel. A parkolót a lakók saját költ
ségükön alakították ki, és azért tet
tük ki a táblát, hogy haza tudjunk 
menni, hiszen a környéken ez az 
egyetlen terület, ahol ingyen meg 
lehet állni. A parkoló területe ez év 
februárjában a tulajdonunkba ke
rült. Ha ez közterület lesz, renié-
nyünk sem marad arra, hogy a saját 
otthonunk előtt parkoljunk. 

- Önök szót emeletek a rendezé
si terv elképzelései eüen is. Miért? 

- A rendezési terv készítője a 
majdani Terv utca felőli házak és a 
Király utca felőli családi házas 
övezet összekötendő, egy úgyne

vezett feltáró utat tervezett be, és 
ennek az útnak a megépítése hátrá
nyosan érintené a lakók többségét. 
Sikerült a tervezővel kompro
misszumot kötni. A 31/9-es és az 
úgynevezett TANEP ház között 
egy járdaszigetet hoznak létre, és a 
buszmegálló felől is megnyitják az 
utat. így a rózsaszín ház is megkö
zelíthetővé válik elölről, akár autó
val is. Egyébként lehetőség van ar
ra is, hogy a 31/1 l-es úszótelek 
egy részét sajátítsa ki a város, ami 
megoldaná a belső udvarban is a 
parkolási gondokat. Annyit még 
utolsó gondolatként szeretnék el
mondani, hogy a kialakult tulaj
donviszonyokért nem mi vagyunk 
a felelősök, mint ahogyan az itt 
lakók közül egypáran gondolják, 
és megtesznek mindent annak ér
dekében, hogy megnehezítsék az 
életünket. Mi a 31/9 mind a 22 la
kója úgy gondoljuk, hogy élünk 
azzal a lehetőséggel, még ha pénz
be is kerül, hogy megszerezzük 
magunknak a szükséges parkoló
kat, és nem várunk a városra, hogy 
majd egyszer épít nekünk egyet in
gyen. Nem szeretnénk ugyanabba 
a helyzetbe kerülni, mint a 
Tanépes házak lakói. 

D. É. 

Egy régi elképzelés válik valóra azzal, 
hogy hamarosan átadnak egy trafóállomást 
Nagykanizsán a Vásárcsarnok közelében. 
Még az előző kormányzati ciklus idején, a 
vasútvillamosítással összefüggésben merült 
fel az igény egy villainos-alállomás telepítésé
re. Ez egybecsengett a DÉDÁSZ hosszú távú 
fejlesztési terveivel, aminek célja a város vil
lamosenergia-ellátásának bővítését szolgáló 
rendszer kialakítása. Az egymilliárd forintos 
központi beruházás helyszínének kijelölése, 
nem kis lobbizással - mivel más település is 
felmerült lehetséges helyszínként - , a MÁV, 
a közlekedési tárca, a DÉDÁSZ RT. és Nagy
kanizsa város akkori vezetőinek egyetértésé
vel került kialakításra. A villamosbetáplálást 
végző létesítmény távlatilag alkalmas a 
Nagykanizsa-Szombathely vasútvonal villa
mosításához szükséges energia ellátásra. Ez
zel a bázissal Kanizsa infrastrukturális 
szempontból jelentős mértékben gazdagodik, 
hiszen a Kanizsavár trafóállomás alkalmassá 
válhat újabb ipari üzemek, az ipari park és 
logisztikai központ energiaigényeinek kiszol
gálására. Takács Zoltánt, a DÉDÁSZ Rt. he
lyi üzemvezetőjét a befejezés előtt álló beru
házásról kérdeztük. 

K: Üzemvezető úri A Kanizsavár 120/25/10 
KV-os alállomás üzemeltetője a jövőben a 
DÉDÁSZ RT. lesz. Milyen munkálatok van
nak még hátra az átadásig? 

Kanizsavár trafóállomás 

Energiaszolgáltatás 
a XXL század színvonalán 
T: A beruházás lebonyolítója és a kivitelező 

munkája számomra garanciát jelent, hiszen na
gyon jó referenciákkal rendelkező, komoly cé
gekről van szó. A beruházás befejező stádiumá
hoz érkeztek az építők. Az. üzembe helyezéshez, 
feltétlenül szükséges még a kezelőszemélyzet 
munkáját segítő berendezések átadása, a kü
lönböző mérések és feliratozások elvégzése. A 
teljes beruházáshoz tartozik az alállomáshoz 
vezető szervizát aszfaltozása is. 

K: A vasút villamosítása volt az elsődleges 
szempont, ami miatt ez az alállomás létrejött. 
Van-e lehetőség arra, hogy későbbiekben 
városi igényeket is kiszolgáljon a Kanizsa
vár? 

T: Örülök ennek a kérdésnek, mert ez a be
ruházás távlatilag nagyon pozitív döntése volt 
az együttműködő feleknek. A DÉDASZ már kö
rülbelül tizenöt évvel ezelőtt kitűzte ezt a táp
pontot, mint egy lehetséges nagy-középfeszült
ségű trafóállomás helyéi. Erre a város fejlődé
se és ezzel összefüggésben a növekvő villa
mosenergia-igény kielégítése miatt van szük

ség. Amikor szóba jött a MA V részéről a kaniz
sai villamosbetáplálás kérdése, mi természete
sen ezt a helyszínt ajánlottuk, mint egy olyan 
pontot, ahonnan később egy másik vasútvonal 
is villamosíthatóvá válik. A Kanizsavárral le
hetőség nyílik majd a régi - kapacitásában las
san telítődő - trafóállomásunk tehermentesíté
sére és Nagykanizsa város villamos hálózata
itok bővítésére. 

K: Műszaki szempontból mennyire tekint
hető korszerűnek ez az új állomás? 

T: Ma a világ egyetlen államában sem építe
nek ennél korszerűbb állomásokat. Az. idetele
pített berendezések minden követelményt kielé
gítenek műszaki és biztonsági szempontból. Az. 
informatikai és a telemechanikai háttér is a 
legkorszerűbbnek tekinthető. 

K: Mikorra várható az átadás? 
T: Mivel nem a DÉDASZ a beruházó, ezt 

nem tudnám pontosan megmondani, de az biz
tos, hogy július I-tői a MA V részére már villa
mos áramot kell szolgáltatni. 

Halász Gyula 

8 2000. június 29. 
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NEM A SZÉL HORDJA EL 
A VIA Kanizsa Kht. egyik leg

utóbbi jelentésében olvashattuk, 
hogy folyamatban van a város ját
szóterein a homokozók ismételt 
feltöltése. A tavasszal már hírt ad
tunk róla, hogy feltöltötték a ho
mokozókat, adódik a kérdés, vajon 
miért van rá ismét szükség. Szabó 
István a VIA szakembere válaszolt 
kérdésünkre. Mint megtudhattuk, a 
játszótéri homokozók feltöltéséhez 
a homokot egy közismert vállalko
zás segítségével szerzi be a társa
ság a bajcsai bányából. A homo
kot egy ideig a beszerző telephe
lyén tárolják, majd megkezdődik a 
kiszállítás, a homokozók rendbeté
tele. Alig telik el néhány hét a fel
töltéseket követően, a homoko
zókban folyamatosan apadni kezd 
a homok, és alig fordul nyárba az 
idő, alig marad valami homok a 

legtöbb homokozóban, így a ját
szó gyermekek legfeljebb a földet 
túrhatnák, ha nincs utánpótlás. Az 
okokat régóta keresik a VIA szak
emberei, de mint megtudhattuk 
egyértelmű bizonyíték nincs, csak 
feltételezések vannak. Az egyik 
feltételezés az, hogy a pincékben 
zöldséget tároló állampolgárok a 
játszótéri homokozókat tekintik 
készleteik feltöltéséhez forrásnak. 
Évről évre friss, lehetőleg tiszta 
(értsd kutyaszar, és macskavizelet
mentes) tárolóközegre van szük
ség, és ez legkönnyebben a friss 
szállításból szerezhető be térítés
mentesen. A másik homokelhor-
dási ok a lakótelepi lakásokban 
bekövetkező kisebb nagyobb fel
újítások homokszükséglete. Né
hány leesett csempe, vagy renová
lásra szoruló falfelület okán az ál

lampolgárok ismét csak a homo
kozó készleteit fosztogatják, ami 
talán érthető, ha abból indulunk ki, 
hogy egy serpenyőnyi homokért 
vélhetően senki nem akar egy köb
métert vásárolni. A homokozók 
homokszintjét befolyásolja az is, 
hogy a kicsik előszeretettel szór
ják a viszonylag alacsony padká
kon túlra a homokot. Nem beszél
ve az apránként a cipőkben, ru
hákban hazahordott mennyiségről, 
ami alkalmanként egy gyermekre 
vetítve elenyésző mennyiség, ám 
ha a látogatottság adatait vesszük 
figyelembe, egy-egy homokozó 
esetében jelentős ez is. Az ismételt 
feltöltési kényszernek van jó olda
la is, annak ellenére, hogy ez némi 
anyagi terhet ró a városra. Ez az 
előny pedig abban rejlik, hogy 
legalább van minden szezonban 

néhány nap, amikor a legkisebbek 
tiszta, ürülékmentes homokban 
játszhatnak. Sajnos a homokozók 
tisztántartására, rendszeres időkö
zönkénti felásásra nincs lehetősé
ge a városnak, mint ahogy az sem 
megoldható már hosszú évek óta, 
hogy a kicsiknek ne kelljen az öl
ebekkel és házi kedvencekkel osz
toznia a játszótér nyújtotta előnyö
kön. Míg a gyermekintézmények
ben kötelező a homokozók tisztán
tartása, felásása, ez egyes alkalma
zottak munkaköri leírásában is 
szerepel, a város játszóterein lévő 
homokozók tisztaságáról senkinek 
nem kötelezettsége gondoskodni, 
és nincs is rá fedezet. Szabó István 
szerint ezek tisztáságát, összetéte
lét senki sem vizsgálja, legfeljebb 
akkor, ha valami komoly fertőzés 
üti fel a fejét, amit vélhetően a ho
mok okozott. A bőrproblémák, 
egyéb allergiák elkerülésére csak 
egyetlen módszer van, ha a szülő 
körültekintően ügyel gyermeke 
egészségére, és ha a homokot já
tékra alkalmatlannak véli, messze 
elkerüli az adott játszóteret. 

D. É. 

HATÁROZAT SZÉPSÉGHIBÁKKAL 
Meglepetésszerűen kaptak egy 

határozatot az Ady út 12, Zrínyi 
utca 36, illetve az Ady út 14. szám 
alatti, két lakóközösséget alkotó 
sarokház lakói arról, hogy az Ady 
út 12. sz. alatt, a volt cipészmű
hely helyén fagyizó nyílik. A 
fagyizó ellen a lakóközösségnek 
semmi kifogása nincs! Azt azon
ban tudják, hogy rendelet előírja, 
hogy a lakóközösséget elővásárlá
si jog illeti meg. Egy mondat 
azonban nagyon felháborította 
őket. A műhelyt fagylaltozó üzlet
helyiségként lehet használni az 
alábbi feltétellel: „nyitvatartási idő 
alatt az udvari parkolók megköze
líthetőségét biztosítani kell". Nem 
tudják, hogy a hivatal honnét vette 
azt, hogy a lakóközösség tulajdo
nában lévő udvarra olyan utasítást 
adhat, mint egy nyilvános parkoló
ra. A fagylaltozó tulajdonosa meg
kereste a lakókat, és elmondta, 
hogy ő is, és a hivatalban is úgy 
értelmezik, hogy csak az ő gépko
csijának a parkolását kell biztosí
tani. De ez nincs a határozatban 
leírva, és az sincs, hogy az úrnak 

van egy garázsa az udvarban, és 
ha azt nem adja ki bérbe, akkor 
nem kell a lakóktól elfoglalnia egy 
plusz parkolóhelyet. 

Amit még nehezményeztek, a 
határozatban fel vannak ugyan so
rolva a lakók, de a címek hibásak. 
Akiket az Ady út 12. sz. alá sorol
tak, azok a Zrínyi utca 36-ban lak
nak Ez a lakcímnyilvántartás fel
háborító. A Zrínyi út 36. sz. alatti 
lakók miért nem kapnak, és az üz

letet kialakító építők miért kaptak 
határozatot? 

Azt a békát még lenyelték a la
kók, hogy az elővásárlásról nem 
értesítették őket, de a parkolót 
nem hajlandók megnyitni, hiszen a 
határozat alapján bárki parkolhat 
ott. Az egy zárt udvar, amivel az 
önkormányzat nem rendelkezik, 
utasítást sem adhat rá, annál is in
kább, mert az Ady út 12-nek és a 
Zrínyi út 36-nak van nagyobb tu

lajdonhányada, és nem az Ady út 
14-nek, ahol ő tulajdonos. Az ön
kormányzatnak ebben a tulajdon
részben 8% tulajdonrésze van 
mindössze. 

A lakók -választ várnak arra, 
hogy milyen rendelet alapján ad 
utasítást az illetékes hivatal a par
koló biztosításra, és miért mulasz
tották el az elővásárlási jog meg
hirdetését? 

Bakonyi Erzsébet 

A költségvetés módosítása előtt 
A szociális és egészségügyi bi

zottság legutóbbi ülésén dr. Bá
rányi Enikő képviselő bizottsági 
tag indítványára úgy döntött, 
hogy Nagykanizsa Megyei Jogú 
Város Önkormányzata 2000. évi 
költségvetésének módosításához 
kiegészítő adatokat kér. Mivel a 
költségvetési főösszeg módosítá
sának egyik jelentős tétele az ön
kormányzati igazgatási tevékeny
ség - és azon belül a polgármes
teri hivatal dolgozóinak személyi 
juttatásai - , ezért döntött úgy a 

bizottság, hogy szeretné megis
merni az egyes főkönyvi számok 
mögötti tényleges létszámokat, il
letményeket, juttatásokat, min
dennemű bérjellegű kifizetéseket 
és költségtérítéseket. 

A bizottság nem vitatta, hogy a 
módosításra szükség van, hiszen 
az önkormányzat 2000. évi költ
ségvetésének elfogadása óta szá
mos közgyűlési határozat szüle
tett, amely módosítja a költség
vetés forrásait, a végrehajtandó 
feladatokat, illetve olyan nem 

tervezhető központi és helyi be
vételek, valamint kiadások kelet
keztek vagy maradtak el. melyek 
jelentősen befolyásolják a terve
zett előirányzatok várható teljesí
tését. 

Ettől eltérően viszont megkér
dőjelezte, hogy a polgármesteri 
hivatalnál és az önkormányzat 
önállóan gazdálkodó intézmé
nyeinél az eddig levezényelt lét
számcsökkenés valóban eredmé
nyezett-e megtakarításokat. 

B.E. 



Megkérdeztük... I Ha nincs, az a baj, ha van, az? 

VASÜTI ÁTJÁRÓK, SOROMPÓK 
Tikkasztó hőség, tűző nap és több kilométer hosszú kocsisor, sze

mélyautók kisgyerekekkel, tömött helyi járati és távolsági buszok, 
kamionok, a többség valószínűleg időre megy valahová, vagyis men
ne, ha nem esett volna fogságba. Mindennek az okozója egy vasúti 
sorompó a Csónakázó-tónál, amely beragadt. Balesetveszélyes, ha 
nincs, de mint kiderült az is, ha van. A személyautók ugyanis meg
unva a reménytelennek tűnő várakozást a sorompók között, keresz
tülmentek a síneken, tették ezt úgy, hogy közben a vonatok is közle
kedtek. Talán a buszok, kamionok is ehhez a módszerhez folyamod
tak volna, ha átfértek volna a félsorompók között. Hogy konkrétan 
mi is történt június 14-én koradélután a 64-es úti átjárónál, az iránt 
Plesz Józseftől, a Zala Megyei Közlekedési Felügyelet munkatársától 
érdeklődtünk: 

- A forgalmi szolgálattevő tájé
koztatása szerint 12 óra 46 perc
kor egy permetező szerelvény ha
ladt át azon a részen. Ez. a szerel
vény 5 tonnánál könnyebb volt, így 
nem tudta biztonságosan működ
tetni a sorompót, ilyen esetekben a 
csupórudat kézzel zárják le és en
gedik fel. Ez. körülbelül 13 percig 
tartott. De még ezen a napon, 13 
óra 25 perckor zavar keletkezett a 
sorompó működésében, ilyenkor a 
balesetveszély miatt a sorompót 
stop-táblának kell tekinteni, a so
rompó alsó állásban van. A for
galmi szolgálattevő természetesen 
észlelte ezt a zavart, amit nem le
hetett egy hiba miatt kézi vezérlés
sel elhárítani, így ki kellett menni 
a helyszínre javítani. Emiatt a so
rompó 14 óra 20 percig alsó ál
lásban volt. A balesetveszély abból 
adódott, hogy az autósok nem vár
ták meg, amíg a hibát elhárítják, 
és átmentek az. átjárón, ráadásul 
egy olyan szakaszon, amely a vas
úti pálya íve miatt nem látható be 
teljesen. Ilyenkor egyébként a köz
lekedő szerelvények csak 15 km/h-
s sebességgel tudnak közlekedni, 
mert a sínáramkörök megakadá
lyozzák a gyorsabb haladásban. 
Ilyen esetek szerencsére csak na
gyon ritkán fordulnak elő. 

Manapság egyre többet lehet 
hallani halálos kimenetelű bal
esetekről, amelyek sorompóval 
nem ellátott vasúti átjárókban 
történnek. A Nagykanizsán közle
kedőknek már valószínűleg sze
met szúrt, hogy két forgalmas 
vasúti átkelőnél, a Vár úton és a 
Csengery úton szintén csak fény
sorompó van. Vajon várható-e, 

hogy ide ii szerelnek fel csapóru-
dat? - kérdeztük Plesz Józseftől. 

- Azokba a vasúti átjárókba, 
ahol még nincs csapórúd, fél-csa-
pórúd, ott veszélyességi sorrend
ben, a forgalomtól függően törté
nik meg a felszerelés. Zala megyé
ben ilyen téren nem rossz, a hely
zet, a többi megyéhez képest vi
szonylag kevés a csupán fényso
rompóval ellátott vasúti átkelő. A 
MAV már korábban jelezte, hogy 
a Csengery utcánál lévő átjáróhoz, 
szükség lenne a fénysorompó mel
lett csapórúdra is, amelyről azóta 
született is egy határozat, idei ha
táridővel. Sajnos, a vasút anyagi 
gondok miatt nem tudja idén meg
oldani a felszerelését. A Vár utcán 
a körforgalom kiépítése óta meg
növekedett a forgalom, amely szin
tén szükségessé tette a csapórúd 
felszerelését. Mindezek mihama
rabbi megoldása csupán pénz. kér
dése. 

- Előreláthatóan mikortól lesz 
ezeken a forgalmas átkelőkön is 
csapórúd? 

- Várhatóan két-három éven be
lül ezekre az. átjárókra is felszerel
nek félcsapórudat. Korábban nem 
szerettük a sorompókat, mivel 
gyakran beragadtak, ha ez alsó ál
lásban történt, fenntartották, aka
dályozták a forgalmat, ha felső ál
lásban, akkor pedig legalább 
olyan, vagy még nagyobb baleset
veszélyt jelent a közlekedőkre, 
mintha nem lenne. A mostani tech
nika, a legújabb sorompók azon
ban már megbízhatóak, éppen ezért 
az áruk sem a legolcsóbb, egynek a 
felszerelése ötmillió forintba kerül. 

L. Zs. 

A köztisztviselők napját min
den évben méltó módon ünnep
li meg Nagykanizsa megyei jo
gú város. Megkérdeztük az idei 
rendezvény egyik szervezőjét, 
Fazekas Helénát, a jegyzői iro
da személyzeti ügyintézőjét, 
hogy milyen hivatalos és szóra
koztató programokat állítottak 
össze. Megtudtuk, hogy a nagy
kanizsai köztisztviselők napja 
június 29-én csütörtökön, és az 
azt követő pénteken zajlik le a 
polgármesteri hivatal összes 
dolgozója, az önkormányzati 
képviselők és meghívottak je
lenlétében. Csütörtökön délután 
15 órakor a Honvéd Kaszinó tü
körterme ad otthont az ünnepé
lyes apparátusértekezletnek, 
ahol Tüttő István polgármester 
mond köszöntőt, majd dr. 
Tuboly Marianna jegyző adja át 

A megyei Növényvédelmi és 
Talajegészségügyi Állomás mun
katársától, Hertelendi Lajostól 
megtudhattuk, a Környezetvédelmi 
Felügyelet rendelte meg tőlük azo
kat a vizsgálatokat, amelyek a Li
get utcai fák károsodásának okait 
kutatják. Mint a környezetvédelmi 
szakemberektől megtudhattuk, a 
fák pusztulását semmiképpen nem 
okozhatta a meleg, vagy gombás 
fertőzés, ezeket az okokat kizárták. 
Jelenleg is folynak' azok a vizsgá
latok, amelyek azt hivatottak kide-

a hűségjutalmakat az intéz
ményben 25, illetve 30 éve dol
gozó köztisztviselőknek. Ugya
nezen az ünnepségen köszöntik 
Karmazin József főépítészt is, 
aki időközben miniszteri kitün
tetésben részesült. 

Fazekas Heléna még elmond
ta, hogy vidám napnak, kellemes 
együttlétnek ígérkezik 30-a pén
tek is, hiszen a Csónakázó-tónál 
főzőversenyre kerül sor, amit 
Röst János élcekre, megtörtént 
sztorikra alapozó humoreszkjé
nek előadása követ. Természete
sen nem marad el a hivatali 
visszavágó sem. A nap zárása
ként a polgármesteri hivatal és az 
önkormányzat tagjai barátságos 
„összecsapásként" focimeccsel 
koronázzák meg a nagykanizsai 
köztisztviselők napját. 

Büki Erzsébet 

ríteni. milyen permetszer okozhatta 
a fák károsodását, de a részletes 
vizsgálati eredmény csak ezen a 
héten készül el, így annak tartal
máról csak a későbbiekben tudnak 
tájékoztatást adni. Amennyiben 
bebizonyosodik, hogy a Liget utcá
ban emberi gondatlanság okozta a 
bajt. vagyis nem megfelelően vá
lasztották meg a vegyszert, vagy 
annak alkalmazási módját, abban 
az esetben a Növényvédelmi és 
Talajegészségügyi Állomás hiva
talból indít eljárást. 

LIGA-küldöttgyűlés 
A LIGA Dél-zalai Szövetsége VI. Küldöttgyűlését tartotta az Er

kel Ferenc Olajipari Művelődési Házban június 27-én. Az esemé
nyen az elmúlt két év időszakáról tartottak tájékoztatást, valamint 
sor került a tisztségviselők megválasztására, az alapszabály módosí
tására. 

Kullancsirtás 
A város játszótereinek mintegy felén, 43 játszótéren, és a Csó

nakázó-tónál is volt az elmúlt évekhez hasonlóan kullancsirtás. 
Mint Nagy Ferencnétől, a VIA Kanizsa Kht munkatársától meg
tudhattuk, a munkálatokat még május elején, megbízás alapján, 
ingyen végezte el a Rovert Kft. 

Eredmény még nincs 



KICSONGETTEK... 

A vetélkedőn hangszeres zenetu
dásból is számot adtak a gyerekek. 

Akkor hát idén is kicsönget
tek. A bizonyítványok nyár vé
géig fiókba, a táskák rejtekhely
re kerültek, s aki csak teheti -
diák, tanár - éli a világát. Ezt a 
boldogító érzést, minden hetedik 
életévét betöltött magyar állam
polgár átélte már, s nem hiszem, 
hogy kis hazánkban akad em
berfia, aki ne tudná, hogy a hőn 
áhított szünidő eljövetele mek
kora öröm. Az érdekeltek közül 
néhányat megállítottunk egy pil
lanatra, mérlegeljenek, de ter
vezgessenek is. 

A KÖZÖSSÉGI DÍJAZOTT 

Az iskolában ezen a héten még 
akad munka. Értékelő összegzés 
elkészítése, záróértekezlet, gazda
sági elszámolások, nyári karban
tartások elindítása. A Zemplén Is
kola igazgatójához, Veimé Molnár 
Anikóim:, azonban égy egészen 
más jellegű kérdéssel kopogtat
tunk be. 

- Mi volt a legkedvesebb élmé
nye a most záruló tanévben? 

- Nagyon nehéz erre válaszolni 
- mondta az igazgatónő - , hiszen 
egy tanévben annyi minden törté
nik az. iskolában, s az. igazgató 
ugye tanár is egyszemélyben. De 
ha egyetlen dolgot kell kiválaszta
nom, akkor legfrissebb örömün
ket, a gyermeknapi elismerést vá
lasztom. A Zalai Gyermek és Ifjú
sági Közalapítvány fennállásának 
tizedik évfordulója alakalmából -
mint egyetlen zalai gyermekintéz

mény - „Közösségi díj"-ban ré
szesítette iskolánkat. Amikor át
vettem a díjat, átfutott rajtam az a 
rengeteg rendezvény, amit meg
szerveztünk, amit mi találtunk ki, 
s aminek során - merem remélni, 
hogy így van - gazdagabbá tettük 
a gyerekek életét. 

- Kérem, a rendezvények közül 
is csak egyet elevenítsen fel! 

- Akkor egy országosan is sikert 
aratott programunkról szólok. 
Négy éve indítottuk el a Zemplén 
Győző Altalános Iskolában az Or
szágos Zene- és Művészettörténeti 
vetélkedősorozatot, amelyik na
gyon befutott. Hogy ne mondjak 
mást, idén a jelentkezők aránya 
megnégyszereződött. Hiánypótló 
volt ez a vetélkedő, hiszen Baktól 
Nyírlugosig, Szombathelytől 
Dévabányáig érkeztek tanulók. A 
tavalyi győztes háromtagú csapat 
meg éppen a nógrádi Romhányról 
mutatta be tudását. Az első két év 
anyagából sikerült egy feladat
gyűjteményt is készítenünk, ame
lyik igen jól hasznosítható a művé
szettörténet tanítása során. Ebben 
a négyfordulós versenyben tanúje
lét adhatták a gyerekek, hogy 
mennyire sikerült a könyvtárak
ban, a könyvekben a búvárkodás, s 
rajzaikkal az önkifejezés erejét is 
kipróbálhatlak. Ha visszagondolok 
az ötletes feladatok nyomán - pl. 
rendezz be egy lakószobát egyipto
mi stílusban, vagy díszíts ki egy 
tarsolylemezt - elkészült munkák
ra, akkor nem féltem a gyerekek al
kotó fantáziáját semmiféle giccses 
hatástól. Jól felkészültek, kreatívak 
voltak mindvégig. Idén a győztes 
csapat Letenyéről érkezett. Amikor 
a díjat átvettem, akkor ezeknek a 
gyerekeknek a közösségére, de öt
letgazdag, mindig tanítani, tenni-
kész kollégáimra is gondoltam. 

HOGY SZERESSENEK 
TANULNI 

Sokszor elhangzik a szakembe
rek szájából, hogy gyerekeink 
azért teljesítenek rosszul az iskolá

ban, mert nem tudnak tanulni. Már 
az iskolába lépő kicsi elsőst is 
azonnal „ismeretkenyérre" fogják 
a tanító nénik, pedig az még az eh
hez vezető úton is tapogatva jár. 

Számtalan továbbképzésen pró
bálják felkészíteni a pedagóguso
kat, hogy ezen a helyzeten javítsa
nak. Varga Zoltánné, a Hevesi Is
kola tanítónője is új tudással fel
vértezve várja a következő tan
évet. 

- Milyen továbbképzésen vett 
Ön részt az elmúlt tanévben ? 

- Szeretném előrebocsátani, 
hogy a Megismerőképességekei 
Fejlesztő Stúdió programja - amit 
volt szerencsém megismerni - nem 
akkreditált továbbképzés, nem jár 
érte semmilyen elismerés, viszont 
tanítói munkámnak feltétlenül a 
minőségi fejlődését fogja eredmé
nyezni. Egy iskolára előkészítő 
tanfolyamon 11 kisgyereken már 
ki is próbálhattam a tanultakat, s 
mondhatom, sikeresen. A progra
mot lengyel pedagógusok kísérle
tezték ki, de már Magyarországon 
több százan használják. Eddig Za
la megyéből - tudomásom szerint 

- egyedül én vettem részt ezen a 
felkészítésen. 

- Mi a program lényege? 
- Röviden úgy foglalhatnám 

össze, hogy ez nem oktatási mód
szer, hanem az. iskolai oktatás, ta
nulás segítése. Gyakorlatokon ke
resztülfejleszti az emlékezést, a fi
gyelmet és a gyors gondolkodást. 
A gyerekek - ha tanfolyamszerűén 
- végigélik, megcsinálják ezeket a 
játékos feladatokat, jobb eredmé
nyeket érnek el a tanulásban, mert 
fejlődik a gondolkodásuk, az. átla
gos képességűeknek és a tehetsé
geseknek is. A feladatok arra ösz
tönzik a gyerekekel, hogy a tan
anyag elsajátításához is játékos 
módon álljanak hozzá. Vagyis: 
tudjanak tanulni, de gyermeki mó
don szeressék is azt, amivel foglal
koznak. Ősszel első osztályosokkal 
kezdek. Örülök, hogy ezzel a mód
szerrel is én tárhatom ki előttük a 
tudás kapuját. 

KOLLÉGIUMUNK 
FEJLESZTÉSÉÉRT 

A Zala Megyei Közoktatási 
Közalapítvány híreit böngészve 
szemembe ötlött egy hír: a Cserhá
ti Sándor Mezőgazdasági és Gépé
szeti Szakközépiskola Kollégiuma 
2 millió 800 ezer forintot nyert a 
„Kollégiumi hálózat fejlesztése" 
témakörben benyújtott pályázata 
nyomán. A legtöbbet a pályázók 
között. 

Tájékoztatásért Meggyes Fe
renc kollégiumvezetőt kerestük 
meg. 

- Mire költik majd ezt a soknak 
tűnő pénzt? 

- Valóban csak így leírva sok 
pénz ez, de a valóságban kevés
bé. Amire fordítjuk, ott meg saj
nos drága minden. Szeretnénk 
létrehozni egy számítástechnikai 
termet számítógépekkel, internet
lehetőséggel, nyomtatóval. Kol
légiumunkban 180 középiskolás 
fiú lakik, akiknek 90%-a valami
lyen szakképzésben tanul. A 
14-22 éves életkorú fiúk között a 
gázszerelőktől a kereskedelmi el
adókon át az informatikusig 
akad itt minden, sőt az utóbbi 
években a már felnőtt számba 
menő félfőiskolások is itt kaptak 
helyet. Fontosnak tartjuk, hogy a 
szakképzés bármelyik ágában 
résztvevő tanulók megismerked
jenek az informatikával, gyako
rolják délután, avagy este a 
használatát. Mindenképpen hasz
nos lesz: a jó képességűek tehet
séggondozására szolgál, a hátrá
nyos helyzetűeket pedig felzár
kóztatja. Ezt az elgondolásunkat 
respektálta a Zala Megyei Köz
oktatási Közalapítvány, amikor 
odaítélte ezt az. összeget. Úgy 
gondolom, hogy a kollégiumi 
számítógépes szoba is ugyan
olyan sikeres lesz, mint sport
csarnokunkban a folyamatos esti 
házibajnokságok. A szellem és a 
fizikum speciális karbantartása 
együtt futhat majd. 



- Kicsengettek, a kollégium is 
elnéptelenedik. 

- Egy nem egészen így van. Az 
igaz, hogy a diákok hazautaznak, 
de mi nem csukjuk be a kaput. 
Örülünk, hogy jó híre van a kollé
giumnak, s ezért nyáron sokszor 
két-három szintet is kiadhatunk. 
Például, július közepén fogadjuk a 
fogyatékosok országos rendez
vénysorozatára érkezőket. Teljes 
ellátást adunk nekik. Mi mindig a 
vendégek igényei szerint üzeme
lünk év közben is, s ezt tudják, el is 
fogadják a nevelőtanároktól a 
konyhai dolgozókig mindenki. Na
gyon nagy szükségünk van a bér
leti díjra, mert kevés a karbantar
tási, felújítási keretünk. Pedig a 
nyílászárók és a heverők cseréje 
hovatovább elodázhatatlan lesz. 
Idén nyárra kénytelenek voltunk 
nagyobb felújítást betervezni, mert 
az épületet borító klinker téglák 
több helyen úgy meglazultak, hogy 
balesetveszélyessé vált épület-
közeiben a közlekedés. Ezen kívül 
csak az egészségügyi festésre fut
ja. 

TÁBORÉLET ZENÉLVE 
CSUDAJÓ 

A zeneiskolás gyerekek többsé
ge már el sem tudja képzelni a 
nyarat táborozás nélkül. Bűcs An
géla tanárnő szerint egyszerűen 
nem lehetett ellenállni tanítványai 
kérésének, bármilyen fárasztó tan
évet is tud maga mögött, az ORFF 
együttessel irány Borsfa. Szaktá
bor ez minden csoport számára a 
javából, hiszen a táborélet izgal
mai mellett naponta együtt zenél
nek. 

- Igaz, hogy már háromféle tá
bort is indítanak? - kérdeztük 
Baráth Zoltántól, a zeneiskola 
igazgatójától. 

- Örülök, hogy a gyerekek szét
vitték a városban a hírt, ez annak 
a jele, hogy nagyon készülnek a 
zenei táborozásra. Először a rend
hagyó, új kezdeményezésről szó
lok: Jakobovics tanár úr az ifjúsá
gi vonószenekarával üdülőtáborba 
vonul az. Adria mellé. Több éves 
kemény munka után megérdemlik 
a gyerekek ezt az. együttes élményt. 
Bízom abban, hogy sikerül olyan 
horvát kapcsolatot kialakítaniuk, 

amely a zeneiskolának, de a vá
rosnak is hasznos lesz. Ők indul
nak először, július 3-án már útra 
kelnek. 

- És Borsfa? Ugyanígy benépe
sül idén is? 

- Igen, idén már két turnust kel
lett szervezni. Nagyszerű helyet 
találtunk a hajdani paplakban és 
a körülötte lévő hatalmas park-

alatt szeretnék ott felvenni elő 
CD-jüket. 

ELJÖN AZ ŐSZ, 
ELJÖN ÚJRA... 

Idén is eljön az ősz, az új tan
év, előkerülnek a fiókokból a bi
zonyítványok, s kelletlenül, de 

Az ORFF együttes. 

ban. Július 17-26-ig 45 fővel elő
ször a fúvószenekar tart edzőtábo
rozást, majd július végétől egy 
hétre 20 gyerekkel úgymond „kí
sérleti" táborozást szerveztünk. 
Ennek a csapatnak a magját a 
Helikonon egyéb kategóriában el
ső helyet elért ORFF együttes ad
ja, s hozzájuk társult néhány te
hetséges gyerek. Az együttes gya
korlásra is szánja ezt az időt, mert 
a Helikonon több meghívást kap
tak, többek között augusztus köze
pére, a Fűzfői Napokra. Azért ne
vezhetem kísérletinek ezt a tábo
rozásunkat, mert számítógépes ze
neszerkesztés, komponálás, imp
rovizáció is lesz a programban. S 
egy valóban újdonság: iparmű
vész, segítségével a zenéhez páro
sítva képzőművészeti foglalkozá
sok is lesznek. 

Végszóra betoppant Tatár Csa
ba, a fúvószenekar ifjú karnagya, 
akitől megtudtuk, hogy csapatának 
igen mozgalmas lesz a nyár, hi
szen részt vesznek különböző 
fesztiválokon, így Szombathelyen, 
Balatonmária-fürdőn és Sopron
ban. Ez azonban - remélhetőleg 
csak serkenti majd a gyerekeket, 
hiszen a borsfai táborozás ideje 

előkotorásszák a gyerekek a tás
káikat. Az új tanév két dolgot fi
gyelembe véve biztosan rendha
gyó lesz. Egyik: a szeptember el
seje idén augusztus 28-ra esik 
(tudniillik ez a tanévkezdés hiva
talos dátuma), a másik: lesz őszi 
szünet. Lapunk ugyan nem a 
Gallup Intézet - amely május 
10-12 között erről országos min
tavétel alapján felmérést készített 

de mi is kikértük az érdekeltek 
véleményét. 

Tóth Krisztina (középiskolai ta
nuló): - Igen, hallottam róla az 
iskolában, hogy november 2-án 
és 3-án őszi szünet lesz. Termé
szetesen örülök ennek - mert me
lyik diáknak nem kedves a szünet 
-, azonban elgondolkodtam az 
előnyén egy kicsit. Én, mivel 
érettségi és nyelvvizsga előtt ál
lok, biztosan kihasználom az. időt, 
és tanulni fogok. Főként angolt. 
Viszont azt el tudom képzelni, 
hogy azok, akik könnyelműen ve
szik iskolát, ezeket a napokat ló
gásra használják. Hallottam 
olyan véleményt is, hogy legalább 
jól kialszom magam. Szerintem a 
tanév során az első igazi nagy fá
radtság nem ekkor lepi meg a 

diákokat, hanem november végén, 
december elején. Akkor meg má
ris ott a téli szünet. Én egyáltalán 
nem tartom helyesnek, ha a szü
netek az. ünnepekhez kötődnek. 
Például az idén jó két héttel ké
sőbb volt a tavaszi szünet a szo
kottnál, mert későn volt a húsvét. 

Sósné Kutasi Margit igazgató 
(Hevesi Sándor Általános Iskola): 
- Már előzőleg hallottunk róla, 
hogy szünetekkel jobban tagolni 
kell a tanévet, de nyilvánvalóvá ez. 
csak akkor vált, amikor hivatalo
san is megjelent a Művelődési 
Közlönyben a tanév munkarendje. 
Az őszi szünet a tanévkezdés és a 
karácsony közötti időt osztja ketté, 
de nem két egyenlő részre. Novem
ber I. ünnep az új rendelkezés sze
rint, ehhez, rendelték a 2-át és 3-át 
őszi szünetként. így összesen öt 
napig lesznek távol a gyerekek az. 
iskolától. A tanáriban beszélget
tünk arról, hogy ha talán egy ki
csit előbb, néhány nappal koráb
ban lenne a szünet, akkor az idő
járás még szép, de a november 
eleje általában ködös, lucskos. Fe
lei, hogy rossz idő esetén beszorul
nak a gyerekek a lakásba, és ott 
csak videózás, tévézés folyik. Szó 
esett azokról a gyerekekről is, aki
ket a szülők nem tudnak ellátni. 
Velük hogyan lesz? Végül is: he
lyesnek tartjuk, hogy az év első fe
lében is kapjanak egy rövidebb pi
henőt a diákok és a pedagógusok 
is. 

Tamás Béláné (szülő): - Három 
gyermekem van, így hát van ta
pasztalatom bőven. Nagyon elfá
radnak november elejére a gyere
kek, tehát kell a szünet. Az iskola 
annyira igénybe veszi a gyereke
ket, hogy nálunk a szombat déle
lőtt mindig alvással telik el, nem is 
számítunk arra a férjemmel, hogy 
a házi munkába besegítsenek. Én 
gimnazista koromban legtöbbször 
egy órakor már otthon ebédeltem. 
Manapság meg tele vannak a gye
rekeim hatodik és hetedik órákkal. 
Az őszi szünet talán jó lesz kirán
dulásra, sétákra, sportra. Azt elfo
gadom, hogy okozhat problémát 
egyes családokban: nem tudják 
biztosítani a megfelelő felügyeletet 
a szülők, ezért a gyerek csavarog-
nifog. 

Büki Erzsébet 
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Az idei tábor meglepetésembere: 
Janko Kastelic. 

Bezárta kapuit a Ludvig 2000 Nemzetközi 
Művésztelep. Június elejétől festők, szobrá
szok, textilesek vették birtokukba közel két 
hétig Kendlimajor házait, kocsiszíneit, gazda
sági épületeit azért, hogy azok két hétre a mű
vészet szigeteivé váljanak. Azért, hogy művé
szek, a napkitöréshez hasonlóan színekkel, 
melegséggel felizzítsák, lázba hozzák a kör
nyéket. Az alkotótelep a hozzá kapcsolódó 
kulturális programokkal együtt - talán a szer
vezők szándékán kívül - egyre inkább művé
szeti fesztivál jellegűvé válik. Ez a harmadíz
ben megrendezett szellemi műhely új és minő
ségileg is jelentős állomásához érkezett. Ezt 
jelzi az is, hogy az országos média figyelmét 
is sikerült felkelteni: az Ml és az RTL Klub 
tévéseinek jelenléte, a megyei és a helyi sajtó 
érdeklődése mindenképen ezt a tényt látszik 
igazolni. Azt hiszem, hogy mind a kanizsaiak, 
mind a Kendlimajoriak büszkék lehetnek arra, 
hogy egy ilyen értékteremtő képzőművészeti 
műhely létrejött. Pozitív jelenség továbbá, 
hogy egyre többen támogatják a művészetet. Csávás Csaba és a pelikán. 
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HAGYOMANYTEREMTES FELSŐFOKON 

Kirsten batikol. 

Sokan ráéreztek arra, hogy az értékes képző
művészeti alkotások megvásárlásával otthonu
kat barátságosabbá teszik, s ez az esztétikai 
megjelenésen túl befektetésnek sem rossz üz
let. Ahhoz, hogy egy ilyen színvonalas művé
szeti kezdeményezés létrejöjjön, kell egy 
„motor", egy 
nagy szív és 
sok olyan 
nyitott gon
d o l k o d á s ú 
ember. aki 
segíteni tud 
abban, hogy 
az álmok va
lósággá vál
janak. Kelle
nek még 
hozzá szín
vonalas al
kotások lét
r e h o z á s á r a 
alkalmas mű
vészek, ideá
lis környezet 
és jó ellátás. 
Ludvig Zol
tánt, a nem
zetközi alko
tótábor meg
á l m o d ó j á t , 
szervezőjé t 
arra kértük. 

hogy értékelje az elmúlt időszakban végzett 
munkát. 

- Elöljáróban csak annyit szeretnék monda
ni, hogy nagyon jól sikerüli az idei tábor. Ter
mékeny és aktív munka folyt a telepen. A már 
ismeri művészek mellett, idén is hívtunk újakat. 
Közéjük tartozik Jankó Kastelic festőművész 
Szlovéniából. Kirsten Ballisager textilművész 
Dániából, Cerd Messmann Németországból, 
Peppi Spiss Ausztriából és Csávás Csaba szob
rász Nagykanizsáról. Örömmel mondhatom, 
hogy az első naplói az utolsóig nagy lelkese
désselfolyt a munka Kendliben. Reggeltől késő 
estig kisebb nagyobb megszakításokkal, min
denki saját elképzelésének és tempójának meg
felelően dolgozott. Színvonalában jó és a művé
szet széles spektrumát átfogó művek jöttek létre. 
Sajnos ennek a kollekciónak csak kis részét tud
tuk bemutatni a táborzáró kiállításon a Kanizsa 
Trend Galériájában, melyet ezúttal is Rétfalvi 
Sándor Munkácsy-díjas szobrászművész., a te
lep fővédnöke nyitott meg. Nagy volt az. érdek
lődés a nyílt napokon, de más alkalommal is 
jöttek. Már rendhagyónak számít a palini isko
lások látogatása, akik idén Kirsten Ballisager 
batikolási technikájával és Kacsó Péter kera
mikus munkájával ismerkedtek meg. Kulturális 
programjaink közül kiemelném Kollonay Zoltán 
orgonahangversenyét az Alsóvárosi templom-

A művésztelep zárókiállítására a Trend Galériában került sor. 

Kacsó Péter munka közben. 

bem, a Kanizsa Csillagai roma hagyományőrző 
együttes műsorát, a Még I Moz.dulatszínház 
produkcióját és Peppi Spiss rendkívül attraktív, 
poénokban bővelkedő performance bemutató
ját. A telep nyitó- és zárórendezvényén Tiborcz 
Iván quartetje szórakoztatta a megjelenteket. 

Összefoglal
va azt mond
hatom, hogy 
soha rossz
abb tábo
runk ne le
gyen, mint 
az. idei. Mi 
Páli László
val és csa-
ládjával 
együtt igye
keztünk min
den feltételt 
megteremte
ni ahhoz, 
hogy a mű
vészek szá
mára kelle
mes és felejt
hetetlen le
gyen az itt 
eltöltött két 
hét. Úgy ér
zem sikerült. 

Halász 
Gyula 



A LELET 
A BETEGÉ 

A vonatkozó jogszabályok 
szerint az orvosi vizsgálatokból 
származó leletek a beteget ille
tik, az ő tulajdonát képezik, 
vagyis minden érintettnek joga 
van kérni, és megkapni a vizs
gálatok eredményéről szóló do
kumentumot, függetlenül attól, 
hogy filmről, vagy egyéb for
mátumú leletről van szó. A be
tegek jó része nem szokta kérni 
ezeket a dokumentumokat, an
nál inkább sem, mert azok szak
szerű tárolására nincs módja, il
letve az abban foglaltakkal nem 
tud mit kezdeni. Előfordulhat, 
hogy olyan leletről van szó, 
amely a kezelőorvosnál marad
va segít a betegség állapotválto
zásait nyomon követni, ezért a 
beteg orvosával együttműködve 
úgy dönthet, a tárolást a doktor
ra bízza. A páciensnek arra is 
van lehetősége, hogy leleteit 
más szakorvosnak megmutassa, 
állapotáról vele is konzultáljon, 
függetlenül attól, hogy ezt keze
lőorvosával megbeszélte, vagy 
sem. Akad példa arra is, hogy a 
kezelőorvos kéri meg betegét, 
hogy az általa elvégzett vizsgá
latok eredményével keressen fel 
más szakorvost is, vagy a dok

tor önkontrollja érdekében, 
vagy a korszerűbb vizsgálat le
hetőségének reményében. Van
nak olyan vizsgálatok, ame
lyeknek leletei csak egy pél
dányban készülnek el, de van
nak olyanok is, amelyekből 
több van, például a CT-vizsgá-
latoké. Vannak olyan vizsgála
tok, amelyeknek eredményeit 
korszerű adathordozókon rögzí
tik, amellett hogy a beteg is kap 
egy, sok esetben csak szöveges 
példányt, míg másokat nagyon 
korszerűtlen körülmények kö
zött kénytelenek tárolni az 
egészségügyi egységek. Előfor
dulhat, hogy a lelet elveszik 
még mielőtt a beteg kézhez 
kapná. Ekkor két eset lehetsé
ges, vagy meg kell ismételni a 
vizsgálatot, vagy létezik a lelet
ről másolat, amelyet a vizsgálat 
készítőjével, illetve a beküldő 
intézménnyel együttműködve 
meg lehet szerezni. Ma már az 
utóbbi gyakoribb, hiszen az 
egyre költségesebbé váló esz
közös vizsgálatok esetében még 
mindig olcsóbb a leletből két 
példányt készíteni, mint megis
mételni a vizsgálatot. 

D.É. 

Benedek Miklós 
igazgató 

Tisztelt 
Igazgató Ur! 
Kérem, hogy szívesked

jen tolmácsolni köszönetün
ket, és egyben kifejezni elis
merésünket Kozics Zoltán-
né tanárnő munkatársának, 
aki az iskola 8.b osztályával 
látogatást tett intézmé
nyünkben. A z első pillanat
ban szokatlannak tűnő kéré
sét teljesítve azt tapasztal
tuk, hogy a pedagógiailag jó 
előkészített kórházlátogatás 
valóban képes több megér
tést és talán még egy kis 
tiszteletet is ébreszteni azok 
iránt, akik az egészségügy
ben dolgoznak. Nagy szük
ségünk van a megértésre is, 
de a tevékenység iránti tisz
telet szinte már el is veszett. 
Az Ön munkatársa és a 8.b 
osztály azt az érzést keltette 
bennünk, hogy a foglalko
zásunk iránti tisztelet elve
szése talán nem visszafor
díthatatlan. Ezt külön kö
szönjük, és kívánjuk, hogy 
az oktatás ügyét és az Önök 
intézményét is érjék hasonló 
kellemes meglepetések. 

Tisztelettel üdvözli: 
Dr. Szabó Csaba 

főigazgató 

Tisztelt 
Vásárlónk! 

A Kanizsa Hetilap 2000. jú
nius 15-i számában „Drága, de 
... rossz!" címmel megjelent cik
kére reagálva kivizsgáltam az 
ügyet, és a történtekkel kapcso
latba." :z alábbiakat állapítottam 
meg. 

A boltvezető', akinek feladata 
a minőség-megőrzési idők ellen
őrzése és követése, június 7-én, 
a lejárati idő napján záráskor a 
két Danissimo tejdesszertet el
különítette, másnap, csütörtö
kön, amely a Danone-termékek 
szállításának napja, visszáruzni 
kívánta azokat. Eladónk a kérdé
ses napon figyelmetlenségből, 
ebből a tejdesszertből vitt ki az 
eladótérbe és sajnálatos módon 
abból értékesített. 

Dolgozónk az adott helyzet
ben a vevő kártalanítását illetően 
megfelelően járt el, mivel termé
ket cserélni nem tudott, visszafi
zette a vételárat. 

A felelősség tekintetében a 
boltvezető hibát követett el a le
járt minőség-megőrzési idejű 
termék nem megfelelő elkülöní
tésével, az eladó pedig ezen ter
mék gondatlan kezelésével. Dol
gozóinkat felelősségre vontam. 

Sajnáljuk az Önt ért kellemet
lenséget, és köszönjük, hogy 
észrevételével megtisztelt ben
nünket. 

Nagykanizsa, 2000. június 21. 
Polgár Ervin 

igazgató 

A tizediken S Z O K E O L A J - É T O L A J 
Ma aztán meglehetősen 

próbára tette ingerküszöbö
met a Pityu - panaszkodott 
szomszédasszonyának Eszti. 
Amíg én az I. fé léves költ
ségvetésünket el lenőriztem, 
és azt számolgattam, hogy 
hányszor tudunk vonattal 
egy-egy napra elutazni a Ba
latonra, ő a UPC bővülő csa
tornakínálatát tanulmányozta. 
Azt mondja nekem váratla
nul: f izessünk e lő az H B O -
programra. 

- Majd ha olajszőkítő le

szel te is, édesapám! Akkor 
majd előfizetünk - igazítot
tam el feldúltan. Nincs benne 
semmi üzleti érzék! Mi lyen 
könnyedén hordhatnánk fenn 
az orrunkat mi is. Lenne nya
ralónk belföldön, külföldön, 
pénzünk a svájci bankban, és 
itthon még több bankban. A z 
egyik garázsban V o l v o , a má
sikban Audi! Közönyösen , 
csak félvállról biccentenénk 
az ismerős csonkáinknak. 
Ebből a pozíc ióból , akárkihez 
nem ereszkedik le az ember. 

S úgy járt-kelt, fel s alá a 
másfél méter szé les e lőszobá
ban, mint egy e lőke lő olaj
szőkítő fe lesége . 

- Te Eszter! - csapta össze 
kezét szomszédasszonya , 
Szilvia. Mintha csak az én 
é le lmes sógornőmet látnám! 
Ú g y t ipeg-topog az utcán a 
feszülős NIKE-nadrágjában, 
mintha idegbecs ípődés szorí
taná össze a nyakcsigolyáját , 
és csak masszázsszalon segít
hetne abban, hogy letekintsen 
a földre. Pedig ő nem is olaj

ban utazik! Legfeljebb étolaj
ban! - tette hozzá friss felfe
dezését . Kíváncsi leszek, 
hogy a nyári iskolaszünetben 
mit esznek és főleg miből, ha 
nem lesz nekik honnét haza
hozni a készételt. 

- Legyünk őszinték Szilvi! 
- alakult vissza hétköznapi 
szereposztásába a szomszéd
asszony. Ha az ember egész
ségesen akarja tudni a család
ját, hát bizony, nem elég az 
é le lemre az egyik családtag 
f izetése. 
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Tisztelt 
Szerkesztőség! 

Azzal fordulok Önökhöz, 
ha lehetséges, valamit tegye
nek a problémám ellen. Köz
tudott, hogy kirándulóhe
lyünk a Csónakázó tó. Na
gyon tetszik, sőt elég sok a 
fejlesztés és tisztántartási 
munkálatokat tettek az ott 
dolgozó emberek. Jó lenne 
minden, de mikor az ember 
elmegy kirándulni, mit lá
tunk? Félmeztelen nőket, 
akik nem tudják az illemet, 
hol található a nekik működő 
strand (kijelölt hely). A gyer
mekeimnek ezt az „élményt" 
mutassuk? A Csótó egy cso
dás kirándulóhely, de azért 
álljon meg a menet, ilyen gát
lástalan emberek vannak. 
Annyira akarják magukat mu
togatni? Akkor ne olyan he
lyen, ahol az ember azért 
megy ki, hogy kiránduljon, 
valami szépet lásson, jól érez
ze ott magát. Van egy olyan 
része is a tónak, ahol sok em
ber szokott fürödni, és ott is 
ami van, az már förtelem. Ott 
öltöznek át, nem foglalkozva 
semmivel. Ne haragudjanak, 
hogy levelemmel zavartam 
Önöket, de nagyon fel va
gyok háborodva. Igen meg
köszönném, ha tudnának ez 
ügyben valamit tenni. A sze
mérmetlen nőket pedig felvi
lágosítani, hogy hol is van a 
helyük. Pl.: az ilyenért szed
hetnének pénzbírságot. 

Tisztelettel: 
hűséges olvasójuk 

Bármilyen hihetetlen, a tudo
mány mai állása szerint, a höl
gyek testfelületének mind na
gyobb arányú, önként vállalt 
leruhátlanítása (értsd a monoki-
nizés) nem kóros jelenség. Az, 
hogy valaki csíkmentesen kíván 
deréktól felfelé lebarnulni, lehet 
mások számára éppúgy zavaró, 
mint kellemes. Vannak urak és 
hölgyek szép számmal, akik er
kölcsi neveltetésük okán tiltakoz
nak a látvány ellen, mások úgy 
vélik, hogy a felnövekvő nemze
dék számára lehet káros ez az él
mény, megint mások a keblekben 
keletkező kártól óvnak, és van
nak, akik egyszerűen féltéke
nyek, vagy irigykednek. 

- Miként vélekedik a tudomány 
a mcztelenkedésről, a meztelen ma
gamutogatásról? 

- Az hogy egy hölgy leveti a 
fürdőruhafelsőjét, vagy netán me
zítelenül napozik nem patológiás 
jelenség. A hölgyek exhibicioniz
musa másként jelenik meg, a tu
domány nem ismer úgynevezett 
mutogatós nénikel. Az exhibicio
nizmus lényege az a szexuális 
késztetés, ismétlődő jelleggel, 
hogy nemi szervét gyanútlan, ide
gen nők előli feltárja a férfi. Lé
nyeges, és fontos eleme az ijesz-
tés. További szexuális tevékeny
ségre azonban nem törekszik, nem 
tesz kísérletet, így az áldozatokra 
nézve nem jelent fizikai veszélyt. 
Mély nyomokat hagyhat azonban 
e pszichotrauma az ilyen helyze
tekbe kerülő lányokban, asszo
nyokban - válaszol Dr. Bedő Il
dikó pszichiáter. 

- A házasság, a házasélet zavarai 

vezethetnek az 
exhibicionizmus 
kialakulásához? 

- Az exhibicio
nizmusban szen
vedő férfi sok 
esetben „szabá
lyos" házasság
ban, kielégítő 
szexuális kapcso
latban él, partne
re sok esetben mit 
sem sejt a zavar
ról. Az exhibicio
nizmus a parafi-
liák csoportjába 
tartozó szexuális 
viselkedészavar, 
amelyben a zava
ró helyzet okoz 
nemi vágyat, és 
kényszeresen, 
rendszeresen 
vissza-visszatér. 

Az esetek több mim fele már 1H éves 
kor előtt elkezdődik, huszonévesen 
éri el a csúcspontját, később az. in
tenzitása folyamatosan csökken. 

- Mi okozza a bajt? 
- A betegség hátterében pszicho

lógiai és biológiai tényezők állnak. 
Felmérések szerint a betegek több 
mint nyolcvan százaléka átesett va
lamilyen szexuális traumán gyer
mekkorában, illetve patológiás csa
ládban nőtt fel. A biológiai ténye
zők szempontjából vizsgálva, a sze
xualitás is más életműködésekkel 
együtt a neurohormonális rendszer 
szabályozása alatt áll. Ha ebben a 
rendszerben zavar támad, az. kihat 
a szexualitásra is. 

- Gyógykezelhetők ezek a bete
gek? 

- Igen. Gyógyításuk módja pszi
choterápia és gyógyszeres kezelés 
lehet. Nagyon fontos szerepe van a 
felvilágosításnak, az információát
adásnak. Jó, ha a beteg önként, fel
ismerve a problémát, még a tör
vénybe ütköző dolgok megtétele 
előtt orvoshoz fordul. Idézném a 
minnesotai intézmény véleményét e 
kérdéskörről: „Lehet, hogy a társa
dulom működése okozta a problé
mát, az is előfordulhat, hogy a gén
jeidben található a fő ok, vagy az is 
előfordulhat, hogy a családod a 
bajaid Jónása. Akárhogy is van, 
nem a te bűnöd, hogy sexaddikttá 
váltál. Ellenben kezeltesd bajodat. 
Tőled függ, hogy meghozod-e ez.t a 
felelősségteljes döntést." 

D.É. 

NAPOZTASSUK KEBLEINKET! 
A hölgyek mellei a nap nagyobb 

részét egészségtelen műanyagokkal 
átszőtt, merevítőkkel telizsúfolt ka-
lodában, a melltartóban tölti. Bár a 
szakemberek véleménye megoszlik 
arra vonatkozóan kell-e, szükséges-e 
a melltartó, egyben azonban mind
annyian egyetértenek. A melleknek 
is kell némi szabadságot biztosíta
ni, amikor a folyamatosan ruhával 
fedett testfelület fellélegezhet, szel
lőzhet. A szoptatós anyukáknak 

ajánlják, hogy a szoptatás befejezé
sét követően kenjenek szét egy-egy 
csepp anyatejet a mellbimbókon, és 
hagyják a mellet a szabad levegőn 
megszáradni. Nos, a szabadság 
nemcsak a tejet termelő kebleknek 
jár, hanem minden női mellnek. Ér
demes otthon levetni a melltartót, 
és csak pólóban, kellemes puha ru
hában járni, és lehetőséget adni a 
melleknek arra, hogy „kinyújtózza
nak". A nyár közeledtén a meleg, 

napsütötte órákban is érdemes a 
kebleket kibontani, ott, ahol senkit 
nem zavar, néhány perces napfür
dőt tegyünk lehetővé melleinknek. 
A nyár előrehaladtával a kora dél
előtti órákat, és a késő délutániakat 
ajánljuk a mellek napoztatásához, 
hiszen más időpontokban erős a 
napsugárzás, és könnyen kárt tehet 
a mell érzékeny bőrében az erős 
napsugár. A nap sugarai által D-vi
tamin termelődik az emberi szerve

zetben, amely jótékony hatását sok 
más mellett a nemi hormonokra is 
kifejti. Érdemes tehát lehetőséget 
teremteni arra, hogy minél nagyobb 
testfelület szabaddá tételével bizto
sítsuk a hormonok termelődését. 
Az egészséges, szép, barna bőr lát
tán vélhetően a másik félben is fo
lyamatok indulnak el. vagyis a na
pozás egyesekre közvetlenül, má
sokra közvetetten fejtheti ki jóté
kony hatását. 
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Az elmúlt héten kezdő
dött az a társadalomtu
dományi felmérés Nagy
kanizsán, amelyet a bos
toni egyetem és a Buda
pesti Közgazdaságtudo
mányi Egyetem közösen 
végez, hogy feltárja az el
múlt egy évtizedben mi
ként alakultak ki, és ho
gyan működnek a roma 
civil szervezetek és mi
lyen hatékonysággal mű
ködnek a kisebbségi ön
kormányzatok. A kuta
tás céljáról Róbert E. 
Koulish professzorral be
szélgettünk. 

- A romák életét vizsgáljuk 
abból a szempontból, hogy mi
lyen a kapcsolat a kisebbségi 
önkormányzat és a települési 
önkormányzat között. Ami kü
lönösen érdekel bennünket, 
hogy milyen a roma civil tár
sadalom szerveződési ereje, tíz 
évvel a kommunizmus bukása 
után. Azt vizsgáljuk, hogy a 
roma közösségen belül helyi 
szinten a demokrácia intézmé
nyei hogyan bontakoznak ki. A 
kisebbségi önkormányzaton 
belül mint egy speciális len
csén át bekukkantunk ebbe a 
világba. A romákat kérdezzük 
meg arról, hogy milyen ta-

EGYETEMI KUTATÁS 
Roma érdekérvényesítés Kanizsán 

pasztalataik vannak a kisebb
ségi önkormányzat működésé
ről, a helyi önkormányzatról, 
a civil szervezetekről. Szá
munkra az a legérdekesebb 
kérdés talán, hogy a roma kö
zösség számára melyek azok a 
szervezeti formák, amelyeken 
keresztül ők képviselni tudják 
magukat, akár civil szervezet, 
akár kisebbségi önkormányzat. 
Ennek természetesen a hátterét 
is szeretnénk feltérképezni, 
szeretnénk megvizsgálni, hogy 
a háttérben milyen hatalmi vi
szonyok vannak. Szeretnénk 
feltárni, hogy a települési ön
kormányzat, illetve a kisebbsé
gi önkormányzat által hozott 
döntések hogyan befolyásolják 
a romák életét. Megvizsgáljuk, 
hogy a romák úgy érzik-e, 
hogy a jelenlegi struktúrák va
lóban az ő érdekeiket képvise
lik, vagy úgy érzik, hogy a 
jobb képviselet érdekében vál
tozásokra lenne szükség. 

- Hol végzik el a kutatáso
kat? 

- Az ország négy-öt települé
sén szeretnénk a kutatásokat 
elvégezni, a kérdőíveket kitöl
teni. Ez az első helyszín, itt 
kezdődtek a vizsgálatok, ezt 
követően megyünk a többi tele
pülésre. 

- Milyen kutatás ez és mi a 
célja? 

- Ez egy önálló egyetemi tu
dományos kutatás, egy akció
kutatás, amelynek az a célja, 
hogy eszközt adjon a közösség 
kezébe. A Budapesti Közgazda
ságtudományi egyetemen ren
delkezem státusszal, ez tehát a 
magyarországi kapcsolat. És a 
Közgazdaságtudományi Egye
tem és a bostoni egyetem kö
zött van egy élő kapcsolat, ez 
is segíti a munkámat. 

- Mi történik a kutatások be
fejeztével, amikor a felmérések 
elkészülnek? 

- Amikor kiértékeltük az 
eredményeket visszatérünk a 
felmérések helyszínére, és a 
felmérések eredményét, az 
azokból levonható következte

téseket természetesen megoszt
juk az érintettekkel. 

- Mi történik akkor, ha netán 
az az eredmény születik, hogy 
a Cigány Kisebbségi Önkor
mányzatok működésükkel nem 
a kívánt eredményt érték el, ha 
a megkérdezettek elégedetle
nek? 

- Az adatok majd önmagukért 
szólnak. Ez egy társadalomtu
dományi felmérés, semmi köze 
a politikához., mindamellett hi
szek abban, hogy a társadalom
tudományok hatással vannak a 
politikára. Sokféle válasz szü
lethet. Lehet, hogy az. egyik vá
lasz az lesz, hogy a kisebbségi 
önkormányzatoknak még időre 
van szüksége ahhoz, hogy az it
teni politikai életben akklimati-
zálódjanak. Az adatokat termé
szetesen az érintettek rendelke
zésére bocsátjuk majd, és a fel
használásuk is az adott közös
ség feladata lesz. Hogy miként 
élnek ezzel a lehetőséggel, már 
nem a mi dolgunk. 

D.É. 

DENEVÉR, BŐREGÉR 
Kevés olyan állat él a földön, 

amelyhez annyi tévhit, legenda, 
furcsaság kapcsolódna, mint a 
denevérekhez. Tollat azért fog
tam, mert megpróbálom, hogy 
ezek a kis emlősök tudatunkban 
helyiikre kerüljenek, és említé
sükre ne egy horrorfilm torz je
lenete jelenjen meg a nyájas ol
vasó gondolatában. 

A teljességre való törekvés 
nélkül néhány fontos dolog amit 
illik róluk tudni: aktív repülésre 
képes emlősök, mert az első 
végtag hosszú ujjai, a kar a test 
és a hátsó végtagok között bőr
hártya feszül. A magyarországi 

fajok mind rovarevők, a trópusiak 
között vannak ettől eltérő táplál
kozások. Alkonyatkor, éjjel él
nek aktív életet, ami ugye eny
hén „gyanússá" teszi őket. Ultra
hangok kibocsátásával tájéko
zódnak és így szerzik meg táplá
lékukat (echolokáció). Téli ál
mot alszanak, és táplálkozásuk 
miatt az ember számára jelentős 
hasznot hajtanak. Jelenleg 26 
fajt ismerünk. A nyugodt, csen
des, „tiszta" környezetet szere
tik, bár vannak egyes fajok, me
lyek tökéletesen urbanizálódtak. 

Hazánkban nagy hagyományai 
vannak a természetvédelemnek. 

1901-ben a földművelésügyi 
miniszter 164 vadon élő állatfajt 
nyilvánított védetté. Ezek közé 
tartozott akkor is már 4 denevér
faj: a csonkafülű, hosszúszár
nyú, nagyfülű, és a pisze dene
vér. Ezeknek jelenleg az eszmei 
értéke darabonként 100 ezer Ft. 
1996-ban jelent meg az LIII. tör
vény a természet védelméről (jú
lius 3.) mely korszerűségével 
nemzetközi összehasonlításban 
is megállja a helyét. A 96/15 
KTM-rendelet külön kiemeli a 
fehérszélű, a patkósorrú és a tavi 
denevért, mely közül az előbbi 
50 ezer, az utóbbiak 100-100 

ezer Ft eszmei értéket képvisel
nek. A törvény nem csak a kifej
tett egyedet, hanem élőhelyeit is 
védi. Különösen a barlanglakó 
denevérek vannak jó helyzetben, 
mivel hazánkban valamennyi 
barlang védelem alatt áll. 

Nem szaporítva tovább a szót 
fogadjuk el ezeket a kis állatokat 
olyannak, amilyenek. A másság 
tolerálása nem csak embertár
saink esetében fontos, hanem a 
minket körülvevő világ élő és 
élettelen dolgai esetében is meg
határozó attitűd, viselkedésfor
ma. 

Benedek Miklós 
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A Római Szerződés 59. cikke
lye alapján az átmeneti időszak 
során fokozatosan meg kellett 
szüntetni a Közösségen belül a 
szolgáltatásokat érintő korláto
zásokat a tagállamok azon ál
lampolgárai tekintetében, akik a 
Közösség másik tagállamában 
laknak, mint az a személy, aki
nek a szolgáltatást nyújtják. 

Az előző számban tárgyalt le
telepedés és a jelen vizsgált 
szolgáltatások szabadsága között 
jelentős különbség van. Míg a 
letelepedésnél magán- és jogi 
személyek számára azt kell biz
tosítani, hogy a másik tagállam
ban gazdasági tevékenység foly
tatása céljából letelepedhesse
nek, addig a szolgáltatások sza
badsága azt biztosítja, hogy a 
másik tagállamban lakóhellyel 
vagy székhellyel rendelkezők
nek nyújthassanak szolgáltatást. 
A szolgáltatások szabadsága a 
„határon átnyúló" jellegében ér
hető tetten. 

Ez a határon átnyúló elem há
rom helyzetben képzelhető el: 
1. Amikor a szolgáltatást nyújtó 

saját államából nyújtja a szol
gáltatást másik tagállamban 
lakónak anélkül, hogy bárme
lyikük átlépné valamelyik or
szág határát (pl. telefonon, e-
mailen adott tanácsadás). 

2. Amikor a szolgáltatást nyújtó 
saját államát elhagyja, átmegy 
egy másik tagállamba, hogy 
ott teljesítse a szolgáltatást 
(pl. az orvos átmegy a beteg 
országába, hogy ellássa őt). 

3. Amikor a szolgáltatásban ré
szesülő személy felkeresi a 
másik tagállamban szolgálta
tást nyújtót, hogy ott részesül
jön szolgáltatásban (pl. fogor-
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vosi kezelésre elutazik a beteg 
a másik tagállambeli fogorvo
sához). 
Az elhatárolás kérdésében, 

hogy szolgáltatásról vagy letele
pedésről van szó az igazi kü
lönbség az, hogy a szolgáltatást 
nyújtó időlegesen tartózkodik a 
másik tagállamban, a letelepedő 
tartósan. 

Azt, hogy mi minősül szolgál
tatásnak, a Római Szerződés úgy 
határozza meg, hogy olyan tevé
kenység, amelyet rendszerint el
lenszolgáltatás fejében nyújta
nak, de nem vonatkoznak rájuk 
az áru, a tőke és a személyek 
szabad mozgásának előírásai, 
így szolgáltatásnak minősül: 
ipari-kereskedelmi tevékenysé
gek és szabad foglalkozású tevé
kenységek. Sajátos szolgáltatás a 
közlekedés, bankok, biztosítás. 

Az Európai Bíróság a szolgál
tatások szabadságát idővel a 
szolgáltatásban való részesedés 
szabadságaként is értelmezni 
kezdte. Ezt az ún. Luisi and 
Carbone-ügyben (lásd keretes 
cikkünket) fejtette ki a bíróság. 

Természetesen a tárgyalt sza
badságjog sem korlátlan, mert a 
közrend, a közbiztonság, köz
egészségügy érdekeire hivatkoz
va állíthat fel tilalmakat valamely 
tagállam. Nem vonatkozik e sza
badságjog a közhivatalnokokra. 

A korlátozó nemzeti intézke
déseknek - az Európai Bíróság 
Gebhard-ügyben kimondott 
döntése szerint, melyek korlá
tozzák a tárgyalt szabadságjog 
gyakorlását - több feltételnek 
kell megfelelniük: nem szabad 
diszkriminatívan alkalmazni, az 
alkalmazásukat, a közérdek fel
tétlen érvényesülését igazolni 

kell, olyannak kell lennie, hogy 
a kitűzött célt (amelyért a korlá
tozást alkalmazzák) ezzel bizto
sítsák, illetve elérjék, és végül 
nem mehet túl azon a mértéken, 
mely a cél eléréséhez feltétlen 
szükséges. 

Nagy figyelem kísérte a jogá
szi hivatás saját államon túli or
szágban való gyakorlását. Egy 
irányelv még azt is meghatároz
ta, hogy mely címek jogosítanak 
fel egy másik tagállamban ügy
védi tevékenység ellátására (pl. 
angol advocate, francia avocat, 
német Rechtsanwalt stb.). 

A szolgáltatásban való része
sedés szabadsága témakörben 
több döntést is hozott az Európai 
Unió Bírósága. Egyik érdekes, 
1987-es jogeset az ún. Cowan-
ügy. A párizsi metró kijáratánál 
egy angol turistát bántalmaztak. 
A támadókat nem sikerült előke

ríteni. Ilyen esetben a francia jog 
szerint a sértett kártérítést igé
nyelhet. Az angol állampolgár 
hiába jelentkezett kártérítési igé
nyével a francia hatóságoknál, 
azok elutasították. Arra hivat
koztak, hogy ez csak francia ál
lampolgároknak jár. Az Európai 
Bíróság előzetes döntésében ezt 
olyan jogellenes megkülönböze-
tésnek találta, ami ellentétes a 
szolgáltatásban való részesedés 
szabadságával, mert nem bizto
sítja a tagországba látogatóknak 
a saját állampolgáraival azonos 
szintű védelmet. 

Egyes szolgáltatások területén 
külön-külön irányelvek szület
tek, hogy harmonizálják a 
tagországokbeli szabályozást. 
De itt is alkalmazta a Bizottság a 
kölcsönös elismerés már tárgyalt 
elvét, pl. a pénzügyi szolgáltatá
sok terén. 

A GYÓGYKEZELÉS 
BÜNTETENDŐ? 

A tényállás szerint két olasz állampolgár ellen azért indult 
büntetőeljárás, mert megszegték az akkori devizajogszabályo
kat, mert a megengedettnél nagyobb mennyiségű fizetőeszközt 
vittek ki magukkal Franciaországba és Németországba. A vád
lottak azzal védekeztek, hogy turizmus és gyógykezelés - ezen 
szolgáltatások igénybevétele - céljából volt náluk a megenge
dettnél több külföldi fizetőeszköz. 

Az ügy jogértelmezésre az Európai Bírósághoz került, mely
nek ítélete megállapította, hogy a turizmus, illetve gyógykezelés-
a Római Szerződés szerinti szolgáltatásnak minősül. Kimondta, 
hogy a szolgáltatások nyújtása magában foglalja a szolgáltatás
ban részesülés szabadságát. A döntés külön jelentősége - mely 
alapján az alapiigyben eredményesen védekeztek - , hogy a fize
tőeszközök kivitele nem tőkemozgás (akkoriban a tőkekivitel 
még nem volt szabad). A kivitt külföldi fizetőeszköz a szabadon 
igénybevehető szolgáltatás ellenértéke. 
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Érettségi elnöknek lenni megtisz
teltetés, nem is töltheti be bárki e 
tisztet. Az érettségi elnököket az 
OKEV és .1 megyei főjegyzők jelö
lik ki évről évre egy az OKÉV által 
összeállított lista alapján. A listára 
felkerülésnek is megvannak a na
gyon szigorú kritériumai, tudhattuk 
meg. Az érettségik lebonyolításában 
résztvevő szakembereknek törvény
ben szabott javadalmazás jár, a 
100/1997. Kormányrendelet 60. §-a 
szabályozza e kérdést. A rendelet 
szerint az érettségi elnöknek vizs
gáztatóiakként az adott évben ér
vényben lévő minimálbér legkeve
sebb 3%-a adható, míg a többi 
résztvevőnek 2%. Hogy pontosan 

mibe is került ilyen szempontból az 
érettségi Nagykanizsán, még nem 
tudni, hiszen az adatokat jelenleg 
összesítik, és ezt követően igénylik 
le a pénzt az illetékes minisztérium
tól. A vizsgáztatóknak azonban nem 
kell addig várni, hiszen a bevett 
gyakorlat alapján az intézmények 
előre fizetnek, és csak azt követően 
kapják meg a pénzt. Mint megtud
tuk, a minisztérium csak a rendelet
ben előírt minimumot téríti az. intéz
ménynek, amely azonban saját kere
te terhére eltérhet attól. így fordul
hat elő, hogy egyes intézményekben 
bruttó 15-30 ezer forintot kap az 
érettségi elnök, de van olyan iskola, 
ahol ennek két-háromszorosát. 

Lassan vége a tanításnak. Va
jon találnak-e nyári munkát a 
gyerekek? A legismertebb or
szágos diákvállalkozási hálózat 
három évvel ezelőtt létrejött 
nagykanizsai kirendeltségének 
vezetőjétől Jáger Gyiirgynétől 
megtudtuk: 

- Egyre többen érdeklődnek iro
dánkban munkalehetőség iránt. 
Egyébként egész évben dolgoznak a 
diákok: délutánonként, hétvégén, ta
nítási szünetekben. Voltak, akik érett
ségi szünetben is rászántak egy-két 
napot a pénzkeresésre. Nyáron sok
kal többen sz.erelnének dolgozni. Pil
lanatnyilag várjuk, a kanizsai cégek
től a munkalehetőségeket. ígéretek 
már vannak, csak nem tudjuk a kez
dési időpontokat, azt. hogy mikortól, 
és milyen létszámmal tudunk dolgoz
ni. Zalakaroson jelenleg piackutatás 
folyik, valószínű, hogy néhányan oda 
is mehetnek, valamint az. elmúlt évek
hez, hasonlóan, balatoni, vendéglők
be, és boltokba. Kanizsán várunk 
több cégtől munkalehetőségeket, biz
tatást, de konkrét ígéretük még nincs. 
Remélem, sok diákot tudunk a nyá
ron inunkéiba állítani. 

- Van-e önöknél főszezon? 
- Nincs kimondott főszezon. Elég

gé azonos a foglalkoztatás szinte 
egész, éven át. A cégek ismerik ezt az 
iskolaszövetkezetet, a gyereknek nem 
kell helyet keresni, végigjárni a vá
rost. Természetesen, ha a szüléik 
olyan helyen dolgoznak, ahová be le

het vinni a gyerekeket, minden to
vábbi nélkül felvesszük a céggel a 
kapcsolatot. Ahol úgy ítélik meg. 
hogy szívesebben fogadnak diákmun
kát, mint alkalmi munkavállalásokat, 
valószínű ide fogják irányítani a diá
kokat. A16 éves korúaktól az egyete
mistákig kopogtatnak hozzánk. Bár 
lenne egy-két egyetemünk vagy főis
kolánk, biztosan nagyon sok olyan 
jellegű munkát is el tudnánk vállalni, 
amit középiskolásokkal nem lehet 
megoldani, mivel ők délelőtt iskolá
ban vannak, a főiskolán pedig nem 
feltétlen szükséges bejárni az előadá
sokra. 

- Melyek a legkeresettebb mun
kák? 

- Nem mondanám, hogy a vendég
látás! Sokan szeretnének itt a város
ban gyári, műszakos beosztást vállal
ni, hogy ne kelljen utazgatni. Van, 
aki szívesen megy a Balatonra, aki 
egész évben távol van a családjától, 
az inkább itthon maradna. Visszaté
rők a megbízóink. Igyekszünk minél 
több munkalehetőséget felhajtani, és 
minél több diákot munkába vonni, de 
sajnos a kanizsai állapotokat min
denki ismeri. Sokan jönnek felnőttek 
is érdeklődni hozzánk. Kiegészítés
ként cégbírósági bejegyzés alatt van 
egy felnőttek foglalkoztatását előse
gítő kft. 

A kérdés nyitott: lesz-e elegendő 
munkalehetőség, mert sok gyerek 
manapság nem azért dolgozik, hogy 
zsebpénze legyen, hanem azért, hogy 
besegítsen a családi kasszába. 

Bakonyi Erzsébet 

BARMIKOR LEHET? 
Távlati tervek az érettségivel 

Az Oktatási Minisztérium távlali 
tervei szerint 2010-től a tanév bármely 
időpontjában lehet majd érettségizni, 
amelynek helyszíne az Országos Köz
oktatási Értékelési és Vizsgaközpontok 
lesznek. Az érettségi objektivitása miatt 
van szükség arra. hogy a vizsgák a kö
zépiskoláktól fokozatosan ezekhez a 
vizsgaközpontokhoz kerüljenek, így a 
diákokat nem saját tanáraik érettségiz
tetnék. 

Mayer Ferenctől, a Batthyány La
jos Gimnázium és Egészségügyi Szak
középiskola igazgatójától azt kérdez
tük, hogy véleménye szerint mennyire 
lehet ezt a tervet megvalósítani: 

- Nem tudom elképzelni ennek az. új 

érettségi rendszernek a gyakorlati kivi
telezését. Fizikailag képtelenség ekko
ra tömeget, ennyi érettségiző diákot és 
érettségiztető tanárt mozgatni, tehát a 
vizsgaközpontokban való érettséginek 
nem látom a realitását. Ami megszívle
lendő az ŰZ, hogy a lehelő legkisebbre 
kellene csökkenteni a szubjektív eleme
ket a vizsgáknál, vagyis standardizálni 
kellene az érettségit. A jelenlegi rend
szerben ugyanis az iskolák szabadon 
állítják össze a szóbeli érettségin a 
kérdésekel. igaz. hogy központi irány
mutatás alapján. Bár azt sem tudom 
elképzelni, hogy két hiz.olt.siig teljesen 
cg \ formán értékeljen. 

L.Zs. 

VIII. MŰVELŐDÉS E S FELSŐOKTATÁS 
Ha a nyugat-dunántúli régiók vá

rosairól szóló tanulmány azért ké
szült, hogy a döntéshozók ajánlást 
kapjanak a régióközpont kijelölésé
hez, akkor egy területen biztos lehet 
a döntés: a kultúra, az oktatás és a 
média területén leginkább Szombat
hely számíthat a régió központjának. 
Ez az állítás alátámasztható - az ál
landó színház hiánya ellenére - az
zal, hogy a térségben egyedül itt van 
önálló képtár, csillagvizsgáló vagy 
közszolgálati tévéstúdió. Az olvasó 
ezen a ponton elgondolkodhat azon, 
hogy például a nagykanizsai Kiskas-
télyt a KSH hol. milyen intézmény
ként tartja nyilván. 

A témakörbe tartozó fontos meg
állapítások még: egyetem csak Sop
ronban működik, főiskola Sopron
ban. Győrben. Szombathelyen és Za
laegerszegen is. Színháza van Győr
nek, Sopronnak. Zalaegerszegnek, 
ezen túl Győr még dicsekedhet önál
ló balett-társulattal és egyházmegyei 
könyvtárral is. 

Ha a kultúra nyugat-dunántúli 
adatait összevetjük az országossal, 
egyáltalán nem kell szégyenkeznünk, 
sőt bátran állíthatjuk, hogy ez a régió 
az ország egyik legkultáráltabb terü
lete. Nézzük ezeket: 1997-ben az egy 
lakosra jutó kölcsönzött könyvek 
száma 4.40 (országosan: 3,80), az 
egy lakosra jutó könyvállomány 6.09 
(országosan: 3.30). Érdekes, hogy a 
régiókban Nagykanizsán és Zala
egerszegen jut egy lakosra a legtöbb 
könyv (7 db. és 8.19 db), de lerontja 
örömünket, hogy Győrben és Szom
bathelyen nagyobb az olvasási kedv. 
többen kölcsönöznek. Hogy maga az 
épület városunkban oka lehet-e en
nek az adatnak, az nem tudható, vi

szont új. modern könyvtárunk bizo
nyára rendelkezik majd „kultúracsa
logató" tulajdonsággal is. 

A mozilátogatók számát nem na
gyon érdemes összevetni - habár a 
tanulmány megteszi - , mert az el
múlt években a mozik sínylették meg 
leginkább az életmódváltást. Egye
dül Szombathely tudta megtartani a 
mozinézőket, a többi városban ko
moly visszaesés következett be. Sok
kal izgalmasabb kérdés a múzeumlá
togatók számának alakulása, főként 
az. hogy például az egy nyitvatartási 
napra jutó múzeumlátogatók száma 
miért négyszer annyi Zalaegersze
gen, mint például Győrben, és Sop
ron - ahol köztudottan sok és orszá
gos hírű múzeum van - az adott öt 
város rangsorában miért szorul a har
madik helyre. 

A mozinál sokkal jobb helyzetben 
vannak a színházak, hiszen az elő
adások nem helyettesíthetők otthoni 
videózással. Az egy lakosra jutó 
színházlátogatás terén is élenjár Za
laegerszeg az 1.40-es adattal (Győr: 
1.34, Sopron: 0.74. országos átlag: 
0,94). viszont a Nagykanizsáról 
megjelent adattal feltétlenül vitatkoz
ni kell. Tudniillik az átlagos színházi 
nézőszámot és az egy lakosra jutó 
színházlátogatást is 0.00-val jelölték 
az. összehasonlító táblázatban. A He
vesi Sándor Művelődési Ház statisz
tikája szerint is teljességgel elfogad
hatatlan ez az adat. mert például 
1996-ban 22.000 fő látogatta meg. a 
bérletes és egyéb előadásokat. 

A zéró adatra nem lehel magyará
zat az sem. hogy valósunknak nincs 
színháza, mert színházlátogató és ál
landó színház nem azonos fogalmak. 

Büki Erisébet 
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A VÁROS PÁRNÁI 
Fáth Lajos adománya 

Az elmúlt héten érkezett meg 
Nagykanizsára Fáth Lajos egyedi 
tárgygyűjteménye, amelyet a 
gyűjtő városunknak ajánlott fel. 
Ezekben a napokban várják a 
Thúry György Múzeumba azokat 
a szakembereket, akik a gyűjte
ményt átvizsgálják, és az általuk 
adott szakvéleménytől függ, hogy 
mint népművészeti, vagy mint 
ipaművészeti gyűjtemény kerül a 
páratlan anyag a későbbiekben ki
állításra. Fáth Lajos 1929-ben 
született Nagykanizsán, iskolái 
egy részét is ebben a városban vé
gezte. A magyar kultúra, a parasz
ti műveltség szeretetét már a csa
ládjából magával hozta. Tanulmá
nyait a középiskola elvégzését kö
vetően Budapesten folytatta, majd 
a sors forgandósága folytán 1991-ig 
Svájcban élt, 23 éven át egy 
gyógyszeripari cég menedzsere
ként tevékenykedett. Életpályájá
nak meghatározó tevékenységkö
re volt a magyarság népművésze
tével és kultúrájával való foglala
tosság, ennek egy meghatározó 
része a népművészeti jellegű tár
gyak gyűjtése. Anyagát többször, 

L 
több helyen is bemutatta. Kulturá
lis szervező tevékenysége szerte
ágazó volt, a luzerni UNESCO 
Club elnökeként működtette a Ro
mániai Magyar Irodalom Baráti 
Körét, írók és művészek külföldi 
bemutatkozását segítette. O volt a 
kezdeményezője az Európa Falu 
megépítésének, ám a tervek még 
mindig tervek csupán. Fáth Lajos 
több mint ezerkétszáz darabból 
álló gyűjteménye, amelyet most 
Nagykanizsának adományozott, 
az anyag és a technika szempont
jait figyelembe véve három rész
ből áll: textilek, faragások és ke
rámiák. A szép tárgyak kezdeti 
ösztönös gyűjtését később felvál
totta egy tudatos gyűjtőmunka, 
amely a párnákat, a vánkosokat 
részesítette előnyben. A párnák 
négyzetes, vagy téglalap alakú fe

lületén sokoldalúan akkumuláló
dott a hagyományos kis- vagy 
nagytáji hímzésmintakincs, továb
bá nyomon lehetett követni az át
alakítás, az újratervezés folyama
tait és lehetőségeit. A több mint 
hétszáz darabból álló egyedülálló 
párnagyűjtemény az elmúlt negy
ven évben készült legteljesebb 
kollekció, két hímzőgeneráció 
népművészeti és hagyományőrző 
munkájának ma már megismétel
hetetlen összefoglalása. A párna
gyűjtemény mellett a kollekció
ban találhatók még főként erdélyi 
lakástextíliák, terítők, alátétek, fu
tók, falikárpitok, és viseleti anya
gok, ingvállak stb. A gyűjtemény 
korongolt kerámiákból álló közel 
háromszáz darabot számláló része 
elsősorban korondi dísztányéro
kat, bokályokat tartalmaz. A Fáth-

] 
gyűjtemény harmadik része du
nántúli és erdélyi fafaragásokból 
áll, van benne asztal hegedűhátú 
székekkel, tálasfogasok, és gyer
tyatartók is. Az egész anyag olyan 
gyűjtéstörténeti produktum - ol
vasható a Gödöllői Művelődési 
Központban szervezett kiállítás 
kapcsán összeállított anyagban -
ami kifejezi a közvetlenül az 
egyéni alkotótól, illetve háziipari 
szövetkezetekből vásárolt tárgyak 
szelektált világát. Ebben az össze
függésben a Fáth Lajos által gyűj
tött tárgyi világ a járatlan út jó ol
dalát képviseli, giccset elkerülő, a 
népművészeti hagyományokat 
folytató, a népi iparművészet le
hetőségeit és határvonalait érzé
keltető egyedi, alkotó vállalko
zás. 

D.É. 

Kéri Edit: 

MIKOR TANULT 
MEG SZÉCHENYI 

MAGYARUL? 
A könyv szerzője Kéri Edit, 

nyugdíjas színésznő. Hosszú évek 
óta levéltári történelemkutatással -
főleg 1848 kutatásával - foglalko
zik. Olyan történeti, kultúrtörténe
ti, nyelvi ismerethalmazt tár föl, 
amely - egy kimagasló történeti 
személyiségünkhöz kapcsoltan - a 
nemzeti közműveltség fejlesztése, 
illetőleg a nemzeti-történeti tudat 
ébrentartása érdekeit szolgálja. 

Az ellenfélről rágalmakat hí
resztelni régi gyakorlat. Gyalázni, 
rontani a hitelét általában könnyű. 
Mindenképpen könnyebb így, 
alantas módon elérni, hogy jelen
téktelennek lássák - mint legyőz
ni, írja az előszóban Kiss Dénes 
író. A szerző meggyőzően bizo
nyítja, hogy rágalom az, hogy a 
„legnagyobb magyar" csak későn 
tanulta meg anyanyelvét, akkor is 
hibásan szólt és írt. Nem volt véz
na, sem együgyű. Anyanyelve a 
magyar volt és több más nyelvet is 

tanult. Élete, munkássága vitatha
tatlanul bizonyítják, hogy nem
csak kora legnagyobb gondolko
dói közé tartozott, hanem annak 
egyik legműveltebb képviselője 
volt. Ma is érvényes tanulságként 
írja le a könyv a legnagyobb ma
gyar egyik fontos, és megszívle
lendő gondolatát: „Most a külön
böző nyelvek azok a nagy határok, 
amelyek elválasztják egymástól az 
egyes nemzeteket, - ezzel megóv
ják egyéniségüket, és így nemzeti 
létüket... Nyelvek az igazi védfa-
lak. „Gondoljunk a tankoknál is 
kegyetlenebbül kertjeinkbe gázoló 
globalizáció következményeire. S 
arra, hogy - Széchenyi szellemé
ben is - mi a teendőnk. 

A könyv a Magyarok Világszö
vetsége - Magyarok Háza kiadá
sában a Kanizsa Nyomda Kft.-ben 
készült. Felelős kiadó: Rajnai 
Miklós 

Bakonyi Erzsébet 

Pomothy Dezső: 

A Nagykanizsai Református 
Gyülekezet története 

az 1985-ig terjedő időben 
A gyülekezettörténetnek megírá

sát az indította el, hogy a vas-zalai 
egyházmegye elnöksége a II. Jó
zsef császár által 1781-ben kiadott 
Türelmi rendelet 200 éves évfordu
lója előtt, (melyben a császár meg
tartotta a katolikus vallás uralkodó 
jellegét, de a protestáns vallásokat 
tűrt vallásoknak ismerte el, és ezzel 
javukra az addigi üldözésekkel 
szemben nyugodtabb életet biztosí
tott) arra hívta fel az egyházmegye 
lelkészeit, hogy írják meg a gyüle
kezeteik történetét. Pomothy Dezső 
1940-1985-ig, 45 esztendőn át volt 
a nagykanizsai gyülekezet lelki
pásztora. A könyvben 1887-től, 
időrendes tárgyalásban mutatja be a 
gyülekezet egyre izmosodó imahá
zát, majd templomot építő történe
tét. A könyvet olvasva kitűnik, 
hogy itt nem csak falakat kellett 
építeni, hanem lelkeket erősíteni, 
gazdagítani. A leírás fejezetei nem 
csak a szorosan vett, kizárólagos 
egyházi történéseket mutatják be, 
hanem - közvetetten - utalnak a 
város életére, a társadalmi helyzet

re, az erkölcsi állapotokra, s a gaz
dasági problémákra is. 

A gyülekezet az állami befolyá
soltság korszakában is fenn tud ma
radni, szolgálati igényességét fenn
tartja, s ép lélekkel, s egészséges 
református hittudattal lép be - a 
rendszerváltozás után - egy új kor
szakba, újabb lehetőségek esélyei
vel. A történetből világosan kiraj
zolódik egy születő kis gyülekezet 
minden gondja mellett az a hitből 
fakadó, de ugyanakkor józan törek
vés, hogy céljait erejéhez és lehető
ségeihez képest fokozatosan, türel
mesen és következetesen valósítsa 
meg. 

Akik belelapoznak Pomothy De
zső magánkiadásában, a Kanizsa 
Nyomda Kft.-ben készült kiad
ványba, képet kaphatnak arról, mi 
volt ezen a helyen a protestantiz
mus sorsa, milyen hatással volt a 
városra és környékére a reformá
ció, és mivel magyarázható, hogy a 
gyülekezet törtenete csak a múlt 
század végére vezethető vissza. 

Bakonyi Erzsébet 
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Papp Viktória a Bolyai DSE 
Nagykanizsa versenyzői az 50 méte
res női mellúszás győztese elnyerte 
..A Magyar Köztársaság 2000. Évi 
Országos Ifjúsági Úszóbajnoka" cí
met. 

Középdöntő: 1. 34,79 - új megyei 
felnőtt csúcs. 

Döntő: 1. (BAJNOK) 36,64 - új 
megyei felnőtt csúcs. 

A döntőben egy BVSC-s és egy 
Budapest Spartacus-os ellenfelét 
megelőzve nyerte Zala megye első if
júsági országos bajnoki címét a 
bolyais úszó, ezzel sporttörténelmi 
eredményt ért el sportágában városi 
és megyei szinten egyaránt. 

- Az utolsó két hét edzésmunkájá
val kimondottan erre a versenyszám
ra összpontosítottunk, a felnőtt baj
nokságon láttuk, hogy itt tehet megle
petést okozni. Nagyon boldog vagyok 
hogy a tíz év következetes szorgalmas 
edzésmunkája meghozta gyümölcsét, 
élete legszebb eredményét érte el Vi
ki. A 100 méteres mellúszásban be
csületből elindultunk, az. elért ötödik 
helyezéssel - úgy érzem - bármelyik 
kanizsai úszó boldog lehetne - mond
ta el Papp Miklós edző. 

100 méter mellúszás döntő: 5. 
Papp Viktória 1:17.26. 

* * * 

M I L L E N N I U M I 
D I Á K O L I M P I A 

O R S Z Á G O S D Ö N T Ő 
Budapest, Komjádi Béla 

Sportuszoda 
2000. június 24-25. 

A Bolyai János Általános Iskola 
tanulóinak eredményei: 

I. korcsoport: 
50 ni fiú gyors: 9. Bem Gábor 

(33,54). 
50 in fiú mell: 13. Tamás Dávid 

(45.48). 
6x50 in fiú gyors váltó: ,12. Bolyai 

(3:50,57) - Bem Gábor. Jakabfi And
rás. Hegedűs Milán. Csóka Szabolcs, 
Nóvák Marcell. Tamás Dávid. 

íjc50 ni leány gyors váltó: 18. Bo
lyai (4:34.82) - Porpáczy Adél, 
Ivanics Dóra. Szekeres Barbara. Sza
káll Brigitta. Schindlberger Adrienn, 
Mikocsics Brigitta. 

II. korcsoport: 
50 in leány mell: 7. Kercsmarics 

Marietta (39,18). 
50 in leány pillangó: 11. Pintér 

Kitti (33.31). 
4x50 m leány gyors váltó: 9. Bo

lyai (2:12.77) - Pintér Kitti. Tuboly 
Klaudia. Molnár Nóra. Kercsmarics 
Marietta. 

4x50 in fiú gyors váltó: 13. Bolyai 
(2:17.18) - Kiss Máté. Táncos Zsolt, 
Both Péter. Gödinek László. 

III. korcsoport: 
100 m fiú mell: 8. Domina Tamás 

(1:19.10). 
Papp Miklós 
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A Nagykanizsai LinAir FC háza táján 
nagy a nyüzsgés mostanában. No. nem
csak a pályán az edzések alkalmával, ha
nem a klubot működtető kft. vezetésnek 
is bőven akad dolga. Az, hogy bent-
niaradtak az élvonalban még nem jelenti 
az automatikus részvételt, indulást a kö
vetkező szezonban. A legalapvetőbb do
log, hogy be kell nevezni, melynek végső 
határideje július 3. A nevezéssel együtt 
számos nyilatkozatot is be kell nyújtani, 
többek között arról, hogy nincs három 
hónapnál régebbi köztatozásuk, nem tar
toznak játékosoknak, korábbi edzőnek, 
sportszervezeteknek. Nyilatkozniuk kell a 
kft. valós anyagi helyzetéről, éves pénz
ügyi tervet kell készíteni havi bontásban, 
minden egyes játékossal, játékjoggal kap
csolatos szerződést, de még a játékveze
tői költségek befizetéséről készült nyugta 
másolatát is el kell küldeni a profi 
alszövetségnek. Volt tehát mit ügyintézni 
az ügyvezetésnek az elmúlt napokban is, 
hogy ki ne csússzanak a határidőből, s ne 
hiúsítsák meg adminisztratív hibák az él
vonalbeli indulást. A tulajdonos önkor
mányzattól kapott 20 millió Ft persze 
nem fedezi még az őszi, más néven kvali
fikációs szezon költségeit sem, ezért 
újabb befektetőket is fel kell kutatniuk. 
Nem utolsó szempont a megfelelő 
játékosállomány kialakítása sem, a szak
vezetés szeretné, ha a rajt előtt legalább 
két héttel már végleges lenne a keret. Az 

Nem akármilyen fegyvertényt haj
tott végre tavaly az Ants Thury base
ball csapata, midőn a B-csoportos 
KEK megnyerésével kvalifikálta ma
gát Európa legjobb 24 csapata közé. 
Már akkor tudták, hogy kemény soro
zat vár rájuk idén, hiszen a kontinens 
legjobbjaival kell megküzdeniük az él
vonalban maradásért, valamint helyt 
kell állni az Interliga és a hazai baj
nokság mérkőzésein is. Nos, a nagy 
bravúr, azaz a legjobb 24 között mara
dás nem sikerült az olaszországi KEK-
sorozaton. A jó nevű olasz, német, 
horvát, cseh és svéd együttesek féltu
catnyi tengerentúli profi játékossal 
megerősítve álltak fel, akik ellen nem 
sikerült mérkőzést nyerniük a kanizsai 
hangyáknak. Számos tapasztalattal 
gazdagodtak azért, amit remélhetőleg 
hasznosítanak a folytatásban, s javíta
nak pozíciójukon az Interligában. 

* * * 

Három év után ismét városunk, jele
sül a Csónakázó-tó volt a helyszíne a 
bányászok hagyományos horgászver
senyének. A XXVI. Nemzetközi Bá
nyász Horgász Kupán az iparág hazai 
horgászegyesületei mellett a horvát 
INA és a szlovén Nafta Lendava leg
jobb „pecásai" is indultak, hogy össze
mérjék elméleti és gyakorlati tudomá-

már biztos, hogy Kónya a ZTE-hez. 
Szálai a Videotonhoz távozik. Három já
tékossal - Agics. Gordian, Cs. Horváth -
van élő szerződésük, a többségnek lejárt, 
illetve a hó végén lejár a szerződésük. 
Grabant János ügyvezető néhány játékos
sal - Popovics, Farkas. Pálti, Mikler. a 
három kapus, valamint a visszatérő 
Zahorecz - szóban megegyezett, s mint 
elmondta, nála az adott szó felér egy 
szerződéssel. Alakul, formálódik tehát a 
játékosállomány, akik Mihalecz István 
vezetőedző és Iványi Lajos pályaedző 
irányítása mellett keményen dolgoznak, 
köztük azok is, akik még nem kötelezték 
el magukat. Új arcok is megjelentek, s bi
zonyára feltűnnek még a felkészülés so
rán, de hogy kik maradnak, arról majd a 
szakmai stáb, illetve az anyagi lehetősé
gek döntenek. Mindenesetre az edzések 
mellett számos előkészületi mérkőzést is 
játszanak, s nem akármilyen ellenfelek
kel. Hamarosan a célegyenesbe földúl a 
felkészülés, amire remélhetőleg jócskán 
tisztul a kép, s a focistáknak csak a játék
ra kell koncentrálniuk, arccal a bajnokság 
felé. 

* * * 
Előkészületi mérkőzés: 
LinAir FC-NK Rijeka 0-2 (0-1) 
Olajbányász stadion. 500 néző. 
Az újabb élvonalbeli szereplésére ké

szülő kanizsai gárda szerdán kezdte volna 
az edzőmeccsek sorát a szombathelyi Há

nyukat. A négyfős csapatok egy-egy 
tagja az első körben barkácsolásban, 
célbadobásban, a Ki mit tud elméleti 
kérdéseiben és halászléfőzésben ver
sengett, majd következett a 14 órás. éj
szakai halfogóverseny. Az öt verseny
számban elért pontszám összege ké
pezte az összesített verseny végered
ményét, melynek első helyezettje kap
ta a szolnoki Olajbányász HE által ala
pított „Olajbányász Horgász Kupát". 
Ennek elnyeréséhez kevés volt tehát a 
legtöbb halat kifogni, jól kellett szere
pelni az elméleti és ügyességi számok
ban is. Az egyes számok, illetve a csa
patverseny dobogós helyezettjei érté
kes tárgyjutalmakban részesültek. A 
kanizsai horgászok jó házigazdának bi
zonyultak, valamennyi „érmes" helyet 
átengedtek a vendégeknek. A legna
gyobb halat, egy 8750 gramm súlyú 
pontyot a tatabányai Hamburger István 
fogta ki. amivel döntő érdemeket szer
zett csapatának az első hely. ezzel a 
kupagyőzelem megszerzéséhez. Má
sodik a Pécsi Ércbányász, harmadik a 
MOL Orosháza csapata lett. akik a hal
fogásban elért remek eredménnyel szo
rították le a dobogóról a kanizsai Hor
gász Egyesület csapatát. A kanizsai 
„olajos" cégek horgászainak sem je
lentett előnyt a hazai pálya, a 

ladással. ám a vasiak lemondták a találko
zót, kapóra jött így a Nagyatádon edzőtá
borozó NK Rijeka vendégjátéka. A horvát 
élvonalban szereplő együttesben négy 
utánpótlás-válogatott is játszik. Harmadik 
helyen végeztek a bajnokságban, indultak 
az UEFA kupában, s már előrébb tartanak 
a felkészülésben. A kanizsai szakvezetés 
tartott is kicsit tőlük, de ugye jobb félni, 
mint megijedni. Mihalecz István edző a 
Gelencsér - Pálfi. Tolcski. Mikler - Far
kas. Popovics. Nagy Cs., Bunc - Gordian, 
Bognár. Torghell összeállítású csapattal 
kezdett ellenük, majd a második félidőben 
a középhátvéd posztra kiszemelt macedón 
Toleski kivételével valamennyi játékost 
lecserélt. Gelencsért Horváth G. váltotta a 
kapuban. a mezőnyben Zahorecz, 
Schwarczkopf. Szűcs, Visnovics. Tomic, 
Pulai, Kovács L., Pongrácz és Ivanisevic 
kapott játéklehetőséget. A mérkőzésen két 
pontrúgás után esett gól döntött a horvá
tok javára, a hazai együttesnek két kapu
fára futotta. Több labdarúgónak, köztük a 
két jugoszlávnak - Tomic és Ivanisevic -
nem a legjobban sikerült próbajátéka volt 
a találkozó, de még újabb focisták is be
mutatkoznak majd a további előkészületi 
találkozókon. A következő vasárnap 
11.00 órakor lesz, ugyancsak hazai pá
lyán, a lengyel élvonalban is szerepelt 
Zaglebie Sosnoviec együttesét fogadja a 
LinAir FC gárdája. 

Bacskay Zoltán 

KÖGÁZ-osok a kilencedik, a gépgyá
riak a huszonkilencedik, a MOL-osok 
pedig az utolsó helyen végeztek a 34 
csapat versengésében. 

* * * 
Nem indult idén csapatverseny a ha

zai ökölvívó bajnokságban, így a 
Kanizsa Box Klub bunyósai is különbö
ző kupaversenyeken és a korosztályos 
egyéni bajnokságok küzdelmeiben bizo
nyíthatták tehetségüket. Legutóbb a ju
nior magyar bajnokságon vettek részt 
Korpics Miklós tanítványai. Népes me
zőny gyűlt össze. 29 egyesület 96 ver
senyzője indult az egyes súlycsoportok
ban a minél előkelőbb helyezés meg
szerzéséért, köztük a kanizsaiak két ki
válósága. Fata Szilárd és Szekeres Lász
ló. A papírsúlyú (48 kg) Fala idén sem 
talált legyőzőre kategóriájában, s ezzel 
megvédte bajnoki címét. Hasonlóra ké
szült a kisváltósúlyban (63,5 kg) Szeke
res is, ám a döntőben a Vasas favorizált 
öklözője. Pintye Szabolcs ellen kellett 
megküzdenie érte. Az öt pontozóbíró 
közül kettő Szekerest, három pedig Pin
tyét találta jobbnak, így - többek sze
rint vitatható - pontozással a fővárosi 
öklöző lett a bajnok. Szekeresnek meg 
kellett elégedni idén az ezüstéremmel. 
Újabb címszerzésükre már nincs lehe
tőségük a junioroknál, mert mindkét 
kanizsai öklöző átlépett a „felnőtt" 
korba. így a folytatásban már a „na
gyok" közötti megmérettetés követke
zik. 

B.Z. 

2000. június 29. 

H Í R M O R Z S Á K 



KOSÁRLABDA 
D I Á K O L I M P I A 

O R S Z Á G O S D Ö N T Ő N 
A K I S K A N I Z S A I A K 
Az Általános Iskola Kiskanizsa III. kor

csoportos fiú kosárlabdacsapata a megyei, 
majd az országos elődöntő megnyerése után 
a Millenniumi Diákolimpia országos döntő

jébe kerültek. Ezen a Dombóvár csapatát 
kétszer (egyszer a helyosztóért vívott harc
ban), valamint Szeged csapatát vertéjk meg. 
Vereséget szenvedtek a Kaposvár és a házi
gazda Budapest gárdájától, így az 5. helyen 
végeztek. A szép eredményt elért csapat tag
jai: Tóth Dávid. Kepe József, Munkácsi Ti
bor. Dolmányos László. Simon László. 
Újvári Dávid. Komjáthi Miklós. Gurdonyi 
József. Mozsolics József. Horváth Gergely. 
Horváth Sándor. Kiss Szilárd, Polgári Péter. 

F,dző-testnevelŐ: Farkas József. 

TR|<3 A U T Ó M E N T É S 
0-24 ÓRÁIG KÜLFÖLDÖN - BELFÖLDÖN 
Telefon: 06-30-2399-555 • 60/399-399 

Autó 
NAGYKANIZSA, Mentő 
k r ú d y gy . u. 4 Lakatos 
AHOL AZ ÁR ÉS A MINŐSÉG TALÁLKOZIK. 

• Lakások, üzletek, garázsok, irodák, üzemek 
RIASZTÓRENDSZERÉNEK szerelése. 

• A RIASZTÓJELZÉS 24 órás figyelése, 
gyors beavatkozással. 

• Meglévő rendszerek FIGYELŐKÖZPONTRA 
történő díjtalan csatlakoztatása. 

Nagykanizsa, Rozgonyi u. 20. 
Telefon: 93/312-706 

H I R D E T É S E K E T Kanizsa Újság Kft. szerkesztőségében 
(Nagykanizsa, Király u. 4 7 .1 . emelet) V E S Z Ü N K FEL! 

VIVAS 
A Városi Vívó Szakszövetség és a 

MÁV NTE vívó szakosztálya ez évben is 
megrendezte az általános és középiskolás 
vívóbajnokságot. 

Eredmények: 
Óvodások - fiú tőr: Nagy Péter - Atti

la óvoda. 
Általános iskolások: 
Lábgy ókoriatok: Kálovics László -

Rozgonyi. 
Alsó tagozatos - fiú tőr: I. Kiss Ádám 

- Péterfy. 2. Gábris Ádám - Bolyai, 3. Fe
hér Zsolt - Bolyai. 

Felső tagozatos - fiú tőr: I. Ferenczy 
László - Batthyány. 2. Kiss Zoltán - He
vesi. 3. Szakony Péter - Bolyai. 

Felső tagozatos - fiú kard: I. Jeszek 
Balázs - Bolyai. 

Felső tagozatos - női kard: I. Koros 

Eszter - Bolyai. 2. Horváth Nóra -
Péterfy. 3. Dómján Tímea - Zrínyi. 

Középiskolások: 
Férfi kard: I. Koros András - Bat

thyány. 2. Szantner Dávid - Batthyány. 
Női kard: I. Dani Diána - Mező. 2. 

Kalamár Zsófia - Batthyány. 3. Bozsoki 
Szilvia - Mező. 
Általános iskolák közötti pontverseny: 

Pont 
1. Bolyai 57 
2. Péterfy 24 
3. Batthyány 15 
4. Hevesi 14 
5. Zrínyi 7 
6. Zalaszabar 6 
7. Piarista 3 

Középiskolák közötti sorrend: 
1. Batthyány - 54 
2. Mező 33 

H.Gy. 

OVLDUATLON 
2000. június 16-án került sor a 

Hevesi Óvoda által szervezett ,,Ovi-
Duatlon" versenyre a „Mindenki 
Sportpályáján". Célunk volt a nagy
csoportos óvodások invitálása a kö
zös mozgásra, szabad levegőn való 
vetélkedésre. 

Hét óvodából vállalkoztak s je
lentkeztek: 

- Attila 
- Kossuth 
- Platán 
- Rozgonyi 
- Szent-Flórián 
- Szent-Imre 
- és a rendező Hevesi Óvoda, 

összesen 54 kisgyerek vetélkedett. 
Pajtásaikat elkísérte 148 gyer

mek, 40-50 szülő. A lebonyolítás
ban segítettek a Nagykanizsa 

TRICO Triatlon Klub vezetői, és 
versenyzői. 

Ezúton is köszönjük a támogatók
nak, segítőknek a munkáját. A ren
dezvény a nézőkkel együtt közös ze
nés gimnasztikával kezdődött, majd 
Szabó Szilárd első osztályú triat-
lonista mutatta be a feladatot (futás -
kerékpározás - futás) melyet a gye
rekek nagy érdeklődéssel figyeltek. 

Cél: a táv teljesítése volt. A célba 
mindenki beért, a távot valamennyi 
kisgyermek teljesítette. A verseny 
résztvevői ajándékkal, kellemesen 
elfáradva, de maradandó élménnyel 
tértek vissza óvodájukba. 

A gyerekek örömét látva határo
zott úgy nevelőtestületünk, hogy 
minden évben megrendezzük az 
..Ovi-Duatlont" a tanév végén. Min
den versenyezni szerető kisgyerme
ket szeretettel várunk jövőre is. 

Hevesi Óvoda Nevelőtestülete 

I N G A T L A N 

Sugár úton KM) nm-es. 3.5 szobás, galériáz-
ható (irodának, orvosi rendelőnek is alkal
mas) parkettás, egyedi fűtéses, magasföld-
szinti lakás eladó. Érd.: 311-393. 314-767 
(310X9 K) 
Nk-án Vár út 4/a szám alatt 100 nm-es csa
ládi ház. jelenleg is működő üzlettel együtt 
eladó. Érd.: 321-2X3, 310-769 (31090 K) 
Nk-án a belváros legforgalmasabb helyén I. 
emeleti, felújításra szoruló, egyedi fűtéses 
45 nm-es galériázható lakás, bármilyen célra 
alkalmas, eladó. Érd.: Betty Esküvői Ruha
kölcsönző. Király u. 31/E. Tel.: 313-140 
(71-092 mellék). (31092 K) 
Palinban fő úton (Alkotmány út) 730 négy
szögöl közművesített telek, bontásra való 
épülettel együtt eladó. Érd.: 30/2846-23l-es 
telefonszámon este X óráig. (31091 K) 
Nk-án Szabadhegyen 1500 nm-es közműve
sített, építési engedéllyel, tervrajzzal ren
delkező telek eladó. Irányár: 3 MFt. Érd.: 
30/9I3()-259 (31IOOK) 
Nk-án a Teleki u. 3. szám alatt 2 szobás. 55 
nih-es. II. emeleti, központi fűtéses lakás el
adó. Érd.: 18-20 óra között az alábbi címen: 
Horváth Csaba. Nk. Teleki u. 7/D. II. eme-
let. (31101 K) 
Zalaszentbalázson 2 szobás, fürdőszobás 
családi ház eladó. Érd.: Zalaszentbalázs. 
Kossuth u. 289. (31105 K) 

1988-as VW Caiavelle 5 sebességes. 8 sze
mélyes TD mikrobusz eladó, vagy érték
egyeztetéssel 2.4-esre cserélhető. Érd.: 
30/2044-556. 93/313-271 (31095 K) 

B É R L E T 

Ipari árammal műhelynek helyiség kiadó. 
Érd.: 329-143 (31094 K) 

J A R M U 
Lada Kombi 12()0-es l9SI-es. piros. 2(X)(). 
július 24-ig műszakival, eladó. Irányár: 
l(X).(XX) Ft. Érd.: 30/TO2-534 (31027 K) 

V E G Y E S 
Félpáncéltőkés versenyzongora, felhangolat-
lan állapotban áron alul eladó. Ugyanitt 
gyermek akkumulátoros rendőrmotor, új ak
kumulátorral eladó. Irányár: 25.000 Ft. Érd.: 
30/9932-534 (31028 K) 
Billenős alumínium garázsajtó (250*280), 
erkélyajtó, ablakok, ajtók, gipszkarton el
adók'Érd.: 30/2044-556. 313-271 (31093 Ki 
220 literes, élelmezésügyi célra felhasznál
ható műanyag hordó. 1300 Ft/db áron eladó. 
Érd.: 321-87 j" (31099 K) 
Kolóniái íróasztal karszékkel, kitűnő álla
potban, helyhiány miatt, áron alul eladó. 
Érd.: 18 óra után a 314-698-as teleíonszá-
mon. (31 102 K) 
3 db zsalus ablak dupla üvegezéssel, újszerű 
állapothaii eladó. Érd.: 313-330 (3 I 103 K) 

S Z O L G Á L T A T Á S 
Matek-kémia-biológia tantárgyakból pót
vizsgára felkészítési vállalok, általános és 
középiskolásoknak. Érd.: a 310-674-es tele-
fonszámon a/ esti órákban. (3 I 104 K) 
PARKETTÁS MUNKÁK! Erd.: 321-01 l-es 
telefonszámon. (31039 K> 

KANIZSA Dél-Zalai Hetilap - Főszerkesztő: Lukács Ibolya. Újságírók: Büki Erzsébet. 
Dukát Éva. Lukácsa Zsuzsa. Munkatársak: Hársfalvi Tímea. Tóth Tiliamérné. Külső mun
katársak: Bacskay Zoltán. Bakonyi Erzsébet. Benedek Miklós. Halász Gyula. Horváth 
István. Varga György (fotóriporter). Szerkesztőség: Nagykanizsa. Király u. 47. 1. emelet. 
Levélcím: 8X01 Nagykanizsa. PL: 154. Hirdetésfelvétel: Kanizsa Újság Kft. Nagykanizsa. 
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MEGBÍZHATÓ TARS AZ UTAKON 
ASTRA CLASSIC 

Augusztus 22-ig ismét az 1.4-es árában vásárolhat 
1.6-os Classic Start modellt készletünkből. 

KISS-GERENCSÉR AUTÓHÁZ• Nagykanizsa, Récsei út 1 . T e l . : 93-518-940 

CIGI C S E M P É S Z 
SZABAD L A B O N 

Itthon van. De erről nem adott 
hírt az országos média úgy, aho
gyan akkor, amikor a turisták 
közlekedési eszköz hiányában 
külföldön rekedtek. 

Az ügyben példásan viselke
dő munkáltató - amely nemcsak 
a bajbajutottakon segített - per
sze megvált a sofőrtől, akit a 
külföldi igazságszolgáltatás ha
zabocsátott. Sokan szörnyülköd
nek kiszabadulása hallatán. Hát 
nem azt szajkózza tévé-rádió
sajtó állandóan, hogy a vagyon 
elleni bűncselekmények, a vám
törvény megszegése, a csempé
szés aztán nagyobb figyelmet 
kap, mert nem elég, hogy bűn
cselekmény, de az EU-ba vezető 
út... stb., stb. 

Most meg itthon van. Gyors 
eljárás a határainkon túl. Újság
íróknak nem nyilatkozik. Talál
gatások találgatások hátán. Kifi
zette a büntetést, leülte, ő csak 
kishal volt? Bezzeg addig...! La
kást vett, cserélt, bérbe adott, el
adott. Kávét hozott kilószám, 
melegítőt, edzőcipőt jó áron az 
ismerősöknek, ' görkorcsolyát 
ajándékba, cuccolt ki-be nem na
gyon titkolva az ügyleteket a tár

sasház előtt, amelynek lakói 
szintén ügyfelek voltak. Hiszen 
régi ismerős! Öreg, beteg szülő
ket segít, akik már megvették az 
unokának az önkormányzati bér
lakást, spórolgattak is a segély, a 
közgyógyellátás mellett - és per
sze közvetítették is az üzletet, 
hogy jobb legyen a „gyereknek". 
A lebukás némi változást is ho
zott a terítési körzetekben, mert 
az üzlet érintettjei hallgattak, a 
kívülállók pedig felsorolták, 
hogy a derengő alkonyatban mit 
és mit nem hozott a földszinti kis 
logisztikai központba a „gyerek". 
Mondják, a kollégák gyanakod
tak, mert hirtelen megtollasodott. 
De ki figyelmeztetett munkahe
lyi vezetőt, főnököt, hivatalt? 
Most nem kárörvendenek. Aki 
ismeri a „gyereket", fel van há
borodva: ennyivel megúszta? Itt
hon éli világát...!? Nem gondolja 
valaki, hogy majd ő még nyilat
kozik is...!? 

Ezek a tények, aki nem hiszi, 
járjon utána még most, forró nyo
mon, hogy teljes körű híradást 
tudjon adni a nagy kerek egész 
való világról. 

L. I. 

P E T R O G A L É R I A 

M i l y e n n á s z a j á n d é k o t vegyek? 
Szeretne Ön igazán értékes a jándékot adni 
esküvőre, házassági év fo rdu ló ra d ip loma
osztásra, születésnapra vagy más jeles napra? 

F e s t m é n y e k , s z o b r o k , graf ikák M u n k á c s y - d í j a s a l k o t ó k t ó l , 
kerámiák már 6 5 0 Ft-tól, Cross Arnold poszterek, rézkarcok 
már 1 6 0 0 Ft-tól, ezüstgyűrűk, üvegtálak, vázák, é tkész letek, 
terítők, réz í róasz ta lkész le t . 

Petró Galéria 
Fő út 19. 
Tel.: 93 /333-744 
Nyitva: 
hétfő-péntek: 
10 -17 .30 , 
szombat: 
10 -12 ,30 . 

Vertei Andrea: 
Falikép 

24 , 2000. június 29. 


